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Z Á P I S  

6. jednání Rady města Úvaly, 

 konané dne 23. 4. 2025 v 8:00 hod.  

Zasedací místnost, MěÚ, Arnošta z Pardubic 95, Úvaly 

 

Přítomni: Ing. Markéta Rydvalová, Mgr.  Vojtěch Dvořáček, Ing. Jan Černý, Miloslav Kolařík  

Hosté:  Jana Tesařová, Ing. Libor Kadlec, JUDr. Ing. Patrik Šebesta, Monika Šimáňová,  
Ing. Renata Stojecová, Ph.D., Jitka Hamouzová,   

Omluveni: Ing. Alexis Kimbembe  

Ověřovatelé: Ing. Markéta Rydvalová, Ing. Alexis Kimbembe,   

Zapsal:  Monika Šimáňová  

Za správnost odpovídá: vedoucí úřadu Jana Tesařová. 

Starostka zahájila jednání v 8. 00. 

 

Schválený program: 
 

Bod Věc Stav po 

jednání 

1. Zahájení  

2. Cenová nabídka od společnosti Varovné systémy s. r. o. k 
projektovému záměru - ,,Modernizace varovného a informačního 
systému města Úvaly" 

Schválen 

3. Smlouva o smlouvě budoucí o uložení sedimentu Schválen 

4. Realizace stavebních oprav prostor (bývalé garáže) v areálu 
Riegerova č. p. 897, Úvaly 

Schválen 

5. Nařízení města Úvaly, kterým se vymezují oblasti města, ve kterých 
lze místní komunikace nebo  jejich určené úseky užít ke stání vozidla 
jen za sjednanou cenu 

Schválen 

6. Zápis z jednání Komise pro dopravu a bezpečnost Rady města Úvaly 
ze dne 9. 4. 2025 

Schválen 

7. Žádost o předběžné stanovisko k výstavbě stodoly k uskladnění 
veteránů, na pozemku parc. č. 2986/2, 2986/1 v ulici Sovova 1296, 
Úvaly 

Stažen 

8. Umístění směrové  značky pro firmu BIKE STOP, Hvězdova, Úvaly Schválen 

9. Dodatek č. 3 ke Smlouvě o zajišťování a financování dopravní 
obslužnosti 

Schválen 
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Bod Věc Stav po 

jednání 

10. Pronájem pozemku parcelní číslo 3460/4, katastrální území Úvaly u 
Prahy, obec Úvaly za účelem sportovní činnosti, zejména sportovní 
činnosti dětí a mládeže formou tenisu 

Schválen 

11. Pronájem pozemku parcelní číslo 3460/3, pozemku parcelní číslo 
3460/5, pozemku parcelní číslo 3460/6 a pozemku parcelní číslo 
3460/7, katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly za účelem 
sportovní činnosti, zejména sportovní činnosti, dětí a mládeže 
formou fotbalu 

Schválen 

12. Zrušení záměru pronájmu pozemku parcelní číslo 4006/9, katastrální 
území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, o celkové výměře 513 m2 za účelem 
údržby zajištění přístupové cesty pro zájmový spolek TJ Sokol Úvaly, 
z. s. 

Schválen 

13. Vyhlášení záměru pronájmu pozemku parcelní číslo 4006/9, 
katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, za účelem údržby a 
zajištění přístupové cesty pro TJ Sokol Úvaly, z. s. 

Schválen 

14. Pronájem části pozemku parcelní číslo 3957/23, katastrální území 
Úvaly u Prahy, obec Úvaly, o celkové výměře 339 m2 za účelem 
provozování rekreačního zařízení pro pana P. T. 

Stažen 

15. Pronájem částí pozemků parcelní číslo 534/1, parcelní číslo 3928/407, 
parcelní číslo 3929/559, parcelní číslo  3929/561, parcelní číslo 
3929/562, parcelní číslo 3933/17, parcelní číslo 3955/10, katastrální 
území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, a části pozemku parcelní číslo  
673/25, katastrální území Újezd nad Lesy, obec Praha 21, pro účely 
využití jako pomocné plochy pro výstavbu Stavby, jmenovitě SO č. 
127.1.1 - „Silnice III/10168 Úvaly – Přišimasy“, SO č. 126.1.1 - „Silnice 
II/101 Úvaly – Škvorec“, SO č. 124.3.2 - „Úprava silnice III/01212“,  
SO č. 490.2 - „Přípojka 1 kV pro systém DIS SOS v km 10,16 (ŘSD ČR)“, 
SO č. 464 - „Přeložka SOK CETIN v ulici Na Ladech (CETIN)“, SO č. 463 - 
„Přeložka MOK a MK CETIN v km 10,16 (CETIN)“, SO č. 455 - „Přeložka 

DK CETIN v ulici Novosibřinská (CETIN)“, SO č. 421 - „Ochrana kabelu 
22kV v ulici Novosibřinská (PREdistribuce)“ a SO č. 415 - „Přeložka 
venkovního vedení 22 kV v km 10,93 – 11,07 (ČEZ Distribuce)“ za 
účelem dočasného záboru pro realizaci liniové stavby "Přeložka 
silnice I/12 Běchovice - Úvaly" 

Schválen 

16. Pronájem části pozemku parcelní číslo 3933/19 o celkové výměře  
517 m2, katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, pro účely 
využití jako pomocné plochy pro výstavbu stavby „Přístupová cesta 
ke Svazkové ZŠ (město Úvaly)“ 

Schválen 

17. Smlouva o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene - služebnosti 
a smlouva o právu provést stavbu [IV - 12 - 6037444, PY_Úvaly, 
Škvorecká, 33] 

Schválen 



                     Strana 3/30 

Bod Věc Stav po 

jednání 

18. Prodloužení nájemních smluv (dodatkem) na bytové jednotky v 
objektech města Úvaly na dobu určitou, a to do 30. 4. 2026 

Schválen 

19. Návrh na uzavření nájemní smlouvy v objektu města na adrese 
Škvorecká 181, 250 82 Úvaly - G. N. 

Schválen 

20. Žádost o souhlas zřizovatele se stavebními úpravami budovy D 
Základní školy Úvaly 

Schválen 

21. Vyhlášení výběrového řízení na zakázku malého rozsahu na dodávku 
,,Modernizace gastra, MŠ Úvaly, Pražská 525" 

Schválen 

22. Zápis č. 1/2025 z jednání Likvidační komise Schválen 

23. Žádost o dotaci na osobní asistenci pro rok 2025 - HEWER, z. s. Schválen 

24. Žádost o poskytnutí individuální dotace - Sdružená obec baráčníků  
J. A. Komenského 

Schválen 

25. Městská knihovna Úvaly - Žádost o svolení s konáním veřejné sbírky 
v rámci Českého dne proti rakovině 

Schválen 

26. Dodatek č. 2  ke smlouvě o pověření k poskytování služby obecného 
hospodářského zájmu 

Schválen 

27. Zápisy z jednání komisí Schválen 

28. Kronikářský zápis za rok 2023 Schválen 

29. Členství v Letopisecké komisi Schválen 

30. Podnět Letopisecké komise - umístění pamětní desky Schválen 

31. Žádost o podporu - koncert klasické hudby Schválen 

32. Participativní  rozpočet města Úvaly – vyloučení návrhů Schválen 

33. Dotazy, iniciativní návrhy členů rady  

34. Různé  

35. Ukončení jednání  

 

K jednotlivým bodům programu: 

1. Zahájení 

Bod 2. Cenová nabídka od společnosti Varovné systémy s. r. o. k projektovému záměru - 

,,Modernizace varovného a informačního systému města Úvaly" 

Předkladatel: Renata Stojecová, vedoucí odboru životního prostředí a územního rozvoje OŽPÚR 

Odbor životního prostředí a územního rozvoje předkládá radě města cenovou nabídku na 
zpracování technicko - ekonomické studie k modernizaci varovného a informačního systému 
města Úvaly od společnosti Varovné systémy s. r. o., projekční kancelář, se sídlem Najdrova 
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2183, 252 63  Roztoky, IČO: 10696041. Z důvodu, že v současnosti je ukončená servisní podpora 
analogových systémů, kde není možnost zajistit rozšíření ani opravu stávajícího varovného 
systému, byly se zástupcem společnosti a starostkou města konzultovány možnosti navazující 
modernizace. Nabídková cena na zpracování technicko - ekonomické studie je 35 000 Kč (nejsou 
plátci DPH). Nabídka řeší komplexní zpracování technicko - ekonomické studie, dle požadavků na 
získání dotace ze SFŽP. 
Předmětem projektového záměru by bylo zahájení modernizace digitalizace varovného 
informačního systému pro město Úvaly, a to ve 4 možných nabízených variantách provedení: 
1) Digitalizace jako celek (při zažádání a schválení dotace; realizace cca 8 mil. Kč) 
2) Digitalizace částečná 50 % (při zažádání a schválení dotace; realizace cca 4,2 mil. Kč) 
3) Digitalizace částečná 10 % (při zažádání a schválení dotace; realizace cca 1,3 mil. Kč) 
4) Digitalizace částečná s vlastním financováním (bez dotace; realizace projektu 0,6 mil Kč při 
digitalizaci malé části města např. cca 6 hlásičů) 
Při variantách 1) až 3) se jedná o možnou dotaci SFŽP / OPŽP, specifický cíl 1.3 - Podpora 

přizpůsobení se změně klimatu, prevence rizika katastrof a odolnost vůči nim s přihlédnutím k 
ekosystémovým přístupům. Vhodná výzva pro podání žádosti města Úvaly je září 2025. 
Projektový záměr bude zahrnovat kompletní dodávku, montáž, uvedení do provozu, jakož i 
důkladné seznámení osob určených zadavatelem a město by vyhlašovalo následné výběrové 
řízení na zhotovitele. Původní varovný informační systém byl realizován v roce 2015. 
 

Dopad na rozpočet 35 000 Kč - kap. 3744 pol. 5169 - je v rozpočtu 

 

Usnesení č. R - 123/2025 

Rada města Úvaly 

I .   souhlasí  s  

cenovou nabídkou společnosti Varovné systémy s. r. o., projekční kancelář, se sídlem 
Najdrova 2183, 252 63  Roztoky, IČO: 10696041 na zpracování technicko - ekonomické studie 
za celkovou cenu 35 000 Kč (nejsou plátci DPH) 

I I .   ukládá  

1.  vedoucí odboru životního prostředí a územního rozvoje OŽPÚR 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - cenová nabídka 

přijato, pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 3. Smlouva o smlouvě budoucí o uložení sedimentu 

Předkladatel: Renata Stojecová, vedoucí odboru životního prostředí a územního rozvoje OŽPÚR 

Odbor životního prostředí a územního rozvoje předkládá radě města návrh smlouvy o smlouvě 
budoucí o uložení sedimentu uzavíranou mezi městem Úvaly, Arnošta z Pardubic 95, 250 82 
Úvaly, IČO: 00240931 a společností Agro Mstětice s. r. o. - středisko Úvaly, Mstětice 32, 250 91 
Zeleneč, IČO: 06533876. Jedná se o sediment odtěžený při plánované rekonstrukci z rybníků 
Horní úvalský a Lhoták v majetku města Úvaly na pozemky Agro Mstětice s. r. o. v k. ú. Tuklaty za 
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splnění podmínek dle vyhlášky č. 257/2009 Sb. o používání sedimentů na zemědělské půdě. 
Předpokládané množství sedimentů je 20 000 m3. 
Město  se ve smlouvě zavazuje: 
1) K uhrazení ušlého zisku vč. nákladů vložených do výroby ke dni zahájení realizace a to 
v případě, že na pozemku bude aktivní porost plodiny a dojde k jejímu poškození (znemožnění 
sklizně). 
2) Nedojde k znehodnocení nebo poškození pozemku, zejména nadměrnému utužení při 
pojíždění dopravní techniky, která bude sediment navážet. 
3) Sediment nebude obsahovat cizí předměty (např.: větve, cihly, železné předměty apod.). 
4) Po obdržení rozborů sedimentu z laboratoře, předá k nahlédnutí k rukám zástupci  
AGRO Mstětice.  
 

Město může vyzvat AGRO Mstětice ve lhůtě 10 let od podpisu této Smlouvy k uzavření smlouvy o 
uložení sedimentu na Pozemku. 

 

Usnesení č. R - 124/2025 

Rada města Úvaly 

I .   souhlasí  s  

uzavřením smlouvy o smlouvě budoucí o uložení sedimentu uzavírané mezi městem Úvaly, 
Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly, IČO: 00240931 a společností Agro Mstětice s. r. o. - 

středisko Úvaly, Mstětice 32, 250 91 Zeleneč, IČO: 06533876 

I I .   pověřuje  

1.  starostku 

1.  podpisem této smlouvy 

I I I .   ukládá  

1.  vedoucí odboru životního prostředí a územního rozvoje OŽPÚR 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - Smlouva o smlouvě budoucí o uložení 
sedimentu 

přijato, pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 4. Realizace stavebních oprav prostor (bývalé garáže) v areálu Riegerova č. p. 897, Úvaly 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Odbor investic a dopravy předkládá radě města informaci o realizaci nutných stavebních oprav 
prostor (bývalé garáže) v areálu Riegerova č. p. 897, Úvaly v rozsahu do 9 807 078,98 Kč včetně 
DPH (8 105 023,93 Kč bez DPH). V rámci stavebních oprav budou provedeny čtyři základní etapy: 
1. Zabezpečovací a zajišťovací práce 

2. Demontážní a bourací práce 

3. Hrubé stavební práce 

4. Dokončovací práce 
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Práce byly již zahájeny, a to z důvodu havarijního stavu této části budovy a možného ohrožení 
okolí při provozu na dvoře areálu Riegerova č. p. 897, Úvaly. Provádění prací bylo konzultováno 

s SÚ Úvaly a zahájení prací je oznámeno písemně jako udržovací práce dle stavebního zákona 

č. 283/2021 Sb. příloha č.1 odst.1, písmeno d. V tomto režimu budou probíhat první 3 etapy a 
před zahájením prací na 4 etapě, bude nutné zajistit projednání změny účelu užívání 
opravovaných prostor pro uvažované umístění provizorní služebny městské policie. 
 

Rozsah prací jednotlivých etap je doložen rozpočty: 
1. etapa - zabezpečovací a zajišťovací práce - 90 582,15 Kč včetně DPH (74 861,28 Kč bez DPH) 
2. etapa - demontážní a bourací práce - 763 916,95 Kč včetně DPH (631 336,32 Kč bez DPH) 
3. etapa - hrubé stavební práce - 3 781 399,93 Kč včetně DPH (3 125 123,91 Kč bez DPH) 
4. etapa - dokončovací práce - 5 171 179,95 Kč včetně DPH (4 273 702,44 Kč bez DPH) 
 

Výše uvedené práce budou objednány napřímo u Technických služeb města Úvaly, příspěvková 
organizace, Riegerova č. p. 12, Úvaly, IČO: 04441869 a to v souladu s vyjádřením právníka města 
JUDr. Ing. Patrika Šebesty: Dle § 11 ZZVZ zakázka zadaná městem své příspěvkové organizaci jako 
jí ovládané právnické osobě, se již nepovažuje za uzavření smlouvy, kterou uzavírá veřejný 
zadavatel s jinou právnickou osobou, tedy se nejedná o veřejnou zakázku, ale o tzv. "in - house" 

výluku podle zákona i evropských předpisů. Uvedená úplná výluka z režimu ZZVZ pak rovněž 
znamená, že proti úkonům směřujícím k navázání vertikální spolupráce není možné podat 
námitky, protože jak bylo rovněž vysloveno rozhodovací praxí, dle § 11 odst. 1 ZZVZ se  
"in - house" spolupráce "nepovažuje za zadávání". 
Stavební dozor bude zajišťovat pan Ing. arch. Miroslav Hofman, vedoucí oddělení investic a 
dopravy 

 

Dopad na rozpočet: 9 807 078 ,98 Kč (8 105 023,93 Kč bez DPH) kapitola 3613 - 6121, finanční 
prostředky je nutné zahrnout do rozpočtu města RO č. 2/2025 

 

Usnesení č. R - 125/2025 

Rada města Úvaly 

I .   bere na vědomí  
informaci o nutných stavebních opravách prostor (bývalé garáže) v areálu Riegerova č. p. 897, 
Úvaly 

I I .   souhlasí  s  

1. realizací stavebních oprav prostor (bývalé garáže) v areálu Riegerova č. p. 897, Úvaly, v 
rozsahu jednotlivých etap 1. – 3. a jejich celkového objemu finančních prostředků ve výši 
4 635 899,03 Kč s DPH; 

2. předložením samostatného materiálu na jednání Rady a Zastupitelstva města Úvaly, 
jehož obsahem bude provedení 4. etapy realizace stavebních oprav prostor (bývalé garáže) v 
areálu Riegerova č. p. 897, Úvaly, v celkovém objemu finančních prostředků ve výši  
5 171 179,95  Kč s DPH, a to za účelem dočasného umístění služebny Městské policie Úvaly 

I I I .   pověřuje  
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1.  starostku 

1.  podpisem objednávky na realizaci stavebních oprav prostor (bývalé garáže) v areálu 
Riegerova č. p. 897, Úvaly, na Technické služby města Úval, příspěvková organizace, 
Riegerova č. p. 12, Úvaly, IČO: 044 41 869, v rozsahu jednotlivých etap 1. – 3. a jejich 

celkového objemu finančních prostředků ve výši 4 635 899,03 Kč s DPH, kapitola 3612 
- 6121 z rozpočtu města s nutností zajištění finančních prostředků v rámci 
rozpočtového opatření č. 2/2025 

IV .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 3. 9. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - 1. etapa - zabezpečovací a zajišťovací práce 

Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - 2. etapa - demontážní a bourací práce 

Příloha č. 3 k usnesení Rady města Úvaly - 3. etapa - hrubé stavební práce 

Příloha č. 4 k usnesení Rady města Úvaly - 4. etapa - dokončovací práce 

přijato, pro: 3, proti: 1, zdržel se: 1, mimo místnost: 0 

Bod 5. Nařízení města Úvaly, kterým se vymezují oblasti města, ve kterých lze místní 
komunikace nebo  jejich určené úseky užít ke stání vozidla jen za sjednanou cenu 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Odbor investic a dopravy předkládá radě města Nařízení města, kterým se vymezují oblasti 
města, ve kterých lze místní komunikace nebo jejich určené úseky užít ke stání vozidla jen za 
sjednanou cenu. Nařízení města č. 1/2025 schválené radou města č. R - 35/2025 ze dne  

10. 2. 2025 se nahrazuje tímto Nařízením, které bylo vloženo do Sbírky právních předpisů 
územních samosprávných celků a následně bylo městu doporučeno od KÚSK (odbor správní a 
krajský živnostenský úřad) Nařízení novelizovat v souladu se zaslanými připomínkami. Nařízení 
bylo novelizováno a následně předloženo KÚSK k posouzení a v tomto novelizovaném znění je 
tak možné jej předložit ke schválení radě města. 

 

Usnesení č. R - 126/2025 

Rada města Úvaly 

I .   vydává  

Nařízení města Úvaly č. 1/2025, kterým se vymezují oblasti města, ve kterých lze místní 
komunikace nebo  jejich určené úseky užít ke stání vozidla jen za sjednanou cenu 

I I .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení ve spolupráci s vedoucí úřadu a OSPR 

Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - nařízení 

přijato, pro: 3, proti: 0, zdržel se: 2, mimo místnost: 0 
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Bod 6. Zápis z jednání Komise pro dopravu a bezpečnost Rady města Úvaly ze dne 9. 4. 2025 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Odbor investic a dopravy předkládá radě města k projednání  zápis z jednání  Komise pro 
dopravu a bezpečnost ze dne 9. 4. 2025. 
Projednány byly níže uvedené body: 
1. Úprava DZ v lokalitách Slovany a Horoušánky 

2. Autobusový terminál Jiráskova 

3. Plánované VDZ ve městě 

4. Dopravní situace na Arnošta z Pardubic a u ZŠ 

5. Dobročovická - chodník v úseku Jeronýmova - Táboritská 

6. Klánovická - úprava DZ (točna) 
7. Zavedení vlakové linky S61 

Komise doporučuje:  
- vyznačit bílou dlažbou parkovací stání na Arnošta z Pardubic 

- požádat o dotaci na realizaci chodníku podél komunikace Dobročovická 

- zvážit zjednodušení projektu pro výstavbu autobusového terminálu Jiráskova 

- realizovat VDZ ve městě 

 

Dopad na rozpočet města: 86 634 Kč bez DPH 

 

Usnesení č. R - 127/2025 

Rada města Úvaly 

I .   bere na vědomí  
zápis z Komise pro dopravu a bezpečnost Rady města Úvaly ze dne 9. 4. 2025 

I I .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - zápis 

Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - přílohy 

přijato, pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 7. Žádost o předběžné stanovisko k výstavbě stodoly k uskladnění veteránů, na pozemku 

parc. č. 2986/2, 2986/1 v ulici Sovova 1296, Úvaly 

Předkladatel: Renata Stojecová, vedoucí odboru životního prostředí a územního rozvoje OŽPÚR 

stažen z programu jednání 
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Bod 8. Umístění směrové  značky pro firmu BIKE STOP, Hvězdova, Úvaly 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Odbor investic a dopravy předkládá radě města žádost pana Jakuba Matouše, Hvězdova 2085, 
250 82 Úvaly, který provozuje cykloservis BIKE STOP, IČO: 02001641 a požádal o umístění 
směrových - reklamních  šipek ke své provozovně na adrese Hvězdova 2085, Úvaly. Vzhledem k 
tomu, že město má uzavřenou smlouvu s firmou VAPASek Reklamy s .r. o., Průmyslová 50, 
251 63 Stránčice, IČO: 17768322,  která instaluje směrové cedule, je nutné, aby rada města 
umístění směrových značek 60 x 20 cm instalovaných na sloupy veřejného osvětlení, jednu 
značku na sloup VO v ulici Dobročovická (UL00234)  a druhou v ulici Kališnická (UL1005), 
odsouhlasila, neboť se jedná o rozšíření již v minulosti schválených lokalit pro jejich umístění  
(viz. ustanovení č. IV. odst. 4 smlouvy).  Veškeré náklady spojené s výrobou a instalací směrových 
šipek si hradí žadatel. 

 

Usnesení č. R - 128/2025 

Rada města Úvaly 

I .   neschvaluje  

 umístění směrových - reklamních šipek na sloupy VO v ulici Dobročovická (UL00234) a 
Kališnická (UL01005) prostřednictvím firmy VAPASek Reklamy s. r. o., Průmyslová 50, 251 63 
Stránčice, IČO: 17768322 pro cykloservis BIKE STOP, Hvězdova 2085, 250 82 Úvaly,  
IČO: 02001641 

I I .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - žádost 

Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - situace 

Příloha č. 3 k usnesení Rady města Úvaly - smlouva + dodatek 

přijato, pro: 4, proti: 1, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 9. Dodatek č. 3 ke Smlouvě o zajišťování a financování dopravní obslužnosti 
Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Odbor investic a dopravy předkládá radě města ke schválení DODATEK č. 3 ke Smlouvě o 
zajišťování a financování dopravní obslužnosti mezi smluvními stranami: Středočeský kraj, 
Zborovská 81/11, 150 00 Praha 5, IČO: 70891095 a Městem Úvaly, Arnošta z Pardubic 95, 250 82 
Úvaly, IČO: 00240931. Smluvní strany spolu na základě usnesení č. 020 - 08/2022/RK ze dne 

24. 2. 2022 uzavřely dne 23. 3. 2022 Smlouvu o zajišťování a financování dopravní obslužnosti. 
Předmětem tohoto dodatku je změna přílohy č. 3 (Výpočet záloh na podíl Obce pro rok 2025 a 
harmonogram úhrady). 
Celková výše zálohy obce za všechny linky činí 3 752 423 Kč, čtvrtletní platby 15. 1. 2025 částka 
938 106 Kč, 15. 4. 2025 částka 938 106 Kč, 15. 7. 2025 částka 938 106 Kč a 15. 10. 2025 částka  
938 105 Kč. 
Dopad na rozpočet města: 3 752 423 Kč (hrazeno z kapitoly 2221 - 5213) 
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Usnesení č. R - 129/2025 

Rada města Úvaly 

I .   souhlasí  s  

uzavřením Dodatku č. 3 ke Smlouvě o zajišťování a financování dopravní obslužnosti mezi 
smluvními stranami: Středočeský kraj, Zborovská 81/11, 150 00 Praha 5, IČO: 70891095 a 
Městem Úvaly, Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly, IČO: 00240931 

I I .   pověřuje  

1.  starostku 

1.  podpisem Dodatku č. 3 ke Smlouvě o zajišťování a financování dopravní obslužnosti 

I I I .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - smlouva 

Příloha č.2 k usnesení Rady města Úvaly - dodatek č.3 

přijato, pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 10. Pronájem pozemku parcelní číslo 3460/4, katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly 
za účelem sportovní činnosti, zejména sportovní činnosti dětí a mládeže formou tenisu 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Na základě odkupu pozemku parcelní číslo 3460/4 o výměře 207 m2, katastrální území Úvaly u 
Prahy, obec Úvaly, od České republiky s právem hospodařit s majetkem státu Lesy České 
republiky s. p., byl dne 17. 3. 2025 vyvěšen záměr, na základě usnesení rady města č. R - 71/2025 

ze dne 5. 3. 2025, na pronájem výše uvedeného pozemku za účelem sportovní činnosti, zejména 
sportovní činnosti dětí a mládeže formou tenisu. V řádném termínu a včas byla doručena  
1 nabídka. Dne 7. 4. 2025 proběhlo otevírání obálky s nabídkou. 
 

TC Úvaly, z. s. 
Guth - Jarkovského č. p. 698 

250 82 Úvaly 

IČO: 43754210 

Nájemné činí 1 Kč/rok. Dodatek č. 3 bude uzavřen na dobu určitou a to do 30. 6. 2043. 
 

Dopad na rozpočet: + 1 Kč 

 

Usnesení č. R - 130/2025 

Rada města Úvaly 

I .   schvaluje 

uzavření Dodatku č. 3 k nájemní smlouvě mezi městem Úvaly, se sídlem Arnošta z Pardubic  
č. p. 95, 250 82 Úvaly, IČO: 00240931, zastoupeným starostkou Ing. Markétou Rydvalovou a 
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zájmovým spolkem TC Úvaly z. s., se sídlem Guth - Jarkovského č. p. 698, 250 82, Úvaly,  
IČO: 43754210, zastoupeným předsedou spolku Michaelem Březinou v podobě doplnění do 
pronájmu pozemek parcelní číslo 3460/4, katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, za 
účelem sportovní činnosti dětí a mládeže formou tenisu 

I I .   pověřuje  

1.  starostku 

1.  podpisem Dodatku č. 3 k nájemní smlouvě 

I I I .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - Dodatek č. 3 k nájemní smlouvě pozemkům 

přijato, pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 11. Pronájem pozemku parcelní číslo 3460/3, pozemku parcelní číslo 3460/5, pozemku 
parcelní číslo 3460/6 a pozemku parcelní číslo 3460/7, katastrální území Úvaly u Prahy, 
obec Úvaly za účelem sportovní činnosti, zejména sportovní činnosti, dětí a mládeže 
formou fotbalu 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Na základě odkupu pozemku parcelní číslo 3460/3  o výměře 35 m2, pozemku parcelní číslo 
3460/5 o výměře 86 m2, pozemku parcelní číslo 3460/6 o výměře 318 m2 a pozemku parcelní 
číslo 3460/7 o výměře 367 m2, katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly od České republiky s 
právem hospodařit s majetkem státu Lesy České republiky, s. p., byl dne 17. 3. 2025 vyvěšen 
záměr, na základě usnesení rady města č. R - 72/2025 ze dne 5. 3. 2025, na pronájem výše 
uvedených pozemků za účelem sportovní činnosti, zejména sportovní činnosti dětí a mládeže 
formou fotbalu.  V řádném termínu a včas byla doručena 1 nabídka. Dne 7. 4. 2025 proběhlo 
otevření obálky s nabídkou. Z důvodu umístění technické infrastruktury města (kanalizace) na 
pozemku 3460/7, který SK Úvaly, z. s. nevyužívají, bylo projednáno pozemek nepronajmout.  
SK Úvaly, z. s. 
Klánovická č. p. 1629 

250 82 Úvaly 

IČO: 43753787 

Nájemné činí 1 Kč/rok. Dodatek č. 2 bude uzavřen na dobu určitou a to do 30. 6. 2043. 
 

Dopad na rozpočet: + 1 Kč 

 

Usnesení č. R - 131/2025 

Rada města Úvaly 

I .   rozhodla  

nepronajmout pozemek parcelní číslo 3460/7, katastrální území Úvaly, obec Úvaly zájmovému 
spolku SK Úvaly z. s., se sídlem Klánovická č. p. 1629, Úvaly, IČO: 43753787 
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I I .   schvaluje 

uzavření Dodatku č. 2 k nájemní smlouvě mezi městem Úvaly, se sídlem Arnošta z Pardubic  
č. p. 95, Úvaly, IČO: 00240931, zastoupené starostkou Ing. Markétou Rydvalovou a zájmovým 
spolkem SK Úvaly z. s., se sídlem Klánovická č. p. 1629, 250 82, Úvaly, IČO: 43753787, 
zastoupené předsedou spolku Václavem Kopačem v podobě doplnění o pronájem pozemků 
parcelní číslo 3460/3, 3460/5 a 3460/6, katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly za účelem 
sportovní činnosti dětí a mládeže formou fotbalu 

I I I .   pověřuje  

1.  starostku 

1.  podpisem Dodatku č. 2 k nájemní smlouvě 

IV .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - Dodatek č. 2 k nájemní smlouvě k pozemkům 

přijato, pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 12. Zrušení záměru pronájmu pozemku parcelní číslo 4006/9, katastrální území Úvaly u 
Prahy, obec Úvaly, o celkové výměře 513 m2 za účelem údržby zajištění přístupové cesty 
pro zájmový spolek TJ Sokol Úvaly, z. s. 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Dne 17. 3. 2025 byl na základě usnesení č. R - 74/2025 rady města ze dne 5. 3. 2025 vyvěšen 
záměr na pronájem pozemku parcelní číslo 4006/9, katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, 
o celkové výměře 513 m2 za účelem údržby a přístupové cesty pro zájmový spolek TJ Sokol Úvaly 
z. s. V řádném termínu a včas byla doručena 1 nabídka. Dne 7. 4. 2025 proběhlo otevírání obálky 
s nabídkou.  
 

Nabídka č. 1 

TJ Sokol Úvaly, z. s. 
Arnošta z Pardubic č. p. 164 

Úvaly, 250 82 

IČO: 64934781 

- výše nabízeného nájemného činí 1 Kč/rok. 
 

Dopad na rozpočet: + 1 Kč 

kapitola 6409 položka 2131 

 

Usnesení č. R - 132/2025 

Rada města Úvaly 

I .   ruší  
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záměr pronájmu pozemku parcelní číslo 4006/9 o výměře 513 m², katastrální území Úvaly u 
Prahy za účelem údržby a přístupové cesty pro zájmový spolek TJ Sokol Úvaly z. s. 

I I .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1  k usnesení Rady města Úvaly - Smlouva o nájmu pozemku 

přijato, pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 13. Vyhlášení záměru pronájmu pozemku parcelní číslo 4006/9, katastrální území Úvaly u 
Prahy, obec Úvaly, za účelem údržby a zajištění přístupové cesty pro TJ Sokol Úvaly, z. s. 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Obor investic a dopravy obdržel dne 11. 11. 2024 žádost o převod nebo prodej pozemku parcelní 
číslo 4006/9 o výměře 513 m2, katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly. Jedná se o svah nad 

házenkářskou halou, který spolek TJ Sokol z. s.,  na svoje náklady udržuje a tento pozemek slouží 
jako jedna z přístupových cest do haly ve vlastnictví výše uvedeného spolku. 
V lednu 2025 proběhlo jednání mezi spolkem TJ Sokol Úvaly z. s., a vedením města Úvaly. Na 
jednání bylo dohodnuto, že výše uvedený pozemek město Úvaly pronajme spolku TJ Sokol Úvaly 
z. s., na dobu určitou a to do 31. 12. 2025 s tím, že v případě, že výpověď kterékoliv ze stran 
nebude druhé straně doručena ve lhůtě 60 dnů před každým vypršením smlouvy, bude 
prodloužena vždy o 1 rok. 

 

Usnesení č. R - 133/2025 

Rada města Úvaly 

I .   schvaluje 

vyhlášení záměru na pronájem pozemku parcelní číslo 4006/9 o výměře 513 m², katastrální 
území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, za účelem údržby a přístupové cesty pro zájmový spolek 

TJ Sokol Úvaly z. s. 

I I .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č.1 k usnesení Rady města Úvaly - záměr 

přijato, pro: 5, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 14. Pronájem části pozemku parcelní číslo 3957/23, katastrální území Úvaly u Prahy, obec 
Úvaly, o celkové výměře 339 m2 za účelem provozování rekreačního zařízení pro pana P. T. 
Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

stažen z programu jednání 
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Bod 15. Pronájem částí pozemků parcelní číslo 534/1, parcelní číslo 3928/407, parcelní číslo 
3929/559, parcelní číslo  3929/561, parcelní číslo 3929/562, parcelní číslo 3933/17, parcelní 
číslo 3955/10, katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, a části pozemku parcelní číslo  
673/25, katastrální území Újezd nad Lesy, obec Praha 21, pro účely využití jako pomocné 
plochy pro výstavbu Stavby, jmenovitě SO č. 127.1.1 - „Silnice III/10168 Úvaly – Přišimasy“, 
SO č. 126.1.1 - „Silnice II/101 Úvaly – Škvorec“, SO č. 124.3.2 - „Úprava silnice III/01212“, SO 
č. 490.2 - „Přípojka 1 kV pro systém DIS SOS v km 10,16 (ŘSD ČR)“, SO č. 464 - „Přeložka SOK 
CETIN v ulici Na Ladech (CETIN)“, SO č. 463 - „Přeložka MOK a MK CETIN v km 10,16 

(CETIN)“, SO č. 455 - „Přeložka DK CETIN v ulici Novosibřinská (CETIN)“, SO č. 421 - „Ochrana 
kabelu 22kV v ulici Novosibřinská (PREdistribuce)“ a SO č. 415 - „Přeložka venkovního 
vedení 22 kV v km 10,93 – 11,07 (ČEZ Distribuce)“ za účelem dočasného záboru pro realizaci 

liniové stavby "Přeložka silnice I/12 Běchovice - Úvaly" 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

 

10. 10 odchod p. Černý. 
 

Odbor investic a dopravy informoval radu města dne 2. 4. 2025 ve věci schválení záměru na 

pronájem částí pozemků parcelní číslo 534/1 o výměře 12 m2, parcelní číslo 3928/407 o výměře 
198 m2, parcelní číslo 3929/559 o výměře 39 m2, parcelní číslo  3929/561 o výměře 12 m2, 

parcelní číslo 3929/562 o výměře 12 m2, parcelní číslo 3933/17 o výměře 358 m2, parcelní číslo 
3955/10 o výměře 66 m2, katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, a části pozemku parcelní 
číslo  673/25 o výměře 186 m2, katastrální území Újezd nad Lesy, obec Praha 21, pro účely využití 
jako pomocné plochy pro výstavbu Stavby, jmenovitě SO č. 127.1.1 - „Silnice III/10168 Úvaly – 

Přišimasy“, SO č. 126.1.1 - „Silnice II/101 Úvaly – Škvorec“, SO č. 124.3.2 - „Úprava silnice 
III/01212“, SO č. 490.2 - „Přípojka 1 kV pro systém DIS SOS v km 10,16 (ŘSD ČR)“, SO č. 464 - 

„Přeložka SOK CETIN v ulici Na Ladech (CETIN)“, SO č. 463 - „Přeložka MOK a MK CETIN v km 
10,16 (CETIN)“, SO č. 455 - „Přeložka DK CETIN v ulici Novosibřinská (CETIN)“, SO č. 421 - „Ochrana 
kabelu 22kV v ulici Novosibřinská (PREdistribuce)“ a SO č. 415 - „Přeložka venkovního vedení 22 
kV v km 10,93 – 11,07 (ČEZ Distribuce)“ za účelem dočasného záboru pro realizaci liniové stavby 
"Přeložka silnice I/12 Běchovice - Úvaly". 
Nájemní smlouva na výše uvedené pozemky bude uzavřena na dobu určitou jeden rok ode dne 
skutečného zahájení realizace přiřazeného stavebního objektu na konkrétním pozemku. 
Nájemné činí 44 070 Kč  Kč/rok (147 Kč/m2/rok pro pozemky v katastrálním území Újezd nad 
Lesy, obec Praha 21 a 24 Kč/m2/rok pro pozemky v katastrálním území Úvaly u Prahy, obec 
Úvaly). 
Na základě výše uvedeného byl dne 4. 4. 2025 vyvěšen záměr na pronájem pozemků. 
 

Dopad na rozpočet: + 44 070 Kč/rok 

 

Usnesení č. R - 134/2025 

Rada města Úvaly 

I .   schvaluje 

uzavření nájemní smlouvy č. ŘSD s. p.: RSD - 486178/2025-69 (02MP - 014467) mezi městem 

Úvaly, se sídlem Arnošta z Pardubic č. p. 95, Úvaly, IČO: 00240931, zastoupené starostkou Ing. 
Markétou Rydvalovou a Ředitelstvím silnic a dálnic s. p., se sídlem Čerčanská č. p. 2023/12, 
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140 00 Praha 4, IČO: 65993390, zastoupené Ing. Radkem Mátlem, generálním ředitelem, na 
pronájem částí pozemků parcelní číslo 534/1, parcelní číslo 3928/407, parcelní číslo 3929/559, 
parcelní číslo  3929/561, parcelní číslo 3929/562, parcelní číslo 3933/17, parcelní číslo 3955/10 
, katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly a části pozemku parcelní číslo  673/25, 
katastrální území Újezd nad Lesy, obec Praha 21, pro účely využití jako pomocné plochy pro 
výstavbu Stavby, jmenovitě SO č. 127.1.1 - „Silnice III/10168 Úvaly – Přišimasy“, SO č. 126.1.1 - 
„Silnice II/101 Úvaly – Škvorec“, SO č. 124.3.2 - „Úprava silnice III/01212“, SO č. 490.2 - „Přípojka 
1 kV pro systém DIS SOS v km 10,16 (ŘSD ČR)“, SO č. 464 - „Přeložka SOK CETIN v ulici Na 
Ladech (CETIN)“, SO č. 463 - „Přeložka MOK a MK CETIN v km 10,16 (CETIN)“, SO č. 455 - 

„Přeložka DK CETIN v ulici Novosibřinská (CETIN)“, SO č. 421 - „Ochrana kabelu 22kV v ulici 
Novosibřinská (PREdistribuce)“ a SO č. 415 - „Přeložka venkovního vedení 22 kV v km 10,93 – 

11,07 (ČEZ Distribuce)“ za účelem dočasného záboru pro realizaci liniové stavby "Přeložka 
silnice I/12 Běchovice - Úvaly" na dobu určitou. Nájemné činí 44 070 Kč/rok 

I I .   pověřuje  

1.  starostku 

1.  podpisem nájemní smlouvy č. ŘSD s. p.: RSD -  486178/2025 - 69 (02MP - 014467) 

I I I .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - nájemní smlouva  

Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - zákresy rozsahu nájmu v kopii katastrální mapy 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 16. Pronájem části pozemku parcelní číslo 3933/19 o celkové výměře 517 m2, katastrální 
území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, pro účely využití jako pomocné plochy pro výstavbu 
stavby „Přístupová cesta ke Svazkové ZŠ (město Úvaly)“ 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Odbor investic a dopravy informoval radu města dne 2. 4. 2025 ve věci schválení záměru 
pronájmu části pozemku parcelní číslo 3933/19 o celkové výměře 517 m2, katastrální území Úvaly 
u Prahy, obec Úvaly pro účely využití jako pomocné plochy pro výstavbu stavby „Přístupová cesta 
ke Svazkové ZŠ (město Úvaly)“ v rámci stavby „Přeložka silnice I/12 Běchovice - Úvaly“ pro 
Ředitelství silnic a dálnic, s. p. Nájemní smlouva na výše uvedenou část pozemku bude uzavřena 
na dobu určitou v délce trvání ode dne skutečného zahájení realizace stavby do posledního dne 
měsíce, v němž bude konkrétní pozemek předán zpět pronajímateli. Nájemné činí 12 408 Kč/rok 
(24 Kč/m2/rok). 

Na základě výše uvedeného byl dne 4. 4. 2025 vyvěšen záměr na pronájem předmětné části 
pozemku. 

 

Dopad na rozpočet: + 12 408 Kč 
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Usnesení č. R - 135/2025 

Rada města Úvaly 

I .   schvaluje 

uzavření nájemní smlouvy č. RSD - 486179/2025 - 16 (02MP - 014468) mezi městem Úvaly, se 
sídlem Arnošta z Pardubic č. p. 95, 250 82 Úvaly, IČO: 00240931, zastoupené starostkou Ing. 
Markétou Rydvalovou a Ředitelstvím silnic a dálnic s. p., se sídlem Čerčanská č. p. 2023/12, 
140 00 Praha 4, IČO: 65993390, zastoupené Ing. Radkem Mátlem, generálním ředitelem, na 
pronájem části pozemku parcelní číslo 3933/19 o celkové výměře 517 m², katastrální území 
Úvaly u Prahy, obec Úvaly, pro účely využití jako pomocné plochy pro výstavbu stavby 
„Přístupová cesta ke Svazkové ZŠ (město Úvaly)“ na dobu určitou. Nájemné činí 12 408 Kč/rok 
(24 Kč/m²/rok) 

I I .   pověřuje  

1.  starostku 

1.   podpisem nájemní smlouvy č. RSD - 486179/2025 -16 (02MP - 014468) 

I I I .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - nájemní smlouva č. RSD - 486178/2025 - 69 

Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - zákres rozsahu nájmu v kopii katastrální mapy 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 17. Smlouva o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene - služebnosti a smlouva o právu 
provést stavbu [IV - 12 - 6037444, PY_Úvaly, Škvorecká, 33] 
Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Dne 7. 9. 2024 obdrželo město Úvaly žádost o uzavření Smlouvy o uzavření budoucí smlouvy o 
zřízení věcného břemene - služebnosti a smlouvy o právu provést stavbu [IV - 12 - 6037444, 

PY_Úvaly, Škvorecká, 33] pro společnost ČEZ Distribuce a. s., se sídlem Teplická č. p. 874/8, Děčín, 
Děčín IV - Podmokly, 405 02, IČO: 24729035, zastoupena na základě plné moci společností Petr 
Kadlec - ELEKTRO - KOVO, se sídlem A. Dvořáka č. p. 413, 259 01, Votice IČO: 12224553, 
zastoupen Michaelem Fulínem na základě plné moci ze dne 24. 2. 2025. Věcné břemeno bude 
zřízeno na pozemcích parcelní číslo 3955/5 a 3955/7, katastrální území Úvaly u Prahy, obec 
Úvaly. Výše jednorázové náhrady za zřízení věcného břemene činí 32 513 Kč bez DPH. Náhrada 
za zřízení věcného břemene byla vypočtena podle aktuální metodiky ČEZ pomocí aplikace 

E - břemena plus 20 %.  Jedná se o jednorázovou náhradu. 
                                                                                                                

Úhrada za zřízení věcného břemene: 
kapitola 6409 /položka 2119:  + 32 513 Kč bez DPH 
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Usnesení č. R - 136/2025 

Rada města Úvaly 

I .   schvaluje 

uzavření Smlouvy o uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcného břemene - služebnosti a 
smlouvy o právu provést stavbu [IV - 12 - 6037444, Úvaly, PY_Úvaly, Škvorecká, 33] na 
pozemcích parcelní číslo 3955/5 a 3955/7, katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, mezi 
městem Úvaly, se sídlem Arnošta z Pardubic č. p. 95, 250 82 Úvaly, IČO: 00240931, zastoupené 
starostkou města Ing. Markétou Rydvalovou a společností ČEZ Distribuce a. s., se sídlem 
Teplická č. p. 874/8, 405 02, Děčín, Děčín IV - Podmokly, IČO: 24729035 zastoupené na základě 
plné moci společností Petr Kadlec - ELEKTRO - KOVO, se sídlem A. Dvořáka č. p. 413, 259 01, 
Votice IČO: 12224553 

I I .   pověřuje  

1.  vedoucího odboru investic a dopravy OID 

1.  podpisem Smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene - služebnosti a 
smlouvy o právu provést stavbu [IV - 12 - 6037444 PY_Úvaly, Škvorecká,33] 

I I I .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - Smlouva o smlouvě budoucí o zřízené věcného 
břemene - služebnosti a smlouvu o právu provést stavbu [IV - 12 - 6037444 PY_Úvaly, 
Škvorecká, 33] 

Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - situace 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 18. Prodloužení nájemních smluv (dodatkem) na bytové jednotky v objektech města Úvaly 
na dobu určitou, a to do 30. 4. 2026 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Odbor investic a dopravy předkládá radě města ke schválení prodloužení nájemních smluv 
(dodatkem) na bytové jednotky v objektech města Úvaly, které jsou na adresách: Škvorecká 75, 
Škvorecká 181, Pražská 527, Arnošta z Pardubic 7, Klánovická 918, Kollárova 1260, Kollárova 
1095, Kollárova 1096, Pražská 525, Jiráskova 90, Prokopa Velikého 1346, Prokopa Velikého 1347, 
250 82 Úvaly. 
Nájemní smlouvy budou prodlouženy dodatkem na dobu určitou, a to do 30. 4. 2026. Jelikož níže 
uvedení nájemci řádně splňují podmínky nájemních smluv o nájmu bytu, odbor investic a 
dopravy doporučuje prodloužení nájemních smluv na dobu určitou, a to do 30. 4. 2026. 
Vzor dodatku byl schválen právníkem města JUDr. Ing. Patrikem Šebestou. 
Dodatky na prodloužení nájemních smluv o nájmu bytu budou uzavřeny mezi Městem Úvaly, 
Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly, IČO: 00240931 a mezi níže uvedenými nájemci: 
 

Škvorecká 75, 250 82 Úvaly 

Z***** G******** - byt č. 2 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 
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K**** D***** - byt č. 3 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

V****** S********* - byt č. 5 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

Ing. M****** Ch*** - byt č. 6 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

A**** Š********* - byt č. 7 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

   

Škvorecká 181, 250 82 Úvaly 

M***** B******* - byt č. 1 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

M***** J********* - byt č. 2 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

I**** V******* - byt č. 3 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

E** B******* - byt č. 7 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

J**** F*** - byt č. 8 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

Z***** Š******** - byt č. 9 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

 

Kollárova 1260, 250 82 Úvaly 

B****** S***** - byt č. 1 - Dodatek č. 5 smlouvy o nájmu bytu 

 

Kollárova 1095, 250 82 Úvaly 

S******** H***** - byt č. 7 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

 

Kollárova 1096, 250 82 Úvaly 

V******* V********** - byt č. 4 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

 

Pražská 527, 250 82 Úvaly 

O*** P****** - byt č. 3 - Dodatek č. 8 smlouvy o nájmu bytu 

L******* S****** - byt č. 4 - Dodatek č. 10 smlouvy o nájmu bytu 

 

Pražská 525, 250 82 Úvaly 

P*** R***** - byt č. 1 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

 

Arnošta z Pardubic 7, 250 82 Úvaly 

A**** K******** - byt č. 2 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

 

Klánovická 918, 250 82 Úvaly 

J** B******** - byt č. 1 - Dodatek č. 5 smlouvy o nájmu bytu 

 

Jiráskova 90, 250 82 Úvaly 

E** Z******* - byt č. 1 - Dodatek č. 6 smlouvy o nájmu bytu 

 

Prokopa Velikého 1346, 250 82 Úvaly 

L**** H******* - byt č. 1 -  Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 
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K******* K******* - byt č. 2 - Dodatek č. 2 smlouvy o nájmu bytu 

J**** Š********* - byt č. 4 -  Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

E** K****** - byt č. 6 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

G******* Ch****** - byt č. 7 -  Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

Mgr. P**** K********** - byt č. 8 -  Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

 

Prokopa Velikého 1347, 250 82 Úvaly 

K**** P******* - byt. č. 1 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

L**** D******** - byt č. 2 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

R**** B***** - byt č. 5 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

MgA. E***** D****** - byt č. 6 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

D***** B*** - byt č. 8 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

V**** R*****, B***** R******** - byt č. 11 -  Dodatek č. 4 smlouvy o nájmu bytu 

 

Usnesení č. R - 137/2025 

Rada města Úvaly 

I .   bere na vědomí  
žádosti o prodloužení nájemních smluv na bytové jednotky v objektech města Úvaly - 

Škvorecká 75, Škvorecká 181, Pražská 527, Arnošta z Pardubic 7, Klánovická 918, Kollárova 
1260, Kollárova 1095, Kollárova 1096, Pražská 525, Jiráskova 90, Prokopa Velikého 1346, 
Prokopa Velikého 1347, 250 82 Úvaly 

I I .   souhlasí  s  

uzavřením dodatků nájemních smluv mezi Městem Úvaly, se sídlem Arnošta z Pardubic 95, 
250 82 Úvaly, IČO: 00240931 a nájemci bytových jednotek v majetku města Úvaly - Škvorecká 
75, Škvorecká 181, Pražská 527, Arnošta z Pardubic 7, Klánovická 918, Kollárova 1260, 
Kollárova 1095, Kollárova 1096, Pražská 525, Jiráskova 90, Prokopa Velikého 1346, Prokopa 
Velikého 1347, 250 82 Úvaly, a to do 30. 4. 2026.  

Škvorecká 75, 250 82 Úvaly 

Z***** G******** - byt č. 2 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

K**** D***** - byt č. 3 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

V****** S********* - byt č. 5 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

Ing. M****** Ch*** - byt č. 6 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

A**** Š********* - byt č. 7 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

Škvorecká 181, 250 82 Úvaly 

M***** B******* - byt č. 1 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

M***** J********* - byt č. 2 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

I**** V******* - byt č. 3 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

E** B******* - byt č. 7 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

J**** F*** - byt č. 8 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

Z***** Š******** - byt č. 9 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 
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Kollárova 1260, 250 82 Úvaly 

B****** S***** - byt č. 1 - Dodatek č. 5 smlouvy o nájmu bytu 

Kollárova 1095, 250 82 Úvaly 

S******** H***** - byt č. 7 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

Kollárova 1096, 250 82 Úvaly 

V******* V********** - byt č. 4 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

Pražská 527, 250 82 Úvaly 

O*** P****** * byt č. 3 - Dodatek č. 8 smlouvy o nájmu bytu 

L******* S****** - byt č. 4 - Dodatek č. 10 smlouvy o nájmu bytu 

Pražská 525, 250 82 Úvaly 

P*** R***** - byt č. 1 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

Arnošta z Pardubic 7, 250 82 Úvaly 

A**** K******** - byt č. 2 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

Klánovická 918, 250 82 Úvaly 

J** B******** - byt č. 1 - Dodatek č. 5 smlouvy o nájmu bytu 

 

Jiráskova 90, 250 82 Úvaly 

E** Z******* - byt č. 1 - Dodatek č. 6 smlouvy o nájmu bytu 

 

Prokopa Velikého 1346, 250 82 Úvaly 

L**** H******* - byt č. 1 -  Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

K******* K******* - byt č. 2 - Dodatek č. 2 smlouvy o nájmu bytu 

J**** Š********* - byt č. 4 -  Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

E** K****** - byt č. 6 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

G******* Ch****** - byt č. 7 -  Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

Mgr. P**** K********** - byt č. 8 -  Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

 

Prokopa Velikého 1347, 250 82 Úvaly 

K**** P******* - byt. č. 1 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

L**** D******** - byt č. 2 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

R**** B***** - byt č. 5 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

MgA. E***** D****** - byt č. 6 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

D***** B*** - byt č. 8 - Dodatek č. 3 smlouvy o nájmu bytu 

V**** R*****, B***** R******** - byt č. 11 -  Dodatek č. 4 smlouvy o nájmu bytu 

I I I .   pověřuje  

1.  vedoucího odboru investic a dopravy OID 

1.  podpisem dodatků nájemních smluv s nájemci dle bodu II. tohoto usnesení 

IV .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
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Termín: 30. 04. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - Dodatek smlouvy o nájmu bytu (vzor) 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 19. Návrh na uzavření nájemní smlouvy v objektu města na adrese Škvorecká 181, 250 82 
Úvaly - G. N. 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Odbor investic a dopravy předkládá radě města návrh na uzavření nájemní smlouvy v objektu 
města Úvaly na adrese Škvorecká 181, 250 82 Úvaly paní G******* N******, trvale bytem 
*********** ***, *** ** *****. Jedná se o byt č. 6, 1+1, výměra 77,44 m2, nájemné činí 
16 758 Kč/měsíc + služby 2 000 Kč/měsíc (voda + elektřina společné prostory). Celkem smluvní 
nájemné + služby činí 18 758 Kč. Elektřina v bytě bude přepsána na nájemce. Smlouva o nájmu 
výše uvedeného bytu bude uzavřena na dobu určitou, a to na 1 rok od podpisu nájemní 
smlouvy. Žádost o přidělení městského bytu byla projednána 11. února 2025 na poradě vedení. 
Žadatelka pracuje v oblasti sociální péče a zdravotnictví v Úvalech. V tuto dobu mělo město jen 
volný byt č. 6 v objektu na adrese Škvorecká 181, 250 82 Úvaly a zároveň nebyla evidována žádná 
jiná žádost zaměstnance města, základní školy, mateřské školy či jiné příspěvkové organizace. 
Byt byl proto nabídnut paní G******* N******, která si již byt prohlédla a s podmínkami nájmu 
souhlasí. V současné době jí běží výpovědní lhůta u stávajícího pronajímatele. Paní G******* 
N****** má trvalé bydliště v Úvalech a je zaměstnána jako zdravotní sestra v Domově seniorů 
Úvaly, Náměstí Svobody 1475, 250 82 Úvaly. 
Smlouva o nájmu bytu byla schválena právníkem města JUDr. Ing. Patrikem Šebestou. 
 

Dopad na rozpočet: + 201 096 Kč/rok, kapitola 3113 - 2132, 3113 - 2111 

 

Usnesení č. R - 138/2025 

Rada města Úvaly 

I .   schvaluje 

uzavření Smlouvy o nájmu bytu na bytovou jednotku č. 6 v objektu města na adrese 
Škvorecká 181, 250 82 Úvaly, mezi paní Gabrielou Nídrovou, trvale bytem Štefánikova 267, 
250 82 Úvaly a Městem Úvaly, se sídlem Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly, IČO: 00240931. 
Nájemné činí 16 758 Kč/měsíc + služby 2 000 Kč/měsíc - celkem 18 758 Kč. Elektřina v bytě 
bude přepsána na nájemce. Byt bude veden jako smluvní byt. Nájemní smlouva bude 
uzavřena na dobu určitou, a to na 1 rok od podpisu smlouvy o nájmu bytu 

I I .   pověřuje  

1.  vedoucího odboru investic a dopravy OID 

1.  podpisem této Smlouvy o nájmu 

I I I .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - Smlouva o nájmu - neveřejná 
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Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - Smlouva o nájmu - veřejná 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 20. Žádost o souhlas zřizovatele se stavebními úpravami budovy D Základní školy Úvaly 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Ve smyslu čl. 9. 1. 7 Zřizovací listiny školy žádá Základní škola Úvaly, IČO: 00874817 zřizovatele o 
souhlas se stavebními úpravami budovy D základní školy v Úvalech (stavební úpravy nad 200 tis. 
Kč). 
Stavební úpravy jsou plánované v rozsahu cca 3 mil. Kč, které budou spočívat v rekonstrukci  
4 stávajících tříd, 2 kabinetů, 2 místností družiny ve 2. NP, chodeb a schodiště, vše v budově D 
Základní školy Úvaly. Stavební úpravy budou probíhat v létě 2025 bez nutnosti změny organizace 
školního roku. 
Stavební úpravy budou v místnostech zahrnovat kompletní výměnu podlah, instalace nových 
akustických stropů vč. výměny osvětlení, nové rozvody vody vč. zařizovacích předmětů, nové 
rozvody elektro a datových sítí, renovací dveří, zárubní a instalaci zabezpečovacího zařízení v celé 
budově. Rekonstrukce WC proběhla v roce 2024. 
Dále budou zahrnuty úpravy podlah na chodbách a schodišti v budově.  
Na dodávku prací bude vyhlášeno výběrové řízení na veřejnou zakázku malého rozsahu, dle 
vnitřní směrnice Základní školy Úvaly. Stavební dozor bude zajišťovat pan Ing. arch. Miroslav 
Hofman vedoucí oddělení investic odboru investic a dopravy MěÚ Úvaly. 

 

Usnesení č. R - 139/2025 

Rada města Úvaly 

I .   souhlasí  s  

1.  realizací stavebních úprav v budově D základní školy v Úvalech v režii Základní školy Úvaly, 
IČO: 00874817 

2.  vyhlášením veřejné zakázky malého rozsahu na realizaci stavebních úprav budovy D 
Základní školy Úvaly zadávanou mimo režim zákona 134/2016 Sb., o zadávání veřejných 
zakázek, dle vnitřní směrnice Základní školy Úvaly s tím, že tato veřejná zakázka malého 
rozsahu bude v režii Základní školy Úvaly 

I I .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 21. Vyhlášení výběrového řízení na zakázku malého rozsahu na dodávku ,,Modernizace 
gastra, MŠ Úvaly, Pražská 525" 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Odbor investic a dopravy předkládá radě města návrh na vyhlášení výběrového řízení na 
dodávku na akci ,,Modernizace gastra, MŠ Úvaly, Pražská 525". 



                     Strana 23/30 

Vedení města Úvaly zahrnulo tuto investiční akci do rozpočtu města na rok 2025 (na základě 
výhrad hygieny ke stávajícímu stavu prostoru). Předmětem veřejné zakázky v rámci tohoto 
zadávacího řízení je modernizace gastro provozu v objektu Mateřské školy Úvaly, Pražská 525. 
Jedná se o produkční a výdejní provoz při kapacitě 46 dětí. Předmětem je kompletní 
rekonstrukce kuchyně včetně dodání nerezového zařízení (stolů, skříněk, pultů), 
gastrotechnologického zařízení (mycí stroj, konvektomat, chladící stůl, sporák, digestoř), aj. 
Předpokládaná hodnota zakázky činí 650 000 Kč bez DPH. Jedná se o zakázku mimo režim 
zákona o zadávání veřejných zakázek č. 134/2016 Sb. a při výběru firmy se bude postupovat v 
souladu s vnitřním předpisem č. 24/2024 Pravidel při zadávání veřejných zakázek malého 
rozsahu. 

K podání nabídky budou osloveny tyto firmy: 
1. Ing. Štefan Miko, Za Mlýnem 1721, 253 01 Hostivice, IČO: 70785091 

2. GASTROART CZ, spol. s r. o, Doubek 165, 251 01 Doubek, IČO: 27148378 

3. InterGast a.s., Na Vinobraní 1792/55, Záběhlice Praha 10, 106 00 Praha, IČO: 62917153 

 

Návrh složení sloučené komise pro otevírání a hodnocení cenových nabídek: 
členové: Ing. Alexis Kimbembe, Ing. arch. Miroslav Hofman, Ing. Libor Kadlec 

 

Usnesení č. R - 140/2025 

Rada města Úvaly 

I .   vyhlašuje  

výběrové řízení na veřejnou zakázku v režimu zakázky malého rozsahu na dodávku s názvem 
"Modernizace gastra, MŠ Úvaly, Pražská 525". Předpokládaná hodnota zakázky činí 650 000 Kč 
bez DPH 

I I .   schvaluje 

návrh textu výzvy na veřejnou zakázku malého rozsahu na dodávku "Modernizace gastra, MŠ 
Úvaly, Pražská 525" 

I I I .   jmenuje 

sloučenou komisi pro otevírání obálek a hodnocení cenových nabídek ve složení: 
členové: Ing. Alexis Kimbembe, Ing. arch. Miroslav Hofman, Ing. Libor Kadlec 

IV .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č.1 k usnesení Rady města Úvaly-Výzva k podání nabídky 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 22. Zápis č. 1/2025 z jednání Likvidační komise 

Předkladatel: Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy OID 

Odbor investic a dopravy předkládá radě města zápis z jednání likvidační komise č. 1/2025 ze 
dne 18. 03. 2025. 
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Usnesení č. R - 141/2025 

Rada města Úvaly 

I .   bere na vědomí  
zápis č. 1/2025 z jednání Likvidační komise ze dne 18. 3. 2025 

I I .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - zápis č. 1/2025 z likvidační komise 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 23. Žádost o dotaci na osobní asistenci pro rok 2025 - HEWER, z. s. 

Předkladatel: Jitka Hamouzová, vedoucí odboru správního OSPR 

HEWER, z. s., IČO: 66000653, se sídlem Černokostelecká 2020/20, 100 00 Praha 10 žádá o dotaci 
na poskytované terénní sociální služby  osobní asistence u seniorů a osob se zdravotním 
postižením v jejich domácím prostředí. V roce 2025 plánují v Úvalech poskytnout 700 hodin 
přímé péče pro 2 až 3 klienty. Žadatel je zařazen v krajské síti sociálních služeb, je povinen zajistit 
si multizdrojové financování služby.  Požadovaná výše dotace 30 000 Kč, od roku 2022 jim je 
přiznávána dotace ve výši 10 000 Kč. 
 

Dopad na rozpočet:  12 000 Kč kapitola 6112/ položka 5492 

 

Usnesení č. R - 142/2025 

Rada města Úvaly 

I .   souhlasí  
s poskytnutím finanční dotace spolku HEWER, z. s., IČO: 66000653, se sídlem Černokostelecká 
2020/20, 100 00 Praha 10 ve výši 12 000 Kč na poskytované terénní sociální služby  osobní 
asistence u seniorů a osob se zdravotním postižením v Úvalech v roce 2025 

I I .   schvaluje 

uzavření veřejnoprávní smlouvy 

I I I .   pověřuje  

uvolněného místostarostu podpisem smlouvy 

IV .   ukládá  

1.  vedoucí odboru správního OSPR 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - veřejnoprávní smlouva 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 
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Bod 24. Žádost o poskytnutí individuální dotace - Sdružená obec baráčníků J. A. Komenského 

Předkladatel: Jitka Hamouzová, vedoucí odboru správního OSPR 

Rychtářka Sdružené obce baráčníků J. A. Komenského žádá o finanční příspěvek na akci 

pořádanou k 55. výročí od založení obce baráčnické v Úvalech. Akce se bude konat 18. 5. 2025 v 
sokolovně za účasti 100 – 150 baráčníků z I., II. a III. župy a z obcí bez župy z okresů Praha - 

východ a Kolín. Žádá o finanční příspěvek na tuto akci ve výši 30 000 Kč, ze kterého bude hrazeno 
vystoupení  hudebníků, doprava na akci, drobné pohoštění a pozornost pro děti. K výše 
uvedenému výročí bude pořádán i koncert v kostele 11. 5. 2025. 
 

Dopad na rozpočet: 30 000 Kč položka 6112 kapitola 5492,  částka zahrnuta v rozpočtu 

 

Usnesení č. R - 143/2025 

Rada města Úvaly 

I .   souhlasí  
s poskytnutím individuální finanční dotace Sdružené obci baráčnické J. A. Komenského,  
IČO: 00464538, se sídlem nám. Svobody 1570, 250 82 Úvaly ve výši  30 000 Kč na zajištění akce 
pořádané k 55. výročí od založení obce baráčnické v Úvalech, která se bude konat 18. 5. 2025 
v Úvalech 

I I .   pověřuje  

1.  Ing. Alexise Kimbembeho, uvolněného místostarosta 

1.  podpisem veřejnoprávní smlouvy 

I I I .   ukládá  

1.  vedoucí odboru správního OSPR 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - veřejnoprávní smlouva 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 25. Městská knihovna Úvaly - Žádost o svolení s konáním veřejné sbírky v rámci Českého 
dne proti rakovině 

Předkladatel: Jitka Hamouzová, vedoucí odboru správního OSPR 

Městská knihovna Úvaly se chce již po čtvrté  připojit ke sbírce pořádané Ligou proti rakovině 
prodejem žlutých kytiček. Český den proti rakovině 2025 (29. ročník květinové sbírky Ligy proti 
rakovině Praha) proběhne ve středu 14. května v ulicích a na distribučních místech bude možné 
nabízet kytičky až do neděle 18. května (v knihovně do soboty 17. května). Prodej bude zajišťovat 
i podatelna MěÚ Úvaly. 

 

Usnesení č. R - 144/2025 

Rada města Úvaly 

I .   souhlasí  
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s připojením Městské knihovny Úvaly ke sbírce pořádané Ligou proti rakovině. Český den proti 
rakovině 2025 (29. ročník květinové sbírky Ligy proti rakovině Praha) proběhne ve středu 14. 
května v ulicích a na distribučních místech bude možné nabízet kytičky až do neděle 18. 
května (v knihovně do soboty 17. května) 

I I .   ukládá  

1.  vedoucí odboru správního OSPR 

1.   realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 26. Dodatek č. 2  ke smlouvě o pověření k poskytování služby obecného hospodářského 
zájmu 

Předkladatel: Jitka Hamouzová, vedoucí odboru správního OSPR 

Město má uzavřenu smlouvu o pověření k poskytování služby obecného hospodářského zájmu. 
Účelem smlouvy je zajištění pečovatelské služby pro Středočeský kraj v souladu se 
Střednědobým plánem rozvoje sociálních služeb. Smlouva je uzavřena do 31. 12. 2025. Dále má 
uzavřen  dodatek č. 1 k této smlouvě, kterým se měnil rozsah sociálních služeb (nejsou 
vykazovány úvazky, ale počet hodin přímé péče). Radě města je předkládán ke schválení dodatek 
č. 2 k této smlouvě, kterým dochází k navýšení počtu hodin přímé péče. 

 

Usnesení č. R - 145/2025 

Rada města Úvaly 

I .   schvaluje 

uzavření dodatku č. 2 ke smlouvě o pověření k poskytování služby obecného hospodářského 
zájmu mezi Středočeským krajem, IČO: 70891095, se sídlem Zborovská 11, Praha 5 a městem 
Úvaly, IČO: 00240931, se sídlem Arnošta z Pardubic 95, Úvaly 

I I .   pověřuje  

1.  starostku 

1.  podpisem smlouvy 

I I I .   ukládá  

1.  vedoucí odboru správního OSPR 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - návrh dodatku č. 2 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 27. Zápisy z jednání komisí 
Předkladatel: Jana Tesařová, tajemnice úřadu 

Radě města jsou předkládány zápisy z  Komise pro kulturu a volnočasové aktivity a Letopisecké 
komise. 
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Komise pro kulturu a volnočasové aktivity nepřijala žádné usnesení, zabývala se přípravou 
kulturních akcí. 
Letopisecká komise přijala usnesení, kterými  
- navrhuje radě města jmenovat Janu Tesařovou členkou letopisecké komise 

- doporučuje radě města ke schválení kroniku města za rok 2023 napsanou kronikářkou města 
Mgr. Alenou Janurovou 

- doporučuje radě města umístit na nebo poblíž historického železničního viaduktu pamětní 
desku s informacemi o viaduktu. LK navrhne text a žádá radu města, aby pověřila OID 
kontaktováním SŽDC a projednala s ním umístění a vyčlenila finanční prostředky na realizaci 
(tyto materiály jsou samostatnými body jednání rady) 
- doporučuje radě města zadat OID, aby před plánovanou rekonstrukcí hotelu Budka obraz 
v bývalém výčepu zajistil tak, aby nedošlo k jeho poškození (tento bod je již splněn) 

 

Usnesení č. R - 146/2025 

Rada města Úvaly 

I .   bere na vědomí  
zápis č. 3/2025 z jednání Komise pro kulturu a volnočasové aktivity 

zápis č. 1/2025 z jednání Letopisecké komise 

I I .   ukládá  

1.  vedoucí odboru správního OSPR 

1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - zápis č. 3/2025 z jednání Komise pro kulturu a 
volnočasové aktivity 

Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - zápis č. 1/2025 z jednání Letopisecké komise  

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 28. Kronikářský zápis za rok 2023 

Předkladatel: Jana Tesařová, tajemnice úřadu 

Radě města je předkládán kronikářský zápis za rok 2023 zpracovaný kronikářkou Mgr. Alenou 
Janurovou. Letopisecká komise zápis projednala na svém jednání dne 24. 3. 2025 a doporučila jej 
ke schválení. 

 

Usnesení č. R - 147/2025 

Rada města Úvaly 

I .   doporučuje  

1.  Zastupitelstvu města Úvaly 

1.  schválit kronikářský zápis za rok 2023 zpracovaný kronikářkou Mgr. Alenou Janurovou 

I I .   ukládá  

1.  vedoucí odboru správního OSPR 
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1.  zajistit realizaci tohoto usnesení 
Termín: 31. 5. 2025 

Příloha č. 1 k usnesení Rady města Úvaly - Kronikářský zápis za rok 2023 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 29. Členství v Letopisecké komisi 
Předkladatel: Jana Tesařová, tajemnice úřadu 

Vzhledem k tomu, že je nyní sudý počet členů Letopisecké  komise, přijali členové této komise 
usnesení, kterým navrhují  jmenovat členkou komise tajemnici MěÚ Úvaly Janu Tesařovou, která 
se pravidelně jednání účastní. 

 

Usnesení č. R - 148/2025 

Rada města Úvaly 

I .   jmenuje 

členkou Letopisecké komise tajemnici MěÚ Úvaly Janu Tesařovou 

I I .   ukládá  

1.  vedoucí odboru správního OSPR 

1.  zajistit 

 realizaci tohoto  usnesení 

Bod 30. Podnět Letopisecké komise - umístění pamětní desky 

Předkladatel: Jana Tesařová, tajemnice úřadu 

Letopisecká komise na svém jednání dne 24.3.2025 přijala usnesení, kterým  doporučuje radě 
města umístit na nebo poblíž historického železničního viaduktu pamětní desku s informacemi o 

viaduktu. LK navrhne text a žádá radu města, pověřením  OID,  aby kontaktovala vlastníka SŽ a 
projednala umístění a vyčlenila finanční prostředky na realizaci. 

 

Usnesení č. R - 149/2025 

Rada města Úvaly 

I .   souhlasí  
s umístěním pamětní desky s informacemi o viaduktu na nebo poblíž historického 
železničního viaduktu 

I I .   ukládá  

1.  vedoucímu odboru investic a dopravy OID 

1.  aby s vlastníkem objektu projednal umístění pamětní desky s informacemi o viaduktu 

Termín: 5. 5. 2025 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 
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Bod 31. Žádost o podporu - koncert klasické hudby 

Předkladatel: Jana Tesařová, tajemnice úřadu 

Pí Tereza Mouchová žádá o finanční podporu na uspořádání koncertu klasické hudby v Úvalech. 
Rádi by společně s barytonistou Martinem Vydrou, který je úvalským rodákem, a jeho kolegou 
klavíristou Janem Márou připravili pro místní obyvatele koncert komorní hudby. Koncert by 
uskutečnili v Domě s pečovatelskou službou v termínu 8. 6. 2025 od 17:00, aby byl přístupný co 
nejširšímu publiku, chtěli by ponechat vstupné dobrovolné a tím umožnit účast všem, včetně 
seniorů. Po propočítání všech nákladů se celková částka pohybuje kolem 10 000 Kč. Koncert by 

mohl být pořádán pod záštitou města Úvaly. 

 

Usnesení č. R - 150/2025 

Rada města Úvaly 

I .   souhlasí  
s uspořádáním koncertu klasické hudby v Úvalech, který se bude konat dne 8. 6. 2025 od  

17 hodin v Domě s pečovatelskou službou (vstupné dobrovolné) a s úhradou nákladů s tím 
spojených ve výši 3 000 Kč  

I I .   ukládá  

1.  tajemnici úřadu 

1.   realizaci tohoto usnesení ve spolupráci s OSPR 

Termín: 31. 5. 2025 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

Bod 32. Participativní  rozpočet města Úvaly – vyloučení návrhů 

Předkladatel: Jana Svatošová, projektový manažer 

V rámci participativního rozpočtu 2025 bylo předloženo celkem 6 návrhů. Ve spolupráci s OID a 
TSÚ byly návrhy vyhodnoceny. Čtyři projekty splnily podmínky programu a jsou doporučeny k 
postoupení do další fáze programu - k hlasování. Na základě Zásad participativního rozpočtu 
předkládá projektový manažer přehled návrhů doporučených k hlasování a návrhů 
doporučených k vyřazení. 

 

Usnesení č. R - 151/2025 

Rada města Úvaly 

I .   schvaluje 

vyřazení dvou návrhů participativního rozpočtu 

I I .   bere na vědomí  
přehled čtyř návrhů, které budou předloženy veřejnosti k hlasování 

I I I .   pověřuje  

1.  Ing. Janu Svatošovou, projektovou manažerku 

1.  zveřejněním doporučených návrhů a vyrozuměním navrhovatelů vyřazených projektů 

Termín: 31. 5. 2025 
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Příloha č.1 k usnesení RM - Návrhy doporučené k vyřazení 

Příloha č.2 k usnesení RM - Projekty postupující do hlasování 

přijato, pro: 4, proti: 0, zdržel se: 0, mimo místnost: 0 

33. Dotazy, iniciativní návrhy členů rady 

 

34. Různé 

 

35. Ukončení jednání 
 

 

 

 

 

Starostka ukončila jednání v 11. 05. 

 

 

 

Ing. Markéta Rydvalová 

starostka 

 

Ing. Alexis Kimbembe 

uvolněný místostarosta 

 

  

  

 

Pozn.: Zveřejněna je upravená verze dokumentu z důvodu dodržení přiměřenosti rozsahu 
zveřejňovaných osobních údajů podle zákona č.101/2000 Sb. o ochraně osobních údajů v platném 

znění. Usnesení v plném znění, spolu se zápisem ze schůze Rady města Úvaly je pro občany k dispozici 

k nahlédnutí na městském úřadě. 















 

SMLOUVA O SMLOUVĚ BUDOUCÍ O ULOŽENÍ SEDIMENTU 
uzavřená dle § 1785 a násl. občanského zákoníku 

 

Název:       Agro Mstětice, s.r.o. - středisko Úvaly 

IČO:        06533876  

Bytem:       Mstětice 32, Zeleneč, 250 91 

Zastoupeno:      Ing. Zdeněk Kratochvíl 

Bankovní spojení:    Komerční banka, a.s. 

Číslo účtu:      115-5443130237/0100 

Telefon:       721697406 

E-mail:       dvorak@achpmstetice.cz 

Datová schránka:    ncmtk2h 

(dále jen „AGRO Mstětice“) 

 

a 

 

Název:       město Úvaly 

IČO:        00240931 

Sídlo:       Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly 

Zastoupeno:      Ing. Markéta Rydvalová, starostka města 

Telefon:       281 091 111 

E-mail:       podatelna@mestouvaly.cz  

Bankovní spojení:    Komerční banka, a.s. 

Číslo účtu:      9005-1524201/0100 

Webové stránky:     www.mestouvaly.cz 

Datová schránka:    pa3bvse 

(dále jen „Město“) 

 

(společně též jako „Smluvní strany“)  

 

Smluvní strany uzavírají v souladu s ust. § 1785 a násl. zákona 89/2012 Sb., občanský zákoník, ve znění 

pozdějších předpisů (dále jen „občanský zákoník“) tuto smlouvu o smlouvě budoucí o uložení sedimentu 

(dále jen „Smlouva“): 

I. PŘEDMĚT SMLOUVY 

1. AGRO Mstětice je pachtýřem pozemku vlastněného jednatelem společnosti.  

I. parc.č. 1207 

 

zaps. na LV č. 297 pro město (obec) Tuklaty, kat. úz. Tuklaty u Katastrálního úřadu pro Středočeský kraj 

se sídlem v Praze, Katastrální pracoviště Kolín se sídlem v Praze (dále jen společně „Pozemek“). 

2. Město jako vlastník rybníků a dalších vodních toků v rámci své činnosti odklízí ze dna těchto vod 

sedimenty. 

3. AGRO Mstětice umožní Městu dočasné uložení sedimentu na svém Pozemku v souladu s podmínkami 

vyhl. 257/2009 Sb., o používání sedimentů na zemědělské půdě. 

4. AGRO Mstětice prohlašuje, že na Pozemku neváznou žádné právní vady, které by bránily naplnění 

Smlouvy o uložení sedimentu na Pozemku. AGRO Mstětice se zavazuje, že zajistí, že právní vady ve smyslu 

předchozí věty nebudou váznout na Pozemku ani v budoucnu. 

II. PODMÍNKY ULOŽENÍ SEDIMENTU 

1. Město bude oprávněno uložit sedimenty o objemu 20 000 m3 na Pozemku. 

2. Město uloží sediment na Pozemku v souvislém časovém období za příznivých fyzikálních a vlhkostních 

podmínek. Dále zajistí rovnoměrné rozložení sedimentu po celém Pozemku (o maximální výšce vrstvy 10 

cm), následné zapravení do půdy zajistí AGRO Mstětice.  



 

 

3. Při ukládání sedimentu na Pozemek se Město zavazuje zajistit, aby byla maximálním způsobem šetřena 

práva AGRO Mstětice jako vlastníka pozemku; Město se zejména zavazuje: 

 

a) K uhrazení ušlého zisku vč. nákladů vložených do výroby ke dni zahájení realizace a to v případě, že 

na pozemku bude aktivní porost plodiny a dojde k jejímu poškození (znemožnění sklizně). 

b) Nedojde k znehodnocení nebo poškození pozemku, zejména nadměrnému utužení při pojíždění 

dopravní techniky, která bude sediment navážet. 

c) Sediment nebude obsahovat cizí předměty (např.: větve, cihly, železné předměty apod.).  

d) Po obdržení rozborů sedimentu z laboratoře, předá k nahlédnutí k rukám zástupci AGRO Mstětice.  

 

4. Město provedou před navážkou rozbor sedimentů dle vyhl. 257/2009 Sb., o používání sedimentů na 

zemědělské půdě. 

 

III. SPOLEČNÁ A ZÁVĚREČNÁ UJEDNÁNÍ 

1. Město může vyzvat AGRO Mstětice ve lhůtě 10 let od podpisu této Smlouvy k uzavření smlouvy o uložení 

sedimentu na Pozemku. 

2. Práva a povinnosti z této Smlouvy vyplývající a ve Smlouvě neupravené se řídí příslušnými ustanoveními 

občanského zákoníku a s obsahem Smlouvy souvisejících předpisů.  

3. Smluvní strany sjednávají, že pokud by bylo jedno z výše uvedených ustanovení zcela nebo zčásti právně 

neúčinné, zůstává tím nedotčena právní účinnost ostatních ustanovení. Totéž platí i pro případ smluvní 

mezery. 

4. Význam užité terminologie v této Smlouvě svým významem a účelem vychází z obvykle definovaných 

právních pojmů anebo běžně užité terminologie v právních předpisech práva soukromého (zejména 

občanský zákoník) a práva veřejného (zejména stavební zákoník) včetně příslušných oborových a 

sektorových norem ČSN a ČSN EN. 

5. Tuto Smlouvu je možné měnit pouze písemnou dohodou Smluvních stran ve formě vzestupně 

číslovaných dodatků této Smlouvy, podepsaných oprávněnými zástupci Smluvních stran. Žádné úkony či 

jednání ze strany jedné Smluvní strany nelze považovat za příslib uzavření smlouvy nebo dodatku k této 

Smlouvě. V souladu s ustanovením § 1740 odstavce 3 občanského zákoníku Smluvní strany nepřipouští 

přijetí návrhu na uzavření smlouvy s dodatkem nebo odchylkou, čímž druhá Smluvní strana podpisem 

Smlouvy souhlasí. Smluvní strany se dále dohodly, že možnost zhojení nedostatku písemné formy 

právního jednání se vylučuje, a že neplatnost právního jednání, pro nějž si Smluvní strany sjednaly 

písemnou formu, lze namítnout kdykoliv, tedy že mezi Smluvními stranami neplatí ustanovení § 582 

odstavce 1 první věta a odstavce 2 občanského zákoníku. Současně je zde platná podmínka, že Smlouvu 

a dodatky Smlouvy musí odsouhlasit orgán Města, který schválil tuto Smlouvu, jinak je takové ujednání 

(smlouva či dodatek) podle zákona o obcích, absolutně neplatné. 

6. AGRO  Mstětice prohlašuje, že berou na vědomí, že Město shromažďuje osobní údaje druhé Smluvní 

strany, jejích zaměstnanců nebo členů v rozsahu uvedeném touto Smlouvou včetně všech případných 

dodatků Smlouvy, zejména jména a příjmení osob, které Smlouvu podepisují za Smluvní strany, jména a 

příjmení osob uvedených jako kontakty, včetně případných poskytnutých či uvedených e-mailů a 

telefonních čísel, v souladu s Nařízením Evropského parlamentu a Rady č. 2016/679, obecné nařízení o 

ochraně osobních údajů (GDPR) a zákonem č. 110/2019 Sb., o zpracování osobních údajů, a to za účelem 

realizace této Smlouvy. Osobní údaje shromážděné v souvislosti s touto Smlouvou nebudou jiným 

způsobem Smluvními stranami využívány, ledaže tak výslovně vyplývá z právních předpisů platných v 

České republice nebo byl výslovně poskytnut souhlas subjektem osobních údajů. 

7. Smluvní strany jsou srozuměny s tím, že text Smlouvy je veřejně přístupnou listinou ve smyslu zákona č. 

106/1999 Sb. o svobodném přístupu k informacím, ve znění pozdějších předpisů, a že Město jako povinný 

subjekt má povinnost na žádost poskytnout informace o tomto smluvním vztahu včetně poskytnutí kopie 

Smlouvy.  



 

 

8. Smluvní strany prohlašují, že skutečnosti uvedené v této Smlouvě nepovažují za obchodní tajemství ve 

smyslu § 504 občanského zákoníku, tímto výslovně souhlasí se zveřejněním veškerých náležitostí a 

podmínek této Smlouvy a/nebo souvisejících dokumentů a informací, včetně zveřejnění této Smlouvy jako 

celku, v rámci informací zpřístupňovaných veřejnosti bez stanovení jakýchkoli dalších podmínek, a to i 

prostřednictvím dálkového přístupu, zejména na webových stránkách Města. 

9. Smluvní strany sjednávají, že vylučují aplikaci § 1726, § 1728, § 1729 a § 1805 odst. 2 občanského zákoníku. 

10. Práva a povinnosti vyplývající ze Smlouvy přechází i na právní nástupce Smluvních stran, o čemž jsou 

Smluvní strany povinny právního nástupce informovat. 

11. Smluvní strany se dohodly na způsobu doručování písemností tak, že lze zásilku zaslat prostřednictvím 

datové schránky anebo doporučenou zásilkou, která je podána k přepravě držitelem poštovní licence na 

adresu Smluvních stran uvedených v záhlaví této Smlouvy. V případě, že se některou ze Smluvních stran 

odeslaná písemnost prostřednictvím držitele poštovní licence vrátí jako nedoručená, považuje se za 

doručenou dnem následujícím po dni otisku razítka na zásilce, kdy byla poštou odesílateli vrácena; zásilky 

odeslané prostřednictvím datové schránky se považují za přijaté následující den po umístění do datové 

schránky příjemce zásilky v systému datových schránek. 

12. Písemným kontaktem pro účely této Smlouvy se rozumí kontaktní adresa pro písemnou korespondenci 

prostřednictvím držitele poštovní licence, ID datové schránky Smluvní strany, jakož i kontakt i e-mailem, 

který si strany předaly. 

13. Smluvní strany shodně zdůrazňují, že tuto Smlouvu uzavírají se záměrem ve vzájemné dohodě realizovat 

společný zájem a záměry Smluvních stran. Všechny spory, které vzniknou ze Smlouvy a v souvislosti s ní, 

se přednostně pokusí vyřešit prokazatelnou dohodou Smluvních stran nebo mediační dohodou podle 

zákona o mediaci (zákon 202/2012 Sb.). 

14. Smluvní strany sjednávají, že rozhodným právem je právo České republiky, rozhodným jazykem je jazyk 

český a rozhodným soudem je Okresní soud pro Prahu-východ ve věcech, které rozhodují okresní soudy 

a Krajský soud v Praze ve věcech, které rozhodují krajské soudy. 

15. Uzavření této Smlouvy schválila Rada města Úvaly R-………………… ze dne ………………………..a pověřila 

starostku Města k jejímu podpisu.  

16. Tato Smlouva nabývá platnosti a účinnosti dnem podpisu poslední Smluvní stranou za schválení Radou 

města Úvaly. 

17. S odkazem na ust. § 3 odst. 2 písm. k) zákona 340/2015 Sb. o registru smluv, není povinnost tuto Smlouvu 

registrovat v Registru smluv. 

18. Smlouva je vyhotovena v 4 stejnopisech s platností originálu, z nichž tři stejnopisy obdrží Město a jeden 

stejnopis obdrží AGRO Mstětice. 

19. Strany po přečtení této Smlouvy prohlašují, že souhlasí s jejím obsahem, což stvrzují svými podpisy. 

 

V Úvalech dne …………………………………  V ……………………. dne ………………………………… 

   

   

Za Město  

 

 Za AGRO Mstětice, s.r.o. 

 

 

 

  

Ing. Markéta Rydvalová 

starostka Města 

 Ing. Zdeněk Kratochvíl 

jednatel  

 





































































































































































































DODATEK č. 3 K NÁJEMNÍ SMLOUVĚ K POZEMKŮM 

uzavřený v souladu s ust. § 2201 a násl. Zák. č. 89/2012 Sb., občanský zákoník 

 

Město Úvaly 

se sídlem Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly 

IČO: 00240931   

Telefon: 281 091 111 

E-mail: podatelna@mestouvaly.cz  

Bankovní spojení: Komerční banka, a.s. 

Číslo účtu: 107–97200227/0100 

Webové stránky: www.mestouvaly.cz 

Datová schránka: pa3bvse 

Zastoupené: Ing. Markétou Rydvalovou, starostkou města 

 

dále také jen pronajímatel na straně jedné 

a 

TC Úvaly, z.s.,  

se sídlem Guth – Jarkovského 698, 250 82 Úvaly 

IČO: 437 54 210 

zastoupený předsedou spolku Michaelem Březinou, který zastupuje spolek samostatně 

č. účtu: 19 – 152420/0100  

 

na straně druhé jako nájemce 

Změna smlouvy 

Pronajímatel a nájemce uzavřeli dne 6. 8. 2018 Nájemní smlouvu k pozemkům parcelní číslo 3465 o 

velikosti 121 m² na kterém stojí stavba (budova) č. p. 698, parcelní číslo 3466/1 o výměře 2 565 m² a 

pozemku parcelní číslo 2466/14 o velikosti 336 m², katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, za 

účelem tělovýchovné činnosti a jiným volnočasovým aktivitám dětí, mládeže a dospělých jako 

spolkové činnosti nájemce (dále jen smlouva). 

 

Smluvní strany uzavírají tento Dodatek č. 3 ke smlouvě (dále jen dodatek), kterým se smlouva mění a 

doplňuje následovně: 

Přijímají se změny v článku 

I. ÚVODNÍ USTANOVENÍ 

V odst. 1 se doplňuje do pronájmu pozemek parcelní číslo 3460/4 o výměře 207 m², katastrální území 

Úvaly u Prahy, obec Úvaly.  

 

Ostatní ustanovení Nájemní smlouvy zůstávají beze změn. 

 

Uzavření tohoto dodatku schválila Rada města Úvaly R – ….. ze dne …. a pověřila vedoucího odboru 

investic a dopravy Ing. Libora Kadlece k jejímu podpisu.  

 

Tento dodatek nabývá platnosti a účinnosti dnem podpisu poslední smluvní stranou za schválení 

Radou města Úvaly. 

 

Dodatek je vyhotoven v 5 stejnopisech s platností originálu, z nichž dva stejnopisy obdrží nájemce a 

tři stejnopisy obdrží pronajímatel. 

 

 

V Úvalech dne…………. 



 

 

Pronajímatel:          Nájemce: 

 

 

………………………………  ……………………………….  

Ing. Markéta Rydvalová     Michael Březina 

starostka města Úvaly   předseda spolku 

  

  

  



DODATEK č. 2 K NÁJEMNÍ SMLOUVĚ K POZEMKŮM 

uzavřený v souladu s ust. § 2201 a násl. Zák. č. 89/2012 Sb., občanský zákoník 

 

Město Úvaly 

se sídlem Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly 

IČO: 00240931   

Telefon: 281 091 111 

E-mail: podatelna@mestouvaly.cz  

Bankovní spojení: Komerční banka, a.s. 

Číslo účtu: 107–97200227/0100 

Webové stránky: www.mestouvaly.cz 

Datová schránka: pa3bvse 

Zastoupené: Ing. Markétou Rydvalovou, starostkou města 

 

 

(dále jen „pronajímatel“) 
 

a 

 

 

SK Úvaly, z. s. 

IČO: 43753787  

se sídlem: Klánovická 1629, 250 82 Úvaly  

zastoupený předsedou spolku Václavem Kopačem, který zastupuje spolek samostatně 

bankovní spojení: 4254967389/0800 

 

(dále jen „nájemce“) 

 

Změna smlouvy 

Pronajímatel a nájemce uzavřeli dne 6. 8. 2018 Nájemní smlouvu k pozemkům: 

- pozemek parc. č. 3466/1 o velikosti 9 782 m² 

- pozemek parc. č. 3464 o velikosti 330 m² včetně stavby (budovy) bez čísla popisného nebo   

evidenčního, stojící na tomto pozemku jako jeho součást; využití budovy - sklad 

- pozemek parc. č. 3466/12 o velkosti  177 m² 

- pozemek parc. č. 3466/10 o velikosti 212 m² na kterém stojí stavba (budova) č.p. 1629 

- pozemek parc. č. 3466/13 o velikosti 2 167 m² 

- pozemek parc. č. 3466/15 o velikosti 630 m² 

- pozemek parc. č. 3463/2 o velikosti 145 m² 

 

katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, za účelem tělovýchovné činnosti a jiným volnočasovým 

aktivitám dětí, mládeže a dospělých jako spolkové činnosti nájemce (dále jen smlouva). 

 

Smluvní strany uzavírají tento Dodatek č. 2 ke smlouvě (dále jen dodatek), kterým se smlouva mění a 

doplňuje následovně: 

Přijímají se změny v článku 

 

I. ÚVODNÍ USTANOVENÍ 

V odst. 1 se doplňuje do pronájmu pozemek parcelní číslo 3460/3 o výměře 35 m², pozemek parcelní 

číslo 3460/4 o výměře 207 m², pozemek parcelní číslo 3460/5 o výměře 86 m²a pozemek parcelní číslo 

3460/6 o výměře 318 m², katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly.  

 

Ostatní ustanovení Nájemní smlouvy zůstávají beze změn. 

 



 

Uzavření tohoto dodatku schválila Rada města Úvaly R – ….. ze dne …. a pověřila vedoucího odboru 

investic a dopravy Ing. Libora Kadlece k jejímu podpisu.  

 

Tento dodatek nabývá platnosti a účinnosti dnem podpisu poslední smluvní stranou za schválení 

Radou města Úvaly. 

 

Tento dodatek je vyhotoven v 5 stejnopisech s platností originálu, z nichž dva stejnopisy obdrží 

nájemce a tři stejnopisy obdrží pronajímatel. 

 

Pronajímatel:          Nájemce: 

 

 

………………………………  ……………………………….  

Ing. Markéta Rydvalová     Václav Kopač 

starostka města Úvaly           předseda spolku 

  

  

  



 

SMLOUVA O NÁJMU POZEMKU 

uzavřená dle § 2201 občanského zákoníku 

1 

 

  

Název:       TJ Sokol Úvaly, z. s. 

Sídlo:       Arnošta z Pardubic č. p. 164, 250 82, Úvaly 

Zastoupen:      Jiřím Drábem, předsedou spolku, který zastupuje spolek samostatně 

IČO:        649 34 781 

Telefon:       +420 777 690 814 

E-mail:       droppp@post.cz 

 

(dále jen „Nájemce“) 

 

a 

Název:       Město Úvaly 

Sídlo:       Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly 

Zastoupen:      Ing. Markétou Rydvalovou, starostkou města 

Oprávněn k podpisu:    Ing. Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy 

IČO:        00240931   

Telefon:       281 091 111 

E-mail:       podatelna@mestouvaly.cz  

Bankovní spojení:    Komerční banka, a.s. 

Číslo účtu:      107 – 97200227/0100 

Webové stránky:     www.mestouvaly.cz 

Datová schránka:    pa3bvse 

(dále jen „Pronajímatel“ nebo jako „Město“) 

(společně též jako „Smluvní strany“)  

Smluvní strany uzavírají v souladu s ust. § 2201 a násl. zákona 89/2012 Sb., občanský zákoník, ve znění 

pozdějších předpisů (dále jen „občanský zákoník“) tuto smlouvu o nájmu pozemku (dále jen „Smlouva“): 

I.  ÚVODNÍ USTANOVENÍ 

Pronajímatel prohlašuje, že je výlučným vlastníkem pozemku parc. č. 4006/9, zapsáno na LV č. 10001 u 

Katastrálního úřadu pro Středočeský kraj, katastrální pracoviště Praha východ, obec Úvaly, katastrální území 

Úvaly u Prahy (dále jen „Nemovitost“). 

II. PŘEDMĚT NÁJMU 

1. Pronajímatel přenechává Nájemci do užívání Nemovitost  a to pozemek parcelní číslo 4006/9  o výměře 

513 m², katastrální území Úvaly u Prahy, obec Úvaly (dále také jen „Předmět nájmu“). 

2. Nájemce Předmět nájmu do užívání přijímá a zavazuje se platit sjednané nájemné v rámci užíváním 

Předmětu nájmu. 

 

III. ÚČEL UŽÍVÁNÍ 

1. Nájemce bude Předmět nájmu užívat výlučně za účelem údržby a přístupové cesty pro spolek TJ Sokol 

Úvaly, z. s. 

2. Nájemce je oprávněn dát Předmět nájmu nebo jeho část do podnájmu pouze s předchozím písemným 

souhlasem Pronajímatele. 

IV. VÝŠE NÁJEMNÉHO A JEHO SPLATNOST,  

1. Nájemce je povinen platit Pronajímateli nájemné, jehož výše činí 1 Kč (slovy: jedna koruna česká) za rok. 

 Nájemné je Nájemce povinen uhradit podle této Smlouvy nejpozději 30. dne kalendářního roku, za 

který je nájemné splatné ve sjednané výši (dále jen “Platba”). 
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2. Nájemce Platbu uhradí bezhotovostně na bankovní účet Pronajímatele u Komerční banky 

č.ú. 19-1524201/0100, přičemž při každé Platbě je povinen uvádět stanovený variabilní symbol 649 34 

781tento účet je transparentním účtem města. 

3. Nájemce je seznámen se skutečností a výslovně uděluje souhlas s přijímáním a odesíláním finančních 

částek z/na transparentní účet města a je srozuměn, že na tento transparentní účet má právo nahlížet 

kdokoli i prostřednictvím dálkového přístupu (web banky) a může se seznámit s údaji Nájemcem 

sdělenými a u tohoto účtu bankou poskytovanými. Na transparentních účtech jsou zveřejněny tyto 

informace plateb: - zaúčtovaná částka a měna, datum připsání Platby na účet, - popis Platby, - název a 

číslo účtu plátce, - zpráva pro příjemce, - variabilní, - konstantní, - specifický symbol, a i další text byl-li 

osobou provádějící Platbu na takový účet města uveden, k identifikaci Platby a Nájemce směrem k 

veřejnosti. 

V. DOBA NÁJMU 

1. Nájem se sjednává na dobu určitou a to na 30 let od podpisu této smlouvy, tj. nejdéle do 31. 12. 2055. 

2. Smluvní strany sjednávají, že Smlouvu lze ukončit dohodou smluvních stran nebo výpovědí kterékoli 

strany bez udání důvodů s výpovědní dobou 2 měsíců.  

3. Pronajímatel může odstoupit od Smlouvy pro podstatné porušení Smlouvy. Za podstatné porušení 

Smlouvy se považuje zejména : 

a) nezaplacení Platby a vznik prodlení úhrady nájmu, 

b) dání Předmětu nájmu nebo jeho části do podnájmu bez předchozího písemného souhlasu 

Pronajímatele, 

c) opakované odmítnutí umožnit Pronajímateli prohlídku Předmětu nájmu (zejména za účelem 

kontroly způsobu jeho užívání), popř. přístup k němu za účelem potřebné opravy. 

 

4. Nájemce je oprávněn odstoupit od Smlouvy v případě, že technický stav Předmětu nájmu, bez zavinění 

Nájemce, neumožňuje provozování činnosti Nájemce podle této Smlouvy a Pronajímatel na výzvu 

Nájemce, Předmět nájmu neuvedl do stavu, který činnost Nájemce dle této Smlouvy umožňuje. 

5. Odstoupení od Smlouvy má účinky do budoucna, protože tato Smlouva zavazuje k nepřetržité či 

opakované činnosti nebo k postupnému dílčímu plnění. 

VI. PŘEDÁNÍ A PŘEVZETÍ PŘEDMĚTU NÁJMU 

1. Pronajímatel je povinen předat a Nájemce převzít Předmět nájmu, a to ke dni započetí nájmu dle této 

Smlouvy. 

VII. PRÁVA A POVINNOSTI SMLUVNÍCH STRAN 

1. Pronajímatel je povinen: 

a) předat Nájemci Předmět nájmu ve stavu způsobilém k sjednanému účelu užívání a zajistit Nájemci 

plný a nerušený výkon práv spojených s užíváním Předmětu nájmu, 

b) odstranit závady bránící řádnému užívání Předmětu nájmu nebo závady, jimiž je výkon některého 

Nájemcova práva dle této Smlouvy ohrožen; v opačném případě je Nájemce po předchozím 

upozornění Pronajímatele oprávněn odstranit takové závady v nezbytné míře a požadovat od 

Pronajímatele náhradu účelně vynaložených nákladů. 

2. Nájemce je povinen: 

a) platit Pronajímateli řádně a včas sjednané nájemné, 

b) užívat Předmět nájmu řádně a v souladu s právními předpisy a touto Smlouvou, 

c) pečovat o Předmět nájmu, dbát o jeho vzhled, chránit jej před poškozením, bez zbytečného 

odkladu upozornit Pronajímatele na závady a potřebu těch oprav, které má provést Pronajímatel, 

i na hrozící škodu; v opačném případě Nájemce odpovídá za škodu, která nesplněním této 

povinnosti vznikla, 

d) umožnit Pronajímateli na jejich žádost přístup do Předmětu nájmu za účelem kontroly, zda 

Nájemce užívá Předmět nájmu řádným způsobem, 
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e) nést náklady spojené s běžnou údržbou Předmětu nájmu a na jejich drobné opravy; na větší 

opravy je Nájemce povinen upozornit Pronajímatele a umožnit jim jejich provedení; nepostará-li 

se Nájemce o běžnou údržbu Předmětu nájmu a včasné provedení drobných oprav, má 

Pronajímatel právo učinit tak po předchozím upozornění Nájemce na svůj náklad sám a požadovat 

od Nájemce náhradu, 

f) Nájemce je povinen odstranit závady a poškození, které způsobil v Předmětu nájmu; nestane-li se 

tak, má Pronajímatel právo po předchozím upozornění Nájemce závady a poškození odstranit a 

požadovat od Nájemce náhradu; 

g) Nájemce je povinen zdržet se provádění stavebních úprav či jiných podstatných změn v Předmětu 

nájmu bez souhlasu Pronajímatele; v případě porušení této povinnosti je Pronajímatel oprávněn 

požadovat, aby Nájemce provedené úpravy a změny bez odkladu odstranil, 

h) Nájemce se zavazuje dodržovat protipožární a bezpečnostní předpisy, 

i) Nájemce se zavazuje ke dni skončení nájmu Předmět nájmu předat Pronajímateli ve stavu, v 

jakém jej převzal, s přihlédnutím k běžnému opotřebení; o tomto předání bude pořízen zápis 

podepsaný smluvními stranami, Odpovědnost Nájemce za škody způsobené třetími osobami vůči 

Předmětu nájmu se vztahuje na zaměstnance, smluvní partnery Nájemce, klienty Nájemce a 

jakékoli osoby, které se v provozní době anebo s vědomím Nájemce pohybují v prostorech 

Předmětu nájmu. 

3. Nájemce odpovídá za veškeré škody způsobené Pronajímateli či třetím osobám, které vzniknou těmto 

subjektům v příčinné souvislosti s činností Nájemce, jeho zaměstnanců, subdodavatelů, zákazníků 

(klientů) nebo jiných osob, které se v Předmětu nájmu pohybují. 

 

VIII. ZÁVĚREČNÁ USTANOVENÍ 

1. Práva a povinnosti z této Smlouvy vyplývající a ve Smlouvě neupravené se řídí příslušnými ustanoveními 

občanského zákoníku a s obsahem Smlouvy souvisejících předpisů.  

2. Smluvní strany sjednávají, že pokud by bylo jedno z výše uvedených ustanovení zcela nebo zčásti právně 

neúčinné, zůstává tím nedotčena právní účinnost ostatních ustanovení. Totéž platí i pro případ smluvní 

mezery. 

3. Význam užité terminologie v této Smlouvě svým významem a účelem vychází z obvykle definovaných 

právních pojmů anebo běžně užité terminologie v právních předpisech práva soukromého. 

4. Tuto Smlouvu je možné měnit pouze písemnou dohodou smluvních stran ve formě vzestupně číslovaných 

dodatků této Smlouvy, podepsaných oprávněnými zástupci smluvních stran. Žádné úkony či jednání ze 

strany jedné smluvní strany nelze považovat za příslib uzavření Smlouvy nebo dodatku k této Smlouvě. V 

souladu s ustanovením § 1740 odstavce 3 občanského zákoníku smluvní strany nepřipouští přijetí návrhu 

na uzavření Smlouvy s dodatkem nebo odchylkou, čímž druhá smluvní strana podpisem Smlouvy 

souhlasí. Smluvní strany se dále dohodly, že možnost zhojení nedostatku písemné formy právního 

jednání se vylučuje, a že neplatnost právního jednání, pro nějž si smluvní strany sjednaly písemnou formu, 

lze namítnout kdykoliv, tedy že mezi smluvními stranami neplatí ustanovení § 582 odstavce 1 první věta 

a odstavce 2 občanského zákoníku. Současně je zde platná podmínka, že Smlouvu a dodatky Smlouvy 

musí odsouhlasit orgán města, který schválil tuto Smlouvu, jinak je takové ujednání (Smlouva či dodatek) 

podle zákona o obcích, absolutně neplatné. 

5. S ohledem na zákon 253/2008 Sb., o některých opatřeních proti legalizaci výnosů z trestné činnosti a 

financování terorismu, veškeré převody peněžních prostředků dle této Smlouvy budou probíhat 

bezhotovostně. Ve výjimečných případech může Pronajímatel přijmout hotovostní Platbu ve výši, která 

nebude dosahovat částky, kterou je podle zákona povinnost převést bezhotovostně. 

6. Nájemce prohlašuje, že bere na vědomí, že město Úvaly shromažďuje osobní údaje druhé smluvní strany, 

jejích zaměstnanců nebo členů v rozsahu uvedeném touto Smlouvou včetně všech případných dodatků 

Smlouvy, zejména jména a příjmení osob, které Smlouvu podepisují za smluvní strany, jména a příjmení 

osob uvedených jako kontakty, včetně případných poskytnutých či uvedených e-mailů a telefonních čísel, 

v souladu s Nařízením Evropského parlamentu a Rady č. 2016/679, obecné nařízení o ochraně osobních 

údajů (GDPR) a zákonem č. 110/2019 Sb., o zpracování osobních údajů, a to za účelem realizace této 
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Smlouvy. Osobní údaje shromážděné v souvislosti s touto Smlouvou nebudou jiným způsobem 

smluvními stranami využívány, ledaže tak výslovně vyplývá z právních předpisů platných v České republice 

nebo byl výslovně poskytnut souhlas subjektem osobních údajů. 

7. Smluvní strany sjednávají, že Nájemce není oprávněn převést bez předchozího písemného souhlasu 

města Úvaly svá práva a závazky, vyplývající z této Smlouvy na třetí osobu, zejména není oprávněn 

postoupit jakékoliv peněžité pohledávky za městem Úvaly vzniklé v souvislosti s touto Smlouvou. 

8. Smluvní strany jsou srozuměny s tím, že text Smlouvy je veřejně přístupnou listinou ve smyslu zákona č. 

106/1999 Sb. o svobodném přístupu k informacím, ve znění pozdějších předpisů, a že město Úvaly jako 

povinný subjekt má povinnost na žádost poskytnout informace o tomto smluvním vztahu včetně 

poskytnutí kopie Smlouvy.  

9. Smluvní strany prohlašují, že skutečnosti uvedené v této Smlouvě nepovažují za obchodní tajemství ve 

smyslu § 504 občanského zákoníku, tímto výslovně souhlasí se zveřejněním veškerých náležitostí a 

podmínek této Smlouvy a/nebo souvisejících dokumentů a informací, včetně zveřejnění této Smlouvy jako 

celku, v rámci informací zpřístupňovaných veřejnosti bez stanovení jakýchkoli dalších podmínek, a to i 

prostřednictvím dálkového přístupu, zejména na webových stránkách města. 

10. Smluvní strany výslovně potvrzují, že nejsou slabší stranou ve smyslu § 433 a § 1798 a.n. občanského 

zákoníku, ve znění pozdějších předpisů, základní podmínky této Smlouvy jsou výsledkem jednání stran a 

každá ze stran měla příležitost ovlivnit obsah této Smlouvy. 

11. Smluvní strany sjednávají, že vylučují aplikaci § 1726, § 1728, § 1729 a § 1805 odst. 2 občanského zákoníku. 

12. Práva a povinnosti vyplývající ze Smlouvy přechází i na právní nástupce smluvních stran o čemž jsou smluvní 

strany povinny právního nástupce informovat; za informaci pro právního nástupce se považuje i zveřejnění 

Smlouvy na webových stránkách smluvní strany nebo podle zákona. 

13. Smluvní strany se dohodly na způsobu doručování písemností tak, že lze zásilku zaslat prostřednictvím 

datové schránky anebo doporučenou zásilkou, která je podána k přepravě držitelem poštovní licence na 

adresu smluvních stran uvedených v záhlaví této Smlouvy. V případě, že se některou ze smluvních stran 

odeslaná písemnost prostřednictvím držitele poštovní licence vrátí jako nedoručená, považuje se za 

doručenou dnem následujícím po dni otisku razítka na zásilce, kdy byla poštou odesílateli vrácena; zásilky 

odeslané prostřednictvím datové schránky se považují za přijaté následující den po umístění do datové 

schránky příjemce zásilky v systému datových schránek. 

14. Písemným kontaktem pro účely této Smlouvy se rozumí kontaktní adresa pro písemnou korespondenci 

prostřednictvím držitele poštovní licence, ID datové schránky smluvní strany, jakož i kontakt i e-mailem, 

který si strany předaly. 

15. Smluvní strany shodně zdůrazňují, že tuto Smlouvu uzavírají se záměrem ve vzájemné dohodě realizovat 

společný zájem a záměry Smluvních stran. Všechny spory, které vzniknou ze Smlouvy a v souvislosti s ní, 

se přednostně pokusí vyřešit prokazatelnou dohodou Smluvních stran nebo mediační dohodou podle 

zákona o mediaci (zákon 202/2012 Sb.). 

16. Smluvní strany sjednávají, že rozhodným právem je právo České republiky, rozhodným jazykem je jazyk 

český a rozhodným soudem je Okresní soud pro Prahu-východ ve věcech, které rozhodují okresní soudy 

a Krajský soud v Praze ve věcech, které rozhodují krajské soudy. 

17. Nedílnou a neoddělitelnou součástí této Smlouvy jsou její přílohy: 

- Zákres Předmětu nájmu  

18. Záměr města Úvaly k nájmu nemovitosti dle této Smlouvy schválila Rada města Úvaly č. R – 74/2025 dne 

5. 3. 2025 a záměr byl vyvěšen na dobu 15 dnů dne 17. 3. 2025. 

19. Uzavření této Smlouvy schválila Rada města Úvaly ……..  ze dne …………… a pověřila vedoucího odboru 

investic a dopravy Ing. Libora Kadlece k jejímu podpisu.  

20. Tato Smlouva nabývá platnosti a účinnosti dnem podpisu poslední smluvní stranou za schválení Radou 

města Úvaly. 

21. S odkazem na ust. § 3 odst. 2 písm. k) zákona 340/2015 Sb. o registru smluv, není povinnost tuto Smlouvu 
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registrovat v Registru smluv. 

22. Smlouva je vyhotovena v 4 stejnopisech s platností originálu, z nichž tři stejnopisy obdrží město Úvaly a 

jeden stejnopis obdrží Nájemce. 

23. Strany po přečtení této Smlouvy prohlašují, že souhlasí s jejím obsahem, což stvrzují svými podpisy. 

 

V Úvalech dne   V Úvalech dne  

   

za Pronajímatele: 

 

 

 

 za Nájemce: 

   

Ing. Libor Kadlec                                               

vedoucí odboru investic a dopravy  

Jiří Dráb 

předseda spolku TJ Sokol Úvaly, z. s. 
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Zákres předmětu nájmu  

 

 



Město Úvaly 

Městský úřad Úvaly  
Odbor investic a dopravy 

 

 

 

Město Úvaly, Městský úřad Úvaly Úřední hodiny:                                                        Tel:  281 981 401 – podatelna            

Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly  Po: 7:30 – 12:00; 13:00 – 18:00                                    Datová schránka: pa3bvse 

www.mestouvaly.cz                                                        St: 7:30 – 12:00; 13:00 – 17:00                  E-mail: podatelna@mestouvaly.cz 

 

 

MEUV č. j. ………………/2025 

 

 

Záměr města 
 

Město Úvaly na základě ustanovení § 39 odst. 1 zákona č.128/2000 Sb. o obcích, ve znění pozdějších 

předpisů, zveřejňuje záměr na pronájem: 

 

 

Katastrální území 

 

Pozemek parc. č. 

 

Kultura 

 

Doba pronájmu 

   

 

 

Úvaly u Prahy 

 

 

 

4006/9 

 

 

 

ostatní plocha 

doba určitá a to do 

31. 12. 2025 s tím, že 

v případě, že výpověď 

kterékoliv ze stran 

nebude druhé straně 

doručena ve lhůtě 60 

dnů před každým 

vypršením smlouvy, 

bude prodloužena 

vždy o 1 rok 

 

 

Pozemek, který je předmětem pronájmu, je potřebný za účelem údržby a přístupové cesty pro 

spolek TJ Sokol Úvaly z.  s. 

 

Tento záměr byl schválen usnesením Rady města Úvaly č. R – ………… dne ………….a bude vyvěšen po 

dobu 15 dnů 

 

 

Ing. Markéta Rydvalová 

starostka města 

 

 

 

Příloha: situace 

 

 

 

Vyvěšeno:          Sejmuto 

 

 

http://www.mestouvaly.cz/
mailto:podatelna@mestouvaly.cz


 

 

Město Úvaly, Městský úřad Úvaly Úřední hodiny:                                                        Tel:  281 981 401 – podatelna            

Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly  Po: 7:30 – 12:00; 13:00 – 18:00                                    Datová schránka: pa3bvse 

www.mestouvaly.cz                                                        St: 7:30 – 12:00; 13:00 – 17:00                  E-mail: podatelna@mestouvaly.cz 

 

 

 

 

 

 

http://www.mestouvaly.cz/
mailto:podatelna@mestouvaly.cz
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NÁJEMNÍ SMLOUVA 
číslo smlouvy ŘSD s. p.: RSD-486178/2025-69 (02MP-014467) 

 
uzavřená v souladu s ustanovením § 2201 a násl. zákona č. 89/2012 Sb., občanský zákoník,  
ve znění pozdějších předpisů (dále jen „občanský zákoník“)  
 
Smluvní strany: 
 
Město Úvaly 
se sídlem:   Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly 
IČO:    00240931  
DIČ:    CZ00240931 
zastoupená:   Ing. Markéta Rydvalová, starostka  
bankovní spojení:  KB, a.s. 
číslo účtu:   19-1524201/0100 

jako „Pronajímatel“ na straně jedné 
 
a 
 
Ředitelství silnic a dálnic s. p.  
se sídlem:   Čerčanská 2023/12, 140 00 Praha 4 
IČO:    65993390 
DIČ:   CZ65993390 
právní forma:  státní podnik 
zastoupený:  Ing. Radkem Mátlem, generálním ředitelem 
kontaktní adresa:  Ředitelství silnic a dálnic s. p., Závod Praha 
    Na Pankráci 546/56, 140 00 Praha 4 
oprávněn jednat:  Ing. Tomáš Gross, Ph.D., ředitel Závodu Praha,    
   na základě pověření ze dne 2.1.2024 
bankovní spojení:  ČNB 
číslo účtu:   20001-15937031/0710 a 30007-15937031/0710 
ID datové schránky:  zjq4rhz 
zapsaný v obchodním rejstříku vedeném u Městského soudu v Praze, oddíl A, vložka 80478 

jako „Nájemce“ na straně druhé 
 
Pronajímatel a Nájemce dále také společně jako „Smluvní strany“ a každý samostatně  
jako „Smluvní strana“ 
 
uzavírají níže uvedeného dne, měsíce a roku, tuto nájemní smlouvu (dále jen „Smlouva“) 

 

Článek I. 

Úvodní ustanovení 

1.1 Pronajímatel je výlučným vlastníkem níže uvedených nemovitých věcí: 
 

Pozemky 

 parc. č. 534/1 o výměře  9169 m2, 

 parc. č. 3928/407 o výměře  1790 m2, 

 parc. č. 3929/559 o výměře  2230 m2, 

 parc. č. 3929/561 o výměře  108 m2, 

 parc. č. 3929/562 o výměře  247 m2, 

 parc. č. 3933/17 o výměře  16678 m2, 

 parc. č. 3955/7 o výměře  5947 m2, 
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v katastrálním území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, zapsané v katastru nemovitostí 
vedeném Katastrálním úřadem pro Středočeský kraj, Katastrální pracoviště Praha-
východ, na listu vlastnictví č. 10001. 
 
Pronajímatel je dále výlučným vlastníkem níže uvedené nemovité věci: 
 

Pozemek 

 parc. č. 673/25 o výměře  11923 m2, 

 
v katastrálním území Újezd nad Lesy, obec Praha, zapsaný v katastru nemovitostí 
vedeném Katastrálním úřadem pro hlavní město Prahu, Katastrální pracoviště Praha, na 
listu vlastnictví č. 4352. 

 

1.2 Nájemce prohlašuje, že je investorem a stavebníkem veřejně prospěšné stavby dopravní 
infrastruktury „I/12 Běchovice - Úvaly“ (dále jen jako „Stavba“). 

 

Článek II. 

Předmět Smlouvy 

2.1 Pronajímatel na základě Smlouvy přenechává Nájemci pro účely využití jako pomocné 
plochy pro výstavbu Stavby, jmenovitě SO č. 127.1.1 - „Silnice III/10168 Úvaly – 
Přišimasy“, SO č. 126.1.1 - „Silnice II/101 Úvaly – Škvorec“, SO č. 124.3.2 - „Úprava sil. 
III/01212“, SO č. 490.2 - „Přípojka 1 kV pro systém DIS SOS v km 10,16 (ŘSD ČR)“, SO 
č. 464 - „Přeložka SOK CETIN v ulici Na Ladech (CETIN)“, SO č. 463 - „Přeložka MOK 
a MK CETIN v km 10,16 (CETIN)“, SO č. 455 - „Přeložka DK CETIN v ulici Novosibřinská 
(CETIN)“, SO č. 421 - „Ochrana kabelu 22kV v ulici Novosibřinská (PREdistribuce)“ a 
SO č. 415 - „Přeložka venkovního vedení 22 kV v km 10,93 – 11,07 (ČEZ Distribuce)“, 
pozemky nebo jejich části v následujícím rozsahu, jehož zákres v kopii katastrální mapy 
tvoří Přílohu č. 1 této Smlouvy: 

Katastrální 
území  

Pozemek 
parc. č.  

Kultura 

Plocha 
dočasného 
záboru do 1 

roku (m2) 

Stavební objekt  

Úvaly u Prahy 534/1 ostatní plocha 12 126.1.1 

Úvaly u Prahy 3928/407 orná půda 198 463 

Úvaly u Prahy 3929/559 ostatní plocha 39 490.2 

Úvaly u Prahy 3929/561 ostatní plocha 12 490.2 

Úvaly u Prahy 3929/562 orná půda 12 490.2 

Úvaly u Prahy 3933/17 orná půda 358 415 

Úvaly u Prahy 3955/10 ostatní plocha 66 127.1.1  

Újezd nad 
Lesy 

673/25 ostatní plocha 186 
455, 124.3.2, 

464, 421 

 
(dále společně jen „Předmět nájmu“ nebo samostatně jako „Pozemek“). 

 
2.2 Nájemce se zavazuje užívat Předmět nájmu pouze k účelu uvedenému v odst. 2.1 

Smlouvy, pokud mu Pronajímatel neudělí písemný souhlas k použití pro účel odlišný. 
 

2.3 Nájemce Předmět nájmu do nájmu přijímá za podmínek uvedených v této Smlouvě  
a zavazuje se za jeho užívání zaplatit Pronajímateli nájemné ve výši sjednané v této 
Smlouvě. 
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Článek III. 

Doba trvání nájmu 

3.1 Tato Smlouva se uzavírá na dobu určitou jeden rok ode dne skutečného zahájení 
realizace přiřazeného stavebního objektu na konkrétním Pozemku. Nájemce se 
zavazuje zaslat Pronajímateli písemnou informaci o dni zahájení realizace na adresu 
uvedenou v záhlaví této Smlouvy. 

 
Článek IV. 

Výše a splatnost nájemného, způsob jeho úhrady 

4.1 Výše nájemného činí celkem 44.070,- Kč (slovy: čtyřicet čtyři tisíc sedmdesát korun 
českých). Nájemné činí 147,- Kč/m2/rok pro pozemky v katastrálním území Újezd nad 
Lesy a 24,- Kč/m2/rok pro pozemky v katastrálním území Úvaly u Prahy a bylo sjednáno 
v souladu s platnými cenovými předpisy.  

 
4.2 Nájemce se zavazuje Pronajímateli uhradit nájemné jednorázově do 60 dnů po uplynutí 

doby uvedené v odst. 3.1 Smlouvy. 
 
4.3 Nájemné uhradí Nájemce Pronajímateli bezhotovostním převodem na bankovní účet 

uvedený v záhlaví této Smlouvy.  
 
Zaplacením se rozumí odepsání částky nájemného z účtu Nájemce.  

 
4.4 Pronajímatel tímto čestně prohlašuje, že není osobou uvedenou na sankčních 

seznamech EU Sanctions Map www.sanctionsmap.eu/#/main ani na sankčním seznamu 
MZV ČR, vedeném dle zákona č. 1/2023 Sb., sankční zákon, v platném znění. Pro 
případ, že se osobou uvedenou na některém z těchto sankčních seznamů stane, 
souhlasí Pronajímatel s uložením plateb, plynoucích mu z této Smlouvy, do soudní 
úschovy.  

 
Článek V. 

Ostatní ujednání 

5.1 Pronajímatel prohlašuje, že na Předmětu nájmu neváznou věcná břemena - služebnosti 
ani jiné právní povinnosti, které by bránily naplnění účelu této Smlouvy. 

 
5.2 Nájemce se zavazuje zajistit provedení technické rekultivace Předmětu nájmu.  

 
Článek VI. 

Závěrečná ustanovení 

6.1 Smlouva je vyhotovena ve třech (3) stejnopisech s platností originálu, z nichž jedno (1) 
vyhotovení obdrží Pronajímatel a dvě (2) vyhotovení Nájemce. 

 
6.2 Smluvní strany výslovně sjednávají, že tuto Smlouvu lze měnit či rušit pouze písemně,  

a to v případě změn formou písemného, číslovaného dodatku. K ujednáním učiněným  
v jiné formě (byť jen o vedlejších ujednáních) se nepřihlíží. 

 
6.3 Ukáže-li se kterékoliv z ustanovení této Smlouvy neplatné nebo neúčinné nebo  

se z jakýchkoliv důvodů neplatným či neúčinným stane, nemá tato skutečnost vliv  
na platnost a účinnost ostatních ustanovení Smlouvy. Pro takový případ se Smluvní 
strany zavazují nahradit bez zbytečného odkladu neplatné nebo neúčinné ustanovení 
ustanovením platným a účinným tak, aby význam ustanovení neplatného nebo 
neúčinného zůstal zachován.  

http://www.sanctionsmap.eu/#/main
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6.4 Tato Smlouva nepodléhá uveřejnění v registru smluv v souladu s ustanovením § 3 odst. 

2. zákona č. 340/2015 Sb., o zvláštních podmínkách účinnosti některých smluv, 
uveřejňování těchto smluv a o registru smluv (zákon o registru smluv), ve znění 
pozdějších předpisů. Smluvní strany se výslovně zavazují, že tuto Smlouvu nebudou 
zveřejňovat v registru smluv. 

 
6.5 Tato Smlouva nabývá platnosti a účinnosti dnem jejího podpisu oběma Smluvními 

stranami. Nebude-li Smlouva podepsána Smluvními stranami téhož dne, stává se 
platnou dnem podpisu pozdějšího.  
 

6.6 Smluvní strany prohlašují, že skutečnosti uvedené ve Smlouvě nepovažují za obchodní 
tajemství ve smyslu ustanovení § 504 a násl. občanského zákoníku a udělují svolení 
k jejich užití a zveřejnění bez stanovení jakýchkoli dalších podmínek.  

 
6.7 Smluvní strany prohlašují, že tato Smlouva je projevem jejich pravé a svobodné vůle  

a nebyla sjednána v tísni ani za jinak jednostranně nevýhodných podmínek. Na důkaz 
toho připojují své podpisy. 

 
6.8 Nedílnou součástí této Smlouvy jsou následující přílohy:  

- zákres rozsahu Předmětu nájmu v kopii katastrální mapy  
 

Článek VII. 
Doložka platnosti právního jednání 

7.1 Pronajímatel prohlašuje, že záměr obce pronajmout Předmět nájmu byl v souladu 
s ustanovením § 39 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů, zveřejněn po dobu nejméně 15 dnů před projednáním v orgánech 
obce na úřední desce obecního úřadu a že rada obce rozhodla  o pronájmu Předmětu 
nájmu usnesením č. …………………………………... ze dne ……………………………….  
 
Toto ustanovení je doložkou ve smyslu ustanovení § 41 zákona č. 128/2000 Sb., o 
obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, která potvrzuje splnění podmínek 
pronájmu nemovitého majetku obce.  

 

Za Pronajímatele: 

 V ……………............. dne ……………... 

 

 

 

 

……………...…………….............. 

Město Úvaly 

Ing. Markéta Rydvalová 

starostka 

 

 

Za Nájemce: 

 

V Praze dne ……………... 

 

 

 

 

……………...…………….............. 

Ředitelství silnic a dálnic s. p. 
Ing. Tomáš Gross, Ph.D. 
ředitel Závodu Praha 
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NÁJEMNÍ SMLOUVA 
číslo smlouvy ŘSD s. p.: RSD-486179/2025-16 (02MP-014468) 

 
uzavřená v souladu s ustanovením § 2201 a násl. zákona č. 89/2012 Sb., občanský zákoník,  
ve znění pozdějších předpisů (dále jen „občanský zákoník“)  
 
Smluvní strany: 
 
Město Úvaly 
se sídlem:   Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly 
IČO:    00240931  
DIČ:    CZ00240931 
zastoupená:   Ing. Markéta Rydvalová, starostka  
bankovní spojení:  KB, a.s. 
číslo účtu:   19-1524201/0100 

jako „Pronajímatel“ na straně jedné 
 
a 
 
Ředitelství silnic a dálnic s. p.  
se sídlem:   Čerčanská 2023/12, 140 00 Praha 4 
IČO:    65993390 
DIČ:   CZ65993390 
právní forma:  státní podnik 
zastoupený:  Ing. Radkem Mátlem, generálním ředitelem 
kontaktní adresa:  Ředitelství silnic a dálnic s. p., Závod Praha 
    Na Pankráci 546/56, 140 00 Praha 4 
oprávněn jednat:  Ing. Tomáš Gross, Ph.D., ředitel Závodu Praha,   
   na základě pověření ze dne 2.1.2024 
bankovní spojení:  ČNB 
číslo účtu:   20001-15937031/0710 a 30007-15937031/0710 
ID datové schránky:  zjq4rhz 
zapsaný v obchodním rejstříku vedeném u Městského soudu v Praze, oddíl A, vložka 80478 
 
jako „Nájemce“ na straně druhé 
 
Pronajímatel a Nájemce dále také společně jako „Smluvní strany“ a každý samostatně  
jako „Smluvní strana“ 
 
uzavírají níže uvedeného dne, měsíce a roku, tuto nájemní smlouvu (dále jen „Smlouva“) 

 

Článek I. 

Úvodní ustanovení 

 

1.1 Pronajímatel je výlučným vlastníkem níže uvedené nemovité věci: 
 

Pozemek 

 parc. č. 3933/19 o výměře  3087 m2, 

 
v katastrálním území Úvaly u Prahy, obec Úvaly, zapsaný v katastru nemovitostí 
vedeném Katastrálním úřadem pro Středočeský kraj, Katastrální pracoviště Praha-
východ, na listu vlastnictví č. 10001. 
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1.2 Nájemce prohlašuje, že je investorem a stavebníkem veřejně prospěšné stavby dopravní 
infrastruktury „I/12 Běchovice - Úvaly“ (dále jen jako „Stavba“). 

 

Článek II. 

Předmět Smlouvy 

 

2.1 Pronajímatel na základě Smlouvy přenechává Nájemci pro účely využití jako pomocné 
plochy pro výstavbu Stavby, zejména SO č. 168.2 - „Přístupová cesta ke Svazkové ZŠ 
(město Úvaly)“, pozemek nebo jeho část v následujícím rozsahu, jehož zákres v kopii 
katastrální mapy tvoří Přílohu č. 1 této Smlouvy: 

Pozemek parc. č.  Kultura Plocha 
dočasného 
záboru nad 
1 rok (m2) 

Stavební 
objekt  

3933/19 orná půda 517 168.2 

 
(dále společně jen „Předmět nájmu“ nebo samostatně jako „Pozemek“). 

 
2.2 Nájemce se zavazuje užívat Předmět nájmu pouze k účelu uvedenému v odst. 2.1 

Smlouvy, pokud mu Pronajímatel neudělí písemný souhlas k použití pro účel odlišný. 
 

2.3 Nájemce Předmět nájmu do nájmu přijímá za podmínek uvedených v této Smlouvě  
a zavazuje se za jeho užívání platit Pronajímateli nájemné ve výši sjednané v této 
Smlouvě. 

 
Článek III. 

Doba trvání nájmu 

 

3.1 Tato Smlouva se uzavírá na dobu určitou v délce trvání ode dne skutečného zahájení 
realizace Stavby do posledního dne měsíce, v němž bude konkrétní pozemek předán 
zpět Pronajímateli. Nájemce se zavazuje zaslat Pronajímateli písemnou informaci o dni 
zahájení realizace Stavby na adresu uvedenou v záhlaví této Smlouvy.  

 
Článek IV. 

Výše a splatnost nájemného, způsob jeho úhrady 

 
4.1 Výše nájemného činí celkem 12.408,- Kč/rok (slovy: dvanáct tisíc čtyři sta osm korun 

českých). Nájemné činí 24,-Kč/m2/rok a bylo sjednáno v souladu s platnými cenovými 
předpisy.  

 
4.2 Nájemce bude platit roční nájemné souhrnně vždy do 31. 12. příslušného kalendářního 

roku. V případě, kdy nájemní vztah nebude trvat celý kalendářní rok, zaplatí Nájemce 
nájemné ve výši 1/12 z ročního nájemného za každý započatý měsíc trvání nájemního 
vztahu podle upřesnění dle odst. 3.1 této Smlouvy. 

 
4.3 Nájemné bude platit Nájemce Pronajímateli bezhotovostním převodem na bankovní účet 

uvedený v záhlaví této Smlouvy.  
 
Zaplacením se rozumí odepsání částky nájemného z účtu Nájemce.  
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4.4 Pronajímatel tímto čestně prohlašuje, že není osobou uvedenou na sankčních 
seznamech EU Sanctions Map www.sanctionsmap.eu/#/main ani na sankčním seznamu 
MZV ČR, vedeném dle zákona č. 1/2023 Sb., sankční zákon, v platném znění. Pro 
případ, že se osobou uvedenou na některém z těchto sankčních seznamů stane, 
souhlasí Pronajímatel s uložením plateb, plynoucích mu z této Smlouvy, do soudní 
úschovy.  

 
Článek V. 

Ostatní ujednání 
 
5.1 Pronajímatel prohlašuje, že na Předmětu nájmu neváznou věcná břemena - služebnosti 

ani jiné právní povinnosti, které by bránily naplnění účelu této Smlouvy. 
 
5.2 Nájemce se zavazuje zajistit provedení rekultivace Předmětu nájmu.  

 
Článek VI. 

Závěrečná ustanovení 
 
6.1 Smlouva je vyhotovena ve třech (3) stejnopisech s platností originálu, z nichž jedno (1) 

vyhotovení obdrží Pronajímatel a dvě (2) vyhotovení Nájemce. 
 

6.2 Smluvní strany výslovně sjednávají, že tuto Smlouvu lze měnit či rušit pouze písemně,  
a to v případě změn formou písemného, číslovaného dodatku. K ujednáním učiněným  
v jiné formě (byť jen o vedlejších ujednáních) se nepřihlíží. 

 
6.3 Ukáže-li se kterékoliv z ustanovení této Smlouvy neplatné nebo neúčinné nebo  

se z jakýchkoliv důvodů neplatným či neúčinným stane, nemá tato skutečnost vliv  
na platnost a účinnost ostatních ustanovení Smlouvy. Pro takový případ se Smluvní 
strany zavazují nahradit bez zbytečného odkladu neplatné nebo neúčinné ustanovení 
ustanovením platným a účinným tak, aby význam ustanovení neplatného nebo 
neúčinného zůstal zachován.  

 
6.4 Smluvní strany berou na vědomí, že tato Smlouva bude uveřejněna v registru smluv dle 

zákona č. 340/2015 Sb., o zvláštních podmínkách účinnosti některých smluv, 
uveřejňování těchto smluv a o registru smluv (zákon o registru smluv), ve znění 
pozdějších předpisů. Smluvní strany se dohodly, že tuto Smlouvu v souladu s citovaným 
zákonem uveřejní Nájemce. Při uveřejnění Smlouvy nebudou uveřejněny 
informace, které nelze uveřejnit podle platných právních předpisů, a dále budou 
znečitelněny podpisy osob zastupujících Smluvní strany. 

 
6.5 Tato Smlouva nabývá platnosti dnem jejího podpisu oběma Smluvními stranami, přičemž 

rozhodující je datum posledního podpisu, a účinnosti dnem jejího uveřejnění 
prostřednictvím registru smluv.  
 

6.6 Smluvní strany prohlašují, že skutečnosti uvedené ve Smlouvě nepovažují za obchodní 
tajemství ve smyslu ustanovení § 504 a násl. občanského zákoníku a udělují svolení 
k jejich užití a zveřejnění bez stanovení jakýchkoli dalších podmínek.  

 
6.7 Smluvní strany prohlašují, že tato Smlouva je projevem jejich pravé a svobodné vůle  

a nebyla sjednána v tísni ani za jinak jednostranně nevýhodných podmínek. Na důkaz 
toho připojují své podpisy. 

 
6.8 Nedílnou součástí této Smlouvy jsou následující přílohy:  

- zákres rozsahu Předmětu nájmu v kopii katastrální mapy  

http://www.sanctionsmap.eu/#/main
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Článek VII. 

Doložka platnosti právního jednání 
 
7.1 Pronajímatel prohlašuje, že záměr obce pronajmout Předmět nájmu byl v souladu 

s ustanovením § 39 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění 
pozdějších předpisů, zveřejněn po dobu nejméně 15 dnů před projednáním v orgánech 
obce na úřední desce obecního úřadu a že rada obce rozhodla  o pronájmu Předmětu 
nájmu usnesením č. …………………………………... ze dne …………………………….  
 
Toto ustanovení je doložkou ve smyslu ustanovení § 41 zákona č. 128/2000 Sb., o 
obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, která potvrzuje splnění podmínek 
pronájmu nemovitého majetku obce.  

 
 

Za Pronajímatele: 

 V ……………............. dne ……………... 

 

 

 

 

……………...…………….............. 

Město Úvaly 

Ing. Markéta Rydvalová 

starostka 

 

 

Za Nájemce: 

 

V Praze dne ……………... 

 

 

 

 

……………...…………….............. 

Ředitelství silnic a dálnic s. p. 
Ing. Tomáš Gross, Ph.D. 
ředitel Závodu Praha 
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Příloha č. 1, LV 10001, k.ú. Úvaly u Prahy
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Město Úvaly 02MP-014468

1 : 500

Nové hranice podle GP Parcely nezapsaných GP Katastrální území KN mapa stav k 1.1.2025
Řešená VB podle ZE Řešená VB z GP Dočasný zábor nad 1 rok Dočasný zábor do 1 roku
Výkup zbytkových
pozemků

Trvalý zábor bez výkupu Trvalý zábor Zvýraznění předmětu
smlouvy



SoSB 2025 - Úvaly 
Město Úvaly 
se sídlem Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly 
IČO:   00240931 
DIČ:   CZ002400931   
Telefon:         281 091 111 
E-mail:   podatelna@mestouvaly.cz  
Bankovní spojení: Komerční banka, a.s. 
Číslo účtu:  107–97200227/0100 
Webové stránky: www.mestouvaly.cz 
Datová schránka: pa3bvse 
zastoupené   Ing. Markétou Rydvalovou, starostkou města 

 Oprávněn k podpisu: Ing. Libor Kadlec, vedoucí Odboru investic a dopravy MÚ Úvaly 
 
Osoba oprávněná jednat v technických věcech při zřízení služebnosti:  
Ing. Libor Kadlec, vedoucí Odboru investic a dopravy MÚ Úvaly, tel. kancelář: 281091521, email: 
libor.kadlec@mestouvaly.cz 

(dále jen „Budoucí povinná“) 

na straně jedné 

a 

ČEZ Distribuce, a. s. 

IČO 24729035, DIČ CZ24729035 

se sídlem Děčín, Děčín IV-Podmokly, Teplická 874/8, PSČ 405 02 

zapsaná v obchodním rejstříku vedeném u Krajského soudu v Ústí nad Labem, pod sp. zn. B 2145 

zastoupena: Petrem Kadlecem na základě plné moci ev.č.PM – 031/2025 ze dne 19.2.2025 

Petr Kadlec – ELEKTRO-KOVO 

IČ:12224553, DIČ:CZ6011110050 

se sídlem: A.Dvořáka 413,259 01 Votice 

zastoupen: Michalem Fulínem na základě plné moci ze dne 24.2.2025 

 
(dále jen „Budoucí oprávněná nebo též Provozovatel inženýrské sítě“) 

na straně druhé 
  
(Budoucí oprávněná a Budoucí povinná dále společně též „Smluvní strany“), 
 
uzavřeli níže uvedeného dne, měsíce a roku tuto: 

 
Smlouvu o uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcného břemene – 

služebnosti a smlouvu o právu provést stavbu  
[IV-12-6037444 PY_Úvaly, Škvorecká, 33] 

 
podle ustanoveními § 1785 a násl., § 1257 a násl. zákona č. 89/2012 Sb., občanský zákoník, v platném 
znění (dále jen „občanský zákoník“), k provedení ustanovení § 25 odst. 4 zákona č.  458/2000 Sb., 
o podmínkách podnikání a o výkonu státní správy v energetických odvětvích a o změně některých 
zákonů (dále jen „energetický zákon“) a podle zákona č. 183/2006 Sb., o  územním plánování a 
stavebním řádu v platném znění (dále jen „stavební zákon“) (dále jen „smlouva“). 
 

Článek I. 
Úvodní ustanovení 

Budoucí oprávněná je provozovatelem distribuční soustavy (dále jen „PDS“) na území vymezeném ji 
licencí na distribuci elektřiny, udělenou PDS Energetickým regulačním úřadem. Distribuční soustava je 
provozována ve veřejném zájmu. PDS má povinnost zajišťovat spolehlivé provozování, obnovu a rozvoj 
distribuční soustavy na licencí ji vymezeném území, přičemž při výkonu licencované činnosti, pokud jí 
dojde k zatížení cizí nemovitosti, je PDS povinen k této nemovitosti zřídit věcné břemeno (služebnost) 
podle energetického zákona, jako jeden z předpokladů pro plnění práv a povinností plynoucích PDS z 
energetického zákona, jakož i si zajistit právo provedení stavby dle příslušných ustanovení stavebního 
zákona. 



 

 

Článek II. 

Prohlášení o právním a faktickém stavu 

a) Budoucí povinná prohlašuje, že je výlučným vlastníkem pozemků: 

a) parc. č. 3955/5 a parc.č.3955/7 v k.ú. Úvaly u Prahy, obec Úvaly, zapsáno v katastru nemovitostí 
vedeném Katastrálním úřadem pro Středočeský kraj, Katastrální pracoviště Praha-východ,  

 

(dále jen „Dotčené nemovitosti“ nebo též jen „Pozemky“)  

2.  Budoucí oprávněná prohlašuje, že je na Dotčených nemovitostech investorem stavby zařízení 

distribuční soustavy: 

 

a) 1 ks kabelové vedení 1-AYKY 3x240+120 mm2 a 1 ks zemnícího pásku FeZn 30x4 
 
  (dále jen „Součást distribuční soustavy“) 
 
 a že má v úmyslu podat u místně a věcně příslušného stavebního úřadu žádost o vydání územního 

souhlasu se stavbou Součásti distribuční soustavy 
  
3. Budoucí povinná prohlašuje, že není žádným způsobem omezena v právu zřídit k Dotčeným 

nemovitostem věcné břemeno-služebnost podle této smlouvy, že Dotčené nemovitosti nejsou zatíženy 
žádným zástavním, předkupním, či jiným věcným nebo závazkovým právem, kterým by byl znemožněn 
účel této Smlouvy. Budoucí povinná prohlašuje, že jí nejsou známy žádné faktické nebo právní vady 
Dotčených nemovitostí, kterými by byl znemožněn účel této smlouvy. 

Článek III.  

Předmět smlouvy o uzavření budoucí smlouvy o zřízení věcného břemene – služebnosti a vlastní 

budoucí smlouvy o zřízení věcného břemene – služebnosti 

1. Předmětem této smlouvy je sjednání podmínek pro uzavření vlastní budoucí smlouvy ke zřízení 
a vymezení věcného břemene - osobní služebnosti - zřízení umístění a provozování zařízení 
distribuční soustavy podle § 25 odst. 4 energetického zákona a ve smyslu obecných ustanovení 
o  služebnosti podle § 1257 až § 1266 občanského zákoníku, nepodléhající úpravě služebnosti 
inženýrské sítě ve smyslu § 1267 a násl. občanského zákoníku z důvodu odlišného jejího obsahu 
a účelu oproti zvláštní právní úpravě stanovené energetickým zákonem (dále jen „věcné břemeno“, 
ve vztahu k vlastní budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene – služebnosti dále jen „Vlastní 
smlouva“), 

2. Smluvní strany se za účelem umístění Součásti distribuční soustavy na Dotčených nemovitostech 
a za účelem jejího provozování dohodly na zřízení věcného břemene, jehož obsahem je právo 
Budoucí oprávněné na Dotčených nemovitostech umístit, zřídit, provozovat, opravovat, činit 
údržbu, úpravu obnovu, modernizaci a výměnu Součásti distribuční soustavy. 

3. Budoucí oprávněná se zavazuje po dokončení stavby Součásti distribuční soustavy provést 
zaměření její přesné polohy a vyhotovit technický podklad (geometrický plán pro vyznačení 
rozsahu věcného břemene), vyhotovit Vlastní smlouvu a zaslat Budoucí povinné písemnou výzvu 
k uzavření Vlastní smlouvy, jejíž přílohou bude vyhotovený geometrický plán pro vyznačení 
rozsahu věcného břemene na Dotčených nemovitostech, dojde-li věcným břemenem k dotčení 
Pozemku, popř. situační snímek umístění Součásti distribuční soustavy, dojde-li věcným 
břemenem k dotčení budovy. Náklady spojené s vyhotovením Vlastní smlouvy, geometrického 
plánu a podáním návrhu na vklad do katastru nemovitostí, vč. správního poplatku za vklad práva 
odpovídajícího věcnému břemeni do katastru nemovitostí se zavazuje uhradit Budoucí oprávněná. 

4. Předpokládaný rozsah omezení Dotčených nemovitostí věcným břemenem činí 19 běžných metrů 
a nepřesáhne rozsah vyznačený v situačním snímku tvořícím přílohu č. 1 této smlouvy, popř. ve 
zvlášť vyhotovených situačních snímcích tvořících přílohy č. 1 a 2 této smlouvy, v případě, že jejím 
obsahem dojde k dotčení věcným břemenem Pozemků a současně též Budovy, kdy rozsah dotčení 
budovy věcným břemenem bude obsahem přílohy č. 2. 

5. Budoucí oprávněná vyzve ve lhůtě do 6 kalendářních měsíců ode dne právní moci kolaudačního 
rozhodnutí/vydání kolaudačního souhlasu, jímž se povoluje užívání stavby Součásti distribuční 



soustavy/popř. od uvedení do provozu, nejpozději však do 5 let od uzavření této smlouvy o smlouvě 
budoucí, Budoucí povinnou k uzavření Vlastní smlouvy za podmínek sjednaných touto smlouvou 
o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene – služebnosti (dále jen Smlouva o smlouvě 
budoucí). Spolu s výzvou předloží Budoucí oprávněná Budoucí povinné návrh Vlastní smlouvy. 
Budoucí povinná se zavazuje Vlastní smlouvu uzavřít nejpozději do 60 dnů ode dne doručení výzvy 
a návrhu dle tohoto ustanovení. 

6. Do doby uzavření Vlastní smlouvy jsou Smluvní strany vázány obsahem této Smlouvy o smlouvě 
budoucí a zavazují se, že neučiní žádné právní ani jiné kroky, které by vedly ke zmaření jejího 
účelu.  

7. Smluvní strany se dohodly, že práva odpovídající věcnému břemeni, k jejichž vzniku dojde až 
zřízením věcného břemene na základě Vlastní smlouvy, budou zřízena úplatně.  

8. Náhrada za zřízení věcného břemene je stanovena v souladu se zákonem č. 151/1997 Sb., o 
oceňování majetku a vyhlášky č. 441/2013 Sb., k provedení zákona o oceňování majetku 
(oceňovací vyhláška), v platném znění, a to za použití aplikace e-bremena.cz, kdy cena zjištěná 
bude navýšena o bonifikaci ve výši 20 %, max. 20.000 Kč. Budoucí oprávněná zašle Budoucí 
povinné společně s návrhem smlouvy i elektronický dokument ve formátu *.pdf jako výstup 
z aplikace e-bremena.cz. 

9. Výše jednorázové náhrady ve prospěch strany budoucí povinné za zřízení výše popsaných práv 
odpovídajících věcnému břemeni činí 32 513,- Kč /slovy: třicet dva tisíc pět set třináct korun 
českých, (dále také jen „náhrada“). 

10. Budoucí povinný není plátcem daně z přidané hodnoty. 

11. Náklady spojené s vyhotovením vlastní smlouvy, geometrického plánu a podáním návrhu na vklad do 
katastru nemovitostí, vč. správního poplatku za vklad práva odpovídajícího věcnému břemeni do 
katastru nemovitostí se zavazuje uhradit budoucí oprávněný. 

 
Článek IV. 

Smlouva o právu provést stavbu 

 

1. Budoucí povinná v souvislosti s přípravou a realizací výstavby Součásti distribuční soustavy a pro 
účely územního a stavebního řízení před příslušným stavebním úřadem zřizuje ve prospěch 
Budoucí oprávněné jako stavebníka v rozsahu, v němž stavba Součásti distribuční soustavy 
zasáhne Dotčené nemovitosti, podle Smlouvy o smlouvě budoucí, právo provést stavbu Součásti 
distribuční soustavy na Dotčených nemovitostech, a to na základě příslušných ustanovení 
stavebního zákona. 

2. Rozsah předpokládaného maximálního dotčení Dotčených nemovitostí stavbou Součásti 
distribuční soustavy je ve vztahu k Pozemkům totožný a je konkrétně vyznačen v situačním snímku 
v příloze č. 1 výše uvedené Smlouvy o smlouvě budoucí. 

3. Budoucí oprávněná touto smlouvou o právu provést stavbu od Budoucí povinné ve sjednaném 
rozsahu právo provést stavbu podle příslušných ustanovení stavebního zákona přijímá. 

4. Účastníci této smlouvy o právu provést stavbu se dohodli, že Budoucí oprávněná je oprávněna 
provádět na Dotčených nemovitostech výstavbu Součásti distribuční soustavy prostřednictvím 
třetích osob. V souvislosti s výstavbou Součásti distribuční soustavy se Budoucí povinná dále 
zavazuje umožnit v nezbytném rozsahu Budoucí oprávněné, případně jí určeným třetím osobám, 
přístup a příjezd na Dotčené nemovitosti, tj. na Pozemky. 

5. Budoucí oprávněná se tímto zavazuje v průběhu výstavby Součásti distribuční soustavy 
nezasahovat nad nezbytnou míru do vlastnických práv Budoucí povinné k Dotčeným 
nemovitostem. Po skončení prací je Budoucí oprávněná povinna uvést stavbou nedotčenou část 
Dotčených nemovitostí Součástí distribuční soustavy do předchozího stavu, a není-li to možné s 
ohledem na povahu provedených prací, do stavu odpovídajícího předchozímu účelu nebo užívání 
Dotčených nemovitostí a bezprostředně oznámit tuto skutečnost Budoucí povinné. 

6. Záruční doba na všechny stavby či jakéhokoli uvedení místa do původního stavu, kde byla 
provedena služebnost, činí 60 měsíců. Po dobu záruky odpovídá zhotovitel za to, že provedené 
stavební práce a dodávky budou bez vad a budou mít vlastnosti předpokládané touto smlouvou, 
obecně závaznými právními předpisy, dokumentací k provádění stavby a Technických zásad 
(čl. VI. odst. 3 Smlouvy). 

7. Budoucí povinná se zároveň zavazuje poskytnout v rámci příslušného řízení o vydání územního 



souhlasu týkajícího se výstavby Součásti distribuční soustavy veškerou nezbytně potřebnou 
součinnost. 

8. Smluvní strany berou na vědomí, že stejnopis této smlouvy o právu provést stavbu (vč. Smlouvy 
o smlouvě budoucí, která je na téže listině) bude použit pro účely vydání potřebného povolení dle 
stavebně právních předpisů k účelu sjednanému smlouvou o právu zřídit stavbu jako doklad o právu 
založeném smlouvu provést na Dotčených nemovitostech podle čl. II. stavbu v souladu se stavebním 
zákonem. 

9. Smluvní strany výslovně uvádějí, že se nejedná o právo stavby ve smyslu § 1240 občanského 
zákoníku. 

10. V případě, že stavba inženýrské sítě zasahuje jakékoli stavby Budoucí povinné, zejména stavby 
pozemních komunikací, stavby inženýrských a jiných sítí včetně přípojek a souvisejících zařízení, 
stavby budov, vodní díla (stavby), jakékoli stavby uspořádání veřejného prostranství, městské 
zeleně i když samy o sobě nejsou stavbou podle zákona apod. pokud jsou v majetku nebo správě 
Budoucí oprávněné, tak se stanovují následující podmínky: 

10.1 Smluvní strany sjednávají, že Budoucí povinná (její pověřený zaměstnanec nebo jiná jí 
pověřená osoba) má právo provádět technickou kontrolu stavby, upozorňovat na nedostatky, 
udělovat Stavebníkovi a jeho podavatelům (subdodavatelům) pokyny ve vztahu 
k technologickému postupu provádění stavby v celém rozsahu jako je obvyklé u technického 
dozoru investora a provádět zápisy do stavebního deníku.  

10.2 Smluvní strany sjednávají, že Budoucí povinná může kdykoli, zpravidla s ohledem na 
charakter stavby, vyžádat pravidelné týdenní kontroly provádění díla (průběžná kontrola), 
když ta bude probíhat po celou dobu provádění díla; termíny a plán průběžné kontroly díla 
bude sjednán mezi Budoucím povinnou a Budoucí oprávněnou při předání místa 
stavby/opravy inženýrské sítě (staveniště). Zhotovitel Budoucí oprávněné je povinen vyzvat 
objednatele písemně v dostatečném předstihu ke kontrole výsledku prací podléhajícího 
zakrytí, zabudování, nebo který se stane nepřístupný a určený zástupce Budoucího 
povinného je povinen se ke kontrole dostavit. Nedostaví-li se zástupce budoucího povinné 
bez oznámení v uvedeném termínu i přes to, že mu výzva byla prokazatelně doručena, může 
Budoucí Oprávněný v práci pokračovat.  

10.3 Dílo podle smlouvy o právu stavby je provedeno, je-li dokončeno a předáno. Dokončení díla, 
vedle předvedení způsobilosti díla sloužit svému účelu.  

10.4 Budoucí oprávněný je povinen na své náklady odstranit během záruční doby zjištěné 
reklamované vady v dohodnutém termínu, pokud tyto vznikly z důvodů, za které je zhotovitel 
dle této smlouvy zodpovědný. Budoucí oprávněný je povinen nastoupit k odstranění 
reklamačních vad ve lhůtě nejpozději do 30 dnů od doručení písemné výzvy Budoucí 
povinnou zhotoviteli (např. dopisem, faxem, elektronickou poštou nebo datovou schránkou), 
pokud nebude, s ohledem na charakter vady, s objednatelem dohodnuta lhůta delší. Termín 
pro odstranění reklamačních vad je 30 dnů od doručení takové písemné výzvy Budoucí 
povinné Budoucímu oprávněnému, pokud nebude, s ohledem na charakter vady, s 
objednatelem dohodnuta lhůta delší. Pokud bude reklamovaná vada v režimu „havárie“ (zde 
zejména prasklé vodovodní potrubí, propadlá komunikace apod., které ohrožují uživatele 
díla), pak se v takovém případě zavazuje Budoucí oprávněný nastoupit k jejímu odstranění 
nejpozději do 24 hodin od jejího oznámení Budoucí povinné. Pokud se smluvní strany 
domluví jinak, bude o tom sepsán a oboustranně podepsán písemný záznam.  

10.5 Termín pro odstranění vad a nedodělků uvedených v předávacím protokolu je 5 dnů ode dne 
podpisu předávacího protokolu, není-li v předávacím protokolu stanoven jiný termín. Po 
odstranění vad a nedodělků je Budoucí oprávněný povinen místo plnění vyklidit a uvést do 
řádného stavu nejpozději do pěti pracovních dnů. 

11. V případě, že Budoucí oprávněný řádně reklamaci nevyřídí a/nebo v přiměřené době neodstraní 
vadu či vady provedených prací či dodaného zboží, na něž záruka dopadá, je Budoucí povinný 
oprávněn nechat tyto vady odstranit třetí osobou a přeúčtovat prokazatelně vynaložené náklady 
Budoucímu oprávněnému, který se tímto zavazuje je uhradit objednateli do 15 dnů ode dne 
písemné výzvy. 

12. Smluvní strany výslovně uvádějí, že se nejedná o právo stavby ve smyslu § 1240 občanského 
zákoníku a tato Smlouva je vyjádřením souhlasu vlastníka ve smyslu § 184a odst. 1 zákona 
183/2006 Sb., stavební zákon, a Budoucí povinná výslovně tento souhlas uděluje. 

 

 

 



Článek V. 
Ostatní ujednání 

1. Budoucí povinná se pro případ převodu vlastnického práva k Dotčeným nemovitostem smluvně 
zavazuje převést na nabyvatele Dotčených nemovitostí zároveň práva a povinnosti vyplývající ze 
Smlouvy o smlouvě budoucí a smlouvy o právu provést stavbu a Budoucí oprávněná se zavazuje 
k tomuto převodu práv a povinností z této smlouvy poskytnout veškerou nezbytnou součinnost. 
Budoucí povinná si je vědoma, že porušením závazku převést práva a povinnosti plynoucí z výše 
uvedených smluv na nabyvatele Dotčených nemovitostí, zakládá Budoucí oprávněné právo na 
náhradu škody, pokud tato škoda vznikne v příčinné souvislosti s uvedeným porušením této smlouvy. 

2. Práva a povinnosti vyplývající ze Smlouvy o smlouvě budoucí a smlouvy o právu provést stavbu 
přecházejí na právní nástupce Smluvních stran, které se zavazují své právní nástupce s jejím 
obsahem seznámit. 

Článek VI. 
Další ujednání 

1. Smlouva o smlouvě budoucí, jakož i smlouva o právu provést stavbu zaniká v případě nemožnosti 
plnění ve smyslu ustanovení § 2006 a násl. občanského zákoníku z důvodu vzniku neodstranitelné 
překážky, nevyvolané Budoucí povinnou, pro kterou nebude moci Budoucí oprávněná Součást 
distribuční soustavy zřídit. V případě zániku uvedených smluv z důvodu, dle předchozí věty se 
Budoucí oprávněná zavazuje tento zánik Budoucí povinné bezodkladně poté, co se o něm dozví, 
oznámit. 

2. Při zásahu do povrchů komunikací a provádění výkopů a rýh, je ten, kdo zřizuje služebnost (věcné 
břemeno) na nemovitosti města Úvaly jako oprávněný povinen dodržovat Zásady a technické 
podmínky pro zásahy do povrchů komunikací a provádění výkopů a zásypů rýh, schválených radou 
města Úvaly, v platném znění ke dni zahájení prací (dále jen „technické zásady“) s výjimkou 
povinnosti sjednat si na zakrývací a další stavební práce organizaci určenou městem Úvaly. 
Technické zásady v aktuálním znění jsou dostupné na webu mestouvaly.cz nebo jsou dostupné 
k nahlédnutí na Městském úřadu Úvaly. 

3. Smluvní strany sjednávají, že se pro vlastní zřízení služebnosti – věcného břemene užije vzor 
smlouvy schválený oběma smluvními stranami v okamžiku jejího uzavření, pokud se strany 
nedohodnou jinak. 

Článek VII. 
Závěrečná ustanovení  

1. Práva a povinnosti z této smlouvy vyplývající a ve smlouvě neupravené se řídí příslušnými 
ustanoveními občanského zákoníku, energetického zákona, zákona 183/2006 Sb., stavební zákon, 
ve znění pozdějších předpisů, a s obsahem smlouvy souvisejících dalších předpisů. Kde je ve 
smlouvě uveden termín »služebnost« nebo »věcné břemeno« je tím myšlena v obou případech 
totožná služebnost vymezená v této smlouvě. 

2. Pokud jakýkoliv závazek vyplývající z této smlouvy, avšak netvořící její podstatnou náležitost je 
nebo se stane neplatným nebo nevymahatelným jako celek nebo jeho část, je plně oddělitelným 
od ostatních ustanovení této smlouvy a taková neplatnost nebo nevymahatelnost nebude mít žádný 
vliv na platnost a vymahatelnost jakýchkoliv ostatních závazků z této smlouvy. Strany se zavazují 
v rámci této smlouvy nahradit formou dodatku k této smlouvě tento neplatný nebo nevymahatelný 
oddělený závazek takovým novým platným a vymahatelným závazkem, jehož předmět bude v 
nejvyšší možné míře odpovídat předmětu původního odděleného závazku. Pokud však jakýkoliv 
závazek vyplývající z této smlouvy a tvořící její podstatnou náležitost je nebo kdykoliv se stane 
neplatným nebo nevymahatelným jako celek nebo jeho část, strany nahradí neplatný nebo 
nevymahatelný závazek v rámci nové smlouvy takovým novým platným a vymahatelným 
závazkem, jehož předmět bude v nejvyšší možné míře odpovídat předmětu původního závazku 
obsaženém v této smlouvě. Totéž platí i pro případ smluvní mezery. 

3. Tuto Smlouvu je možné měnit pouze písemnou dohodou smluvních stran ve formě vzestupně 
číslovaných dodatků této Smlouvy, podepsaných oprávněnými zástupci smluvních stran. Žádné 
úkony či jednání ze strany jedné smluvní strany nelze považovat za příslib uzavření smlouvy nebo 
dodatku k této smlouvě. V souladu s ustanovením § 1740 odstavce 3 občanského zákoníku 
smluvní strany nepřipouští přijetí návrhu na uzavření smlouvy s dodatkem nebo odchylkou, čímž 
druhá smluvní strana podpisem smlouvy souhlasí. Smluvní strany se dále dohodly, že možnost 
zhojení nedostatku písemné formy právního jednání se vylučuje, a že neplatnost právního jednání, 
pro nějž si smluvní strany sjednaly písemnou formu, lze namítnout kdykoliv, tedy že mezi smluvními 
stranami neplatí ustanovení § 582 odstavce 1 první věta a odstavce 2 občanského zákoníku, tedy 



Smluvní strany vylučují, že se při právním styku mezi Smluvními stranami přihlíží k obchodním 
zvyklostem, které tak nemají přednost před ustanoveními zákona dle ustanovení § 558 odstavce 2 
občanského zákoníku. Současně je zde platná podmínka, že smlouvu a dodatky smlouvy musí 
odsouhlasit orgán města, který schválil tuto smlouvu, jinak je takové ujednání (smlouva či dodatek) 
podle zákona o obcích absolutně neplatné. 

4. Smluvní strany prohlašují, že skutečnosti uvedené v této Smlouvě nepovažují za obchodní 
tajemství ve smyslu § 504 občanského zákoníku, ve znění pozdějších předpisů tímto výslovně 
souhlasí se zveřejněním veškerých náležitostí a podmínek této smlouvy a/nebo souvisejících 
dokumentů a informací, včetně zveřejnění této smlouvy jako celku, v rámci informací 
zpřístupňovaných veřejnosti bez stanovení jakýchkoli dalších podmínek, a to i prostřednictvím 
dálkového přístupu, zejména na webových stránkách města. 

5. Smluvní strany prohlašují, že berou na vědomí, že smluvní strany shromažďují osobní údaje druhé 
smluvní strany a jejích zaměstnanců a členů v rozsahu uvedeném touto smlouvou včetně všech 
případných dodatků smlouvy, zejména jména a příjmení osob, které smlouvu podepisují za smluvní 
strany, jména a příjmení osob uvedených jako kontakty, včetně případných poskytnutých či 
uvedených e-mailů a telefonních čísel, v souladu s Nařízením Evropského parlamentu a Rady č. 
2016/679, obecné nařízení o ochraně osobních údajů (GDPR) a zákonem č. 110/2019 Sb., o 
zpracování osobních údajů, a to za účelem realizace této smlouvy. Osobní údaje shromážděné v 
souvislosti s touto smlouvou nebudou jiným způsobem smluvními stranami využívány, ledaže tak 
výslovně vyplývá z právních předpisů platných v České republice nebo byl výslovně poskytnut 
souhlas subjektem osobních údajů. 

6. Smluvní strany souhlasí s tím, že text smlouvy je veřejně přístupnou listinou ve smyslu zákona č. 
106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím, ve znění pozdějších předpisů, a že město jako 
povinný subjekt má povinnost na žádost poskytnout informace o tomto smluvním vztahu včetně 
poskytnutí kopie smlouvy.  

7. Smluvní strany výslovně prohlašují, že souhlasí s odesíláním a přijímáním finančních transakcí 
vyplývajících z této smlouvy z transparentního účtu města a jsou seznámeni, že bankovní ústav 
může na takovém účtu zveřejnit. Na transparentních účtech jsou zveřejněny nejméně tyto 
informace: - zaúčtovaná částka a měna, datum připsání platby na účet, - popis platby, - název a 
číslo účtu plátce, - zpráva pro příjemce, - variabilní, - konstantní, - specifický symbol, a i další text 
byl-li plátcem uveden jakož i text uvedený smluvní stranou k identifikaci platby směrem k veřejnosti. 

8. Práva a povinnosti vyplývající ze smlouvy přechází i na právní nástupce smluvních stran o čemž jsou 
smluvní strany povinny právního nástupce informovat; za informaci pro právního nástupce se považuje 
i zveřejnění smlouvy na webových stránkách smluvní strany nebo podle zákona (např. zveřejnění 
smlouvy v registru smluv) anebo založením smlouvy do Katastru nemovitostí. 

9. Práva a povinnosti vyplývající ze Smlouvy o smlouvě budoucí a smlouvy o právu provést stavbu 
přecházejí na právní nástupce Smluvních stran, které se zavazují své právní nástupce s jejím 
obsahem seznámit. 

10. Strany výslovně potvrzují, že nejsou slabší stranou ve smyslu § 433 a § 1798 a.n. občanského 
zákoníku, základní podmínky této smlouvy jsou výsledkem jednání stran a každá ze stran měla 
příležitost ovlivnit obsah této smlouvy. 

11. Tato smlouva obsahuje úplné ujednání o předmětu smlouvy a všech náležitostech, které strany 
měly a chtěly ve smlouvě ujednat, a které považují za důležité pro závaznost této smlouvy. Žádný 
projev stran učiněný při jednání o této smlouvě ani projev učiněný po uzavření této smlouvy nesmí 
být vykládán v rozporu s výslovnými ustanoveními této smlouvy a nezakládá žádný závazek žádné 
ze stran. 

12. Uzavření této smlouvy schválila Rada města Úvaly usnesením č. ………………… na svém 
zasedání konaném dne …………………………….. a pověřila vedoucího odboru investic a dopravy 
Městského úřadu Úvaly Ing. Libora Kadlece jejím podpisem. 

13. Tato smlouva nabývá platnosti a účinnosti okamžikem jejího podpisu poslední smluvní stranou a 
se souhlasem rady města. 

14. S odkazem na ust. § 3 odst. 2 písm. k) zákona 340/2015 Sb. o registru smluv, není povinnost tuto 
smlouvu registrovat v Registru smluv. 

15. Smlouva je vyhotovena v 5 stejnopisech s platností originálu, z nichž dva stejnopisy obdrží Budoucí 
oprávněná a tři stejnopisy obdrží Budoucí povinná. 

16. Nedílnou a neoddělitelnou součástí této Smlouvy jsou její přílohy: 
Příloha č. 1 - Situační snímek se zákresem předpokládaného rozsahu věcného břemene na 



Pozemku. 
Příloha č. 2 - Plná moc a pověření (zmocňující zástupce Budoucí oprávněné k podpisu této 
smlouvy). 

17. Smluvní strany po přečtení této smlouvy prohlašují, že souhlasí s jejím obsahem, což stvrzují svými 
podpisy. 

 
 
 
V Úvalech dne                                                    V Benešově dne  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
____________________________ _______________________________ 
 
 Ing. Libor Kadlec Michal Fulín 
vedoucí odboru investic a dopravy          v plné moci ev.č.PM – 031/2025 ze dne 19.2.2025 

Městského úřadu Úvaly                  za společnost ČEZ Distribuce, a. s. a zhotovitele 





Dodatek č.  

smlouvy o nájmu bytu 

podle ust. § 2201 a násl. a § 2235 a násl. občanského zákoníku 

 
 

Jméno a příjmení:   

Rodné číslo:    

Trvalé bydliště    

Bankovní spojení:   

Číslo účtu:    

 

Telefon:     

GSM:      

E-mail:     

 

(dále jen „nájemce“) 

a 

     Město Úvaly 

Sídlo:    Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly 

Zastoupeno:   Ing. Markétou Rydvalovou, starostkou města 

Oprávněn k podpisu:  Ing. Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy 

IČO:    00240931   

Telefon:    281 091 111 

E-mail:    podatelna@mestouvaly.cz  

Webové stránky:   www.mestouvaly.cz 

Datová schránka:  pa3bvse 

IČO:    00240931   

(dále jen „pronajímatel“ nebo jako „město Úvaly“) 

(společně též jako „smluvní strany“) 

 

podle ust. § 2201 a násl. a § 2235 a násl. zákona 89/2012 Sb., občanský zákoník, ve znění pozdějších předpisů 

(dále jen “občanský zákoník“) a v souladu s ujednáním ve Smlouvě o nájmu bytu ze dne …………….. (dále jen 

„Smlouva“) uzavírají tento dodatek č. ….. (dále jen „Dodatek smlouvy“): 

 

 

I. 

 

1. Pronajímatel a nájemce mají uzavřenu smlouvu o nájmu bytu na adrese ……………………………………………., 

bytová jednotka č. ……., která se nachází v druhém nadzemním podlaží (dále jen „byt“) na dobu určitou.  

2. Na základě žádosti nájemce a za podmínek stanovených pronajímatelem se tímto dodatkem smlouvy 

sjednává prodloužení smlouvy. 

3. Nájemní smlouva se prodlužuje na dobu určitou, a to do ……………. . 

Po ukončení dohodnuté doby nájmu nezakládá tato smlouva nárok na přidělení náhradního bytu ani na 

další prodloužení nájemní smlouvy. Nájem lze prodloužit na základě žádosti nájemce za splnění 

podmínek stanovených pronajímatelem, zejména řádné plnění povinností nájemce podle této smlouvy, 

domovního řádu, jakož i právních předpisů; Rada města Úvaly může stanovit další podmínky k 

prodloužení nájmu. Na prodloužení nájmu, není ani při splnění podmínek právní nárok. 

4. Nájemce je povinen platit pronajímateli nájemné, jehož výše činí ……………… Kč (slovy: ………………………. 

korun českých) za kalendářní měsíc a zálohy na služby uvedené v rozpisu předpisu záloh za služby.  

Není přípustné platit vyšší nebo nižší zálohy na služby, než je určená částka v předpisu záloh uvedeném 

na posledním doručeném evidenčním listu nebo vyúčtování záloh. Přeplatek na zálohách je oprávněn 

pronajímatel kdykoli vrátit na účet, ze kterého byl přeplatek zaslán anebo na adresu nájemce v případě 

platby v hotovosti. 



II. 

Smluvní strany sjednávají, že nájemce nesmí bez souhlasu pronajímatele byt podnajmout. 

III. 

 

1. Ostatní ujednání smlouvy zůstávají v platnosti. 

2. Text tohoto dodatku smlouvy schválila Rada města Úvaly usnesením č. R-139/2022 na jednání dne 

12. 4. 2022. 

3. Uzavření nájmu s nájemcem schválila Rada města Úvaly usnesením č. R-......./2025 na jednání dne 

.............2025 a pověřila vedoucího odboru investic a dopravy Ing. Libora Kadlece podpisem této smlouvy. 

4. Tento dodatek smlouvy je vyhotoven ve 2 stejnopisech s platností originálu, z nichž pronajímatel obdrží 

jeden stejnopis a nájemce také jeden stejnopis.  

5. Podle ust. § 3 odst. 2 písm. a) zákona 340/2015 Sb. o registru smluv, jde o smlouvu (dodatek smlouvy) 

vzniklou v rámci právního jednání s fyzickou osobou, která jedná mimo rámec své podnikatelské činnosti, 

na kterou se povinnost zveřejňování v registru smluv nevztahuje. 

6. Smluvní strany prohlašují, že si tento dodatek smlouvy před jejím podpisem přečetly, což stvrzují svým 

podpisem. 

 

V Úvalech dne   V Úvalech dne  

   

za pronajímatele: 

 

 

 

 nájemce: 

   

Ing. Libor Kadlec  

vedoucí odboru 

investic a dopravy 

   

 

 



Smlouva o nájmu služebního bytu 

podle ust. § 2201 a násl. a § 2235 a násl. občanského zákoníku 

 

Jméno a příjmení:  Gabriela Nídrová 

Rodné číslo/datum narození: 21. 11. 1976 

Trvalé bydliště  Štefánikova 267, 250 82 Úvaly 

Bankovní spojení:  --- 

Číslo účtu:   --- 

 

Telefon:   --- 

GSM:   731 712 558 

E-mail:   gabi.teri@seznam.cz 

(dále jen „nájemce“) 

a 

     Město Úvaly 

Sídlo:   Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly 

Zastoupen:   Ing. Markéta Rydvalová, starostka města 

Oprávněn k podpisu:  Ing. Libor Kadlec, vedoucí odboru investic a dopravy 

IČO:   00240931   

Telefon:   281 091 111 

E-mail:   podatelna@mestouvaly.cz  

Webové stránky:  www.mestouvaly.cz 

Datová schránka:  pa3bvse 

IČO:   00240931   

 

Bankovní spojení:  Komerční banka, a.s. 

Číslo účtu:   107 – 97200227/0100 

(dále jen „pronajímatel“ nebo jako „město Úvaly“) 

(společně též jako „smluvní strany“) 

podle ust. § 2201 a násl. a § 2235 a násl. zákona 89/2012 Sb., občanský zákoník, ve znění pozdějších 

předpisů (dále jen “občanský zákoník”), uzavírají tuto smlouvu o nájmu bytu (dále jen „Smlouva“): 

I. Úvodní ustanovení 

1. Pronajímatel prohlašuje, že je vlastníkem domu na adrese Škvorecká 181, Úvaly, ve kterém se 

nachází bytová jednotka č. 6, která je umístěna ve druhém nadzemním podlaží (dále jen „byt“). 

Celková výměra podlahové plochy bytu činí 77,44 m2. 

2. Nemovitost pronajímatele, ve které se nachází bytová jednotka, je součástí pozemku parc. č. 301 

o výměře 265 m², druh pozemku zastavěná plocha a nádvoří zaps. na LV č. 10001 pro město (obec) 

Úvaly, k. ú. Úvaly u Prahy z Katastrálního úřadu pro Středočeský kraj se sídlem v Praze, Katastrální 

pracoviště Praha – východ se sídlem v Praze 

3. Byt uvedený v odstavci 1 je vybaven kuchyňskou linkou, elektrickým sporákem s troubou, sprch. 

koutem nebo vanou, WC (dále jen „příslušenství“).  

II. Předmět nájmu 

1. Pronajímatel přenechává nájemci do užívání byt včetně jeho součástí a příslušenství (dále také jen 

„předmět nájmu“).  

2. Nájemce předmět nájmu do užívání přijímá a zavazuje se platit sjednané nájemné a úhradu za 

plnění poskytovaná s užíváním předmětu nájmu. 

III. Účel užívání 

1. Nájemce bude byt, jakož i jeho součásti a příslušenství užívat za účelem bydlení. Nájemce a osoby, 

které s ním žijí ve společné domácnosti, mají vedle práva užívat předmět nájmu i právo užívat 



společné prostory a zařízení domu, jakož i požívat plnění, jejichž poskytování je s užíváním předmětu 

nájmu spojeno. 

2. Změnit dohodnutý účel užívání může nájemce jen s předchozím písemným souhlasem 

pronajímatele. 

3. Nájemce je oprávněn dát předmět nájmu nebo jeho část do podnájmu pouze s předchozím 

písemným souhlasem pronajímatele. 

IV. Výše nájemného, záloh na služby, jejich splatnost,  

způsob placení, vyúčtování záloh na služby a režim nakládání s osobními údaji 

1. Nájemce je povinen platit pronajímateli nájemné, jehož výše činí 16 758 Kč (slovy: šestnáct tisíc 

sedm set padesát osm korun českých) za kalendářní měsíc a zálohy na služby uvedené v rozpisu 

předpisu záloh za služby.  

 Není přípustné platit vyšší nebo nižší zálohy na služby, než je určená částka v předpisu záloh 

uvedeném na posledním doručeném evidenčním listu nebo vyúčtování záloh. Přeplatek na zálohách 

je oprávněn pronajímatel kdykoli vrátit na účet, ze kterého byl přeplatek zaslán anebo na adresu 

nájemce v případě platby v hotovosti. 

2. Pronajímatel se zavazuje umožnit nájemci a osobám žijícím s ním ve společné domácnosti požívat 

tato plnění 

a) dodávky elektrické energie, 

b) dodávky tepla a teplé vody, 

c) dodávky plynu, 

d) dodávky pitné vody a odvádění odpadních vod, 

e) osvětlení společných prostor, 

f) správu bytu (bytového fondu), 

g) další služby podle konkrétního nájmu specifikované v předpisu záloh za služby 

  jako plnění poskytovaná s užíváním předmětu nájmu (dále jen “služby”); pronajímatel stanoví 

nájemci předpis záloh za služby. 

3. Nájemné a zálohy za služby je nájemce povinen uhradit podle této smlouvy nejpozději 25. dne 

kalendářního měsíce, za který je nájemné a zálohy placeno (dále jen “platba”).  

4. Nájemce platbu uhradí bezhotovostně, na bankovní účet pronajímatele, u Komerční banky 

č. ú. 19-1524201/0100, přičemž při každé platbě je povinen uvádět stanovený variabilní symbol (VS) 

2063; tento účet je transparentním účtem města. 

 Odesláním platby na tento účet nájemce je seznámen se skutečností, že na tento transparentní účet 

má právo nahlížet kdokoli i prostřednictvím dálkového přístupu (web banky) a může se seznámit 

s údaji nájemcem sdělenými a u tohoto účtu bankou poskytovanými. Na transparentních účtech 

jsou zveřejněny tyto informace plateb: - zaúčtovaná částka a měna, datum připsání platby na účet, 

- popis platby, - název a číslo účtu plátce, - zpráva pro příjemce, - variabilní, - konstantní, - specifický 

symbol, a i další text byl-li osobou provádějící platbu na takový účet města uveden, k identifikaci 

platby a nájemce směrem k veřejnosti. 

 V souladu s Nařízením Evropského parlamentu a Rady č. 2016/679, obecné nařízení o ochraně 

osobních údajů (GDPR), jakož I právními předpisy České republiky, má nájemce rovněž právo na 

ochranu práv jako subjekt údajů. V případě, že nájemce nesouhlasí s provedením platby na 

transparentní účet pronajímatele (města Úvaly), má možnost platbu uskutečnit v pokladně 

Městského úřadu Úvaly nebo na běžný účet 5000128584/0600.  

5. Nezaplatí-li nájemce platbu do 25. dne kalendářního měsíce od jeho splatnosti, je povinen zaplatit 

pronajímateli úrok z prodlení v zákonné výši, tj. ve výši určené dle platných právních předpisů 

(§ 1970 zákona 89/2012 Sb., občanský zákoník, ve znění pozdějších předpisů a nařízení vlády 

351/2013 Sb.). 



6. Pronajímatel je povinen, a to nejpozději do 31. srpna následujícího kalendářního roku, vyúčtovat 

nájemci jím poskytnuté zálohy, a to u plnění, u nichž je to možné, dle skutečné spotřeby, jinak 

v takové výši, v níž je pronajímatel jakožto vlastník předmětu nájmu povinen za příslušná plnění 

platit jejich poskytovateli (dodavateli) na základě s ním uzavřených smluv. V případě, že nájemci 

vznikne na jím poskytnutých zálohách přeplatek, je pronajímatel povinen tento přeplatek nájemci 

uhradit. V případě, že nájemci vznikne na jím poskytnutých zálohách nedoplatek, je nájemce 

povinen tento nedoplatek pronajímateli hradit, a to bez zbytečného odkladu, nejpozději však do 15 

kalendářních dnů poté, co k tomu bude pronajímateli vyzván. 

7. Pronajímatel je oprávněn jednostranně zvýšit výši měsíčních záloh v případě, že některý 

z poskytovatelů (dodavatelů) plnění uvedených v odstavci 1 zvýší výši záloh, které jsou tomuto 

poskytovateli na základě s ním uzavřených smluv povinen platit pronajímatel jakožto vlastník 

předmětu nájmu. 

8. Při rekonstrukci objektu nebo bytové jednotky ze strany pronajímatele, může pronajímatel zvýšit 

nájemné. Zvýšení nájemného může být provedeno až po ukončení rekonstrukce objektu nebo 

bytové jednotky na základě písemného sdělení pronajímatele. 

V. Doba nájmu 

1. Nájem se sjednává na dobu určitou, a to na 1 rok od podpisu smlouvy. 

2. Po ukončení dohodnuté doby nájmu nezakládá tato smlouva nárok na přidělení náhradního bytu 

ani na další prodloužení nájemní smlouvy. Nájem lze prodloužit na základě žádosti nájemce za 

splnění podmínek stanovených pronajímatelem, zejména řádné plnění povinností nájemce podle 

této smlouvy, domovního řádu, jakož i právních předpisů; rada města Úvaly může stanovit další 

podmínky k prodloužení nájmu. Na prodloužení nájmu, není ani při splnění podmínek právní nárok. 

3. Nájem končí zejména uplynutím sjednané doby anebo ještě předtím 

a) odstoupením od smlouvy, 

b) písemnou výpovědí pronajímatele, 

c) poruší-li nájemce svou povinnost zvlášť závažným způsobem, má pronajímatel právo vypovědět 

nájem bez výpovědní doby a požadovat, aby mu nájemce bez zbytečného odkladu byt odevzdal, 

nejpozději však do jednoho měsíce od skončení nájmu, 

d) výpovědí pronajímatele nájemci s tříměsíční výpovědní dobou ze stanovených důvodů (§ 2288 

odst. 1 občanského zákoníku) 

1. poruší-li nájemce hrubě svou povinnost vyplývající z nájmu, 

2. je-li nájemce odsouzen za úmyslný trestný čin spáchaný na pronajímateli nebo členu jeho 

domácnosti nebo na osobě, která bydlí v domě, kde je nájemcův byt, nebo proti cizímu 

majetku, který se v tomto domě nachází, 

3. má-li být byt vyklizen, protože je z důvodu veřejného zájmu potřebné s bytem nebo domem, 

ve kterém se byt nachází, naložit tak, že byt nebude možné vůbec užívat, nebo 

4. je-li tu jiný obdobně závažný důvod pro vypovězení nájmu, 

e) písemnou výpovědí nájemce – nájemce může vypovědět nájem na dobu určitou, změní-li se 

okolnosti, z nichž strany při vzniku závazku ze smlouvy o nájmu zřejmě vycházely, do té míry, že 

po nájemci nelze rozumně požadovat, aby v nájmu pokračoval.  

4. Za hrubé porušení nájemcových povinností se považuje zejména 

a) nezaplacení nájemného a/nebo zálohy na služby za dobu dvou měsíců v termínu splatnosti, 

b) nezaplacení nájemného a/nebo zálohy na služby za dobu jednoho měsíce v případě, že toto 

nájemné nezaplatí ani do splatnosti dalšího nájemného (prodlení trvající déle než jeden měsíc), 

c) dání bytu nebo jeho části do podnájmu bez souhlasu pronajímatele (§ 2276 občanského 

zákoníku), 

d) opakované odmítnutí umožnit pronajímateli prohlídku bytu (zejména za účelem kontroly 

způsobu jeho užívání), popř. přístup k němu za účelem potřebné opravy, a to bez vážného 

důvodu (§ 2219 občanského zákoníku), 



e) opakované nedodržení pravidel obvyklých pro chování v domě nebo rozumných pokynů 

pronajímatele (§ 2256 občanského zákoníku); nedodržení pravidel obvyklých pro chování 

v domě spočívá zejm. v obtěžování ostatních nájemců nad míru přiměřenou poměrům různými 

imisemi (např. nadměrným hlukem, pachem, hmyzem, nečistotami, neadekvátním chovem 

zvířat), v slovních či dokonce fyzických útocích vůči ostatním nájemcům nebo vůči pronajímateli, 

f) provádění stavebních úprav nebo jiných podstatných změn v bytě bez souhlasu pronajímatele 

(§ 2263 občanského zákoníku), 

g) neoznámení nájemcovy nepřítomnosti v bytě delší než dva měsíce pronajímateli (§ 2269 odst. 2 

občanského zákoníku) anebo vznikne-li z tohoto důvodu nájemci vážná újma, 

h) neoznámení zvýšení počtu členů domácnosti ani do dvou měsíců poté, co změna nastala (§ 2272 

odst. 2 občanského zákoníku), 

i) porušení smluvní výhrady souhlasu pronajímatele s přijetím nového člena domácnosti (§ 2272 

odst. 2 občanského zákoníku), 

j) podnikání nebo práce v bytě, pokud tato činnost ztrpčuje nebo podstatně zhoršuje bydlení 

ostatním obyvatelům domu (§ 2255 občanského zákoníku), 

k) nájemce v bytě chová zvíře, které podstatně ztrpčuje nebo zhoršuje bydlení ostatním 

obyvatelům domu, nebo ohrozí ostatní obyvatele domu na životě či zdraví (§ 2258 občanského 

zákoníku), 

l) opakované porušování podmínek nájmu stanovené touto smlouvou, přes upozornění 

pronajímatele.  

5. Za porušení povinnosti nájemce zvlášť závažným způsobem se považuje zejména hrubé porušení 

nájemcových povinností opakovaně nebo dlouhodobě, tj. po dobu delší než čtyři měsíce. 

6. Odstoupení smlouvy je možné z důvodů porušení smlouvy z podstatných důvodů nebo z chování 

druhé strany nepochybně vyplyne, že poruší smlouvu podstatným způsobem, a nedá-li na výzvu 

oprávněné strany přiměřenou jistotu; odstoupení od smlouvy má účinky do budoucna, protože tato 

smlouva zavazuje k nepřetržité či opakované činnosti nebo k postupnému dílčímu plnění.  

VI. Předání a převzetí předmětu nájmu 

1. Pronajímatel je povinen předat a nájemce převzít předmět nájmu, a to ke dni započetí nájmu dle 

této smlouvy (článek V. odst. 1 smlouvy). 

2. O předání a převzetí předmětu nájmu pronajímatel a nájemce sepíší předávací protokol, který se 

jejich podpisem stává nedílnou součástí této smlouvy. Do protokolu se uvedou stav bytu a jeho 

příslušenství, stavy příslušných měřicích zařízení a případné závady, budou-li zjištěny. 

VII. Práva a povinnosti smluvních stran 

1. Pronajímatel je povinen: 

a) předat nájemci byt včetně příslušenství ve stavu způsobilém k sjednanému účelu užívání 

a zajistit nájemci plný a nerušený výkon práv spojených s užíváním bytu; 

b) odstranit závady bránící řádnému užívání bytu nebo závady, jimiž je výkon některého nájemcova 

práva dle této smlouvy ohrožen; v opačném případě je nájemce po předchozím upozornění 

pronajímatele oprávněn odstranit takové závady v nezbytné míře a požadovat od pronajímatele 

náhradu účelně vynaložených nákladů. 

2. Nájemce je povinen: 

a) platit pronajímateli řádně a včas sjednané nájemné a zálohy na služby, 

b) užívat byt včetně jeho příslušenství a společné prostory domu řádně a v souladu s právními 

předpisy, touto smlouvou a domovním řádem, 

c) dodržovat domovní řád a zajistit jeho dodržování osobami žijícími ve společné domácnosti, 

jakož i návštěvami nájemce a osob žijících ve společné domácnosti s nájemcem, 

d) pečovat o předmět nájmu, dbát o jeho vzhled, chránit jej před poškozením, bez zbytečného 

odkladu upozornit pronajímatele na závady a potřebu těch oprav, které má provést 



pronajímatel, i na hrozící škodu; v opačném případě nájemce odpovídá za škodu, která 

nesplněním této povinnosti vznikla, 

e) umožnit pronajímateli na jejich žádost přístup do předmětu nájmu za účelem kontroly, zda 

nájemce užívá předmět nájmu řádným způsobem, 

f) nést náklady spojené s běžnou údržbou bytu a jeho příslušenství a na jejich drobné opravy 

uvedené v domovním řádu; na větší opravy je nájemce povinen upozornit pronajímatele 

a umožnit jim jejich provedení; nepostará-li se nájemce o běžnou údržbu bytu a včasné 

provedení drobných oprav, má pronajímatel právo učinit tak po předchozím upozornění 

nájemce na svůj náklad sám a požadovat od nájemce náhradu, 

g) po předchozí písemné výzvě umožnit pronajímateli nebo jím pověřené osobě provedení 

instalace a údržby zařízení pro měření a regulaci tepla, teplé a studené vody, jakož i odpočtu 

naměřených hodnot; nájemce je rovněž povinen umožnit přístup k dalším technickým 

zařízením, pokud jsou součástí bytu či jeho příslušenství a patří pronajímateli, 

h) nájemce je povinen odstranit závady a poškození, které způsobil v domě on nebo ti, kdo s ním 

bydlí; nestane-li se tak, má pronajímatel právo po předchozím upozornění nájemce závady 

a poškození odstranit a požadovat od nájemce náhradu, 

i) nájemce je povinen zdržet se provádění stavebních úprav či jiných podstatných změn v bytě či 

ve sklepě bez souhlasu pronajímatele; v případě porušení této povinnosti je pronajímatel 

oprávněn požadovat, aby nájemce provedené úpravy a změny bez odkladu odstranil, 

j) nájemce se zavazuje dodržovat protipožární a bezpečnostní předpisy, 

k) nájemce se zavazuje ke dni skončení nájmu předmět nájmu vyklidit a předat jej pronajímateli 

ve stavu, v jakém je převzal, s přihlédnutím k běžnému opotřebení; o tomto předání bude 

pořízen zápis podepsaný smluvními stranami, do nějž se mj. uvedou stavy příslušných měřicích 

zařízení. 

3. Pronajímatel si vyhrazuje souhlas pronajímatele s přijetím nového člena domácnosti dle § 2272 

odst. 2 občanského zákoníku. 

4. Nájemce nesmí bez souhlasu pronajímatele byt podnajmout. 

VIII. Závěrečná ustanovení 

1. Práva a povinnosti smluvních stran z této smlouvy vyplývající a ve smlouvě neupravené se řídí 

obvyklými ustanoveními občanského zákoníku a právními předpisy se smlouvou souvisejícími. 

2. Smluvní strany sjednávají, že pokud by bylo jedno z výše uvedených ustanovení zcela nebo zčásti 

právně neúčinné, zůstává tím nedotčena právní účinnost ostatních ustanovení. Totéž platí i pro 

případ smluvní mezery. 

3. Smlouva o nájmu bytu, včetně případných dodatků, musí mít písemnou formu (§ 2237 občanského 

zákoníku). Současně je zde platná podmínka, že smlouvu a dodatky smlouvy musí odsouhlasit orgán 

města, který schválil tuto smlouvu, jinak je takové ujednání (smlouva či dodatek) podle zákona 

o obcích absolutně neplatné. 

4. Nájemce prohlašuje, že bere na vědomí, že pronajímatel shromažďuje osobní údaje nájemce a členů 

jeho domácnosti v rozsahu uvedeném právními předpisy a touto smlouvou včetně všech případných 

dodatků smlouvy, zejména jména a příjmení, datum narození, rodného čísla, adresy trvalého 

bydliště, čísla občanského průkazu (nebo jiné ID karty) nájemce a osob, které s nájemcem bydlí ve 

společné domácnosti, a to včetně nezletilých dětí. Tyto osobní údaje pronajímatel shromažďuje na 

základě právních předpisů. v souladu s Nařízením Evropského parlamentu a Rady č. 2016/679, 

obecné nařízení o ochraně osobních údajů (GDPR) a zákonem č. 110/2019 Sb., o zpracování 

osobních údajů, a to za účelem realizace této smlouvy. Osobní údaje shromážděné v souvislosti 

s touto smlouvou nebudou jiným způsobem smluvními stranami využívány, ledaže tak výslovně 

vyplývá z právních předpisů platných v České republice nebo byl výslovně poskytnut souhlas 

subjektem osobních údajů. 

5. Nájemce tímto uděluje tímto městu Úvaly na dobu neurčitou svůj souhlas k jakémukoli zpracování 

osobních údajů v souvislosti s touto smlouvou v rozsahu telefonního čísla, emailu, čísla datové 



schránky a případně dalších kontaktů, předaných nájemcem jako kontaktní, jakož i čísla bankovního 

účtu nájemce určený k vzájemným platbám – platby záloh a vrácení přeplatku z vyúčtování.  

6. Text této smlouvy schválila Rada města Úvaly usnesením č. R-139/2022  na jednání dne 12. 4. 2022. 

7. Uzavření nájmu s nájemcem schválila Rada města Úvaly usnesením č. R-………/2025 na jednání dne                

…………... 2025 a pověřila vedoucího odboru investic a dopravy Ing. Libora Kadlece podpisem této 

smlouvy. 

8. Tato smlouva je vyhotovena ve 2 stejnopisech s platností originálu, z nichž pronajímatel obdrží jeden 

stejnopis a nájemce také jeden stejnopis.  

9. Podle ust. § 3 odst. 2 písm. a) zákona 340/2015 Sb. o registru smluv, jde o smlouvu vzniklou v rámci 

právního jednání s fyzickou osobou, která jedná mimo rámec své podnikatelské činnosti, na kterou 

se povinnost zveřejňování v registru smluv nevztahuje. 

10. Smluvní strany prohlašují, že si tuto smlouvu před jejím podpisem přečetly, což stvrzují svým 

podpisem. 

 

V Úvalech dne   V Úvalech dne  

   

za pronajímatele: 

 

 

 

 nájemce: 

   

Ing. Libor Kadlec  

vedoucí odboru 

investic a dopravy 

 Gabriela Nídrová 

   nájemce 
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V Ý Z V A  K  P O D Á N Í  N A B Í D K Y  N A  V E Ř E J N O U  Z A K Á Z K U  M A L É H O  

R O Z S A H U  N A  D O D Á V K U  

Zadavatel:   Město Úvaly 

Sídlo:    Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly 

IČO:    002 40 931 

Zastoupené:   Ing. Markétou Rydvalovou, starostka města 

Vyřizuje:    odbor investic a dopravy, Adriana Bednarčíková, tel. 281 091 502 

 

NÁZEV ZAKÁZKY 

„Modernizace gastra, MŠ Úvaly, Pražská 525“ 

 

V řízení o výběru této veřejné zakázky malého rozsahu se v souladu s § 31 zákona č. 134/2016 

Sb., o zadávání veřejných zakázkách, nepostupuje v zadávacím řízení dle tohoto zákona, ale dle 

vnitřního předpisu č. 24/2024 Pravidel při zadávání zakázek malého rozsahu. 

 

Zadavatel Vás tímto 

 

VYZÝVÁ 

k předložení nabídky k výše uvedené veřejné zakázce malého rozsahu za podmínek uvedených 

dále. 

 

1. Informace o předmětu zakázky     

1.1 Stručný textový popis zakázky 

Předmětem veřejné zakázky v rámci tohoto zadávacího řízení je modernizace gastro provozu 

v objektu Mateřské školy, Pražská 525, Úvaly. Jedná se o produkční a výdejní provoz při 

kapacitě 46 dětí. 

 

 

1.2 Místo plnění / realizace 

Mateřská škola Úvaly, Pražská 525, Úvaly 250 82. 

 

1.3 Doba plnění 

Předpoklad zahájení plnění zakázky: 1. 7. 2025  

Předpoklad ukončení: 15. 8. 2025 

 

 

1.4  Předpokládaný standardní rozsah prací 

Dodávka a montáž gastrotechnologického zařízení dle soupisu vybavení „Technologie kuchyně 

– seznam zařízení“ dle Přílohy č. 2 této Výzvy.  

Podrobnější specifikace je uvedena v situaci instalačního plánu v měřítku 1:20 a 1:40 dle 

Přílohy č. 5 této Výzvy. 
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1.5 Záruční lhůta na dílo 

60 měsíců stavba, 24 měsíců na technologické zařízení  

 

2. Informace o možnostech vyžádat si informace k zakázce 

2.1  Lhůta pro vyžádání dodatečných informací 

Zájemce o zakázku může požadovat od zadavatele dodatečné informace k zakázce. Žádost  

o dodatečné informace zasílejte písemnou formou, a to e-mailovou zprávou na adresu:  

adriana.bednarcikova@mestouvaly.cz, která musí být zaslána nejpozději do 3 pracovních 

dnů před uplynutím lhůty pro podání nabídek. Zadavatel dodatečné informace k zadávacím 

podmínkám odešle všem známým zájemcům do 3 pracovních dnů ode dne doručení žádosti v 

elektronické podobě (datovou schránkou, případně e-mailem). 

 

Prohlídka místa plnění se nekoná, je možné zajistit individuálně po domluvě. 

 

3. Lhůta pro podání nabídek, otevírání obálek s nabídkami 

3.1 Lhůta pro podání nabídky 

Nabídku doručte nejpozději do 6. 5. 2025 do 10:00 hodin. 

 

3.2 Adresa pro podání nabídky                                                             

Nabídky mohou účastníci doručit poštou na adresu: Město Úvaly, Arnošta z Pardubic 95, 250 

82 Úvaly, prostřednictvím emailové adresy verejnezakazky@mestouvaly.cz nebo osobně 

mohou být nabídky doručeny v pracovní dny do podatelny MěÚ Úvaly, Arnošta z Pardubic 95, 

250 82 Úvaly. 

 

3.3 Jiné upřesňující údaje k předložení nabídky 

Účastník může podat pouze jednu nabídku, pak současně nemůže být subdodavatelem, který 

by prokazoval splnění kvalifikace jinému účastníkovi a rovněž nemůže současně podat 

společnou nabídku s jinými dodavateli.  

Zadavatel nepřipouští varianty nabídky. Nabídka bude zadavateli doručena v řádně uzavřené 

obálce označené nápisem NEOTVÍRAT – veřejná zakázka „Modernizace gastra, MŠ 
Úvaly, Pražská 525“, na které musí být uvedena adresa účastníka. 

 

 

3.4  Otevírání obálek s nabídkami 

Otevírání obálek s nabídkami bude neveřejné a bude zahájeno bez zbytečného odkladu po 

uplynutí lhůty pro podání nabídek. 

 

4. Požadavky na prokázání kvalifikačních předpokladů 

4.1  Prokázání splnění základní způsobilosti 

Splnění základní způsobilosti prokáže dodavatel předložením čestného prohlášení, viz. 

Příloha č. 4 dle této Výzvy. 

 

4.2  Prokázání splnění profesní způsobilosti 

Splnění profesní způsobilosti prokáže dodavatel, který předloží v kopii: 

mailto:verejnezakazky@mestouvaly.cz
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a) výpis z obchodního rejstříku či výpis z jiné obdobné evidence, pokud je v ní zapsán, 

b) doklad, že je oprávněn podnikat v rozsahu odpovídajícímu předmětu veřejné zakázky    

v rozsahu odpovídajícím předmětu plnění, tj. příslušná živnostenská oprávnění. 

 

4.3 Prokázání splnění technické kvalifikace 

Účastník předloží seznam minimálně 3 dodávek obdobného charakteru realizovaných 

v posledních 5 letech, jejichž náklady činily min. 0,7 mil. Kč bez DPH (viz. příloha č. 3 této 

Výzvy).  

 

4.4 Doložení technických listů  

Zadavatel požaduje předložit technické listy: 

- průmyslový mycí stroj dvouplášťový 

- elektrický konvektomat 

- kombinovaný sporák s elektrickou troubou 

 

 4.5 Další požadavky na zpracování nabídky 

Součástí nabídky bude návrh kupní smlouvy, který je přílohou č. 6 této výzvy. Účastník doplní 

svoji cenovou nabídku a podpis osoby oprávněné jednat jménem či za účastníka (oprávnění 

jednat za účastníka je účastník povinen doložit v nabídce). 

 

5. Způsob zpracování cenové nabídky 

Celková nabídková cena v této skladbě bude uvedena na krycím listu nabídky (viz. Příloha č.  1 

této Výzvy) a bude korespondovat s oceněným výkazem výměr „Technologie kuchyně – 

seznam zařízení“ (Příloha č. 2 této Výzvy).  Nabídková cena bude zpracována v souladu s touto 

výzvou.   

Nabídková cena bude stanovena „jako cena nejvýše přípustná“. 

 

5.1 Obsah nabídky 

• Příloha č. 1 - Krycí list s uvedenými údaji – název veřejné zakázky, základní identifikační 

údaje zadavatele a účastníka (včetně osob zmocněných k dalším jednáním), nejvýše 

přípustná nabídková cena v předepsaném členění, datum a podpis osoby oprávněné 

jednat jménem či za účastníka 

• Příloha č. 2 – Oceněný výkaz výměr „Technologie kuchyně – seznam zařízení“  

• Příloha č. 3 - Prokázání splnění kvalifikačních předpokladů dle bodu 4 této Výzvy 

• Příloha č. 4 - Čestné prohlášení o splnění základní způsobilosti 

• Příloha č. 6 – Návrh kupní smlouvy 

• Předložení technických listů u vybraných zařízení 

 

6.  Platební podmínky 

6.1 Zálohy 

Zadavatel nebude poskytovat. 

 

6.2 Způsob vystavení daňového dokladu 

Úhrada bude provedena  na základě daňového dokladu, vystaveného účastníkem do 5 dnů po 

dodání a převzetí části plnění veřejné zakázky.  
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6.3 Doba splatnosti daňových dokladů 

Doba splatnosti daňových dokladů bude stanovena na 30 kalendářních dnů ode dne doručení 

daňového dokladu zadavateli. Platby budou probíhat bezhotovostně výhradně v korunách 

českých a rovněž veškeré cenové údaje budou v této měně. 

 

7. Lhůta, po kterou je účastník svou nabídkou vázán 

Účastník je svou nabídkou vázán po dobu 90 dnů ode dne skončení lhůty pro předložení 

nabídky. 

 

8. Způsob hodnocení nabídek 

8.1  Stanovení hodnotících kritérií 

Hodnoceny budou nabídky uchazeče, který splní kvalifikační předpoklady. Základním 

hodnotícím kritériem je nejnižší nabídková cena bez DPH/s DPH.  

Zadavatel si vyhrazuje právo uveřejnit na profilu zadavatele Oznámení o výběru dodavatele.    

V takovém případě se Oznámení o výběru dodavatele považuje za doručené okamžikem 

uveřejnění na profilu zadavatele.  

Zadavatel si vyhrazuje právo uveřejnit Oznámení o vyloučení účastníka jeho uveřejněním na 

profilu zadavatele; v takovém případě se Oznámení o vyloučení účastníka považuje za 

doručené okamžikem uveřejnění na profilu zadavatele.  

 

9.  Práva zadavatele 

Zadavatel si dále vyhrazuje: 

- právo zrušit zadání veřejné zakázky kdykoliv i bez udání důvodů; 

- v případě, že z jakýchkoliv důvodů na straně zadavatele nebude možné dodržet uvedený 

termín zahájení, je zadavatel oprávněn jej posunout na jinou dobu;  

- právo nehradit účastníkům náklady se zpracováním a podáním nabídky; 

- že nabídky se účastníkům nevracejí a zůstávají u zadavatele jako součást dokumentace o 

zadání veřejné zakázky; 

 

10.  Přílohy Výzvy 

Příloha č. 1 - Krycí list nabídky 

Příloha č. 2 – Technologie kuchyně – seznam zařízení – slepý výkaz výměr 

Příloha č. 3 – Prokázání splnění technické způsobilosti (seznam realizovaných dodávek) 

Příloha č. 4 - Čestné prohlášení o splnění základní způsobilosti 

Příloha č. 5 – Instalační plány v měřítku 1:20, 1:40 

Příloha č. 6 – Návrh kupní smlouvy 

 

V Úvalech dne 24. 4. 2025 

 

 

 

 

 

…………………………………………………………….. 

Ing. Markéta Rydvalová, starostka města 

 















Veřejnoprávní smlouva o poskytnutí dotace 

dle § 102 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích a ust. § 10 a  násl. zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových 
pravidlech územních rozpočtů 

 

 

Název:      HEWER, z.s.  

Sídlo:      Černokostelecká 2020/20, 100 00 Praha 10 
Zastoupen:     Jiří Boháček, předseda 

IČO:      66000653    
Bankovní spojení:    Komerční banka a.s. 

Číslo účtu:     35-7972330217/0100   0127747339/0800 

(dále jen „příjemce“) 

a 
        Město Úvaly 

IČO:      00240931 
Sídlo:      Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly 
Zastoupeno:     Ing. Markéta Rydvalová, starostka města 
Pověřen k podpisu: Ing. Alexis Kimbembe, místostarosta města 
Telefon:      281 091 111 
E-mail:      podatelna@mestouvaly.cz  
Webové stránky:     www.mestouvaly.cz 
Datová schránka:    pa3bvse 
(dále jen „poskytovatel“ nebo jako „město Úvaly“) 

(dále společně též jako „smluvní strany“) 

v souladu s ust. § 102 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích a ust. § 10 a násl. zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových 
pravidlech územních rozpočtů, a v souladu s částí pátou zákona 500/2004 Sb., správní řád, uzavírají tuto 
veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu města Úvaly (dále jen „smlouva“): 

 

I. Předmět smlouvy 

1. Předmětem této smlouvy je poskytnutí finanční podpory z rozpočtu města Úvaly ve formě dotace (dále jen 
„dotace“) na základě  žádosti o individuální dotační podporu na  poskytované terénní sociální služby  osobní 
asistence u seniorů a osob se zdravotním postiženým v Úvalech pro rok 2025 (dále jen „akce“). 

2. Žadatel prohlašuje, že se seznámil s podmínkami poskytované individuální dotace a tyto podmínky přijímá 
v plném rozsahu.  

3. Žadatel dotaci přijímá a zavazuje se touto smlouvou k jejímu řádnému využití, provedení vyúčtování a 
podrobení se kontrole v rozsahu stanovené právními předpisy a touto smlouvou. 

 
II. Způsob poskytnutí dotace a její výše 

1. Příjemci dotace je poskytována dotace ve výši _________,- Kč (slovy: …………………… korun českých). 

2. Výše dotace může být snížena s ohledem na maximální přípustnou výši podpory v režimu de minimis a to 
dle aktuálního stavu v registru podpor de minimis v den podpisu smlouvy (čl. III. odst. 17 a 18 smlouvy). 

3. Dotace bude příjemci poukázána jednorázově formou bezhotovostního převodu na bankovní účet příjemce 
35-7972330217/0100   vedený u bankovního ústavu Komerční banka a.s.. 

 

III. Podmínky použití dotace, práva a povinnosti příjemce 

1. Příjemce je oprávněn čerpat dotaci k realizaci akce nejpozději do 31.12.2025. Prostředky dotace nelze 
převádět do roku následujícího. Čerpáním dotace se rozumí úhrada uznatelných nákladů vzniklých při 
realizaci akce uhrazením finančních prostředků v hotovosti nebo bankovním převodem ve prospěch 
dodavatele zboží (dodávek), služeb. Uznatelné náklady ve skutečné výši musí být vyúčtovány uhrazeny a 
promítnuty v účetnictví příjemce nejpozději do dne určeného v tomto odstavci. 



2. Příjemce je oprávněn provádět podstatné změny akce jen s předchozím písemným souhlasem 
poskytovatele; za podstatné změny akce se považuje zejména podstatná změna rozpočtu, podstatná 
změna v obsahu, charakteru akce apod. 

3. Dotace může být použita výhradně na činnosti v rozsahu schválené žádosti o dotační podporu. Příjemce je 
povinen použít dotaci maximálně hospodárným způsobem a výhradně k účelu v rozsahu schválené žádosti 
o dotační podporu. Dotace je poskytována výhradně na uznatelné náklady akce.  

4. Příjemce zajistí ve svém účetnictví nebo daňové evidenci, v souladu s obecně platnými předpisy (zejména 
zákon č. 563/1991 Sb., o účetnictví, ve znění pozdějších předpisů), řádné a oddělené sledování čerpání 
dotace (např. na zvláštním účetním středisku). 

5. Příjemce je povinen po dobu deseti let od konce roku, ve kterém došlo ke skončení akce uschovat žádost 
včetně povinných příloh, tuto smlouvu, originály dokladů, prokazujících čerpání dotace, dokumentaci o 
zadání veřejné zakázky, je-li zadávána, závěrečné finanční vyúčtování akce.  

6. Příjemce je povinen vést a viditelně označit originálních účetních dokladů prokazujících použití dotace 
uvedením na výdajových dokladech, „hrazeno z dotace města Úvaly“. Příjemce zajistí, aby příjem dotace byl 
v peněžním deníku označen „dotace obce“.  Veškeré doklady musí být uschovávány a archivovány 
minimálně po dobu 10 let od konce kalendářního roku, ve kterém došlo k ukončení akce. 

7. Příjemce je povinen předložit poskytovateli neprodleně po ukončení akce, nejpozději však do 31. ledna 
kalendářního roku následujícího po roce, ve kterém byla dotace poskytnuta, finanční vyúčtování čerpání 
dotace. 

8. Při finančním vypořádání předloží příjemce kopie všech prvotních účetních dokladů vztahujících se 
k poskytnuté dotaci. Ke každému účetnímu dokladu musí být přiložen doklad o jeho úhradě (bankovní výpis 
či pokladní doklad). Současně s kopiemi účetních dokladů musí příjemce předložit při finančním vypořádání 
poskytovateli k nahlédnutí originály veškerých účetních dokladů vztahujících se k poskytnuté dotaci ve výši 
vyčerpaných peněžních prostředků poskytnuté dotace. Účetní doklady, zejména faktury tj. účet za 
provedenou práci nebo zboží, které bylo dodáno, musejí být označeny identifikací dotace (zkráceným 
názvem dotace apod.). Doklad o úhradě zálohy/dílčí platby bez vyúčtování této zálohy/dílčí platby nelze 
považovat za doklad k závěrečnému finančnímu vypořádání dotace a za uznatelný výdaj. Spolu s finančním 
vypořádáním dotace je příjemce povinen předložit poskytovateli vyhodnocení použití poskytnuté dotace 
s popisem realizace a zhodnocením realizovaných aktivit (závěrečná zpráva) v rozsahu jedné strany A4; 
přílohou závěrečné zprávy je zejména fotodokumentace, výstupy z akcí a činnosti. Součástí vyúčtování je 
prokázání případného spolufinancování ze strany příjemce dotace nebo prostředky pocházející z jiného 
dotačního programu/titulu. 

9. Příjemce je povinen průběžně a bez zbytečného odkladu informovat poskytovatele o všech změnách, které 
by mohly při vymáhání zadržených nebo neoprávněně použitých prostředků dotace zhoršit jeho pozici 
věřitele nebo dobytnost jeho pohledávky. Zejména je příjemce povinen oznámit poskytovateli do 15 dnů 
ode dne, kdy došlo k události, skutečnosti, které mají nebo mohou mít za následek zánik, transformaci, 
sloučení, změnu statutárního zástupce apod., či změnu vlastnického vztahu k věci, na niž se dotace 
poskytuje.  

10. Příjemce se tímto výslovně zavazuje, že kdykoliv na základě výzvy umožní kontrolu vynaložených 
prostředků vyplývající ze zákona č. 320/2001 Sb., o finanční kontrole ve veřejné správě a o změně některých 
zákonů, ve znění pozdějších předpisů, respektive na základě výzvy předloží ke kontrole městem Úvaly 
vynaložených prostředků, které jsou předmětem kontroly dotace. 

11. Příjemce je povinen do 15 dnů oznámit poskytovateli zahájení insolvenčního řízení, vstup právnické osoby 
do likvidace, změnu statutárního orgánu nebo jeho člena, změnu názvu, bankovního spojení, sídla či adresy. 
Příjemce, který je obchodní korporací dle zákona č. 90/2012 Sb., o obchodních korporacích, je povinen 
zaslat poskytovateli informaci o přeměně společnosti, jejíž součástí je projekt přeměny, a to alespoň 1 měsíc 
přede dnem, kdy má být přeměna schválena způsobem stanoveným zákonem. U ostatních právnických 
osob je příjemce povinen oznámit poskytovateli přeměnu právnické osoby do 15 dnů od rozhodnutí 
příslušného orgánu.  

12. Příjemce souhlasí se zveřejněním svého názvu (obchodní firmy), IČ, adresy sídla, názvu akce a výše 
poskytnuté dotace na webových stránkách, jakož i v jakýchkoli jiných publikačních nebo mediálních 
výstupech města Úvaly. 



13. Příjemce se zavazuje, že při jakékoli prezentaci akce bude uvádět obec jako poskytovatele části finančních 
prostředků. Příjemce se zavazuje zřetelně a viditelně na svých internetových stránkách, tiskovinách, 
propagačních, informačních materiálech, pokud je vydává k projektu, na pozvánkách, dresech sdělení, že 
„akci/činnost podporuje město Úvaly“, případně obdobné sdělení a logo anebo znak města Úvaly. Příjemce 
se rovněž zavazuje, že bude slovně prezentovat poskytovatele v médiích a na tiskových konferencích 
pořádaných u příležitosti projektu, oficiálně pozvat zástupce poskytovatele na konání akce. 

14. Při použití loga nebo znaku města Úvaly je příjemce povinen dodržet zásady pro jejich použití uvedené na 
webu města Úvaly. Logo a znak města Úvaly jsou dostupné v tiskové podobě na webových stránkách města 
Úvaly. 

15. Příjemce se zavazuje zasílat poskytovateli v dostatečném předstihu pozvánky doručením do podatelny 
městského úřadu nebo v elektronické podobě na email podatelna@mestouvaly.cz, na veřejná vystoupení 
a umožnit na ně zástupcům poskytovatele volný vstup.  

16. Příjemce se zavazuje, že jak při realizaci akce, tak po jeho ukončení, bude dbát dobrého jména 
poskytovatele a akci realizovat v souladu s právními předpisy. 

17. Na poskytnutí dotace nemá příjemce právní nárok. 

18. Podpora poskytnutá dle této smlouvy byla smluvními stranami vyhodnocena jako opatření nezakládající 
veřejnou podporu podle čl. 107 odst. 1 Smlouvy o fungování evropské unie (dříve čl. 87 odst. 1 Smlouvy o 
založení Evropského společenství, když však příjemce výslovně bere na vědomí, že kompetentním orgánem 
k posouzení slučitelnosti poskytnuté podpory se společným trhem v případě, že by se jednalo o veřejnou 
podporu, je toliko Komise (ES). Komise (ES) je oprávněna uložit příjemci podpory navrácení veřejné 
podpory, spolu s příslušným úrokem. Příjemce podpory podpisem této smlouvy stvrzuje, že byl s touto 
skutečností seznámen. 

19. Příjemce podpory dle této smlouvy se zavazuje vrátit poskytovateli bez zbytečného odkladu poskytnutou 
podporu včetně úroků podle Nařízení komise v případě, že se jeho prohlášení v předchozím odstavci 
uvedené prokáže jako nepravdivé, či pokud Komise (ES) rozhodne podle přímo aplikovatelného právního 
předpisu (Nařízení Rady (ES) č. 659/1999 ze dne 22. března 1999, kterým se stanoví prováděcí pravidla k 
článku 93 Smlouvy o ES) buď o vrácení podpory, prozatímním navrácení podpory nebo o pozastavení 
podpory.  

IV. Kontrola využití poskytnuté dotace 

1. Poskytovatel prostřednictvím jím pověřených osob je oprávněn, v souladu se zvláštním právním předpisem, 
kdykoli provést kontrolu dodržení podmínek použití dotace. 

2. Příjemce je povinen v průběhu trvání smlouvy, i po skončení účinnosti smlouvy, vytvářet podmínky 
k provádění kontroly a umožnit kontrolu čerpání a využití dotace. V této souvislosti je příjemce povinen 
zejména umožnit kontrolním orgánům nahlédnout do účetní evidence a záznamů o poskytované službě, 
v případě, že je povinen účetní evidenci vést, popř. vstupovat do souvisejících prostor. Příjemce je povinen 
umožnit výkon kontroly dle odst. 1 tohoto článku, poskytnout potřebnou součinnost všem osobám 
oprávněným k provádění kontroly. Příjemce je povinen předložit kontrolním orgánům poskytovatele 
kdykoliv na vyžádání k nahlédnutí veškeré účetní záznamy vztahující se k účelu dotace a předmětu smlouvy, 
umožnit kontrolu souvisejících skutečností (dále jen „podklady“) a strpět i předložení veškerých účetních 
záznamů, které nemají přímý vztah k předmětu smlouvy (např. v případě nepřímých společných nákladů); 
v odůvodněných případech umožnit kontrolním orgánům zajištění originálních účetních záznamů, vč. 
podkladů. 

3. Příjemce je povinen poskytnout součinnost při výkonu kontroly poskytnuté dotace, zejména předložit 
kontrolním orgánům poskytovatele kdykoliv k nahlédnutí originály všech účetních dokladů prokazujících 
využití prostředků dotace v souladu s účelem akce, jakož i všech podkladových materiálů využitých na akci 
nebo uložených k archivaci. 

4. Příjemce je povinen umožnit poskytovateli provést kontrolu jak v průběhu, tak i po ukončení realizace akce 
nebo jejich jednotlivých etap, a to ještě po dobu deseti let od ukončení financování akce ze strany 
poskytovatele.  



5. Za dodržení účelu, na který byla dotace poskytnuta, a za pravdivost i správnost závěrečného finančního 
vyúčtování odpovídá osoba oprávněná jednat jménem příjemce, která tuto skutečnost na vyúčtování 
písemně potvrdí.  

V. Důsledky porušení povinností příjemce 

1. V případě, že příjemce po ukončení akce, nejpozději do 31.12.2025 nevrátí převodem na účet poskytovatele 
nevyčerpané prostředky dotace, považují se tyto prostředky za zadržené ve smyslu zákona o rozpočtových 
pravidlech územních rozpočtů. Příjemce je v takovém případě povinen poskytovateli vrátit tyto zadržené 
prostředky. 

2. V případě, že příjemce po ukončení akce nejpozději do 31.1.2026 nepředloží finanční vyúčtování dotace, 
považují se poskytnuté prostředky dotace za zadržené ve smyslu zákona o rozpočtových pravidlech 
územních rozpočtů. Příjemce je v takovém případě povinen poskytovateli vrátit tyto zadržené prostředky.  

3. V případě neoprávněného použití dotace nebo její části je příjemce povinen poskytnutou dotaci, případně 
její část, k níž se neoprávněné použití vztahuje, vrátit na účet poskytovatele. Prostředky se považují za 
neoprávněně použité počínaje dnem, kdy byly použity v rozporu s touto smlouvou. 

4. Za neoprávněné použití dotace se považuje zejména: 
a) provedení změny v akci, k níž je třeba předchozí písemný souhlas poskytovatele, bez takového 

souhlasu, 
b) použití poskytnuté dotace (případně její části) v rozporu s účelem, který je stanoven touto smlouvou., 
c) nedodržení termínů pro použití dotace stanovených touto smlouvou, 
d) realizace akce v rozporu s právními předpisy, např. příjemce, je-li zadavatelem veřejné zakázky podle 

zákona č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných zakázek, ve znění pozdějších předpisů, nerealizuje 
veřejné zakázky v souladu s tímto zákonem, 

e) vedení účetnictví způsobem, který je v rozporu s čl. III. odst. 4 až 7 této smlouvy a nelze z něj zjistit, 
zda byla dotace použita v souladu s touto smlouvou.  

5. V případě odstoupení od smlouvy je příjemce povinen poskytnutou dotaci vrátit poskytovateli ve lhůtě do 
30 dnů po doručení odstoupení. Nevrátí-li příjemce dotaci v tomto termínu, považují se veškeré finanční 
prostředky poskytnuté do doby odstoupení za zadržené ve smyslu zákona o rozpočtových pravidlech 
územních rozpočtů, kdy příjemce je povinen vrátit poskytnuté finanční prostředky.  

6. V případě porušení povinnosti příjemce vyplývající pro něj z této smlouvy nebo pravidel příslušného 
dotačního programu a toto porušení není porušením rozpočtové kázně podle odst. 1 až 4 je poskytovatel 
oprávněn uplatnit a požadovat zaplacení smluvní pokuty ve výši 5 % až 100% poskytnuté dotace v závislosti 
na míře porušení podmínek dotace nebo této smlouvy. Tím není dotčeno právo poskytovatele na náhradu 
škody. Příjemce je povinen uhradit poskytovateli tuto smluvní pokutu na základě písemné výzvy a ve lhůtě 
stanovené touto výzvou. Ve výzvě poskytovatel rovněž označí povinnost, která byla porušena. 

7. Veškeré platby jako důsledky porušení závazků provede příjemce formou bezhotovostního převodu na účet 
poskytovatele, v termínu a na číslo účtu, které poskytovatel příjemci sdělí.  

VI. Změny, ukončení a odstoupení od smlouvy 

1. Tuto smlouvu lze měnit jen po vzájemné dohodě obou smluvních stran, se souhlasem Krajského úřadu 
Středočeského kraje, a to písemnou dohodou ve smyslu ust. § 166 zákona č. 500/2004 Sb., správní řád, ve 
znění pozdějších předpisů, formou číslovaných dodatků. 

2. Závazkový vztah založený touto smlouvou lze ukončit na základě písemné dohody smluvních stran nebo 
odstoupením. 

3. Dojde-li ze strany příjemce k závažnému porušení smlouvy nebo pravidel příslušného dotačního programu 
a poskytovatel takovou skutečnost zjistí, je poskytovatel oprávněn od této smlouvy odstoupit písemným 
oznámením doručeným příjemci; závažným porušením smlouvy se rozumí 
a) neoprávněné použití dotace podle čl. V. této smlouvy, 
b) nedodržení podmínek použití dotace uvedených v čl. III. odst. 1 až 10 této smlouvy, 
c) poruší pravidla veřejné podpory, 
d) svým jednáním poruší rozpočtovou kázeň dle zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech 

územních rozpočtů, ve znění pozdějších předpisů, příjemce uvedl nepravdivé, neúplné nebo zkreslené 
údaje, na které se váže uzavření této Smlouvy, 



e) příjemce uvedl nepravdivé, neúplné nebo zkreslené údaje, na které se váže uzavření této Smlouvy, 
f) stane se v průběhu čerpání dotace a schválením vyúčtování dotace nezpůsobilým příjemcem dotace 

pro danou oblast podpory,  
g) opakovaně neplní povinnosti stanovené Smlouvou, i když byl k jejich nápravě vyzván poskytovatelem.  

4. Poskytovatel může od smlouvy odstoupit v dále v případě, že je příjemce v likvidaci, úpadku nebo insolvenci 
anebo pokud lze se zřetelem ke všem okolnostem důvodně předpokládat, že příjemce nebude schopen 
řádně a včas splnit podstatnou část svých peněžitých závazků (hrozící úpadek nebo úpadek). 

5. Pro případ, kdy příjemce nebude schopen zajistit realizaci akce nebo z vlastního rozhodnutí nebude akci 
realizovat, je kterákoli ze smluvních stran oprávněna od smlouvy odstoupit. V takovém případě se příjemce 
zavazuje již přijatou dotaci vrátit poskytovateli do 15 dnů po odstoupení. 

6. Odstoupení od smlouvy má za následek, že poskytovatel nepoukáže příjemci dotaci a příjemce se jí nemůže 
platně domáhat. Pokud poskytovatel odstoupí od smlouvy poté, co dotaci poukázal, postupuje příjemce 
podle čl. VI odst. 3 této smlouvy.   

VII. Společná a závěrečná ustanovení 

1. Není-li v této smlouvě uvedeno jinak, je k úkonům podle této smlouvy jménem poskytovatele oprávněn 
starosta města Úvaly. Toto ustanovení se vztahuje i na podpis dodatků k této smlouvě a na odstoupení od 
této smlouvy. 

2. Poskytnutí dotace je v souladu se zákonem č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů, a 
zákonem č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, ve znění pozdějších předpisů (dále 
jen „zákon o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů“).  

3. Dotace je ve smyslu zákona č. 320/2001 Sb., o finanční kontrole ve veřejné správě a o změně některých 
zákonů (zákon o finanční kontrole), veřejnou finanční podporou a vztahují se na ni všechna ustanovení 
tohoto zákona.  

4. Vztahy touto smlouvou neupravené se řídí příslušnými ustanoveními zákona č. 250/2000 Sb., o 
rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, zákona č. 500/2004 Sb., 
správní řád, za subsidiárního využití zákona 89/2012 Sb., občanský zákoník. 

5. Smluvní strany sjednávají, že pokud by bylo jedno z výše uvedených ustanovení zcela nebo zčásti právně 
neúčinné, zůstává tím nedotčena právní účinnost ostatních ustanovení. Totéž platí i pro případ smluvní 
mezery. 

6. Smluvní strany se dohodly na způsobu doručování písemností tak, že lze zásilku zaslat prostřednictvím 
datové schránky anebo doporučenou zásilkou, která je podána k přepravě držitelem poštovní licence na 
adresu smluvních stran uvedených v záhlaví této smlouvy. V případě, že se některou ze smluvních stran 
odeslaná písemnost prostřednictvím držitele poštovní licence vrátí jako nedoručená, považuje se za 
doručenou dnem následujícím po dni otisku razítka na zásilce, kdy byla poštou odesílateli vrácena; zásilky 
odeslané prostřednictvím datové schránky se považují za přijaté následující den po umístění do datové 
schránky příjemce zásilky v systému datových schránek. 

7. Písemným kontaktem pro účely této smlouvy se rozumí kontaktní adresa pro písemnou korespondenci 
prostřednictvím držitele poštovní licence, ID datové schránky smluvní strany, jakož i kontakt i e-mailem, 
který si strany předaly. 

8. Příjemce výslovně prohlašuje, že souhlasí s odesíláním finančních transakcí vyplývajících z této smlouvy na 
transparentní účet města Úvaly a je seznámen, že bankovní ústav může na takovém účtu nejméně tyto 
informace: - zaúčtovaná částka a měna, datum připsání platby na účet, - popis platby, - název a číslo účtu 
plátce, - zpráva pro příjemce, - variabilní, - konstantní, - specifický symbol, a i další text byl-li plátcem uveden 
jakož i text uvedený smluvní stranou k identifikaci platby směrem k veřejnosti. 

9. Příjemce prohlašuje, že bere na vědomí, že město Úvaly shromažďují osobní údaje druhé smluvní strany, 
jejích zaměstnanců nebo členů v rozsahu uvedeném touto smlouvou včetně všech případných dodatků 
smlouvy, zejména jména a příjmení osob, které smlouvu podepisují za smluvní strany, jména a příjmení 
osob uvedených jako kontakty, včetně případných poskytnutých či uvedených e-mailů a telefonních čísel, v 
souladu s Nařízením Evropského parlamentu a Rady č. 2016/679, obecné nařízení o ochraně osobních 
údajů (GDPR) a zákonem č. 110/2019 Sb., o zpracování osobních údajů, a to za účelem realizace této 



smlouvy. Osobní údaje shromážděné v souvislosti s touto smlouvou nebudou jiným způsobem smluvními 
stranami využívány, ledaže tak výslovně vyplývá z právních předpisů platných v České republice nebo byl 
výslovně poskytnut souhlas subjektem osobních údajů. 

10. Smluvní strany sjednávají, že příjemce není oprávněn převést bez předchozího písemného souhlasu města 
Úvaly svá práva a závazky, vyplývající z této smlouvy na třetí osobu, zejména není oprávněn postoupit 
jakékoliv peněžité pohledávky za městem Úvaly vzniklé v souvislosti s touto smlouvou. 

11. Uzavření této smlouvy schválila Rada města Úvaly usnesením  R-[doplní město Úvaly po schválení] ze 
dne [doplní město Úvaly po schválení] a pověřila Ing. Alexise Kimbembe místostarostu k jejímu podpisu.  

12. Tato smlouva nabývá platnosti a účinnosti dnem podpisu poslední smluvní stranou za schválení Radou 
města Úvaly. 

13. Tato smlouva je vyhotovena v 3 stejnopisech s platností originálu, z nichž město Úvaly obdrží dvě 
vyhotovení smlouvy a příjemce dotace obdrží jedno vyhotovení  

14. S odkazem na ust. § 3 odst. 2 písm. k) zákona 340/2015 Sb. o registru smluv, není povinnost tuto smlouvu 
registrovat v Registru smluv. 

15. Smluvní strany po přečtení této smlouvy prohlašují, že souhlasí s jejím obsahem, což stvrzují svými podpisy. 

 

V Úvalech dne [doplní se při podpisu]  V [doplní se při podpisu] dne [doplní se při 
podpisu] 

   

   

Za město Úvaly jako poskytovatele dotace 

 

 Za příjemce 

 

 

 

 

  

Ing. Alexis Kimbembe 

místostarosta 

                          Jiří Boháček 

                           předseda 

 



Veřejnoprávní smlouva o poskytnutí dotace 

dle § 102 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích a ust. § 10 a  násl. zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových 
pravidlech územních rozpočtů 

 

 

 

Název:      Sdružená obec baráčníků J. A. Komenského 
Sídlo:      nám. Svobody 1570, 250 82 Úvaly 
Zastoupen:     Hana Černá, rychtářka 

IČO:      00464538     
Bankovní spojení:    ----- 
Číslo účtu:     ----- 
(dále jen „příjemce“) 

 
(dále jen „příjemce“) 

a 
        Město Úvaly 

IČO:      00240931 
Sídlo:      Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly 
Zastoupeno:     Ing. Markéta Rydvalová, starostka města 
Pověřen k podpisu: Ing. Alexis Kimbembe, místostarosta města 
Telefon:      281 091 111 
E-mail:      podatelna@mestouvaly.cz  
Webové stránky:     www.mestouvaly.cz 
Datová schránka:    pa3bvse 
(dále jen „poskytovatel“ nebo jako „město Úvaly“) 

(dále společně též jako „smluvní strany“) 

v souladu s ust. § 102 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích a ust. § 10 a násl. zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových 
pravidlech územních rozpočtů, a v souladu s částí pátou zákona 500/2004 Sb., správní řád, uzavírají tuto 
veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu města Úvaly (dále jen „smlouva“): 

 

I. Předmět smlouvy 

1. Předmětem této smlouvy je poskytnutí finanční podpory z rozpočtu města Úvaly ve formě dotace (dále jen 
„dotace“) na základě žádosti o individuální dotační podporu na zajištění akce pořádané k 55. výročí od 
založení obce baráčnické v Úvalech konané dne  18.5.2025 v Úvalech  (dále jen „akce“). 

2. Žadatel prohlašuje, že se seznámil s podmínkami poskytované individuální dotace a tyto podmínky přijímá 
v plném rozsahu.  

3. Žadatel dotaci přijímá a zavazuje se touto smlouvou k jejímu řádnému využití, provedení vyúčtování a 
podrobení se kontrole v rozsahu stanovené právními předpisy a touto smlouvou. 

 
II. Způsob poskytnutí dotace a její výše 

1. Příjemci dotace je poskytována dotace ve výši…………… Kč (slovy: …………………). 

2. Výše dotace může být snížena s ohledem na maximální přípustnou výši podpory v režimu de minimis a to 
dle aktuálního stavu v registru podpor de minimis v den podpisu smlouvy (čl. III. odst. 17 a 18 smlouvy). 

3. Dotace bude příjemci vyplacena v hotovosti v pokladně MěÚ Úvaly. 

 

III. Podmínky použití dotace, práva a povinnosti příjemce 

1. Příjemce je oprávněn čerpat dotaci k realizaci akce nejpozději do 31.12.2025. Prostředky dotace nelze 
převádět do roku následujícího. Čerpáním dotace se rozumí úhrada uznatelných nákladů vzniklých při 
realizaci akce uhrazením finančních prostředků v hotovosti nebo bankovním převodem ve prospěch 



dodavatele zboží (dodávek), služeb. Uznatelné náklady ve skutečné výši musí být vyúčtovány uhrazeny a 
promítnuty v účetnictví příjemce nejpozději do dne určeného v tomto odstavci. 

2. Příjemce je oprávněn provádět podstatné změny akce jen s předchozím písemným souhlasem 
poskytovatele; za podstatné změny akce se považuje zejména podstatná změna rozpočtu, podstatná 
změna v obsahu, charakteru akce apod. 

3. Dotace může být použita výhradně na činnosti v rozsahu schválené žádosti o dotační podporu. Příjemce je 
povinen použít dotaci maximálně hospodárným způsobem a výhradně k účelu v rozsahu schválené žádosti 
o dotační podporu. Dotace je poskytována výhradně na uznatelné náklady akce.  

4. Příjemce zajistí ve svém účetnictví nebo daňové evidenci, v souladu s obecně platnými předpisy (zejména 
zákon č. 563/1991 Sb., o účetnictví, ve znění pozdějších předpisů), řádné a oddělené sledování čerpání 
dotace (např. na zvláštním účetním středisku). 

5. Příjemce je povinen po dobu deseti let od konce roku, ve kterém došlo ke skončení akce uschovat žádost 
včetně povinných příloh, tuto smlouvu, originály dokladů, prokazujících čerpání dotace, dokumentaci o 
zadání veřejné zakázky, je-li zadávána, závěrečné finanční vyúčtování akce.  

6. Příjemce je povinen vést a viditelně označit originálních účetních dokladů prokazujících použití dotace 
uvedením na výdajových dokladech, „hrazeno z dotace města Úvaly“. Příjemce zajistí, aby příjem dotace byl 
v peněžním deníku označen „dotace obce“.  Veškeré doklady musí být uschovávány a archivovány 
minimálně po dobu 10 let od konce kalendářního roku, ve kterém došlo k ukončení akce. 

7. Příjemce je povinen předložit poskytovateli neprodleně po ukončení akce, nejpozději však do 31. ledna 
kalendářního roku následujícího po roce, ve kterém byla dotace poskytnuta, finanční vyúčtování čerpání 
dotace. 

8. Při finančním vypořádání předloží příjemce kopie všech prvotních účetních dokladů vztahujících se 
k poskytnuté dotaci. Ke každému účetnímu dokladu musí být přiložen doklad o jeho úhradě (bankovní výpis 
či pokladní doklad). Současně s kopiemi účetních dokladů musí příjemce předložit při finančním vypořádání 
poskytovateli k nahlédnutí originály veškerých účetních dokladů vztahujících se k poskytnuté dotaci ve výši 
vyčerpaných peněžních prostředků poskytnuté dotace. Účetní doklady, zejména faktury tj. účet za 
provedenou práci nebo zboží, které bylo dodáno, musejí být označeny identifikací dotace (zkráceným 
názvem dotace apod.). Doklad o úhradě zálohy/dílčí platby bez vyúčtování této zálohy/dílčí platby nelze 
považovat za doklad k závěrečnému finančnímu vypořádání dotace a za uznatelný výdaj. Spolu s finančním 
vypořádáním dotace je příjemce povinen předložit poskytovateli vyhodnocení použití poskytnuté dotace 
s popisem realizace a zhodnocením realizovaných aktivit (závěrečná zpráva) v rozsahu jedné strany A4; 
přílohou závěrečné zprávy je zejména fotodokumentace, výstupy z akcí a činnosti. Součástí vyúčtování je 
prokázání případného spolufinancování ze strany příjemce dotace nebo prostředky pocházející z jiného 
dotačního programu/titulu. 

9. Příjemce je povinen průběžně a bez zbytečného odkladu informovat poskytovatele o všech změnách, které 
by mohly při vymáhání zadržených nebo neoprávněně použitých prostředků dotace zhoršit jeho pozici 
věřitele nebo dobytnost jeho pohledávky. Zejména je příjemce povinen oznámit poskytovateli do 15 dnů 
ode dne, kdy došlo k události, skutečnosti, které mají nebo mohou mít za následek zánik, transformaci, 
sloučení, změnu statutárního zástupce apod., či změnu vlastnického vztahu k věci, na niž se dotace 
poskytuje.  

10. Příjemce se tímto výslovně zavazuje, že kdykoliv na základě výzvy umožní kontrolu vynaložených 
prostředků vyplývající ze zákona č. 320/2001 Sb., o finanční kontrole ve veřejné správě a o změně některých 
zákonů, ve znění pozdějších předpisů, respektive na základě výzvy předloží ke kontrole městem Úvaly 
vynaložených prostředků, které jsou předmětem kontroly dotace. 

11. Příjemce je povinen do 15 dnů oznámit poskytovateli zahájení insolvenčního řízení, vstup právnické osoby 
do likvidace, změnu statutárního orgánu nebo jeho člena, změnu názvu, bankovního spojení, sídla či adresy. 
Příjemce, který je obchodní korporací dle zákona č. 90/2012 Sb., o obchodních korporacích, je povinen 
zaslat poskytovateli informaci o přeměně společnosti, jejíž součástí je projekt přeměny, a to alespoň 1 měsíc 
přede dnem, kdy má být přeměna schválena způsobem stanoveným zákonem. U ostatních právnických 
osob je příjemce povinen oznámit poskytovateli přeměnu právnické osoby do 15 dnů od rozhodnutí 
příslušného orgánu.  



12. Příjemce souhlasí se zveřejněním svého názvu (obchodní firmy), IČ, adresy sídla, názvu akce a výše 
poskytnuté dotace na webových stránkách, jakož i v jakýchkoli jiných publikačních nebo mediálních 
výstupech města Úvaly. 

13. Příjemce se zavazuje, že při jakékoli prezentaci akce bude uvádět obec jako poskytovatele části finančních 
prostředků. Příjemce se zavazuje zřetelně a viditelně na svých internetových stránkách, tiskovinách, 
propagačních, informačních materiálech, pokud je vydává k projektu, na pozvánkách, dresech sdělení, že 
„akci/činnost podporuje město Úvaly“, případně obdobné sdělení a logo anebo znak města Úvaly. Příjemce 
se rovněž zavazuje, že bude slovně prezentovat poskytovatele v médiích a na tiskových konferencích 
pořádaných u příležitosti projektu, oficiálně pozvat zástupce poskytovatele na konání akce. 

14. Při použití loga nebo znaku města Úvaly je příjemce povinen dodržet zásady pro jejich použití uvedené na 
webu města Úvaly. Logo a znak města Úvaly jsou dostupné v tiskové podobě na webových stránkách města 
Úvaly. 

15. Příjemce se zavazuje zasílat poskytovateli v dostatečném předstihu pozvánky doručením do podatelny 
městského úřadu nebo v elektronické podobě na email podatelna@mestouvaly.cz, na veřejná vystoupení 
a umožnit na ně zástupcům poskytovatele volný vstup.  

16. Příjemce se zavazuje, že jak při realizaci akce, tak po jeho ukončení, bude dbát dobrého jména 
poskytovatele a akci realizovat v souladu s právními předpisy. 

17. Na poskytnutí dotace nemá příjemce právní nárok. 

18. Podpora poskytnutá dle této smlouvy byla smluvními stranami vyhodnocena jako opatření nezakládající 
veřejnou podporu podle čl. 107 odst. 1 Smlouvy o fungování evropské unie (dříve čl. 87 odst. 1 Smlouvy o 
založení Evropského společenství, když však příjemce výslovně bere na vědomí, že kompetentním orgánem 
k posouzení slučitelnosti poskytnuté podpory se společným trhem v případě, že by se jednalo o veřejnou 
podporu, je toliko Komise (ES). Komise (ES) je oprávněna uložit příjemci podpory navrácení veřejné 
podpory, spolu s příslušným úrokem. Příjemce podpory podpisem této smlouvy stvrzuje, že byl s touto 
skutečností seznámen. 

19. Příjemce podpory dle této smlouvy se zavazuje vrátit poskytovateli bez zbytečného odkladu poskytnutou 
podporu včetně úroků podle Nařízení komise v případě, že se jeho prohlášení v předchozím odstavci 
uvedené prokáže jako nepravdivé, či pokud Komise (ES) rozhodne podle přímo aplikovatelného právního 
předpisu (Nařízení Rady (ES) č. 659/1999 ze dne 22. března 1999, kterým se stanoví prováděcí pravidla k 
článku 93 Smlouvy o ES) buď o vrácení podpory, prozatímním navrácení podpory nebo o pozastavení 
podpory.  

IV. Kontrola využití poskytnuté dotace 

1. Poskytovatel prostřednictvím jím pověřených osob je oprávněn, v souladu se zvláštním právním předpisem, 
kdykoli provést kontrolu dodržení podmínek použití dotace. 

2. Příjemce je povinen v průběhu trvání smlouvy, i po skončení účinnosti smlouvy, vytvářet podmínky 
k provádění kontroly a umožnit kontrolu čerpání a využití dotace. V této souvislosti je příjemce povinen 
zejména umožnit kontrolním orgánům nahlédnout do účetní evidence a záznamů o poskytované službě, 
v případě, že je povinen účetní evidenci vést, popř. vstupovat do souvisejících prostor. Příjemce je povinen 
umožnit výkon kontroly dle odst. 1 tohoto článku, poskytnout potřebnou součinnost všem osobám 
oprávněným k provádění kontroly. Příjemce je povinen předložit kontrolním orgánům poskytovatele 
kdykoliv na vyžádání k nahlédnutí veškeré účetní záznamy vztahující se k účelu dotace a předmětu smlouvy, 
umožnit kontrolu souvisejících skutečností (dále jen „podklady“) a strpět i předložení veškerých účetních 
záznamů, které nemají přímý vztah k předmětu smlouvy (např. v případě nepřímých společných nákladů); 
v odůvodněných případech umožnit kontrolním orgánům zajištění originálních účetních záznamů, vč. 
podkladů. 

3. Příjemce je povinen poskytnout součinnost při výkonu kontroly poskytnuté dotace, zejména předložit 
kontrolním orgánům poskytovatele kdykoliv k nahlédnutí originály všech účetních dokladů prokazujících 
využití prostředků dotace v souladu s účelem akce, jakož i všech podkladových materiálů využitých na akci 
nebo uložených k archivaci. 



4. Příjemce je povinen umožnit poskytovateli provést kontrolu jak v průběhu, tak i po ukončení realizace akce 
nebo jejich jednotlivých etap, a to ještě po dobu deseti let od ukončení financování akce ze strany 
poskytovatele.  

5. Za dodržení účelu, na který byla dotace poskytnuta, a za pravdivost i správnost závěrečného finančního 
vyúčtování odpovídá osoba oprávněná jednat jménem příjemce, která tuto skutečnost na vyúčtování 
písemně potvrdí.  

V. Důsledky porušení povinností příjemce 

1. V případě, že příjemce po ukončení akce, nejpozději do 31.12.2025 nevrátí převodem na účet poskytovatele 
nevyčerpané prostředky dotace, považují se tyto prostředky za zadržené ve smyslu zákona o rozpočtových 
pravidlech územních rozpočtů. Příjemce je v takovém případě povinen poskytovateli vrátit tyto zadržené 
prostředky. 

2. V případě, že příjemce po ukončení akce nejpozději do 31.1.2026 nepředloží finanční vyúčtování dotace, 
považují se poskytnuté prostředky dotace za zadržené ve smyslu zákona o rozpočtových pravidlech 
územních rozpočtů. Příjemce je v takovém případě povinen poskytovateli vrátit tyto zadržené prostředky.  

3. V případě neoprávněného použití dotace nebo její části je příjemce povinen poskytnutou dotaci, případně 
její část, k níž se neoprávněné použití vztahuje, vrátit na účet poskytovatele. Prostředky se považují za 
neoprávněně použité počínaje dnem, kdy byly použity v rozporu s touto smlouvou. 

4. Za neoprávněné použití dotace se považuje zejména: 
a) provedení změny v akci, k níž je třeba předchozí písemný souhlas poskytovatele, bez takového 

souhlasu, 
b) použití poskytnuté dotace (případně její části) v rozporu s účelem, který je stanoven touto smlouvou., 
c) nedodržení termínů pro použití dotace stanovených touto smlouvou, 
d) realizace akce v rozporu s právními předpisy, např. příjemce, je-li zadavatelem veřejné zakázky podle 

zákona č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných zakázek, ve znění pozdějších předpisů, nerealizuje 
veřejné zakázky v souladu s tímto zákonem, 

e) vedení účetnictví způsobem, který je v rozporu s čl. III. odst. 4 až 7 této smlouvy a nelze z něj zjistit, 
zda byla dotace použita v souladu s touto smlouvou.  

5. V případě odstoupení od smlouvy je příjemce povinen poskytnutou dotaci vrátit poskytovateli ve lhůtě do 
30 dnů po doručení odstoupení. Nevrátí-li příjemce dotaci v tomto termínu, považují se veškeré finanční 
prostředky poskytnuté do doby odstoupení za zadržené ve smyslu zákona o rozpočtových pravidlech 
územních rozpočtů, kdy příjemce je povinen vrátit poskytnuté finanční prostředky.  

6. V případě porušení povinnosti příjemce vyplývající pro něj z této smlouvy nebo pravidel příslušného 
dotačního programu a toto porušení není porušením rozpočtové kázně podle odst. 1 až 4 je poskytovatel 
oprávněn uplatnit a požadovat zaplacení smluvní pokuty ve výši 5 % až 100% poskytnuté dotace v závislosti 
na míře porušení podmínek dotace nebo této smlouvy. Tím není dotčeno právo poskytovatele na náhradu 
škody. Příjemce je povinen uhradit poskytovateli tuto smluvní pokutu na základě písemné výzvy a ve lhůtě 
stanovené touto výzvou. Ve výzvě poskytovatel rovněž označí povinnost, která byla porušena. 

7. Veškeré platby jako důsledky porušení závazků provede příjemce formou bezhotovostního převodu na účet 
poskytovatele, v termínu a na číslo účtu, které poskytovatel příjemci sdělí.  

VI. Změny, ukončení a odstoupení od smlouvy 

1. Tuto smlouvu lze měnit jen po vzájemné dohodě obou smluvních stran, se souhlasem Krajského úřadu 
Středočeského kraje, a to písemnou dohodou ve smyslu ust. § 166 zákona č. 500/2004 Sb., správní řád, ve 
znění pozdějších předpisů, formou číslovaných dodatků. 

2. Závazkový vztah založený touto smlouvou lze ukončit na základě písemné dohody smluvních stran nebo 
odstoupením. 

3. Dojde-li ze strany příjemce k závažnému porušení smlouvy nebo pravidel příslušného dotačního programu 
a poskytovatel takovou skutečnost zjistí, je poskytovatel oprávněn od této smlouvy odstoupit písemným 
oznámením doručeným příjemci; závažným porušením smlouvy se rozumí 
a) neoprávněné použití dotace podle čl. V. této smlouvy, 
b) nedodržení podmínek použití dotace uvedených v čl. III. odst. 1 až 10 této smlouvy, 



c) poruší pravidla veřejné podpory, 
d) svým jednáním poruší rozpočtovou kázeň dle zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech 

územních rozpočtů, ve znění pozdějších předpisů, příjemce uvedl nepravdivé, neúplné nebo zkreslené 
údaje, na které se váže uzavření této Smlouvy, 

e) příjemce uvedl nepravdivé, neúplné nebo zkreslené údaje, na které se váže uzavření této Smlouvy, 
f) stane se v průběhu čerpání dotace a schválením vyúčtování dotace nezpůsobilým příjemcem dotace 

pro danou oblast podpory,  
g) opakovaně neplní povinnosti stanovené Smlouvou, i když byl k jejich nápravě vyzván poskytovatelem.  

4. Poskytovatel může od smlouvy odstoupit v dále v případě, že je příjemce v likvidaci, úpadku nebo insolvenci 
anebo pokud lze se zřetelem ke všem okolnostem důvodně předpokládat, že příjemce nebude schopen 
řádně a včas splnit podstatnou část svých peněžitých závazků (hrozící úpadek nebo úpadek). 

5. Pro případ, kdy příjemce nebude schopen zajistit realizaci akce nebo z vlastního rozhodnutí nebude akci 
realizovat, je kterákoli ze smluvních stran oprávněna od smlouvy odstoupit. V takovém případě se příjemce 
zavazuje již přijatou dotaci vrátit poskytovateli do 15 dnů po odstoupení. 

6. Odstoupení od smlouvy má za následek, že poskytovatel nepoukáže příjemci dotaci a příjemce se jí nemůže 
platně domáhat. Pokud poskytovatel odstoupí od smlouvy poté, co dotaci poukázal, postupuje příjemce 
podle čl. VI odst. 3 této smlouvy.   

VII. Společná a závěrečná ustanovení 

1. Není-li v této smlouvě uvedeno jinak, je k úkonům podle této smlouvy jménem poskytovatele oprávněn 
starosta města Úvaly. Toto ustanovení se vztahuje i na podpis dodatků k této smlouvě a na odstoupení od 
této smlouvy. 

2. Poskytnutí dotace je v souladu se zákonem č. 128/2000 Sb., o obcích, ve znění pozdějších předpisů, a 
zákonem č. 250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, ve znění pozdějších předpisů (dále 
jen „zákon o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů“).  

3. Dotace je ve smyslu zákona č. 320/2001 Sb., o finanční kontrole ve veřejné správě a o změně některých 
zákonů (zákon o finanční kontrole), veřejnou finanční podporou a vztahují se na ni všechna ustanovení 
tohoto zákona.  

4. Vztahy touto smlouvou neupravené se řídí příslušnými ustanoveními zákona č. 250/2000 Sb., o 
rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, zákona č. 128/2000 Sb. o obcích, zákona č. 500/2004 Sb., 
správní řád, za subsidiárního využití zákona 89/2012 Sb., občanský zákoník. 

5. Smluvní strany sjednávají, že pokud by bylo jedno z výše uvedených ustanovení zcela nebo zčásti právně 
neúčinné, zůstává tím nedotčena právní účinnost ostatních ustanovení. Totéž platí i pro případ smluvní 
mezery. 

6. Smluvní strany se dohodly na způsobu doručování písemností tak, že lze zásilku zaslat prostřednictvím 
datové schránky anebo doporučenou zásilkou, která je podána k přepravě držitelem poštovní licence na 
adresu smluvních stran uvedených v záhlaví této smlouvy. V případě, že se některou ze smluvních stran 
odeslaná písemnost prostřednictvím držitele poštovní licence vrátí jako nedoručená, považuje se za 
doručenou dnem následujícím po dni otisku razítka na zásilce, kdy byla poštou odesílateli vrácena; zásilky 
odeslané prostřednictvím datové schránky se považují za přijaté následující den po umístění do datové 
schránky příjemce zásilky v systému datových schránek. 

7. Písemným kontaktem pro účely této smlouvy se rozumí kontaktní adresa pro písemnou korespondenci 
prostřednictvím držitele poštovní licence, ID datové schránky smluvní strany, jakož i kontakt i e-mailem, 
který si strany předaly. 

8. Příjemce výslovně prohlašuje, že souhlasí s odesíláním finančních transakcí vyplývajících z této smlouvy na 
transparentní účet města Úvaly a je seznámen, že bankovní ústav může na takovém účtu nejméně tyto 
informace: - zaúčtovaná částka a měna, datum připsání platby na účet, - popis platby, - název a číslo účtu 
plátce, - zpráva pro příjemce, - variabilní, - konstantní, - specifický symbol, a i další text byl-li plátcem uveden 
jakož i text uvedený smluvní stranou k identifikaci platby směrem k veřejnosti. 

9. Příjemce prohlašuje, že bere na vědomí, že město Úvaly shromažďují osobní údaje druhé smluvní strany, 
jejích zaměstnanců nebo členů v rozsahu uvedeném touto smlouvou včetně všech případných dodatků 



smlouvy, zejména jména a příjmení osob, které smlouvu podepisují za smluvní strany, jména a příjmení 
osob uvedených jako kontakty, včetně případných poskytnutých či uvedených e-mailů a telefonních čísel, v 
souladu s Nařízením Evropského parlamentu a Rady č. 2016/679, obecné nařízení o ochraně osobních 
údajů (GDPR) a zákonem č. 110/2019 Sb., o zpracování osobních údajů, a to za účelem realizace této 
smlouvy. Osobní údaje shromážděné v souvislosti s touto smlouvou nebudou jiným způsobem smluvními 
stranami využívány, ledaže tak výslovně vyplývá z právních předpisů platných v České republice nebo byl 
výslovně poskytnut souhlas subjektem osobních údajů. 

10. Smluvní strany sjednávají, že příjemce není oprávněn převést bez předchozího písemného souhlasu města 
Úvaly svá práva a závazky, vyplývající z této smlouvy na třetí osobu, zejména není oprávněn postoupit 
jakékoliv peněžité pohledávky za městem Úvaly vzniklé v souvislosti s touto smlouvou. 

11. Uzavření této smlouvy schválila Rada města Úvaly usnesením  R-…../2025 ze dne …………. a pověřila Ing. 
Alexise Kimbembe místostarostu k jejímu podpisu.  

12. Tato smlouva nabývá platnosti a účinnosti dnem podpisu poslední smluvní stranou za schválení Radou 
města Úvaly. 

13. Tato smlouva je vyhotovena v 3 stejnopisech s platností originálu, z nichž město Úvaly obdrží dvě 
vyhotovení smlouvy a příjemce dotace obdrží jedno vyhotovení  

14. S odkazem na ust. § 3 odst. 2 písm. k) zákona 340/2015 Sb. o registru smluv, není povinnost tuto smlouvu 
registrovat v Registru smluv. 

15. Smluvní strany po přečtení této smlouvy prohlašují, že souhlasí s jejím obsahem, což stvrzují svými podpisy. 

 

V Úvalech dne …………………………………………  V ………………………….. dne ……………………………… 

   

   

Za město Úvaly jako poskytovatele dotace 

 

 Za příjemce 

 

 

 

 

  

Ing. Alexis Kimbembe 

místostarosta 

                        Hana Černá 

                          rychtářka 
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Dodatek č. 2

ke Smlouvě o pověření k poskytování služby obecného hospodářského zájmu

číslo S-1528/SOC/2023/2

Středočeský kraj 

se sídlem: Zborovská 11, 150 21 Praha 5

IČO: 70891095

(dále jen „Kraj“)

 a

Město Úvaly

se sídlem: Arnošta z Pardubic 95, 250 82 Úvaly

zástupce: Ing. Markéta Rydvalová, starostka

IČO: 00240931

(dále jen „Poskytovatel sociálních služeb“)

uzavírají podle § 1746 odst. 2 zákona č. 89/2012 Sb., občanského zákoníku, a v souladu s 

Rozhodnutím Komise ze dne 20. prosince 2011 o použití čl. 106 odst. 2 Smlouvy o fungování 

Evropské unie na státní podporu ve formě vyrovnávací platby za závazek veřejné služby udělené 

určitým podnikům pověřeným poskytováním služeb obecného hospodářského zájmu (2012/21/EU) 

tento dodatek ke Smlouvě o pověření k poskytování služby obecného hospodářského zájmu (dále 

jen „dodatek“). 

Článek I.

Úvodní ustanovení

1. Smluvní strany spolu uzavřely dne 17. 3. 2023 Smlouvu o pověření k poskytování služby 

obecného hospodářského zájmu č. S-1528/SOC/2023, (dále jen „Smlouva o pověření“), dle ust. 

§ 1746 odst. 2 zákona č. 89/2012 Sb., občanského zákoníku, a v souladu s Rozhodnutím Komise 

ze dne 20. prosince 2011 o použití čl. 106 odst. 2 Smlouvy o fungování Evropské unie na státní 

podporu ve formě vyrovnávací platby za závazek veřejné služby udělené určitým podnikům 

pověřeným poskytováním služeb obecného hospodářského zájmu (2012/21/EU). Účelem této 

smlouvy je zajištění služby/služeb obecného hospodářského zájmu pro Středočeský kraj, 

v souladu s aktuálním Střednědobým plánem rozvoje sociálních služeb Středočeského kraje a 

v souladu s platnou Sítí sociálních služeb Středočeského kraje (dále jen „síť“) a způsob stanovení 

vyrovnávací platby za výkon této služby, jakož i úprava otázek s touto službou souvisejících.

Článek II.

Předmět dodatku

1. Tento dodatek mění rozsah sociálních služeb dle článku II. bodu 2 Smlouvy o pověření, a to 

následovně:
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od 1. 1. 2023 do 31. 12. 2023

Počet jednotek v sítiDruh služby
Identifikátor 

služby
Úvazky Lůžka Hodiny Dny

Pečovatelská služba 5000760 4,50

od 1. 1. 2024 do 31. 12. 2024

Počet jednotek v sítiDruh služby
Identifikátor 

služby
Úvazky Lůžka Hodiny Dny

Pečovatelská služba 5000760 2 900

od 1. 1. 2025 do 31. 12. 2025

Počet jednotek v sítiDruh služby
Identifikátor 

služby
Úvazky Lůžka Hodiny Dny

Pečovatelská služba 5000760 3 000

2. Ve zbývajících ustanovení zůstává Smlouva o pověření beze změny.

Článek III.

Závěrečná ustanovení

1. Tento dodatek je vyhotovena v elektronické formě ve formátu PDF/A, a je podepsaný 

zaručenými elektronickými podpisy smluvních stran založenými na kvalifikovaných 

certifikátech. Každá ze smluvních stran obdrží dodatek v elektronické formě s uznávanými 

elektronickými podpisy.

2. Tento dodatek nabývá platnosti pozdějším datem podpisu kterékoliv ze smluvních stran a 

účinnosti dnem 1. 1. 2025.

3. Tento dodatek je uzavírán v souladu s usnesením Zastupitelstva Středočeského kraje 

č.: 028-20/2022/ZK ze dne 28.11.2022, č.: 027-30/2024/ZK ze dne 29. 1. 2024 a
č.: 014-03/2025/ZK ze dne 20.1.2025.
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Elektronicky podepsáno:

           

  

              {{PODPIS_POSKYTOVATEL}}              {{PODPIS_KRAJ}}

  

      ………………………………..                       ………………………………..

              Poskytovatel                    Oprávněný zástupce Středočeského kraje  
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Komise pro kulturu 

      a volnočasové aktivity 

      Rady města Úvaly 

   

Zápis z řádného jednání 

komise pro kulturu a volnočasové aktivity č. 3/2025 

Termín 4  19.3.2025 

Místo  Zasedací místnost č. 1, Arnošta z Pardubic 95, Úvaly 

Rozdělovník:  E. Kuncová (předsedkyně), J. Tesařová, J. Gebhartová, H. Černá, 

P. Ch. Zamazal, G. Matoušková, P. Pavelková, M. Svobodová,      

Š. Šťastný, H. Novosádová, G. Macudová 

Přítomní členové:                 

 

 

 

Omluveni: 

 

Host: 

 

 E. Kuncová, J. Tesařová, J. Gebhartová, G. Matoušková,                 

P. Pavelková, M. Svobodová, Š. Šťastný,  

H. Novosádová, G. Macudová 

 

H. Černá 

 

Tajemník:  J. Tesařová 

   

Stav přítomných: 10 

 

Program jednání  

1. Zahájení 

2. Schválení programu jednání  

3. Zhodnocení akcí 

4. Povídání s Danielem Stachem 20.3.2025 

5. Koncert s kantátou Andělé Kratochvíle 6.4.2025 

6. Pomlázková 16.4. 2025 

7. Čarodějnice  30.4.2025 

8. 
Koncert k 80. výročí konce války a osvobození Československa a k 55. výročí „Sdružená 

obec baráčníků J. A. Komenského“  - 11.5.2025 

9. Oslava 55. výročí „Sdružená obec baráčníků J. A. Komenského“ 18.5.2025 

10. Food festival 18.5.2025 

11. Koncert skoroletní 2025 (V. ročník) 15.6. nebo 22.6.2025 

12. Letní kino – červen a září 

13. Divadelní představení OUDIV – 10. výročí 24. 10. a 25.10. 

14. Podzimní koncert 26.10.2025 
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15. Advent – rozsvícení vánočního stromu 29.11.2025 

16. Vánoční koncert 7.12. nebo 14.12.2025 

17. Česká mše vánoční J. J. Ryby 21.12.2025 

18. Městský ples 24.1.2026 

19. Připravované akce 

20. Různé 

 

Stav přítomných: 10 
 

 

1) Zahájení 

E. Kuncová a J. Tesařová přivítaly přítomné a zahájily jednání. Členové komise byli informováni, 

že pan Pokorný rezignoval na členství a místo něj bude jmenována paní Petra Fuxová. 

 

2) Schválení programu jednání 

     program schválen bez připomínek 

           

3) Zhodnocení akcí: 

    12. Vzpomínkový happening Pamatuj 7.3.2025 

 místo konání - prostor před jídelnou ZŠ 

 garant G. Matoušková, J. Tesařová 

 poděkování žákům a učitelům ZŠ za přednes a režii 

 poděkování za profesionální výstup Středočeskému pěveckému sboru pod vedením  

    p. Mistra 

 malá účast veřejnosti 

 

 4) Povídání s Danielem Stachem 20.3.2025 

 místo konání Pětašedesátka 

 začátek akce 18.00hod., sál odemknout v 16.00 

 garant E. Kuncová, J. Tesařová 

 dále akci zajišťovaly J. Gebhartová, H. Černá 

 moderování večera E. Kuncová 

 vstupné 100 Kč 

 zvuk Šimon Šťastný, ozvučení, promítání 

 Foto p. J. Brhel, p. Kunc 

 pamětní kniha    

 propagace – ŽÚ, plakát, citylight, elektronická deska, web – J. Tesařová, OSPR 

5) Koncert s kantátou Andělé Kratochvíle 6.4.2025 

          Mikoláš Troupas uměleckým přednesem J. Lábuse nebo Jana Ciny nebo Stanislava Lehkého 

 místo konání DPS 

 začátek akce 17.17. 

 garant V. Pokorný, moderuje, uvádí 

 honorář 8000 Kč 

 jsou tam i čtyři muzikanti v doprovodu    

 vstupné 100 Kč 

 připomínka Pavla Ch. Zamazala k názvu, místu konání a k ceně vstupenek 

 propagace – ŽÚ, plakát, citylight, elektronická deska, web – J. Tesařová, OSPR 
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  6) Pomlázková 16.4. 2025 

 tanci a poslechu hraje Bohumil Lhoták 

 místo konání DPS (místo konání Klubu seniorů) 

 začátek akce 14.00 

 garant H. Černá, J. Tesařová 

 honorář 2000 - 3000 Kč v hotovosti 

 občerstvení – mazance, beránky – J. Tesařová 

 výzdoba sálu – OSPR – pečovatelská služba 

 propagace – ŽÚ, plakát, citylight, elektronická deska, web – J. Tesařová, OSPR 

 7) Čarodějnice  30.4.2025 

 místo konání hřiště pod kostelem (oslovit vlastníka pozemku – získání souhlasu) 

 začátek akce 16.00 

 garant akce J. Tesařová, J. Krejsová, E. Kuncová 

 vystoupení na podiu: od 16.00 průběžně po celou dobu akce moderování Ondřej Novák, 

reprodukovaná hudba, 2x výstup kouzelnická show pro děti, 18.30 – 19.00 zahájení koncertu 

Ondřeje Nováka s kapelou Univers vč. ozvučení, ukončení max. do 21.00 

 MDDM – taneční vystoupení, stezka se stanovišti na plnění úkolů pro menší děti, 2 stanoviště 

pro teenagery 

 prodejní stánek propagačních předmětů města Úvaly (e-shop) 

 fotograf – Jakub Brhel - OSPR 

 J. Tesařová informuje - bude samostatná schůzka k organizaci  

 pódium městské 

 propagace – ŽÚ, plakát, citylight, elektronická deska, web – J. Tesařová, OSPR 

  8) Koncert k 80. výročí konce války a osvobození Československa a k 55. výročí „Sdružená 

obec baráčníků J. A. Komenského“ - 11.5.2025 

 Antonín Dvořák: Te Deum, p. farářem přislíbena možnost konání v kostele 

 místo konání kostel – zapůjčení prostor kostela dohodne p. Stanislav Mistr 

 začátek 17.17 

 záštita starostky města, projednáno se starostkou města M. Rydvalovou 

 garant J. Tesařová, S. Mistr 

 honorář 25 000 Kč orchestr 

 vstupné dobrovolné  

 navazuje na 55. výročí oslav baráčníků 

 propagace – ŽÚ, plakát, citylight, elektronická deska, web – J. Tesařová, OSPR 

9) Oslava 55. výročí „Sdružená obec baráčníků J. A. Komenského“ 18.5.2025 

          bude svolána samostatná schůzka k organizaci a podpoře oslav spolku 

 výroční shromáždění v sokolovně 

 začátek akce 14:00 ? 

 garant H. Černá 

 záštita starostky města M. Rydvalové 
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 propagace – ŽÚ, plakát, citylight, elektronická deska, web – J. Tesařová, OSPR 

 

10) Food festival 18.5.2025  

 místo konání náměstí Arnošta z Pardubic 

 zahájení akce 11:00 

 konec akce 18:00 

 garant J. Tesařová, E. Kuncová? 

 ozvučení do náměstí 

 agentura FOOD Event s.r.o. (kontaktní osoba Klára Hladišová –email festivaly@foodevent.cz, 

Markéta Zajícová –email event@foodevent.cz), zajištěno cca 25 stánků 

 zajištění kompletního Food festivalu, výše uvedená společnost má exkluzivitu na smlouvání 

prodejců 

 probíhá emailová komunikace s pí Zajícovou  

 elektřinu zajistí město, předpokládaný odběr 90kW vč. kabeláže (rozvaděče apod.), služba 

elektrikáře po celý den, přehled stánků + rozpis nároků na elektřinu bude zaslán TS 

 nutné zajištění toalet (toi toi) pro stánkaře i návštěvníky 

 dopravní omezení – zajistí OID, parkování pro stánkaře a účastníky je nutno označit a 

vymezit (uzavření náměstí) 

 odpad bude řešen jednotlivými nádobami na odpad a odpadkovými koši, poté svezen a 

uklizen TS 

 propagace – ŽÚ, plakát, citylight, elektronická deska, web – J. Tesařová, OSPR 

 doprovodný program, pouze reprodukovaná hudba, zajistí FOOD Event 

 zajistit fotografa, zajistit zdokumentování akce – bude osloven p. Jakub Brhel – OSPR. 

11) Koncert skoroletní 2025 (V. ročník) 15.6. nebo 22.6.2025 

 místo konání náměstí Arnošta z Pardubic 

  začátek akce 17:17 

  garant ? 

  honorář 3000 Kč na zajištění účasti dalších sborů 

  vstupné? (dobrovolné) 

  návrh od S. Mistra je třeba upřesnit z hlediska účinkujících a repertoáru 

  propagace – ŽÚ, plakát, citylight, elektronická deska, web – J. Tesařová, OSPR       

 

12) Letní kino – červen – září 2025 

 Omezeno na 4 představení celkem – 2x červen, 2x září 

 13.06. od 21:45 

 20.06. od 21:45 

 05.09. od 20:00 

 12.09. od 20:00 

13) Divadelní představení OUDIV – 10. výročí  

polovina října, 24.10. a 25. 10. 

 místo konání Pětašedesátka 

mailto:festivaly@foodevent.cz
mailto:event@foodevent.cz
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14) Podzimní koncert 26.10.2025 

        Mozart Requiem s orchestrem p. Stanislav Mistr nabídne komorní verzi 

 místo konání Pětašedesátka 

 začátek akce 

 garant ? 

 bez honoráře 

 vstupné dobrovolné  

 propagace – ŽÚ, plakát, citylight, elektronická deska, web – J. Tesařová, OSPR 

15) Advent – rozsvícení vánočního stromu  29.11.2025 (sobota) 

 místo konání – náměstí A. z Pardubic 

 zahájení ve 14:00 hod. 

 garant J. Tesařová, E. Kuncová, G. Matoušková (ZŠ) 

 propagace – plakát, citylight, elektronická deska, web – J. Tesařová, OSPR 

 

16) Vánoční koncert 7. nebo 14.12. 

 místo konání DPS 

 

17) Česká mše vánoční Jana Jakuba Ryby 21.12.2025 

 místo konání kostel Zvěstování Panny Marie Úvaly 

 začátek 18:00 hod. 

 garant  J. Tesařová 

 honorář do 15 000 Kč  

 souhlas s konáním v úvalském kostele – p. faráři Budskému zaslat žádost - OSPR 

 propagace – plakát, citylight, elektronická deska, web – J. Tesařová, OSPR 

 

18) Městský ples 24. 1. 2026 

 místo konání – sokolovna  

 začátek akce – 20.00 

 garant akce – E. Kuncová, J. Tesařová 

 hudba Bing band ever – zajišťuje E. Kuncová, dodá podklady pro závaznou objednávku 

  propagace – ŽÚ, plakát, citylight, elektronická deska, web – J. Tesařová, OSPR 

 

19) Připravované akce    

 průvod čertů? 

 Vánoční koncert v DPS 7. nebo 14.12. 

 Česká mše vánoční J. J. Ryby 21.12.2025 

 Beseda Přepište dějiny Martin Stehlík (podzim 2025 zkontaktovat Z. Havránková) 

 autorské čtení spisovatele Jaroslava Kmenta 

 další podněty – beseda s novinářem Stanislavem Motlem, beseda Gastromapa Lukáše 

Hejlíka, Kovy (Karel Kovář) – youtuber 

 beseda hrabě Kinský 

 Divadlo – Hrzánová – Holub 
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                 - S. Stašová 

                 - L. Termerová 

                 - Srncová 

                 - Troška 

                 - Vysavač – B. Klepl 

 P. Ch. Zamazal – koncert violoncellisty Petra Nouzovského 

 Májový rock  

 Majáles (M. Svobodová nabízí zajištění předtančení) 

 nabídka M. Svobodové zajistit v příštím roce koncert M. Rottrová 

 Ejhle Úvaly – jaro – duben (E. Kuncová) 

 podnět – J. Černý – beseda, podcasty (Martin Dorazín, Josef Pazderka a Ondřej Soukup –         

Na Východ!) 

20) Různé 

  Členové komise doporučují zakoupit do sálu „Pětašedesátky“  stmívací jednotku Dimmer 

   

Příští schůzka komise  23.4. 2025 v 17.00 

  Jednání ukončeno v 19:00 

  

 Zapsala:       Předseda:  

 J. Tesařová       E. Kuncová  

 

 

 

 

 

Příloha: akce KUK 



den čas název akce zodpovědná osoba zvukař cena místo vstupné/ vybráno návštěvnost poznámky:

18.1. so 20:00 XXIII. Městský ples J. Tesařová

114.700 Kč bez 

DPH Sokolovna 300/ 31.500 105

24.1.      pá    18:00 Musica Dolce vita J. Tesařová           ne 15 000 DPS 4 482 Kč, 60 občanů

8.2. so 14:00 Masopust S. Mašatová nám. Arnošta z Pardubic

7.3. pá 16.00 Vzpomínkový happening Pamatuj J. Tesařová, G. Matoušková prostor ped jídelnou ZŠ

20.3. čt 18:00 Daniel Stach  J. Tesařová, E. Kuncová         ano Pětašedesátka 100 Kč

6.4. ne 17:17 Koncert s kantátou Andělé Kratochvíle V. Pokorný 8 000 DPS 100 Kč/ 3 600 Kč 36 občanů

16.4. st 14:00 Pomlázková J. Tesařová, H. Černá 2 - 3 000 DPS

30.4. st 16:00 Čarodějnice J. Tesařová, E. Kuncová, J. Krejsová hřiště pod sokolovnou

11.5. ne 17:17

Koncert k 80. výročí konce války a osvobození 

Československa a k 55.výročí Sdruž.obce baráčníků J. Tesařová 25 000

kostel Zvěstování Panny 

Marie
dobrovolné

18.5. ne 11.00 Food festival E. Kuncová, J. Tesařová nám. Arnošta z Pardubic

18.5. ne oslava 55.výročí Sdruž.obce baráčníků H. Černá sokolovna

15.6./22.6. ne 17:17 Koncert skoroletní 3 000 nám. Arnošta z Pardubic dobrovolné?

13.6. pá 21:45 Letní kino J. Tesařová? hřiště pod sokolovnou

20.6. pá 21:45 Letní kino J. Tesařová? hřiště pod sokolovnou

5.9. pá 20:00 Letní kino J. Tesařová? hřiště pod sokolovnou

12.9. pá 20:00 Letní kino J. Tesařová? hřiště pod sokolovnou

24.,25.10. Divadelní představení OUDIV Pětašedesátka

26.10. ne Podzimní koncert bez honoráře DPS dobrovolné

29.11. so 14:00 1. advent - Rozsvícení stromu E. Kuncová, J. Tesařová bez honoráře náměstí

Průvod čertů ??

7., 14.12. ne Vánoční koncert DPS

21.12. ne 18:00 Česká mše vánoční J. J.Ryby E. Kuncová, J. Tesařová min. 12.000 kostel Zvěstování Panny 

Marie
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31.01.2025 (pátek) polopletní prázd.

28.3. - 1.4.2025 (čtvrtek - pondělí) velikonoční prázdniny

29.03.2025 Velký pátek

01.05.2025 (čtvrtek) svátek práce

08.05.2025  (čtvrtek) Den vítězství

1.7.2025 (úterý) - 29.8.2025 (pátek) letní prázdn.

28.09.2025 (září) česká státnost

28.10.2025 (úterý) vznik státu

17.11.2025 (pondělí) svoboda  a demokracie

22.12.2025 (pondělí) - 2.1.2026 (pátek) vánoční prázdniny - škola
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Letopisecká komise 

Rady města Úvaly 

Zápis z řádného jednání 

letopisecké komise č. 1/2025 

Termín : 24. 3. 2025 od 15:00 hodin  

Místo : Městský úřad Úvaly, Arnošta z Pardubic 95 

Rozdělovník : Ing. Zdeňka Havránková, Mgr. Alena Janurová, Ing. Lukáš Rubeš,  

Mgr. Jana Baumruková 

  

Přítomní členové 

 

: Mgr. Alena Janurová, Ing. Lukáš Rubeš, Ing. Zdeňka Havránková,  

Mgr. Jana Baumruková 

 

Hosté: : 

 

Jana Tesařová 

Tajemník  : Kamila Budilová  

   

Stav přítomných: 4 + 1 host + zapisovatel 

 

  Program jednání: 

1)  Stav plnění bodů minulého zápisu 

2)  Projednání kronikářského zápisu za rok 2023 

3)  Různé 

 

Předsedkyně komise přivítala přítomné a seznámila je s dnešním programem, program schválen 

bez připomínek. Komise je usnášení schopná. 

 

Ad 1) Stav plnění bodů minulého zápisu 

 

Kameny zmizelých 

Z. Havránková se dotazuje, zda bylo pokročeno v opravě jednoho z kamenů zmizelých před 

domem čp. 2 na nám. Arnošta z Pardubic, který byl poškozen při strojovém úklidu chodníku.  

J. Tesařová informuje, že oprava není možná a bude zhotoven nový kámen.  

 

Vzhledem k tomu, že je nyní sudý počet členů komise, navrhuje Letopisecká komise jmenovat 

členkou Janu Tesařovou, která se pravidelně jednání účastní. 

 

Text usnesení 1/2025 Výsledek hlasování 

Letopisecká komise navrhuje radě města jmenovat Janu 

Tesařovou členkou letopisecké komise.  

Pro 4 
usnesení bylo přijato 

 
Proti 0 

Zdržel se 0 
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Ad 2) Projednání kronikářských zápisů za rok 2023 

 

Kronikářský zápis za rok 2023 vypracovaný kronikářkou města Mgr. Alenou Janurovou obdrželi 

všichni členové Letopisecké komise emailem předem. V průběhu diskuse bylo konstatováno, že 

zápis věrohodně a čtivě popisuje události roku 2023. 

Jediná připomínka se týkala uvádění mobilních telefonních čísel u představitelů spolků a sdružení, 

pokud se prokazatelně jedná o soukromá telefonní čísla. Pravděpodobně není v souladu s GDPR. 

 

Členové LK oceňují kvalitu kronikářského zápisu, děkují Mgr. Janurové za její práci a doporučují 

radě města zápis ke schválení. 

 

Text usnesení 2/2025 Výsledek hlasování 

Letopisecká komise projednala a doporučuje radě města ke 

schválení kroniku města za rok 2023 napsanou kronikářkou 

města Mgr. Alenou Janurovou. 
 

Pro 4 
usnesení bylo přijato 

 
Proti 0 

Zdržel se 0 

 

 

 

Ad 4) Různé 

Nástěnný obraz – hotel Budka 

V bývalém výčepu hotelu Budka se nachází amatérský nástěnný obraz s vyobrazením tehdejších 

postav veřejného života v Úvalech. L. Rubeš informuje, že první pokus o vyfocení obrazu v hotelu 

Budka selhal, nicméně má domluveného dalšího fotografa, který se o focení pokusí. Bylo 

dohodnuto, že L. Rubeš bude kontaktovat p. Hofmana kvůli přístupu do hotelu Budka.  

Z. Havránková upozorňuje, že před plánovanou rekonstrukcí hotelu je potřeba upozornit OID na 

historickou hodnotu obrazu pro město. K tomuto bodu bylo přijato usnesení. 

 

 

Text usnesení 3/2025 Výsledek hlasování 

Letopisecká komise doporučuje radě města zadat OID, aby 

před plánovanou rekonstrukcí hotelu Budka obraz v bývalém 

výčepu zajistil tak, aby nedošlo k jeho poškození. 
 

Pro 4 
usnesení bylo přijato 

 
Proti 0 

Zdržel se 0 

 

 

Shrnutí aktivit LK 

L. Rubeš shrnul práci LK za poslední rok – seznam činností, které probíhají průběžně je přílohou č. 

1 tohoto zápisu.  

Předsedkyně doplnila, že většině prací týkajících se vkládání, katalogizace a vyhledání ve 

stávajícím programu byla prováděna paní Janurovou. Pan Rubeš je zaměřený na vyhledávání 

nových informací v obecně přístupných fondech a jejich další zpracování do doplňující se 

encyklopedie.  
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Program AI 

A. Janurová žádá o program AI, který přepisuje mluvené slovo na text,  

J. Tesařová potvrzuje, že program bude objednán prostřednictvím OSPR. 

 

Spolupráce LK s ZŠ Úvaly  

J. Baumruková předložila návrhy možných projektů, které by mohla LK řešit ve spolupráci se ZŠ 

Úvaly – návrh je přílohou č. 2 tohoto zápisu.  

Členové LK tento typ spolupráce se ZŠ vítají. Paní Janurová navrhla projekty doplnit o pátrání 

žáků po historii starých obchodů a živností ve staré zástavbě města prostřednictvím rozhovorů 

s pamětníky v rodině a mezi starousedlíky.  

 

Železniční viadukt tzv. Devět kanálů – kulturní památka od roku 2008 

Předsedkyně navrhla umístit na železniční viadukt, nebo v jeho blízkosti desku s informací o této 

kulturní památce. Text navrhne LK. Město, respektive OID, by mělo být pověřeno kontaktováním 

ŽSD kvůli umístění. K bodu bylo přijato usnesení. 

 

 

 

Text usnesení 4/2025 

Letopisecká komise doporučuje radě města umístit na nebo poblíž historického 

železničního viaduktu pamětní desku s informacemi o viaduktu. LK navrhne text a žádá 

radu města, aby pověřila OID kontaktováním ŽSD a projednala s ním umístění a 

vyčlenila finanční prostředky na realizaci.  

Pro 4 

Proti 0 

Zdržel se 0 

 

 

 

Pomník členům odboje za II. sv. války 

Členy Letopisecké komise byly v rámci podpory činnosti Spolku pro postavení pomníku odboje 

vytipovány a navrženy lokality možného umístění: bývalé parkoviště proti areálu MěÚ v ulici 

Riegerova (p. č. 200), parčík na rozcestí před hřbitovem (p. č. 3976), parčík mezi železnicí a 

pivovarem v ulici Škvorecká (p. č. 303/), travnatá plocha na světelné křižovatce do Škvorce (vlevo 

nebo vpravo) (p. č. 392 nebo 497), plocha s parkovou úpravou a lavičkou na křižovatce ulic Jiráskova 

– Pražská, proti budoucímu dopravnímu terminálu (p. č. 1889), travnatá plocha proti řeznictví 

(bývalý novinový stánek) na ulici Pražská (p. č. 1416/1 nebo 1417/1), prostor před hotelem Budka 

proti nádraží (p. č. 1870), parčík pod poliklinikou (p. č. 1826/1), parčík nad skautským areálem, 

Nachlingerův park (p. č. 1738), parčík v ulic Jiráskova nad podjezdem do ulice Na Spojce (p. č. 

2936/1), parčík pod hasičárnou mezi ulicemi Klánovická – Foersterova, Rosenbaumův park (p. č. 

2919/1). Pozemek u železnice proti bývalému kulturnímu domu je podle písemného sdělení 

Českých drah blokován. Pozemek města v parčíku pod poliklinikou byl vzápětí městem použit pro 

umístění „sochy“ z kmene pokácené lípy při rekonstrukci náměstí. Možností umístění památníku 

se zúžily. Členové komise a místostarosta Jan Černý se s PhDr. Mandovou k této tématice také 

neformálně sešli a vyjádřili na schůzce záměru vzniku pomníku podporu. 

Město nakonec spolku poskytlo pro umístění desek zeď u Hotelu Budka a spolu s Technickými 

službami zajistilo připevnění prvních dvou pamětních desek. 

PhDr. Mandová oznámila úmysl umístit další pamětní desky na stěnu u hotelu Budka a poslala 

předsedkyni grafický návrh již zhotovených desek (příloha 5 zápisu), Podle informace 

PhDr. Mandové spolek jedná s městem o uzavření smlouvy na umístění desek na majetku města. 
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Slavnostní odhalení dalších dvou pamětních desek má proběhnout 5. května v 17 hod. LK  

upozorňuje na nutnost informovat OID o umístění desek a žádá paní Tesařovou o projednání.  

 

Předsedkyně komise poděkovala přítomným za účast a jednání v 16:30 hodin ukončila. 

 

Zapsala:  Kamila Budilová 

 

 

předsedkyně letopisecké komise 

Ing. Zdeňka Havránková 

 

Přílohy 

Příloha č. 1 – činnosti LK zpracoval L. Rubeš 

Příloha č. 2 - návrhy možných projektů ve spolupráci se ZŠ Úvaly, zpracovala J. Baumruková 

Příloha č. 3  - kronikářský zápis 2023 

Příloha č. 4  – Grafický návrh pamětních desek členům odboje za II. Sv. války 
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Příloha č. 1 – činnosti LK zpracoval L. Rubeš 

 

Členové komise se věnovali ve svém volném čase studiu a mapování historie města. Mimo  

formální jednání komise došlo, tak jako v předchozích letech, k dalším aktivitám a objevům. 

• Pokračování v digitalizaci archiválií a fotografií (doplňování archivu a práce správce, 

kronikáře) 

• Focení nástěnné malby v Hotelu Budka (není použitelné pro reprodukci) 

• Hledání informací o odsunu Němců  

o skeny zapůjčených fotografií z odsunu z Úval 

o Příběh Rudolf Haupt / sepsal p. Manda 

o Návštěva u pamětnice Weinbergerová, Ústí n. L. 

• Záznam vzpomínání p. Masák + pomoc při popisu místních názvů  

• Záznam vzpomínání paní Kepková (rozená Šlajerová), Prčice 

• Pomoc s pomníkem – tipování lokalit, finanční dary, publikace obsahu pomníku na 

Uvaly.cz 

• Návštěva sběratele ve Škvorci 

• Získání skenu kroniky hasičů a fotografií  

• Návštěva Památníku národního písemnictví, rukopis hry „Libohra z historie Jozefa 

Egyptského“ z roku 1816, článek o kultuře v Úvalech / kontakt prapravnuka mlynáře 

Františka Pleskota 

• Rešerše a zpracování téma malíř Janeček Pardubský, do wiki, fotografie obrazů / p. Jelínek 

Jirny  

• Rešerše a zpracování téma do wiki Antonín Schönfeld, včelař 

• Rešerše a zpracování téma tanečního pavilonu na Vinici, do wiki 

• Popis příbuzenského vztahu Rosenbaumovi z Úval a Leopold Katz 

• Poskytnutí starých fotografií a negativů panem Smolíkem 

• Poskytnutí starých negativů panem Mandou pro naskenování 

• Darování archiválií (2 notové záznamy) panem Štorkem + rešerše p. Hrdina  

• Záznam vzpomínání p. Netušil, zapůjčení fotografií parketárny 

• Záznam vzpomínání V. Sokol o tvorbě a životě 

• Záznam vzpomínání p. Prokůpek 

• Audiozáznam vzpomínání p. Hrachovec o kapele 

• Záznam vzpomínání pí. Balvínová a skeny zapůjčených fotografií 

• Doplňování podkladů seznamů obchodů (po znárodnění) 
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Příloha č. 2 - návrhy možných projektů ve spolupráci se ZŠ Úvaly, 24. 3. 2025, J. Baumruková 

 

Prodiskutované předběžně se zástupcem školy Mgr. Ivo Machem (vyučujícím dějepisu). 

Dva z nich považuje za realizovatelné v krátkodobém horizontu. 

Návrhy jsou řazeny od snáze realizovatelných až k tomu dlouhodobému. 

 

1. Fotografie místa kdysi a nyní. Letopisecká komise by přišla s návrhy starších pohlednic či 

fotografií. Děti by místo našly, popsaly jeho změnu a vyfotily jeho aktuální podobu a opatřily 

dvojici fotografií případně krátkým komentářem. 

 

2. Názvy ulic – resp. významné osobnosti, po kterých jsou ulice pojmenované. Děti v posledních 

ročnících prvního stupně nebo na druhém stupni by postupně dohlédávaly podstatné informace 

o významných osobnostech, po kterých jsou pojmenovány ulice našeho města (např. Arnošt z 

Pardubic). Krátká informace o osobnostech by v první fázi byla zafoliována u oficiálních cedulí a 

kopie uložena ve škole. Časem by se dalo diskutovat o postupné výrobě např. smaltovaných 

cedulí do jednotlivých ulic. Je také možné krátkou informaci o osobnostech zveřejnit přímo vedle 

stávajících cedulí prostřednictvím čárového kódu. Tento bod by děti měly zjednodušený už proto, že 

jsou ulice v tomto duchu zpracovány abecedně na webu města a na stránkách www.uvaly.cz 

 

3. Aktualizace historie školy, která je zveřejněná na školních webových stránkách. Historické 

budovy školy děti každodenně využívají a bylo by dobré mít historii školy na stránkách školy v 

zajímavějším “balení” a přímo od dětí. Tedy např. prostřednictvím videí, záběrů na staré 

fotografie budov a také ukázka dnešní podoby. Zároveň by bylo zajímavé do videa zahrnout 

záběry přímo na zajímavé stránky starých školních kronik. Jedná se o střednědobý projekt, který 

bude třeba rozfázovat a nabídnout ke zpracování druhostupňovým učitelům či prvostupňovým, 

kteří učí čtvrté a páté třídy. U tohoto a následujícího projektu se předpokládá užší spolupráce s IT 

oddělením školy. 

 

4. Proměna naší obce v průběhu staletí aneb jak se z trhové vesnice stalo město. 

Tento návrh propojuje historii s urbanizací našeho města. Výsledným projektem by mohla být 

vizualizace v závislosti na historickém období (např.  mapa vesnice v 16. stol, 17. stol, 18. stol., 

poté již třeba po dvaceti letech, před a po stavbě viaduktu, až po současnost a plány na další 

zástavbu). 

 

Po společné diskuzi na setkání 24. 3. panuje shoda na realizaci prvního bodu. Druhý bod (názvy 

ulic) již pečlivě zpracovává paní Janurová. Zazněl návrh, aby se děti věnovaly přínosu či životu lidí, 

po kterých jsou pojmenované některé úvalské ulice a jedná se o osobnosti vázané místně např. 

Arnošt z Pardubic, Josef Kožíšek, Josef Nachlinger …. Diskuze o bodu tři rozvířila otázku, kde se v 

současné době nacházejí školní kroniky, či jejich kopie. Návrh číslo čtyři je hodně náročný a jedná 

se o dlouhodobý záměr. Pan Rubeš objasnil, že staré mapy jsou k dispozici v archivu v archivu na 

Chodově a další podklady jsou uloženy v archivu v Dobřichovicích. Bylo by tedy prozatím možné s 

dětmi pouze procházet město a postupně mapovat a do jednoduchého plánu zaznamenávat 

nejstarší domy podle čísla popisného. Návrhem paní Janurové bylo, aby úvalské děti samy 

přinesly a dohledávaly informace o historii domu, ve kterém žijí. Padla také zmínka, že historie 

místa, kde děti žijí, je přímou součástí školního vzdělávacího programu úvalské školy již na prvním 

stupni. Badatelské metody dětí jsou v současnosti velmi vítané a akcentované (viz ČŠI). 
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1. Úvod 
Životopis kronikářky netřeba znovu uvádět, pokud výkon funkce trvá (v roce 
2021 je v úvodu kroniky) a nedošlo k žádné změně. 
 

Obecní kronika dříve a dnes: jak moderní doba proměňuje tradiční profesi 
Vydáno: 2021-11-10 (All day) v rubrice: Veřejné knihovny. Autoři: David Va-
lůšek, Kateřina Janošková: 
„V rámci setkání starostů obcí a knihovníků okresů Zlín a Vsetín byly panem 
Mgr. Davidem Valůškem, ředitelem Státního okresního archivu Zlín, prezento-
vány zajímavé informace ohledně obecních kronik. Představil obecní kroniky 
dříve a dnes a přiblížil, jak moderní doba proměňuje tradiční profesi. V násle-
dující reportáži z jeho vystoupení Vám přiblížíme zajímavé detaily ohledně kro-
nikářské práce, které zaslouží pozornost už jen proto, že zejména v malých 
obcích bývá knihovník a kronikář často jedna a tatáž osoba.“ 
Archivace kronik 
Je dáno zákonem, že do sítě státních archívů (okresních, oblastních a národ-
ního) putují dokumenty všech veřejných institucí, tedy těch, které mají jakýkoli 
podíl na výkonu státní správy či samosprávy. Do jejich péče spadají tedy i 
všechny obce. Všechny dokumenty z těchto institucí podléhají skartačnímu ří-
zení, přičemž je důležité si uvědomit, že skartace se nerovná likvidaci. Skar-
tační řízení je důležitý bod v životě každého dokumentu, který vznikl z úřední 
potřeby. V tuto chvíli se rozhoduje, které dokumenty budou zlikvidovány a 
které budou převzaty do sítě státních archívů a stanou se z nich tedy archivá-
lie. Mezi takto přijímané dokumenty patří i kroniky. Putují do archivů z obcí, 
škol, ale také z dalších institucí, které si kroniky vedou. 
Obecním úřadům od malých vesnic až po statutární města vznikla povinnost 
vést kroniku po vzniku Československé republiky zákonem č. 80/1920. Jedná 
se o jeden z nejkratších a nejstručnějších zákonů a obdobně stručný je i dnes 
platný zákon o kronikách obcí č.132/2006. Ze zákona mimo jiné vyplývá, že 
obce mají povinnost po deseti letech od uzavření svazku odevzdat kroniku do 
archivu. Školám vznikla povinnost vést kroniku již v 70. letech 19. století. Od 
roku 1870 stanovil školní a vyučovací řád povinnost školám zaznamenávat sta-
novené údaje, které byly kontrolovány školní inspekcí. Záleželo pak na učite-
lích, zda kromě dění ve škole sledovali také další události hodné zaznamenání 
v dané obci. V každém případě sahají informačně obvykle mnohem hlouběji 
než později zakládané obecní kroniky. 
Dalším zdrojem archiválií jsou kroniky institucí, které nemají povinnost vést 
kroniku stanovenou ze zákona. Jedná se především o kroniky farní a spolkové. 
Ty se do archivu dostávají zpravidla formou daru nebo na základě smlouvy o 
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úschově. V druhém případě si archiv a daná instituce ve smlouvě přesně sta-
noví podmínky možností studia, které se mohou lišit od přístupu k jiným archi-
váliím uloženým v archivu. Jelikož spolky ani církve neukládají dokumenty v 
archivech povinně, liší se jejich umístění případ od případu. Takže celá řada 
kronik je uschována přímo na farách nebo ve spolkových místnostech či u 
představitelů daných spolků. 
Co je vlastně kronika? 
Jedná se o velmi oblíbený zdroj informací pro historiky laiky i pro historiky od-
borníky. Musí se s ní ale zacházet velmi opatrně. Liší se od klasického úředního 
dokumentu, který nese jasná, nezpochybnitelná data (jako např. rozhodnutí, 
usnesení, které vzniklo hlasováním atp.). Naproti tomu kronika nese záznam 
událostí zpracovaný subjektivním pohledem kronikáře. Často je psaná zají-
mavě, obsahuje množství detailů, ale neměli bychom všemu automaticky sto-
procentně věřit. Nejčastějším neduhem obecních kronik zakládaných po vy-
dání zákona ve 20. letech 20. století je snaha kronikářů zmapovat historické 
události od počátku vzniku obce. Z kronikáře se pak stává tak trochu amatér-
ský historik, a ne vždy se daří zachytit historii kvalitním způsobem a dobře ji 
interpretovat. Kronikář se vyčerpá na záznamech z předešlých let a nemá ka-
pacitu věnovat se aktuálnímu roku, pro který by měl zápisy pořizovat. 
Možnost studia kronik je dvojí. Jednak mohou studující navštívit badatelnu, 
kde je originál uložený k prezenčnímu studiu, další možností je studium digita-
lizovaných kronik. Zde je třeba rozlišovat, zda je možné dokument zpřístupnit 
nebo zveřejnit. Archivy zpřístupňují velkou řadu dokumentů, ale mnohem 
menší skupinu zveřejňují, a to včetně kronik. Zpřístupnění dokumentu zna-
mená přístup pouze v badatelně u vyhrazeného PC. Pokud zveřejňují, zna-
mená to, že zpřístupňují archiválie online, a to je již mnohem složitější s ohle-
dem na nutnou ochranu osobních údajů a mnohdy také autorských práv. 
Digitalizované kroniky a ochrana osobních údajů: 
Výhodou při vystavování digitalizovaných dokumentů je, že se nemusíme obá-
vat jejich znehodnocení. Zveřejňování digitalizovaných archiválií ale přináší 
problém s ochranou osobních údajů. Pro tento případ se řídíme následujícími 
dokumenty: 
• Obecné nařízení o ochraně osobních údajů (GDPR) – Evropské nařízení 
z r. 2016 
• Zákon č. 110/2019 Sb. o zpracování osobních údajů 
• Zákon č. 132/2006 Sb. o kronikách obcí 
Zásadní jsou dvě publikovaná stanoviska: 
1. Ministerstvo vnitra České republiky „Pokud jde o zveřejnění kroniky na 
internetových stránkách obce, je nutné zdůraznit, že zákon obci zveřejňování 
kroniky na internetu neukládá. Na zpracování osobních údajů v kronice jejich 
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zveřejněním na internetu tedy nelze použít důvod plnění právní povinnosti 
podle čl. 6 odst. 1 písm. c) obecného nařízení. Zveřejnění by bylo možné pova-
žovat za zpracování prováděné ve veřejném zájmu nebo pro účely oprávně-
ných zájmů obce (prezentace obce navenek), zásada přiměřenosti zde však 
bude velet k anonymizování osobních údajů. V případě zveřejňování obecních 
kronik na internetu v zásadě nemusejí být anonymizována toliko jména 
osob, která jsou přiměřeně použita jako jména účastníků pamětihodných 
událostí obce a netýkají se soukromého života těchto osob.“ 
2. Úřad pro ochranu osobních údajů „Zákon o kronikách obcí umožňuje 
vedení kroniky v elektronické podobě, nepředpokládá však její zveřejňování 
na webových stránkách obce. Podmínky pro zpřístupňování kroniky stanoví 
§4. Do kroniky může každý nahlédnout ve vymezené době na obecním úřadě. 
Pokud je nahlížení umožněno do kroniky ručně psané nebo do kroniky v po-
době tištěné vázané papírové s číslovanými listy, děje se tak pod dohledem 
kronikáře. To v praxi znamená, že pokud bylo nutné získat souhlas subjektů 
údajů ke zpracování osobních údajů občanů v kronice obce, byl by nutný jejich 
souhlas i ke zpřístupňování osobních údajů pořizováním výpisů, opisů nebo 
kopií takového soupisu nebo k jeho zveřejňování jako zákonem nestanovené 
součásti kroniky na webových stránkách.“ 
Možná řešení, aby byla dodržena při zveřejňování ochrana osobních údajů, 
jsou: 
• anonymizace osobních údajů, tj. přepis kroniky bez osobních údajů (ob-
dobně jako u zápisů zastupitelstva obce), můžeme používat zkratky nebo 
jména vypustit úplně. Dle stanoviska Ministerstva vnitra jsou přípustná v pře-
psaných kronikách do elektronické podoby jména zkrácená, 
• digitalizovanou kroniku nezveřejňovat, ale pouze zpřístupnit například 
na vyhrazeném PC v knihovně nebo na obecním úřadě, 
• zveřejnění pouze starších svazků kronik, kde již nejsou osobní údaje žijí-
cích osob. 
Digitalizují-li si kroniku obce a dají k ní neomezeně přístup prostřednictvím 
webových stránek obce, je to v rozporu s GDPR. 
 
Pomoc státních archiv kronikářům při vedení kronik 
Poskytují metodickou pomoc zveřejňováním různých materiálů na webu pří-
slušného archivu (příručky, prezentace), ale i individuálními konzultacemi 
přímo v archivu, kde si je možno také prohlédnout kroniky vedené v příslušné 
obci i další, řekněme vzorové kroniky. Řada archivů pořádá pro místní kroni-
káře odborné semináře na nejrůznější aktuální témata. Komunikace s archi-
vem je důležitá ve chvíli, kdy nastupuje v obci nový kronikář, kterému jsou ar-
chivy schopny pomoci v začátcích.  
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Situace ve společnosti 
Na začátku roku 2024 (pozn.:tedy po znalostech roku 2023) česká veřejnost 
nejlépe hodnotila práci obecních nebo městských úřadů a práci prezidenta, 
jehož hodnocení je navíc výrazně lepší než vloni. „V případě prezidenta sa-
mozřejmě změna souvisí se změnou v prezidentském úřadu, Miloš Zeman na 
konci svého funkčního období byl vnímán silně kriticky. Hodnocení Petra 
Pavla je sice polarizované, ale stále jasně lepší než u ostatních zkoumaných 
politických aktérů,“ uvádí analytička STEM Jitka Uhrová. U velké části sledo-
vaných oblastí pokračoval trend zhoršování hodnocení, zvláště patrné je to v 
případě hodnocení práce politických aktérů (premiér, vláda, parlament, poli-
tické strany), v nižší míře také u hodnocení možnosti dovolat se práva u 
soudu, vyhlídek do budoucna, sociálních jistot, stavu demokracie a občan-
ských svobod, péče o bezpečnost občanů. 
Nejhůře veřejnost, stejně jako v předchozích letech, hodnotí politickou re-
prezentaci země, ovšem s výjimkou již zmíněné práce prezidenta, u které ne-
gativních hodnocení není tolik jako u ostatních politických aktérů či institucí. 
Nejvíce čtyřek a pětek, známek jasně vyjadřujících nespokojenost, „dostal“ 
od občanů za svou práci premiér (70 %). Dvoutřetinová většina občanů je 
dále nespokojena s činností parlamentu, vlády a s vnitropolitickou situací, 
více než tři pětiny jsou nespokojeny s činností politických stran. Silně nega-
tivně jsou dále vnímány situace mladých rodin, vyhlídky do budoucna nebo 
možnost ovlivňovat veřejné dění. 
Kromě kritického pohledu na politické aktéry a vnitropolitickou situaci jsou v 
posledních letech lidé kritičtější rovněž obecně k úrovni občanských svobod 
a demokracie v naší zemi. Dále se také zhoršuje hodnocení možnosti dovolat 
se práva u soudu. Pohled na justici je po hodnocení práce premiéra a vnitro-
politické situace oblastí, u které se průměrná známka od loňského hodnocení 
nejvíce zhoršila. 
Z klíčových zjištění průzkumu MEDIAN vyplývá, že 90 % respondentů se sho-
duje na tom, že česká společnost je rozdělena a panuje v ní nedůvěra. Vý-
razná většina (80 %) také vidí politiky jako rozdělující faktor a vnímá, že 
společnosti chybí jasná vize. Alarmující je rovněž rostoucí počet psychických 
problémů. S Dnem boje za svobodu a demokracii kontrastuje zjištění, že 
podle 59% lidí se do našich životů vrací cenzura a omezování svobody projevu 
a polovina lidí se občas obává otevřeně vyjádřit své názory. Tři čtvrtiny lidí 
vnímaly riziko omezování svobody v souvislosti s covidem. 
Výzkum přesto naznačuje možná východiska: 77 % lidí by uvítalo celospole-
čenskou diskusi, která by měla za cíl přinést konkrétní řešení pro obnovení 
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důvěry mezi lidmi a spojení rozdělené společnosti - téměř polovina respon-
dentů (47 %) je připravena se zapojit do projektů a činností, které mají za cíl 
zlepšení situace v ČR; dalších 30 % se o tento typ projektů alespoň zajímá. 
Z nejnovějšího průzkumu také vyplývá, že 58 % občanů České republiky 
vnímá ekonomickou situaci a politiku jako hlavní příčiny současné krize ve 
společnosti. Kromě těchto dvou nejčastěji zmiňovaných problémů se na ne-
příznivé situaci podílí dále rozdělená společnost (42 %), dezinformace (40 %) 
a mezinárodní vztahy (36 %). Zdroj internet. 
 
2. Události doma i ve světě 
 

Česko 
Česko 
1. ledna – Bylo ukončeno vysílání televizní stanice ČT3. 
4. ledna – Ve velkochovu v Brodě nad Tichou proběhlo kvůli ptačí chřipce 
vybíjení téměř všech tamních 750 000 nosnic, tedy 15 % všech českých slepic. 
8. ledna – Josef Středula, předseda ČMKOS, se vzdal kandidatury v prezident-
ské volbě. 
13.–14. ledna – V prvním kole prezidentských voleb uspěli Petr Pavel (35,40 
%) a Andrej Babiš (34,99 %). Volby se účastnilo 68,24 % voličů. 
27.–28. ledna – Druhé kolo volby prezidenta České republiky 2023 vyhrál Petr 
Pavel (58,32 %). Volby se zúčastnilo 70,25 % voličů. 
16. února – Novým primátorem Prahy byl zvolen Bohuslav Svoboda. 
8. března – Miloši Zemanovi skončil mandát prezidenta republiky. 
9. března – Petr Pavel složil ústavou předepsaný slib a ujal se funkce prezi-
denta České republiky. 
10. března – Do funkce ministra životního prostředí byl jmenován Petr Hladík. 
20. dubna – Ministr školství Vladimír Balaš oznámil konec na ministerstvu ze 
zdravotních důvodů. 
4. května - Do funkce ministra školství, mládeže a tělovýchovy byl jmenován 
Mikuláš Bek. 
4. června – Vznik nové politické platformy Liberálové. 
29. června – Prezident Petr Pavel jmenoval Marka Výborného novým minis-
trem zemědělství. 
6.–7. července – Na dvoudenní návštěvu České republiky přiletěl ukrajinský 
prezident Volodymyr Zelenskyj. Setkal se s prezidentem Petrem Pavlem, pre-
miérem Petrem Fialou, předsedou senátu Milošem Vystrčilem a předsedkyní 
sněmovny Markétou Pekarovou Adamovou. 



6 
 
 

Kronikářský záznam 2023 
 

21. prosince – Masová střelba na Filozofické fakultě Univerzity Karlovy v 
Praze si vyžádala 15 mrtvých včetně 24letého útočníka Davida Kozáka. Dů-
sledky střelby se projevily i v rozdělené české společnosti a na politické 
scéně. Jeden z ministrů vlády byl v době střelby na ministerském vánočním 
večírku a bylo mu následně vyčítáno, že večírek neopustil a nepřijal příslušná 
opatření. Ministr se za to posléze veřejně omluvil a nebyl koaliční stranou 
z funkce odvolán. 
 
Průměrná míra inflace   
Průměrná míra inflace v České republice za rok 2023 činila 10,7 %. Oproti roku 
2022 došlo ke snížení o 4,4 procentního bodu. Celková roční míra inflace tak 
byla třetí nejvyšší od vzniku samostatné České republiky, nejvyšší byla v roce 
1993, kdy činila 20,8 %. Vývoj spotřebitelských cen nejvíce ovlivnil nárůst cen 
bydlení (nájemné, elektřina, vodné, stočné, teplo a teplá voda), alkoholických 
nápojů a tabáku (lihoviny, pivo, víno, tabákové výrobky), stravovacích a uby-
tovacích služeb. Naopak došlo k poklesu cen potravin, nealkoholických nápojů 
nebo pohonných hmot. 
 
Nezaměstnanost v ČR 
Celkově je v EU bez práce 12,6 milionu lidí, z toho 11 milionů v eurozóně. 
Nejvyšší míru nezaměstnanosti vykázalo Španělsko (11,9 %) a Řecko (9,4 %), 
nejnižší naopak Česko (2,4 %), Island (2,8 %) a Polsko (2,8 %). 
 
Redakce Života Úval uveřejnila počátkem roku tento článek: 
„1.1.2023 uplynulo třicet let od okamžiku, kdy se Československo rozpadlo 
na dva samostatné státy. Národy spolu procházely dějinami po většinu 20. 
století a sdílely nejen název a hranice, ale také sportovní a kulturní úspěchy 
a bratrské soužití, zejména na pomyslné hranici mezi národy. Slováci prostě 
byli mezi námi a Češi a Moraváci či Slezané se Slováky. 
26. srpna 1992 podepsali ve vile Tugendhat tehdejší český premiér Václav 
Klaus a slovenský premiér Vladimír Mečiar smlouvu o rozdělení Českosloven-
ska. Od 1. ledna 1993 vznikly na mapě Evropy dva nové státy – Česká repub-
lika a Slovensko. 
Vila Tugendhat byla tehdy ještě vládním objektem. Jednání o rozdělení státu 
probíhala právě zde snad i poněkud symbolicky z toho důvodu, že Brno leží 
zhruba na půli cesty mezi Prahou a Bratislavou.  
Československo zaniklo po 74 letech a 64 dnech od svého založení uplynutím 
31. prosince 1992, kdy zanikla Česká a Slovenská Federativní Republika. 
Česká republika a Slovenská republika se tak 1. ledna 1993 staly jejími ná-
stupnickými státy a samostatnými subjekty mezinárodního práva. 
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Československo již během své historie jednou přestalo de facto existovat, a 
to od 14.–15. března 1939 okupací Čech, Moravy a Slezska nacistickým Ně-
meckem, následně vyhlášením samostatného Slovenského státu až do konce 
2. světové války. Podkarpatskou Rus v té době obsadilo z velké části Maďar-
sko. Po skončení druhé světové války byl československý stát obnoven s pl-
nou právní kontinuitou na první republiku, ovšem již bez Podkarpatské Rusi, 
která byla dohodou vlády ČSR a SSSR odstoupena 29.6.1945 Sovětskému 
svazu. (Informace převzata částečně z wikipedie)“.  
 

Svět 
 
1. ledna - Švédsko se ujalo Předsednictví EU. 
Evropským hlavním městem kultury v roce 2023 jsou maďarský Veszprém, 
rumunský Temešvár a řecký Eleusis. 
Chorvatsko se stalo 20. členským státem eurozóny a 27. částí Schengenského 
prostoru. 
Volným dílem se staly knihy Ivana Olbrachta, Fráni Šrámka, Bedřicha Hroz-
ného aj. 
5. ledna – Ve Vatikánu byl pohřben někdejší papež Benedikt XVI. 
10. ledna – Společnost Microsoft ukončila rozšířenou podporu operačního 
systému Windows 8.1. 
3. února – USA oznámily, že sledují údajné čínské špionážní balóny nad Ame-
rikou, přičemž první balón se vznášel z Yukonu do Jižní Karolíny, než byl ná-
sledující den sestřelen, a druhý se vznášel nad Kolumbií a Brazílií. 
6. února – Turecko a severní Sýrii zasáhlo ničivé zemětřesení o síle 7,8 stupně. 
21. února – Ruský prezident Vladimir Putin oznámil pozastavení účasti na 
nové dohodě START o snížení počtu nasazených strategických zbraní dojed-
nané roku 2010 v Praze. 
5. března – Parlamentní volby v Estonsku vyhrála Reformní strana dosavadní 
premiérky Kaji Kallasové. 
6. března – Vůdkyně běloruské opozice Svjatlana Cichanouská byla in absen-
tia odsouzena k 15 letům odnětí svobody. 
9. března – Při střelbě v náboženském centru v Hamburku zahynulo 8 osob 
včetně pachatele. 
12. března – Proběhl 95. ročník udílení Oscarů, nejlepším filmem se stalo 
Všechno, všude, najednou, za nejlepší herecké výkony byli oceněni Brendan 
Fraser a Michelle Yeoh. 
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17. března – Mezinárodní trestní soud v nizozemském Haagu vydal meziná-
rodní zatykač na ruského prezidenta Vladimira Putina v kauze deportací ukra-
jinských dětí do Ruska. 
27. březen - Maďarský parlament ratifikoval vstup Finska do NATO. 
Novým premiérem Skotska byl zvolen Humza Yousaf. 
30. březen - Turecký parlament ratifikoval vstup Finska do NATO. 
2. dubna – parlamentní volby ve Finsku a Bulharsku, prezidentské volby v 
Černé Hoře. 
4. dubna – Finsko se stalo 31. členem NATO. 
14. dubna - Dle odhadů OSN se nejlidnatější zemí světa stala Indie. 
Evropská kosmická agentura (ESA) vypustila sondu JUICE, která má pátrat po 
životě v Jupiterově soustavě. Datum jejího příletu se předpokládá na rok 
2031. 
25. dubna – Americký prezident Joe Biden oficiálně oznámil kandidaturu v 
amerických prezidentských volbách 2024. 
5. května – Světová zdravotnická organizace vyhlásila ukončení stavu ohro-
žení veřejného zdraví mezinárodního významu kvůli pandemií covidu-19. Ce-
losvětově si pandemie nemoci covid-19 vyžádala téměř 7 milionů obětí. 
„Pandemie covidu-19 ukázala, že síla EU spočívá v její jednotě, a to i v případě 
závažných zdravotních krizí. Díky evropské solidaritě, která se projevila při 
sdílení zdravotnického materiálu, léčbě pacientů v zahraničí, pomoci s repa-
triací občanů a při znovunastartování ekonomiky, jsme dokázali společně 
ochránit zdraví občanů a překonat i tu nejobtížnější fázi pandemie…“ řekla 
v roce 2023 předsedkyně Evropské komise Ursula von der Leyenová k oficiál-
nímu ukončení pandemie covidu-19. 
6. května – Proběhla Korunovace Karla III. a Camilly. 
8.–21. května – Turnaj Blast Paris Major 2023 ve hře Counter-Strike: Global 
Offensive vyhrál tým Vitality. 
14. května – Parlamentní volby v Turecku vyhrála vládnoucí strana prezidenta 
Erdoğana, který zároveň vyhrál první kolo prezidentských voleb. 
15. května – Slovenská prezidentka Zuzana Čaputová jmenovala úřednickou 
vládu Ľudovíta Ódora. 
21. května – Parlamentní volby v Řecku vyhrála strana dosavadního premiéra 
Nová demokracie. 
28. května - Druhé kolo prezidentských voleb v Turecku těsně vyhrál dosa-
vadní prezident Recep Tayyip Erdoğan. 
6. června – Byla protržena Kachovská přehrada na Ukrajině při konfliktu s 
Ruskem. Protržení znamenalo ekologickou katastrofou a problém pro obyva-
tele žijící v širokém okolí. 
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11. června – Předčasné parlamentní volby v Černé Hoře vyhrálo nové hnutí 
Evropa teď. 
18. června – Nehoda ponorky Titan, která se ztratila v mezinárodních vodách 
severního Atlantského oceánu u pobřeží kanadského ostrova Newfoundland, 
během turistické výpravy k vraku Titaniku. 
20. června – Slovenská prezidentka Zuzana Čaputová uvedla, že se nebude 
ucházet o funkci prezidentky pro druhé volební období. 
22. června – Americká pobřežní stráž oznámila, že pětičlenná posádka pohře-
šované ponorky Titan je po smrti. Ponorka s nejvyšší pravděpodobností im-
plodovala. 
23. – 24. června – proběhla tzv. Vzpoura Wagnerovy skupiny jako reakce na 
spory Jevgenije Prigožina a jeho Wagnerovy skupiny s ruskou vládou a armá-
dou 
26. června – Předčasné parlamentní volby v Řecku opět vyhrála strana dosa-
vadního premiéra Nová demokracie. 
21. června – 2. července – 3. Evropské hry 2023 v polském Krakově. 
1. července – Španělsko se ujalo Předsednictví EU. 
20. července – 20. srpna – Mistrovství světa ve fotbale žen v Austrálii a na 
Novém Zélandu, vyhrál tým Španělska. 
23. července – Parlamentní volby ve Španělsku vyhrála Lidová strana. 
26. července – V Nigeru probíhá vojenský převrat, současného prezidenta 
Mohameda Bazouma vojáci zajali. Byl také vyhlášen celostátní zákaz vychá-
zení a byly uzavřeny hranice země. 
1.–6. srpna – Proběhly Světové dny mládeže v portugalském hlavním městě 
Lisabonu. 
9. srpna – V Ekvádoru zemřel při atentátu kandidát na prezidenta Fernando 
Villavicencio. K útoku se přihlásil gang Los Lobos a vyhrožoval i dalšími útoky. 
Země vyhlásila výjimečný stav. 
23. srpna - V Rusku bylo sestřeleno soukromé letadlo Jevgenije Prigožina, 
vůdce Wagnerovy skupiny. Ten společně s dalšími lidmi na palubě, včetně 
Dmitrije Utkina, zahynul. 
Indická sonda Čandraján-3, úspěšně přistála u kráteru Manzinus na Měsíci. 
27. srpna – Prezidentské volby v Zimbabwe vyhrál stávající prezident Emmer-
son Mnangagwa. 
8. září – Maroko zasáhlo silné zemětřesení o síle 6,9 stupně Richterovy škály. 
9. září – V Indii začal summit G20. 
19. září – Ázerbájdžán získal zpět pod kontrolu Náhorní Karabach. Na 120 000 
Arménů odešlo do Arménie. 
30. září – Parlamentní volby na Slovensku vyhrála strana SMER-SD v čele s 
Robertem Ficem. 
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5. října – Ruská raketa zasáhla ukrajinskou obec Hroza a zabila na padesát 
lidí. 
7. října – Útok palestinských teroristů z hnutí Hamás na Izrael. Při útoku bylo 
zabito nejméně 900 Izraelců. 
8. října – Izrael vyhlásil válečný stav a nařídil totální blokádu pásma Gazy. 
9. října – Východní Slovensko zasáhlo zemětřesení o síle 5,1 Richterovy stup-
nice, nejvíce zasažena byla obec Ďapalovce. 
10. října – Společnost Microsoft ukončila rozšířenou podporu operačních sys-
témů Windows Server 2012 a Windows Server 2012 R2. 
11. října – Afghánistán zasáhlo silné zemětřesení o síle 6,3 stupně Richterovy 
stupnice. 
15. října – parlamentní volby v Polsku vyhrála vládnoucí strana Právo a spra-
vedlnost. 
22. října – Parlamentní volby ve Švýcarsku vyhrála Švýcarská lidová strana. 
28. října – Izrael zahájil invazi do Pásma Gazy rozsáhlým pozemním útokem. 
 

Válka na Ukrajině 
V minulém roce se Ukrajincům podařilo dobudovat protiraketový deštník, 
paralyzovat ruskou černomořskou flotilu a zadržet další postup invaze, mimo 
jiné zničením několika tisíců tanků. Jejich vlastní ofenzíva ale skončila v mi-
nových polích. Rok 2023 průlom ve válce na Ukrajině nepřinesl. Shoduje se 
na tom většina analytiků v aktuálních bilančních textech. Nenaplnil se v pod-
statě žádný z optimistických scénářů, které se loni objevovaly v tematických 
prognózách. Zjara se nepodařilo vyprostit z obklíčení Bachmut, jenž padl na 
konci května. V létě se z vojenského hlediska nezměnilo nic podstatného ani 
zničením Kachovské přehrady, ani Prigožinovým pokusem o puč. 
Bez velkých průlomů skončila v posledku i dlouho očekávaná ukrajinská pro-
tiofenzíva zahájená 4. června. Ukrajincům se sice podařilo osvobodit několik 
vesnic na Donbase a v Záporoží, neprorazili ale ani donbaskou frontu, ani 
hlavní linii Surovikinovy soustavy zákopů a minových polí na jihu. Během pod-
zimu zablokovali v USA Trumpovi republikáni další balík pomoci Ukrajině v 
hodnotě 60 milionů dolarů. V rámci EU pak zablokovalo podobně 20 milionů 
eur orbánovské Maďarsko. 
S nástupem prosince ohlásila Ukrajina „přeplánování bojových akcí“ kvůli ne-
dostatku peněz a munice. Krátce po Vánocích pak ohlásilo svůj vlastní průlom 
v donbaské frontě Rusko, když jeho jednotky ovládly soustavu zákopů a opěr-
ných bodů na místě doněckého příměstí Marjinka, dnes zcela zničeného. 
„Válka se táhne přes jednadvacátý měsíc (…) a vojáci jsou přirozeně vyčer-
paní. Navíc vědí, že Rusko má mnohem větší armádu, více zbraní i munice. 
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Na mysl se jim tak derou nepříjemné otázky typu, jak může Ukrajina něco 
takového úplně porazit,“ napsal k podzimní atmosféře na bojištích Max Hun-
der, reportér agentury Reuters. 
Není pravdou, že by se Ukrajincům za rok 2023 nic nepovedlo. Především s 
pomocí západních zařízení vybudovali relativně účinný systém protiletecké a 
protiraketové obrany — dnes zachytává více než 70 procent vyslaných dronů 
a střel. 
Ukrajincům se rovněž podařilo získat britské a francouzské střely s doletem 
několika set kilometrů a během roku vyřadit jednu ponorku a tři další velké 
ruské lodě. Naposledy šlo o Novočerkask, výsadkové plavidlo třídy Ropucha 
zničené 26. prosince. 
Přesto se stále nedaří zabránit ani pokračující destrukci civilních budov a in-
frastruktury v ukrajinských městech, ani desítkám civilních obětí, jež každý 
velký ruský útok zpravidla stojí. Zhusta ostřelovány jsou zejména Charkov, 
Cherson a Oděsa. V posledních dnech naopak Ukrajinci sami podobně útočí 
na ruský Bělgorod. 
„Ve dnech kolem Nového roku raketových útoků přibylo. Zčásti se to očeká-
valo, protože Rusko se podobně chovalo už před rokem a také byly informace 
o hromadění raket na odpalištích. Zčásti ale i tak intenzita útoků překvapila 
(…) Ukrajinský úder na Bělgorod je místními médii rámován jako náležitá re-
akce,“ hlásila k poslednímu dění pro Deutsche Welle Sonia Phalnikarová, 
zpravodajská stanice v Kyjevě. 
Ukrajinská diplomacie a její nejbližší spojenci se snaží dále lobbovat u Ně-
mecka, Francie, Británie a USA, aby dodaly Ukrajině opravdu vše, co slíbily, a 
nad to i sofistikovanější typy střel a raket. Velkým tématem jsou jinak i vni-
troukrajinské mocenské spory, zejména mezi armádním velením a okolím 
prezidenta Zelenského. 
Rusko oficiálně stále opakuje, že cíli jeho kampaně zůstávají neutralita, de-
militarizace a denacifikace Ukrajiny, přitom však soustavně dalekonosnými 
útoky devastuje ukrajinská města. Vyjednávání se v současnosti vedou takřka 
výhradně pouze o výměnách zajatců. 
Počty dosavadních obětí ruské invaze se odhadují asi na tři sta tisíc na ruské 
straně a sto tisíc na ukrajinské. Počet úmrtí civilistů zdokumentovaných po-
zorovací misí OSN překročil v listopadu deset tisíc. Skutečných civilních obětí 
je ale takřka určitě mnohem více. 
Celý článek je převzat ze zpravodajství na  internetu. 
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Uprchlická krize 
Počet žadatelů o azyl v zemích EU se v loňském roce meziročně zvýšil o 18 
procent na 1,14 milionu, což je nejvíce od migrační krize z let 2015 a 2016. 
Oznámila to Agentura Evropské unie pro otázky azylu (EUAA). Nejčastěji azy-
lanti přicházeli ze Sýrie, Afghánistánu či Turecka a mířili do Německa či Fran-
cie. Více než polovina vyřízených žádostí byla loni zamítnuta. Téměř 900 tisíc 
žádostí ke konci roku 2023 čekalo na vyřízení, z toho asi polovina déle než půl 
roku. 
Nejvíce zastoupeni mezi žadateli o azyl v EU jsou podle studie EUAA nadále 
Syřané (181 tisíc žádostí) a Afghánci (114 tisíc). Zatímco loni počet syrských 
žadatelů meziročně stoupl o 38 procent, počet afghánských žadatelů ve srov-
nání s rokem 2022 klesl o 11 procent. Třetí nejpočetnější skupinou mezi ža-
dateli o azyl jsou nově občané Turecka (101 tisíc), kteří loni podali o 82 pro-
cent více žádostí než předloni. 
Počet Palestinců, kteří požádali o azyl, se v důsledku války mezi Izraelem a 
teroristickým hnutím Hamás zvýšil na rekordních téměř 11 600. Zpráva uvádí, 
že je obtížné správně zaznamenat jejich počet, protože většina členských 
zemí EU Palestinu jako stát neuznává. 
Nejvyhledávanější zemí mezi žadateli o azyl bylo podle EUAA loni nadále Ně-
mecko, kde o azyl žádalo 29 procent (334 tisíc) příchozích do EU. Dalšími nej-
častějšími destinacemi migrantů jsou Francie s 15 % (167 tisíc), Španělsko se 
14 % (162 tisíc) a Itálie s 12 % (136 tisíc žádostí o azyl). Česko loni zazname-
nalo třetí nejnižší počet žádostí o azyl na počet obyvatel. 
Na konci roku 2023 přibližně 4,4 milionu uprchlíků z Ukrajiny požívalo do-
časné ochrany v EU, Norsku a Švýcarsku. „Česká republika hostila nejvíce 
příjemců v přepočtu na obyvatele, následovalo Bulharsko, Estonsko, Litva a 
Polsko,“ uvádí EUAA. 
 

Válka v Izraeli 
Válka Izraele s Hamásem je ozbrojený konflikt, který neoficiálně začal ráno 7. 
října 2023 kombinovaným raketovým ostřelováním izraelského území a po-
zemním útokem teroristů Hamásu proti vojenským a civilním cílům v Izraeli 
(včetně masakru na hudebním festivalu v Re'im). Při pozemním útoku mili-
tantů Hamásu ze dne 7. října 2023 bylo na izraelském území zabito 695 civi-
listů, včetně 36 dětí, 373 příslušníků bezpečnostních sil a 71 cizinců. Izraelská 
vláda vyhlásila výjimečný stav. Izraelský předseda vlády Benjamin Netanjahu v 
celostátním projevu po zahájení útoků prohlásil, že Izrael „je ve válce“. Pales-
tinští ozbrojenci, kteří pronikli do Izraele, se dostali do několika kibuců v blíz-
kosti Pásma Gazy a také do města Sderot. Palestinské i izraelské zdroje 
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informovaly o tom, že palestinští ozbrojenci zajali izraelské vojáky a civilisty 
včetně dětí a žen; 137 osob bylo jako rukojmích odvezeno do Pásma Gazy. Od 
začátku útoku byly rovněž hlášeny četné případy násilí vůči palestinským civi-
listům, na které Hamás dle svého tvrzení odpovídal násilím na izraelské straně. 
Izrael na útok odpověděl leteckými útoky proti odpalištím raket, velitelským 
centrům Hamásu, přičemž byly zasaženy i civilní objekty včetně nemocnice 
Šífa, která poskytovala uprchlické útočiště až 50 000 civilistů a podle izrael-
ských tvrzení byla využívána jako základna Hamásu. Válka pokračovala dál 
v roce 2024… 
Při odvetných izraelských útocích v Pásmu Gazy bylo podle OSN do konce 
února 2024 zabito přes 30 000 Palestinců, většina civilistů, včetně minimálně 
14 000 dětí a 9 000 žen a 1,9 milionu obyvatel Gazy muselo opustit své domovy 
a uprchnout na jih území. Podle analýz byla do konce ledna 2024 izraelskými 
nálety a armádou zničena nebo zásadně poškozena polovina budov v Pásmu 
Gazy. Izrael také odpojil palestinskému obyvatelstvu přísun vody, elektrické 
energie a blokoval přísun humanitární pomoci, a to včetně základních léků (viz 
také totální blokáda Pásma Gazy). Nejpozději v březnu začaly OSN a různé 
země varovat před hrozbou hladomoru v Pásmu Gazy. 
Svět se zapojuje do humanitární pomoci v Pásmu Gazy, ale veškeré snahy jsou 
ztěžovány stálými útoky a nerespektováním možných volných průchodů na 
místo určení pro dodávky. Těžká je i práce dobrovolníků. Svět je lehce rozdělen 
na absolutní podporovatele útoků proti Hamásu a na ty, kteří by rádi vyjedná-
váním dosáhli vydání rukojmí a příměří. 
 

Sociální sítě 
Poznámka kronikářky: přebírá velmi podrobnou informaci o médiích právě 
z těchto médií, protože za pár let dojde určitě k obrovské změně vnímání 
světa informací a technologií, že tyto dnešní budou pomalu zapomenuty, a 
proto do kroniky událostí ve světě, které se týkají každého z nás, je třeba je 
zachytit se všemi detaily jejich existence. 
Můžeme rozlišovat – sociální média a sociální sítě. V podstatě jsou si po-
dobné.  
Sociální média jsou nástroje, které umožňují lidem tvořit, sdílet a vyměňovat 
mezi sebou informace a multimediální obsah v rámci virtuální komunity nebo 
sítě. Spadají do podmnožiny médií, které považujeme za formu sdělovacích 
prostředků. Jedná se o vysoce interaktivní platformy, které za pomocí mobil-
ních a webových zařízení poskytují efektivní způsob tvorby vlastního obsahu. 
Těmito možnostmi sociální média zásadně změnila způsob, jak mezi sebou 
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organizace, komunity, podniky i jednotliví uživatelé komunikují. Patří mezi ně 
i přechod klasických zpráv papírových novina na moderní média. 
Patrně nejrozšířenějším typem sociálních médií jsou platformy (Facebook, In-
stagram, Twitter a další). 
Sociální sítě jsou okruhy uživatelů na sociálních mediích (např. okruh mých 
přátel na Facebooku, skupiny, fóra atd.). 
Od tradičních médií se sociální média odlišují v mnoha ohledech. Zásadním 
rozdílem je, že tradiční médium představuje jediný zdroj informace, kdežto 
na sociálním médiu informace z mnoha zdrojů proudí k mnoha uživatelům. 
Velkým rozdílem je také možnost okamžité reakce, editace, komentáře či ji-
ného zásahu do obsahu. 
 
Sociální média se stávají nedílnou součástí online života, jelikož jejich prvky 
jsou stále častěji zakomponovány do tradičních webů (např. sekce pro ko-
mentáře, tlačítka pro sdílení). Po obchodní stránce jsou sociální média využí-
vána k propagaci produktů, zviditelnění značky, navázání bližšího kontaktu se 
zákazníkem či rozjetí nového businessu. 
Sociální média se v čase vyvíjejí a vzdalují svým kořenům. Sociální média, 
která vyrostla na tom a jenom díky tomu, že uživatelům ukazovala vše, co si 
uživatelé objednali, se postupem času mění na stroj snažící se jen co nejvíce 
připoutat diváka s cílem ukázat mu co nejvíce inzerce. 
Sociální média mají i desítky negativních vlivů zejména mezi mládeží. Obje-
vuje se již delší dobu název Influencer (přesněji ovlivňovač, anglické slovo 
influence znamená česky „vliv“). Je to označení pro osobnost známou na so-
ciálních sítích nebo jiných sociálních médiích, která prostřednictvím nahra-
ného obsahu (typicky autorská videa) ovlivňuje postoje, názory anebo cho-
vání významného množství lidí (svých sledujících). V Úvalech je známou in-
fluencerkou Jarka Broki, která jako tramvajačka pracuje s videi z dopravy, ale 
i cestování, vaření. Občas se věnuje i dění v Úvalech a dokumentuje je. Jsou 
viditelná na YouTube. 
Sociální síť (z angl. social network nebo community network) v rámci pojmů 
virtuálního světa můžeme definovat jako online službu, která na základě re-
gistrace umožní vytvořit profil uživatele, pod kterým lze tuto službu využívat 
zejména ke komunikaci, sdílení informací, fotografií, videa atd. s dalšími re-
gistrovanými uživateli. 
Sociální sítě jsou v současné době velice často diskutovaným tématem a jsou 
označovány za celosvětový fenomén. Tvrzení o fenoménu není nikterak pře-
hnané, neboť se plně naplňují prognózy, které předpovídaly nárůst uživatelů 
sociálních sítí z 0,97 miliardy v roce 2010 na neuvěřitelných 2,5 miliardy 
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uživatelů v roce 2018 – pokud budeme brát v úvahu fakt, že počet lidí na pla-
netě Zemi je 7,2 miliardy, jedná se o více jak třetinu celé zemské populace. 
Takto významný růst je rovněž výsledkem popularizace mobilních technologií 
a neustálého růstu dostupnosti mobilního internetu. Mobilní užívání sociální 
sítě je dle výzkumů nejoblíbenější aktivitou při užívání smartphonu (chytrého 
telefonu), až poté následuje posílání zpráv, pořizování fotografií a hraní her 
pro mobilní platformy. 
Kromě přínosů však užívání sociálních sítí přináší svá rizika. Zpravidla jsou ale 
způsobená neuvážlivostí a neobezřetností samotných uživatelů. Dle názoru 
mnoha odborníků dnešní populace s možnostmi sociálních sítí v oblasti své 
bezpečnosti ještě neumí nakládat. 
Uživatelé zpravidla nečtou podmínky užívání sociálních služeb a v rámci této 
a dalších nevědomostí si nejsou vědomi, že např. osobní údaje zadané při 
registraci mohou být lehce dohledány dalšími uživateli nebo mohou být 
v rámci podmínek užívání předávány třetím stranám. 
Stejně tak sdílení informací – názorů, fotografií apod. nese svá rizika, pokud 
není profil uživatele dobře zabezpečen a ochráněn proti zneužití. Veškeré 
osobní údaje jsou cenným artiklem, se kterým se v rámci virtuálního světa 
velice čile obchoduje. V lepším případě jsou osobní údaje užity pouze k mar-
ketingovým účelům, v horším případě mohou být zneužity k páchání trestné 
činnosti. 
Dnes je již např. běžnou praxí personálních oddělení různých společností pří-
padné zájemce o pracovní pozici „lustrovat“ skrze sociální sítě a na základě 
zjištěných údajů rozhodnout o přijetí či nepřijetí. Evidují se i případy, kdy po-
jišťovna odmítla pojistné plnění v rámci úrazového pojištění, neboť pojistník 
uvedl, že úraz mu znemožňuje pohyb, zatímco na svém profilu zveřejnil vi-
deo, ve kterém je v danou dobu zaznamenán, jak se aktivně věnuje své oblí-
bené sportovní činnosti. 
V současné době je se značným náskokem největší sociální sítí Facebook 
s téměř dvěma miliardami registrovaných uživatelů (2,41 miliardy – listopad 
2019). 
Sociální sítě lze rozdělit do několika kategorií: 
Profilově založené sociální sítě – Facebook (Nejrozšířenější sociální síť na 
světě i v ČR. Obrovské možnosti marketingu a cílení.), Baidu Tieba, VKon-
takte, LinkedIn (Pracovní trh online v sociální síti s funkcemi vedených blogo-
vých a skupinových vláken).  
Obsahově založené sociální sítě - YouTube.com (Video obsah se stává tren-
dem tisíciletí. Platforma a sociální síť pro jakéhokoli uživatele internetu.), In-
stagram (Platforma pro sdílení vizuální kreativy, fotek a krátkých videí. Popu-
lární mezi mladou generací., také výroky politiků a je používán i města 
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k informování obyvatel), Snapchat (Populární aplikace pro posílání fotek a 
sdílení videí, které automaticky zmizí po zhlédnutí anebo určitém čase), 
Last.fm, Pinterest (Síť pro sdílení obrázků a vytváření kolekcí a alb, tzv. online 
bookmarking fotografií. Uživatelé ji používají pro inspiraci a vizualizaci). 
Virtuální sociální sítě - Second Life, World of Warcraft, World of Tanks 
Micro-blogovací sociální sítě – Twitter (Krátké zprávy původně pro novináře 
s hashtagy se sdílí dnes mezi mladou i starou generací), Jaiku 
Komunikační služby - Facebook Messenger, WhatsApp, Viber. 
Nejužívanější sociální sítě v České republice: Facebook, , Snapchat, YouTube, 
Ask.fm, Musical.ly, Omegle.com, Badoo, TikTok (Krátká taneční videa tvo-
řená pro zábavu, parodii anebo bez jakéhokoli účelu. Jedna z nejnebez-
pečnějších sítí s podezřením zneužívání cizími mocnostmi) 
 
Jak už bylo řečeno, existují velká rizika sociálních sítí. Prakticky každé užívání 
sociální sítě zpravidla obnáší sdělování a sdílení osobních údajů, myšlenek, 
zážitků a dalších informací udržujících dobré vztahy s přáteli. Je ale třeba si 
uvědomit, že vše to, co se na internetu zveřejní, již povětšinou nelze vzít zpět. 
Je namístě si dobře rozmyslet, co o sobě a svém soukromí uživatel na inter-
netu zveřejní. A praxe potvrzuje, že zejména děti se svým soukromím na in-
ternetu nakládat neumějí! 
Nezveřejňujte o sobě na internetu to, co byste nezveřejnili na sloupu veřej-
ného osvětlení ve svém bydlišti. 
Denně je internetovými zloději odcizeno mnoho virtuálních identit (např. 
profilů na sociální síti), včetně všech fotografií a konverzací s dalšími uživateli. 
Rovněž ani zloději v reálném světě nezahálejí a jdou s dobou. Tipaři lupičů 
bytů a domů dnes mají velice ulehčenou práci, a to právě díky sociálním sítím. 
Dle fotografií sdílených na sociálních sítích z interiéru domu nebo bytu mají 
podrobný přehled, jakým majetkem uživatel disponuje. Za statusů uživatele 
mohou vypozorovat životní rytmus rodiny a tím vytipovat nevhodnější dobu 
k vloupání. 
Rizika sociálních sítí týkající se primárně dětí lze rozdělit takto: Kyberši-
kana, Sexting, Kybergrooming, Kyberstalking. 
„Desatero“ bezpečného užívání sociální sítě 

1. Přečtěte si podmínky užívání sociální sítě před registrací a zjistěte, jak 
bude nakládáno s Vašimi osobními údaji ze strany provozovatele (zda 
nebudou poskytovány třetím stranám). 

2. Čím méně toho o sobě při registraci vyplníte, tím je menší riziko, že se 
vám něco stane. 

3. Naučte se nastavovat různá práva svým přátelům – např. svým spolu-
pracovníkům nastavte nižší než členům rodiny. 



17 
 
 

Kronikářský záznam 2023 
 

4. Nesdílejte své intimní fotografie. Mohou být zneužity. 
5. Nesdílejte komentáře ani statusy, které mohou být použity proti vám 

– např. pomlouvat nadřízeného v pracovní době. 
6. Pokud pojedete na delší dobu mimo své obydlí, nesdílejte tuto skuteč-

nost, leda až po návratu. 
7. Zapněte kontrolu obsahu a příspěvků, kde jste označeni. 
8. Neposkytujte hrám a dalším aplikacím obsaženým v sociálních sítích 

své osobní údaje – např. informace o poloze nebo seznam přátel. 
9. Pravidelně v nastavení zabezpečení kontrolujte, na jakém zařízení jste 

přihlášeni – zda jste se někde (např. ve škole nebo v práci) nezapo-
mněli odhlásit. 

10. Potvrzujte přátelství pouze osobám, které znáte. 
11. Cokoliv vložím na sociální síť, již zpravidla nelze vymazat! 
12. Neužívejte funkci přihlášení do jiných online služeb pomocí svého 

účtu na sociální síti – např. přihlášení do internetového obchodu po-
mocí FB účtu – předáváte své přihlašovací údaje třetí osobě!!! 

 

 
 
ČESKÉ SOCIÁLNÍ SÍTĚ 
Mezi nejznámější české sociální sítě patří: 

• Dikobraz.cz – sociální síť humoristů 



18 
 
 

Kronikářský záznam 2023 
 

• Bezones.cz – komunita majitelů firem pro vzájemnou spolupráci 
• Lide.cz – prostor pro blogy, chat a seznamku 
• Libimseti.cz – internetová seznamka 
• SitIT.cz – propojení vědeckých pracovníků v ČR 
• SportCentral.cz – vyhledávání sportovních zařízení, trenérů a spor-

tovců 
• ČSFD.cz – sociální síť pro filmové fanoušky 
• SCUK.cz – sociální síť pro milovníky dobrého jídla 
• Sousede.cz – sociální síť pro lidi žijící v SVJ/BD 
• Alik.cz – pro kluky a děvčata ke kamarádění a pro zábavu 

 
Řada českých sociální sítích se formovala přes obsahové weby, blogovací 
portály, diskuzní a recenzní fóra anebo komunitní portály. Spuštění Face-
booku v České republice způsobilo velké změny ve vnímání sociálních sítích 
a mnoho komunitních projektů začalo upadat. Uživatelé se přesouvaly na 
Facebook a případně další mezinárodní platformy. Během 5 let po spuštění 
Facebooku v České republice klesla návštěvnost českého portálu Xchat.cz o 
70% a portálu Libimseti.cz dokonce o 90%. Podobně jako Facebook „zničil“ 
americký MySpace, tak výrazně ovlivnil fungování a popularitu řady českých 
služeb. Některé provoz ukončily, jiné změnily majitele a snažily se vydáním 
nové verze přilákat nové uživatele. Bohužel ve většině případů to nepo-
mohlo.  
Jak se dá na sociálních sítích vydělat? 
Způsobů, jak vydělat peníze na sociálních sítích existuje celá řada. Pokud se 
stane sociální síť celosvětově úspěšnou, pak zřejmě nejvíce na ni vydělávají 
zakladatelé. Pokud tedy nemáte IT dovednosti, nejste programátoři anebo 
podnikatelé vizionáři, pak máte v zásadě dvě možnosti, jak využít sociální 
sítě finančně. První z nich je stát se influencerem. Vytvoříte si atraktivní pro-
fil a budete přidávat zajímavé příspěvky. Vaším cílem je de facto získat co 
nejvíce followerů, kteří vás sledují, lajkují fotky a přidávají komentáře. Ná-
sledně můžete oslovit společnosti a firmy a domluvit placenou finanční spo-
lupráci. Tento způsob se nazývá také jako influencer marketing. Tyto infor-
mace se spíše vztahují k předchozím letům. V roce 2024 kronikářka bude ak-
tualizovat počet uživatelů. Kronikářka využívá pro své čerpání zdrojů pouze 
faceboook, kde skupiny z Úval komunikují a tím se lze dostat k informacím 
z úvalským čtvrtí a spolků. I město zde informuje a prý používá i Instagram, 
ale k tomuto médiu není kronikářka připojena a nehodlá tak učinit. 
 
V tomto roce je již nabíledni, že je třeba se zmínit o dalších fenoménech naší 
doby. Je to AI a Fake news a z toho odvíjející se trestná činnost. 
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Uměla inteligence patrně bude prudce měnit kyberprostor ve prospěch i ne-
prospěch lidstva. Jak ovlivňují obě další kapitoly život mezi občany Úval je 
popsáno v kapitole Informovanost obyvatel.  
 

Umělá inteligence 
Tato definice a informace o AI je převzata z wikipedie 
Umělá inteligence (artificial intelligence, AI) je inteligence projevovaná stroji, 
zejména počítači s vhodným programovým vybavením, a zároveň je to obor 
informatiky zabývající se tvorbou takových počítačových systémů, které řeší 
komplexní úlohy jako je rozpoznávání či klasifikace, např. v oblastech zpraco-
vání obrazu (ve formě pixelů) či zpracování psaného textu či mluveného ja-
zyka (ve formě počítačového kódu), nebo plánování či řízení na základě zpra-
cování velkých objemů dat. 
Úzká umělá inteligence (Narrow Artificial Intelligence (NAI)) či „slabá AI“ od-
kazuje na systémy zaměřené na řešení jediné úzce vymezené úlohy. Mezi pří-
klady NAI patří internetoví boti nebo virtuální asistent Apple nazvaný Siri. 
Obecná umělá inteligence (Artificial General Intelligence (AGI)) či „silná AI“ 
odkazuje na systémy řešící úlohy stejně dobře nebo dokonce lépe než člověk 
a řeší je bez nutnosti předchozího učení jednotlivých úzce vymezených úloh. 
AGI spojující „lidské“ flexibilní myšlení a uvažování se super rychlým zpraco-
váním dat by se mohla stát realitou podmíněnou úspěšným vývojem kvanto-
vých počítačů. 
Přednosti: 
AI dokáže vést letecké souboje lépe než lidští piloti. 
AI je schopna určit riziko selhání srdce lépe než lékař. 
AI umožňuje snadno napodobovat lidské hlasy. 
AI s pomocí senzorů umožňuje odhalovat lhaní či jiné emoce. 
AI dokáže lépe předpovídat chaos než rovnice. 
AI je lepší i v krátkodobých předpovědích počasí. 
Problematika: 
Problémem je, že se AI chová jako černá skříňka. Volá se proto po vysvětli-
telné AI (XAI). 
AI může odstranit lidské kognitivní zkreslení. Může ovšem zavést vlastní 
zkreslení. Lidské i umělé myšlení tedy lze i podvést. Záleží na způsobu výběru 
dat k učení. Umělá inteligence tak může být například zpolitizovaná. Pokud 
se AI učí na datech od AI, tak se výsledky zhoršují. 
AI nepozná, co je pravda. Ve skutečnosti není inteligentní, protože logicky 
neuvažuje. 
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Existují výpočetní problémy, které nelze vyřešit bez ohledu na výpočetní vý-
kon a dobu běhu, které limitují umělou inteligenci. 
Protože technologie mohou být pro člověka nebezpečné, formulovala kon-
cem dubna 2019 Evropská komise etické zásady vývoje systémů s umělou 
inteligencí: 

• Možnost řízení a dohledu ze strany člověka 

• Robustnost a bezpečnost 

• Ochrana soukromí a dat 

• Transparentnost 

• Zákaz diskriminace a rovné zacházení 

• Společenský a environmentální prospěch 
EU zvažuje zakázat či omezit umělou inteligenci při identifikaci lidí na veřej-
nosti. Organizace spojených národů chce přijmout rezoluci, která varuje před 
zneužíváním AI. Podle studie společnosti Turnitin umělá inteligence vygene-
rovala již miliony diplomových prací. 
Problém zákazu diskriminace je v tom, že diskriminace je chování, preference 
určitých hodnot, kategorií či parametrů, které běžně lidé volí, aniž by si toho 
byli vědomi. Často je toto diskriminační chování objeveno, až když se na zá-
kladě dat z takového chování učí umělá inteligence. Tento problém se proje-
vil např. v oddělení lidských zdrojů společnosti Amazon, jejichž systém vy-
hodnotil pohlaví jako jeden z výběrových parametrů a životopisy žen hodnotil 
tak, že jim dával záporné body. To bylo proto, že pro učení byla použita data, 
která často mapovala technické pozice, na které se častěji hlásili muži. 
 

Fake news 
Tato definice a celková informace je opět převzata z wikipedie 
Fake news (doslovně „falešné zprávy“) jsou žánr tzv. žluté žurnalistiky (bul-
vární či neetické novinařiny) úmyslně šířící dezinformace či hoaxy za účelem 
ovlivnit a zmanipulovat příjemce. Do žánru fake news nepatří parodie či sa-
tira. Doménou fake news v současné době bývají dezinformační weby, soci-
ální sítě, šířeny ale mohou být prostřednictvím všech mediálních platforem. 
Původem tak sahají i do doby vynalezení knihtisku. Za jednu z nejstarších a 
zároveň plně moderních kauz tohoto druhu je považován tzv. Velký měsíční 
podvod (Great Moon Hoax) z roku 1835, k němuž došlo ještě před vznikem 
neologismu „fake news“. Great Moon Hoax: největší novinářská kachna v dě-
jinách astronomie. Snad nikdy se k Měsíci neupínalo tolik očí jako v roce 
1835. Ne, nebyl tehdy k vidění žádný úžasný úplněk ani výjimečné zatmění. 
To, po čem zraky pozemšťanů pátraly, byla právě objevená lunární civili-
zace. 
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Článek v The Sun: Říká se, že jablko nepadá daleko od stromu, a v případě 
Johna Herschela (1792–1871), syna slavného anglického astronoma, hudeb-
níka a objevitele planety Uran Williama Herschela (1738–1822), to platí dvoj-
násob. Mladý Herschel navrhl zcela nový přístroj vybavený speciální čočkou 
o průměru neuvěřitelných 24 stop (tedy 7,315 m) a dosahující 42 000násob-
ného zvětšení. Sklo o váze bezmála sedmi tun mělo být zasazeno do zvlášt-
ního dřevěněného rámu a součástí celé aparatury byl ještě speciální mikro-
skop, který zvětšoval obrazy vznikající v ohnisku čočky, díky čemuž se umocnil 
výkon samotného dalekohledu . Noviny hned následující den přinesly první 
zprávu o pozorování Měsíce, jež proběhlo v noci 10. ledna 1835. Do té doby 
byly zázračným teleskopem sledovány pouze různé hvězdy jižní oblohy a ně-
kolik nových stálic. Při namíření dalekohledu na Měsíc astronomové spatřili 
pozoruhodně zbarvené čediče a jiné horniny a hned nato i první známku or-
ganického života: rostlinu s jasně červeným květem, připomínající vlčí mák. 
Krátce na to objevili stromy podobné tisům či jedlím a brzy také záhadné ar-
tefakty, například stavby připomínající pyramidy. V oblasti se nacházeli též 
živočichové. Vedle těch docela obyčejných, jako například čtvernožců připo-
mínajících domácí tury, zde žila i stvoření daleko podivnějšího vzezření, jako 
třeba namodralí, kozám podobní obratlovci, avšak jen s jediným rohem, mo-
hutní obojživelníci, a dokonce i ptáci tvarem těla upomínající na pelikány. V 
podobném duchu se nesly i následující články. Největší bombu přinesl čtvrtý 
článek, který informoval o pozorování tvorů s lidskými rysy…  Dodnes navíc 
není zcela jasné, kdo byl vlastně autorem textu, ale předpokládá se, že jej se-
psal Richard Adams Locke (1800–1871), který tehdy pro The Sun pracoval. Sa-
motný Herschel, ani žádný jeho asistent se na článcích samozřejmě nepodíleli, 
ale „zneužití“ svého jména anglického astronoma nijak nepobouřilo. Naopak 
byl celým hoaxem pobaven, a dokonce zalitoval, že jeho skutečné objevy tak 
barvité nejsou. 
 
Vznik a definice. 
Spojení „fake news“ je neologismus. Jeho nepřesné používání může přinášet 
i problémy. Fake news jsou smyšleným dílem. Každá fake news musí být uvě-
řitelná, proto se musí z části zakládat na důvěryhodných informacích. To také 
vyžaduje její přizpůsobení kontextu v místě zveřejnění. Na obdobných prin-
cipech se tvoří i tzv. urban legends, které ale na rozdíl od fake news má pri-
mární cíl pobavit, nikoliv zmanipulovat příjemce. Sdělení fake news mají vět-
šinou bulvární charakter a jsou formulována tak, aby vzbudila emoce. 
Fake news v užším významu je žurnalistický útvar jehož důležitým znakem je 
záměrnost. Falešná zpráva je jakožto podvrh vytvářena účelově, vědomě, a 
tím se liší od zavádějící, chybné nebo poplašné zprávy (hoax). Chybná, mylná 
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nebo nepřesná zpráva proto ještě nemusí být fake news. V širším významu 
však za falešnou můžeme považovat i neúplnou zprávu, jejímž hlavním úče-
lem je pobavit čtenáře (srov. infotainment) nebo poukázat na obecnější ne-
švar, jako v případě satiry či parodie. Od satiry a parodie však fake news od-
lišuje několik důležitých znaků: 
Ten, kdo zprávu publikuje, nedává najevo, že je smyšlená, a ani ten, kdo 
zprávu čte, ji jako smyšlenou nevnímá. 
Britská Příručka pro boj s dezinformacemi definuje fake news takto: „úmy-
slná dezinformace maskovaná jako novinky“. Jako příklad uvádí člověka, 
který není novinářem, ale který si vymyslí novinový příběh, aby ovlivnil ve-
řejné mínění a podkopal důvěryhodnost mainstreamových médií. Falešná 
zpráva je následně publikována na soukromém webu. 
Šíření fake news: první, kdo podvrženou zprávu zveřejní, je typicky nepříliš 
známé internetové médium, respektive dezinformační web. Autor doufá, že 
zpráva se z jeho webu dostane do mainstreamových médií. Současně jsou 
fake news sdíleny na sociální síť (typicky facebook). Na sociální síti pak dez-
informační web šíří fake news nejen za pomoci své vlastní stránky, ale také 
spřízněné stránky s názvy jako např.: milujeme svět, sdílíme pravdu, ty nej-
lepší typy, které se starají o šíření fake news. Tyto tři konkrétně jmenované 
stránky využívá pro šíření svých zpráv český dezinformační web AC24.cz. 
Studie z MIT, která zkoumala šíření ověřeně nepravdivých městských legend 
na sociální síti twitter, prokázala, že se falešné zprávy šířily rychleji než prav-
divé. Zatímco podvržené zprávy z oblasti vědy, podnikání nebo zábavy se ší-
řily jen o trochu rychleji než pravdivé zpravodajství, skokový rozdíl v množství 
sdílení byl zaznamenán, pokud se zprávy týkaly politiky. Část ze zkoumaných 
zpráv se šířila až 6× rychleji. 
Dezinformace jako smyšlené nepravdivé či zavádějící tvrzení, je spíše jednot-
kou, stavebním prvkem fake news. I seriózním médiím se může stát, že šíří 
dezinformaci – neodhalí třeba záměr nebo agendu, se kterou byla vyslána do 
světa. Ale nestane se jim, že by šířila fake news. Neúmyslné sdílení nepravdi-
vých informací se označuje jako misingformace. 
Podle studie Kolumbijské univerzity lidé, pokud jsou (i nepřímo) ve skupině, 
mají tendenci si příliš neověřovat zprávy. To vede například právě k šíření 
dezinformací na sociálních sítích. Fake news ale šíří menšina uživatelů a více 
k tomu tíhnou starší lidé nad 65 let věku. Před sdílením fake news by tak 
pomohlo, kdyby si každý informaci nejprve ověřil. 
Příklady fake news: komentátor v Guardianu a vysoce postavený člen králov-
ské rodiny Kataru označili za fake news tvrzení Spojených států a jejich spo-
jenců z roku 2003, že Irák krátce před Američany vedenou invazí do Iráku 
vlastnil zbraně hromadného ničení. Později se toto tvrzení americké vlády a 
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amerických tajných služeb ukázalo jako nepravdivé. Za fake news bylo v roce 
2016 komentátorem ruské státní televizní stanice RT Neilem Clarkem ozna-
čeno také tvrzení, které se objevilo před vojenskou intervencí v Libyi, že se 
libyjský režim chystal zmasakrovat obyvatelstvo Benghází. Tvrzení o chysta-
ném masakru bylo později označeno za nepodložené Dolní sněmovnou Spo-
jeného království. 
Dezinformační web po demonstraci na Národní třídě dne 17. listopadu 2014, 
kdy účastníci demonstrace vystavili prezidentu Miloši Zemanovi červenou 
kartu, vytvořil článek o tom, že zmíněnou demonstraci organizovalo velvysla-
nectví USA v ČR. Tvrzení bylo vystavěno na základě fotografie účastnice de-
monstrace rozdávající červené karty kamarádkám. Dezinformační web z pro-
filu účastnice na facebooku zjistil, že žena pracovala jako lektorka angličtiny 
pro velvyslanectví USA v Praze. Na této informaci dezinformační web vysta-
věl fake news o organizaci demonstrace americkou ambasádou. 
V roce 2014 Rusko použilo státem kontrolovaná média, například síť RT, k 
rozšiřování dezinformací o okolnostech ruské okupace Krymu a sestřelu letu 
Malaysia Airlines 17 proruskými povstalci. 
Volby prezidenta Francie 2017, ve kterých zvítězil Emmanuel Macron, také 
byly ovlivňovány fake news. Tchajwanská prezidentka Cchaj Jing-wen obvi-
nila vládou placené trolly z Číny označované jako 50-cent army z šíření fake 
news na sociálních sítích ve snaze podpořit před tchajwanskými volbami v 
listopadu 2018 kandidáty nakloněné Pekingu. Saúdská Arábie byla obviněna 
z šíření falešných zpráv, které se týkaly sporu s Kanadou a zavražděného sa-
údského novináře Džamála Chášukdžího. 
Koncem roku 2018 sám týdeník Der Spiegel odhalil, že jeden z jeho novinářů 
Claas Relotius, který za své články získal v průběhu předchozích let mnohá 
ocenění, například cenu CNN „Novinář roku 2014“, si ve skutečnosti řadu 
svých článků zásadním způsobem domýšlel a dokresloval, vymýšlel si celé pa-
sáže a příběhy a citoval vymyšlené osoby. Pro Spiegel napsal od roku 2011 
téměř 60 článků. Rok před vypuknutím aféry se několik občanů amerického 
města Fergus Falls snažilo kontaktovat redakci Der Spiegelu na Twitteru, aby 
upozornili na spoustu nepravd v Relotiusově článku o jejich městě. Redakce 
nedostatky v Relotiusových textech přiznala pět týdnů po internímu upozor-
nění jeho kolegy Juana Morena, který musel několik týdnů čelit hrozbám a 
nátlaku, a vlastním rešerším, autor manipulace se přiznal a redakci opustil. 
Americký prezident Donald Trump opakovaně obvinil z šíření fake news ame-
rická média, například televizi CNN či deníky The New York Times či The Wa-
shington Post.[29] Amerického prezidenta podpořil polský prezident Andrzej 
Duda, který napsal: „Musíme nadále bojovat proti tomuto jevu. Polsko zažívá 
moc falešných zpráv z první ruky. Mnoho evropských, a dokonce i amerických 
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úředníků utváří své názory na Polsko na základě neúprosného toku falešných 
zpráv.“ V prosinci 2016 byl za šíření fake news kritizován americký deník Wa-
shington Post, poté co otiskl nepravdivou zprávu, že hackeři z Ruska pronikli 
do centrální elektrizační soustavy Spojených států. Naopak západní média za 
jedny z častých šiřitelů fake news uvádějí zpravodajské zdroje rozšiřující rus-
kou propagandu. 
Umělá inteligence je schopna rozpoznávat i generovat uvěřitelná fake news. 
Detekci ale lze oklamat.  
Reakce: účinnou reakci na fake news je fact-checking. Sociální síť facebook 
proti šíření českých fake news uzavřela smlouvu s českým fact-checkingovým 
portálem Demagog.cz. Podle skupiny analytiků z Yaleovy univerzity jsou 
opatření Facebooku v boji proti fake news nedostatečná. 
V Česku se vyvracením fake news zabývá Centrum proti terorismu a hybrid-
ním hrozbám, projekt Manipulátoři.cz, či spolek Fakescape. Proti šiřitelům 
dezinformací a falešných zpráv (v tomto kontextu označeným jako „trollové“) 
rovněž začali vystupovat anonymní samozvaní bojovníci nazývající se po 
vzoru fantasy žargonu za „elfy“. 
Proti fake news se také stavěl projekt zakladatele Wikipedie - Wikitribune. 
V roce 2017 byl výraz fake news vyhlášen Collinsovým výkladovým slovníkem 
za slovo roku. 
Vláda Sociálních demokratů ve Švédsku varovala před šířením dezinformací 
a propagandy ze strany Ruska před parlamentními volbami ve Švédsku v roce 
2018. Vyškolila proto úředníky a do švédských domácností distribuovala mi-
liony letáků varujících před hrozbou. Po volbách provedl Oxford Internet In-
stitute, který je součástí Oxfordské univerzity, analýzu šíření falešných zpráv 
a dezinformací ve Švédsku a zjistil, že okolo 80 % hlavních zdrojů bylo domá-
cího švédského původu a ruské zdroje představovaly pouhé 1 % URL adres, 
ze kterých byly šířeny falešné zprávy. 
Americká kyberbezpečnostní firma New Knowledge, jejíž zprávu o údajném 
ruském působení a ovlivňován voleb zveřejnil zpravodajský výbor americ-
kého Senátu jako důkaz vlivu ruských fake news a dezinformací ve Spojených 
státech, byla v prosinci 2018 obviněna, že ve spolupráci se společností napo-
jenou na Demokraty vytvořila tisíce falešných ruských trollů na Facebooku a 
Twitteru, kteří měli během senátních voleb v Alabamě vytvořit dojem, že Ru-
sové podporují republikánského kandidáta Roye Moora. Moore nakonec 
volby do Senátu prohrál. 
Rozzlobení lidé častěji uvěří falešným zprávám než ti v klidnější situaci. 
K výše uvedenému fenoménu doby patří i podvodné maily a sms v mobilech. 
Je třeba věnovat vždy pozornost a u vážlivě se chovat a neodpovídat, a tudíž 
ani neotvírat zprávy, které se zdají podezřelé nebo které se chovají jakoby 
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zaslané od úřadů či dokonce policie. Ty nikdy maily občanům neposílají a po-
kud si není občan jist, pak musí zavolat a ověřit si třeba u banky či policie, zda 
vůbec takovou zprávu poslaly. Není dobré ani odpovídat na sms  s nabídkou 
snadného a rychlého výdělku, vždy se jedná o podvod, který směřuje k „vy-
luxování“ vašeho účtu. 
 

Kryptoměna 
V krátké kapitole je nastíněna informace o fenoménu a výklad, který kroni-
kářka dle svého dobrého vědomí se snažila rozklíčovat, jako obyčejný a prů-
měrný občan, je přiložena v rozsáhlejší volné příloze kroniky 2023. 
Kryptoměna je souborný název pro měny neregulované centrálními ban-
kami. Kryptoměně se říká také crypto, cryptocurrency, cryptoměna nebo vir-
tuální měna. 
Kryptoměna je typ digitální měny či elektronických peněz, což je novodobý 
druh měny/peněz. Podle vyjádření českého Generálního finančního ředitel-
ství a podle rozhodnutí soudu se však nejedná o měnu či peníze, ale o ne-
hmotnou movitou věc. Tyto „peníze“ jsou tvořeny elektronicky. Kryptoměna 
se opírá o asymetrickou kryptografii, tj. šifrování, pro řetězení digitálních 
podpisů jednotlivých převodů, peer-to-peer sítě a decentralizaci. Jejím nej-
starším a zároveň nejznámějším a nejrozšířenějším a nejdražším zástupcem 
je Bitcoin. 
 
Úvaly 
V tomto roce se město opět rozšiřovalo o novou výstavbu na Hostíně a pra-
covalo na smlouvách s developery, které projednávalo s občany při veřejných 
prezentacích, na projektech dalších změn vzhledu města. Nové vedení, začí-
nající starostka Markéta Rydvalová a nově zvolení zastupitelé pomalu proni-
kali do systému fungování města, který nastavil minulý starosta Petr Borecký. 
V Životě Úval ve Slovo starosty také vždy zhodnotil průběh aktivit města, re-
publiky a světa, ze kterého se dobře čerpalo pro úvodní kapitolu kroniky toho 
roku. Současná starostka Slovo píše spíše smířlivě a pozitivně ladí občany 
k sousedským vztahům. Pozitivně zhodnotila i v posledním čísle ŽÚ celý prů-
běh roku 2023 a zmínila výčet všeho, co se povedlo. To je vlastně trend i ve 
celé ČR a projevuje se to i ve městě. Je takřka módní se nějak sousedsky sdru-
žovat a vytvářet nové či obnovovat staré hodnoty. Je znát, že tato aktivita 
narůstá i v Úvalech. Již k tomu přispěl i participativní rozpočet určený pro 
projekty vyvolané za určitých podmínek samotnými občany města. Návrat 
k němu stále prosazovalo PRO Úvaly. Tradicí se staly některé sousedské akce 
pořádané spolky a nabývaly na objemu a návštěvnosti. K tomu přispělo i 
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město hromadnými zajímavými akcemi (viz kapitola Kultura a Život ve 
městě). 
 

Covid a město 
„Pokud se neobjeví nové varianty koronaviru, může být rok 2023 poprvé po 
třech letech klidný. Covid se možná zařadí mezi sezonní nemoci, které budou 
ohrožovat jen rizikové neočkované pacienty. A mohou se objevit i slizniční 
vakcíny. Pozornost světa se ale opět upíná do Číny, odkud se virus rozšířil. 
Hlásí totiž nejvyšší denní přírůstky nakažených od začátku pandemie. Jaký 
bude nadcházející rok s covidem?“ Pro iROZHLAS předpovídá deset expertů: 
„Doufejme, že těžkých případů covidu bude dále ubývat. Covid se pak po-
stupně zařadí mezi respirační onemocnění, které bude ohrožovat jen ty ri-
zikové neočkované pacienty,“ říká jeden z nich v predikci pro nadcházející 
rok epidemiolog IKEM Petr Smejkal. 
Objevovaly se i informace o dlouhodobých obtížích u některých dospělých i 
dětí, kteří prodělali onemocnění.   
Covidová situace se v roce 2023 ve městě byla rovněž klidná, obvodní prak-
tičtí lékaři běžně očkovali další dávkou proti covid 19 a někdy i kombinovali 
s očkováním proti chřipce.  
 

Úvaly a Ukrajina 
Město nadále poskytuje určitou péči ukrajinským uprchlíkům, kteří se obmě-
ňují a finance vynaložené na ni hradí stát, přispívají dobrovolníci dary. 
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Milostivé léto 3.etapa 

 
Město se připojilo k výzvě pomoci dlužníkům 
 
3. Město Úvaly Organizační struktura 
 

Městský úřad 
 
Struktura úřadu:  

Sekretariát: 

Monika Šimáňová, Dana Kučerová  
Právník: JUDr. Ing. Patrik Šebesta 

https://www.mestouvaly.cz/obcan/potrebuji-si-vyridit/kontakty/
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Odbor správní: 

Vedoucí: Jitka Hamouzová                 
Podatelna-informační centrum: Ivana Šťastná, Lenka Platzová 
Správní oddělení: Marie Černá, Veronika Rytířová, Kamila Budilová  
Podatelna sídlí Arnošta z Pardubic 95, přízemí; e-mail: podatelna@mestou-
valy.cz; tel. 281 091 561;  
činnost: podatelna, infocentrum, vidimace, legalizace, Czech Point, měsíčník 
Život Úval, prodej turistických známek, vizitek, příjem inzerce měsíčníku, pře-
stupková komise;  
Ztráty a nálezy, stížnosti, podněty, příjem inzerce na vývěsku MěÚ  Pražská ul., 
kopírování pro obyvatele. 
 

Odbor ekonomický: 

Vedoucí: Jitka Hájková  
Dana Kyralová, Žaneta Karlová, DiS., Monika Šimonová, Michaela Nezavdalová 
Popis činnosti: 
– pokladna 
– fakturace 
– správa rozpočtu 
– účetnictví 
– mzdové účetnictví 
              

Odbor investic a dopravy: 

Vedoucí: Ing. arch. Miroslav Hofman 
oddělení investic a dopravy: Anežka Růžičková - vedoucí oddělení, Blanka Vik-
torová (nebytové prostory, pozemky, věcná břemena, inventarizace majetku), 
Eva Kopecká (Investice), Andrea Vodáková  
oddělení správy majetku: Adriana Bednarčíková – vedoucí oddělení, Bc. Jana 
Bazalová (správa bytů, pojištění majetku), Marcela Benešová (doprava).  
Popis činnosti: 
– zajišťování investičních akcí města: příprava a realizace 
– vyjádření k cizím investicím 
– doprava 
– zvláštní užívání komunikací 
– dopravní značení 
– správa majetku města, opravy a udržování, veřejné osvětlení , hlášení poruch 
veřejného osvětlení 
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Odbor životního prostředí a územního rozvoje: 

Vedoucí: Ing. Renata Stojecová, Ph.D.     
Blanka Reinerová, Daniela Jahnová  
V ŽÚ 5/2023 OŽPÚR informuje občany: „Velké kácení, které je již z dálky pa-
trné a které je z blízka skoro šokující, je nyní na velké křižovatce Praha-Kolín-
Jirny. Důvod je zcela prostý. Ředitelství silnic a dálnic ČR se vrhlo na stavbu, 
kterou uvítají všichni řidiči. Těm budou zanedlouho k dispozici bezpečné a pře-
hledné odbočující pruhy a celkově nová, větší a pohodlnější křižovatka. A co z 
toho budou mít neřidiči? No, ti pro změnu jistě uvítají klidnější řidiče bez ta-
křka kaskadérských manévrů při odbočování. I u Výmoly padla k zemi velká 
část porostu, který možná na první pohled vzbuzuje na tváři jen otázku PROČ? 
Otázka je vyřčená a odpověď je nasnadě. Jedná se opět o stavební záměr Ře-
ditelství silnic a dálnic ČR, které nám tentokrát nabízí kompletní rekonstrukci 
přemostění vodního toku Výmola. Na místě pokáceného porostu bude na 
dobu dočasnou vybudovaný provizorní most a doprava bude v tomto místě 
odkloněna. Následně se dočkáme nového kapacitního mostu, který již nebude 
okrášlen betonovými svodidly jako ten stávající. Kácení je plánováno i u bu-
doucího vjezdu do obchodního centra Pražská, kde vznikne rozšíření silnice o 
odbočující pruhy tak, aby nákupu chtiví občané mohli v klidu a bezpečně využít 
služeb budoucího centra bez omezování. A jaká bude za toto kácení výsadba? 
Tak za velkou křižovatku nám Ředitelství silnic a dálnic ČR vysadí oboustran-
nou alej podél silnice do Horoušánek. Za výstavbu mostu bude na místě obno-
ven porost podél Výmoly a za vjezd do obchodního centra nám žadatel vysadí 
na městském pozemku 9 ks vzrostlých stromů a 300 ks keřů.“ Tímto článkem 
zároveň informuje o změnách v dopravě, která sice chvíli potrápí řidiče, ale 
v důsledku povede k větší bezpečnosti při průjezdu a vjezdu do města. 
 
 
 
 

Stavební úřad: 

Vedoucí –  
Petra Edelmannová, Renata Vayhelová, Jana Sandnerová, Jana Jungwirthová, 
Jitka Kasawatová, Karolína Fliegelová, Jitka Kolářová 
 

Rada města 
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Zastupitelstvo města 
Rada města: Bc. Markéta Rydvalová starostka, Ing. Alexis Kimbembe mís-
tostarosta, Bc. Miloš Ulrich místostarosta, Petra Fuxová zastupitelka, Milo-
slav Kolařík zastupitel. 
Zastupitelé mají 15 členů -  Bc. Markéta Rydvalová starostka (OÚ), Ing. Alexis 
Kimbembe místostarosta (ODS), Bc. Miloš Ulrich místostarosta (TOP09), 
Petra Fuxová zastupitelka (OÚ), Miloslav Kolařík zastupitel (ODS), další zastu-
pitelé: Josef Polák, Hana Němcová (oba OÚ), Ing. Jan Černý, Mgr. Vojtěch 
Dvořáček, MGr. Jaromír Gloc, Václav Buček, Ing. Jan Plašil (všichni PRO 
Úvaly), Bc. Ondřej Martinovský(ODS), Hana Kameníková (TOP09), Tomáš 
Leier DiS (ČSSD). (V roce 2022 byli původně v zastupitelstvu níže uvedené čla-
nové). 
 
 
Jednání VZZM 
Poznámka kronikářky: protože každé zasedání dobře popisuje člen redakce 
Života Úval Marek Mahdal v časopise, a protože na webových stránkách nej-
sou přístupné zápisy z nějakých technických důvodů, využívám dokonce citací 
celých odstavců zmíněného redaktora v kronice.  
První jednání VZZM se konalo 2.2.2023 v sálku DPS a téměř hned z počátku 
se projednával podnět občana Jana Brajera, týkající se výběrového řízení na 
tisk a grafické zpracování měsíčníku Život Úval. Ten požaduje, aby byl výboru 
zastupitelstva zadán úkol toto výběrové řízení prověřit. Kontrolní výbor jeho 
podnět bude projednávat na svém zasedání dne 13. 2. 2023; začíná se pro-
jednávat další varianta rozšíření ZŠ - Rada města rozhodla o tom, že obě va-
rianty řešení nedostatečné kapacity ZŠ budou paralelně řešeny formou pro-
věření možnosti přístavby ZŠ na volném prostranství přilehlém k náměstí Ar-
nošta z Pardubic. Jednalo by se o přístavbu šesti kmenových tříd po 30 dětech 
a pěti odborných tříd, kýžené tělocvičny, jídelny a kuchyně s kapacitou 800 
jídel za den. Odhadované náklady činí 300 mil. Kč bez DPH. MŠMT již vypsalo 
dotační titul pro rekonstrukce a přístavby s příspěvkem až 70 % uznatelných 
nákladů. Rozhodnutí a usnesení zastupitelstva spočívá v umožnění podání žá-
dosti a zajištění případného financování varianty přístavby. Dále však bude 
město usilovat o zajištění podkladů pro podání žádosti o dotaci na svazkovou 
školu. Termín pro podání žádosti o dotaci na přístavbu je 28. 2. 2023, dokon-
čení realizace v srpnu 2025 (poznámka - bude zajímavé sledovat vývoj reali-
zace Svazkové školy a varianty přístavby). 
VZZM schválilo nová pravidla nová pravidla pro ocenění „Junior města 
Úvaly“, spočívající ve zvýšení odměny za získání ocenění z 5 000 Kč na 10 000 
Kč. Zastupitelé také schválili v souladu s nařízením vlády č. 318/2017 Sb. v 
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platném znění, v maximální možné výši odměny (navýšení o 10 %) neuvolně-
ného člena zastupitelstva takto: místostarosta 42 998 Kč, člen rady 9 556 Kč, 
předseda výboru nebo komise 4 777 Kč, člen výboru nebo komise 3 981 Kč, 
zastupitel jinde neuvedený 2 388 Kč. Zastupitel pan Leier podal protinávrh, 
aby částka odměn zůstala na původní výši stanovené při ustavujícím jednání 
zastupitelstva. Toto nebylo přijato. Rada města na svém jednání dne 16. 1. 
2023 doporučila zastupitelstvu schválit návrh navýšit částku měsíční odměny 
předsedy přestupkové komise JUDr. Václava Kyrala o 2.000 Kč, tj. na 25.000 
Kč měsíčně. 
Zastupitelé také schválili vzor veřejnoprávní smlouvy a vzor dohody o změně 
této veřejnoprávní smlouvy o činnosti Městské policie města Úvaly na území 
jiné obce. Důvodem je zejména nutnost aktualizace na současné poměry vy-
volané inflací a dalšími negativními vlivy. Hlavní principy této veřejnoprávní 
smlouvy, kterou město Úvaly uzavírá s příslušnou obcí je zejména: sjednání 
ročního počtu hodin, které bude vykonávat činnost MP Úvaly v jiné (sousední 
obci) obci, sjednaný počet hodin bude vykonávat hlídka o dvou strážnících 
(lze snížit nebo navýšit dle potřeby a účetní hodiny se tím poměrně mění). 
Činnost MP Úvaly je vedena jako komplexní dle zákona o obecní policii a ná-
hrada nákladu je stanovena na rok 2023 na 500 Kč/hod./strážník, tedy 1000 
Kč / hlídka, administrativní práce, které s tím souvisí, je nutno je vykonávat 
na služebně 500 Kč/ hod./práce. Umístění zvířete, které MP odchytila na 
území obce 600 Kč/den + prokázané veterinární náklady + prokázané náklady 
na převzetí útulkem, pokud takové nastanou. Fixní amortizační náklady na 
obnovu technických prostředků, které jsou nad rámec potřeb města, tedy 
zpravidla dalšího motorového vozidla MP Úvaly. Celková roční částka bude 
200.000 Kč, z toho na Úvaly připadá 70.000 Kč, zbylých 130.000 Kč se rozpo-
čítá mezi obce dle poměru hodin činnosti sjednaných ve smlouvě. Je sjed-
nána inflační doložka dle výše roční inflace stanovené ČSÚ, která bude uplat-
něna po předchozím oznámení obci. Smlouva je uzavírána na dobu neurčitou 
se 6 měsíční výpovědní lhůtou. Smlouvu nebo dohodu o její změně musí vždy 
odsouhlasit zastupitelstva obou smluvních stran. 
16.3. druhé VZZM – zpráva o jednání RM - Rada se mimo jiné zabývala vodo-
vodním obchvatem Jiren, čističkou odpadních vod, problematikou svazkové 
školy versus možnou přístavbou ZŠ na náměstí. Dále se rada města zabývala 
pořízením potřebné techniky pro technické služby města a přípravou vybu-
dování přístřešku před školní jídelnou. Do finále směřovala i příprava „Senior 
Taxi“. Důležitým bodem jednání bylo schválení aktualizace zásobníku pro-
jektů města Úvaly pro roky 2020–2024. Zásobník obsahuje projekty, které by 
s ohledem na finanční možnosti města mohly být realizovány. Dne 4. května 
2023 měla proběhnout k těmto projektům veřejná diskuse. 
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Zastupitelé také vzali na vědomí žádost společnosti Gelp, s.r.o., o přesun 
herny z adresy Husova 81, Úvaly na adresu Nerudova 1426, Úvaly, kde by 
vzniklo kasino (přesun z provozovny Orange baru). Zástupce společnosti, 
která chtěla tento projekt realizovat, pohovořil o aktuálně nastaveném přís-
ném systému a pravidel hazardního hraní a o finančním přínosu pro město. 
Zastupitelé po diskusi vyjádřili nesouhlas s rozšířením herních hazardních 
možností v katastru města a tento návrh nepodpořili. 
Zastupitelé také souhlasili s přidělením mimořádné dotace ve výši 500.000 
Kč Českému rybářskému svazu, z.s., místní organizaci Úvaly, na obnovu ry-
bářské chaty u Horního úvalského rybníka a uložili starostce projednat s úval-
skými rybáři možnost využití chaty pro Město Úvaly na konání mimořádných 
akcí. 
27.4. třetí VZZM - zastupitelka Pavlína Bínová, zvolená za spolek Pro Úvaly, 
se vzdala svého mandátu zastupitele. Na dalším jednání 22.6. byl představen 
nový zastupitel, který složil zastupitelský slib, Ing. Jan Plašil.  
Nejdůležitějším bodem bylo projednávání a schválení Dodatku č. 1 smlouvy 
o spolupráci a poskytování vzájemné součinnosti mezi Městem Úvaly a spo-
lečnostmi Úvaly Development, s.r.o. Tento krok otevírá cestu k realizaci velké 
svazkové školy „Povýmolí“ na Hostíně. Smluvní strany sjednaly převod po-
zemku školy a pozemku parkoviště na město formou kupní smlouvy za celko-
vou cenu 1 Kč. Společnost Úvaly Development, s.r.o., je tímto zbavena povin-
nosti vystavět malou základní školu, jak bylo sjednáno v původní verzi 
smlouvy. Na základě schválení předchozího bodu, zastupitelé rozhodli o od-
stoupení od žádosti o dotaci v rámci dotačního titulu MŠMT na dostavbu zá-
kladní školy na náměstí Arnošta z Pardubic.  
důležitým bodem jednání byl souhlas zastupitelstva se zahájením stavby a 
předáním staveniště akce „Vodovodní přiváděcí řad Jirny – PČS Fibichova“ v 
květnu 2023, a to i za situace, kdy financování stavby ve výši 98 490 733 Kč 
bude zajištěno zcela z vlastních zdrojů města, respektive úvěrem. Svazek obcí 
Úvalsko má od ministerstva zemědělství přislíbenu dotaci na akci Vodovodní 
přiváděcí řad Jirny – PČS Fibichova. Tento stav však trvá již od září roku 2022, 
ministerstvo financí nealokovalo ani v tomto roce pro tento účel do rozpočtu 
ministerstva zemědělství finanční prostředky. To zapříčinilo již podruhé od-
ložení předání stavby zhotoviteli. Vzhledem k tomu, že potřeba nového vo-
dovodu je pro region prioritou (dokonce jeho realizace byla podpořena for-
mou otevřeného dopisu obcí a hejtmanky Středočeského kraje, který byl ad-
resován ministrovi financí a zemědělství) a zhotovitel tlačí na zvýšení cen, 
svazek předběžně vyslovil souhlas se zahájením realizace i v případě neudě-
lení dotace. Kromě jiného jednání prodeji o menších pozemků v dalším bodě 
jednání zastupitelé schválili přidělení finančních prostředků pro sportovní a 
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zájmové organizace v Úvalech v programových dotacích pro rok 2023 nad 50 
000 Kč takto: Neinvestiční podpora – provoz a údržba 2023 - SK Úvaly, z.s. – 
210 000 Kč – provozní náklady, TJ Sokol Úvaly, z.s. – 290 000 Kč provozní 
náklady a 90 000 Kč – údržba a Sport Úvaly, z.s. – 160 000 Kč – provozní ná-
klady. 
Zastupitelé následně schválili kupní smlouvu mezi společností Exafin ote-
vřený podílový fond a Městem Úvaly. V lokalitě Výpustek společnost vybulo-
vala nové domy a městu předala příslušnou infrastrukturu v rámci uliční sítě 
(pozemky pod komunikacemi, vodovod, splašková kanalizace, dešťová kana-
lizace, veřejné osvětlení, lavičky, odpadkové koše a dětské hřiště) a to za 
cenu 228 750,50 Kč. 
byla schválena kupní smlouva pro lokalitu Výpustek mezi společností Exafin 
otevřený podílový fond a Městem Úvaly. Na město budou převedeny po-
zemky, které jsou nyní ve vlastnictví tří fyzických osob, a to na základě uza-
vřené Plánovací smlouvy na lokalitu Výpustek 2 a byl schválen Dodatek č. 2 k 
Plánovací smlouvě mezi městem Úvaly a developerem v oblasti lokality Vý-
pustek (společností Exafin). Podstatou je sjednání záruční kauce ve výši 1 000 
000 Kč v případě, že developer nesplní závazky vyplývající z kvality tohoto 
vybudovaného díla anebo nesplní plnění ze škod způsobené městu včetně 
smluvních pokut anebo třetím osobám (např. náhrada škody). Vlastní 
smlouva je z roku 2015, kdy nebyla ve smlouvách záruční kauce sjednávána. 
Kauce bude investorovi (společnosti Exafin) vrácena po ukončení záručních 
dob na díla předaná městu Úvaly. V připomínkách občanů zazněl nesouhlas 
s postavením telekomunikačního stožáru. 
 
22.6. a 3.8. je popsáno v ŽÚ 9/2023 v jednom článku, z čehož srpnové bylo 
mimořádné a týkalo se řešení problematiky financování investiční akce „Vo-
dovodní obchvat Jiren“.  
22.6. po úvodním představení starostky činnosti RM a zprávě finančního vý-
boru byla projednávána a schválena účetní závěrka města Úvaly za rok 2022, 
kterou předložil místostarosta Kimbembe. Následně byl schválen závěrečný 
účet města Úvaly za rok 2022 a zpráva auditora o výsledku hospodaření za 
rok 2022. Podstatou závěrečného účtu města je zhodnotit čerpání finančních 
prostředků na základě schváleného rozpočtu a dalších následných rozpočto-
vých opatření schválených v roce 2022. Celkem bylo v loňském roce schvá-
leno pět rozpočtových opatření, poslední 5. rozpočtové opatření odpovídá 
skutečnému čerpání v roce 2022. Celkové příjmy města dosáhly 207 968 
692,44 Kč a výdaje 192 907 994,68 Kč. Zastupitelé schválili i návrh rozpočto-
vého opatření č. 2/2023, které bylo navrženo na základě požadavků jednot-
livých odborů městského úřadu ve výši příjmy a výdaje 262 059 406 Kč. 
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Zastupitelé dále projednávali možnost dalšího financování vodovodního ob-
chvatu Jiren do doby získání dotace. Svazek obcí Úvalsko získal od Minister-
stva zemědělství ČR dotaci ve výši 68 852 000 Kč na akci „Vodovodní přivá-
děcí řad Jirny – PČS Fibichova“. Předpokládané náklady stavby jsou v tuto 
chvíli cca 101 mil. Kč. Stavba byla zahájena v květnu 2023, dotaci však bude 
možné čerpat až v roce 2024. Obec Jirny změnila svůj přístup k původní do-
hodě z roku 2007. Bude nutné zajistit finanční tok výdajů a příjmů tak, aby 
byly zajištěny finanční úhrady jednotlivých faktur do doby získání dotace 
(předfinancování dotace), tedy k překlenutí financování bude využit úvěr, 
který bude poskytnut městu. Zastupitelé v této souvislosti souhlasili s uza-
vřením Smlouvy o spolupráci při financování stavby vodovodního přivaděče 
mezi Svazkem obcí Úvalsko a městem Úvaly. Tento podklad vyžaduje jak Mi-
nisterstvo zemědělství ČR, tak i současně banka pro budoucí zajištění finan-
cování. Podmínky financování a úvěrové možnosti budou řešeny na dalším 
zastupitelstvu. 
VZZM schválilo rozdělení hospodářských výsledků na investice pro ZŠ, MDDM 
a MŠ. Schválilo střednědobý plán rozpočtu Technických služeb města a v roce 
2023 budou investiční příspěvky od zřizovatele a splátky úvěrů evidovány na 
samostatném bankovním účtu, což umožní jednoduchou kontrolu krytí 
fondu investic finančními prostředky.  
Místostarosta Miloš Ulrich byl pověřen vytvořením jednotných šablon pro 
městem vypsané dotační programy. 
Zastupitelé dále souhlasili s uzavřením plánovací smlouvy mezi městem 
Úvaly a společností Doypacky, s.r.o. Jedná se o stavební záměr výstavby haly 
na pozemku č. 3957/42 o velikosti 1662,5 m2 (v jihovýchodní části města – 
na Hostíně). Plánovací smlouvou společnost uhradí finanční příspěvek městu 
ve výši 832 000 Kč za nebytový prostor. Záměrem investora je zde postavit 
skladovací halu se showroomem a kanceláří firmy Doypacky, s.r.o. Dotazy za-
stupitelů směřovaly na likvidaci dešťových vod a zakreslení lokality v katastru 
nemovitostí. 
Následovalo schválení Dodatku č. 3 plánovací smlouvy pro lokalitu „nám. 
Svobody“ mezi městem Úvaly a společností Náměstí svobody Úvaly, s.r.o. a 
společností Property Mall, a.s. Společnosti a město sjednaly zástavu nemovi-
tostí Smlouvou o zřízení zástavního práva k nemovitostem k plánovací 
smlouvě. 
V posledním bodě jednání úvalští zastupitelé schválili aktualizovaný „Statut 
měsíčníku Život Úval“, včetně přílohy č.1 (Kodex dobrého měsíčního peri-
odika). Mimo jiné byly doplněny a upraveny některé pojmy, v seznamu rubrik 
byly doplněny možnosti rubriky sloučit či doplnit dle aktuální potřeby. Byly 
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též upraveny podmínky bezplatné inzerce, požadavky pro přijímání příspěvků 
a inzerátů a ceník. 
Připomínky ze stran veřejnosti se týkaly i participativního rozpočtu a projektu 
tzv. Hodovské lávky poblíž ČOV členka spolku Zachraňme koupaliště, se do-
tazovala na důvody vyřazení projektu Hodovské lávky ze seznamu projektů 
prvního participativního rozpočtu. Starostka pohovořila o genezi přípravy 
projektu Hodovské lávky ve vztahu k předložené projektové dokumentaci a 
o chybějící kompletní sadě stanovisek dotčených orgánů v rámci tohoto na-
vrženého projektu a zejména o výši nabídkové ceny, která několikanásobně 
převyšovala možnost jednotlivého projektu v rámci participativního rozpočtu 
města, zmínila i možnost zařazení projektu Hodovské lávky do zásobníku in-
vestičních projektů města pro realizaci v příštích letech. 
3.8. na MVZZM se na program dostala i další témata. Jedním z nich byl i pro-
jekt bytů v areálu bývalé parketárny. Občané z této lokality vyjadřují nesou-
hlas s rekonstrukcí starého domu, který chtějí vlastníci přestavět na bytový 
dům. Město má s developerem uzavřenou plánovací smlouvu od počátku 
celé rekonstrukce v areálu (objekt, kde sídlí společnost, je už hotov). Po míst-
ním šetření došlo k dohodě s investorem, že předloží upravenou studii pro-
jektu, který bude reflektovat usnesení rady města týkající se rozsahu pláno-
vané rekonstrukce. Zásadním bodem bylo schválení refinancování dvou stá-
vajících úvěrů města. S ohledem na jednání o novém úvěru na vodovodní ob-
chvat Jiren bylo navrženo i refinancování dvou starých úvěrů, a to z důvodu 
vyššího úroku, kterým jsou aktuálně úvěry zatíženy. Starostka vyjádřila podě-
kování členům finančního výboru, jejichž připomínky a podněty pomohly ve-
dení města při vyjednávání s jednotlivými bankovními subjekty o podmín-
kách poskytnutí úvěrů. Poté došlo na schvalování úvěru ve výši 100 mil. Kč 
na projekt Vodovodního obchvatu Jiren. Svazek obcí Úvalsko požádal o do-
taci zhruba 10 mil. Kč Středočeský kraj, její přidělení ještě není jisté, na dotaci 
od MZe ČR ve výši necelých 70 mil. Kč už má Svazek v tuto chvíli příslib, fi-
nanční prostředky z této dotace by měly přijít na účet Svazku během roku 
2024 a budou použity na mimořádné splátky zmiňovaného úvěru. V případě, 
že na účty Svazku dorazí všechny očekávané dotace, zbývá Svazku obcí, který 
je vlastníkem budovaného vodovodního řadu, doplatit cca 23 mil. Kč, které 
budou dle podílů rozděleny mezi jednotlivé obce Svazku. V souvislosti s vo-
dohospodářskými investicemi byla důležitým bodem schválení „Smlouva 
mezi Svazkem Úvalsko“ a jednotlivými obcemi Úvaly, Jirny, Horoušany o 
stavbě vodovodního obchvatu. Změna územního plánu Úvaly č.13 byla rov-
něž schválena. 
21.9. VZZM nejprve přijalo zprávu o činnosti RM - vedení města zabývalo 
zejména návrhem rozpočtového opatření č. 3, řešením parkoviště P+R, 
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přepravou úvalských seniorů, další možností využití sálu v budově DPS, kapa-
citou mateřské školky, přípravou rekonstrukce ČOV, projektem svazkové 
školy na Hostíně a širokou škálou provozních věcí městského úřadu. Zastupi-
telé následně souhlasili s uzavřením plánovací smlouvy pro lokalitu „U kou-
paliště“ mezi městem Úvaly a společností Úvaly u koupaliště, s.r.o. Jedná se 
o rozparcelování lokality Nad Okrájkem pro výstavbu 13 rodinných domů a 
výstavbu veřejné infrastruktury na příslušných pozemcích. Výše příspěvku 
činí 5 850 000 Kč formou zástavního práva pro pohledávku 450 000 Kč na 
jednotlivé pozemky pro rodinné domy. Jednotlivá částka bude vyplacena 
městu vždy do 30 dnů po vydání stavebního povolení na stavbu rodinného 
domu a nebo převodu pozemku na třetí osobu. Výše kauce je stanovena ve 
výši 1 000 000 Kč. Společnost doplnila i zákres opravovaných silnic. Připo-
mínky zazněly k dešťové kanalizaci v lokalitě. V návaznosti na to zastupitelé 
souhlasili se zahájením řízení na pořízení změny územního plánu sídelního 
útvaru Úvaly zkráceným postupem, a to na základě žádosti společnosti Úvaly 
u koupaliště, s.r.o. Zastupitelé také souhlasili s uzavřením plánovací smlouvy 
pro lokalitu Zálesí mezi společností VILAPARK ÚVALY, s.r.o., a městem Úvaly. 
Jedná se o výstavbu devíti rodinných domů o jedné bytové jednotce a desíti 
rodinných domů o dvou bytových jednotkách. Dělení pozemků o minimální 
velikosti 800 metrů čtverečních pro výstavbu těchto domů včetně infrastruk-
tury schválila již dříve rada města. Součástí výstavby je realizace areálu parku 
s veřejným víceúčelovým sportovním hřištěm a dalšími prvky pro děti i do-
spělé. Dále výstavba cesty průchodem pro pěší a cyklistiku mezi domy z ulice 
Jalovcová na pěšinu podél komunikace II/101, rekonstrukce chodníku a pro-
stranství podél silnice II/101 od křižovatky s ulicí K Hájovně po ulici Jalovcová, 
rekonstrukce ulice Zálesí (nový povrch vozovky, rekonstrukce chodníku a pás 
zeleně). Navrženo je kontejnerové stání s kapacitou nejméně 6 ks kontej-
nerů. Na základě vybudování 29 bytových jednotek uhradí žadatel finanční 
příspěvek ve výši 13 050 000 Kč. Kauce je stanovena ve výši 30 000 000 Kč a 
záruční kauce ve výši 3 000 000 Kč. 
Zastupitelstvo vydalo novou Obecně závaznou vyhlášku města Úvaly o regu-
laci provozování hazardních her. Předchozí vyhláška č. 1/2018 o regulaci pro-
vozování loterií a jiných her, která stanovila, že provozování binga, technické 
hry, živé hry a turnaje malého rozsahu je na území města možné pouze v 
herně na adrese Husova 81. Zde bylo povoleno provozování technické hry do 
1. 2. 2024. Zastupitelstvo města schválilo, že provozování hazardních her na 
území města je nově zcela zakázáno. 
Následně byly schváleny tři kupní smlouvy na pozemky pod komunikacemi, 
které město tímto získá do svého vlastnictví. Zastupitelé také souhlasili s 
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odkoupením důležitého pozemku pro stavbu budoucího autobusového ter-
minálu u úvalského nádraží v dohodnuté kupní ceně 995 000 Kč. 
2.11. VZZM po zprávě o činnosti RM měnilo plánovací smlouvy o dodatky 
(Vilapark Úvaly s.r.o. a Arnoštova Parketárna). Dále bylo schváleno zahájení 
jednání o pořízení změny č. 14 územního plánu města Úvaly zkráceným po-
stupem pro pozemky 252/7 a 265 společnosti eTruhlárna, s.r.o. Zastupitel-
stvo města dne 22. 6. 2023 tento materiál stáhlo z jednání z důvodu potřeb-
ného dalšího jednání s investorem stavebního záměru. Důvodem nového 
předložení materiálu je, že došlo k upřesnění finální podoby bytového domu, 
který zůstane ve své hmotě zachován a dojde pouze ke změnám vnitřního 
uspořádání domu a bývalé garáže. Ke změně došlo kvůli nesouhlasu občanů 
v okolí, kteří se obávají nárůstu počtu obyvatel v bezprostřední blízkosti je-
jich obydlí. 
Zastupitelé souhlasili s uzavřením Smlouvy o zřízení práva stavby na 99 let na 
příslušných pozemcích ve prospěch Dobrovolného svazku obcí Povýmolí pro 
výstavbu „Svazkové základní školy Povýmolí“ (viz podrobně v čl. ŽÚ 12/2023). 
Zastupitelé udělili ocenění Junior města Úvaly 2023 Richardu Vaškovi za vy-
nikající výsledky v oblasti sportu a reprezentaci města Úvaly. Mladému spor-
tovci je 16 let, karate se věnuje minimálně 10 let a patří mezi výrazné talenty 
klubu Sport Úvaly, z.s. Je mistrem republiky 2022… ocenění dostal při příleži-
tosti Adventu u rozsvícení vánočního stromu.  
Dlouhá, téměř dvouhodinová diskuse, se nastala kvůli operativně zařazeného 
bodu jednání, který se týkal dalšího osudu velmi frekventovaného železnič-
ního přejezdu v Úvalech. Starostka nejprve seznámila přítomné s vývojem 
této záležitosti. V září 2023 obdrželo město od SŽDC žádost o vyjádření ve 
věci zrušení železničního přejezdu. Správa železnic se dlouhodobě zabývá 
úvahami převést alespoň některé páteřní koridory v ČR z rychlosti 160 km/h 
na rychlost 200 km/h. Tato se týká i koridoru Praha - Kolín (přes Úvaly). Nut-
nou součástí této operace zvýšení traťové rychlosti na 200 km/h je kromě 
dalších technických opatření rovněž zrušení všech úrovňových přejezdů, a to 
i v místech, která technicky rychlost 200 km/h neumožňují. Z tohoto důvodu 
Správa železnic kontaktovala město, aby je seznámila s těmito úvahami, 
které jsou v tuto chvíli skutečně jen úvahami, není to ani ve fázi projektového 
záměru. V rámci diskuse k tomuto bodu se rozproudila místy emotivní dis-
kuse. Starostka města zopakovala svůj postoj, že je nejprve potřeba získat 
relevantní data a současně získat více informací a vyjádřila nesouhlas s názo-
rem, že si město oslabilo vyjednávací pozici ve vztahu k SŽDC. Dlouhá, téměř 
dvouhodinová diskuse se týkala operativně zařazeného bodu jednání, který 
se týkal dalšího osudu velmi frekventovaného železničního přejezdu v Úva-
lech. Starostka nejprve seznámila přítomné s vývojem této záležitosti. V září 
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2023 obdrželo město od SŽDC žádost o vyjádření ve věci zrušení železničního 
přejezdu. Správa železnic se dlouhodobě zabývá úvahami převést alespoň 
některé páteřní koridory v ČR z rychlosti 160 km/h na rychlost 200 km/h. Tato 
se týká i koridoru Praha - Kolín (přes Úvaly). Nutnou součástí této operace 
zvýšení traťové rychlosti na 200 km/h je kromě dalších technických opatření 
rovněž zrušení všech úrovňových přejezdů, a to i v místech, která technicky 
rychlost 200 km/h neumožňují. Z tohoto důvodu Správa železnic kontakto-
vala město, aby je seznámila s těmito úvahami, které jsou v tuto chvíli sku-
tečně jen úvahami, není to ani ve fázi projektového záměru. V rámci diskuse 
k tomuto bodu se rozproudila místy emotivní diskuse. Starostka města zopa-
kovala svůj postoj, že je nejprve potřeba získat relevantní data a současně 
získat více informací a vyjádřila nesouhlas s názorem, že si město oslabilo vy-
jednávací pozici ve vztahu k SŽDC. Zastupitelé si schválili vyhrazení pravomoci 
projednat a schválit vyjádření města Úvaly k oficiálním žádostem týkajícím se 
úpravy železničního přejezdu v Úvalech a současně z iniciativy starostky bu-
dou zastupitelé na toto téma realizovat setkání, kde bude diskutován postup 
města v této otázce. 
14.12. VZZM – na tomto zasedání se hlavně doplňovaly plánovací smlouvy a 
dodatky k nim se změnami. Dále bylo schváleno zahájení jednání o pořízení 
změny č. 14 územního plánu města Úvaly zkráceným postupem pro pozemky 
252/7 a 265 společnosti eTruhlárna, s.r.o. Zastupitelstvo města dne 22. 6. 
2023 tento materiál stáhlo z jednání z důvodu potřebného dalšího jednání s 
investorem stavebního záměru. Nyní byl materiál předkládán zastupitelstvu 
města znovu. Důvodem nového předložení materiálu je, že došlo k upřesnění 
finální podoby bytového domu, který zůstane ve své hmotě zachován a dojde 
pouze ke změnám vnitřního uspořádání domu a bývalé garáže. 
Zastupitelé rovněž vzali na vědomí informaci o přípravě projektu Svazkové 
základní školy Povýmolí. V červnu 2021 byl schválen přestup projektu svaz-
kové školy z programu MŠMT Prstenec I do Prstence II. V roce 2022 obdrželo 
město informaci o navýšení částky způsobilých nákladů z 800 000 Kč / žáka 
na 1 100 000 Kč / žáka. Z této částky bude vypočítávána výše dotace – pro-
gramem je pro svazky dáno 85 % ze způsobilých nákladů, tedy maximální 
možná výše dotace je 757,35 mil. Kč. Aktuální náklady na výstavbu jsou nyní 
přepočítávány, s ohledem na pokles cenové hladiny je předpokládána částka 
kolem 900 mil. Kč vč. DPH. Dalším krokem bude podání žádosti o dotaci, které 
má proběhnout nejpozději do konce listopadu 2023. K žádosti o dotaci bude 
nutné poskytovateli dotace doložit doklad o vlastnictví předmětných po-
zemků jednou z obcí svazku a zřízení práva stavby na dobu 99 let na pozem-
cích města č. 3933/17 (o výměře 16 678 m2), č. 3933/19 (o výměře 3 087 m2) 
ve prospěch žadatele – Dobrovolného svazku obcí Povýmolí. Přesun do 
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Prstence II s sebou nenese pouze pozitiva ve formě navýšení dotace na žáka, 
ale i povinnost zvětšení kapacity školy minimálně na 810 žáků. Tento poža-
davek se promítá nejznatelněji do rozměrů parkoviště školy. Proto bylo vy-
psáno zadávací řízení na projektanta, který by požadované úpravy provedl. 
Řízení bylo několikrát napadeno ze strany společnosti Energy benefit center, 
a.s., a posléze zrušeno. Na jaře roku 2023 došlo k výběru projektanta a dne 
9.10. 2023 byla předložena dokumentace ke změně územního rozhodnutí 
(navýšení kapacity, zvětšení parkoviště) na stavební úřad.  
Většinu jednání zabrala diskuse o zrušení přejezdu železniční trati (viz ŽÚ 
12/2023). 
 

Finanční výbor zastupitelstva 
Na prvním zasedání 6.3.2023 se kromě kontroly rozpočtového opatření č.5 
(RO č.5/2022) zabýval výbor i návrhem rozpočtu TSMÚ. Důležitým bodem 
bylo i sdělení Ing. Kytlicové k položce 5141 úroky, kde podrobně shrnula k 
nejstaršímu úvěru vývoj hodnot úrokových sazeb a fixace tohoto úvěru, a to 
k březnu 2021, kdy tato fixace skončila. Od dubna 2021 začala variabilní sa-
zba, tzn. 1 měsíční pribor 0,31% p.a. Principem bylo, že sazba rostla až přes 7 
% a město tudíž přišlo o velké finanční prostředky. Tento úvěr končí v r. 2024. 
Tím, že došlo k chybě vznáší dotaz, jak funguje nyní správa úvěrů města, aby 
se již procesně neopakovalo. Celkově je úvěrů 5, 3 jsou za variabilní sazbu a 
2 za fixní do konce splatnosti. K tomu p. Hájková odpovídá, že dle informací 
bankovního poradce bylo městu k tomuto nejstaršímu úvěru každého čtvrt 
roku nabízena fixace, ale byla zamítána. Nyní je k tomuto procesu vyčleněn 
ing. Kimbembe a i p. starostka, kteří budou situaci sazeb u zbylých 2 úvěrů 
sledovat. K tomu ing. Kytlicová požaduje informaci o sjednané sazbě do 
konce splácení úvěrů. 
Postupně byly členy navrženy témata ke kontrole: - Nájemní smlouvy byto-
vých prostor po opravě bytového fondu (náklady na opravu, další náklady pro 
obyvatele, srovnání cen nájemného s trhem) - Nájemní smlouvy nebytových 
prostor (as-is stav, kontrola inflačních doložek, vývoje) - Prověřit náklady na 
energie (porovnat cenu vysoutěžených cen s jinými nabídkami na trhu (zda 
jsou efektivně nastaveny ceny a vazba záloh a vyúčtování na položku v roz-
počtu, skutečná spotřeba elektřiny, plynu a vody, zda se snižuje) - Technické 
služby: a) odpady (dlouhodobý přehled nákladů zpracování odpadu) b) 
sběrný dvůr (dotace, udržitelnost, náklady na investici a na provoz v porov-
nání s minulým stavem, zhodnocení, provozní náklady) c) pronájem vodo-
vodního a kanalizačního řadu vs. investice a obnova města (smlouva na do-
tace na kanalizaci) d) cena vodného a stočného (kalkulace, srovnání nákladů 

https://www.mestouvaly.cz/category/zastupitelstvo/financni-vybor-2018-2022/
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vstupujících do kalkulace s rozpočty a skutečností, navyšování dle smlouvy 
na dotace na kanalizaci). 
17.4. bylo 2. zasedání s body vyjádření se k RO č.1/2023 a navrhuje místosta-
rostovi A. Kimbembemu vytvořit rozpočet vyrovnaný - FV po projednání bere 
na vědomí předložený návrh RO 1/2023 a doporučuje vedení města vrátit do 
výdajové části v pol. 3612/6121 částku 2 400 000,- Kč tj. 2.splátka pro firmu 
BBP stavby na zateplení bytových domů a následně upravit zbylé položky roz-
počtu tak, aby byl rozpočet opět vyrovnaný;  
12.6. na 3. zasedání FV byl projednán bod - Závěrečný účet města za rok 2022 
Účetní závěrka města za rok 2022 Zpráva auditora o výsledku přezkoumání 
hospodaření města za rok 2022; FV po projednání bere na vědomí předlo-
žený návrh RO 2/2023 a doporučuje ke schválení na zastupitelstvu města v 
navržené příjmové a výdajové částce 262 059 406 Kč; dále FV po projednání 
bere na vědomí předloženou informaci o nabídkách 3 bank na financování 
investičních akcí úvěrem a refinancování stávajících 2 nefixovaných úvěrů; FV 
určil předběžné zpracovatele navržených dalších bodů jeho kontrol. 
24.7. na 4. zasedání konstatovalo FV, že chybějí Smlouvy o dílo uzavřené mezi 
Svazkem obcí Úvalsko (dále jen „SOÚ“) a dodavatelem, prokazující sjednání 
pevné ceny za dílo, Smlouvy / Rozhodnutí o dotaci poskytnuté SOÚ, Smlouvy 
o budoucí smlouvě o zápůjčce uzavřené mezi Úvaly a SOÚ,  Úvěrové pod-
mínky KB, platné pro navrženou smlouvu; FV se vyjadřuje ke dvou smlouvám 
a navrhuje opravit nedostatky a chyby. 
7.9. bylo 5. zasedání s rekapitulací úvěrových smluv s KB starostkou projed-
náno bylo i RO3/2023 - FV po projednání bere na vědomí předložený návrh 
RO 3/2023 a doporučuje vedení města jeho úpravy tak, že nebude zahrnut 
příjem developera v pol. 1348 lokalita Zálesí o 13 050 000 Kč z důvodu nepo-
depsané smlouvy jak investorem, tak ani městem v tento okamžik. 
27.11. proběhlo 6. zasedání - FV po projednání opravených podkladů bere na 
vědomí předložený návrh RO 4/2023 a doporučuje vedení města provést: a) 
úpravu řádku v pol. 6171/5166 právní služby na 6171/5167 školení b) přesun 
částky 82 tis. Kč z pol. 6171/5171 na 6171/6125 (oprava světelného infor-
mačního panelu u zdravotního střediska); FV po projednání předložených 
podkladů doporučuje vedení města prověření přiřazených názvů položek v 
daňových příjmech a doporučuje návrh rozpočtu na rok 2024 ve výdajové a 
příjmové částce 336 225 459 Kč zastupitelstvu města ke schválení 
 

Kontrolní výbor 
Volební období 2022 - 2026 
předseda: Mgr. Miloš Ulrich 
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členové: Mgr. Vojtěch Dvořáček, Bc. Pavlína Bínová, Ing. Ludmila Milerová, 
Mgr. Ivana Šťastná, Mgr. Pavel Arazim, Ing. Zuzana Netušilová, Ing. Martina 
Junková Jaklová MBA, DiS 
zapisovatel: Jitka Hamouzová. 
V zápise se hovoří o předsedovi V. Dvořáčkovi, ale na stránkách pod Samo-
správou je uveden M. Ulrich, přítomen na jednání nebyl. 
 
KV se sešel v roce 2023 jedenkrát a v zápise sice schvaluje pod vedením před-
sedy Dvořáčka program,  který není šířeji zmíněn. Zápis obsahuje pouze roz-
dělení provedení kontrol přítomným členům: Ing. Netušilové kontrola usne-
sení rady za rok 2020; Bc. Bínové kontrolu plnění usnesení rady za rok 2021; 
Mgr. Šťastné – kontrola vyřizování podnětů, návrhů a připomínek podaných 
zastupiteli a občany z roku 2020 a 2021 na VZZM; T. Leierovi – kontrola for-
málního postupu při přidělování a čerpání finančních prostředků přidělených 
sportovním a zájmovým organizacím za rok 2020 a 2021.; Mgr. Dvořáčkovi – 
kontrola vyřizování stížností za roky 2020 a 2021;  Ing. Milerové – kontrola 
plnění usnesení zastupitelstva v roce 2020; Mgr. Arazimovi – kontrola plnění 
usnesení zastupitelstva v r. 2021; Mgr. Dvořáčkovi – kontrola prověření po-
stupu výběrového řízení na tisk a grafické zpracování měsíčníku Život Úval. 
Pak pozval na další jednání na 12.4.2023, ze kterého není na webu města 
zápis. Nikde zatím nelze najít hlášení o plnění a výsledcích kontrol. 
 

Výbor pro investice, výstavbu a územního plánování 
Volební období 2022 – 2026: 
předseda: Ing. Hana Kameníková 
členové: Ing. Jan Černý, Ing. Jan Plašil, Ing. Roman Krásný, Miloslav Kolařík, 
JUDr. Ing. Petr Petržílek, Ing. Michal Breda, Jan Havel, Ing. Renata Perglerová 
zapisovatel: Anežka Růžičková 
První zápis 1/2023 nově ustanoveného výboru pro investice, výstavbu a územ-
ního plánování ze dne 31. 1. 2023. Výbor se zabýval aktualizací zásobníku pro-
jektů pro roky 2020–2024, změnou územního plánu pro lokalitu Nad Okráj-
kem, problematikou rozšíření ČOV Úvaly, odhlučněním areálu Tawesco Auto-
motive, s.r.o, stavebním záměrem výstavby haly na pozemku č. 331/9. Na jed-
nání výboru byl požádán architekt města Ing. David Kraus o návrh požadavků 
k fasádě s tím, že členové výboru napíšou připomínky. Dále se jednalo o vý-
stavbě haly v průmyslovém areál Úvaly-východ na Přišimasy. Tématem jed-
nání byl i vodovod a splašková kanalizace v lokalitách Pod Slovany, Staré Zálesí, 
Horoušánky (ulice U Horoušánek), V. Špály a Bendlova stezka. 
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Komise Rady města:  
Komise pro projednávání přestupků 2022-2026 
Provádí  výkon přenesené působnosti státní správy. 
Předseda: JUDr. Václav Kyral 
členové: Jitka Hájková, Miroslav Kolařík 
Zapisovatel: Lenka Platzová. 
 

Komise pro dopravu pro volební období 2022-2026 
předseda: Ing. Richard Saidl 
členové: Ing. Petr Kunc, Bc. Naděžda Kouklová, Jan Havel, Kateřina Baštová, 
Ing. Václav Setnička, Mgr. Věra Pavelková 
zapisovatel: Marcela Benešová. 
Sešla se dvakrát a řešila:

 
Kromě parkování v Žižkově ulici doporučila komise návrhy, ale zdá se, že ne-
byly prosazeny. 

 
 

Návrhy byly přijaty a nebyly prosazeny. 
 

Komise pro městské části 2022-2026 
předseda: Mgr. Petr Borecký 
členové: Ing. arch. Miroslav Hofman, Ing. Radek Netušil, Ing. arch. Michal 
Grošup, Ing. arch. David Kraus, Ing. Lukáš Štefl 
zapisovatel: Adriana Bednarčíková 
Komise se sešla 3x. 
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Výstavba haly Doypacky v prům. areálu na Přišimasy 2. Výstavba haly p. Von-
dráčka v ul. 5. května 3. Výstavba souboru náměstí Svobody vč. plánovací 
smlouvy 4. Stožár pro společnost Cetin v ul. Pražská 5. M-Projekce - pře-
stavba křižovatky I/12 x II/101, kácení dřevin na majetku města 6. Metropo-
litní síť Úvaly - optické připojení lokality V Setých a Zálesí 7. Žádost pana Vlas-
timila Vaňka, bytem Žíšovská 1628, 190 16 Praha 916 - Újezd nad Lesy, o udě-
lení výjimky z Opatření obecné povahy č. 1/2017 ze dne -5.9.2017 - Regulace 
výšky a průhlednosti oplocení, na pozemku parc. č. 3597, k.ú. Úvaly u Prahy 
8. Žádost o vyjádření k technické infrastruktuře pro územní řízení k umístění 
stavby, změně využití, změně stavby na akci I/12 Běchovice-Úvaly - změna 
DÚR - Z1 9. Žádost o vyjádření ke stavebnímu záměru - "Inženýrské sítě, ko-
munikace Úvaly - Hostín X Přišimasy, na pozemcích parc.č. 3960/19, 3960/25, 
3960/24, 3958/6, 3956, 3957/37, 3957/41, 3957/35, 3957/32, 3957/28, 
3957/31, 3957/33, 3957/13, 3955/7,3955/8, 3957/30, 3995/5, 534/7, 955/4, 
534/10 a 534/1,v k.ú. Úvaly u Prahy 10. Žádost o předběžné vyjádření k pře-
stavbě a zvětšení hospodářské stavby, na pozemku parc. č. 3853/3, k.ú. Úvaly 
u Prahy 11. Žádost o vyjádření ke stavebnímu záměru – Rozšíření veterinární 
kliniky na pozemku parc. č. 1059/3, 1059/46 a 1059/47, k.ú. Úvaly u Prahy 
12. Žádost o vyjádření ke stavbě dvou plechových skladů na náhradní díly, na 
pozemku parc. č. 2629/1, k.ú. Úvaly u Prahy 13. Architektonická studie – vý-
stavba Zálesí, SMV Invest – opět všechny body jednání přijaty. Všechny body 
obhajoval Petr Borecký. 
Na druhém jednání se projednávalo: 1. Dům Hakenova – pozemek p.č. 
2219/1 2. Návrh nové zástavby lokality V Rohožni 3. Dostavba čistírny odpad-
ních vod 4. Dělení pozemků 1059/11 a 1059/12 – lokalita Homolka 5. Nová 
zástavba v lokalitě Zálesí 6. Parcelace pozemků 3348/27, 3348/28, 3348/58 
a 3348/59 – lokalita U Horoušánek. 
Třetí jednání mělo jen dva body a opět byly přijaty: 1. Projekt Výmola 2. Ná-
vrh na opatření od společnosti JARO REAL s.r.o. ve věci změn vyvolaných 
stavbou přeložky I/12. 
  

Komise pro prevenci kriminality ve volebním období 2022-2026 
Předseda: Ing. Václav Setnička 
členové: Kateřina Baštová, Radek Baroch, Ing. Radko Mach, Petr Rytina, Ing. 
Dana Misárková, Daniel Bílý 
zapisovatel: Eva Kopecká. 
Ani tato komise nereagovala na výzvu dodání zprávy o činnosti pro kroniku a 
na webu města nejsou místěny žádné zápisy o činnosti. 
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Komise pro výstavbu, územního plánování a investice 
Tato komise pro volební období 2022-2026 nebyla ustanovena 
Ani následující  likvidační a škodní komise nejsou uvedeny v přehledu komisí 
Rady města 
 

Likvidační komise 
Předseda: Ing. Alexis Kimbembe 
Zapisovatel: Blanka Viktorová. 
Členové: Jana Tesařová, Jitka Hamouzová, Dr. Vítězslav Pokorný, Lenka 
Platzová. Počet členů: 5 členů 
Schází se jen při příležitostné potřebě města. 
 

Škodní komise 
Předseda: Ing. Alexis Kimbembe 
Zapisovatel: Blanka Viktorová. 
Členové: Jana Tesařová, Jitka Hamouzová, Ing. Lída Milerová, Adriana Bednar-
číková, Jitka Hájková. Počet členů: 6 členů 
Schází se jen při příležitostné potřebě města. 
 

Komise pro sport pro volební období 2022-2026 
Předseda: Jaroslav Špaček, členové: Václav Buček, Ing. Eva Mašatová, Jiří 
Dráb, Ing. Richard Konečný, Josef Krutský, Michael Březina. 
Zapisovatel: Veronika Rytířová. 
Tato komise nereagovala na výzvu dodání zprávy o činnosti pro kroniku a na 
webu města nejsou místěny žádné zápisy o činnosti. 
Teprve rok 2024 obsahuje jeden zápis z jediného jednání a to projednávalo: 
Návrh na rozdělení Programových dotací pro organizace a spolky na rok 2024 
Zastupitelstvo města na svém jednání dne 14.12.2023 usnesením Z-136/2023 
vyhlásilo programové dotace pro rok 2024. Vyhlášeny byly dvě programové 
dotace určené pro sportovní, kulturní a zájmové organizace a spolky - Nein-
vestiční podpora - Provoz a údržba 2024 (k rozdělení 1000 000 Kč) a Neinves-
tiční podpora - Pořádání jednorázových sportovních, kulturních a volnočaso-
vých akcí 2024 (k rozdělení 200 000 Kč). 
Takže patrně i rok 2023 mělo jednání tuto náplň. 
 

Komise pro školství a vzdělávání 2022-2026 
Předseda: Mgr. Dana Poláková, členové: Mgr. Lukáš Kunc, Bc. Jana Hájková, 
Mgr. Jana Krejsová, Mgr. Stanislav Trykar, Ing. Jan Černý, Mgr. Michaela Nils-
son Marečková, Lenka Košťálová, Kateřina Vašková. 
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Zapisovatel: Jitka Hamouzová. 
Sešla se 5krát. Ze zápisů umístěných na webových stránkách města vyplývá: 
Aktuální informace o svazkové škole. Prvního jednání se jako host účastnila 
starostka města Bc. Markéta Rydvalová a seznámila přítomné se záměry, které 
má vedení města v oblasti školství. Informovala o svazkové škole: Město bude 
žádat o příspěvek na provoz z RUD, je zrušeno zadávací řízení na projektanta 
z důvodu napadení u ÚOHS. Vzhledem k termínu pro podání žádosti bylo roz-
hodnuto, že bude soutěžen projektant dokumentace pro změnu územního 
rozhodnutí zvlášť. MŠMT doporučilo soutěžit další stupně projektové doku-
mentace (stavební povolení a prováděcí dokumentaci) společně se zhotovite-
lem stavby metodou „žlutý fidic“ (využívání Obchodních podmínek ve verzi FI-
DIC P&DB - také Žlutá kniha FIDIC, vylučování víceprací předem). Město čeká 
na rozhodnutí o přidělení dotace na přístavbu MŠ Bulharská pro cca 50 dětí. 
Svazková škola - podle prvotního projektu měla být škola již v provozu, výbě-
rové řízení opakovaně napadeno, tentokrát ve formě námitek zadavateli, nyní 
ve stádiu vypořádávání se s námitkami. Odhadovaná cena realizace 1,123 mld. 
Kč (za dobu průtahů narostla odhadovaná cen téměř o 300 mil. Kč) - vzhledem 
ke komplikacím se svazkovou školou byla podána žádost na přístavbu budovy 
stávající ZŠ, předpokládaná cena realizace 411 mil. Kč, dotace 137 mil. Kč. Z 
diskuse přítomných - dostavba velké „hmoty budov do náměstí“, zhoršení již 
tak velmi komplikované situace při ranní dopravě dětí osobními auty na vyu-
čování, počet tříd zásadně neřeší požadované počty dětí, přijímané ke školní 
docházce (rozsáhlá, plánovaná výstavba). 
Z další informace o Svazkové škole: P. Fuxová - došlo ke změnám v projektu 
svazkové školy, byla navýšena kapacita. Bude zde 27 kmenových učeben (3 v 
každém ročníku), 5 odborných učeben, 10 tříd družiny, celkem 810 žáků a 90 
zaměstnanců. V této souvislosti byla v projektu provedena úprava dispozice, 
rozšíření kuchyně a jídelny, úprava tělocvičen. Škola bude mít fotovoltaické 
panely na střeše a vytápění tepelným čerpadlem. Bylo rozšířeno parkoviště a 
zvětšena nádrž na dešťovou vodu. Informovala, že s hřištěm u nové školy se 
nepočítá (nevejde se), následovala diskuse členů komise na toto téma. (Po jed-
nání komise bylo prověřeno – hřiště se vejde, je s ním počítáno, ale dotace na 
školu se nevztahuje na školní hřiště, toto bude řešeno jinou dotací). Škola by 
měla být hotova do 12/2027. 
Dále podávaly zprávy ředitelé školských zařízení. Mj. Svazková ZŠ Povýmolí, 
ředitelka informuje přítomné – v září přihlášeno 22 dětí, postupně ubývaly, v 
současné době školu navštěvují 4 české a 4 ukrajinské děti. ZŠ již má svůj web 
a facebook. Ve škole proběhl Den otevřených dveří, který navštívili rodiče 15 
předškoláků. Uspořádali Vánoční kreativní dílničku, zúčastnily se i děti z okolí. 
Aktivně budou propagovat školu v měsíčníku Život Úval, aby přilákali nové 



46 
 
 

Kronikářský záznam 2023 
 

prvňáčky k zápisu. Nový zápis probíhal hladce, dle plánů a bez časových skluzů. 
Celkové počty podaných žádostí o zápis dle obcí k 24.4.:  
Úvaly – 42, Květnice – 11, Hradešín – 6, Přišimasy – 6, Dobročovice – 2, Zlatá 
– 2, Praha – Klánovice – 1, Praha – Uhříněves – 1, Praha – Újezd nad Lesy – 1, 
Sluštice – 1, Škvorec – 1. 
3.4.2023 od 16 hodin v sokolovně byl oslaven Den učitelů s účastí cca 95 osob 
a programem. 
D. Poláková informuje – ZŠ Heuréka ukončí školní rok v budově ve Smetanově 
ulici, během prázdnin tuto budovu předají městu, v září zahájí v nově rekon-
struované vlastní budově v ulici 5. května. ZŠ Heuréka potřebuje zajistit výuku 
TV – D. Poláková zkontaktovala p. Drába ředitele S. Trykara - budou jednat o 
pronájmu prostor. 
 

Komise pro kulturu a volnočasové aktivity 2022-2026 
Předseda: Simona Mašatová, členové: Ing. Zdeňka Havránková, Barbora Lin-
ková, Eva Kuncová, Mgr. Gabriela Matoušková, Mgr. Zdena Kupčáková, Jana 
Gebhartová, Hana Černá, Pavel Christian Zamazal, Mgr. Pavel Arazim, Ph.D., 
Dr. Vítězslav Pokorný. 
Zapisovatel: Jana Tesařová. 
Komise se sešla sedmkrát. V každém zápise na webu města se dočítáme, jaký 
kulturní program komise připravuje a jaký honorář bude vyplacen aktérům. 
Dále jsou navrženy další programy, které se buď nebo neuskutečnily – viz ka-
pitola Kultura. U Letního kina dochází k navýšení ceny jednotlivého promítání 
o 1 000,- Kč. Bude se jednat o zvýšení vstupného. Celkové náklady na příspě-
vek pro vstupné od města a cena celé akce nebyla kronikářkou zjištěna. 
 

Letopisecká komise pro volební období 2022-2026 
Předseda: Ing. Zdeňka Havránková, členové: Ing. Lukáš Rubeš, Mgr. Alena 
Janurová, František Smolík. 
Zapisovatel:  Kamila Budilová. 
Komise se sešla v tomto roce dvakrát. Projednávala Kameny zmizelých – pře-
dáno k realizaci projektové manažerce; LK zpracovala text na kameny, osa-
zení kamenů proběhne v roce 2024, ideálně při akci „Pamatuj“ 8.3.2024. In-
formační cedule k soše Arnošta z Pardubic - po konzultaci s M. Sokolem, který 
sochu v minulosti restauroval navrhuje letopisecká komise RM – zhotovit 2 
tabulky a umístit je na sloupek ohrazení ze strany od budovy MěÚ i od silnice. 
Kromě informačního textu nápis doplnit QR kód s podrobnější informací o 
historii pomníku. Texty připraví LK a předá městu, které zajistí zhotovení a 
umístění na pomníku. Stávající tabule bude odstraněna. 
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Projednala kronikářský zápisu za rok vypracovaný kronikářkou města Mgr. 
Alenou Janurovou a doporučila ke schválení. Ocenila kvalitu kronikářského 
zápisu. 
Projednala podnět občana ohledně přejmenování ulice Ruská. Všichni pří-
tomní se shodli, že název ulice vznikl ve 20. letech 20. století, kdy bylo obcí 
rozhodnuto, že se celá čtvrť bude nazývat Slovany a tomu budou odpovídat 
názvy jednotlivých ulic. Ani v dnešní politické situaci by nebylo vhodné coko-
liv měnit. Přejmenování by navíc způsobilo komplikace pro občany žijící v této 
ulici. 
Proběhla prezentace digitalizace archivu kroniky, kdy byli přítomni hosté – 
starostka Markéta Rydvalová, místostarosta Miloš Ulrich a tajemnice Jana 
Tesařová. 
Alena Janurová i L. Rubeš seznámili ostatní v rámci svých prezentací se zdroji 
(archiv Dobřichovice, Státní archiv Chodovec, muzeum Čelákovice, muzeum 
Český Brod, Poštovní muzeum, muzeum Říčany, muzeum Kolín, Národní mu-
zeum, Židovské muzeum, Národní památkový ústav, Archiv bezpečnostních 
složek), ze kterých v současné době čerpají při své badatelské práci. Stále 
ještě vidí možnosti získat další informace. Neprobádané je např. období od 
roku 1948 do roku 1989. Jako zásadní vidí získání dokumentů a vzpomínek 
od žijících pamětníků. 
L. Rubeš navrhuje pomoci PhDr. Mandové s realizací pomníku odboje. Všichni 
přítomní se shodli, že je potřeba součinnost města se spolkem pro stavbu 
pomníku odboje v Úvalech a jeho předsedkyní L. Mandovou. Město by mělo 
být nápomocno při výběru vhodného místa pro pomník, spolupracovat na 
podobě pomníku a poskytnout podporu při propagaci sbírky. Z diskuse vyply-
nulo, že pro úspěšnou sbírku je třeba mít jasno o umístění a mít připravenu 
vizualizaci budoucího pomníku. Návrhy na možné umístění pomníku – pás u 
trati naproti pivovaru Libertas, u trati naproti bývalému kinu, u hřbitova. 
 

Komise životního prostředí a odpadového hospodářství 2022-2026 
Předseda: Ing. Jindřiška Pilná, Ph.D., členové: Mgr. Jan Špaček, Mgr. Jaromíra 
Borecká, Miloslav Kolařík, Mgr. Petra Charvátová, Ph.D., Ing. Jitka Maco, Petr 
Urban. 
Zapisovatel a tajemník komise: Daniela Jahnová. 
Komise se sešla v roce 2023 dvakrát a obsáhlé zápisy jsou umístěny na webu 
města. Na prvním jednání byly tyto body: 1) Rybníky – činnost Českého rybář-
ského svazu, místní organizace Úvaly 2) Odpady – činnost Technických služeb 
města Úvaly 3) Městská zeleň – údržba, plán v roce 2023 4) Strategický rozvo-
jový plán města Úvaly. Druhý z webových stránek města nelze stáhnout. 
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Redakční rada Života Úval 2022-2026 
Předseda (šéfredaktor): Josef Štěpánovský, členové: Mgr. Romana Vorlíčková, 
Mgr. Alena Janurová, Mgr. Marek Mahdal, DiS., Ing. Aleš Pilný , Ing. Radek Ne-
tušil, Mgr. Milan Bednář, Jan Poledník. 
Zapisovatel: Lenka Platzová. 
Redakční rada se schází vždy krátce po uzávěrce přijetí příspěvků do ŽÚ a nej-
prve hodnotí minulé číslo a vyjadřuje se k připomínkám města či občanů a 
k chybám, které vznikly v redakci nebo byly výsledkem dalšího zpracování 
čísla. Schvaluje došlé příspěvky a řadí je do stanovených rubrik časopisu, ur-
guje případně avizované příspěvky, které nebyly včas dodány. Někdy i musí 
počítat s místem pro důležitou avizovanou zprávu města. Poté je obsah pře-
dán grafičce, která udělá první návrh a vrátí zpět ke korektuře. Je nutné dodr-
žovat stanovené termíny jednotlivých kroků, aby časopis byl včas dán do tisku 
a dostal se do schránek občanům v prvních dnech následujícího měsíce. Právě 
pozdější termín dodání časopisu bývá občasnou stížností občanů. Přesto se 
zdá, že časopis čtou zejména straší občané Úval, a právě ti ho rádi dostávají 
včas.  
 
4. Informovanost obyvatel 
 

Informování obyvatel 
Do této kapitoly lze zařadit i snahu Policie ČR poučit občany nejen v Úvalech, 
jak se vyhnout falešným zprávám (fake news), falešným mailům a SMS v mo-
bilech a ukazuje na plakátcích ve městě i na různých školeních, jakými meto-
dami lákají seniory, ale platí to pro každou generaci, k úkonům, které vedou 
k vyplenění jejich finančních účtů. 
Co je to phishing? 
Phishing (vyslovováno: fišing) je útok, který se pokouší ukrást vaše peníze 
nebo vaši identitu tak, že vás přiměje odhalit osobní údaje - například čísla 
kreditních karet, bankovní údaje nebo hesla - na webových stránkách, které 
se vydávají za legitimní. 
Podvodné mobilní aplikace jsou aplikace, které vypadají jako legitimní, ale ve 
skutečnosti obsahují škodlivý kód, který může ukrást údaje uživatele, zobrazo-
vat nevyžádanou reklamu, nainstalovat další malware, odposlouchávat tele-
fon, případně vzdáleně ovládat celý mobilní telefon. 
https://www.kybertest.cz/nejcastejsi-typy-podvodu na této adrese si lze ově-
řit jaké typy podvodů na internetu existují a jak je rozpoznat – Phishing – pod-
vodné maily; smishing – podvodné sms; vishing  - podvodné telefonáty 

https://www.kybertest.cz/nejcastejsi-typy-podvodu
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údajných bankéřů, policistů či investičních poradců, deepfake videa – pod-
vodná videa; m-platba - mobilní platba funguje podobně jako platba platební 
kartou. Na rozdíl od karty však nejsou peníze strženy z účtu, ale z vašeho před-
placeného kreditu nebo měsíčního tarifu u mobilního operátora; bazarové 
podvody; podvodné mobilní aplikace a udílení oprávnění k nim; podvodné 
eshopy a webové stránky; bílí koně (money mules) a podvodné lajkovací bri-
gády; podvodné veřejné webové sítě. 
O některých dosud třeba někdo ani neslyšel a zdá se, že tato informace může 
vést k velkému zneklidnění, ale ono je svým způsobem namístě. Nepodléhat 
strachu, ale být ve střehu a nepodlehnout nabídce snadného výdělku nebo 
„vydírání“. Tuto stránku podpořila Police ČR, ověřené banky a společnosti, 
které mají zájem, aby předešly podvodům. 
 

Informační a komunikační technologie 
QR kód – použití této nejnovější městské technologie je zatím ve zkušebním 
provozu. 

Webové stránky města 
Stále provozované v poslední verzi a doplňované o řadu informací o činností 
MěÚ (viz minulé kroniky) 

Facebookové stránky města 
Jsou rozšířené o aktuální informace o akcích města a různých mimořádných 
příhod či nehod a reagují rychlým doplňováním. 
I TSMÚ mají vlastní Facebook a ve výroční zprávě se podrobně věnují rozboru 
využití připomínek občanů. 

Instagram 
Poznámka kronikářky – nemá zřízený přístup a nebude jej využívat, prý však 
město na této služby využívá (Instagram je americká sociální síť pro sdí-
lení fotografií, videí a chatování s přáteli). 

Youtube  
Tento kanál města přenáší všechna veřejná jednání nejen zastupitelů, ale i 
představování různých projektů. 

Sms  
Po zaregistrování na webu města dostává občan zprávy, které se objevují na 
webových stránkách města. 

Městský rozhlas 
Systém je vybaven bezdrátovou technologií pro vysílání závažných informací 
pro obyvatele a je napojen na povodňový výstražný systém. 
 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Soci%C3%A1ln%C3%AD_s%C3%AD%C5%A5
https://cs.wikipedia.org/wiki/Fotografie
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Ptáte se starosty 
Tato rubrika na webových stránkách města nadále není využívána, starostka 
Markéta Rydvalová preferuje osobní setkání a osobní e-mailovou korespon-
denci. 
 
Petice, stížnosti, podněty 
Přehled počtu stížností, podnětů a ostatních podání podle věcného obsahu 
za rok:  
Podněty z řad občanů zazněly na VZZM v únoru směrem k redakční radě Ži-
vota Úval a termínům uzávěrek ve vztahu k výrobě tištěného měsíčníku a jeho 
distribuci ve městě. 
V roce 2023 byla na MěÚ Úvaly doručena jedna stížnost na postup archivu 
stavebního úřadu, stížnost byla vyhodnocena jako nedůvodná. 
Stěžovatel konstatoval ztrátu a manipulaci s projektovou dokumentací ve 
spisu  k novostavbě domu. Domněnka stěžovatele se ukázala jako nedůvodná, 
projektová dokumentace se ve spisu nachází pod položkou č. 1. Stěžovatel byl 
vyrozuměn dne 24.8.2023. 
Dále byly podány dva podněty občanů: 
Podnět na zřízení dvou parkovacích míst v ulici Hvězdova v blízkosti průchozí 
uličky mezi domy, kudy se chodí k lesní školce. Žadatelé vyrozuměni 
30.10.2023 s tím, že se jedná o ochranné pásmo ČEZu a parkování zde není 
možné.  
Podnět na přehodnocení návrhu řešení kanalizace ve Starém Zálesí, která byla 
původně plánována jako gravitační a změněna na tlakovou. Občanům byla 
problematika   vysvětlena na osobním jednání na úřadě a následně dne 
5.1.2024 písemně. Varianta  gravitační  kanalizace pochází z roku 2008, v sou-
časné době je jediným možným řešením v lokalitě kanalizace tlaková (důvody 
technické, prostorové a majetkoprávní).  
Na chování úředníků MěÚ Úvaly nebyla zaznamenána žádná stížnost. 
 
5. Hospodaření města  
 
Rozpočet 
Čerpání rozpočtu města Úvaly za rok 2023 
PŘÍJMY 
Celkové příjmy 313 918 046,-Kč 
Daňové příjmy 182 138 128,- Kč 
Přijaté neinvestiční dary 402 224,-Kč 
Přijaté dotace v celkové výši 39 314 001,- Kč 
Příjmy z prodeje pozemků 143 173,-Kč 
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Pečovatelská služba: a) dotace MPSV 1 758 900,- Kč; b) služby pro obyvatele 
557 971,- Kč; c) úhrady od obcí za rozvoz obědů 72 800,-Kč 
VÝDAJE 
Celkové výdaje 297 713 520,- Kč 
Investiční výdaje 130 757 600 Kč 
Výdaje na provoz MěÚ 
správa 38 899 708,-Kč 
zastupitelé 4 828 152,- Kč 
Závazky města k 31.12.2023 
a) úvěr KB 109 754 190,-Kč 
b) závazky vůči dodavatelům 25 559 338,- Kč 
Splátky k 31.12.2023 
a) KB 75 405 479,- Kč 
Přidělené příspěvky: 1 243 000,- Kč 
Pečovatelská služba : celkové náklady: 2 500 257,- Kč 
Vypracovala: Hájková Jitka 
Dne 5.11.2024 
Aktuální celková výše dluhu města k 30.9.2023: 136 123 730,- Kč 
 
Alexis Kimbembe, místostarosta MěÚ, v ŽÚ 12/2023 podrobně rozebírá dluh 
města: …“Dluh města k 31. 7. 2023, než jsme si vzali další úvěr na vodovodní 
přivaděče, činil 115,14 mil. Kč, z toho: 1. Úvěr 110 mil. Kč z roku 2010 na 
vodohospodářské investice, který končí v lednu 2024, splacení jistiny a úroků 
cca 12 mil. Kč ročně, zůstatek k 31. 7. 2023 je 5,5 mil. Kč. 2. Úvěr 110 mil. Kč 
z roku 2017 na infrastrukturu města na 10 let s fixním úrokem 1,2 %, splacení 
jistiny a úroků cca 5,8 mil. Kč ročně, zůstatek k 31. 7. 2023 je 69,95 mil. Kč. 3. 
Úvěr 30 mil. Kč z roku 2019 na financování koupaliště na 15 let s fixním úro-
kem 2,5 %, splacení jistiny a úroků cca 2,8 mil. Kč ročně, zůstatek k 31. 7. 
2023 je 24,9 mil. Kč. 4. Úvěr 15 mil. Kč z roku 2020 koupě budovy MŠ PRAŽ-
SKÁ, splacení jistiny a úroků cca 1,5 mil. Kč ročně, zůstatek k 31. 7. 2023 je 
12,8 mil. Kč. 5. Úvěr 2,5 mil. Kč z roku 2020 koupě pozemku (točna autobusu), 
splacení jistiny a úroků 354 tis. Kč ročně, zůstatek 1,99 mil. Kč. Od 1. 8. 2023 
jsme refinancovali úvěr č. 4 a 5 s fixním úrokem 4,89 %, ročně splátku jistin a 
úroků cca 682 tis. Kč. Pro financování vodovodního přivaděče si město vzalo 
úvěr 100 mil. Kč, který bude splácen z dotace MŽV 68 mil. Kč a 10 mil. Kč 
kraje, takže v roce 2024 zůstatek tohoto úvěru bude cca 22 mil. Kč, který 
bude rozdělen – 57 % Úvaly, tj. 12,5 mil. Kč, 34 % Jirny, tj. 7,48 mil. Kč a 9% 
Horoušany, tj. 2,02 mil. Kč. V současné době platíme jen úroky, splátka jistiny 
bude až v dubnu roku 2025. Dluhová služba v roce 2024 klesne z 22 mil. Kč 
na 9,6 mil. Kč, tj. 5,75 % vůči daňovým příjmů (riziko 15 % – 30 %), cash flow 
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města je dostatečně dobrý a zadlužení města vůči celkovému majetku je pod 
25 %. Město připravuje projekt rozšíření ČOV – cca 100 mil. Kč – budeme 
muset znova hledat způsoby financování vč. dotace. Výše dluhu je sama o 
sobě jen částečným ukazatelem hospodaření města. Nevypovídá např. o 
tom, jak dluhová služba (splácení úroků a jistiny) zatěžuje rozpočet, tedy do 
jaké míry může omezovat další aktivity města, nebo o tom, zda budoucí in-
vestiční výdaje z rozpočtu, postaveného přispěním úvěru, neohrozí finanční 
stabilitu města. Do konce roku 2023 splácíme ročně celkem 22 mil. Kč (úroky 
a jistina). Od roku 2024 bude výše splátky cca 9,6 mil. Kč, tím dluhová služba 
klesne na 4,6 %“... 
Tento článek je pro laika velmi nestravitelný, ale jistě v budoucnosti bude za-
jímavé pro ekonoma, nebudou-li data k dispozici, si přečíst, jak si město vedlo 
v těchto letech při hospodaření s veřejnými prostředky. 
 
Participativnírozpočet 
Od minulých let řada občanů a opozice požadovala po vedení města, aby byl 
vyhlášen. A proč? Co to vlastně je? Výklad nacházíme na internetu na strán-
kách instituce, která pomáhá obcím a občanům s tvorbou přípravy. Partici-
pativní rozpočet umožňuje, aby se občané zapojili do rozhodování o rozvoji 
své obce. Radnice vymezí část peněz z ročního rozpočtu, obyvatelé pak po-
dávají návrhy, co by se za tyto peníze mělo ve městě v následujícím roce vy-
lepšit. Tím umožňuje občanům spoluvytvářet budoucí tvář obce. 
Obyvatelé vědí, co jim v obci schází a co potřebuje vylepšit a mohou se podí-
let na řešení. Vrací lidem důvěru v politiky a veřejným činitelům umožňuje 
efektivně spolupracovat s občany. Pokud mají lidé možnost zapojit se kon-
struktivně do debaty s radnicí, neupadají do skepse. Je studnice nových ná-
padů. Umožňuje využití kreativního potenciálu obyvatel. Ukazuje, že spolu-
práce mezi radnicemi a občany může být plodná. Aktivní občané získají vhled 
do fungování obce, radnice se naučí lépe s občany komunikovat a vycházet 
jim vstříc. 
Otevírá celospolečenský dialog o nejpotřebnějších investicích a nejlepším vy-
užití veřejných peněz. Přemýšlení o potřebách jednotlivých zájmových skupin 
i o rozvoji celé obce dává lidem příležitost k lepšímu uspořádání hodnoto-
vého žebříčku i vyšší sociální citlivosti. 
Prohlubuje vztah obyvatel k místu, kde žijí, a vytváří odpovědné nakládání se 
společnými statky. Aby se jakýkoli projekt uskutečnil, musí se s ním identifi-
kovat dostatečně velká část komunity – a vědomí toho, že jsme rozhodli 
„my“, je i vědomím odpovědnosti za to, jak bude se společným majetkem 
nakládáno v budoucnosti. 
Participativní rozpočet – jak to bude dál? 
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Na webových stránkách města: „Jak jsme Vás již informovali v  Životě Úval, 
v rámci prvního ročníku participativního rozpočtu bylo předloženo 33 pro-
jektů. Děkujeme tímto všem, kteří věnovali svůj čas přípravě svého projektu 
a projevili tak svůj zájem o dění v našem městě. V současné době probíhá 
kontrola realizovatelnosti návrhů a jejich souladu se zásadami programu. Po-
stupně kontaktujeme všechny navrhovatele, abychom společně doplnili a 
dopilovali detaily jejich projektů tak, abychom Vám, občanům našeho města, 
mohli předat co nejkomplexnější informace, které následně budete moci vy-
užít v rámci hlasování pro Vámi preferovaný projekt k realizaci. Už v tuto 
chvíli je jasné, že některé projekty bohužel nebude možné zrealizovat. Důvo-
dem pro vyřazení projektu z programu dle předběžné kontroly přihlášených 
projektů, může být zejména velká finanční náročnost projektu, která přesa-
huje nastavený limit čerpání pro jeden projekt, případně další komplikace, 
které realizaci projektů znemožňují. Veškeré důvody, které nás povedou k vy-
řazení projektu z programu, budou předkladateli, i veřejnosti řádně zdůvod-
něny. 
V ŽÚ 5/2023 je uveřejněn i tento článek a tabulka navržených 32 projektů. 
Samotné hlasování o projektech bude spuštěno 1.6.2023 a bude ukončeno 
15.6.2023. Po tomto datu tedy budeme znát vítězný projekt, případně více 
projektů, které budou moci být v rámci tohoto programu realizovány. 
Termín, který byste si měli v souvislosti s participativním rozpočtem určitě 
zapsat do svých kalendářů je ČTVRTEK 25.5.2023, kdy bude v sále DPS pro-
bíhat od 17 hodin veřejná prezentace projektů, o kterých budete moci ná-
sledně během prvních 15 dnů v červnu hlasovat. Veřejná prezentace bude 
přenášena online tak, jak jste zvyklí v případě zastupitelstva. Při této příleži-
tosti dostanou prostor navrhovatelé projektů, aby Vás svými argumenty pře-
svědčili o prospěšnosti a potřebnosti svého projektu pro zkvalitnění života 
nás všech v rámci našeho města a získali tak Váš hlas.“ 
23. 6. 2023 na webu: 
„Vážení občané, 
vyčleněná částka pro participativní rozpočet ve výši 600tis. umožní realizaci 
prvním dvěma projektům v pořadí. Můžeme se tak těšit na úpravu nezpev-
něných povrchů u základní školy, při procházkách městem jistě oceníte od-
počinek na osmi nově pořízených lavičkách. Rádi bychom realizovali i třetí 
projekt v pořadí, jehož předmětem je úprava ulice v Podhájí. Na realizaci to-
hoto projektu chybí v rozpočtu něco málo přes 30tis. Kč, tuto situaci se bu-
deme snažit společně s navrhovatelem vyřešit. O výsledcích jednání Vás bu-
deme informovat.“ 
Tento projekt měl nakonec dva vítěze z oblasti dopravy a infrastruktury – La-
vičky pro Úvaly (instalace celkem 8 laviček na různá místa) a Do školy bez 
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kaluže (vydláždění příchodu k dolní části školy budova F). Jeden projekt byl 
založen do zásobníku projektů (zpevnění povrchu komunikace Podhájí za 
mostem). Dalších víc jak dvacet bylo buď jen zveřejněno nebo zamítnuto. 
Spolek Zachraňme koupaliště, který se snaží o zlepšení života obyvatel v na-
šem městě zjišťoval veřejně proč byl jeho projekt (Hodovská lávka) vyřazen, 
ač splnil všechny požadované parametry  a rozhodnutí města nedostal, přes-
tože by rád doplnil a vysvětlil sporné body. Nakonec je při jednání s paní sta-
rostkou objasnil, ale už bylo odhlasováno. Bylo přislíbeno, že projekt bude 
zařazen do Zásobníku projektů a projektant má zadání pokračovat v rámci 
dohodnutých parametrů s OID. Koncem roku podal veškeré podklady na sta-
vební úřad a byl odkázán na Brandýs, kde sídlí příslušný dopravní odbor pro 
stavby typu Lávka. Zdá se, že vše je na dobré cestě a občané budou moci 
bezpečně na turistické cestě od ČOV pokračovat na Holou Hostýni bez ská-
kání přes široký potok Výmolu. 
      
Energie 
Podle ústní informace OID se nadále nakupovaly energie „metodou spotu“ - 
ceny produktu SPOT se odvíjí od cen na denním trhu s elektřinou a plynem. 
Zatím neuvažovaly o zafixování cen, protože se to dosud vyplácí.  
 
Majetek města 
Nebyly hlášeny žádné změny a na stránkách města jsou informace velmi staré, 
nejméně 10 let. 
V ŽÚ 9/2023 zmiňuje OŽPÚR, že majetek města se rozšířil o jez u Kaberny, 
který město uznalo do svého vlastnictví. Také díky ochotě a spolupráci se sou-
kromými vlastníky pozemků se nám povedlo rozšířit majetek města v ulici 
Škvorecká, a tak lépe a efektivněji spravovat komunikaci. 
 
Městské byty 
Domů s byty je v majetku města jedenáct. 
Nebytové domy 
Město jich má 17, patří mezi ně radnice čp.95, bývalé sídlo MěÚ na Pražské 
čp.276 využívané nyní Městkou policí a praktickou lékařkou, dále školní bu-
dovy, včetně ZUŠ čp.203, budovy v Riegerově ulici (Pětašedesátka a čp. 897 
– Policie ČR, Stavební úřad, OID, čp.12 TSMÚ), zdravotní středisko na Pražské 
čp.1144, prostory k pronájmu pro obchody v Jiráskově ul. čp.844, na Pražské 
čp.527 a Arnošta z Pardubic čp.18. 
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Investice města 
Přehled investičních akcí (text převzat ze zprávy Odboru investic a dopravy 
v plném znění): 

Celkový součet všech investic 503 490 300 Kč Celkové odhadované dotace 

296 535 276 Kč Celkový odhadovaný podíl města 206 955 024 Kč z toho ko-

munikace 23 990 300 Kč z toho chodníky 9 570 000 Kč z toho životní prostředí 

102 750 000 Kč z toho nebytový fond 72 644 724 Kč z toho bytový fond 0 Kč 

Netto volné peníze na investice (2022 - 2024) 60 000 000 Kč Rozdíl k dofinan-

cování 146 955 024 Kč Komerčně využitelné pozemky města Areál Cukrovar 

(celkem 18000 m2, využitelné cca 10 000 m2) 40 000 000 Kč Areál Vinice - 

prodej cca 50% pozemků ve vlastnictví města 105 000 000 Kč Areál Vinice - 

příspěvky na infrastrukturu dle plánovací smlouvy 36 000 000 Kč Součet za 

pozemky celkem 181 000 000 Kč Příspěvky na infrastrukturu u nové výstavby 

19 000 000 Kč Dodatečný výnos z daně z nemovitosti (koeficient 3) 0 Kč Na-

výšené příjmy z bytového hospodářství 4 000 000 Kč Celkový odhadovaný 

výnos (pozemky, příspěvky na infrastrukturu a daň z nemovitosti) 204 000 

000 Kč Celková bilance 57 044 976 Kč Úroveň dluhu města ke 31.12.2022 126 

137 552 Kč z toho dluh za investice do vodovodu a kanalizace v období 2010 

- 2014 11 818 172 Kč splatný do roku 2024 z toho dluh za investice do in-

frastruktury v období 2014 - 2018 72 938 360 Kč splatný do roku 2037 z toho 

dluh za koupaliště a 5. května za rok 2019 a pozemek u hřiště 41 381 020 Kč 

splatný do roku 2034 

Dotace, programy rozvoje, územní plán 
 

Územní plán sídelního útvaru Úvaly (ÚPSÚ) 
na veřejné projednání návrhu změny č. 13 územního plánu sídelního útvaru 
Úvaly byly pozváni občané, které se konalo 11. května 2023 od 17.00 hodin 
v sále Domu s pečovatelskou službou, náměstí Svobody 1570, 250 82  Úvaly. 
Pořizovatel oznámil, že návrh změny č. 13 Územního plánu sídelního útvaru 
Úvaly je vystaven k veřejnému nahlédnutí, a to do 18.5.2023 včetně na Měst-
ském úřadu Úvaly, v sekretariátu starostky města, Arnošta z Pardubic 95, 250 
82 Úvaly, a to v úředních hodinách, tj.: vždy v pondělí od 7:30 do 12:00 a od 
13:00 do 18:00 hod., ve středu od 7:30 do 12:00 a od 13:00 do 17:00 hod., 
jinak dle předchozí telefonické dohody. Po tuto dobu bude návrh změny č. 
13 Územního plánu sídelního útvaru Úvaly také zveřejněn způsobem umož-
ňujícím dálkový přístup na oficiálních webových stránkách města Úvaly 
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http://www.mestouvaly.cz/ Upozornění: Nejpozději do 7 dnů ode dne veřej-
ného projednání, tj. do 18.5.2023 včetně může každý uplatnit připomínky. 
Vlastníci pozemků a staveb dotčených návrhem řešení, oprávněný investor a 
zástupce veřejnosti mohou ve stejné lhůtě podat námitky, ve kterých musí 
uvést odůvodnění, údaje podle katastru nemovitostí dokládající dotčená 
práva a vymezit území dotčené námitkou. Povinnost doložit údaje podle ka-
tastru nemovitostí se nevztahuje na zástupce veřejnosti. Dotčené orgány 
uplatní ve stejné lhůtě svá stanoviska. Veškerá podání je nutno podávat pí-
semnou formou s vlastnoručním podpisem, případně elektronickým podpi-
sem podávajícího. K později uplatněným stanoviskům, připomínkám a námit-
kám se nepřihlíží (dle § 52 odst. 3 stavebního zákona). 
Následně na VZZM v srpnu 2023 byla později změna č. 13 přijata. Týkala se 
některých ploch s nerušící výrobou, vymezených ekologických koridorů, 
splaškové kanalizace u nových objektů a parkoviště u plánované Svazkové 
školy.  
 
Dobrovolné svazky obcí (DSO) 

Dobrovolný svazek obcí Povýmolí 
Hlavní činnost svazku je zaměřena zejména na výkon činností směřujících k 
systematickému a efektivnímu rozvoji zájmového území, ochranu a prosazo-
vání společných zájmů členských obcí a jejich spolupráci při rozvíjení činností 
týkajících se:  
a) zřízení a provoz svazkové základní školy,  
b) propagace svazku a jeho zájmového území,  
c) koordinace významných investičních akcí v zájmovém území,  
d) oblasti školství, sociální péče a zdravotnictví,  
e) správy shromažďování a odvozu komunálních odpadů,  
f) oblasti rozvoje kultury,  
g) požární ochrany,  
h) ochrany veřejného pořádku,  
i) ochrany životního prostředí,  
j) ochrany ovzduší,  
k) rozvoje cestovního ruchu, 
l) podpory podnikání, 
m) rozvoje služeb v zájmovém území, 
n) zajištění dopravní obslužnosti, 
o) zabezpečování čistoty obcí, 
p) správy veřejné zeleně, 
q) správy veřejného osvětlení, 
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r) zásobování vodou, odvádění a čištění odpadních vod, 
s) společných nákupů energií, 
t) společného zajištění telekomunikačních služeb, 
u) správy majetku obcí, zejména místních komunikací, 
v) administrativní činnosti. 
Svazek obcí může vyvíjet i aktivity, které se z objektivních důvodů netýkají 
všech členů svazku; povinnost svazku, aby i tyto aktivity byly v souladu s úče-
lem svazku, tím zůstává nedotčena. 
Svazek obcí může vedle své hlavní činnosti vyvíjet též vedlejší hospodářskou 
činnost spočívající v podnikání nebo jiné výdělečné činnosti; to však pouze za 
podmínky, že jejím účelem je podpora hlavní činnosti svazku anebo hospo-
dárné využívání majetku svazku. 
V roce 2023 bylo pořízeno 6 zápisů z jednání DSO 

DSO Úvalsko 
DSO bylo zřízeno zejména kvůli vodovodnímu přivaděči a zahrnuje obce 
Úvaly, Horoušany a Jirny. Šestajovice vystoupily ze svazku. 
Na jediném jednání v roce 2023 byly na programu: 
Informace k vodovodnímu přivaděči - aktuální stav příprav - financování 
stavby - dotace z Ministerstva zemědělství - dotace ze Středočeského kraje. 
Dne 28. 4. 2023 byla svazku emailem doručena informace k aktuálnímu stavu 
ohledně vydání Rozhodnutí o poskytnutí dotace. Rozhodnutí by mělo být vy-
dáno v nejbližších dnech, a to na dotaci ve výši 68,94 mil. Kč. Celkové výdaje 
na stavbu činí 98,49 mil. Kč (dle smlouvy o dílo). Email (MZe, paní Chaloup-
ková) je přílohou zápisu. Zastupitelstvo města Úvaly schválilo záměr financo-
vat stavbu úvěrem, a to i za situace, kdy se ostatní obce nebudou chtít na 
financování podílet (tj. město Úvaly tuto akci zrealizuje na své náklady). 
„Dne 9. 5. 2023 dojde k předání staveniště. Obec Jirny považuje původní po-
měr financování dle dohody z r. 2007 za poplatný pouze ve vztahu k tehdejší 
stavbě přivaděče Zeleneč – Jirny, nikoliv jako pevně daný vzorec pro další in-
vestiční akce. Obec Jirny požaduje uzavření nové smluvní dohody o spolufi-
nancování přivaděče Jirny – PČS Fibichova, který by zohledňoval přínos pro 
jednotlivé obce. V termínu do 12.5.2023 zašlou zástupci obce Jirny návrh, ja-
kým způsobem se chce obec na investiční akci finančně podílet. Dále se obec 
Jirny zavázala k přípravě návrhu nových stanov, které by měly zúžit účel 
svazku na koordinaci investičních akcí v rámci vodovodního přivaděče v zá-
jmovém území a zakotvit individuální stanovení poměrů financování pro 
různé projektové záměry. Návrh nového znění stanov předloží obec Jirny v 
termínu cca do poloviny 6/2023, resp. do dalšího Shromáždění starostů. Ná-
vrh následně projde připomínkovým řízením ze strany ostatních obcí. Žádost 
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o dotaci z Infrastrukturního fondu Středočeského kraje byla v termínu po-
dána, čekáme na výzvu k doplnění přílohy (Rozhodnutí o poskytnutí dotace). 
Maximální výše této dotace činí 5 mil. Kč.“ – citace zápisu jednání na webu 
města Úvaly. 
 
Poplatky 
Místní poplatky: 
• poplatek za obecní systém odpadového hospodářství 
• poplatek ze psů 
• poplatek za užívání veřejného prostranství 
• poplatek z pobytu 
• poplatek ze vstupného 
• poplatek za zhodnocení stavebního pozemku možností jeho připojení 
na stavbu vodovodu nebo kanalizace 
Zastupitelstvo města Úvaly se na svém zasedání dne 14.12.2023 usnesením č. 
Z.150/2023 usneslo vydat na základě § 14 zákona č. 565/1990 Sb., o místních 
poplatcích, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „zákon o místních poplat-
cích“), a v souladu s § 10 písm. d) a § 84 odst. 2 písm. h) zákona č. 128/2000 
Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, tuto obecně závaz-
nou vyhlášku… 
Poplatek ze psů platí držitel psa. Držitelem je pro účely tohoto poplatku osoba, 
která je přihlášená nebo má sídlo na území České republiky (dále jen „poplat-
ník“); poplatek ze psů platí poplatník městu příslušnému podle svého místa 
přihlášení nebo sídla3 . Poplatek ze psů se platí ze psů starších 3 měsíců… 
Sazba poplatku za kalendářní rok činí:  
a) za jednoho psa 660 Kč,  
b) za druhého a každého dalšího psa téhož držitele 720 Kč,  
c) za psa, jehož držitelem je osoba starší 65 let, 180 Kč,  
d) za druhého a každého dalšího psa téhož držitele, kterým je osoba starší 65 
let, 300 Kč… 
Krátký výčet z vyhlášky. 
 
Odpady  
Zastupitelstvo města na svém zasedání dne 24. 11. 2022 vydalo Obecně zá-
vaznou vyhlášku č. 2/2022, o místním poplatku za obecní systém odpado-
vého hospodářství. Pro rok 2023 je stanovena sazba tohoto místního po-
platku na 1 056,- Kč za rok za osobu přihlášenou v Úvalech (děti do tří let jsou 
od poplatku osvobozeny). Za nemovitost (byt, rodinný dům nebo stavba pro 
individuální rekreaci), ve které není přihlášena žádná fyzická osoba, činí sazba 
místního poplatku 1 056,- Kč za rok… 
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Krátký výčet z vyhlášky. 
 
6. Příspěvkové a ostatní organizace  
 
Městská knihovna 
Knihovnu vede PHDr. Kateřina Werkman,Ph.D., ;Dagmar Kalinová knihovnice 
- výpůjční služby, služby MVS, katalogizace a správa knihovního fondu; Bc. 
Gabriela Modřanská knihovnice - výpůjční služby, kulturně výchovná činnost 
pro děti a mládež, akvizice a objednávání nových knih, správa periodik 
V roce 2023 nedošlo v knihovně k žádným změnám provozním ani personál-
ním. Knihovna fungovala v řádných výpůjčních hodinách, celkem 25,5 hodin 
týdně rozložených do 4 dní, v létě omezených na letní výpůjční dobu. 
Na konci roku 2023 bylo ve fondu knihovny 20 209  jednotek, z toho 14 542 
ve volném výběru. Nakoupeno bylo 855 nových titulů. Čtenáři si vypůjčili 23 
495 výpůjček. Tentokrát především v oddělení pro dospělé pokračovala roz-
sáhlá aktualizace fondu. Vyřazeno bylo 6 600 knih. V létě roku 2023 proběhla 
pravidelná povinná revize knihovního fondu.  
V květnu proběhla výměna starých regálů v dětském oddělení. Díky novému 
zařízení od firmy Ceiba je dětské oddělení mnohem přehlednější, hezčí a ve-
jde se do něj o něco více knih. Knihovna také zakoupila návratový box (kni-
hobox), prostřednictvím kterého mohou čtenáři vracet knihy mimo výpůjční 
dobu knihovny. Čekání s vrácením knih na výpůjční dobu a případné pokuty 
jsou už minulostí.  
Úspěšně pokračovala spolupráce Městské knihovny se základními a mateř-
skými školami. Programy pro školy se konají zpravidla třikrát v týdnu – v 
úterý, ve středu a v pátek dopoledne, kdy je knihovna zavřená pro veřejnost. 
Mnohé třídy se vrací do knihovny během roku opakovaně, buď na tradiční 
tematické programy (Vánoce, březen – měsíc knihy, pasování na Rytíře čte-
nářského řádu) nebo na programy připravované na přání.  
Knihovna také postupně rozšiřuje nabídku programů pro veřejnost. Velice 
úspěšné bylo zahájení programů pro nejmenší čtenáře v rámci mezinárodní 
iniciativy Bookstart, v českém prostředí pojmenovaném S knížkou do života. 
Primárním cílem projektu je přivést rodiče s malými dětmi do knihovny, stát 
se jim průvodci při výběru kvalitního čtení pro děti a pomoci jim objevovat 
cesty, jak udělat z knížek a čtení součást každodenního života. Setkání mají 
vždy podobu hravého dopoledne s knížkami, zpíváním, pohybem a tvořením.  
Knihovna získala také dotaci z „Programu 2023 pro poskytování dotací na 
podporu základních knihoven z rozpočtu Středočeského kraje ze Středočes-
kého Fondu kultury a obnovy památek“ ve výši 15 000,- na  sérii vzdělávacích 
přednášek pro rodiče malých dětí. V roce 2023 proběhlo první ze série 
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setkání, a to beseda s Radkou Schillerovou na téma „Jak pracovat s emocemi- 
s dětskými i s těmi vlastními“.  
Knihovna také přichystala v květnu pro rodiče s dětmi vycházku za jedlým 
kvítím s botaničkou Janou Vlkovou a v dubnu jsme uspořádaly pro děti bojo-
vou hru „Čarodějnice v knihách“. Starší děti se mohly zapojit do celoroční 
čtenářské výzvy.  
Ve spolupráci s dobrovolnicí Jitkou Ernestovou začala knihovna také pořádat 
cyklus kurzů první pomoci zdarma. Účastníci si na něm vlastníma rukama vy-
zkouší, jak postupovat, když člověk bojuje o holý život, a seznámí se s jedno-
duchým postupem, díky kterému umí řešit každou situaci týkající se první po-
moci. V roce 2023 proběhl základní kurz celkem 13 krát, druhé pokračování 
celkem 4 krát a třetí pokračování celkem 4 krát. 
Městská knihovna se také již pravidelně zapojuje do veřejných charitativních 
sbírek – v květnu do sbírky Českého dne proti rakovině a v listopadu do sbírky 
Centra pomoci Paměti národa na pomoc veteránům a dalším bojovníkům za 
svobodu. (Zprávu podala vedoucí knihovny K. Werkman). 
 
Městská policie 
Velitelka Městské policie Úvaly Jana Králová si zprávu pro kroniku usnadnila 
tím, že zkopírovala každoměsíční informaci na web města, přidala počty 
strážníků. Na městských stránkách nacházíme podrobnější data: 
„Od 01.09.2014 zahajuje svou činnost na území města Úvaly Městská policie 
Úvaly. 
Od 18.02.2020 Městská policie Úvaly vykonává svou činnost nejen na území 
Úval ale i na území již devíti okolních obcí a těmi jsou: Škvorec, Přišimasy, 
Tuklaty, Zlatá, Dobročovice, Květnice, Sibřina, Jirny, Horoušany, Doubek a 
Hradešín. 
Městská policie je přímo podřízena starostovi města, zabezpečuje místní zá-
ležitosti veřejného pořádku na území města, při plnění svých úkolů spolupra-
cuje s Policií České republiky. Slouží všem občanům, které ochraňuje a její 
činnost je především namířena proti narušitelům veřejného pořádku. 
Město Úvaly je monitorováno kamerovým systémem Městské policie. 
Pracovní dobu má pondělí až neděle od 7 do 19 hodin a služebna MP Úvaly 
je ve dvoře ul. Pražská 276. 
Dělení na okrsky spravované jednotlivými strážníky: 
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Jana Králová sděluje: „Do roku 2023 jsme vkročili v počtu devíti strážníků a 
jednoho občanského zaměstnance. Během prvního měsíce se s námi rozloučil 
zástupce velitele a v měsíci září jsme přivítali další dva strážníky. 
 
LEDEN–v měsíci lednu se konala akce s Besipem, pod názvem akce Viditelnost, 
kdy strážníci se zástupcem Besipu rozdávali reflexní prvky na nádraží a před 
základní školou. Dále se někteří ze strážníků účastnili darování krve. V Úvalech 
bylo řešeno 140 událostí. 
 
ÚNOR–v únoru proběhla ukázka techniky a vybavení v MŠ Důlek v Úvalech. 
22.února jsme uctili minutou ticha památku obětí trestných činů. V Úvalech 
bylo řešeno 140 událostí. 
 
BŘEZEN–březen nás doprovázela jedna dopravní nehoda za druhou. Bylo také 
vyhlášeno pátrání po seniorce, která opustila sanatorium ve Škvorci. Vzhle-
dem k jejímu duševnímu stavu mohla být ohrožena na životě. Ženu nalezli 
strážníci v nezraněném stavu. V Úvalech bylo řešeno 147 událostí. 
 
DUBEN – začátkem dubna se strážníci proškolili na kurzu první pomoci, pod 
vedením pana Kindla. Dalším důležitým bodem v měsíci dubnu byla akce ko-
naná v obci Přišimasy s názvem Den země na Klepci, kde jsme byli pozváni a 
dále tradiční akce konaná městem Úvaly – Čarodějnice na oválu pod Školou. V 
Úvalech bylo řešeno 156 událostí. 
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KVĚTEN – prevence je důležitá součást naší práce, a proto v květnu strážníci 
navštívili základní školu v obci Tuklaty. Přednášky byly na téma dopravní vý-
chovy a jak se bezpečně chovat na internetu. V součinnosti s Úvalskými dob-
rovolnými hasiči jsme uspořádali akci s názvem 3metry pro život a společně 
jsme projeli celé Úvaly. Jako jedni z mála se zabýváme odchytem vyrojených 
včel. A v květnu jsme je odchytávali rovnou dvakrát. V Úvalech bylo řešeno 
148 událostí. 
 
ČERVEN–červen je měsícem dětí a akcí pořádaných pro ně. Naši strážníci byli 
pozváni na dětský den v obcí Břežany II, kde proběhla ukázka techniky a vyba-
vení. Koncem června proběhla mimořádná událost, kdy byla nahlášena střelba 
v Nových Jirnech. A strážníci měli pomoci s evakuací a uzavírkou komunikace. 
Dne 16. června se uskutečnila akce Den IZS a techniky města Úvaly, na hřišti 
pod základní školou v Úvalech. 
U stánku Policie České republiky, byla možnost vyzkoušet brýle simulující opi-
lost, nebo neprůstřelné vesty, účastníci mohli nahlédnout i do služebních 
vozů. 
Na stanovišti BESIP bylo například dopravní kolo štěstí. Dále zde byl k prohléd-
nutí sanitní vůz firmy TRANSMED s.r.o., u SDH Úvaly si každý mohl vyzkoušet 
býti hasičem, na tomto stanovišti bylo k prohlédnutí několik hasičských vozů, 
spousta techniky potřebná k jejich práci, ať už k vyprošťování osob či požárům. 
Děti si zde mohly zasoutěžit, které z nich se trefí proudem vody z hadice do 
okénka hořícího domu. Důležitou ikonou této akce bylo stanoviště první po-
moci, kde ve spolupráci firma AED line CZ, s.r.o. a pan Kurzy první pomoci Petr 
Kindl, přednášeli, jak poskytnout první pomoc včetně resuscitace a použití pří-
stroje AED, které jsou také rozmístěny po našem městě.  
Technické služby města Úvaly našeho města zde předváděli svou techniku, 
které nebylo málo a také zde probíhala soutěž u stánku Ekonom, kde se třídil 
odpad. K technickým službám se připojila i firma Ředitelství silnic a dálnic – 
ŘSD se svým vozem.  
V odpoledních hodinách proběhla ukázka práce policejních psovodů se psy. 
Městská policie Úvaly měla na programu dopravní hřiště, měření rychlosti, 
ukázku vybavení služebního vozu a dalších soutěží. V Úvalech bylo řešeno 159 
událostí. 
 
ČERVENEC–v červenci jsme se nejvíce zabývali parkováním a obzvláště u úval-
ského koupaliště, kde jsme zaevidovali 123 špatně zaparkovaných vozidel. V 
Úvalech bylo řešeno 188 událostí. 
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SRPEN–v srpnu jsme dokázali ručně dokrmit kotě a najít mu nový domov. Dále 
jsme byli preventivně dohlížet na koncertě Divokého Billa. V Úvalech bylo ře-
šeno 179 událostí. 
 
ZÁŘÍ – každoročně v tomto měsíci, jakožto začátku školního roku provádíme 
děti z úvalské základní školy po našem náměstí, kdy jim vysvětlujeme a ukazu-
jeme, jak bezpečně dojít do školy přes přechod pro chodce, železniční přejezd 
apod. V Úvalech bylo řešeno 203 událostí.  
 
ŘÍJEN–v tomto měsíci proběhla preventivní přednáška v mateřské školce v 
obci Květnice a v základní škole Povýmolí. Ožehavým tématem tohoto měsíce 
byla nově vzniklá informativní značení před železničním přejezdem o možném 
odbočení vozidel do ulice Smetanova, při uzavřeném železničním přejezdu. 
Zde strážníci měli kontrolní bod několik hodin denně. V Úvalech bylo řešeno 
169 událostí. 
 
LISTOPAD – každoročně provádíme kontrolu hřbitovů z důvodů blížících se du-
šiček. V Úvalech bylo řešeno 169 událostí. Odchyt zvířat se již blíží ke dvěma 
stům.  
(Za rok 2023 bylo odchyceno 125 psů a 31 ostatních zvířat) 
 
PROSINEC – Ke konci roku proběhla poslední z preventivních přednášek ten-
tokrát v základní škole Jirny. Ve městě Úvaly se konaly dvě akce, a to Rej čertů 
a tradiční rozsvícení vánočního stromu. Na kterých je Mp v součinnosti s měs-
tem velmi aktivní.  
Bohužel si v tomto měsíci musíme připomenout i velmi smutnou událost, která 
se dotkla i naší městské policie, a to je střelba v Klánovickém lese se smutným 
koncem pro nemluvně a jejího otce. Tato záležitost provázela celou Českou 
republiku z důvodu bezcitnosti útočníka. Po této tragické události jsme něko-
likrát uzavírali Klánovický les a jeho přilehlé okolí i na úvalské straně z důvodů 
pátracích a vyšetřovacích akcí Policie České republiky. Bohužel tato situace vy-
gradovala až k hrůzným činům na Filozofické fakultě Univerzity Karlovy.“ 
 
Jednotka sboru dobrovolných hasičů Úvaly 
Jednotka SDH má 34 členů: 
Petr Rytina ml., velitel SDH a JSDH, velitel družstva, hasič, nositel DT 
Radek Šindelář, starosta SDH, velitel družstva, hasič, nositel DT 
Petr Rytina st., velitel družstva, strojník, hasič, nositel DT 
Miroslav Šindelář, velitel družstva, strojník, hasič, nositel DT 
František Ernest, strojník, hasič, nositel DT 
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Michal Dvořák, velitel družstva, strojník, hasič, nositel DT 
Radek Baroch, hasič, nositel DT 
Adéla Votočková, hasič, nositel DT 
Zdeněk Formánek, zástupce velitele JSDH, velitel družstva, hasič, nositel DT 
Jan Borovička, strojník, hasič, nositel DT 
Milan Šveňha, strojník, hasič, nositel DT 
Martin Tyl, velitel družstva, hasič, nositel DT 
Jiří Ryneš, strojník, hasič, nositel DT 
Petr Junek, strojník, hasič 
Robert Brajer, hasič, nositel DT 
Jiří Jindra, hasič, nositel DT 
Martin Poledník, technik JSDH, hasič, nositel DT 
Eliška Julie Formánek-Vacková, hasič, nositel DT 
David Navrátil, hasič 
Milan Mysliveček, hasič, nositel DT 
Jiří Vrbka, hasič 
Miroslav Horák, hasič, nositel DT 
Vladimír Novák, hasič 
Tomáš Linhart, hasič, nosič DT 
Pavel Novák, velitel družstva, hasič, nositel DT 
Petr Frýdman, hasič 
Zdeňka Šindelářová, hasič 
Klára Rytinová, hasič 
Eva Mašatová, náměstek SDH, hasič 
Alena Tesařová, hlavní vedoucí mládeže, hasič 
Vlastimil Rytina, hasič 
Roman Vrba, hasič 
Petr Čapek, hasič 
Ondřej Šedivý, velitel družstva, hasič, nositel DT 
(nositel DT – nositel dýchací techniky) 
 
ZPRÁVA O ČINNOSTI VÝJEZDOVÉ JEDNOTKY SDH ÚVALY ZA ROK 2023 
„Jednotka je zařazena v kategorii JPO III/2 s předurčeností pro zásahy při do-
pravních nehodách a k dnešnímu dni čítá celkem 28 členů. 
V minulém roce byla naše jednotka povolána Krajským operačním středis-
kem celkem k rekordním 103 mimořádným událostem. V pěti případech, 
jsme byli odvoláni před výjezdem. Celkem tedy jednotka vyjela k 98 mimo-
řádným událostem. Z toho to byla 48x dopravní nehoda, 23x požár, 19x tech-
nická pomoc, 3x únik ropných produktů, 1x únik plynu, 1x ostatní pomoc a 3x 
planý poplach. Z uvedeného výčtu jednotka zasahovala 45x v Úvalech, 50x 
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mimo naši obec a 3x v rámci mezikrajské výpomoci na území Hlavního města 
Prahy. K prvnímu zásahu jednotka vyjela 1.1.2023 v 0:06, jednalo se o požár 
thují v Úvalech. Za zmínku určitě stojí 2 velké požáry, kterých se naše jed-
notka účastnila. Byly to: požár v Čelákovicích, ke kterému jednotka vyjela 
13.3.2023 ve 2:40 ráno, s oběma CAS a DA VW Transporter, v celkovém počtu 
10ti členů. Jednotka na místě prováděla jak hasební práce v DT, tak rozebírání 
konstrukcí za pomoci rozbrušovací motorové pily a samozřejmě obě cisterny 
kyvadlově dopravovali na místo požáru hasební vodu. Zpět na základnu se 
jednotka vrátila v 15:23. Druhý z velkých požárů, byl požár budovy výroby 
spotřebního zboží firmy HECHT. Jednotka nejprve na výzvu KOPIS vyjela v 
19:31 s CAS 32 T148 k požáru do obce Stupice, kde zjistila, že se jedná o planý 
poplach, pravděpodobně sloup dýmu stoupající z požáru budovy HECHT vy-
volal v někom pocit, že hoří ve Stupicích. Při návratu na základnu byla jed-
notka operačním důstojníkem povolána k požáru HECHT u do Tehovce. Po 
příjezdu na místo, si velitel zásahu vyžádal i naší druhou cisternu CAS 20 TA-
TRA 815 se členy a DT, ta vyjela v 19:55. Na místě členové prováděli hasební 
práce v DT, kdy jeden z našich členů, zároveň příslušník HZS, dostal na starost 
velení jednoho požárního úseku, na kterém zasahoval spolu s dalšími našimi 
členy. Dále jsme prováděli vyhledávání skrytých ohnisek pomocí termoka-
mery, kyvadlovou dopravu vody oběma cisternami a propůjčovali jsme čer-
padla na čerpací stanoviště. 
Tolik asi z naší represe a nyní pár řádků z prevence. 
Loňský výcvik a školení jednotky se řídil podle ročního plánu pravidelné od-
borné přípravy vypracovaného dle směrnic GŘ HZS pro výcvik jednotek PO. 
Dále se jednotka zúčastnila cyklického školení ve vyprošťování zraněných 
osob z havarovaných vozidel v areálu závodu Škoda Auto v Ml. Boleslavi a 
cyklického školení výjezdových jednotek ve St. Boleslavi. 
Každoročně se, mj., díky velké vstřícnosti vedení města zkvalitňuje jak tech-
nika, tak výzbroj a výstroj naší jednotky.  
10.10.2023 jsme se přestěhovali na moderní základnu. Investice do moder-
nizace a rozšíření hasičské zbrojnice ve výši takřka 22 mil. Kč nebyla pro 
město jednoduchá i přes dotaci ze strany Generálního ředitelství Hasičského 
záchranného sboru a Středočeského kraje. Základna úvalských hasičů však 
naznala potřebných a podstatných změn. Novostavba poskytuje garáž vyho-
vující dnešním cisternovým automobilům, ale také šatny s hygienickou smyč-
kou, dílnu a v prvním podlaží potřebnou novou školící místnost. Důležitá je 
také novostavba věže na sušení hadic, která velmi chyběla. Velmi si proto 
ceníme rozhodnutí vedení města, že hasiči potřebují a také si zaslouží dů-
stojné a dnešní době odpovídající zázemí.  
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Nejen pro výjezdovou jednotku, ale i pro sbor představuje moderní „hasi-
čárna“ výraznou vzpruhu a chuť do další práce, kterou mnozí plně ocení až v 
tíživé situaci. 
Stěhování, ale i přípravy a úpravy prostorů přiléhajících ke zbrojnici, dále se-
stavování nového vybavení zbrojnice, se účastnila při brigádách spousta 
členů, mnohokrát do pozdních večerních hodin. Chtěl bych jim za to velice a 
velice poděkovat a věřím, že se nám tam spolu bude skvěle fungovat. 
Dále jsme díky dotaci mohli pořídit 5 nových zásahových obleků, kterými 
jsme nahradili ty již dosluhující. Jako příklad nově pořízených věcných pro-
středků uvedu výstražné „puky“, které slouží ke zvýraznění překážky na po-
zemní komunikaci. Zvýší tak bezpečnost našich členů při jejich práci. 
Závěrem bych chtěl poděkovat celému vedení města za dosavadní vstřícnost 
a podporu, kterou zajišťují potřeby naší jednotky. 
Poděkování patří i všem členům, kteří tráví na údržbě naší techniky, zbrojnice 
a vybavení mnoho hodin a udržují je tak v bezvadném stavu. Největší dík 
ovšem patří všem hasičům, kteří se na úkor svého volného času obětují a v 
kteroukoliv roční, denní i noční dobu neváhají pomoci ostatním lidem v 
nouzi.“ Milan Bednář 
Na webových stránkách JSDH je graf událostí a výjezdů Jednotky. Bylo jich 
103 za zmíněný rok. 47,1%  výjezdů k dopravním nehodám, 22,5% k požárům, 
18,6% u technické pomoci, 3,9% pohotovosti odvolané před výjezdem, 2,9% 
planých poplachů, 2,9% úniku ropných látek, z 1,0% úniku plynu a jedno pro-
cento se týkalo ostatní pomoci. 
ŽÚ 11/2023 Dne 10. 10. 2023 proběhlo slavnostní otevření hasičského 
domu, na které byli pozváni zástupci organizací, které poskytly dotace. 
v minulém roce byly zahájeny stavební práce na akci Přístavba objektu 
„Hasičského domu“ Úvaly, které byly ukončeny v srpnu tohoto roku. Tato 
akce byla realizována s finančním přispěním MV generálního ředitelství HZS 
ČR v hodnotě 4,5 mil. Kč a Středočeského kraje v hodnotě 3 mil. Kč. Stavební 
práce prováděla společnost BBP Stavby, s.r.o., Korunovační 103/6, Bubeneč, 
170 00 Praha 7. Přístavba je se stávajícím objektem provozně spojena v 
úrovni 1. NP, kde vstup s hygienickou smyčkou a garáží navazují na šatny ve 
stávajícím objektu. V 1. NP přístavby se nachází vstupní zádveří se schodiš-
těm, hygienické zázemí a garáž pro hasicí automobil. Ve 2. NP se nachází 
denní místnost s toaletou, úklidovou komorou a plynovým kotlem. Dále byla 
zrealizována sušící věž… píše Odbor investic a dopravy. 
 
Technické služby města Úvaly 
Výroční zpráva se dočkala zápisu jako poslední, protože doznávala oprav od 
doby auditu a schválena byla RM až koncem roku 2024. 
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Jako minulý rok platí, že se jedná o: 
Právní forma příspěvková organizace 
Zřizovatel Město Úvaly 
IČ 044 41 869 
DIČ CZ04441869 
Kontakt Tel.: 281 091 522 
 E-mail: tsu@mestouvaly.cz 
 Web: http://www.tsuvaly.cz/ 
ID datové schránky: yzzamr5 
Statutární zástupce Jaroslav Špaček, ředitel 
Hlavní ekonom Jitka Kuštová 
Činnost Technických služeb města Úvaly  (dále jen „TSMÚ“) je vymezena zři-
zovací listinou ze dne 16. července 2015. V polovině roku 2017 byla zřizovací 
listina upravena z daňových důvodů a také z důvodu rozšíření hlavní a vedlejší 
činnosti. 
Hospodaření: V roce 2023 se podařilo TSMÚ udržet financování v černých čís-
lech, s hospodářským výsledkem 237 088 Kč. Toto berou TSMÚ jako velmi 
dobrý výsledek s ohledem na turbulentní období zdražování služeb a dodávek 
surovin. Hovoří o tom zpráva auditora, která je rovněž obsažena v plném znění 
ve volné příloze kroniky, tištěná i digitalizovaná. 

Personalistika 
V kapitole Personalistika – lidské zdroje se dozvídáme: 
„Celý tým TSMÚ je stabilizován. Postupně se připravujeme na obsazení tabul-
kových míst, ale to až v dalším roce. Zejména s ohledem na převzetí dalších 
činností, které dle objednávek města byly realizovány přes subdodavatelské 
společnosti. Rok 2023 byl velikou zkouškou s ohledem na příchod pandemie 
Coronaviru Covid-19, ale hlavně díky raketovému růstu cen energií, jenž pro 
nás znamenal nárůst všech vstupů a dále cenové zatížení od všech dodavatelů 
služeb. Inflace se projevuje ve všech dodavatelských dodávkách. Je až neuvě-
řitelné, že i přes tento cenový šok se podařilo rok zvládnout a ustát na velmi 
vysoké úrovni. Byl pozastaven nábor zaměstnanců na obsazení tabulkových 
pozic.  
K 31. 12. 2023 jsme měli celkem 40 zaměstnanců na HPP, 2 na DPČ a 8 na 
DPP. 
V rámci administrativního úseku byli v roce 2023 zaměstnáni celkem 3 za-
městnanci na hlavní pracovní poměr (personální/asistentka, ekonomka a 
účetní). 

Požadavky ha TSMÚ 
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Tato tabulka vystihuje nárůst požadavků na TSMÚ, které se nazývají TaskPool, 
na základě jeho podání přes vedoucího oddělení jednotlivých odborů MěÚ, je 
předán řediteli TSMÚ a zařazen do pořadí úkonů. 
VZ vysvětluje: „Dle přiložené tabulky je krásně vidět vývoj požadavků mimo 
klasický rámec údržby našeho města v zeleni. Jedná se o nahlášené závady od 
občanů nebo přímo požadavky z jednotlivých odborů městského úřadu. Stan-
dardně se jedná o přesné požadavky na úpravu komunikací, obnovu nebo 
zcela nové svislé i vodorovné dopravní značení, vyspravení lokálních výtluků v 
komunikacích. Dále pak obnovy povrchů, zbudování chodníků, různé generální 
opravy na budovách mateřských škol. Dle přehledové roční tabulky je patrný 
pokles v totálním čísle, ale ten je způsoben drobnou změnou v rámci systému, 
kdy se požadavky přiřazují pod jeden generální požadavek, který rozlišujeme 
až následně dle výkazu práce do příslušného měsíce. Jedná se o nemalou 
úsporu administrativy nad výkazy k jednotlivým zakázkám a úkolům. Odhado-
vaná úspora je v rámci 40-ti člověkohodin. Na tento systém máme v plánu plně 
najet v první polovině roku 2024. Budou nutné i další doúpravy interních sys-
témů pro evidenci požadavků TASKPOOL a dále úpravy v ERP IS Helios Inuvio, 
který je srdcem naší organizace.“ 
 

Odpady 
Celkové množství v tunách - 2 318,302000; z toho Směsný komunální odpad 
- 1 159,930000; biologický rozložitelný odpad - 615,070000; kovy - 16,305000 
tun, plasty - 167,820000; jedlý olej a tuky - 0,913000; sklo - 105,060000; tet-
rapack - 1,850000; papír a lepenka - 201,054000; 

Sběrný dvůr 
Celkový objem odpadu v t - 777,150000; do tohoto výsledku patří nebez-
pečný odpad – emulze a obaly od nich, absorpční činidla, pneumatiky, beton 
a směsi, cihly apod., železo a ocel, papír a lepenka, sklo, rozpouštědla, 
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kyseliny, oleje a tuky, barvy, plasty, biologický rozložitelný odpad, objemný 
odpad. 

Vodovody a kanalizace 
VYBRANÉ ÚDAJE PROVOZNÍ EVIDENCE ZA ROK 2023 – v příloze je tato ta-
bulka s údaji s vybranými poplatky za provoz rozvodné sítě, přivaděče a řadu 
ve vlastnictví města Úvaly, TSMÚ a Svazku obcí Úvalsko. 

Údržba města 
Kromě výše uvedených oblastí patří do této kategorie i údržba veřejné ze-
leně, práce v lese, údržba veřejných prostranství. Dále pak správa místních 
komunikací, bytových a nebytových prostor, správa DPS a CVA „65“a veřej-
ného osvětlení. 
Závěrem sděluje VZ se 72 stranami a přílohami: 
„Rok 2023 lze charakterizovat jako rok s ustálenými procesy. Zvládnutým pří-
chodem Covid-19 a zvládnutí zcela zvednutých vstupů energií a PHM, tak 
zejména ustálení týmu zaměstnanců organizace. Zapracovávají se nám no-
váčci s dobrou profesní znalostí a odborností.  
Nově automatizujeme pracovní listy nad jednotlivou zakázkou – přenos dat 
v rámci využívaných systémů – snaha prezentovat nahlášené závady v mapě 
města s daným komentářem. Neustále pracujeme na efektivitě při jednotli-
vých činnostech. Některé služby nakoupíme, ale valnou většinu dodáváme 
pro naše obyvatele napřímo.“ 
 
Školství 
 

Školská zařízení 
Všechna školská zařízení, jejichž zřizovatelem je město, každý měsíc prezen-
tují svůj život v našem časopise textem i fotografiemi, takže každý občan má 
možnost být v obraze, jak se školství a mimoškolní výchova vyvíjí. 
Na VZZM 21.9. seznámila zastupitelka Petra Fuxová přítomné se souhrnými 
informacemi z oblasti úvalského školství. Do prvních tříd úvalské základní 
školy nastoupilo 84 dětí, z devátých tříd odešlo 109 dětí. Základní škola Úvaly 
má celkově 926 dětí a 130 zaměstnanců! Do Svazkové školy Jirny (Povýmolí) 
nastoupilo do první třídy 11 dětí ve druhé třídě je 9 dětí, soukromá škola 
Heureka a její první třída čítá 14 dětí, celkem tuto školu navštěvuje 98 dětí. 
Mateřská škola Úvaly má nyní kapacitu 273 dětí. 

Základní škola 

ZŠ Úvaly, Arnošta z Pardubic čp.8, www.zsuvaly.cz  
Zřizovatelem zůstává město Úvaly, okres Praha – východ. 



70 
 
 

Kronikářský záznam 2023 
 

Výroční zpráva za školní rok 2021/2022 osahuje 16 kapitol, které jako obvykle 
podávají informaci o činnosti školy, jejích projektech, procesech s cílem moti-
vace k celoživotnímu vzdělávání, hospodaření a různých procesech vytváření 
lepších podmínek pro školáky i učitele. Celkově má přes 50 stran a je vzorně 
prezentována. 
Ředitelem je nadále Mgr. Lukáš Kunc, zástupkyní ředitele pro organizační zá-
ležitosti je Mgr. Irena Nováková, zástupkyní ředitele pro I. st. Mgr. Gabriela 
Matoušková, zástupkyní pro II. st. pak Mgr. Milada Boháčková. 
Výchovnou poradkyní je  Mgr. Jana Havlíková, školní psycholožkou Mgr. Mi-
chaela Kubátová, školní speciální pedagožkou Mgr. Ivana Havlová a Mgr. Zora 
Vítková a metodičkou prevence Mgr. Dana Brabencová a Ing. Dana Misárková. 
Koordinátorkou inkluze je Bc. Kateřina Pokorná, koordinátory ŠVP jsou Mgr. 
Kateřina Trapková a Mgr. Irena Nováková. Školní družinu vede Pavla Pavelková 
a vedoucí školní jídelny je Petra Bezuchová. 
Školská rada - zástupci zřizovatele: Jana Tesařová, Ing. Ludmila Milerová; 
zástupci zákonných zástupců žáků: Ing. Richard Tichý, Eva Chvalkovská; 
zástupci pedagogických pracovníků: Mgr. Milada Boháčková, Mgr. Gabriela 
Matoušková. 
Na svých webových stránkách vydali obsáhlou výroční zprávu, která je v kopii 
uložena ve volné příloze kroniky. 
V ŽÚ 9/2023 Odbor investic a dopravy oznamuje -  V současné době probíhají 
dokončovací práce dle harmonogramu v budově ZŠ – míněna historická bu-
dova školy čp.44. Byly provedeny opravy nášlapných vrstev podlahy, oprava 
omítek, podhledů, nátěry všech povrchů a prvků včetně nové výmalby stěn a 
další práce s tímto spojené. Dále byla provedena výměna oken, parapetů a 
vnitřních dveří. Samozřejmě byla také provedena oprava fasády tak, aby byl 
zachován původní vzhled a struktura historické budovy ZŠ Úvaly. Stavební 
práce budou dokončeny dle smlouvy o dílo v září roku 2023. Práce provádí 
společnost S-B, s.r.o., sídlem Husova 332, 264 01 Sedlčany. 

SVAZKOVÁ ŠKOLA POVÝMOLÍ  

21. 11. 2023 – zpráva ze stránek https://www.stavebnictvi3000.cz/ 
„Svazková ZŠ Povýmolí v Úvalech pro 810 dětí by měla stát do konce roku 
2027 
Úvaly (u Prahy) 21. listopadu (ČTK) - Svazková základní škola Povýmolí, jejíž 
budova má do konce roku 2027 vzniknout v Úvalech u Prahy, získala v pondělí 
územní rozhodnutí pro stavbu. Svazek, který založily s Úvaly další čtyři obce, 
chce do konce listopadu požádat o dotaci na výstavbu školy ministerstvo 
školství. Odhadované náklady na školu pro 810 dětí jsou kolem 900 milionů 
korun. ČTK to dnes řekla starostka Úval Markéta Rydvalová (Otevřené Úvaly). 
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"Územní rozhodnutí bylo posledním dokumentem, který jsme potřebovali, 
abychom mohli požádat o dotaci, v nejbližších dnech budeme vypisovat výbě-
rové řízení na projektanta pro stavební povolení," řekla Rydvalová. Podle do-
tačních pravidel musí být stavba postavená a zkolaudovaná do konce roku 
2027. "Děláme vše pro to, abychom to stihli," doplnila Rydvalová. 
Svazková škola, o kterou obce usilují několik let, má řešit problém s narůsta-
jícím počtem dětí v lokalitě blízko Prahy. Škola nyní využívá k výuce provi-
zorně prostory bývalé školy v Jirnech u Prahy. 
Dobrovolný svazek obcí Povýmolí, který tvoří Úvaly, Hradešín, Květnice, Dob-
ročovice a Přišimasy, by měl uhradit 15 procent nákladů na stavbu školy, zby-
tek pokryje dotace ministerstva školství. Svazková škola bude primárně pro 
děti z obcí, které se na projektu finančně podílejí, volná místa pak mohou 
doplnit děti z dalších obcí. Budova bude stát na okraji Úval směrem na Škvo-
rec.“ 
Do doby dokončení stavby se Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy 
posoudilo v souladu s § 148 odst. 1 zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, 
základním, středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon), 
ve znění pozdějších předpisů, dne 2. 2. 2022 žádosti Dobrovolného svazku 
obcí Povýmolí, se sídlem Pražská 276, 250 82 Úvaly, který je zřizovatelem 
školské právnické osoby s názvem Svazková základní škola Povýmolí, se síd-
lem Brandýská 45, 250 90 Jirny, doručenou dne 4. 11. 2021 a doplňovanou 
ve dnech 20. 1., 25. 1. a 27. 1. 2022, ve věci zápisu základní školy, jejíž činnost 
bude vykonávat právnická osoba s názvem do rejstříku škol a školských zaří-
zení, a na základě § 143 odst. 2 a podle § 148 odst. 1 zákona č. 561/2004 Sb. 
rozhodlo této žádosti vyhovět. 
Pro školním rok 2022/2023 proběhl zápis dětí i z Úval (nikde není uveden po-
čet úvalských žáků). Počet uchazečů byl do 1. třídy 18. Byly zapsány i dvě 
ukrajinské děti. 
 

Mateřské školy 

Mateřská škola Úvaly, příspěvková organizace, Kollárova 1260, Bulharská 1900 
a Pražská 525. Mateřská škola má tedy 3 budovy, ředitelkou je Bc. Jana Háj-
ková. 
Mají 11 tříd - 9 tříd po 25 dětech 2 třídy po 20 dětech. Kapacita školek je 265 
dětí.  
Ve tří budovách je 23 pedagogů (z toho 2 zástup za mateřskou dovolenou); 
jedna ředitelka, 2 zástupkyně budov; jedna vedoucí učitelka a dva asistenti pe-
dagoga. Na svých webových stránkách vydali výroční zprávu. 
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Svoji práci často prezentují v ŽÚ a rádi pomáhají městu při akcích konaných 
pro seniory. 
 

PIDIDOMEK – mateřská škola a jesle 

Pididomek z.s.  
www.pididomek.com 
Bc. Luboš Dostál, MBA, ředitel 
Hakenova 1141, 250 82 Úvaly 
„3.5.2022 jsme poprvé požádali město o změnu užívání rodinného domu na 
provoz 4 dětských skupin, ale 17.5.2022 nám Rada města zaslala nesouhlasné 
stanovisko. Nicméně jsme se nevzdali, vymysleli jsme jiné řešení a stanovisko 
Rady města se nám 30.6.2022 podařilo změnit. Horší bylo zajistit stavební 
povolení a finance na rekonstrukci. Dotaci na opravy jsme získali 3 miliony, 
ale opravy a vybudování stálo skoro 8 milionů.  
Momentálně školku navštěvuje 34 dětí, ale přihlášeno už i na další školní rok 
je přes 50 dětí. 
První třídu jsme otevřeli až 5.9.2024 po všech získaných povolení. 
Pobočka Úvaly v kostce na netu: 

• Mateřská školka - 2 třídy: 40 dětí, 4 kvalifikované učitelky a 2 asistentky 
• Dětská skupina - 2 třídy: 40 dětí, 8 pečovatelek 

„Školka se nachází na strategickém místě v obci Úval, díky čemuž děti mohou 
navštěvovat jak Klánovický les, tak dělat vlakem zajímavé výlety za kulturními 
památkami, minizoo, muzea či zážitkovou metodou objevovat "svět kolem 
nás". Prostory školky jsou o rozloze 386 m2. Sama školka disponuje vlastní 
zahradou o rozloze 500 m2, kde dětem připravujeme během celého roku 
spousty venkovních aktivit. Ve školce prohlubujeme to, co považujeme za 
stěžejní v dnešním světě, vytvářet prostředí, kde děti prožijí šťastné a hravé 
dětství. 
Dětské skupiny jsou spolufinancovány Evropskou unií. Cílem projektu bylo 
vybudování nových dětských skupin v Úvalech a tím navýšit kapacitu služeb 
péče o děti od 1,5 roku do 3 let za účelem zapojení rodičů do pracovního 
procesu. Registrační čísla projektů CZ.03.01.02/00/24_061/0004382 a 
CZ.03.01.02/00/24_061/0004490“ 
Nabízí kroužky: Tanečky, Smyslohrátky, Angličtina, Sporťáček, Šikovné ru-
čičky, Jógové hýbánky. 
Úvaly jsou jednou ze tří poboček spolku. 
 

http://www.pididomek.com/
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MDDM – Městský dům dětí a mládeže 

Městský dům dětí a mládeže Úvaly, příspěvková organizace,  
Zřizovatel: město Úvaly  
Ředitelka: od 1. 1. 2018 Mgr. Jana Krejsová  
Kontakty: telefon: 281 981 934, 608020488 email: mddmuvaly@mddmu-
valy.cz, jana.krejsova@mddmuvaly.cz www.mddmuvaly.cz 
 
„Zájmové vzdělávání neposkytuje žádný dosažený stupeň vzdělání, zabývá se 
však aktivitami potřebnými pro rozvoj osobnosti, kompenzuje jednostrannou 
zátěž ze školy, zajišťuje duševní hygienu, má funkci výchovnou, vzdělávací, kul-
turní, preventivní, zdravotní (relaxační a regenerační), sociální a preventivní, 
rozvíjí schopnosti, znalosti, dovednosti, talent a upevňuje sociální vztahy. 
Městský dům dětí a mládeže v Úvalech i ve školním roce 2022/23 vykonával 
funkci střediska volného času pro děti, žáky a studenty, ale také dospělé účast-
níky vzdělávání. Toto státní školské zařízení s právní subjektivitou příspěvkové 
organizace zřizované obcí, v souladu se zákonem č.128/ 2000 Sb., o obcích a 
zákonem č.250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, za-
bezpečuje v Úvalech pravidelné i příležitostné volnočasové aktivity bez ohledu 
na místo trvalého pobytu účastníků. Jako v předchozích letech se zájmové 
vzdělávání dětí a mládeže realizuje v různorodých zájmových oblastech, for-
mou pravidelných, příležitostných, spontánních aktivit, víkendových a prázd-
ninových akcí, rekreačních činností, táborů, odborných, osvětových a kultur-
ních akcí. Cílem zájmového vzdělávání je naučit účastníky aktivně využívat svůj 
volný čas, podporovat svůj zájem o oblíbenou aktivitu, rozvíjet talent, získávat 
nové poznatky, zkušenosti, dovednosti i návyky, realizovat se v kolektivu ostat-
ních účastníků, popřípadě se umět adaptovat v různém typu kolektivu a pro-
středí. Vzhledem k tomu, že kvalitní volnočasové aktivity dětí mají výrazný pre-
ventivní význam, klademe důraz na to, aby vedení dětí a mládeže bylo nená-
silné, nabízené činnosti pestré a přitažlivé a děti měly možnost prožít si pocit 
úspěchu, sounáležitosti a seberealizace. Při činnosti všech pracovníků MDDM 
je kladen důraz na kvalitní a profesionální práci jako služby veřejnosti, spoko-
jenost, bezpečnost a zdraví dětí a účastníků zájmového vzdělávání“… zaznívá 
ve Výroční zprávě Městského domu dětí a mládeže v Úvalech ve školním roce 
2022/2023. 
„V tomto školním roce je nadále používán systém Domeček, který velmi 
usnadňuje elektronické přihlašování. Díky tomuto systému máme naprosto 
přesné počty přihlášených účastníků do statistiky, perfektně vedenou matriku, 
propojené třídní knihy a pracovní výkazy. K 31. 10. 2023 bylo v MDDM zapsáno 
na další školní rok celkem 991 účastníků rozdělených do 97  zájmových útvarů. 

http://www.mddmuvaly.cz/
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Změna systému financování nám bohužel zohledňuje a zobrazuje pouze účast-
níky do 3 h kroužků týdně a nad 3 hodiny. Ostatní, kteří se účastní kroužků i 
např. 10x týdně započítáni dále nejsou. Také je problémem, počítání unikát-
ního účastníka. Každý účastník je započítán pouze jako jedno rodné číslo, i když 
navštěvuje například pět kroužků. Letos máme 991 skutečných účastníků 
kroužků, ovšem součet unikátních rodných čísel je 696 a počítaných účastníků, 
které máme finančně ohodnocené (prostředky na platy) je 648. Údaje z výkazu 
K 31. 10. 2023 Zájmové útvary 97; Účastníci (pouze děti, žáci, studenti) 648; Z 
toho více než 3 h týdně 130; Ostatní účastnící 48; Účastníci se speciálními 
vzdělávacími potřebami 14; Počet pedagogických pracovníků 43 (interní 8, ex-
terní 35); Počet účastníků evidované spontánní činnosti 5170; Akce celkem 64; 
Z toho o sobotách a nedělích 43; Počet táborů 23; Pobytové akce 5 a více dní 
3; Počet účastníků 563; Počet osobodní 3156; Počet pracovníků 70“ … pokra-
čuje zpráva ve statistických údajích. 
Provozní doba MDDM byla ve školním roce 2022/23 následující: 
Pondělí od 8.00 do 21.00 hodin; úterý od 8.00 do 21.00 hodin; středa od 8.00 
do 20.00 hodin; čtvrtek od 8.00 do 21.00 hodin; pátek od 8.00 do 19.30 hodin; 
+ případné kulturní akce sobota mimořádné tréninky + akce (dle situace) ne-
děle mimořádné tréninky + akce (dle situace). Problém nedostatku prostor pro 
činnost tanečního oddělení řešíme jako každý rok pronájmy prostor TJ Sokol a 
několikátým rokem díky vstřícnosti vedení města, využíváme i víceúčelový sál 
Riegrova 65. Celá výtvarná sekce a další kroužky jsou taktéž přesunuty do“65“. 
Celkově máme v budově MDDM 522 účastníků kroužků, 395 v Riegerově a 74 
v místní sokolovně. 
35 LET DOMEČKU ANEB MĚSTSKÝ DŮM DĚTÍ ÚVALY SLAVÍ VÝZNAMNÉ JUBI-
LEUM – ŽÚ 3/2023 
„Na počátku nebylo nic. I tak by mohlo začít vyprávění o počátcích volnočaso-
vých aktivit v Úvalech. Na druhou stranu mnohé bylo, obrovské odhodlání, 
chuť tvořit, schopnost oslovit a sehnat skvělé lidi, nebát se jít do mnohých fi-
nančních rizik, a tak bych mohla pokračovat dál a dál. Všechny tyto potřebné 
atributy se sešly u mojí předchůdkyně Jany Pospíšilové a náš Domeček dne 29. 
února v roce 1988 mohl začít fungovat…“ píše v obsáhlém článku nynější ředi-
telka Jana Krejsová. 
Celá výroční zpráva je volnou přílohou Kroniky města 2023, protože je velmi 
zajímavá a ukazuje, jak mnoho úvalských dětí trávilo svůj volný čas. GDPR však 
nedovoluje doprovázet zprávu foto dokumenty. Z některých veřejných akcí se 
nacházejí v digitální podobě na DVD a cloudu z roku 2022 a 2023. (viz on-line 
katalog kronik). 
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ZŠ Heuréka Úvaly 

3. základní škola Heuréka, s.r.o. 
Sídlo školy: Libochovičky čp.7, 273 42 
Ředitel Standa Trykar, který na webu školy píše: 
„Žijeme sen o učení, které probíhá ve vlídné atmosféře a pracuje 
s vnitřní motivací dětí i učitelů. Využíváme jedinečnost úvalské lokality souse-
dící s Prahou. Sídlíme ve dvou budovách s vlastními zahradami. Od šk. r. 
2023/24 bude působit ve vlastních prostorách. Tvoříme klidné, přátelské, bez-
pečné a podnětné prostředí. Jsou pro nás důležité dobré vztahy a pohodová 
atmosféra. S dětmi si tykáme a oslovujeme se křestním jménem. Na začátku a 
na konci dne se scházíme v kruzích. Ve škole žijeme opravdový život.“ 
V podstatě nadále škola působí, jak bylo uvedeno již v minulých kronikách, jen 
s tím rozdílem, že hlavní budovu přemístil Jan Kala, zakladatel škol Heuréka, 
do vlastního objektu, který byl vybudován na místě starého domu v ulici 5. 
května. Heuréka Úvaly (4. - 9. třída) 3. základní škola Heuréka, s.r.o., 5. května 
876, 250 82 Úvaly; Heuréka Úvaly (1. - 3. třída) 3. základní škola Heuréka, s.r.o., 
nám. Arnošta z Pardubic 16, 250 82 Úvaly. 
 

ZUŠ – základní umělecká škola 

Její ředitel Tomáš Charvát, Český Brod o pobočce v Úvalech: 
„V Úvalech jsme od 1. 9. 2010. Nejprve v prostorách Speciální a praktické 
školy, poté čp. 65 a na spodním patře pod investičním odborem. Nakonec 
jsme se stěhovali do upraveného domu čp.203 ve Smetanově ulici. Od roku 
2010 jsme se čtyřikrát stěhovali. 
Počty žáků jsou pořád rok od roku na doraz kapacity 560 žáků. Nedá se říci 
kolik dětí studuje v Úvalech, některé děti chodí jen v Úvalech, některé jezdí v 
kombinaci obou míst, někdo jezdí jen do Brodu. 
Cca 70- 100 žáků je v Úvalech. Studijní zaměření - hra na klavír, hra na housle, 
hra na dechové nástroje - zob. flétna, lesní roh, pozoun, trubka, tenor, hra na 
kytaru, sborový zpěv a hudební teorie. 
 
7. Zdravotnictví  
V ŽÚ 9/2023 se kronikářka ptá na úvalské zdravotnictví a dostupnost lékařů. 
„Na posledním 5. VZZM jsem vznesla za úvalské seniory, kteří mne oslovují, 
dotaz ohledně dostupnosti lékařů specialistů. Senioři se kvůli odmítání pro 
naplněné kapacity zdravotnických zařízení ptají na slibované rozšiřování úval-
ského zdravotnictví. Nejdříve byla snaha dostavbou polikliniky na Pražské 
zvýšit dostupnost některých lékařských oborů, pak byl počátkem jara před-
staven projekt, o kterém již psal 1. 7. 2022 bývalý starosta Petr Borecký. 
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Zdravotnictví v zemi není úplně v ideálním stavu, chybí lékaři, zubaři, léky, o 
čemž jsme téměř denně informováni médii, tak text z loňska je nyní velmi 
aktuální: „Úvaly se poslední roky rozvíjejí, stěhují se noví obyvatelé. Stěhují 
se sem proto, že zde nachází hezké město, blízkost Prahy a hezkou přírodu. 
S růstem města však musí držet krok i rozvoj sociální infrastruktury. K té 
kromě školek, školy nebo dopravního terminálu patří i infrastruktura zdra-
votnická. Proto již nějakou dobu řešíme možnosti jejího vybudování a místo, 
kde by mohla být umístěna, protože zdravotnické zařízení generuje nemalou 
dopravu. Za poslední rok jsme proto vedli poměrně intenzivní jednání s vlast-
níkem pozemků u bývalé Masny (pozemek mezi ulicemi Purkyňova a II/101 – 
Jirenská) a soukromými investory o možnosti vybudování zcela nového mo-
derního zdravotnického zařízení. Jednání se ubírají příznivým směrem, a tak 
byla připravena základní studie na vytvoření zdravotnického centra, které by 
zahrnovalo ordinace praktických a dětských lékařů, jednodenní chirurgii, 
rentgen, CT, psychiatrii, ale také třeba plastickou chirurgii, která dá celému 
projektu finanční stabilitu. Součástí celého projektu musí být i řešení kvalitní 
architektury, veřejného prostoru nebo parkování, aby se v Úvalech neopako-
vala situace jako v Jirnech. Předkládáme vám proto pro prvotní informaci stu-
dii, jak by mohlo toto zdravotní centrum vypadat a kde by mohlo být umís-
těno. Celý projekt bude samozřejmě ještě projednáván v dopravní komisi, v 
komisi pro výstavbu a čekáme i aktivní účast vás, občanů města … Pokud vše 
půjde hladce, mohly by se Úvaly moderního zdravotnického zařízení dočkat 
do 3 let.“ V květnu 2023 byl na veřejném projednávání plánovaných projektů 
města znovu zmíněn projekt výstavby zdravotnického zařízení v rámci resi-
denčního bydlení u bývalé Masny. Občanům utkvěla v hlavě zejména plas-
tická chirurgie, proto asi ty časté dotazy zcela prozaické – bude v Úvalech 
rentgen, chirurgie, oční? Předpokládám, že podobné dotazy na pediatra by 
se objevily i u mladé generace očekávající přírůstky do rodiny. Na tento dotaz 
se vyjádřila na VZZM starostka Markéta Rydvalová ujištěním, že město hledá 
nadále řešení a projekt je aktuální. Nakonec ten, kdo má možnost sledovat 
jednání zastupitelů na YouTube, může si i zpětně odpověď poslechnout. 
Druhý dotaz souvisel s prvním. Senioři se ptají, zda město při úvahách o zří-
zení služby „Senior taxi“, zastupitelé vědí, co od takové služby senioři nebo 
zdravotně postižení očekávají. Právě to souvisí s nedostupností odborných 
lékařů v nejbližším okolí města, a tedy i nemožností požádat v rámci smlouvy 
se sociální službou pečovatelky z DPS o dovoz kromě Jiren, Brodu, Klánovic, 
Újezda. Paní starostka odpověděla, že i na to zastupitelé myslí a snaží se najít 
řešení. Chápou potřeby našich starších obyvatel, kteří již nemohou vlastními 
silami, ani pomocí rodiny dosáhnout na služby lékařů, kteří ordinují třeba na 
druhém konci Prahy nebo ve vzdálenějších městech. 
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Zdravotnická zařízení 
 
Poliklinika Úvaly 
Pražská 1144, 250 82 Úvaly 
Provozovatel: Mareš s.r.o. 
Tel: +420 281 981 635 
e-mail: jiri.mares@poliklinikauvaly.cz 
webové stránky: www.poliklinikauvaly.cz 
Poliklinika Úvaly, s.r.o. 
Provozovatel MUDr. Mareš rovněž vede oddělení zubní, kde jsou v 5. patře 
budovy ordinace MUDr. Jiřího Mareše, MUDr. Vladěny Stehlíkové a MUDr. Ja-
roslava Černého. Má i zubní laboratoř. 
V odděleních Praktických lékařů pro dospělé pracují: MUDr. Jana Schmidtová, 
sestra  Michaela Lopatková, DiS.; MUDr. Eva Karásková, sestra Alena Jarkov-
ská. 
První Úvalský všeobecný lékař, s.r.o., - MUDr. Irena Těšíková a MUDr. Petra 
Hrabánková, sestra Daniela Dušková. 
Centrum praktické medicíny s.r.o. 
MUDr. Michaela Maříková (všeobecné praktické lékařství, závodně preven-
tivní péče, externí pracovník společnosti Kardia), sestra: Monika Chomátová. 
V oddělení Praktičtí lékaři pro děti a dorost: MUDr. Lenka Jeřábková a MUDr. 
Vladimíra Kumprechtová. 
Z dalších odborných oddělení je na poliklinice interna a MUDr. Hrabálek (do-
chází jen 2x týdně), gynekologie a MUDr. Mário Šmehil (ordinuje každý den). 
Na dermatologii – kožní ambulanci se musíte na dva dny v týdnu objednat u 
MUDr. Kristýny Baudyšové. 
Chirurgie má dva lékaře - prim. MUDr. Milan Hrubec, MUDr. Petr Brož a sestru 
– Kateřina Malfatti (ordinují jedenkrát týdně). Na urologii se střídají lékaři – 
MUDr. Otakar Mareš, MUDr. Marek Tůma a MUDr. Alexander Antonov, sestra 
opět Kateřina Malfatti a 1x týdně ordinují. Optik je uveden Luděk Uchytil. 2x 
týdně ordinuje na psychiatrii MUDr. Radka Vycpálková. 
V oddělení fyzioterapie – fyziofit jsou 3 odborné pracovnice Mgr. Lenka Ve-
selá, Mgr. Kateřina Růzhová a Mgr. Iveta Dobrovolná (mají stále dlouhé objed-
nací lhůty a zcela přeplněno). 
V Odběrovém pracovišti denně od 7:00 do 11:00 odebere krev Martina Vrš-
kovská, Dis.  
Polikliniku doplňuje lékárna NOBIS, kterou vede Pharm. Dr. Jana Philippová. 
 

https://www.google.com/maps/place/50%C2%B004'23.6%22N+14%C2%B043'05.7%22E/@50.0732279,14.7177078,19z/data=!3m1!4b1!4m6!3m5!1s0x0:0x0!7e2!8m2!3d50.0732272!4d14.7182548
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Další lékárnou v Úvalech je Úvalská lékárna v Husově ul. čp.307, která pů-
vodně sídlila ve zdravotnickém středisku. Majitelkou a vedoucí je PharmDr. 
Hana Kantorová. 

Zubní ordinace Smile Care 
Bezručova 726, 250 82 Úvaly 
Provozovatel: SmileCare s. r. o. 
Tel: +420 315 558 705 
e-mail: info@smile-care.cz 
webové stránky: www.smile-care.cz 
 

Sociální péče 
 
Domov seniorů Úvaly, nám. Svobody čp.1475 
DS (dříve Domov důchodců DD)  
Domov seniorů Úvaly je samostatnou příspěvkovou organizací, jejímž zřizova-
telem je KÚ Středočeského kraje.  
 
Péče poskytovaná městem 
Pečovatelská služba  
Informace o poskytovaných službách 
Služby se rok z roku nemění, vše je ošetřeno smluvně a obsahem na webových 
stránkách města i minulých kronik, takže je možno odkázat na roky minulé. 
Jakmile dojde ke změně, bude zaznamenána. V ŽÚ 6/2023 je pro občany uve-
řejněna informace:  
Nezvládáte z důvodu věku nebo nepříznivého zdravotního stavu zabezpečit 
chod své domácnosti? Pečovatelská služba města Úvaly vám může pomoci 
vzniklou situaci řešit. Pro koho je služba převážně určena? • pro seniory • pro 
osoby se zdravotním postižením • pro osoby s chronickým onemocněním Po-
moc vychází z vašich individuálních potřeb a chrání vás před sociálním vylou-
čením tak, aby vám umožnila setrvat co nejdéle ve svých domovech. Profesio-
nálně vyškolené pečovatelky vám pomohou zajistit: • donášku nákupu, po-
chůzky • pomoc s hygienou v domácím prostředí nebo ve Středisku osobní 
hygieny • doprovod a dovoz k lékaři nebo na úřad • pomoc se zajištěním úklidu 
• pomoc se zajištěním stravy apod. Služby jsou poskytovány uživatelům z Úval 
a okolních obcí – Horoušany, Hradešín, Šestajovice, Sibřina, Dobročovice, Při-
šimasy, Tuklaty, Květnice a Škvorec. V případě zájmu a získání bližších infor-
mací se obracejte na MěÚ Úvaly, Arnošta z Pardubic 95, Úvaly – Lucie Křivan-
cová, tel. 281 091 529, 723 308 432, lucie.krivancova@mestouvaly.cz 
 

https://www.google.com/maps/place/50%C2%B004'37.0%22N+14%C2%B043'04.8%22E/@50.076943,14.7174468,19z/data=!3m1!4b1!4m6!3m5!1s0x0:0x0!7e2!8m2!3d50.0769433!4d14.7179939
http://www.smile-care.cz/
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Dům s pečovatelskou službou 
Dům s pečovatelskou službou je dům zvláštního určení, je zřízený pro bydlení 
občanů se zdravotním omezením a občanům osamělým, jejichž zdravotní stav, 
sociální poměry nebo věk odůvodňují poskytování pečovatelské služby. DPS je 
majetkem města Úvaly a bydlení zde není určeno pro řešení bytové situace 
žadatele. V roce 2023 bylo obyvatelům mírně zvýšeno nájemné a ceny za pe-
čovatelské služby. 
 

Veterinární péče 
 
KheironVet – Ordinace Úvaly 

Maroldova 1340, Úvaly, 250 82 

Tel: 774 551 861 | 777 551 855 

e-mail: uvaly@kheironvet.cz 

FB: facebook.com/veterina.kheiron.uvaly, https://www.kheironvet.cz/  
 
8. Spolky, církve 
 

Spolky 

Aikidó Úvaly z.s. 

Předseda: Ing. Pavel Skalický 
e-mail: info@aikido-uvaly.cz 
http://www.aikido-uvaly.cz 
Aikidó je japonské umění sebeobrany, které je založeno na myšlence nea-
gresivity a sebeovládání. Neexistují v něm soutěže jako u jiných bojových 
umění. Úvalský oddíl je součástí národní organizace České asociace aikidó. 
V úvalském oddíle cvičí v rámci devíti tréninků týdně v tělocvičně ZŠ děti i 
dospělí. Cvičí i několik předškoláků. Počet aktivních členů organizace: 0-18 
let je 59 (z toho 38 úvalských); 19-21 jsou 2 bez trvalého bydliště v Úvalech; 
22-65 let je 15 členů z toho 6 s trvalým bydlištěm Úvaly; nad 65 let nemají 
členy. 
Celkem má spolek 76 členů. 
V roce 2023 reprezentovali město ve 13 akcích (mistrovství, soutěže, vý-
stavy apod.) Spolek žádá o dotaci na provozní náklady    

Cyklistický klub Úvaly, z.s. 

Předseda: Ing. Radek Netušil 
e-mail: ckuvaly@centrum.cz 
http://www.ck-uvaly.banda.cz 

https://www.google.com/maps/place/50%C2%B004'16.7%22N+14%C2%B043'01.0%22E/@50.071297,14.7163988,19z/data=!3m1!4b1!4m6!3m5!1s0x0:0x0!7e2!8m2!3d50.0712968!4d14.7169456
https://www.kheironvet.cz/
http://www.aikido-uvaly.cz/
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Zapsaný spolek byl založen v roce 1996 a jeho hlavním cílem je sdružování zá-
jemců o cyklistiku a pořádání cyklistických akcí. Patří sem podíl na akci Újezd-
ský Mini Adventure. Součástí jsou i závody rodičů s dětmi a je vhodná i pro 
hendikepované. Klub má 15 členů v rozmezí 19 až 65 let.  

Český rybářský svaz (ČRS) - Místní organizace Úvaly 

Předseda: Roman Petříček;  jednatel: Radek Baroch 
e-mail: rybari.uvaly@seznam.cz 
http://rybariuvaly.webnode.cz 
Spolek má celkem 342 členů, z toho 178 s trvalým bydlištěm v Úvalech ve 
všech věkových kategoriích. 
V popisu činnosti organizace se uvádí výkon rybářství ve smyslu zákona o ry-
bářství. Jejich činnost je relativně stále stejná jako v minulých letech a ve 
zprávě neuvádí žádné podrobnosti. Snad jen náborová akce – víkend spojený 
s rybářskými závody dětí. Jinak probíhají tradiční výlovy Horního Úvalského 
rybníka za účasti veřejnosti. 

Český svaz chovatelů - Základní organizace Úvaly 

Jednatel: Jitka Kotusová 
e-mail: chovatele.uvaly@centrum.cz 
Svaz měl v roce 2023 2 členy do 18 let, do 21 let 1 člena, 5 členů do 65 a 3 
členy nad 65 let. Žádosti o dotaci na finanční podporu na údržbu a pokrytí pro-
vozních nákladů odůvodňují pořádáním a organizováním přednášek, školení a 
besed, výstav a podílu na výchově mladých chovatelů. Zachovávat tradice a 
navazovat na osvědčené postupy českého chovatelství. Svaz chovatelů se 
účastní a spolupořádají místní, okresní, krajské aj. konference a soutěže, do-
sahují výborných výsledků a tím reprezentují město. Udržují pozemek a pořá-
dají s mládeží výlety na výstavy. Zprávu podal p. Poděbradský. 
14.-15.10.probíhala tradiční výstava svazu chovatelů, kteří se připravují na své 
velké výročí, sto let od založení. To lze doložit podle knihy Úvaly v průběhu 
staletí: „V letech 1919–1920 bylo v Úvalech založeno Drůbežnické družstvo. 
Mělo i svou vlastní prodejnu v hostinci „U Českého lva“ na náměstí, kde druž-
stvo prodávalo vejce, kuřata, husy a krmiva. V letech 1923–1924 došlo k roz-
padu družstva. Dobrá myšlenka přispěla k založení Spolku pěstitelů králíků pro 
Ouvaly a okolí se sídlem v Ouvalech. V roce 1925 byla v Úvalech založena Stolní 
společnost pro chov drobných hospodářských zvířat. Její založení především 
inicioval Čeněk Novotný a zakládajícími členy dále byli Jaroslav Halík, Václav 
Líbal, Josef Benešovský, Václav Kricmar, Václav Veselý, Josef Kejř, Josef Socha, 
Josef Uhlíř, František Klicpera, Václav Bém a Karel Šmíd. V letech 1925–1928 
do organizace vstoupili i Josef Novák, Jan Schejbal, 

http://rybariuvaly.webnode.cz/
mailto:chovatele.uvaly@centrum.cz
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Český kynologický svaz - ZKO Úvaly u Prahy 

Předseda: Helena Čermáková 
Jednatel: Ondřej Novák 
e-mail: zko.uvaly@volny.cz 
http://zkouvaly.webnode.cz/ 
„Jak je to se psím cvičištěm… v emailu píše O. Novák. 
V Jungmannově ulici, v areálu bývalé čističky, stále cvičí pejsci.  
V měsíci únoru změnilo ZKO Úvaly u Prahy název a právní formu. Dnes je z 
něj Sportovní kynologický spolek Úvaly, z.s. Nic se ale nezměnilo na aktivi-
tách, které se zde pořádají.  
V loňském roce jsme nezaháleli. 2. 9. 2023 proběhl na cvičišti první klubový 
závod – Úvalský hafan. Strávili jsme tak krásný den plný dobrého jídla z grilu, 
a především skvělých výkonů soutěžících. Ve dvou kategoriích, začátečníci a 
pokročilí, byli oceněni účastníci na prvních třech pozicích. S prázdnou ale ne-
odešel nikdo. 
18. 11. 2023 se pořádaly oficiální zkoušky dle KJ – ČR pod záštitou Airerdale 
terrier klubu ČR.  
Kdo by měl zájem se svým pejskem trávit aktivně čas, může se zapsat do 
kurzu základní poslušnosti. Nově začínáme s výcvikem poměrně mladého 
psího sportu Rally obedience.  
Veškeré informace o chystaných, i proběhlých, akcích, úspěších našich členů 
i veškerých novinkách se dočtete na stránkách zkouvaly.webnode.cz.“ 

Český svaz ochránců přírody Úvaly ZO 

Ul. Božena Němcové čp.746, kristyna.skupa@gmail.com 
Statutární zástupce zapsaného spolku je Kristýna Skúpa a spolek 8 členů (ve 
skupině 22 do 65 let) spojuje aktivní zájem o ochranu přírody a krajiny, 
ochrana obnova přírodního dědictví, ekologická výchova a podpora trvale 
udržitelného života. Spolek je nový a byl založen koncem roku 2023. 

Český svaz včelařů 

ZO ČSV Úvaly, z.s. – předseda Ing. Jan Lehečka 
Jednatel: Ing. Petr Machač 
e-mail: info@vcelyuvaly.cz web: www.vcelyuvaly.cz  
Spolek má 69 členů (rozmezí 22 až 65 let), z toho 28 s trvalým bydlištěm 
v Úvalech. 
Obor činnosti je včelařství a ochrana zdraví těchto opylovačů. Věnuje se ná-
kupu a použití kvalitních léčiv ve správném čase a školení členů. 

http://zkouvaly.webnode.cz/
mailto:kristyna.skupa@gmail.com
mailto:info@vcelyuvaly.cz
http://www.vcelyuvaly.cz/
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Divadelní spolek OUDIV, z.s. 

Předseda: Simona Mašatová 
e-mail: simona.masatova@seznam.cz 
tel. 603 293 099 
Výroční zpráva za rok 2023 
O spolku napsala režisérka Simona Mašatová: 
„Divadelní spolek OUDIV z.s. byl založen v roce 2016. Od té doby se aktivně 
podílí na kulturním dění ve městě. Klade si za cíl především pobavit dětské i 
dospělé publikum a reprezentovat úvalské ochotnické divadlo také mimo 
město. 
Spolek sdružuje 13 členů – 7 mužů a 6 žen ve věku 16-55 let, kteří se scházejí 
na pravidelných zkouškách 1 x týdně na cca 3-4 hodiny, případně častěji dle 
aktuální potřeby. 
V roce 2023 mohl spolek za podpory města Úvaly realizovat divadelní 
zkoušky a představení a pořídit pro níže jmenovaná představení kostýmy, ku-
lisy a rekvizity, včetně organizačního a technického zajištění“. 
Divadelní představení Dámský krejčí: 
• Premiéra představení ve volnočasovém centru „65“ 19.5.2023 
• Premiéra představení ve volnočasovém centru „65“ 20.5.2023  
• představení v Sál Kvapík, U Antošů, Jirny 24.6.2023 
• představení DDM sál Klamovka 7.12.2023 
Do zprávy přidala i plánované akce a činnosti pro rok 2024: 
• Uvedení představení Dámský krejčí mimo město Úvaly – zatím usku-
tečněné a naplánované: 19.1.2024  KD Štěchovice; 9.3. 2024 Vrchlického di-
vadlo – Lounské divadelní – postupová přehlídka amatérského činoherního a 
hudebního divadla; 5.4.2024 Polyfunkční dům LEVEL – Praha 21 Újezd nad 
Lesy; 3.5.2024 sál DDM Klamovka  
V jednání jsou další představení v Úvalech a okolí i dále. 
Účast na úvalském masopustu je každoroční jak osobní, tak organizační. 

DÚLEK z.s., 

předsedkyně správní rady spolku Ing. Klára Tománková, 
Husova čp.29, Úvaly; info@skolka-dulek.cz, www.skolka-dulek.cz 
Personální zabezpečení:  
Koordinátorka dětí: Veronika Kohoutová 
Průvodci: Martina Štrynková (odborné vzdělání pro předškolní pedagogiku) 
Kateřina Zelená (kvalifikovaná chůva pro děti předškolního věku), Katka Snice-
rová, Klára Tománková – koordinátorka průvodců, Terka Glocová – členka 
spolku. Sídlo má v areálu skautských kluboven v Úvalech. 

http://www.skolka-dulek.cz/
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Spolek je inspirován lesní mateřskou školou. Chodí do něj 26 dětí, z toho 21 
dětí má trvalé bydliště v Úvalech. 11 úvalských dětí plní předškolní docházku. 
Organizují i dopolední docházku dětí od 2 let v doprovodu rodičů a letní pří-
městské tábory. Dospělých členů má spolek 7, z toho 2 mají trvalé bydliště 
v Úvalech. 

Junák – český skaut, středisko Jiřího Bubáka Úvaly, z.s 

Šimon Rožníček – Šíma - vedoucí střediska, hospodář, správce klubovny Bu-
budum a tábořiště Zderadiny; Filip Gregor - zástupce vedoucího střediska. 
Radvan Al-Asbahee - vedoucí oddílu skautů Salamandr; Kristýna Štafenová – 
Kitty - vedoucí oddílu světlušek a skautek Safira; Michal Paliczka – Miki - ve-
doucí oddílu vlčat Fénix; Petra Funioková – Padáček - vedoucí oddílu benja-
mínků Divoši; Jan Pečený – Neptun - vedoucí 430. oddílu oldskautů. 
e-mail: info@skautiuvaly.cz , www.skautiuvaly.cz 
Počet aktivních členů do 18 let je 156, z toho 114 s trvalým bydlištěm v Úva-
lech, do 65 let je 42 (úvalských 30), nad 65 let jsou 4 členové. Celkem 202 
členů. 
Setkávají se týdně v pěti oddílech, pořádají další akce o víkendech a o prázd-
ninách tři tábory rozložené do 5 týdnů. Dále pořádali úspěšný Skautský ples 
s neobvyklou náplní – promítání dokumentů z let skautského života a hrami 
pro mladé i ostatní skauty, cestovatelské přednášky či akci Bubáci v Úvalech. 
rozdávali Betlémské světlo. Připojili se k charitativní akci Tříkrálová sbírka.  
V ŽÚ 9/2023 za skauty popsali vedoucí Ondřej Lesák, Kristýna Štafenová a 
Petra Funioková tři turnusy skautského tábora u Zderadin, kde první turnus 
dětí 11 až 15 let za pomoci vedoucích postavily tábor a zázemí. 

Klub přátel historie a přírody Úval a okolí, z.s. 

Předseda: Jan Psota 
e-mail: klubuvaly@seznam.cz, klub má 24 členů 
tel.: 777 170 843 
Podle sdělení předsedy Klub nevyvíjel žádnou činnost, tedy nepodává zprávu. 

Leteckomodelářský klub p.s. Úvaly 

Předseda: Jan Kučera, tel. 737131923 
lmkuvaly@seznam.cz 
Lubomír Mrazík, revizní komise; Tomáš Záleský, hospodář; 
Radek Kazda, správce letiště Břežany. 
Klub má 36 členů, z toho 26 s trvalým bydlištěm v Úvalech. Z toho je 9 nad 65 
let. 
V roce 2023 uskutečnil 1 akci pro veřejnost u příležitosti Mezinárodního dne 
dětí na modelářském letišti v Břežanech II s více jak 50 diváky. Reprezentoval 

mailto:info@skautiuvaly.cz
http://www.skautiuvaly.cz/
mailto:lmkuvaly@seznam.cz
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tak město. V září úspěšně prezentoval své modely na akci spolku ZK při Babím 
létě na koupališti. 
Ve výroční zprávě klub popisuje svoji činnost – vedení dětí při stavbě modelů 
letadel a lodí. Nejmenší a začátečníci staví balzové modely, zkušenější pak i 
dálkově ovládané modely letadel a lodí. S postavenými soutěžily děti na ryb-
níku pod klubovnou nebo na přilehlém hřišti. 

Mámy v Úvalech, z.s. 

Předsedkyně: Jaroslava Hamerská 
tel: 702011787 
http://mamyvuvalech-cz.webnode.cz; mamyvuvalech@email.cz 
https://www.facebook.com/pages/M%C3%A1my-v-%C3%9Ava-
lech/581804915172583 
Počet aktivních členů spolku je 26 v rozmezí tabulky věku 22 až 65 let, z toho 
21 z Úval. 
Akce spolku jsou již 10 let tradiční a hlavním cílem jsou akce pro děti před-
školního věku se setkáváním rodičů těchto dětí, zamezení izolovanosti rodičů 
na rodičovské dovolené a navazování nových vztahů. Pro kroniky nedodal 
spolek žádnou zprávu, ač byl požádán. Z nabídky plakátků a článků v Životě 
Úval lze však dovodit, že pořádá pravidelné akce jako je Koulohraní – tento-
krát s indiány, lednové Kašparní, Drakiáda, Lampionový průvod, Swap – vý-
měna hraček a oblečení, Mamapiknik na hřištích v Úvalech, Mamaprocházky. 
Dále pořádá spolek „bazárek“ – největší akce na facebooku 
V ŽÚ 10/2023 …“Poté, co se rozvolnily podmínky po covidových restrikcích, 
došlo ke znovuobnovení aktivit našeho spolku Mámy v Úvalech, z.s. A jak už 
jsme vás dříve informovaly, došlo i k personálním změnám ve spolku. Tyto 
změny jsme pojaly jako možnost se se všemi stávajícími i novými členkami 
lépe poznat a uspořádaly jsme teambuilding. Celkem 7 maminek a 11 dětí se 
sešlo na pobytu v penzionu Dočkalův mlýn poblíž Havlíčkova Brodu a všichni 
měli skvělou příležitost se lépe seznámit, probrat stávající i budoucí chod 
spolku, přijít na možná vylepšení pořádaných akcí a také trénovat malování 
na obličej, které děti mají tak rády. V rámci našeho pobytu jsme s dětmi pod-
nikaly výlety po okolí, kdy jsme společně navštívily blízké hrady, westernové 
městečko, koupaliště a další. Pobyt byl realizován na vlastní náklady členek, 
spolek přispěl na nákup triček a drobnou odměnu pro děti za stezku odvahy. 
Závěrem můžeme konstatovat, že se nám teambuilding velice povedl a nyní 
jsme plné energie. Proto bychom vás rády pozvaly na plánované akce: další 
Mamapikniky a samozřejmě oblíbenou Drakiádu… a co přijde potom? To se 

nechte překvapit … píše Adéla Krajníková 

https://www.facebook.com/pages/M%C3%A1my-v-%C3%9Avalech/581804915172583
https://www.facebook.com/pages/M%C3%A1my-v-%C3%9Avalech/581804915172583
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Otevřené Úvaly, z.s. 

Předseda: ke dni 31.12.2023 místo doposud neobsazeno 
Místopředseda: Mgr. Marek Mahdal, DiS. 
Rada sdružení: Mgr. Dana Poláková, Mgr. Petr Borecký, Mgr. Marek Mahdal, 
DiS. 
Sídlo: Otevřené Úvaly, z.s., Horova 1348, 250 82 Úvaly  
Web: www.otevreneuvaly.cz  
Právní forma a typ organizace: právnická osoba – zapsaný spolek (dříve ob-
čanské sdružení. 
Členství v organizacích: Místní akční skupina – region Pošembeří. 
Počet členů: k 31.12.2023 celkem 20 členů. 
Pro kroniku napsal Marek Mahdal pár vět o činnosti, pro kterou byla organi-
zace zřízena: „Jsme zapsaným spolkem, ve kterém se již na jaře v roce 2006 
sešli občané Úval, kteří mají zájem o rozvoj svého města, ať již jde o kulturu, 
sport, podnikání, životní prostředí nebo další oblasti rozvoje. Záleží nám na 
tom, jak se bude v Úvalech žít a jak budou Úvaly vypadat za deset nebo za 
dvacet let. Nejlepším způsobem, jak aktivně ovlivňovat rozvoj města, je 
kromě dobrovolnické činnosti také přímé zapojení do orgánů místní samo-
správy. Ve volebním období 2022 - 2026 má spolek Otevřené Úvaly celkem 4 
zastupitele (z celkového počtu 15) 
Spolek i nadále řídí rada sdružení. V komunálních volbách, které se konaly v 
září 2022 byly do zastupitelstva zvoleni 4 zastupitelé za spolek Otevřené 
Úvaly (Bc. Markéta Rydvalová, Petra Fuxová, Josef Polák, Hana Němcová). 
Starostkou města Úvaly byla na ustavujícím jednání zastupitelstva zvolena 
Bc. Markéta Rydvalová. Aktivně naši členové působí ve výborech zastupitel-
stva a komisích rady města.“ 
Dále popisuje činnost v roce 2023: „V roce 2023 oslavil zapsaný spolek Ote-
vřené Úvaly již 17. rok své existence. Členská základna čítala k 31. 12. 2022 
celkem 20 stálých členů. Žádný nový člen/členka v roce 2023 do spolku ne-
vstoupil. Činnost sdružení se v roce zaměřila téměř výhradně na aktivní poli-
tickou práci v Zastupitelstvu města Úvaly (4 zastupitelé v městském zastupi-
telstvu), Radě města Úvaly (3 radní ke dni 31.12.2023), a na práci v jednotli-
vých výborech a komisích, ale částečně i na činnost kulturní a okrašlovací. 
Správa města je náročná a stěžejní činnosti jsou soustředěny právě do exeku-
tivy – správy města. Starostkou města Úvaly byla k 31.12.2023 paní Bc. Mar-
kéta Rydvalová. Paní Patra Fuxová (radní). V úvalském zastupitelstvu dále zís-
kali mandát za spolek Otevřené Úvaly pan Josef Polák a paní Hana Němcová. 
V květnu 2023 členové našeho sdružení opět realizovali výhradně na náklady 
spolku bohatou květinovou výzdobu v podobě muškátů v květináčích, které 
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byly opět umístěny na frekventovaném a dobře viditelném místě - před ná-
dražní budovou a svépomocí (pravidelné zalévání, odstraňování odkvetlých 
květů, hnojení případně opravy květináčů a jejich úchytů po útoku vandalů…) 
byly po celé vegetační období udržovány.  
I v létě 2023 bylo realizováno každoroční kosení nivních luk v Králičině a na 
podzim výřezy náletových dřevin z lučních porostů.  Údržba Králičiny je dlou-
hodobou činností našeho spolku. Cílem je udržet původní vzhled nivních luk v 
okolí Výmoly, kde se vyskytují vlhkomilné rostliny a na podzim zde hojně roz-
kvétá ocún jesenní, a zabránit invazivnímu šíření kopřivy a špendlíku do luč-
ních porostů.  
Na podzim 2023 také proběhla brigáda u Hanušova kříže - drobné a snadno 
přehlédnutelné, přesto však významné památky v Úvalech. Kříž mezi dvěma 
lipami stojí v Purkyňově ulici na západním okraji města.  
Hlavním spolkovým činem byla celková obnova lávky (Lávka Pepy Beneše) v 
Přírodním parku Škvorecká obora – Králičina v místě zvaném „Starý splav“, 
která proběhla ve dvou dnech na jaře 2023. Byla realizována kompletní ob-
nova - tj. výměna dvou nosníků a všech prken na lávce za celkovou částku cca 
16 tis. Kč.“ 

PRO Úvaly, z. s., 

předseda Jan Černý 
Podhájí 1834, Úvaly 
e-mail: info@prouvaly.cz 
www.prouvaly.cz 
„V roce 2023 jsme pokračovali v tradiční občansko-politické činnosti našeho 
spolku. Pět našich členů bylo zastupiteli města – Jan Černý, Vojtěch Dvořá-
ček, Jaromír Gloc, Václav Buček a Pavlína Bínová. Ta ale z osobních důvodů 
musela v březnu rezignovat na funkci zastupitelky a nahradil ji Jan Plašil. Jin-
dřiška Pilná se stala předsedkyní komise pro životní prostředí a další členové 
spolku se podíleli na práci komisí rady a výborů zastupitelstva. 
Náš spolek v průběhu roku uskutečnil 6 členských schůzí. Témat, kterým jsme 
věnovali svou pozornost čas a práci, se za celý rok objevilo spousty. Řešili 
jsme zvýšené náklady na splácení úvěru města kvůli opominutí včasného zafi-
xování nízké úrokové sazby a jak tomu v budoucnu ve městě předejít. Díky 
našemu nekompromisnímu postoji jsme přesvědčili i ostatní zastupitele, aby-
chom odmítli projekt na vybudování kasina a herny pod restaurací na Ho-
molce. Podpořili jsme vedení měst v projektu vodovodního obchvatu Jiren. A 
i díky vhodnému vyjednávání J. Černého s různými stranami se vedení města 
podařilo odblokovat projekt Svazkové školy na Hostýně, který se v jeden čas 
ocitl téměř před zastavením. Obdobně se podařilo V. Dvořáčkovi přesvědčit 

http://www.prouvaly.cz/
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na podzim všechny zastupitele, abychom jednomyslně odmítli projekt Správy 
Železnic o zrušení úvalského přejezdu. 
V rámci našich občanských aktivitách jsme jako spolek navrhli projekt Úval-
ské lavičky do prvního kola participativního rozpočtu a tento projekt Úvaláky 
zaujal natolik, že skončil na druhém místě a bude se v dalším roce realizovat. 
Společně jsme přiložili ruku k dílu při akci Ukliďme Úvaly, doplňovali jsme 
knihy do naší knihovničky na nádraží a uctili jsme památku obětí střelby na 
Filozofické fakultě v Praze pietním setkáním na náměstí“, poslal informaci 
mailem J. Gloc. 

Sbor dobrovolných hasičů Úvaly 

Starosta: Bc. Radek Šindelář 
e-mail: sdhuvaly@centrum.cz 
https://www.sdhuvaly.cz/ 
Klánovická čp. 918 
Ke dni 31. 12. 2023 měl sbor 92 členů, z toho 36 mužů, 17 žen a 39 mladých 
hasičů, dorostenců a dorostenek. Členské příspěvky byly řádně odvedeny 
okresnímu sdružení. 
Výbor SDH  pracuje ve dvanáctičlenném složení. Revizor shledal hospodaření 
sboru za rok 2023 v pořádku. 
Na výroční schůzi dobrovolných hasičů Úvaly předala úvalským hasičům 
ocenění za jejich službu pro obyvatele Úval starostka Markéta Rydvalová. 
Ocenění nejen za jejich nezištnou pomoc při více jak 100 výjezdech jednotky 
ročně, ale také za jejich práci s mládeží a další aktivity, které v rámci svého 
volného času pro nás všechny vykonávají. 
Zpráva o činnosti podaná členem SDH Milanem Bednářem pro kroniku: 
„Počátkem minulého roku jsme uspořádali VH (Valnou hromadu) opět na 
Homolce. Od ledna se sešel výbor sboru 9x. Na konci ledna jsme se poprvé 
sešli k první táborové poradě ve spolupráci i s některými členy sborů v okolí, 
která se nám již v předchozích letech osvědčila. Únor běžel v duchu oprav a 
příprav náčiní pro požární sport a sport MH (Mladých hasičů). V březnu jsme 
se zúčastnili akce Ukliďme naše Úvaly. Této akce se zúčastnila jen hrstka z nás, 
ale o to víc jsme se snažili při úklidu a završení bylo odměnou ve formě 
opečeného vuřtu. Také se nám v tomto měsíci podařilo získat přístup do areálu 
s tartanovým povrchem kam jsme si mohli přemístit překážky pro sport. Velké 
díky patří Petru Zetkovi za domluvení areálu a taktéž jejím provozovatelům, 
jelikož jsme tento areál hojně využívali. Měsíc duben jsme završili 
uskutečněním čarodějnic v hasičárně pro MH a zároveň i pro členy sboru. V 
dubnu se začalo s údržbou táborové základny. Veliký dík patří především Pavlu 
Polákovi, který měl na starosti sekání pozemku, a to ne vždy bylo jednoduché 
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zorganizovat. V rámci dne povolání na ZŠ do přechodné hasičárny výjezdové 
jednotky dorazily 4 třídy za ZŠ. Zde se dozvěděli něco o práci hasičů, ale také o 
požárním sportu. Na konci měsíce jsme již tradičně uspořádali pálení 
čarodějnic v hasičárně pro MH. Také jsme se zúčastnili pálení čarodějnic 
pořádané městem Úvaly, kde jsme se snažili propagovat náš kroužek mladých 
hasičů. V květnu jsme získali tažné zařízení na sborovou dodávku, které bylo v 
tento měsíc i namontováno. Tím se nám rozšířily moznosti na dopravu 
materiálu na soutěže pomocí vozíku. Na začátku května se podařilo zprovoznit 
nové stránky SDH a JSDH a taktéž sjednocení se stránkami MH na stávající 
doméně sdhuvaly.cz. 
V letošní soutěžní sezoně se účastnila naše družstva mladých hasičů, 
dorostenců a dospělých soutěží i mimo náš okres i kraj, ale o tom jistě uslyšíte 
ve zprávách o PS a o činnosti mládeže. 
Od začátku teplých dní se uspořádalo několik víkendových táborových příprav. 
Na přelomu července a srpna se již tradičně konal 26. Letní hasičský tábor ve 
Stříbrné Skalici. Všem, co se na přípravách a konání tábora podíleli, patří taktéž 
velký dík, jelikož obětovali svůj čas a mnohdy i svou dovolenou.  
V průběhu roku se členové zúčastnili brigád týkajících se oprav a údržby, 
zahrady, techniky, výstroje a výzbroje a zároveň i velké stěhování zázemí 
výjezdové jednotky z přechodné hasičárny v objektu technických služeb města 
Úvaly. 
Podzim byl ve znamení úklidu, oprav a zazimování překážek používaných k 
výcviku na soutěže. V září a říjnu se uskutečnilo několik brigád na úklid nejen 
zázemí nově zrekonstruované hasičárny, ale i okolních prostor a oživění plotu 
okolo zbrojnice. Těch se zúčastnila řada členu SDH, JSDH a také většina 
dorostu. 
Vedoucí mládeže a někteří rozhodčí se zúčastnily od 3. do 5. listopadu školení 
v Krkonoších na Přední Labské, kde si všichni osvěžili své znalosti. Výsledkem 
celého víkendu bylo prodloužení kvalifikace a také nový vedoucí Jan Závorka. 
Závěrem roku vedoucí mládeže připravili dětem mikulášskou nadílku a později 
i vánoční posezení. Samozřejmě ani dospělí nezůstali pozadu a uspořádali si 
svojí vánoční besídku. 
Během roku jsme získali finanční příspěvek od Města Úval, dotaci z programu 
MŠMT s názvem Pohyb a zdraví a nemalé množství sponzorských darů. 
Všechny dotace a příspěvky byly řádně vyúčtovány a sbor hospodařil 
vyrovnaně. 
Nakonec mé zprávy bych rád poděkoval celému vedení města za jejich 
podporu, kterou nám vyjadřují a nemalou měrou vychází vstříc i našim 
potřebám. Děkuji také všem sponzorům, kteří svými příspěvky podporují náš 
sbor. Největší dík ovšem patří všem našim aktivním členům, kteří přispívají 
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svou prací k bezvadnému fungování našeho sboru. Velké poděkování si zaslouží 
i vedoucí našich mladých hasičů a dorostenců za reprezentaci našeho sboru na 
soutěžích.“  

Požární sport v roce 2023 (zajímavá informace převzata z výroční zprávy 
SDH): 
„Přípravu na závody nám stejně jako dětem a dorostu zkomplikovala rekon-
strukce hasičárny. Překážky pro dorost a dospělé jsme si díky dobrým vzta-
hům mohli postavit na oploceném hřišti s tartanovým povrchem v Běchovi-
cích, požárních útoků jsme moc nenatrénovali kvůli vodě. O to více jsme 
chtěli závodit. 
Závodní sezona dospělých začala v dubnu závodem ve stovkách v Jablonecké 
hale startem Kláry Klímové a Lucie Žibřidové v kategorii žen. Obě dvě si další 
start na stovkách zopakovaly na začátku května na Ledenické stovce v jižních 
Čechách. Na medaile to nebylo, ale závod je nejlepší trénink. 
Celé družstvo žen se poprvé sešlo na poli závodním na 1. kole Podlipanské 
ligy ve Kšelích. Holky si musely půjčit mašinu a pak i celé sací vedení (děku-
jeme Novým Jirnům) a brodit se po kotníky bahnem, ale vylovily z něj hned 
na začátku sezony 2. místo. 
V půlce května jsme jeli na stovky do Klučova. Klára Klímová obsadila 3. místo 
a obhajoba putovního poháru těsně unikla Petru Zetkovi na 2. místě.  
Další víkend závodilo družstvo žen na 3. kole Podlipanské ligy v Kostelci nad 
Černými lesy. Tentokrát si půjčilo jenom proudnici, výkon nebyl podle našich 
představ, ale holky skončily na 3. místě a dostaly bronzové medaile. 
Na konci května se konalo okresní kolo v požárním sportu dospělých. Po 
úspěšném okrsku v září jsme měli právo postupu ve všech 4 kategoriích. Tak 
jsme si z celého okrsku půjčili závodníky, abychom naše 4 družstva doplnili a 
jelo se. Družstva starších mužů a žen závodila jen v požárním útoku a jejich 
výkony stačily na druhá místa. Mladší muži a ženy absolvovali běh na 100 m 
s překážkami, štafetu 4x 100 m a požární útok. Po lítém boji s Tehovcem, kdy 
o vítězi rozhodl jediný pokus v požárním útoku, muži skončili na 2. místě. 
Ženy mladší obhájily s přehledem 1. místo a postoupily na krajské kolo.  
Na začátku června jsme ladili formu na stovkách v Českém Brodě, Petr Zetek 
mezi muži obsadil 2. místo, v kategorii žen Klára Klímová 4. a Alena Tesařová 
3. místo.  
Na krajské kolo ve Vlašimi se holkám nepodařilo získat tradiční posily z Te-
hova, tak družstvo posílily o nadějné dorostenky ze Škvorce a ze Struhařova. 
V celkovém pořadí družstvo žen obsadilo 9. místo. Našeho Tomáše Geislera 
povolali do týmu muži z Tehovce a za zmínku stojí i Petr Zetek, který od 
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začátku sezony závodil za družstvo Líchovy na okrese Příbram, se kterým vy-
hrál krajské kolo a na Mistrovství České republiky skončili na 6. místě.  
V září nás čekala zdvojená soutěž - okrsková soutěž a „Pohár starosty obce“ 
v Šestajovicích. Oproti minulému roku jsme byli skromní a postavili jen druž-
stva v mladších kategoriích. Nevídanou konkurenci v našem okrsku měli kluci, 
kdy se v jejich kategorii sešlo 5 družstev. Zvládli to, sice to umí líp, ale vyhráli 
a zajistili si postup na okresní kolo. Ženy v prvním pokusu vypadaly, že jsou 
poprvé na soutěži, pokazilo se téměř všechno a na start druhého pokusu šly 
holky malinko nervózní. Druhý pokus vyšel na výbornou, všechno do sebe 
zapadlo a výsledný čas byl rychlejší i než ten mužský, takže putovní pohár za 
nejrychlejší útok se zase vrátil ženám. 
Další týden se družstvo žen posílené o jednoho muže zúčastnilo Srandamače 
- Memoriálu Ivany Hanzlové v Čelákovicích- Záluží, kde obsadilo 1. místo ve 
své kategorii a 2. místo v celkovém pořadí. 
Letošní sezonu požárních útoků jsme zakončili na Krajském poháru v Kostelci 
nad Černými lesy. Z každého okresu Středočeského kraje se mohla zúčastnit 
dvě družstva. Za náš okres se zúčastnila  družstva mužů a žen z Úval a druž-
stvo mužů z Tehovce. Bylo hezké počasí, v každé kategorii 21 družstev a když 
jsme byli v Kostelci, museli jsme si zase půjčit proudnici. Ženy nakonec obsa-
dily 12. a muži 14. místo.“ 
Zpráva o činnosti mladých hasičů SDH Úvaly za rok 2023 
Zpráva je sice dlouhá, ale vyčerpávající, co se týká jednoho z velmi úspěšných 
úvalských spolků, který se také z velké části věnuje mládeži. Proto je vhodné 
pro budoucnost zachovat celý text, který pro výroční zprávu sepsala Alena 
Tesařová (pozn. kronikářka) 
„Ke konci roku 2023 bylo registrováno v našem kroužku mladých hasičů celkem 
39 dětí a dorostenců ve věku 3 - 18 let. Pravidelné schůzky se konaly od ledna 
do prosince, vyjma prázdnin, vždy v pátek od 16 do 18 hodin v úvalské 
hasičárně, navíc pak tréninky dorostu 2 x týdně. Dětem rozděleným podle věku 
se pravidelně věnovalo 9 vedoucích s přispěním a nezbytnou pomocí dalších 
dospělých hasičů. Celou letošní sezonu – hlavně přípravu na soutěže- nám 
negativně narušila rekonstrukce hasičárny. Nemohli jsme plně využívat 
zahradu u hasičárny, protože  byla poničena těžkou technikou, a hlavně se 
značně zmenšila její plocha. Odpovídající plochou pro trénink na hasičských 
překážkách naše město bohužel nedisponuje, s dětmi v kroužku jsme ještě byli 
schopni improvizovat v přilehlém parku a na umělé ploše u fotbalového hřiště. 
Dorost společně s dospělými naštěstí měl další možnost, o které je zmínka ve 
zprávě o sportu. Problémy jsme měli také s vodou na tréninky požárních útoků, 
hodně nám pomohli strojníci s dodávkou vody a nebo jsme museli trénink 
útoků s vodou zrušit. Nyní jsme rádi, že je celý proces rekonstrukce za námi a 
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vše bude zase o kus jednodušší. V letošní sezoně jsme se nově začali věnovat 
disciplíně 60 m s překážkami jednotlivců. 
Úspěchy žactva na soutěžích v roce 2023: Spojování základny v Nehvizdech 
družstvo dětí 1. místo, jednotlivci : nejmladší - 2. místo Filip Kučerka, mladší- 
2. místo Petr Maňas, starší - 2. místo Tomáš Černuška, 1. místo Jan Kučerka. 
Sportovní soutěž okrsku č. 6 - mladší i starší žáci  1. místo. Soutěž v uzlování 
Škvorecké lano: mladší žáci 12. místo, starší pouze jednotlivci bez medailového 
umístění, nejlépe T. Černuška na 14. místě. Na memoriálu L. Báči v požárním 
útoku se sešla letos obrovská konkurence (20 družstev v kategorii) a naši 
mladší žáci vybojovali medaile za druhé místo! 60 m s překážkami v Klučově, 
první seznámení s novou disciplínou: mladší žáci - Jan Černuška 7. místo, 
Antonín Dvořák 25. místo a Filip Kučerka 26. místo, starší žáci- Jan Kučerka 7. 
místo, Tomáš Černuška 10. místo. Okresní kolo Hry Plamen – mladší žáci 
2.místo. Starších žáků bylo bohužel málo na složení družstva, ale Jan Kučerka a 
Tomáš Černuška pomohli Křížkovému Újezdci k 2. místu. TFA „Černokostelecký 
železňák“ - starší žáci, pro některé první zkušenost a Jan Kučerka 3. místo. 
Okresní postupová soutěž jednotlivců v běhu na 60 m s překážkami, kde 
prvních 5 postupovalo na krajské kolo: mladší žáci - Jan Černuška 4. místo, 
Antonín Černý 5. místo, Antonín Dvořák 6. místo, Filip Kučerka 9. místo, starší 
žáci - Tomáš Černuška 1. místo, Jan Kučerka 4. místo, starší žákyně- Nikola 
Chalupová 18. místo. Dohromady tedy 4 postupy na krajské kolo. Den potom 
znovu 60 m s překážkami v Českém Brodě v mnohem větší konkurenci Jan 
Černuška 10. místo a Filip Kučerka 21. místo v mladších žácích, Jan Kučerka 5. 
místo a Tomáš Černuška 10. místo ve starších žácích. Požární útoky- Dětská 
hasičská liga okrsku č. 3 v Popovičkách- mladší žáci 5. místo. V září se konalo 
krajské kolo v „šedesátkách“ v Kutné Hoře, bylo 12 postupových míst na MČR 
v každé kategorii. V mladších žácích Jan Černuška doběhl na 32. místě, Tonda 
Černý na 26. místě, Jan Kučerka na 38. místě a Tomáš Černuška na 28. místě.  
Na TFA „Železný Třemblaťák“ Tomáš Černuška 2. místo. Na soutěži v útokách 
„O pohár starosty OSH“ v Klokočné mladší žáci zakončili sportovní sezonu 
prvním místem. V říjnu se pak konal první Závod hasičské všestrannosti a 
brannosti podle nových pravidel s možností postupu vítězného družstva na 
krajské kolo. Mladší žáci postavili 3 hlídky, které se umístily na 15., 13. a 7. 
místě, starší žáci doběhli na 2. místě. Družstvo mladších žáků vedli Jiří Jindra,  
Veronika Nováková, Adéla Votočková a Tomáš Geisler. Družstvo starších žáků 
vedly Vendula a Klára Klímovy a Mirek Horák. 
Následují úspěchy dorostu v roce 2023: Spojování základny v Nehvizdech: 3. 
místo Jan Závorka, 1. místo Tomáš Geisler mezi jednotlivci, v soutěži dvojic pak 
3. místo Jan Kučerka+ Tomáš Černuška a 1. místo Tomáš Geisler + Jan Závorka. 
Uzlování ve Škvorci: Tomáš Geisler 4. místo, Jan Závorka 8. místo. V dubnu se 
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konaly první stovky- tradičně s největší konkurencí v Jablonecké hale, kluci 
dohromady zaznamenali první závod ve stovkách vůbec, osobní rekord hned 
na začátku sezony a bohužel také jedno zranění. Memoriál L. Báči- družstvo 
členů z Úval, Škvorce a Nehvizd obsadilo 1. místo. Odložené stovky v Klučově: 
Jiří Růžička ve starším dorostu a Tomáš Černuška v mladším dorostu shodně na 
3. místě. Okresní kolo dorostu- 4 jednotlivci dorostenci. Starší dorost- 3. místo 
Jiří Růžička, 1. místo Tomáš Geisler, ve středním dorostu 2. místo Jan Kučerka 
(nakonec postoupil na krajské kolo také, závodník na prvním místě se zranil), 
mladší dorost- Tomáš Černuška - 1. místo. Stovky v Českém Brodě na začátku 
června: Tomáš Černuška 3. místo, Jan Kučerka 4. místo, Tomáš Geisler 3. místo 
a Jiří Růžička 8. místo. Krajské kolo dorostu v Neratovicích. Všichni kluci 
jednotlivci z Prahy- východ byli z Úval, pořadatelé je na stovkách nasadili do 
stejného běhu. Před stovkami běželi ještě dvojboj, kde nastaly problémy s 
časomírou a polovina závodu se musela opakovat. V celkovém pořadí nakonec 
nejlépe dopadl Tomáš Černuška v mladším dorostu na 2. místě, Jan Kučerka ve 
středním a Tomáš Geisler ve starším dorostu byli shodně na 4. místě. Po 
prázdninách stihl Tomáš Geisler dva závody v TFA. V září ve Velimi si své první 
stovky zaběhla naše dorostenka Alena Šmídlová, doběhla na 11. místě. Tomáš 
Geisler obsadil 3. místo. Závěr sezony byly požární útoky v Klokočné, kde se 
smíšené družstvo Úval umístilo na prvním místě. V říjnu jsme postavili na 
Závod požárnické všestrannosti a brannosti družstvo dorostenců a po zrušení 
kategorie jednotlivců jsme dorostenku Johanku Novákovou půjčili do 
smíšeného družstva Říčan. Obě družstva okresní kolo vyhrála a postoupila na 
krajské kolo, které se konalo 11. 11. ve Sloupu na Praze- západ. Dorostu se tak 
trochu narušila podzimní příprava, hodně se střílelo a hlavně běhalo. Asi jsme 
na to šli dobře, dorostenci i Johanka s Říčanami ve svých kategoriích vyhráli 
krajské kolo a z prvních míst tak postoupili na Mistrovství České republiky, 
které se bude konat na začátku dubna 2024. Kategorii dorostu vedli Alena 
Tesařová a Pavel Polák. 
Kromě soutěží se členové našeho kroužku účastnili brigád kolem hasičárny, 
úklidové akce ve městě Úvaly, pálení čarodějnic. Na poslední schůzce před 
prázdninami závodili mladší žáci ve zkrácených „šedesátkách“ (co zahrada 
dovolila). Na přelomu prázdnin se konal 25. letní hasičský tábor ve Stříbrné 
Skalici, který byl inspirovaný filmy Madagaskar. Na podzim jsme uspořádali 
soustředění pro starší žáky a dorost. Ani letos jsme nevynechali mikulášskou a 
vánoční besídku. Vedoucí kroužku prezentovali mladé hasiče na burze kroužků 
organizované na ZŠ Úvaly a také se zúčastnili školení pro vedoucí mládeže na 
Přední Labské. 
Celý rok jsme informovali všechny příznivce na naší facebookové stránce, 
prostřednictvím místního měsíčníku- Života Úval, nemálo fotek jsme uveřejnili 
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na internetovém profilu na stránkách rajce.idnes.cz, také na našem  
instagramu pod názvem hasiciuvaly. 
Závěrem bych chtěla poděkovat velmi stabilnímu a zkušenému týmu 
vedoucích, který letos vydržel a k četným komplikacím s tréninky se stavěl 
čelem, nevzdal to a děti na soutěže i přes to kvalitně připravil. Také pár dalším 
členům našeho sboru, kteří pomáhají na tréninku nebo s dopravou dětí na 
soutěže. Obrovské děkuji patří strojníkům, kteří nám letos vozili vodu. Nemalé 
poděkování také patří MěÚ Úvaly a všem sponzorům za finanční podpory, díky 
kterým máme možnost s dětmi kvalitněji pracovat.“ 

Sdružená obec baráčníků J. A. Komenského 

Rychtářka: Hana Černá 
e-mail: cerna.hana49@gmail.com 
Hned po Novém roce 6.1. se konalo Valné volební shromáždění Sdružené 
obce baráčnické v Hospůdce na hřišti. Zprávu o činnosti za rok 2023 podala 
syndička Anna Jaklová a oslovila shromáždění tradičním způsobem – „Po-
čestné právo, vážená rychtářko, rychtáři I. Župy a Veleobce, zástupce měst-
ského úřadu a vážení hosté“.  
Dřívější obliba návštěv skanzenů vystřídala, podle zprávy, potřeba uskutečnit 
lázeňské pobyty v Poděbradech, Luhačovicích a Františkových lázních. V Ji-
zerských horách se nabažili koupáním v rybníku Mšeno, uskutečnili výlet na 
zámek Sychrov, do Botanické zahrady v Liberci, na Kunětickou horu, k vod-
nímu hamru v Dobřichově a k loveckému zámku Tři Trubky. Pravidelně na-
vštěvují koncerty dechové hudby v Soběslavi, na zámku Stránov a v nově re-
konstruované Sokolovně v Černovicích. Hudba a tanec obec provází po celý 
rok a jezdí za ní do Modřan či se připojují k III. Župě na zájezd lázní Libverda, 
který je vzdělávací a poznávací. 
V létě členové obcí tráví v Baráčnické zotavovně v Černovicích a odtud jezdí 
na zájezdy na Vysočinu. 
Sdružená obec a její přátelé se podílí na akcích pořádaných Městem Úvaly a 
navštěvují kulturní akce Komise pro kulturu. Rok zakončila obec 28.12. kon-
šelským sezením. 

SK Floorball Academy, z.s. 

Statutární zástupce: Jakub Menhart 
e-mail: info@sportovniakce.com 
Počet aktivních členů organizace do 18 let je 28 z toho s trvalým bydlištěm 
v Úvalech je 23. 
Ze zprávy pro požadavek získání dotace na činnost lze převzít kupodivu infor-
maci překvapivou: …“ SK Floorbal Academy, z.s. sdružuje aktivní sportovce 

mailto:cerna.hana49@gmail.com
mailto:info@sportovniakce.com
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(především děti a mládež) v rámci všesportovní přípravy a sportovní specia-
lizace — florbal, fotbal, basketbal, volejbal, lezení, šipky a všesportovní kuny. 
Náš spolek vznikl v roce 2015 a za svou osmiletou činnost dokázal přivést k 
aktivnímu trávení volného času formou pravidelného sportování již více jak 
1000 dětí. I přes konkurenci ostatních sportovních aktivit se nám daří neu-
stále růst, a to při zachování kvalitních podmínek pro své členy. Pravidelnou 
zpětnou vazbou od našich členů, rodičů a trenérů se snažíme neustále zkva-
litňovat veškeré provozní procesy vedoucí k efektivnímu dlouhodobému fun-
gování našeho spolku a jeho činnosti. Interním vzdělávacím systémem "pouš-
tíme" do práce s dětmi a mládeží pouze trenéry, kteří mají férový přístup k 
dětem (nyní 5 šéftrenérů a 35 trenérů) díky čemuž máme malé procento 
členů, kteří od nás odejdou. Vzhledem k tomu, že neustále rozšiřujeme port-
folio sportů a aktivit zařadili jsme do pravidelných činností evaluace jednotli-
vých kroužků, tak aby kvalita byla stále na prvním místě. 
Naši provozovanou činnost vnímáme jako alternativu k vrcholovému sportu. 
V případě zájmu členů o přechod na vrcholový sport jsme schopni napřímo 
domluvit spolupráci s osvědčenými florbalovými kluby z Prahy a jejího okolí, 
jež vyznávají obdobné hodnoty jako náš spolek. 
Od vzniku spolku, kdy jsme se zaměřovali pouze na florbal jsme dokázali vy-
budovat akademii, která čítá již několik sportovních specializací od florbalu, 
přes fotbal, basketbal, volejbal, lezení nebo třeba také šipky a zároveň jsme 
otevřeli několik kroužků s všesportovním zaměřením, které se těší velké ob-
libě. 
Soustavnou činností usilujeme o aktivní zapojení všech členů spolku do klu-
bové kooperace. Uvědomujeme si důležitou úlohu našeho spolku jako insti-
tuce napomáhající k úspěšné socializaci dětí a mládeže. Proto klademe velký 
důraz na osvojení si návyků a základů týmové spolupráce a v maximální 
možné míře podporujeme zdravý životní styl (protidrogová prevence a pre-
venci zdraví). V rámci různých sportovních akcí, které pořádáme, se aktivně 
snažíme i o zapojení široké veřejnosti (zejména dětí a mládeže do 15 let). 
Tyto aspekty umocnila také epidemiologická situace, kdy se nám povedlo 
udržet většinu našich členů u sportu, a to pomocí online tréninků, her v pří-
rodě pro celé rodiny a další. To považujeme za velmi důležité do budoucí 
práce s mládeží. 
V současné době organizujeme pro své členy tyto pravidelné aktivity: 
•již více jak 60 pravidelných kurzů florbalu, všestrannosti (Gym Academy), 
fotbalu, basketbalu, lezení či volejbalu pro děti a mládež do 15 let v lokalitách 
Prahy a Středních Čech, členský poplatek 3 200,- Kč/sezóna; 
•4 celodenní sportovní (florbalové) turnaje s bohatým doprovodným progra-
mem (soutěže, vzdělávání, zapojení široké veřejnosti v místě konání akce)… 
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Po dotazu u statuárního zástupce se dozvídáme podrobnosti. Spolek u nás 
v Úvalech je činný teprve druhým školním rokem a během krátké doby pošle 
zprávu pro kroniku, kterou přidám za původní, pro naše město poněkud ne-
srozumitelnou zprávu. A zde je doplněk: 
„Naše sportovní činnost v Úvalech probíhá od roku 2023 a zaměřuje se na 
kroužky florbalu pro děti od 1. do 6. třídy. V současné době máme přihlášeno 
22 dětí, které se účastní pravidelných tréninků během školního roku. Tré-
ninky probíhají dvakrát týdně v tělocvičně ZŠ Úvaly – v pondělí pro účastníky 
ze 4. až 6. třídy a v úterý pro děti z 1. až 4. třídy. Starší děti, které by chtěly 
pokračovat, mají možnost navštěvovat tréninky v nedalekém Škvorci.“ 

SK Úvaly z.s. 

Předseda: Václav Kopač 
e-mail: info@skuvaly.cz 
http://www.skuvaly.cz/ 
Od fotbalistů se nelze domoci písemné zprávy a výklad výtahu z webových 
stránek laikovi, jako je stávající kronikářka, nepřísluší. 
V žádosti o dotaci čteme každoroční mantru: „Hlavní náplní SK Úvaly je provo-
zování činnosti v oblasti sportu a hlavně fotbalu. Zastřešujeme osm mužstev v 
pravidelném tréninkovém a soutěžním procesu a dvě v rekreačním. Tři muž-
stva jsou mužů a pět mužstev jsou mládežnická. Muži a mládež hrají soutěže 
na krajské úrovni, žáci a přípravky hrají soutěže na okresní úrovni. Dále provo-
zujeme pro rekreační sportovce nohejbalové a volejbalové hřiště. Během roku 
pořádáme několik mládežnických turnajů a tři zimní turnaje mužů.“  
Tabulka dává přehled o aktivních členech klubu – 471, z toho 352 s trvalým 
bydlištěm v Úvalech. Mladších 21let je 185, nejvíc je 22-77 letých – 286. Kolik 
je hráčů a trenérů ve zprávě není. Ze zápisu z valné hromady se dozvídáme, že 
jednotlivá družstva podala výroční zprávy a ty byly odsouhlaseny. 
Naštěstí v Životě Úval 1/2024 o roce uplynulém se nám fotbalisté rozepsali: 
„V roce 2023 jsme stabilizovali zázemí pro mládež, což je důležitá priorita od-
dílu, nejen materiálně, ale především díky stabilnímu personálnímu obsazení, 
tedy trenérskému zázemí. V současnosti máme kategorie MINISTAR, mladší 
přípravku a starší přípravku. Spolu s mladšími žáky a mladším dorostem u nás 
nyní vychováváme k fotbalu a sportu cca 120 dětí. Velké poděkování patří 
všem mládežnickým trenérům – Lucii Hájkové a pánům Daníčkovi, Kabelkovi, 
Bílkovi, Majrychovi, Horákovi, Procházkovi, Černému, Fuchsovi, Syrůčkovi a 
Oklešťkovi. Je to bezpočet hodin na hřišti i mimo něj, vše ve svém volném čase, 
VELKÉ DÍKY. O druhém adventním víkendu SK Úvaly organizoval a hostil dva 
turnaje - turnaj starších přípravek a turnaj hráčů nad 35 let, tedy gardy. Tur-
naje byly pod záštitou a podporou města Úvaly. Turnaj starší přípravky 10. 12. 

http://www.skuvaly.cz/
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– účastníci – SK Úvaly A, B mužstva, Škvorec, Tuklaty, Přišimasy. První místo 
obsadilo naše mužstvo starší přípravka SK Úvaly A. Tato událost byla nejen 
skvělou příležitostí pro mladé fotbalisty prokázat své dovednosti, ale také pří-
ležitostí pro celou komunitu sejít se, podporovat a oslavovat společně vánoční 
období. Celý den na umělé trávě v areálu našeho klubu rezonoval hlasitými 
výkřiky radosti, skvělými zápasy a fair play. Na slavnostním vyhlášení vítězů 
měla tu čest předat ceny a poháry paní starostka Markéta Rydvalová. Děku-
jeme. V sobotu 9. 12. se na hřišti v Pařezině odehrál tradiční turnaj Starých 
gard O pohár místostarosty města Úval. Přihlášeno bylo 6 družstev. SK Úvaly, 
UTS Vršovice, Sokol Škvorec, Sokol Vyšehořovice, Slavoj Praha a AFK Nehvizdy. 
Pohár je putovní. Jak se už v posledních letech stalo „tradicí“. Vítězem se stalo 
mužstvo UTS Vršovice, krásné druhé místo patří nestárnoucímu týmu SK Úvaly 
– gratulujeme!!!... A ještě úplně nakonec velké poděkování Mirkovi Černému, 
správci areálu, za udržování ploch, přípravu zápasů a zázemí. Za SK Úvaly Ing. 
Daniel Rais a Mgr. Petr Němec.“ 

SKST Úvaly z.s. 

Oddíl stolního tenisu 
Statutární zástupce: Karel Šochman 
e-mail: stolnitenisuvaly@seznam.cz 
http://www.stolnitenisuvaly.mypage.cz 
Aktivních členů má spolek 51, z toho do 18 let je 20, 22 až 65 let je členů 26, 
nad 65 let  je nich 5. 30 členů má trvalé bydliště v Úvalech. 
Byl to rok naší 54. sportovní sezony, píše ve zprávě Karel Šochman: „ V té 
předchozí si naše celky vedly následovně: áčkový tým obsadil v nejvyšší 
okresní soutěži výborné 2. místo, béčko naprosto  suverénně ovládlo 2. třídu 
a zaslouženě postoupilo z první příčky mezi okresní elitu. Pod hlavičkou „C“ 
bojovalo v této soutěži rovněž naše další družstvo. Připsalo si na konto cel-
kové 10. pořadí a druhou třídu udrželo. Byl to i cíl tohoto týmu. Náš poslední 
zástupce, družstvo „D“, startoval ve 3. třídě, ve které se umístil na velice so-
lidním 5. místě. 
Sezonu jsme zakončili na přelomu dubna a května naším tradičním sportov-
ním, ale i turistickým soustředěním v šumavském Zdíkově. 
Kromě tréninků vyplnila část našich hráčů v letním mezičase i četnými spo-
lečnými cyklovýlety po okolí Úval.   
V říjnu začala další sezona mistrovských soutěží okresního přeboru Praha-vý-
chod. Po několika letech máme v nejvyšší třídě opět dva velice kvalitní týmy. 
Áčko zatím drží 2. pozici, s vidinou celou soutěž vyhrát, béčko je na lichoti-
vém pátém místě. Po reorganizaci postoupil náš tým D do druhé třídy a je 
tedy spolu s družstvem C ve stejné skupině.  

http://www.stolnitenisuvaly.mypage.cz/
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Naší tzv. „pojistkou“ do budoucna je mladá generace. Té se dvakrát týdně vě-
nujeme na trénincích probíhajících ve školní tělocvičně. Talentovanější žáci 
brázdí turnaje a různé stolně tenisové soutěže v rámci našeho okresu i kraje. 
Tam získávají další zkušenosti s neokoukanými hráči. Velice dobře si vedlo na 
turnaji v Odolene Vodě naše tříčlenné družstvo ve složení Antonín Koch, An-
drea Svobodová a Milan Rybář. Tento tým vybojoval ve velice vyrovnaných 
soubojích pěkné 3. místo, když vítězství mu uniklo jen o vlásek. Dalších úspě-
chů dosáhli naši dva žáci na turnaji v Praze-Ďáblicích. Milan Rybář vybojoval 
ve své kategorii bronzovou medaili a Andrea Svobodová, ze dvaceti startují-
cích, skončila na krásném osmém místě. 
Konec roku 2023 uzavřely již naše dva tradiční  vánoční turnaje – žáků a do-
spělých. 

Spolek Jonatán o.s. 

Statutární zástupci: Jana Horová, Jan Kropáček, Jiří Hora, člen výboru Petr Frý-
dman. 
sídlo Úvaly, Mánesova 856 
e-mail: horovi.uvaly@seznam.cz 
spolek má 15 členů v rozmezí 19 až 65 let věku, z toho 13 s trvalým bydlištěm 
v Úvalech. 
Cílem spolku je pořádání kulturních, sportovních a zábavných akcí pro všechny 
občany Úval a okolí. 
V roce 2023 proběhly tradiční a velmi oblíbené významné akce – Čarodějnický 
běh (114 závodníků) a Úvalské jabkobraní s přidruženou akcí Mistrovství ČR 
v Highland Games s cca 20 závodníky (vyšly 2 články v iDnes.cz). Členská zá-
kladna absolvovala v prodlouženém víkendu „cyklo Brdy“. 
Highland Games Úvaly se poprvé konala tentokrát na hřišti pod kostelem se 
slavnostním nástupem dudáků u fontány u ZŠ, stekla se s velkým zájmem ob-
čanů. Osvědčila se tuzemská kapela Willow, pro veřejnost byla zavedena nová 
disciplína „rugby běh“. 

Sport Úvaly z.s. 

Předseda: Mgr. Jana Konečná 
e-mail: sportuvaly@email.cz 
http://www.sportuvaly.cz/  
Zapsaný spolek má celkem 237 členů, z toho 209 mládeže do 18 let a 135 je 
jich s trvalým bydlištěm v Úvalech. Snaží se vytvářet podmínky pro pravi-
delné sportování dětem od 4 let, i těm, co nemají závodní ambice, ale i těm, 
kteří se chtějí věnovat karate na kvalitní úrovni. 15 členů je zařazeno do 

mailto:horovi.uvaly@seznam.cz
http://www.sportuvaly.cz/
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systému talentované mládeže a 11 závodníků je v systému reprezentace Čes-
kého svazu karate JKA. Jsou podporováni klubem i finančně.  

Středočeský pěvecký sbor z.s. 

Spolek zapsán 13.5.2020 se sídlem v Úvalech. 
Předsedou je Dr. Vítězslav Pokorný, místopředsedou Mgr. Stanislav Mistr a 
členkou vedení je Mgr. Šárka Mistrová. 
Cílem činnosti je šíření sborového zpěvu a koncertní vystupování. Sbor zkouší 
v sálku Domu s pečovatelskou službou (DPS) a spolupracuje se sborem Pražští 
pěvci. 
Spolek se stará o Středočeský pěvecký sbor, který má sídlo v Úvalech. Vedení 
spolku se nemění, předsedou zůstává v roce 2022 Dr. Vítězslav Pokorný. Spo-
lek zkouší v sálku DPS každé úterý. První vystoupením sboru v roce 2023 bylo 
součástí vzpomínkového happeningu PAMATUJ! 8. března. V dubnu v sálku 
DPS vystoupil sbor s Jarním koncertem, kdy je doplnili Pražští pěvci a Černo-
šická komorní filharmonie. Třetí akcí bylo vystoupení sboru u příležitosti 78. 
výročí konce 2. sv. války, pod záštitou starostky města, opět za přítomnosti 
výše zmíněných hostů. Při kantátě od Antonína Dvořáka na text K.J.Erbena 
Svatební košile podali účinkující vysoce profesionální a emocionální výkon 
oceněný dlouhotrvající potleskem plné sálu v CVA 65 v Riegerově ul. Následo-
valy Koncert skoro letní v červnu u jídelny ZŠ a Podzimní koncert v září opět 
v sálku DPS. U rozsvícení vánočního stromu města 2.12. na pódiu na náměstí 
měl dvacetiminutové adventní pásmo a 10.12. v sálku DPS uvedl sbor Vánoční 
koncert. Všechna vystoupení nastudoval a dirigoval sbormistr Stanislav Mistr. 

TC Úvaly, z.s. 

Předseda: Michael Březina 
e-mail: michael.brezina@gia.cz 
Hlavní činností tenisového oddílu TC Úvaly je tenisový sport.  
Počet aktivních členů je 117, do 18let je 12, do 65let 93 a 14 členů je starších 
65let, z toho 11 členů je mimoúvalských. Kromě soukromé tenisové školy paní 
Martinovské, která vede tenisovou školu s cca 50 dětmi, tenisový klub pořádal 
dva tenisové kempy, provozoval Osvěžovnu na kurtech, opravil oplocení, re-
konstruoval toalety, vybudoval dláždění apod. 
Vzpomínají na v tomto roce zemřelého dlouholetého člena a obětavého funk-
cionáře Jiřího Zemana. 
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TJ Sokol Úvaly z.s. 

Předseda: Jiří Dráb 
e-mail: tjsokoluvaly@seznam.cz, info@hazena-uvaly.cz 
http://www.hazena-uvaly.cz/ 
 
Činnost Tělovýchovné jednoty je rozdělena na dva hlavní okruhy: rekreační 
sport a výkonnostní závodní sport. Nejvyšší výkonnost má oddíl házené, kde 
211 hráčů a funkcionářů. V ostatních oddílech jako je volejbal, cvičení žen aj. 
je 62 osob. Oddíl volejbalu má 14 členů nad 18 let a do cvičení žen dochází 32 
členek nad 18 let. TJ poskytuje také prostory pro úvalské občany pro sportovní 
(hala, hřiště, tělocvična) a společenské činnosti (plesy, taneční zábavy, maš-
karní pro děti a pro akce MDDM a dalších spolků). 218 členů TJ má trvalé byd-
liště v Úvalech.  
Házená měla v této sezóně 10 soutěžících družstev, z nich je každý tým ve 2. 
lize. I žáci si vedou velmi dobře. 
Ve výroční zprávě je uvedeno, že byl zvolen v prosince 2023 nový výbor, před-
sedou je Jiří Dráb, Výbor TJ pracuje ve složení Jiří Dráb, Zdeněk Paul, Tomáš 
Opálka, Tomáš Skřivan a Jiří Dráb st. 

TRIAL Úvaly, z.s. 

Předseda: Ing. Radek Stehno 
e-mail: info@trial-uvaly.cz 
Spolek podle výpisu soudu není aktivní, ani nežádal o dotaci na činnost od 
města. Není však vymazán z webových stránek města. 

Úvalský klub důchodců Úvaly, z.s. 

Předseda: Alena Janurová 
kontakt: odbor správní MěÚ Úvaly, 281 982 485 
Výroční zpráva - Úvalský klub důchodců (ÚKD): 
Klub připravuje každých čtrnáct dní dvouhodinový program pro seniory, 
který pomáhá rozvoji duševní činnosti, manuální zručnosti a vytváření dobré 
nálady, pomáhá odstraňovat pocit osamělosti. Programem se snaží přizvat 
více členů. Je rozmanitý, od herních po vzdělávací, společenský včetně pose-
zení u kávy. Dvakrát, až třikrát ročně pořádá kratší zájezd za památkami v 
okolí autobusem. Klub navázal v roce 2022 na dlouholetou přerušenou čin-
nost Klubu důchodců Úvaly. Zájezdy jsou bohatě navštíveny. Klub má histo-
ricky dlouholetou tradici a vždy pomáhal setkávání starších obyvatel města, 
kterým chyběla aktivita na odpočinku. 
Usnadňuje společenské vyžití seniorů, kteří mají zájem se setkávat a zapojo-
vat se do aktivit, které udržují pozornost a dokáží rozptýlit a navodit positivní 

http://www.hazena-uvaly.cz/
mailto:info@trial-uvaly.cz
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náladu. Jedná se o společenské hry, různé kvízy, přednášky a cestopisy, te-
matické ruční vyrábění, zájezdy. 
V roce 2023 se ÚKD sešel 21x, z toho se jednalo o tři zájezdy: 17.3. na zámek 
Radim; 24.5. do Třebechovického muzea Betlémů a návštěva Podorlického 
skanzenu; 23.11. na zámek Sychrov. Zájezdy byly zcela zaplněné a účastníci 
se podíleli na úhradě plateb za autobus. Dotace byla využita na dva zájezdy. 
Na ostatních schůzkách členové mezi sebou někdy soutěžili, někdy zpívali při 
harmonice pana Šochmana nebo za doprovodu Evy Cail a jejích přítelkyň. Za-
hrála i dudačka paní Křemenová. 
14.6. proběhl plánovaný a spoluorganizovaný se školou s paní učitelkou Pa-
velkovou mezigenerační Turnaj hry Člověče, nezlob se.  
Skvěle ho koučovala Jana Horová a rychle počítala výhry. V posledních minu-
tách ještě každý chtěl přispět své skupině, takže se hra ještě urychlila. A vý-
sledek? Děti versus senioři 43:36. Obrovské jásání všech. Předávání putov-
ních figurek – královny pro výherce a panáčka s kloboukem pro druhé místo 
– se ujala paní starostka, která pomáhala s občerstvením. Velký dík patří i 
paní učitelce Pavle Pavelkové, která s dětmi již předem zkoušela, jak může 
jedna hra dlouho trvat, a podivila se, jak to odsýpalo na turnaji na návštěvě 
v ÚKD v sálku DPS. 
Zajímavou náplní jednoho odpoledne byla tvorba pohlednic, které potom 
sloužily dobročinnému prodeji. 
Velkou pomocnicí je „neseniorka“ Jana Horová, která věnuje mnoho času or-
ganizovaní zájezdů  a přípravě kreativního tvoření. Při Velikonočním a Vánoč-
ním tvoření pomáhá pečovatelka Adélka z Dolce Gang. 
Klub nadále vede Alena Janurová a počet členů je variabilní, ale stabilně při-
chází cca 20 seniorů. ÚKD pravidelně přispívá do Života Úval. 

Úvalský spolek akvaristů 

Předseda: Miloslav Kolařík 
tel. 606 474 101 
e-mail: mikouvaly@centrum.cz  
Patrně není spolek zapsaný u soudu a není aktivní. Na webových stránkách 
města však nadále figuruje. 

Úvalský rarášek z.s. 

Kontaktní osoba: Šárka Davidová, Zuzana Slezáková 
e-mail: uvalskyrarasek@seznam.cz 
www.uvalsky-rarasek.cz 
Spolek je dobrovolným a samosprávným svazkem členů, v němž se spolčili 
zájemci o organizování volného času dětí a rodičů, spočívající v rozvíjení jejich 

mailto:mikouvaly@centrum.cz
http://www.uvalsky-rarasek.cz/
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estetických, intelektuálních, sportovních i sociálních dovedností. Spolek po-
máhá získávat uvedené dovednosti aktivitami přístupnými všem, tzn. i nečle-
nům spolku. Takto se spolek prezentoval v minulosti. 
Pro rok 2021/2022 nedostal spolek prostor pro cvičení dětí v „65“ prostor, 
proto cvičení s dětmi odpadá. Web spolku není dostupný a ani do časopisu 
Život Úval nedával příspěvky a pozvánky k činnosti a nežádal o dotaci, patrně 
skončil. 

1. Úvalský tenisový, z.s. 

Předseda: Jitka Martinovská, tel. 725 334 366 
www.halauvaly.cz 
Tento spolek je čistě soukromý a komerční, využívající halu pro výuku v teni-
sové škole. Pořádá příměstské tenisové kempy a turnaje. V Guth-Jarkovského 
ulici čp.698 je sídlo Tenisové školy Úvaly. Spolupracuje s TC Úvaly.  

Zachraňme koupaliště, z.s. 

Předsedkyně: Jana Kytlicová 
e-mail: zachranme@uvalskekoupaliste.cz 
www.uvalskekoupaliste.cz 
Spolek Zachraňme koupaliště, z. s. (dále jen “Spolek”) byl založen v dubnu 
2019 v Úvalech.  
Navázal na činnost občanské aktivity Zachraňme koupaliště, která vznikla 
spontánně 13. července 2016 na koupališti v Úvalech jako reakce na vyhlášení 
referenda vedením města, kterým se mělo v říjnu 2016 rozhodnout o osudu 
úvalského koupaliště.  
Spolek je dobrovolným neziskovým svazkem občanů. 
Účelem založení spolku je vedle činností za záchranu a obnovu koupaliště 
v Úvalech především podpora rozvoje občanské společnosti a obecně pro-
spěšná činnost pro rozvoj obce.  
Nejvyšším orgánem Spolku je Členská schůze.  
V roce 2023 se konala Výroční členské schůze spolku 29. května a dále člen-
ská schůze 19. října.  
Statutárním orgánem Spolku je pětičlenná rada Spolku, jejíž složení bylo 
v roce 2023 beze změn.   
Předsedkyně rady Ing. Jana Kytlicová, místopředsedové rady Petr Vosecký a 
Ing. Zdeňka Havránková, členka rady a pokladník Mgr. Alena Janurová a člen 
rady Ing. Peter Hrubý. 
Ke dni 31. 12. 2023 má spolek 21 řádných členů. Stav členů je beze změny.  
Spolek o své činnosti informuje na svých webových stránkách www.uvalske-
koupaliste.cz a na facebooku ZK.  

http://www.uvalskekoupaliste.cz/
http://www.uvalskekoupaliste.cz/
http://www.uvalskekoupaliste.cz/
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Pravidelně měsíčně od října 2016 do 13. 1. 2022 zaznamenává aktuální udá-
losti o činnosti Spolku v Kalendáriu, zaměřeném především na události ko-
lem obnovy a provozování koupaliště v Úvalech. Kalendárium je dostupné na 
webu Spolku. V lednu 2022 bylo rozhodnuto v Kalendáriu dále nepokračovat. 
O činnosti Spolek informuje průběžně na fb a na webu Spolku. Shrnutí čin-
nosti je obsaženo každým rokem v Závěrečné zprávě o činnosti a hospoda-
ření spolku. 
Mnozí členové se účastní zasedání zastupitelů a veřejných zasedání, jsou 
činní v orgánech města, sleduje události, zapojuje se, případně komentujea 
navrhuje, pokud to má smysl.  
Konkrétně to byla v roce 2023 tato témata:  
- podpora projektu vybudování/obnovy hřiště na koupališti s cílem jeho zpří-
stupnění veřejnosti během celého roku (nejen během koupací sezóny, jak plá-
nuje město). Na rok 2024 je v rozpočtu města naplánována investice 4,5 mil 
Kč na vybudování sportoviště v areálu koupaliště.  
-1. ročník zavedení participativního rozpočtu jako nástroje účasti občanů na 
rozvoji veřejného prostoru v Úvalech. 
- projekt Hodovská lávka byl spolkovým klíčovým projektem v roce 2023 a 
snahou o opětovné propojení hojně využívané turistické stezky. Bohužel bez 
úspěchu.  
V roce 2023 aktivity směřovaly zejména do péče o výsledky minulých pro-
jektů (třešně, Observatorio). I letos se zapojil do charitativní činnosti – po-
mohl vybrat akcí Vánoce pro chlupáče na adventním trhu v Úvalech (perní-
ková dílnička) 26,7 tis Kč na opuštěná zvířátka, celkem včetně aukce na Pro-
jektu Hope se vybralo 36, 25 tis Kč. 
Proběhlo i odemykání bazénů koupaliště zlatým klíčem na zahájení sezóny a 
uzamčení na jejím konci, kde byl i program pro rodiny – Babí léto na koupa-
lišti. Fotodokumentace i popis programu je v ŽÚ 11/2023. 

Spolek pro postavení pomníku odboje, z.s. 

Předseda: Lenka Mandová, místopředsedové: Tomáš Bašta, Vladislav Pro-
cházka. Založila ho po určitých peripetiích PHDr. Lenka Mandová, která usi-
luje o postavení pomníku pro všechny druhy odboje v Úvalech. Vyhlásila i ve-
řejnou sbírku. V článku v ŽÚ 10/2022 SBÍRKA NA POSTAVENÍ POMNÍKU OD-
BOJE V ÚVALECH – KONTO 761 438 7002/5500  vyzývá občany: „Přispějte, 
pokud se cítíte být občany Úval a českého státu, na realizaci pomníku odboje. 
Sebemenší obnos bude přínosem.“ Dále pak formou otázek obhajuje myš-
lenku a vysvětluje všechny činnosti odboje, kterého se účastnili i občané 
Úval. V roce 2023 příliš konkretizování záměru nepokročilo a finančních darů 
nebylo mnoho. Vše bylo možné sledovat na transparentním účtu spolku. 
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Církve 

Římskokatolická farnost Úvaly 

nám. Arnošta z Pardubic 45, 250 82 Úvaly 
tel.: 723 438 278 
Farář: Mgr. Pavel Budský 
http://www.farnost-uvaly.estranky.cz/ 
Na opakovanou žádost o zprávu pro kroniku farář nereaguje. 
Od jara 2023 je úvalský kostel obklopen lešením a dá se očekávat, že dostane 
novou fasádu (foto v ŽÚ 6/2023). 
Z každodenního života ve městě víme, že se pořádají pravidelné nedělní mše 
v místním kostele, že na faře se pořádají kroužky pro mládež, že jeden 
z kroužků – hudební – hrál i na kúru při akci Noc kostelů. V kostele Zvěsto-
vání Panny Marie – Zvěstování Páně se uskutečňují občas koncerty pro veřej-
nost, zejména Rybova Česká mše vánoční. Pořádá ekumenická setkání církví. 
 

Církev československá husitská 

Farní úřad a Husova kaple 
Pražská 180, 250 82 Úvaly 
Farářka: Mgr. Jitka Pokorná, tel. 605 920 773 
Rada starších: Mgr. Jitka Pokorná – farářka, Mgr.  
Zprávu o činnosti náboženské obce Církve československé husitské v Úvalech 
za rok 2023 pro kronikářský zápis podala Mgr. Pokorná: 
„Dne 3. 3. 2024 se sešla náboženská obec Církve československé husitské v 
Úvalech k bilancování činnosti v uplynulém roce 2023. 
Ve výkazu duchovní správy vykazujeme: 
Matrika: 64 členů, z toho 37 žen a 27 mužů. 
Počet bohoslužeb -  36, pobožností  - 11, Svátost Večeře Páně – 36, Svátost 
Pokání  -  2 (před v postním a adventním období). 
Ostatní akce: Noc kostelů –1,  Tematické výstavky – 2  Ke Dni Země a k Noci 
kostelů, Biblické hodiny v kapli a v přírodě  - 11, Pesachova Večeře na Zelený 
Čtvrtek – 1, Mini kavárničky v Husově kapli – 7, Požehnání Zemi  v Rosenbau-
mově parku  (Den Země) – 1, Uctění památky všech padlých v Bitvě u Lipan v 
Lipanech u mohyly, Uctění památky M. J. Husa u kamene v Rosenbaumově 
parku v Úvalech, Položení květin u památníku padlých v 1.sv. válce na náměstí 
v Úvalech, Toulky za přírodou a historií v regionu  – 10. 
1x měsíčně Bohoslužba slova v pečovatelském domově v Doubravčicích. 

http://www.farnost-uvaly.estranky.cz/
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Publikační činnost: pravidelně do měsíčníku Život Úval, pravidelně informace 
o akcích NO na fb stránky NO (NO – náboženská obec). Vydání brožurky 
TOULKY I. A čtvrtletně mini brožurka pro členy NO CITÁTY. 

Církev bratrská 

Pražská 477, 250 82 Úvaly 
kontakt: p. Stejskal, tel. 281 863 614 
http://portal.cb.cz/sbory/uvaly 
Přes opakované požádání církev zprávu nedodala. V prostorách modlitebny 
se občas konají ekumenické bohoslužby za přítomnosti jen CČSH a patrně 
členů Křesťanského společenství. Koná se zde zhruba jedenkrát ročně kon-
cert Středočeského pěveckého sboru. 

Křesťanské společenství Úvaly, z.s. 

28.října čp.277, hana.hoblikova@seznam.cz 
Počet členů neuvádí, jen odhad počtu dětí a vedoucích na táboře – až 100. 
Mirek a Hanka Hoblíkovi, kteří se na vzniku Společenství křesťanů Úvaly po-
díleli, popisují na svém webu v roce 2022 vznik místní církve v Úvalech takto: 
„V Úvalech bydlíme 26 let a vždy nám bylo blízké se setkávat s lidmi, kteří 
hledají Boha, jeho lásku, smysl života a kteří se navzájem povzbuzují v dob-
rých věcech a v láskyplných vztazích. Za ta léta prošla naším obývákem pěkná 
řádka lidí a společně jsme četli Bibli, zpívali Bohu písně, sdíleli se o tom, co 
prožíváme, modlili se za sebe. Během let jsme zakusili, že Bůh proměňuje 
naše životy, vztahy a rodiny k dobrému a že Jeho láska nám dává bezpečí a 
jistotu, sílu a moudrost v těžkých obdobích, naději do beznaděje, radost do 
smutku, uzdravení v nemoci a mnohé další. To nejdůležitější je, že se učíme 
být ve vztahu, který je více než přátelský - s Bohem Otcem -Tátou. Prožíváme, 
že tento láskyplný vztah prostupuje celou historii a mění naší historii, pokud 
vztah opětujeme a budujeme. Zjistili jsme, že je pro nás důležité to všechno 
zakoušet společně, a tak jsme tu - Společenství křesťanů Úvaly. Společenství 
lidí, které možná znáte díky English campu, English clubu, Sportklubu, Man-
želským večerům, Alfa kurzům, vánočnímu zpívání na náměstí, velikonočním 
večeřím a mnohým dalším aktivitám. Společenství, které není uzavřené, ale 
naopak je v něm místo, pro každého, kdo chce zakusit, jak je Bůh dobrý.“ 
Na webových stránkách zvou na bohoslužby v přírodě nebo v modlitebně na 
Pražské čp.477. Účastní se i ekumenických bohoslužeb v kostele. 
 
9. Politika a politické strany 
Politické strany v Úvalech 

http://portal.cb.cz/sbory/uvaly
mailto:hana.hoblikova@seznam.cz
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ČSSD 
Předseda MO Úvaly SOCDEM Tomáš Leier 
„Během roku 2023 se změnil název strany z Česká strana sociálně demokra-
tická na Sociální demokracie se zkratkou SOCDEM. Místní organizace má 6 
členů. Ke straně se přidal pan Ing. Ferdinad Jacko, který má bohaté zkuše-
nosti v oblasti ekonomie. Je velkým přínosem, jelikož působil ve vysokých 
postech bank a má zkušenosti z práce na Ministerstvu obrany. Pokud se 
uvolní místo ve finančním výboru, tak budeme pana inženýra určitě nomino-
vat, jelikož věřím, že bude velkým přínosem pro město“, sděluje pro kroniku 
předseda. 

KSČM 
Předseda Ing. Ladislav Morávek 
Počet členů ZO KSČM ke dnešnímu dni … nedodali zprávu ani po urgenci 

ODS 
Zpráva o činnost MS ODS Úvaly za rok 2023, kterou podal předseda Alexis Kim-
bembe: 
„Činnost v roce 2023 byla standardní.  
Měli jsme pravidelné schůzky bez omezení, činnost členů ODS ve výborech a 
komisích byla stejná jak v předchozích letech. Ve výborech zastupovali ODS: 
Bc. Jan Angelov, Bc. Ondřej Martinovský a paní Ivana Šťastná, Miloslav Kolařík, 
v komisích: Jan Havel, Miloslav Kolařík. Sezení sdružení bylo každý měsíc, kde 
jsme debatovali o různých problémech města, např. situace k přejezdu, škol-
ství a další projektů.  
Volební směn, kde jsme zvolili delegáty na Kongres ODS v Ostravě, delegáty 
do regionální rady, delegáty do oblastní rady Praha-východ, delegáty do Ev-
ropského parlamentu a delegáty do Zastupitelstva Středočeského kraje. 
a) Volba vedení OS ODS Praha východ (předseda: Mgr. Martin Kupka, místo-
předsedové(32): Ing. Miloslav Šmolík, Ing Josef Pátek, členové OR (11): Ing. 
Alexis Kimbembe 
b) Volba delegátů na regionální sněm (17 + náhradníci): Ing. Alexis Kimbembe. 
Bc. Jan Angelov, Simona Mašatová 
pozn.: z titulu funkce je delegátem M. Kupka, J. Kozák, J. Pátek, M. Šmolík, V. 
Vrecionová, J. Smotlachová, Jan Angelov. 
d) Nominace do vedení RS ODS Středočeský kraj (předseda: Ing. Jan Skopeček, 
Mgr. Martin Kupka místopředsedové (5): Mgr Martin Kupka, Ing. Jan Skope-
ček, Ing. Josef Pátek, člen RR =předseda OS/nebo jiný člen navržený oblastí: 
Mgr Martin Kupka, člen KRK regionu (1): Mgr Ivana Šťastná člen rozhodčí ko-
mise regionu (1): Jan Havel 
e) Nominace kandidáta do EP: Veronika Vrecionová 
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f)  Nominace lídra kandidátky do Zastupitelstva Středočeského kraje: Josef Pá-
tek 
g) Nominace kandidátů do Zastupitelstva Středočeského kraje (oblastní jed-
nička: Ing. Miloslav Šmolík, Daniel Dvořák dvojka: Daniel Dvořák trojka: …) 
Vedení místního sdružení zůstává stejné – předseda pan Ing. Alexis Kim-
bembe, místopředseda pan Jan Havel a pan Josef Štěpánovský, pokladnice 
paní Simona Mašatová.  
V radě města po změně pokračují pánové Ing. Alexis Kimbembe – první mís-
tostarosta, Miloslav Kolařík – radní, Bc. Ondřej Martinovský – zastupitel a člen 
Finančního výboru. 
Počet členů Místního sdružení ke konci roku tj.12 členů“. 

TOP 09 
„V roce 2023 byla TOP 09 součástí vedení Úval. Díky tomu se podařilo reali-
zovat řadu věcí a napomoci rozvoji našeho města. Za zmínku rozhodně stojí 
spuštění participativního rozpočtu, významné posunutí projektu svazkové 
školy, realizaci vodovodního přivaděče, pořízení nového biblioboxu pro úval-
skou knihovnu ad. Z naší iniciativy získaly Úvaly Virtuální Univerzitu třetího 
věku, zřídilo se senior taxi (vyčleněním peněz v rozpočtu na následující rok), 
podařilo se nám zabránit vzniku kasina a dát stopku hazardu ve městě, od-
stranila se černá skládka u rybníka Kalák a přidaly se nádoby na tříděný odpad 
na Pražskou (na základě podnětů z našeho webu zlepsiuvaly.cz) a již tradičně 
jsme vytvořili symbolické pamětní místo k událostem 17. listopadu 1939 a 
1989. Jako každý rok jsme se zapojili i do akce Ukliďme Úvaly. Byli jsme též u 
organizace úspěšné debaty a výstavy na téma historicky druhého českého 
předsednictvy v Radě EU spojené s návštěvou europoslance Jiřího Pospíšila.  
Na jaře tohoto roku jsme si volili nové vedení naší místní organizace. Předse-
dou byl znovuzvolen Miloš Ulrich, místopředsedou Martin Rucký a členem 
místního výboru Pavel Christian Zamazal. Počet členů TOP 09 byl stabilní, tj. 
12 členů.“ 
Za místní organizaci TOP 09 Úvaly 
Miloš Ulrich, předseda 
 
10. Život ve městě 
Parkování ve městě 
Oproti snahám v minulých letech se snaha o řešení parkování zejména v okolí 
nádraží a náměstí nijak nepohnula, jen se začalo hovořit o jednání se Středo-
českým krajem o vybudování P+R parkoviště v místech bývalých uhelných 
skladů. 
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Na fb se rozvinula debata o chování občanů ve městě, které se týká používání 
osobních aut a parkování, o dovážení dětí do školy, chození pěšky, o přebytku 
aut ve městě a 21. století a právem jezdit a parkovat, o ohleduplnosti a bez-
citnosti. K tomu lze jen dodat, že se projevuje pochopení svobody chování a 
demokracie všelijak a odpovědi na prvotní sdělení o nešvaru dokazují na so-
ciální síti, jak širokoúhle je problém pojat, včetně charakteru použitého ja-
zyka diskuse. Pod podivnými zkratkami se ukazuje právě pochopení, co je de-
mokracie, svoboda a slušnost a občanské spolužití ve městě. Na jednu stranu 
se dokáží lidé shodnout a semknout při sousedské akci, když vzápětí se dělí 
na velké tábory, kde každý jakoby má svou pravdu. A má??? Řešení je těžké, 
ale nasnadě. Jen vědět, jak vrátit společnost ke kompromisům, pochopení 
druhého a k laskavosti. Vše se hrotí, až nakonec může dojít od četných van-
dalských k násilným činům. Paní starostka vyzvala k ohleduplnosti a dodržo-
vání dopravních předpisů při parkování a dočkala se i nepříjemných zraňují-
cích odpovědí. 
 
Projekty 
Jen jako připomínku uvádím krátký článek zastupitele Jana Černého „Potře-
bujeme střední školu v Úvalech“: Loni počátkem roku byla prezentována 
myšlenka, a dokonce i vizualizace budoucí střední školy v areálu bývalého 
Cukrovaru. Ve světle současné situace s kapacitou středních škol v Praze a 
okolí je potřeba tuto ideu zhmotnit a přetavit do projektu…“ a pokračuje 
výčtem důvodů a návrhem pozemků, kde by škola mohla být vybudována. 
Jedním z těch nejdůležitějších projektů, který je na zkapacitnění ČOV přímo 
navázaný je stavba nové svazkové základní školy. Termín pro podání žádosti 
o dotaci se nekompromisně blíží, je to konec letošního listopadu. Město je v 
intenzivním kontaktu s poskytovatelem dotace MŠMT a dělá vše proto, aby 
mělo k danému termínu vše připraveno. 

Prezentace projektů 
k seznámení se s upraveným návrhem rekonstrukce vily v areálu bývalé par-
ketárny, ulice Arnoštova, Úvaly. Prezentaci pro vás připravila společnost 
eTruhlárna, s.r.o. 
V září proběhlo veřejné projednávání projektu zástavby pole v Zálesí zajímalo 
mnoho občanů z oblasti a diskuse místy bouřlivější, místy smírné. Hlavním 
problémem a požadavkem obyvatel lokality je předejít zhoršení situace s od-
váděním přemíry dešťové vody a plánovaným změnám zasakování. Svými po-
znatky dokonce varovali investora před možností velkého problému staveb 
na projektovaném území. Zasvěcené informace od občanů a zastupitelů vzala 
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starostka Markéta Rydvalová na vědomí a věří, že výstavba nakonec pro-
běhne v souladu se zákonem a povede ke zlepšení situace v Zálesí. 
Město pozvalo na prezentaci stavebního záměru výstavby rodinných domů v 
lokalitě u koupaliště, Úvaly. Prezentaci připravila společnost Úvaly u koupa-
liště, s.r.o. Setkání se koná ve čtvrtek 23.listopadu 2023 od 17.00 hod. v sále 
Domu s pečovatelskou službou, nám. Svobody 1570, 250 82 Úvaly. 
Další pozvánka … v ŽÚ 11/2023 Vedení města Úvaly si vás dovoluje pozvat na 
prezentaci stavebního záměru výstavby v lokalitě na Vinici, Úvaly. Prezentaci 
pro vás připravila společnost AF Atelier, s.r.o. Setkání se koná ve čtvrtek 30. 
listopadu 2023 od 17.00 hod. v sále Domu s pečovatelskou službou, nám. 
Svobody 1570, 250 82 Úvaly. 
V ŽÚ 12/2023 zve vedení města Úvaly na prezentaci projektu stavebního zá-
měru výstavby v lokalitě nám. Svobody, Úvaly. Prezentaci pro vás připravila 
společnost Náměstí svobody Úvaly, s.r.o. Setkání se koná ve čtvrtek 7. pro-
since 2023 od 17.00 hodin v sále Domu s pečovatelskou službou, nám. Svo-
body 1570, 250 82 Úvaly. Jednání bude přenášeno online a záznam bude 
umístěn na internet. 

Výstavba vodovodního obchvatu Jiren 

„Předmětem stavby je zkapacitnění stávajícího vodovodního přivaděče z Ká-

raného (materiál na webových stránkách k 19. 6. 2023) 

Po více než 15 letech se Svazku obcí „Úvalsko“ (Úvaly, Jirny, Horoušany) po-

dařilo zahájit realizaci tohoto projektu. Vybraný zhotovitel ZEPRIS s.r.o. 

v květnu 2023 převzal staveniště, stavební práce byly zahájeny v obci Jirny a 

budou pokračovat směrem k Úvalům. Stavba by měla být dokončena do 12 

měsíců., cena stavebních prací činí téměř 100 mil. Kč s DPH. 

Nelehkým úkolem bylo zajistit prostředky pro financování této stavby. 

Svazku se podařilo získat dotaci od Ministerstva zemědělství ve výši 69 mil. 

Kč. Dále svazek jedná o finančním příspěvku ze strany Středočeského kraje – 

zde by mohlo do rozpočtu přibýt až 10 mil. Kč. Pokud se podaří získat i tyto 

finanční prostředky, budou zbylé náklady připadající na Svazek obcí „Úval-

sko“, potažmo obce svazku, činit cca 16 mil. Kč. Tyto náklady si rozdělí jed-

notlivé obce svazku v návaznosti na svoji požadovanou kapacitu vody. 

První část tohoto projektu byla realizována v letech 2008 – 2010. V této době 

se podařilo přepojit úvalskou vodovodní síť na kvalitní vodu z Káraného. Sla-

bým místem však zůstala část vodovodní sítě procházející přes Jirny, která 

má vzhledem ke svému stáří velmi omezenou průchozí kapacitu a již dnes se 

tato kapacita pohybuje na hranici svých možností. Již roku 2009 proto zadal 
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svazek obcí přípravu projektové dokumentace, která by měla tento problém 

vyřešit výstavbou zcela nového kapacitního potrubí, které obejde Jirny a za-

jistí dostatek kvalitní vody do budoucna nejen pro Úvaly, ale také pro Ho-

roušany, průmyslovou zónu u Jiren a další obce z regionu. Příprava této do-

kumentace čelila velkým překážkám, ale nakonec se po 10 letech příprav po-

dařilo v roce 2019 získat pro stavbu platné stavební povolení. 

Pro zvýšení zabezpečenosti celého skupinového vodovodu, zejména během 

odstávek nadřazených systémů, začneme v dohledné době zpracovávat do-

kumentaci pro rozšíření akumulace vodojemu U Kapličky. Tyto kroky přispějí 

k navýšení kapacit a zajištění plynulého a bezpečného zásobování pitnou vo-

dou v celém regionu, a to i během očekávaných změn klimatu a období su-

cha.“ 

Zásobník projektů  
 
Aktualizace indikativního zásobníku projektů města Úvaly 2020 - 2024, aktu-
alizace ke dni 27.2.2023.  
Obsahuje i projekty navržené k zařazení do realizace v letech po roce 2024 
 
Ulice: Zálesí – realizace 2024;  Štefánikova - realizace 2024; Táboritská – 
2024; Švermova – 2024; Těsnohlídkova – 2024; Oty Pavla – 2023; Šámalova 
– 2023; Tigridova – 2023; Parkoviště P+R (úhelné sklady) -  2024; K Hájovně 
– 2024. 
Chodníky a cyklostezky, světelné křižovatky a okružní křižovatky: 
Chodník Diamantová - náves Horoušánky  - realizace 2023 - stavba přerušena 
z rozhodnutí Středočeského kraje; Lávka u 9-ti oblouků – 2023; Chodník Praž-
ská (od školky Pražská na konec Úval) – 2024; Chodník Škvorecká – 2024; 
Chodník Dobročovická západ – 2023; Chodník Dobročovická východ – 2024; 
Chodník Bratří Čapků – 2024. 
Životní prostředí: 
Propoj vodovodu Radlická čtvrť – realizace  2023; Výstavba vodovodního by-
passu Jiren – 2023; Obnova úvalských alejí -  průběžně; Rozvoj úvalského kou-
paliště – průběžně; Obnova sídelní zeleně – průběžně; Zalesnění zeměděl-
ského půdního fondu – průběžně; Rozšíření ČOV  - 2024; Vzpomínkový háj – 
2024; Revitalizace městských lesů – průběžně. 
Nebytový fond: 



110 
 
 

Kronikářský záznam 2023 
 

Rozšíření MŠ Cukrovar – realizace 2023; Rekonstrukce budovy A základní 
školy – 2023; Rekonstrukce hasičárny – 2023; volnočasový areál v Riegerově 
ulici – 2024; Spisovna – 2024; Přístřešek u jídelny ZŠ – 2023 
 
Projekty uskutečněné v roce 2023: 

Rozšíření markýzy vstupu – přístřešek školní jídelny ZŠ Úvaly 
Předmětem stavby bylo rozšíření markýzy vstupu u školní jídelny ZŠ Úvaly.  
Přístřešek plně zastřešuje stávající dřevěnou terasu školní jídelny, kde byl vy-
tvořen chráněný prostor. Objekt byl navržen, jako otevřený přístřešek, za-
střešený plnými, čirými polykarbonátovými deskami. Materiálové i tvarové 
řešení přístřešku u školní jídelny je záměrně kontrastován ke stávající dře-
věné stavbě školní jídelny. V rámci této akce byla také opravena dřevěná te-
rasa a schody. Ukončeno v srpnu 2023. 

Oprava budovy základní školy Úvaly – budova A 
V ŽÚ 9/2023 Odbor investic a dopravy oznamuje -  V současné době probíhají 
dokončovací práce dle harmonogramu v budově ZŠ – míněna historická bu-
dova školy čp.44. Byly provedeny opravy nášlapných vrstev podlahy, oprava 
omítek, podhledů, nátěry všech povrchů a prvků včetně nové výmalby stěn a 
další práce s tímto spojené. Dále byla provedena výměna oken, parapetů a 
vnitřních dveří. Samozřejmě byla také provedena oprava fasády tak, aby byl 
zachován původní vzhled a struktura historické budovy ZŠ Úvaly. Stavební 
práce budou dokončeny dle smlouvy o dílo v září roku 2023. Práce prováděla 
společnost S-B, s.r.o., sídlem Husova 332, 264 01 Sedlčany. 

Obchodní centrum Pražská 

Cílem developerského projektu byla výstavba a provozování obchodního 

centra střední velikosti, které by obsluhovalo Úvaly a okolní obce. Obchody 

doplnily, rozšířily již existující obchodní síť v Úvalech. OC Pražská bylo ote-

vřeno 5. prosince 2023. Využívá se kromě denních a týdenních nákupů i často 

k rodinným návštěvám ve volném čase v sobotním a nedělním odpoledni. 

Obchody s doplňky pro domácnost a odpočinek rády prohlížení děti, kde na-

cházejí zbytné drobnosti. Jinak v areálu je obchod s elektrospotřebiči Datart, 

vedle obchod Flora Dekor s květinami a sazenicemi, TEDI s různým zbožím 

pro domácí doplňky, prodejna Tabák, ALZA box, supermarket Albert, lékárna 

BENU, která má otevřeno i o víkendu, vietnamská restaurace (WC uvnitř), IK, 

Super Zoo, drogerie TETA, Sinsay, Pepco. 
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Kultura 

Letní kino 

Začalo koncem  června filmem Princezna zakletá v čase 2 a do „65“ přišlo cca 
30 návštěvníků, další informace o promítání na hřišti, kolik bylo návštěvníků, 
jestli se promítalo vždy atp., nemáme. Poslední představení bylo 31.8. 

Koncerty 

8. 1. pořádalo město a komise pro kulturu Novoroční koncert v CVA Riege-
rova 65 a pozvaly BELADONA QUARTET. „Pod tímto názvem se skrývá skvělá 
formace čtyř mladých dam, prezentující rafinovaná aranžmá známých hu-
debních děl. Všechny hráčky jsou absolventkami Janáčkovy akademie múzic-
kých umění v Brně, vedoucí souboru, violoncellistka Pavla Jahodová pak rov-
něž Vysoké hudební školy v německém Výmaru a na profesionální brněnské 
hudební scéně je můžete slyšet na koncertech a představeních Filharmonie 
Brno, Národního divadla Brno a Městského divadla Brno. Kromě hry v orche-
strech se dámy věnují bohaté komorní činnosti v klasické i populární oblasti. 
Kvarteto má od svého založení v roce 2002 na svém kontě řadu vystoupení u 
nás i v zahraničí a je vyhledávaným hostem firemních reprezentativních akcí 
v atraktivních sálech a luxusních hotelích. Od roku 2013 spolupracuje kvar-
teto také s legendárním multiinstrumentalistou Jiřím Stivínem. V podání 
smyčcového ansámblu Beladona Quartet můžete projít celou hudební histo-
rií od klasiky přes legendární jazzové skladby, šansony, ohnivá tanga, líbezné 
valčíky až k současným filmovým hitům. Repertoár kvarteta obsahuje téměř 
300 skladeb a řadí tak soubor k nejflexibilnějším českým smyčcovým tělesům. 
Temperamentní projev, virtuozita a strhující rytmy v kontrastu s elegancí a 
půvabem interpretek vás zcela jistě osloví…,“ tolik uvádějí webové stránky 
souboru. A náš dojem z vystoupení? Téměř dvě hodiny skvěle podaných 
vděčně rády hraných a poslouchatelných filmových melodií od nejznámějších 
tvůrců ocenilo na padesát návštěvníků. 
13. 1. Tříkrálový koncert farního sborečku a sólistů v kostele Zvěstování 
Páně, kterou v 19 h uspořádala úvalská farnost a skauti spolu s tříkrálovou 
sbírkou. Velmi malé i trochu větší děti zazpívaly sváteční písně a zahrály části 
skladeb mistrů na varhany i violoncello.  
23.4. Jarní koncert v sálku DPS nám zprostředkovalo město (Komise pro kul-
turu RM) a přednesl Středočeský pěvecký sbor. Zpěv a hudbu Bohuslava 
Martinů zpestřila recitace Stanislava Lehkého. Na členech sboru, hostech 
z Pražských pěvců a Černošické komorní filharmonie bylo, aby otevřeli 
studánky. Dirigoval Stanislav Mistr sledován zaplněným sálkem. 
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14.5. v 16:16 v „65“ Koncert k výročí osvobození v rozšířeném obsazení než 
při Otvírání studánek Bohuslava Martinů před pár týdny. Koncert se plánoval 
v kostele, nakonec se konal v sále Centra volnočasových aktivit Pětašede-
sátce a byl zaštítěn starostkou města Markétou Rydvalovou, pořadatelem 
opět Komise pro kulturu RM Úvaly. Přítomné návštěvníky přivítala paní sta-
rostka a k nastoupenému sboru se přidali sólisté a dirigent slavnostně oble-
čeni. Na programu byla Kantáta Antonína Dvořáka na text Karla Jaromíra 
Erbena Svatební košile. Bez dechu sledované podání návštěvníci odměnili 
velkým potleskem. Vládlo nadšení, slova Erbenovy básně, kterou všichni 
známe ze školy, umocnila geniální Dvořákova  hudba a velmi emocionální a 
perfektní výkon Středočeského pěveckého sboru spolu s Pražskými pěvci, ví-
cero členy Černošické komorní filharmonie a zejména dvěma sólisty, vypra-
věč Martin Strouhal (baryton) a part panny klečící Barbora Míčková (sopran). 
Nastudoval, a i dirigoval Stanislav Mistr (tenor), který zpíval i part druha ne-
bohé panny. 
Koncert byl skutečně důstojnou oslavou naší 78 let trvající svobody. 
2.6.  Noc kostelů – v husitské kapli i v kostele Zvěstování Panny Marie čekaly 
otevřené dveře své návštěvníky, každá církev pojala akci po svém. Kaple 
CČSH má svoji informaci a kostel uvítal mší, prohlídkou, koncertem Žesťo-
hraní Richarda Hory a jeho žáků. V prostorách byla umístěna výstava tvorby 
Václava Sokola, který o ní i promluvil. 
11.6.  komorní koncert několika skupin v zahradě domečku připomínal Úlet 
a uvítal příznivce MDDM při jeho oslavách – hráli The Drops, Nasta Ratz a The 
Snails k nimž se chvíli připojila houslovými variacemi Eliška Dvorská. 
18.6. Koncert skoro letní – byl rozmanitý a úplně letní za podvečerního vedra 
ve stínu dvora školní jídelny. Středočeský pěvecký sbor a jeho instrumentální 
hosté pod taktovkou sbormistra Stanislava Mistra zabrousil svěže do hudby 
barokní, klasicistní, lidových písní i moderních skladeb, že rozezpíval ptačí 
sbory v okolních lípách, které se rozvoněly. 
Dřív než Perseidy, se objevila na náměstí česká a úvalská hvězda a legenda – 
Tomáš Linka se skupinou Přímá linka. Návštěvníci si přišli na své. 
Zpěvák a hráč na foukací harmoniku Tomáš Linka (1946), se pohybuje na čes-
kých a zahraničních countryových pódiích od roku 1969 . 
Kdo šel 11.8. na jeho koncert si jistě na google našel něco z biografie a tvorby 
legendy a nebo ho zná po celou dobu jako pamětník. 
Jeho nezaměnitelný hlas a excelentní hra na foukací harmoniku, patří stále 
neodmyslitelně k tomu nejlepšímu, co česká country music v současnosti 
představuje a nabízí . 
"@min-width" Tomáš Linka se naučil na foukací harmoniku hrát již v 10 le-
tech. Ve svých 17 letech se stal baskytaristou plzeňské bigbeatové skupiny 
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Merkur. Zlom v jeho hudební kariéře nastal v roce 1968, kdy banjista Marko 
Čermák sháněl hráče na foukací harmoniku do své nově zakládané skupiny 
White Stars. Jedním z jeho spoluhráčů v této kapele byl v počátku i Ivan Mlá-
dek. Postupem let prošel Tomáš Linka mnoha známými českými country ka-
pelami: White Stars (1968 -1970), Greenhorns  (1970-1974), Fešáci (1974 - 
1983), Kanafas (1983-1986), Greenhorns (1986 – 1993), Fešáci (1993 – dod-
nes), Cadillac (1994 -1999), Přímá linka (1999 – dodnes.) 
 
25.8. Jedna z návštěvnic kulturní události  NAŽIVO: Divokej Bill zbořil Úvaly. 
Zpívalo se tak, až Vašek Bláha přišel o hlas poslala pro ŽÚ text Jardy Noska, 
který zveřejnil Divokej Bill: „Souhlasím s ním a mě, jako diváka kromě obrov-
ské podpory diváků nesmírně oslovil výkon Kuby Jurače - syna Miloše Jurače, 
který skvělé zahrál na trubku v písni Bazilišek. Bylo milé, jak Prokop Veselý, 
syn bubeníka Kisky křtil Billům album a na konci se opět objevily ratolesti 
muzikantů. A Rozárku s nimi daly i Vaškovy dcerky. Prostě v Úvalech je to 
samý skvělý muzikant.  
Jo a Medvěd 009 byl také naprosto skvělý, a i s ním zpíval celý ovál. Prostě 
doma je doma…“ 
Celý článek a další odezvy v médiích jsou uchovány pro kroniku včetně fotek 
z facebooku od Roberta Brajera (s jeho svolením). I vy si můžete vše najít na 
webu a také další článek viz: Headliner 28. 8. 2023 | Honza Vedral | Foto: 
Jarda Noska https://news.headliner.cz/novinky/nazivo-divokej-bill-zboril-
uvaly-zpivalo-se-tak-az-vasek-blaha-prisel-o-hlas. Vyjímám: „Domácí koncert 
je pro každou kapelu na turné vždycky něčím speciální. V případě Divokýho 
Billa, který právě finišuje letní šňůru na oslavu čtvrt století na scéně, to bylo 
trochu dvojakým způsobem. Frontmanovi odešel hlas, a tak kapele pomáhalo 
koncert dotáhnout do finále šest tisíc lidí. Nutno říct, že s nadšením… U Di-
vokého Billa ani tak nezáleží, v jakém období, která z těch písniček vznikla. 
Od začátku kapely až do dneška v sobě mají něco sdělného, člověk si je hned 
zapamatuje, i kdyby nechtěl, a hlavně disponují emocí, která vtáhne publi-
kum do dění bez zbytečných šaškáren, co se na tak velkých koncertech nosí. 
Divokej Bill nepotřebuje nafukovací míče, čluny ani konfety. Je to kapela, 
která nastoupí na pódium a hraje hned naplno, má svoji jistotu v rytmice bu-
beníka Marka Žežulky i basáka Jurdy, sílu v přesně vyvedených melodiích 
houslisty Adama Karlíka i zvonivé akustice Romana Procházky. A nevydechne, 
dokud Štěpán Karbulka v přídavku neplivne oheň. 
A právě díky hráčské chemii i energii, kterou v sobě i po čtvrt století na pódi-
ích mají, dokázali Billové v ten večer na domácí půdě strhnout publikum do 
tak frenetického zpěvu, že Vašek Bláha v roli hlavního zpěváka v závěrečných 
přídavcích, kdy už opravdu nemohl, vlastně ani nebyl potřeba. Plakala a 

https://news.headliner.cz/news/author?author=honza-vedral&type=article
https://news.headliner.cz/novinky/nazivo-divokej-bill-zboril-uvaly-zpivalo-se-tak-az-vasek-blaha-prisel-o-hlas
https://news.headliner.cz/novinky/nazivo-divokej-bill-zboril-uvaly-zpivalo-se-tak-az-vasek-blaha-prisel-o-hlas
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Rozárku v klidu odezpíval šesti tisícový sbor, kterému v úvalském areálu ne-
mohlo nic zkazit náladu… Znovu se potvrdilo, že neobyčejnost Divokýho Billa 
tkví v jeho obyčejnosti. Což je myšleno v tom nejlepším smyslu slova. Asi ni-
kdy nebudou kapelou pro nositele vkusu. Ale dokud zvládnou skládat, hrát a 
zpívat takové písničky s podobným nasazením, zůstane jejich pozice na do-
mácí scéně neotřesitelná, ať už budou hrát zase doma v Úvalech, nebo jako 
příští rok 19.1. v O2 aréně. 
Vašek Bláha to ostatně nejlépe vystihnul sám v už zmíněné skladbě Nostalgie, 
kde zpívá: „A co jsme měli chtít? Dál žijem pro bigbít!“ 
24.9. od 17 h Podzimní koncert  
Konal se v neděli 24. 9. po 17. hod. v sálku DPS, začal madrigalem Zpěv ptáků 
od Clementa Janequina. Ve skladbě pro čtyři sólisty autor napodobuje zvuky 
ptáků a jejich překotný zpěv a zároveň poukazuje na lidské chování po vzoru 
ptáků (skřivan, kukačka). „Tento rytmicky náročný kvartet zazpívali Eliška 
Mistrová, Zuzana Kovačovská, Tadeáš Průša a Václav Polívka. Členové sboru 
se na zkouškách i individuálně hodně věnují hlasové technice a občas se ne-
chají přemluvit i k sólovému vystoupení. Ukolébavka Hajej můj andílku ze 
Smetanovy opery Hubička zazněla ve velmi zdařilé interpretaci Terezy Drlí-
kové. Po skladbě Picasso (z cyklu Zdeňka Lukáše Pocta tvůrcům) se sólovými 
houslemi Václava Polívky (který je nejenom profesionálním muzikantem, ale 
i mistrem republiky v bezmotorové akrobacii) s připomínkou symbolu míru 
...z tvých rukou vzlétla holubice bílá... přišla hlavní část programu, Requiem 
Johna Ruttera. Tento anglický soudobý skladatel (narozen 1945) je u sborů 
velmi oblíbený v dramatickém Dies Irae Ryana Meina, a mnohohlasém a ca-
pellovém Offertoriu od Daniela de Lange. Velké poděkování za úspěch kon-
certu patří Šárce Mistrové, sbormistryni úspěšného hornopočernického 
sboru Paleček, která velmi citlivě doprovázela na klavír“, napsal sbormistr 
Stanislav Mistr. 
Ve čtvrtek 23. listopadu v prostorách Pětašedesátky koncertovali špičkoví 
brněnští hudebníci, manželé Jahodovi. Houslista Jiří Jahoda kromě tohoto 
společného „rodinného“ projektu vede Moravské klavírní trio, které vedle 
samostatných vystoupení příležitostně doprovází sopranistku Evu Urbano-
vou nebo tenoristu Štefana Margitu. Violoncellistka Pavla Jahodová, kromě 
svých zahraničních angažmá, vede  smyčcový Bella Dona Quartet. Právě toto 
hudební uskupení v Úvalech letos zahrálo Tříkrálový koncert, který byl pěkně 
navštívený. Tentokrát přišly jen dvě desítky   posluchačů, ale hudebníci hráli 
s plným zasazením. Zazněl výběr krásných, většinou velmi známých filmo-
vých melodií, mimo jiné skladby od Enrica Morriconiho , či Andrew Loyd 
Webbera. Téma večera bylo dané, ale Jiří Jahoda ve svém poučeném a vtip-
ném průvodním slovu několikrát upozornil na to, že některé skladby se na 
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místě rozhodli zařadit na základě reakcí a nálady publika. A publikum bylo 
skvělé. To také hudebníci na konci koncertu ocenili nejen výrokem o nepo-
četném, ale vřelém publiku, ale i přídavkem. Stejně jako při minulém  kon-
certu byla jedna z návštěvnic vylosována a pan Jahoda jí předal nové  CD Mo-
ravského klavírního tria.  
9.12. Zvonohra u fontány 17:00 do 18:00 u zazimované fontány u základní 
školy, kde bylo jediné vhodné místo pro postavení Pražské mobilní zvonohry 
– Carillon s certifikátem „Koncertní zvonohra“. Největší česká pojízdná zvo-
nohra je sestavena z 57 zvonů. Největší váží 860 kilogramů, nejmenší pět ki-
logramů. Celková váha tohoto specifického hudebního kolosu je 12 tun. Za-
řízení začal tvořit v roce 1999 zvonař Petr Rudolf Manoušek, všechny zvony 
pak byly kompletně odlity v roce 2001. Na varhany hraje carillonér – tedy 
hráč na zvonohru Radek Rejšek. Zahrál jak populární vánoční skladby, tak kla-
siku a směs koled. Lidé shromáždění na prostranství nejdříve obcházeli track 
s mechanikou a fotili a obdivovali možná poprvé viděnou „atrakci“. Posléze s 
chutí naslouchali skladbám, o kterých by mohl laik pochybovat, že je lze na 
zvony zahrát. Naslouchali jsme vánočním, ale i klasickým hudebním dílům. 
Z Prahy přijeli i turisté z Texasu. Pár se dozvěděl v hotelu o této produkci, a 
tak sedl na vlak a na náměstí u školy poslouchali s námi všemi. Přítomen byl 
samozřejmě i tvůrce pan Manoušek a odpovídal na zvědavé otázky. 
Základem zvonohry je mechanická klaviatura, orientovaná uprostřed delší 
strany nástroje, takže zvony jsou rozmístěny pravidelně v celé ploše i po obou 
stranách hráče. To umožňuje posluchači bezprostřední vizuální kontakt a 
velmi plastický, prostorový zvukový vjem. Občané se seznámili i s Radkem 
Rejškem (* 6. července 1959 Praha), který je český hudebník, kampanolog, 
organolog, hudební skladatel, režisér a redaktor. Koncertuje mimo jiné na 
historické zvonohře v pražské Loretě a na Manouškově pražské mobilní zvo-
nohře. Je diecézním kampanologem a organologem litoměřické diecéze.  
Petr Rudolf Manoušek (* 5. května 1957 Praha) je český zvonař, restaurátor 
zvonů, od roku 1988 vedoucí dílny rodiny Manoušků (Zvonařství Manoušek), 
soudní znalec specializovaný na kampanologii. Dílna Manoušků na Zbraslavi 
za dobu své existence vyrobila a zrestaurovala několik tisíc zvonů, podílela se 
mj. na opravě pražské loretánské zvonkohry nebo pořízení nového srdce pro 
největší český zvon Zikmund. Dnes je zde muzeum zvonařství a český zvonař 
vyrábí zvony v Holandsku. Město Úvaly se zařadilo do série koncertů a zažilo 
jedinečnou možnost vidět, slyšet a obdivovat. 
Neděle 10.12. v 17:17 Vánoční koncert v DPS. Na programu byly různě zpra-
cované vánoční písně a koledy a návštěvníci ocenili špičkovou úroveň podání 
Středočeským pěveckým sborem, členy Pražských pěvců a sboru GGG. Na 
klávesy doprovázela Šárka Mistrová, na housle, flétnu či kytaru se připojoval 
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i hlasem sbormistr Stanislav Mistr, který celý koncert řídil. Nakonec si poslu-
chači zazpívali koledy se sborem. Pořad uváděl předseda sboru V. Pokorný. 
17.12. v kostele – J.J.Ryba Česká mše vánoční v provedení všech, kteří se 
z úvalských zpěváků přidají. O tom, jaká byla? Přestože na zkoušení měli 
pěvci jen pár dní, spíš jen hodin, tak zas dojmuli návštěvníky a plný kostel jim 
vřele zatleskal.  
 

Výstavy 

10.9. včera spolek Zachraňme koupaliště, z.s. zorganizoval spolu s malířkou 
ojedinělou kulturní akci v Úvalech. Výstavu obrazů Elišky Zradičkové pod ši-
rým nebem Na Vinici u třešní a Observatoria. Počasí bylo překrásné letní, slu-
níčko to občas i přehánělo, obrazů bylo vystaveno velké množství improvizo-
vaně u třešní či na stojanech v okolí. Zážitek to byl opravdu mocný. K tomu 
historický gramofon na kliku se starými songy a posvícenské koláče a jiné po-
choutky. Kdo šel kolem, mohl se podívat a pohovořit s malířkou Eliškou Zra-
dičkovou či si nechat vysvětlit, co vše je z vyhlídky vidět. Byl to takový sou-
sedský piknik. 
14. a ž 15.10. Okresní soutěžní výstava králíků, holubů a drůbeže v chova-
telském areálu ve Foersterově ulici přilákala řadu obdivovatelů i někdy zvlášt-
ních druhů drůbeže (viz kapitola Spolky). 
Přednášky a výstavy pořádané MDDM 
V MDDM se lze sejít se známými i novými řezbami úvalského amatérského 
umělce Františka Frühaufa na vernisáži a pak ještě týden následující 13.-
17.2. Zajímavostí je, že úvalský řezbář tvoří jak figurální, tak deskovou plas-
tiku. Každé dílko je s vtipem a příběhem, tak můžeme vidět třeba mašinfíru, 
který si ohřívá za jízdy klobásu nad párou komína staré lokomotivy.  
Křest knihy – Václav Šolc: Nejsem nikdo – mladý úvalský rodák v MDDM po-
křtí svoji prvotinu za hudebního vystoupení bratří Šolců a výstavy ilustrací 
Anežky Šolcové (24.11.2023) 
 
Akce pořádané městem 
22.2. v DPS se konal Seminář Jak na tablet a chytrý telefon. Akci, i když má 
vzdělávání spíš charakter zmínky v rubrice Všimli …, je přesto ji třeba zmínit 
mezi společenskými, pořádanými městem a Nadací Moudrá sovička. Jednalo 
se užívání moderních technologií, školení speciálně pro seniory, majitele 
chytrých dotykových telefonů. Pro velký zájem měl být kurs zopakován. 16 
účastníků prvního „běhu“ setrvalo v napětí, s nepatrnou přestávkou, při 4ho-
dinové výuce a rozumí mnoha funkcím svého Smartphone či iOS Apple. 
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23.2. spoře a pozdě propagovaná beseda v DPS Ze zákulisí Rallye Dakar se 
vstupným 100,- Kč měla nepatrnou návštěvnost. Ačkoliv byla nesmírně zají-
mavá a 14násobný účastník, český motocyklový závodník David Pabiška spolu 
s reportérem českého rozhlasu Janem Říhou spontánně dvě hodiny popiso-
vali atmosféry pouštního závodu, o kterém se tolik každý nedozví, přesto ne-
přilákala zájemce. Druhý den náhodou jsme viděli v ČT1 ve Všechnopárty roz-
hovor s Martinem Macíkem, který jezdí v kamionu, služeb, jehož týmu vyu-
žívá právě David Pabiš, který jezdí sám za sebe, a ten stihl vskutku málo při-
blížit neuvěřitelně těžký závod veřejnosti. Jediný styčný bod byla častá 
otázka, jak se během dlouhé etapy vyrovnávají jezdci s vyprazdňovací potře-
bou. 
1.4. na Apríla byla, krapet v předstihu, Pomlázková. Bylo vidět, že jaro už při-
chází i kvůli čilosti na "parketu" a květinové výzdobě s pohoštěním. Město a 
Komise pro kulturu uspořádaly tradiční zábavu a všichni přítomní si ji užili, jak 
to šlo. Kapela A JE TO pozvedla náladu a skoro všechno přestalo seniory bo-
let. Tanečníků bylo víc jak jindy. 
3.4. zase město poděkovalo zpětně ke Dni učitelů všem, kdo pracují a praco-
vali s úvalskými žáky. Přítomni byli učitelé nejen Základní školy, ale i Mateř-
ských škol, Městského domu dětí, školy Heuréka… Program zajistila Simona 
Mašatová – Učitelský kvíz. 
10.4. na Velikonoční pondělí bylo zajímavé objet velkou část Úval. Už po 9 
hodině se počaly trousit skupiny koledníků, malé či větší, chlapecké i pánské 
a rodinné. Bez komentáře lze nabídnout řadu obrázků všech, komu nevadilo, 
že se objeví na stránkách ŽÚ. 
11.4. Vítání občánků patří také do velké společenské události ve městě, tak 
alespoň jednou větou a jedním obrázkem. Akce patří k těm podléhajícím 
GDPR. 
3.5. na městském hřbitově u památníků padlých zástupci vedení města, 
Městské policie a skautů položili květiny, vyslechli emotivní proslov starostky 
Markéty Rydvalové a naši hymnu. Uctili tak, jako každoročně, památku pad-
lých ve druhé světové válce a jejich podíl na osvobození. Čestnou stráž drželi 
členové Československé obce legionářské. 
16.6. Den IZS a techniky města Úvaly zaznamenány samostatně ve fotoseri-
álu. I nadšení dětí je z fotografií vidět, jen jejich originální komentáře nešlo 
zachytit. 
23.9. městem pořádaná tradiční Václavská zábava byla málo navštívena a 
slíbená kapela A je to… nějak nedorazila. Narychlo byl „povolán“ zachránce 
pan Šochman a zachránil akci pořádanou Komisí pro kulturu.  Při občerstvení 
a kafíčku se opět zpívalo při harmonice. 
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Besedy a divadla 

Co jsme o EU nevěděli a … možná ani se nechtěli zeptat 28.1.2023 v CVA 65 
Téma: Bylo české předsednictví EU úspěšné? A jak pomohla EU v Úvalech a 
okolí? 
Hosty byli: europoslanec Jiří Pospíšil, politolog Reda Ifrah, Alice Krutilová – 
ředitelka Odboru pro předsednictví ČR v Radě EU, Úřad vlády, moderoval 
Petr Samec. 
Europoslanec Jiří Pospíšil, asi nejočekávanější host dne se opozdil, zdržel se 
na radnici, ale zasvěceně pohovořil a ve shrnutí besedy ocenil zájem studentů 
v poslední době o besedy. Beseda měla jiné uspořádání, stolky, židle, občer-
stvení, přes toto útulnější zázemí ale málo zájemců (něco přes 20). Diskuse 
přeci od návštěvníků byla, a dokonce padla vzpomínka na první předsednictví 
- kontroverzní Entropa a Evropě to osladíme - kostku cukru dopraví lžička 
cvrnknutím do šálku kávy. Letošní předsednictví bylo skromněji pojato, bez 
dárků, bez přílišných vydání, o to snad cennější, že nebylo první pokusné, ale 
zcela zasvěcené pohnuté době konfliktu na Ukrajině, energetické krizi a bez-
pečnosti v Evropě.  Bylo znát, že si většina států uvědomuje, že žít v souladu 
vedle sebe na Zemi lze jedině v podobně silných názorových blocích, kdy 
ještě lidstvo neumí řešit problémy rozumnou dohodou, ale poměřováním sil.  
Na panelech bylo zcela výrazně prezentováno 8 velkých celků jimiž EU po-
mohla našemu městu se dostat na vyšší rovinu vybavenosti (MŠ Cukrovar a 
rozšíření MŠ Kollárova, rekonstrukce objektu čp.65 Centra volnočasových ak-
tivit, regenerace Nachlingerova parku, pořízení biopopelnic, výstavba výtahu 
a rekonstrukce přízemí DPS, Sběrný dvůr. Jak bylo na besedě řečeno, naše 
republika je zatím čistým příjemcem příspěvků do EU, vyloženo: přijímáme 
víc jako chudší země, než vkládáme. Celkem jsme do roku 2017 získali o skoro 
700 miliard korun více, než kolik jsme do Evropské unie odvedli. 
Zasvěcenému výkladu všech přítomných poděkovali Simona Mašatová před-
sedkyně kulturní komise a místostarosta Miloš Ulrich. 
 
19.5 OUDIV – Dámský krejčí konverzační francouzská 160 letá komedie Ge-
orge Feydeaua zaujala i úvalské diváky zejména výkony jednotlivých herců 
ztvárňujících tři mírně nevěrou nalomené manželské páry, jednu vynikající 
tchyni, krapet mylně chápajícího sluhu i drobné role zákaznic domnělého 
krejčího. Zápletka sice lehce naivní, ale herci ochotnického divadelního 
spolku byli skvělí.  
20.5. druhé představení OUDIVu dospělo ještě k lepším výkonům, osvětlení 
provizorního jeviště bylo decentnější. Sál opět plný. Doufejme, že spolek zo-
pakuje ještě někdy během roku svůj dokonalý výstup. 
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15.6.  Trable s televizí 
Bylo to super představení divadelního kroužku MDDM a oceňuji, že se ho 
děti chopily tak uvěřitelně. Mělo by se opakovat i před dětmi ZŠ a i dospělými, 
téma má zejména nyní co říci všem. 80 let stará zdramatizovaná povídka uka-
zuje, že buď už tehdy byla doba taková nebo se historie neustále ve spirále 
opakuje. Pracovní doba obyčejného strohého úředníka, který si myslí, že uza-
vřením dveří doma, když ho zavalí „negativní“ zprávy TV, vše vyřeší pouhým 
off a je klid, tak se hluboce mýlí a dokáže nakonec učinit dobročinný krok. 
Malí herci byli skvělí i díky režii Mileny Červenkové. Nápaditý dvojlist pro-
gramu s podpisy všech herců bude uložen do archivu městských kronik. 
 
12.10. spisovatel Pavel Kosatík nepředpokládal takové kolony na dálnici a 
v okolí Úval, ale trpělivý naplněný sál DPS rád protáhl akademickou čtvrtho-
dinku a dočkal se hodnotné besedy nad knihou a ženách z hradu, ale jestli 
posluchač čekal nějaké pikantnosti, tak měl smůlu. Beseda byla velmi seriózní 
viz článek V. Procházky v ŽÚ 11/2023. 
26.10. Planeta Praha - večer v DPS patřil přednášce a besedě s biologem, 
režisérem a ilustrátorem Janem Hoškem, režisérem úspěšného celovečer-
ního filmu Planeta Praha. Začátek besedy zachránil aktuálně nejznámější 
úvalský přírodovědec a ornitolog, postgraduální student přírodovědecké fa-
kulty Univerzity Karlovy a vedoucí ornitologického kroužku v MDDM, Jan 
Grünwald. Pozorný divák filmu Planeta Praha mohl jeho jméno ne náhodou 
zahlédnout v titulcích tohoto snímku, neboť se na něm také svou měrou po-
dílel. Zajímavá, ale málo navštívená beseda. 
24.11. Didaktická klauniáda - divadlo inspirované románem DON Quijote de 
la mANCHA – na plakátě zvoucí na „představení, které prodlužuje život... 
Divadelní představení Divadla Klauniky v listopadu 2023 – Don Quijote de la 
mAncha – návrat do minulosti k roku 2010. Komise pro kulturu zajistila v 
rámci oslav 710 let Úval zdarma divadelní představení. Když chci napsat člá-
nek, vždy si udělám o tématu rešerši na internetu a v denním tisku. O prvním 
soukromém Divadle Klauniky jsem našla řadu lehce si odporujících informací, 
co se týká názvu divadla a představení pro dva herce. Plakát umístěný na in-
formačních tabulích a rozhovor s protagonistkou Monikou Muškovou – Raj-
skou uvedl vše na pravou míru. Uvádí se, že uvidíme jedno z nejhranějších 
evropských představení (4 000 repríz) – didaktickou klaunikyádu Don Quijote 
de la mAncha inspirovanou románem Miguela de Cervantese, uchopenou 
myšlenkou Jana Ámose Komenského – škola hrou. Autory jsou dva žáci Bole-
slava Polívky – Zdeněk Mazáč a Zdeněk Korčián. B. Polívka je rovněž režisé-
rem představení, tedy vyšším uměleckým dohledem. Hlavní roli Dona Quijota 
hraje autor Z. Mazáč pod uměleckým jménem – světový chůdoherec Lenoire 
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Montaine – bez alternace již 22 let. Celé představení absolvuje skutečně na 
chůdách, běhá po jevišti i po improvizovaných schodech s obrovskou bravu-
rou a dává do děje duši. Výborně mu přihrává, v duchu profesor a jeho fámu-
lus, Monika v mužské roli Sancho Panzy. Don Quijote je vlastně profesor špa-
nělštiny, který bojuje proti omezenosti školního systému a nevědomosti stu-
dentů (za ty jsou mimochodem zaujatým profesorem považováni diváci v hle-
dišti). Hra se uváděla již před revolucí a měla velký úspěch u všech věkových 
kategorií, které v ní nacházely různé politické podtexty. Divadlo Klauniky v 
Brně hraje představení Don Quijote de la mAncha ve městech a obcích až 
25krát měsíčně. Hra je nastudována v pěti jazycích a uváděna i v zahraničí. 
Byla to jedinečná příležitost a opět ji málokdo využil. Že by Úvalští neměli 
zájem o kulturu?  
O deset let později… Opět Kulturní komise pozvala zmíněné divadlo do Úval, 
tentokrát se vstupným. Dopoledne 24. 11. do Pětašedesátky přišli na před-
stavení žáci ZŠ a zcela zaplnili sál. Byli zataženi do hry, protože je toto divadlo 
didaktické, odvolává se na Komenského. Někdo byl strážce, mezi učitelkami 
byla vybrána hlavním představitelem Dulcinea. Nakonec se všichni přizvaní 
„studenti“ shromáždí kolem skomírajícího profesora, a je vidět na snímku v 
ŽÚ. Žáci se bavili, při narážkách na Úvaly se ozýval smích. A večer? Předsta-
vení pro obyvatele města. Všech devět návštěvníků, kteří zůstali, bylo zapo-
jeno do hry, právě po pár minutách dva odešli s tím, že je to tak pro děti. 
Kupodivu tak preferovaný kus opět v Úvalech neuspěl. Nutno dodat, že i po 
deseti letech na obou protagonistech bylo vidět, že výkon podávali stejně in-
tenzivně a živelně.  
Další divadlo bylo na scéně „65“ 4.12. Sirény na cestách, což představovalo 
novou zábavnou talk show ženské trojice známých hereček a zpěvaček San-
dry Pogodové, Jitky Asterové a Lindy Finkové. A Uragán Sandra? Podle takřka 
hurónského smíchu při jejích vstupech to sedí, uvítala obecenstvo slovy 
„jedna židle nezůstane suchá“. Obě další „Sirény“ působily daleko křehčeji a 
dovolily sálu, ale jen malinko, odpočinout bránici. Na internetu svou „šňůru“ 
uvádějí: „Nová zábavná talk show ženské trojice hereček a zpěvaček. Ne-
otřelý smysl pro humor a vzájemná chuť si ze sebe utahovat vás shodí ze se-
dadel. Pořad je plný šťavnatých vyprávění a historek ze zákulisí natáčení a 
divadelního světa. 

Advent  

2.12. Advent – čas příprav na svátky, ale i rozjímání – byl nabit obvyklým 
tradičním průběhem, stánky, dobročinností, klobásami a punčem. Samozře-
jmě Ježíškova pošta, děti na pódiu, Junior města … pak 3,2,1 a strom svítí za 
znění vánoční písně. Rozdíl byl velký v tom, že počasí vyšlo a nevyšlo, bylo 
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zasněženo, sněžilo i chvílemi v průběhu, byla pěkná kosa, přesto se davy hr-
nuly tam a zpět. Kolem 14h ze školního jarmarku, ale už zase jiní na náměstí, 
protože nastupovaly první na pódium tradiční Berušky, ovšem ty nové z MŠ. 
Dům dětí poslal flétničky, ZŠ moderátory a své vystupující. Oceněno návštěv-
níky bylo ozvučení celého náměstí, takže si přišli i vzdálenější od pódia na své. 
Kdo přišel, neprohloupil, nakoupil, potěšil se a přispěl na dobré věci – Do-
movu seniorů, opuštěným pejskům a kočičkám, spolkům… za účelem propa-
gace Úval vydal MěÚ stolní kalendář na rok 2024 s fotografiemi současného 
„zeleného“ města. 
Neděle 3.12.2023 byla v Úvalech ve znamení čertů. Průvod šel z bývalého 
úřadu na Pražské  na náměstí A. z Pardubic, kde byl u podia vytvořen pomocí 
zábran prostor, kde měli čerti možnost rojení. Akce se zdařila, i když zima a 
velké přívaly sněhu neumožnily tak velkou účast, jako v předchozích letech - 
sdělila Simona Mašatová a foto dodal Jakub Brhel. Mimochodem, jistá úval-
ská iReportérka poslala do ČT svoji videonahrávku pochodu Krampusů a ji-
ných tvorů po městě. Určitým paradoxem bylo, že se nakonec veškeré pe-
kelné společenství shromáždilo před pódiem a nad nimi zářila betlémská 
hvězda. Cestou se hodné děti fotily s ďábly a dělaly si selfie s Babou Jagou. 
Oproti loňsku chyběl pojízdný pekelný kotel. 
 

Plesy 

XXI. Městský ples se konal po dvouleté nucené covidové pauze. Dvacátý ju-
bilejní byl v roce 2020, v malé skulině lockdownu všeho. Tehdy již doznala 
výzdoba barevných změn ve smyslu loga města – města v zeleni. Pak se dva 
roky plánovalo a kvůli covidu nekonalo. 
Letos ples dvacátý první v symbolickém dnu 21. ledna zahájila starostka 
města Markéta Rydvalová spolu s předsedkyní komise pro kulturu a volnoča-
sové aktivity Simonou Mašatovou, která pak dále uváděla program plesu. 
Předtančení s dvěma vstupy standartního a latinskoamerického tance před-
vedl soutěžní pár Karolína Dufková, lektorka Taneční školy Artimo se svým 
partnerem Antonínem Švejdou. 
Kapela Blue Star hrála hudbu 30 a 40 let 20. století. Tento styl hudby někte-
rým účastníkům plesu zcela nevyhovoval, ale ani to nebránilo tomu, aby byl 
parket převážně zaplněn a všichni si ples užili v dobré náladě. „Napříště se 
vrátíme ke standardní taneční hudbě“, sděluje tajemnice MěÚ Jana Tesa-
řová. 
Vstupné 200,- Kč bylo ponecháno ve stejné výši jako v minulých letech. Vstu-
penky byly v předprodeji od prosince minulého roku. Prodáno bylo 135 
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vstupenek. Oproti minulým letům to byl mírný pokles návštěvnosti (v minu-
lých letech se prodalo cca 160 a 170 vstupenek). 
Organizaci plesu zajistila předsedkyně komise pro kulturu a volnočasové ak-
tivity spolu s tajemnicí městského úřadu, s výzdobou a přípravou sálu jim po-
mohli nepostradatelní zaměstnanci technických služeb a kolegyně z měst-
ského úřadu a kulturní komise. „Nesmím opomenout paní Gabrielu Černou - 
květinová galerie Gabriela, která výzdobu aranžovala a dodala na naše vyžá-
dání i nové aranžmá z umělých květin“, dodává tajemnice. 
Ještě před půlnocí oba místostarostové vylosovali čísla vstupenek, které vy-
hrály v tombole ceny. Tombola byla pestrá, některé ceny i opravdu hod-
notné: hlavní cenou byly poukázky v hodnotě 5000 Kč, dále lístky do divadel, 
volných 10 vstupů na koupaliště pro dvě osoby, knihy různých žánrů, poko-
jové květiny, dekorativní i praktické potřeby pro domácnost, různé sladké i 
slané pochutiny. Nápoje alko i nealko.  
V této souvislosti je třeba zmínit sponzory plesu - BS.Property s.r.o., Na dob-
rým místě s.r.o., Vinotéka Dobré časy, Květinová galerie Gabriela. 
Občerstvení zajišťoval pan Roman Martinák - Na dobrým místě s.r.o. 
  
Největší přidanou hodnotou účasti na akci je setkání obyvatel, sousedů z na-
šeho města. Pro pořadatele je pak odměnou, když je o akci zájem a líbí se. 
XXI. Městský ples je za námi a věříme, že v tradici budeme za podpory vedení 
města pokračovat, přeje si Jana Tesařová. 
Postřeh od popůlnočních tanečníků. Reprodukovaná hudba spuštěná poté, 
když to orchestr Blue Star ukončil, naplnila sál dychtivými v rytmu dupajícími 
v rozverné disko. 
V minulosti byly plesy zaznamenávány v kronikách, kde místo fotografií do-
kumentoval místní kreslíř atmosféru akvarelem vyvedeným přímo v knize (viz 
obrázek). Současnou zachytil pro titulní stranu ŽÚ i článek J. T. Vondráček. 
25.11. Skautský ples v sokolovně aneb jak se civil dostal mezi skauty. Fandím 
úvalským skautům od doby, kdy jsem se přistěhovala a s potěšením sleduji, 
jak mládí dokáže pohnout „zeměkoulí“ a stereotypy spotřební společnosti. 
Tak veselý ples s prezentací roční činnosti a zábavnými hrami, přítomností i 
skautů všeho věku i světlušek jsem viděla poprvé a jsem ráda, že jsem byla 
pozvána. Zasmála jsem se nad hrou čokoláda a pak už opustila zábavu a byla 
to asi chyba, dělo se akcí mnohem víc. A jakou zajímavost jsem zjistila? Že ne 
každý u oddílů má svoji přezdívku, tu si asi musí i nějak zasloužit a myslím, že 
po tom všichni malí touží. 
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Společenské akce 

Masopust – zejména rodinné úvalské veselé pochodování 4. února od 
MDDM s dílničkami, Pražskou ulicí, Husovou na náměstí ke stánkům se sta-
ropražskou kapelou Hašlerka, trdelníkem, malováním na obličej, kobližkami 
a nápoji. Možná příští ročník pořádaný opět městem a komisí pro kulturu 
bude hojněji navštívený. Tvořivých dětí a podporujících rodičů máme v Úva-
lech dost. 
NOČNÍ HRA MDDM K OSLAVÁM 35 LET „Ve dnech 24. 2. a 25. 2. jsme na 
Vinici připravili noční hru, které se zúčastnilo 107 dětí za doprovodu rodičů i 
prarodičů. Máme velkou radost, že se naše snaha povedla a ani počasí, které 
bylo skutečně zimní, návštěvníky neodradilo. Za statečnost, nasbírání písme-
nek a složení názvů zvířat, děti obdržely upomínkovou placku. Děkujeme vám 
všem, že jste dorazili. Další aktivity sledujte zejména na našich webových 
stránkách a dalších médiích. Připomínáme také, že je nutné nasbírat nejméně 
pět placek do závěrečného předávání cen…  
PAVOUČÍ ROJENÍ Z MDDM Ke konci dubna, v období pálení čarodějnic, se po 
Úvalech a okolí rozmnoží pavouci. Děti z kroužků výtvarných technik vyrobily 
pavouky. Některé jste mohli vidět už na noční hře v únoru. Ve spolupráci s 
rodiči budou vystaveni na vrátkách, plotech, balkónech…  
8.3. 10. ročník happeningu PAMATUJ!  
Událost zahájil Dr. Vítězslav Pokorný, její zakladatel v Úvalech, člen komise 
pro kulturu rady města. Recitovali a jména zemřelých úvalských židovských 
občanů četli žáci ZŠ (K. Richterová, J. Žižková a H. Novák), byl to opět nejdo-
jemnější okamžik happeningu. Tradicí se stalo sfoukávání svíček symbolizující 
zhasnutí života. Počasí tentokrát moc nepřálo, a tak měli zpěváci Středočes-
kého pěveckého sboru i instrumentalisté se sbormistrem S. Mistrem, plné 
ruce práce chránit nástroje před sprškou. Tu zvládl místostarosta města Mi-
loš Ulrich při oficiálním projevu. Návštěvnost kvůli počasí neveliká, ale vý-
stavka prací dětí k tématu velmi důstojná. 
6.4. ve čtvrtek 6. 4. se Dobrý místo přebarvilo na zeleno … tak lákalo Na dob-
rým místě na Zelené pivo, jehněčí klobásy a na všechno, co k Zelenému 
čtvrtku patří. Pro děti bylo připraveno ohniště a buřty z Tismic. Hrál Ondra 
Novák a Univers, Olda Krejčoves – Monkey Business, Poky – Vítkovo Kvarteto 
a kapela Willow. Tato akce je sice pořádána soukromým vlastníkem hospody 
na náměstí, ale ta už je dlouho součástí společenských akcí ve městě a tato 
je vítána všemi, hojně navštěvována. 
29.4. Den Země na Klepci 2023 
„Akce, kterou roku 2006 rozjížděl Jan Psota spolu se spolkem Otevřené Úvaly 
a dalšími neziskovkami se za těch 17 let rozrostla do jedné z největších 
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regionálních sousedských akcí, kterou dnes spolupořádá 10 obcí z regionu. 
Ještě dopoledne vypadalo počasí všelijak, ale odpoledne se umoudřilo, a tak 
jsme měli všichni možnost kromě kultury a společenských konverzací pozřít 
regionální delikatesy. Nejdříve samozřejmě zmizely "Koláče přišimašských 
žen"… hned jak skončily zdravice starostek a starostů…mohl jsem potkat 
spoustu kamarádů a známých a v třešňové aleji jsem si velmi intenzivně uží-
val ten pocit - tady v tomto regionu, v této zemi jsem doma…“ sděluje na fb 
náš bývalý starosta a přidává i fotodokumentaci. 
29.4. hned po ránu se v Úvalech konal tradiční Čarodějnický běh pořádaný 
spolkem Jonatán a na hřišti pod kostelem bylo čilo a veselo. Každého pozo-
rovatele potěšil roztomilý ne/zápal nejmenších běžců, který je zachycen na 
pár snímcích. Celkový průběh závodu si určitě zhodnotí pořadatel sám, jen 
nevím, zda sdělí to, že i na venek bylo vidět, tu spoustu úsilí, které spolek a 
všichni „pořadatelé“ museli na organizaci a průběh vynaložit. Také jedna 
z akcí dobrovolníků pro dobré vztahy ve městě a zdraví dětí, které je nutno 
vzdát dík. 
30.4. celý den pohyb na hřišti. Od rána připravovali pracovníci TSMÚ hranici 
pro upalovanou poměrně mladou čarodějnici, stánky a pódium, zatímco ně-
kolik chlapců u házenkářské haly poměřovalo svou sportovní všestrannost ve  
V květnu připravil MDDM Cyklo poznávačku okolím Úval a další týden  Retro 
den dětí se spoustou soutěžních pohybových aktivit. 
Sportovním dnu mládeže. 
Od 15 hodin to začalo… každoroční akce Čarodějnice je stále navštěvovanější 
a dokumentovaná všemi, takže víme, že byly fronty na občerstvení, ve kte-
rých si mohli popovídat Úvaláci, kteří se dlouho nepotkali, že podpalovali mís-
tostarostové, že opět byli obdivováni naši hasiči, že děti poctivě soutěžily a 
buřtíky mizely. Podvečer dostal prostor Miro Šmajda a Terrapie, kdy poska-
kovaly spíše děti a rodiče stály fronty na pivo, pak nastala poměrně rychlá 
přestavba pódia a spustila česká hudební skupina Wohnout. Tvoří ji bratrská 
dvojice Jana a Matěje Homolových (oba kytara a zpěv), kteří jsou také autory 
repertoáru skupiny, baskytarista Jiří Zemánek a bubeník Zdeněk (Fenek) 
Steiner. Skupina si dala jméno a fungovala již od roku 1988, kdy se okolo Ma-
těje Homoly zformovala prapůvodní sestava na pražských Vinohradech… Nej-
úspěšnější skladbou této skupiny je bezesporu Svaz českých bohémů (2012) 
publikovaná na YouTube. V roce 2020 dosáhla tato píseň 50 mil. zhlédnutí, 
což z ní dělá nejsledovanější český videoklip na této platformě (Wikipedie)… 
asi pro to se pod pódiem shromáždilo široké publikum a souznělo s kapelou. 
15.6. až 17.6. 1000 mil československých opět tyto dny vyrazilo v Praze v zá-
vodech na vytrvalost veteránů 116 vozů … a vyjela i Aero 750 Sport Coupé 
r.v. 1934 č.14, která je pro Úvaly jedním z nostalgických vozů, projíždějících 
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městem již ve 30letech. Tentokrát je na webových stránkách závodu každý 
veterán uveřejněn v políčku se jménem majitele a závodníka i fotografií. Čtr-
náctka projela našim městem tam i zpět a umístila se ve své kategorii na 
předním místě. Mnoho občanů lemovalo silnici u křižovatky ve Škvorecké a 
mávalo projíždějícím. Světla na křižovatce umožnila často i delší pohled na 
krásné veterány. 
13.8. Konečně bylo možno na smaragdově zelené trávě nebesky modrého 
koupaliště v dětském brouzdališti uspořádat dětmi oblíbenou pěnovou 
párty, kterou měli tentokrát v režii úvalští hasiči. Odpoledne byla velká ná-
vštěvnost, zejména rodin s malými dětmi, plavci ve velkém bazénu měli vel-
kou šanci si řádně zaplavat. Podobně po uzávěrce ŽÚ se v sobotu 19.8. opa-
kuje pro velký úspěch stejná, delší s hromadou pěny opět zprostředkovanou 
našimi hasiči. 
9.9. Úvalský kotlík - 10. ročník 
Desítky fotografií dokumentují tento jubilejní ročník úspěšné akce DM za 
podpory města, všechny jsou uložené v archivu městských kronik a kdo kon-
zumuje kromě guláše i sociální sítě, najde je na facebooku. Nálada byla přá-
telská, fronty na hlasovací náramky a na ochutnávku všehochutí byly velké a 
po vyhlášení konce vaření brzy byly kotlíky vyjedené. O moderování se opět 
staral a povzbuzoval soutěžící i návštěvníky Ondra Novák. 
Od pátku do neděle týž víkend se konalo tradiční úvalské posvícení, a proto 
nechyběly ani atrakce a pouť na hřišti pod kostelem, bylo velké teplo, tak se 
rodiny trousily pomalu se sklánějícím se sluncem a hledaly stín. Na každé 
pouti musí být k mání kromě divokých atrakcí i perníková srdce a létající už 
ne balónky, ale všelijaké tvary lesknoucí se ve slunci.  
 
24.9. Babí léto na koupališti (ŽÚ 11/2023) 
Jako tradičně, na zakončení plavecké sezony zorganizoval spolek Zachraňme 
koupaliště „Babí léto na úvalském koupališti aneb Rozmarné sousedské od-
poledne“. Díky členům spolku a jejich přátelům se na nedělní odpoledne 24. 
9. podařilo připravit spoustu zábavy pro děti i dospělé. Stejně jako vloni byly 
připraveny retro hry – skákání panáka, školka s míčem a se švihadlem, ská-
kání gumy, hula-hoop s obručí a chození na chůdách. Skákání přes švihadlo 
bylo možné pod profesionálním vedením trenérky z klubu Astra Klánovice. 
Zájem o tuto disciplínu prudce stoupl po skvělém vystoupení děvčat ze zmi-
ňovaného klubu se synchronizovaným skákáním přes švihadlo. Děti i dospělí 
si s trenérem z úvalského klubu zahráli stolní tenis a proběhlo i ukázkové cvi-
čení jemné jógy. Pro ty, kdo preferovali jiné typy dovedností a her, zde byly 
papírové skládačky od jednoduchých lodiček až po výrobu větrníků a zvířátek, 
nebo znovu objevená hra přebírání. V klidové zóně si zájemci mohli zahrát 
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šachy, pro menší tu bylo připraveno Člověče, nezlob se a domino. Nechyběl 
dětský koutek s chytáním rybiček a přetahováním s lanem a malováním ka-
mínků. Velkou atrakcí byla jako vloni vodní střelnice a neustálá fronta se tvo-
řila před stánkem s malováním na obličej. Chvíli to trvalo, ale posléze děti i 
dospělí objevili možnost vyfotografovat se v retro foto koutku. Jiní na starých 
fotografiích, které tvořily pozadí foto koutku, hledali své předky, nebo se za-
jímali o to, kde se staré úvalské koupaliště z fotografie nacházelo. V doplňko-
vém programu proběhla ukázka záchrany tonoucího, koupaliště brázdily mo-
dely lodí, zatímco se nad diváky se vznášely modely letadel úvalských mode-
lářů. V průběhu celého odpoledne hrál jazzový „Děs Band“, jehož hudba 
strhla tentokrát i dva páry k tanci. Letos bylo i bohaté občerstvení, včetně 
míchaných nápojů z koupališťového koktejl baru, točila se zmrzlina a nechy-
běly ani dobroty od členů spolku. Nebylo sice moc teplo, ale několik návštěv-
níků se již i v průběhu odpoledne koupalo. Zamykání bazénů zlatým klíčem 
se účastnila i řada otužilců. 
7.10. Jabkobraní udělalo milou chvilku všem možným zájemcům. Děti snad 
nejvíc těšilo „sokolnictví“ a hlazení ptáků. Sovičky byly trpělivé a malí chlapci 
se nebáli velkého dravce, byl to neuvěřitelný zážitek tak zblízka mít kontakt 
s jemnými pery, jen krkavec nebyl tak vstřícný. 
Od brzkého rána byl velký zájem o prodej několika kvalitních druhů jablek za 
jednotnou cenu 25 Kč. Hned vedle mošty a naproti pochoutky doma pečené, 
zavařené kdeco (kyselé houbičky vynikající), vedle kováře i výrobce košíků a 
výrobce všeho možného z jablek. Prostě všichni patrně, jako každoročně, 
spokojeni a potěšení. Někteří zabrousili i na výstavu do školní budovy a vše 
provázelo hudbou tradiční trio Country Ticket. A bylo toho mnohem víc. Dole 
na hřišti probíhalo mistrovské finále Ligy Highland Games, tam návštěvníků 
bylo méně, ale chvílemi viděli docela neuvěřitelné výkony,  kvůli jednomu 
hodu kladivem musela s metrem běžet Jana Horová dost daleko. 
 
Konala se obvyklá pietní vzpomínka s proslovem starostky Markéty Rydva-
lové, zástupců města a spolků u Pomníku padlých v 1. světové válce na ná-
městí Arnošta z Pardubic k výročí 28. října, doplněná letos o čestnou stráž 
členů legionářské obce. V listopadu pak si tamtéž Město Úvaly připomnělo 
Den válečných veteránů, který připadá na 11.11. Kytičku květů vlčích máků 
položili zástupci města. 
Spolky a komise pořádaly své akce – beseda, lampionový průvod aj., o kte-
rých slíbily poslat své vlastní zážitky a pocity. Asi nenapíší o opékání buřtů na 
zahrádce DM pro Halloween Mini Star SK Úvaly. 
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11. 10. díky MěÚ nevyšli senioři z údivu – v rámci oslav Dne seniorů byli 
nejdřív před 14. hod. překvapeni nádhernou podzimní barevnou výzdobou 
stolů a oken, rovněž bohatým občerstvením pro všechny chutě – koláče, 
slané pečivo, jednohubky. Následovala obsluha kávou, čajem, citronovou vo-
dou – opět dle chuti každého. 
Druhým, ale očekávaným překvapením bylo vystoupení dětí mateřské školy 
s malým pásmem zakončeným básničkou o chytrém Malíčkovi, který zorga-
nizoval bratrskou pomoc všech prstíků, aby se povedlo zvednout velkou 
šišku... pak paní starostka M. Rydvalová a paní tajemnice J. Tesařová spo-
lečně přivítaly přítomné a přišlo třetí neočekávané překvapení – tombola – 
každý si vylosoval lístek s číslem a obdržel milou výhru, která se hodila k ži-
votu svou užitečností. MŠ na fb dodává … Bylo nám potěšením a ctí, že jsme 
se mohli zúčastnit dnešních oslav Dne seniorů v sále DPS a doufáme, že děti 
ze třídy Koníci a Dráčci svým vystoupením a dárečkem udělaly našim babič-
kám a dědečkům radost! 
17. 11. v „65“se opět uskutečnila celodenní taneční akce pro tanečníky Squ-
are dance, kterou pořádal úvalský klub ComeBack. Nejdelší cestu urazili ta-
nečníci z klubu Extend Ostrava, nejvíce zástupců pak dorazilo z klubu Karolina 
Jičín. Za ComeBack Úvaly napsala Jana Horová. 
 
Dne 15. 10. 2023 uspořádaly Mámy v Úvalech, z.s., již 10. jubilejní ročník 
Drakiády na hřišti na Slovanech. Letos nás trochu pozlobilo počasí, které nás 
donutilo ukončit akci dřív, i přesto si troufáme říct, že jsme si všichni toto 
odpoledne náramně užili… psaly v ŽÚ Mámy. 
 
3.12. odpoledne jásaly děti, také mládež a asi i rodiče, když přišli na náměstí 
spolu s rojícími se čerty. Rej čertů neboli Krampuslauf řádil už na Pražské a 
k němu se připojili čerti z MDDM, kde si připravovali jednodušší masky v díl-
ničce. Na náměstí na všechny čekaly stánky s občerstvením. Průvod šel z bý-
valého úřadu na Pražské na náměstí A. z Pardubic, kde byl u pódia vytvořen 
pomocí zábran prostor, kde měli čerti možnost rojení. Akce se zdařila, i když 
zima a velké přívaly sněhu neumožnily tak velkou účast jako v předchozích 
letech – sdělila Simona Mašatová a foto dodal Jakub Brhel do ŽÚ 1/2024. 
 
13.12. Předvánoční posezení se seniory v DPS … „Setkání vedení města se 
seniory v našem DPS se stalo milou každoroční tradicí. Děkuji všem přítom-
ným za vytvoření krásné vánoční pohodové atmosféry. Děkuji také dětem z 
2. třídy ZŠ Úvaly za nádherný program, který si společně s paními učitelkami 
pro všechny přítomné připravily a v neposlední řadě patří velký dík všem, 
kteří se podíleli na přípravě tohoto setkání…“ píše na fb města v bleskové 
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zprávě starostka Markéta Rydvalová. A za všechny přítomné seniory lze jen 
napsat – krásné předvánoční odpoledne, milé prostředí, dojemné dětské 
představení pásma moderních básniček a známých písniček, které rozesmály 
přítomné, všichni nadšeně tleskali, protože se na děti těšili a ony nezklamaly. 
Děti se rozběhly mezi přítomné a rozdávaly svoje vlastnoručně vyráběná ve-
lice originální hezká přáníčka... Správní odbor vytvořil prostředí velmi kulti-
vované, cukroví a vánočka fantastické, milé přijetí od představitelů města a 
paní tajemnice J. Tesařové. Každý si odnesl vylosovaný dáreček. Losování 
vedl místostarosta A. Kimbembe, dárky rozdávali další – paní starostka, mís-
tostarosta M. Ulrich (ten pozval všechny k účasti na Univerzitě třetího věku). 
 
Dětská hřiště 
Kromě dětských hřišť a sportovních ploch uvedených v minulé kronice, přibylo 
ještě workoutové hřiště na Slovanech, hned vedle plochy na sportovní aktivity 
(bývalé fotbalové hřiště). Takže tento rok je jich ve městě již deset. 
Dvě Na Slovanech, Parková zahrada pod radnicí, Workout v Nachlingerově 
parku, v Pařezině, na Homolce, Stonehenge, Horoušánky, Vinice a poslední vy-
budované opět Na Slovanech. 
Dětská hřiště v Úvalech mají buď vstup volný, nebo omezený provozním řá-
dem. 
   

Naučné stezky 
Cyklostezky  
Cyklistika a cyklotrasy  
Všechny tyto kapitoly neseznaly žádnou změnu od minulých roků, tedy se-
psání kronik 2021 a 2022. 
 

Koupaliště  
1.6. se otevřelo koupaliště a o pár dní později spolek Zachraňme koupaliště 
symbolicky odemkl zlatým klíčem bazény. Z počátku června byla návštěv-
nost střídmá a jedinou informací o otevření koupaliště lze nalézt na jeho face-
booku. Záleží na tom, zda každý má v oblibě tuto sociální síť nebo zda má 
dost přátel, kteří je  upozorní. Právě na fb se objevují kritiky odůvodnění pro-
zatímně zavřeného koupaliště. Snad zlepšující se počasí koncem června 
urovná vše ke spokojenosti všech stran. Koupaliště se dokonce dostalo do 
zpráv ČTK, které převzala média v různě dlouhých článcích či relacích. Mů-
žeme se radovat, že sportoviště se plánuje, jakmile projde změna územního 
plánu. Koupaliště na vás všechny čeká a láká. 
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V úterý 12.9. nastala poslední možnost se vykoupat na úvalském koupališti, 
které v posledním týdnu využívali hlavně rodiče a prarodiče s malými dětmi 
odpoledne, voda byla svěží a průzračná.  
 
11. Příroda a zemědělství 
V této kapitole se od poslední kroniky zatím nic nezměnilo. 
 
12. Životní prostředí, počasí 
Obvykle, a tento rok opět, pomohly občané s úklidem města v rámci Ukliďme 
Česko – Ukliďme Pošembeří. Dobrovolníci se sešli na 6 místech srazu, kde 
odevzdávali o naplněné pytle, které od města dostali nebo darovali a výsled-
kem bylo čisté město, odměnou dobrý pocit a opékání špekáčků před Hos-
podou na dobrým místě. Zapojily se spolky a chodili i jednotlivci.  
 

Životní prostředí 
Některá zeleň horké letní dny nepřežila a jiná zase pod rukama vandalů, ale 
už nyní plánujeme podzimní náhradní výsadby stromů, které doplní aleje 
ovocných stromů k Horoušánkům u zasakovacího pásu, na Vinici a do Ho-
dova… píše v ŽÚ 9/2023 vedoucí OŽPÚR paní Stojecová. 
„S podzimem se opět zahradníci a zahrádkáři pustí do úklidu a úprav svého 
zeleného bohatství a nové svěží výsadby rostlin i dřevin. Ovšem někdy soused 
od vedle není z vašeho zahrádkářského nadšení tak úplně ztotožněn. Padající 
listí a jablka od vás na jeho pozemku mu vadí, nemluvě o přesahující zeleni a 
větvích vůbec, a třeba si i stěžuje, že mu stíní váš vzrostlý strom. Jak toto 
vlastně všechno řešit? Kdo má pravdu? Co můžeme požadovat a co už niko-
liv? Tyto spory řeší zákon č. 89/2012 Sb. – Občanský zákoník (§§ 1011 – 1017). 
Zde se můžete dozvědět, že např. jablka spadlá na sousedův pozemek jsou 
už souseda. Soused může i ořezat větve vašeho stromu, pokud mu způsobují 
škodu nebo obtíže. Tyto ořezané větve jsou také už majetkem souseda. Ne-
zapomeňte ani na vzdálenost výsadby u plotu, která je min. 1,5 m od oplocení 
a v případě, že se jedná o strom, který bude větší než 3 m, tak vzdálenost od 
oplocení musí být také min. 3 m. Pokud už vzrostlý strom máte, který vás a 
třeba i sousedovi způsobuje škodu a plánujete ho pokácet, nezapomeňte 
včas podat žádost o kácení stromů rostoucích mimo les. Žádost podáte na 
Městský úřad Úvaly pokaždé, pokud má strom obvod kmene ve výšce 130 cm 
nad zemí větší než 80 cm a současně se nejedná o ovocný strom. Pokud má 
strom více kmenů a nejste si jistí, přijďte se nás zeptat nebo nám zavolejte. 
A ještě jedna prosba na závěr, až budete mít u vás doma všechno pěkně při-
praveno na zimu a se sousedem už jste vše společně domluvili, podívejte se 
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za vrátka. Třeba trochu společné snahy a úsilí pomůže vám i nám při úpravě 
veřejného prostoru. A právě před vaším domem, kde bude pěkně vyčištěný 
chodník od zbytků plevele, který jsme nestihli uklidit, nás potěší stejně jako 
vás… „ v ŽÚ 10/2023 píše Odbor životního prostředí a územního rozvoje, a 
tím se vrací k dlouhodobě nezveřejněné výzvě ke klidnému řešení soused-
ských sporů. 
 

Počasí  
V roce 2023 bylo počasí v Úvalech velmi rozmanité, bylo horko i mrazy, po-
měrně hodně pršelo, padal sníh, foukal silný vítr, zkrátka užili jsme si všeho. 
Začátek ledna byl chladný, pršet začalo ve druhé dekádě, ve dnech 18. - 22.1. 
padal sníh. Sněhová pokrývka se udržela téměř do konce měsíce, potom se 
oteplilo. 
Hned na začátku února nastal jev zvaný Comma, což byl silný vítr se sněže-
ním. Po dvou dnech se vítr utišil a nastaly mrazy a jinovatka. Ve druhé dekádě 
se oteplilo až na 10°C,ke konci měsíce opět mrzlo. Sněžilo jen na začátku a 
konci měsíce, sníh ale následující den roztál. Od 17.2. do 20.2. pršelo. 
Na začátku března bylo teplo, potom se ochladilo, byla jinovatka a foukal 
silný vítr. Dokonce dvakrát sněžilo, ještě 27.3. napadly 2 cm sněhu, ale ten 
druhý den roztál. Poslední den byla bouřka. 
V dubnu bylo chladno a poměrně často pršelo. Téměř polovina měsíčních 
srážek spadla 14.dubna,tehdy pršelo nepřetržitě od 13.4. večer do 15.4. 
ráno. Ostatní dny pršelo málo, nejvíc 6 mm. Teprve koncem měsíce se otep-
lilo. 
Za celý květen pršelo pouze pětkrát. Jen jednou spadlo více deště,14.5. na-
pršelo 17,1 mm, jinak to bylo slabé. Ve druhé polovině měsíce se ochladilo, 
ke konci stoupaly teploty nad 25°C. 
Na začátku června pršelo jen málo, ve druhé a třetí dekádě byly četné bouřky 
a letní teploty. Ke konci měsíce bylo počasí proměnlivé. 
V první polovině července pršelo jen minimálně, celkem spadlo jen 8 mm a 
teploty stoupaly nad 30°C.Pak ale přišly bouřky, v poslední dekádě se ochla-
dilo a často pršelo. 
Pršelo i v první dekádě srpna, pak se oteplilo. Teploty stoupaly nad 30°C,od 
10. do 23.srpna vůbec nepršelo. V poslední dekádě se ochladilo o 15 - 
20°C,byly často bouřky a pršelo každý den.5.srpna spadlo 21,9 mm a 28.srpna 
30,2 mm. Potom se pomalu začalo oteplovat. 
V září bylo přes den teplo, ale noci už byly chladné.Za celý měsíc pršelo pouze 
třikrát a napršelo jen 14,4 mm. 
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Častější srážky přišly až po 8.říjnu, pršelo často, ale srážky byly malé, nejvíc 
8,2 mm. Občas foukal silný nárazový vítr, někdy byla i mlha. Teploty byly 
vyšší, než je v říjnu obvyklé. 
V listopadu pršelo skoro každý den, hlavně ve druhé a třetí dekádě. Listopad 
skončil v množství srážek na třetím místě za srpnem a prosincem. V poslední 
třetině měsíce začalo i mrznout a sněžit. 
Prosinec začal prudkým ochlazením,4.12. klesla teplota na -9,7°C , těsně před 
tím napadlo 10 cm sněhu.  Sněžilo i další dny, celkem dosáhla výška sněhu 15 
cm. Během několika dnů se oteplilo na 5°C a více, takže sníh začal rychle tát, 
začala stoupat hladina vody v řekách a hrozily záplavy. Těsně před vánocemi 
napadl sníh, ale hned začalo pršet a oteplilo se, takže nastala tradiční obleva. 
Ke konci měsíce přišly i bouřky a silný vítr. Celkově byl prosinec srážkově i 
teplotně nadprůměrný. 
Tolik obecně a teď pár čísel: 
Srážky za měsíc: Leden - 31,4 mm; Únor - 17,7 mm; Březen - 53,0 mm; Duben 
- 59,6 mm; Květen - 22,1 mm; Červen - 55,0 mm; Červenec - 70,7 mm; Srpen 
- 92,3 mm; Září - 14,4 mm; Říjen - 46,0 mm; Listopad - 82,5 mm; Prosinec - 
86,1 mm. Za celý rok 2023 napršelo 630,8 mm srážek. 
 
Nejvyšší měsíční srážky - srpen - 92,3 mm 
Nejnižší měsíční srážky - září - 14,4 mm 
Nejvyšší denní srážky - 28.8. - 30,2 mm 
Nejvyšší sněhové srážky - 1.12. - 10 cm 
Nejvyšší sněhová vrstva - 3.12. - 15 cm 
Nejvíce dnů beze srážek - září - 27 
Nejméně dnů beze srážek - listopad - 9 
 
Takový byl rok 2023 - teplotně nadprůměrný a srážkově také. Na závěr ještě 
mezní hodnoty ročních srážek: Nejvíce srážek za rok - 2002 - 873,9 mm; Nej-
méně srážek za rok - 2003 - 411,3 mm. 
Zprávu pro kroniku zpracoval, jako už po mnoho let zpět, Ing. Jiří Veselý. 
 

Voda 
Ve slibech stran a uskupení se všichni zmiňují, že se budou snažit uchovat vodu 
v krajině a projeví se to i v nových projektech zástavby v městských částech, 
kde se počítá více než s dešťovou kanalizací se zasakováním dešťové vody buď 
v retenčních nádržích nebo přímo v pozemcích. Nové projekty slibují i dláždění 
automobilových stání dlažbou s travním osevem. 
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Lesy 
Osnovy a plány popisují lesní majetek – plochu, věk a zakmenění porostních 
skupin a zastoupení dřevin a způsob hospodaření. Jsou platné pro městské 
lesy od roku do roku 1.1.2012 do 31.10. 2021. Žádné novější zprávy na webu 
města nejsou 

Městská zeleň 
Dokumentace k ozelenění města Úval je připravena. 
19. 6. 2022 z materiálů OŽPÚR na webu města: 
„Zahradní architekt pan Doc. Ing. Lukáš Štefl, Ph.D. pro nás letos připravil, 
na základě požadavků města, balíček projektových dokumentací k ozelenění 
částí Úval – Radlická čtvrť a Slovany. Jedná se o rozsáhlou ozeleňovací akci, 
v celkové hodnotě 4,5 mil. Kč bez DPH. Vzhledem k tomu, že se jedná o roz-
měrově velké plochy, které nelze ekonomicky zrealizovat během jednoho 
roku, rozhodlo vedení města pro letošní rok o zkrášlení ulic Poděbradova, 
Jeronýmova, Táboritská, Roháčova a částečně ulice Chelčického. Sázet se 
bude v duchu nízkonákladové a máloúdržbové zeleně, s převahou půdopo-
kryvných nebo nízkovzrůstných keřů, které jsou krásné nejen květy, ale 
i olistěním. Z biologicky málo zajímavého, ekonomicky náročného, často se-
čeného trávníku se nám tak stanou aktivní a živé plochy, které budou do-
movem pro malé živáčky a lahodící podívanou pro vaše oko. Výsadby se 
ujala společnost Bonsoft s.r.o., která s městem Úvaly uzavřela rámcovou 
smlouvu o dílo. Než však mohlo dojít k samotným zahajovacím pracím, pro-
následoval nás opět neustálý nedostatek sadebního materiálu, a hlavně 
prudký nárůst cen a jejich krátkodobá garance.“ V roce 2023 nejsou žádné 
nové podklady pro kroniku. 
  
Generel městské zeleně města Úvaly a pasport veřejné zeleně jsou z minulých 
let, generel byl aktualizován v r.2021 a pasport má datum 2018. 
 
13. Doprava, podnikání, služby 

Železnice 
Proběhla úplná uzavírka železničního přejezdu na silnici III/01214 v Úvalech 
v termínu 25. 7. 2023 od 21 hodin – 5. 9. 2023 do 19 hodin z důvodu rekon-
strukce přejezdu. Provoz pěších byl umožněn stávajícím podchodem pro ko-
čárky a invalidy pak výtahem na nádraží. 
Na fb píší dráhy „Dovolujeme si vás informovat, že v rámci stavby „Cyklická 
údržba trati v úseku Praha – Běchovice (mimo) – Poříčany (mimo)“ bude 
sdružení firem STRABAG Rail a.s. a SWIETELSKY Rail CZ s.r.o. provádět v ter-
mínu 17. 7. – 3. 9. 2023 opravné práce na koridorové trati přiléhající k obci. 
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Tyto práce budou za pomoci speciální železniční mechanizace provádět v 
době schválených nočních výluk na trati, a to v čase od 19:00 do 5:00… spo-
lečnost STRABAG Rail a.s. se chce obyvatelům obce tímto omluvit za dočasný 
diskomfort způsobený hlukem a nutností pracoviště nasvítit.“ Je pravdou, že 
byla snaha minimalizovat hluk, ale přidalo se k tomu houkání projíždějících 
vlaků, i když také jen krátké, stejně asi obyvatelé okolí trati museli být trpěliví. 
Práce na trati byly vidět i u „Kubínky“ a vlaky musely zpomalovat i ve dne. V 
polovině srpna byly vidět pokroky. 
Prosákly informace o možném zrušení železničního přejezdu a lidé si všímají 
velmi dlouhých prodlev zavřených závor mezi průjezdy jednotlivých vlaků, 
někdy naopak , rychlé otevření a vzápětí než stačí přejet jedno auto, už zase 
výstražný signál 

Silniční doprava 
Od června začalo kácení stromů na křižovatce „Jirenská“ 101, Pražská a sil-
nice „Kolínská“ 1/12 kvůli jejímu rozšíření, zpřehlednění a stavbě OC Pražská. 
Objížďka činila potíže, ale jeden pruh silnice 1/12 zůstal kolem stavby prů-
jezdný a zabezpečený světly. 
20.11.2023 byla křižovatka I/12 x II/101  po rekonstrukci znovu otevřena a 
následně v prosinci byla zhruba dokončeno Obchodní centrum, otevřeno, ale 
ještě se prováděly dokončovací práce na úpravě okolí. 
 

Podnikání  
Obchody a provozovny 
V květnu se otevřel nový obchod na náměstí, místo Úvalského pekařství, 
které se stáhlo jen do Jiráskovy ulice, kde mělo původně již obchod a má pe-
kárnu. Nevyplatilo se prý vysoké nájemné. Nový krámek se jmenuje Náš špajz 
a láká na domácí dobroty a zdravou výživu. 
Petr Borecký píše v ŽÚ 1/2024 „…Příprava nákupního střediska na Pražské v 
Úvalech trvala 7 let. Jednání s investorem jsem začal ještě jako starosta v roce 
2017. Hodně péče bylo věnováno tomu, aby nové obchodní středisko co nej-
méně narušovalo panorama města. Střechy nákupních budov jsou takzvané 
zelené, nově vysazená zeleň a osazené treláže časem zarostou a přikryjí cen-
trum zelení. Kromě obchodů získaly Úvaly také svoji první nabíječku pro elek-
tromobily. Věřím, že struktura obchodů v novém nákupním centru a struk-
tura obchodů v centru města se bude dobře doplňovat. Součástí nového ob-
chodního centra budou i zastávky hromadné veřejné dopravy a věřím, že po 
dohodě s městem budeme moci zavést i autobusové linky, které zavezou na-
kupující jak do obchodního centra, tak třeba i do školky nebo do zdravotního 
střediska na Pražské.“ 
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Týž den 6. 12. v 7:00 první dva úvalští senioři byli u otevření prodejny Albert 
v OC Pražská. Ten letitý, ale velmi čilý pán očekával, že najde nějaké „zavá-
děcí“ ceny a jako důchodce ocení první slevy. Říkal, že byl zklamán, auto s tou 
reklamou 30 % slev jezdilo po městě. Ale zboží prý bylo krásně uspořádané, 
čerstvé, ovoce svěží, ale ceny neodpovídaly konkurenčnímu prostředí. V 
10.00 bylo už návštěvníků víc, než se čekalo, a parkoviště kolem dokola pro-
jíždělo procesí aut a netrpělivě čekalo na někoho, kdo parkoviště opustí. Oby-
vatelé, většinou rodiny s malými dětmi, mířili na obhlídku jako na sobotní 
vycházku pěšky. Jiná zajímavost okolo stavby OC Pražská… celý proces foto-
graficky i slovem sleduje úvalský občan pan Štork a tvoří album události, je-
hož sken a tím i kopii poskytne archivu městských kronik, což je velmi zá-
služná pomoc. 
Malé obchody ve městě se obávaly velké konkurence otevřením OC Pražská, 
ale zatím náznak obav se neprokázal. Elektro Hlávka – Husova  (č.p.76 
(č.p.76), dále v ulici Vinotéka Dobré časy (č.p. 98), Galanterie (č.p.31), vedle 
ní Zlatnictví (č.p.31), naproti v č.p. 83 je Kuřecí ráj – který měnil majitele a 
trochu sortiment čili nejen kuřecí maso. Vedle v č.p.78 má provozovnu šva-
dlena s úpravami oděvu a drobným šitím.  Železářství Jedličková - Obchod 
s domácími potřebami na náměstí (č.p.20), Kreativní papírnictví (č.p.3), 
vzkvétá. Mezi lidmi se objevily fámy, že Drogerie-barvy-laky (č.p.19) se 
chystá zavřít, do konce roku se nestalo a fámy zmizely. Uprostřed pravé stran 
náměstí v bloku radnice je prodejna Tabáku (i chlazené nápoje, tiskoviny a 
kouření). 
Nezmizel ani pradávný obchod na rohu Ruské na Slovanech, již delší dobu 
zvaný potraviny Bach – Škvorecká (č.p.337) (ovšem patří asijské komunitě). 
Nedávno nově vzniklé obchůdky se také drží – v Jiráskově č.p.668 je to eko-
logický Šuplík - obchod zbožím baleným i nebaleným. 
Pekařství Hello! Jiráskova č.p.287 – pečivo a obložené housky, teplé polévky, 
káva a sladké zákusky na nádraží; kromě jídla je v budově nádraží i prodejna 
tiskovin, tabákových výrobků, kávy a nápojů; Úvalské pekařství Jiráskova 
č.p.844, zrušil jednu prodejnu na náměstí z důvodu vysokého nájmu. Nyní je 
v č.p.3 Náš Špajz Arnošta z Pardubic (potraviny, pečivo). 
 
Z dalších obchodů: Vinný dvůr Úvaly Kollárova č.p.733; Centrum levného ná-
kupu - Smetanova č.p. 69, smíšené zboží; Potraviny-Ovoce-Zelenina Smeta-
nova č.p.753; Potraviny Husova č.p.753; CHIP'S MARKET – potraviny Husova 
č.p.29. 
Na Pražské je ještě řada obchodů a provozoven: nad zdravotnickým zaříze-
ním je opravna a výroba obuvi Sylvy Brožíčkové v č.p.527 spolu v domě 
s prodejnou Květiny a dárečky Ivka. Pod parkem na konci Úvaláku je vpravo 
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pod kopcem prodejna Autodíly č.p.524 a naproti Potraviny Hat Pražská 
č.p.817. Než Pražská zaústí do Jiráskovy je na rohu Žižkovy č.p.411 JATKY 
TISMICE, s.r.o. – řeznictví a uzenářství (dříve se říkalo a říká u Rejhonů). V kři-
žující ulici Vojanově je prodejna Italské potraviny a víno v č.p.839. Zpět na 
Pražské je obecní pumpa a u ní v domě U Bucharů v č.p.172 obchod Ovoce 
zelenina a vedle místo nedávno zrušené Pizza sebou se připravuje Second 
hand textil. 
V Jiráskově je také obchod Pejskovice č.p.656 a téměř proti v č.p.986 Vinný 
dvůr Úvaly (eshop).  
Rybářské potřeby Úvaly nám. Arnošta z Pardubic č.p.634 byly ještě nedávno 
a nyní trvale uzavřeno. 
V Havlíčkově ul. č.p.197 je ALBRA spol. s r.o. Knihkupectví velkoobchod 
učebnic (patří spíš mezi firmy). 
 

Restaurace a „kavárny“, stravování na stojáka 
Vezmeme-li je v úvahu od vjezdu do města od Prahy, tak první je vietnamská 
jídelna (č.p.2285) při OC Pražská, kde je i WC. Na Pražské při vjezdu do Havlíč-
kovy ulice je na rohu již dlouho restaurační podnik s ubytováním, nyní zvaný 
Kvapil. Cafe & Bistro (č.p.162), podávají obědy a večeře, i polední menu. 
Dříve podnik znám jako u Kvapilů či Žluťásek (podle barvy domu, který vý-
razně vyčnívá ze zeleně na Pražské. V souběžné ulici 28.října je vchod do Cuk-
rárny Pod Kaštany Vojanova č.p.320. 
Jízdou po hlavní Pražské ulici dojedeme do Husovy ulice, kde na dřívějším 
místě „baru“ Bamani, kde bylo  přes den  místo pro děti, je nový Esperanza 
Tapas Bar (č.p.77). Zde můžete dostat i snídani a slouží setkávání, posezení a 
občerstvení. Pořádá i různé hudební a burzovní produkce. Dále v ulici vlevo, 
o pár domů níže, je Orange Club – bar a herna, která bude fungovat jen do 
konce roku. Lze očekávat, že se využije opět na nějaký podnik služeb.  Najíst 
se lze na „stojáka“ a jídlo sebou v baru Istanbul Kebab (č.p.83). Při příchodu 
do horní části náměstí opět vlevo je nová pizzerie Point (čp.3) s rozvozem 
(tak na Pražské byla uzavřena). Stále na levé části náměstí Arnošta z Pardubic 
je cukrárna – říká se jí u Kotlabů (čp.771) podle majitelů, kde mají dobré 
české dorty a chlebíčky, ale nebojí se i novot. Začínají i se Zásilkovnou. Pár 
domů pod ní je Hospoda na dobrým místě (čp.6) – s dobrou českou kuchyní. 
Také ale experimentují s různými způsoby úpravy mas, ale mají i české kynuté 
knedlíky s ovocem a tvarohem. Starají se skoro pravidelně o hudební pro-
dukci uvnitř nebo na zahrádce ve dvoře a pořádají pravidelné akce – viz kul-
tura – Úvalský kotlík apod. Přibrali si i bývalou cukrárnu a udělali z ní Bistro 
(čp.6), které funguje od 9h a má snídaňový a zákuskový, kávový program 
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s možnosti posezení na zahrádce uvnitř a venku. Naproti v dolní části ná-
městí, kde stávala socha Jana Nepomuckého, bývala pumpa a kdysi i obecní 
váha, je malé podium na posezení a jídlo venku a patří k jiné pizzerii (dříve 
Trincea), která změnila majitele a trochu sortiment a nazývá se nyní Pasta 58 
(čp.58). Prošla malým vývojem, co se týká sortimentu jídel, trochu se přizpů-
sobila českým chutím. 
Pokračujeme-li z náměstí k Centru volnočasových aktivit CVA Riegerova 
čp.65, pojmenovaném jednoduše „Pětašedesátka“ – zkráceně „65“ a zah-
neme-li Dvořákovou pod viaduktem dál, přijdeme k pivovaru Libertas 
(č.p.2200) Jídlo se podává jen při určitých nárazových akcích, při propagaci 
něčeho. Poskytují zázemí také šachovému klubu. 
Dál k Penny, kde se lze a stojáka najíst jednoduchým teplým jídle či zákusky 
v oddělení masa, musíme přejít křižovatku na světlech a dostaneme se na 
rohu Ruské na Slovanech k asijskému pohostinství PHO Úvaly (č.p.337) s pěk-
ným klidným  vzdušným prostředím a dobrou kuchyní. 
Když se vrátíme do středu města, tak proti nádraží je provozovna výroby 
Suschi (28.října č.p.242) s rozvážkou i posezením a proti v budově nádraží se 
lze najíst na stojáka v pekařství Hello. Od nádraží na západ do Klánovické nás 
dovede cesta k Hospůdce na hřišti (Klánovická č.p.1629), kde se konají 
kromě hudebních produkcí i různé Valné hromady spolků a kde si vaří obědy 
a večeře. Ve vedlejší ulici je osvěžovna tenisového klubu (Guth-Jarkovského 
č.p.698). U Václava – pivní výčep Sukova 1028, nabízí snad i jídlo sebou a 
funguje jako večerka. 

Služby a firmy 
Zmapuji v kronice v roce 2024. 
 
14. Obyvatelstvo 
Počet obyvatel ve městě byl k 31.12.2023  - 7.504 
Počet obyvatel  ČR přihlášených zde k trvalému pobytu 7.029 
K trvalému a přechodnému pobytu je v Úvalech přihlášeno 475 cizinců  
 
V roce 2023 se k trvalému pobytu  přihlásilo 198 občanů ČR a odhlásilo se 
166 občanů ČR. Na domy bylo přiděleno 30 čísel popisných. 
 
! důležité! Níže zmíněná jména nesmí být zneužita v rámci ochrany osob-
ních údajů – GDPR, v kronice jsou umístěna pro budoucí generace a bada-
tele, při kopii těchto stran musí být jména zneviditelněna. Týká se to i při 
uveřejnění kroniky na webových stránkách města. 
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Přehled narozených dětí v roce 2023 
 
V roce 2023 se v Úvalech narodilo 66 dětí z toho chlapci 41, děvčata 25 
Prvním občánkem Úval v roce 2023  - Tony Pálek 
Leden – 5 Tony Pálek, Nikola Ženíšková, Rudolf Herman, Viktorie Vršková, 
Anna Šindelářová  
Únor – 6 dětí: Lukas Krones, Berta Kratochvílová, Samuel Rafaj, Adam Krato-
chvíl, Jaroslav Šafránek, Adam Polehla 
Březen – 9: Jan Šťastný, Alfréd Illetško, Matyáš Knápek, Jonáš Lelek, Isabela 
Trnková, Dominik Müller, Veronika Ouředníková, Sebastian Šiler, Jakub Hyll 
Duben – 9: Kristýna Nováková, Vít Matoušek, Valentýna Synáková, Filip Ča-
pek, Sebastien Hamerle, Adéla Krulichová, Daniel Grygar, Meda Šeliga, Jonáš 
Vála,  
Květen – 4: Matias Zboroň, Theodor Zenger, Eva Šupíková, Adam Čevela  
Červen – 2: Mikuláš Kukučka, Antonín Vacek  
Červenec–5: Meda Veselá, Antonín Brixi, Albert Hamerle, Tomáš Kořistka, 
Eliška Králová  
Srpen – 6: Theodor Horník, Patricie Sevaldová, Damián Kaiser, Jiří Vicherek, 
Anežka Debnarová, Teodor Adam  
Září – 2: Vincent Grüner, Michael Liebelt  
Říjen – 4: Matyáš Černý, Lotta Špalková, Tobiáš Tomášek, Jindřiška Michalí-
ková  
Listopad–7: Theodor Hlávka, Matyáš Mužík, Meda Čadková, Kamila Kolou-
chová, Stella Kůrová, Dominika Nouzovská, Lukáš Semrád   
Prosinec – 7: Rozálie Hrdinová, Dominika Brodská, Leontina Brožová, Filip Ba-
gin, Augustina Marie Klang, Tomáš Bielik, Marek Včala  
 
Vítání občánků 
Již tradičně provádí městský úřad vítání malých občánků mezi občany města 
Úvaly. V roce 2023 se uskutečnilo tři krát a bylo přivítáno 47 dětí, které do-
staly na památku zlatý přívěsek, pamětní list a maminky malou kytičku. 
11.04.2023 
Alice Kollárová, Karel Říha, Jonatan Kalousek, Adriana Svobodová, Tara Lavič-
ková, Eliška Rytinová, Miroslav Hýbl, Jáchym Kadlčík, Jonáš Klempíř, Lilien 
Marie Stemberg, Šimon Hatlák, Jakub Neugebauer, Tomáš Svoboda, Anna 
Hovorková, Gabriela Hercíková, Barbora Vavřinová, Ameya Skye Hártlová, Ja-
cob Toth, Valerie Toulová, Filip Štěpán.                   
06.06.2023 
Oldřich Kohout, Julie Krajíčková, Richard Chocholouš, Eleonora Havrdová, 
Viktorie Hermanns, Tony Pálek, Vivienne Ryvolová, Nikola Ženíšková, Rudolf 



138 
 
 

Kronikářský záznam 2023 
 

Herman, Viktorie Vršková, Anna Šindelářová, Lukas Krones, Berta Kratochví-
lová, Alfréd Illetško, Matyáš Knápek, Isabela Trnková. 
12.10.2023 
Viktorie Nováková, Filip Čapek, Sebastien Hamerle, Daniel Grygar, Meda Še-
liga, Theodor Zenger, Adam Čevela, Mikuláš Kukučka, Antonín Brixi, Albert 
Hamouz, Eliška Králová .    
 
Uzavření manželství 
V roce 2023 bylo v matričním obvodě Úvaly (Úvaly, Jirny, Šestajovice, Ho-
roušany, Dobročovice) uzavřeno celkem 24 sňatků 
Valerij Vladimirovič Kähm a Petra Šekapoulová   06.06.2023 Horoušany 
Pavel Martin a Klára Freundová 01.09.2023 Šestajovice 
Karel Kaiser a Žaneta Joo 17.01.2023  Jirny  - církevní 
Otomar Tříška a Denisa Lišková  23.02.2023  Jirny – církevní 
Petr Minichbauer a Jiřina Hadincová  19.08.2023 Jirny 
Jakub Kolařík a Nikola Černá 14.02.2023  Úvaly – církevní 
Jan Lisec a Lucie Rohlíková 28.04.2023 Úvaly 
Tomáš Langer a Petra Neradová 01.05.2023  Úvaly - církevní 
Pavel Černý a Eliška Prázdná 05.05.2023 Úvaly 
Pavel Demo a Barbora Šupová 05.05.2023 Úvaly 
Josef Vosecký a Šárka Macášková 02.06.2023 Úvaly 
Tadeáš Langer a Nikola Toupalová 10.06.2023 Úvaly 
Jakub Turek a Kristýna Vítková 12.06.2023 Úvaly 
Martin Vokolek a Tereza Ernestová 16.06.2023 Úvaly 
Petr Reif a Michaela Brožová 17.06.2023 Úvaly 
Petr Jouza a Barbora Svobodová 11.07.2023 Úvaly 
Václav Gerža a Barbora Nová 01.09.2023 Úvaly 
Michal Grubl a Michala Hozáková 01.09.2023 Úvaly 
Lukáš Šedivý a Alena Řápková 16.09.2023 Úvaly 
Jaroslav Manhart a Daniela Vejvodová 23.09.2023 Úvaly 
Jiří Veleta a Kamila Kupková 29.09.2023 Úvaly 
Ondřej Balvín a Jana Lauermannová 30.09.2023 Úvaly 
Duc Hung Nguyen a Hong Nhung Nguyenová 20.10.2023 Úvaly 
Meňšych Volodymyr Jurijovyč  -  Josypenko Marjana Mykolajivna    
09.11.2023 Úvaly 
 
Významná životní jubilea – občané 85 let a starší 
Celkem  144 občanů, z toho muži 55, ženy 89 
 
Nejstarší občan Úval – pan Josef Pánek - 101 let 
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85 let – muži 9,  ženy 11,  celkem  20 
Oldřich Benák, Vlasta Bedrnová, Bohumil Krista, Hana Stříbrská, Milan Koblí-
žek, Miluše Stachová, Milena Pánková, Hana Svinková, Miroslav Baňka, Mi-
lada Vondrušková, Roman Brabenec, Oldřich Svatoš, Zdeněk Chocholouš, Jar-
mila Žebrová, Václav Sokol, Věra Boková, Jaroslava Beránková, Josef Žatecký, 
Blanka Kvapilová, Marie Skřivánková 
 
86 let – muži 6, ženy 14, celkem 20 
Jiří Jumar, Milan Štafl, Růžena Zemková, Marie Holíková, Marta Tuchyňová, 
Eva Boubínová, Alena Váchalová, Eva Felixová, Zdenka Nováková, Miroslav 
Štěrba, Věnka Nevěřilová, Eva Musilová, Miroslava Stejskalová, Eva Lacinová, 
Miroslav Šindelář, Rudolf Slavík, Jaroslava Frühaufová, Jaroslava Némethová, 
Václav Oliva, Zdeňka Krčmářová 
 
87 let – muži 10, ženy 12, celkem 22 
Marie Fischerová, Paulina Křivánková, Josef Volše, Jaroslav Babčan, Jiří An-
toš, Dagmar Formanová, Jiří Závorka, Věra Zbytovská, Štefan Rosca, Otta 
Smrkovský, Miroslav Oubrecht, Věra Dolejší, Jiřina Pavlíčková, Eva Kohout-
ková, Danuše Štrosová, Renata Němcová, Josef Žebro, Anna Šámalová, Eva 
Čermáková, Miloslav Breda, Ivona Černá, Jiří Vinopal  
 
88 let – muži 5, ženy 6, celkem 11 
Vilém Pergner, Milada Pivoňková, Jiří Krčmář, Zdeněk Holler, Ladislav Kövári, 
Marie Kadeřábková, Zdeňka Hladíková, Ladislav Dráb, Irena Hamouzová, Iva 
Haužvicová, Zdenka Sušírová 
 
89 let – muži 5, ženy 7, celkem 12 
Luboš Kohoutek, Vlasta Němcová, Jaroslava Skorkovská, Zdeňka Edrová, Ju-
raj Németh, Marie Ivanšíková, Jiřina Mootzová, Gertruda Bachurová, Karel 
Bílý, Jiří Voňavka, Stanislav Miláček, Alena Jarošová 
 
90 let – muži 2, ženy 4, celkem 6 
Jaroslava Fišerová, Jana Navrátilová, Bohumil Jirků,  Otakar Poživil, Věra Se-
mrádová, Miloslava Martínková 
 
91 let – muži 8, ženy 8, celkem 16 
Marie Braunerová, Ctislav Lindner, František Ivančík, Alena Mrázková, Evžen 
Tykač, Jiřina Roučková, Václav Moravec, Miroslav Masák, Jaroslava Měs-
tecká, Jiří Krulich, Marta Štíchová, Věra Venturová, Marta Králová,  Miloslava 
Skrbková, Ladislav Benda, Vladimír Sušír 
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92 let – muži 2, ženy 9, celkem 11 
Jiří Loskot, Věra Zbejvalová, Antonín Jágr, Marie Neugebauerová, Marie Hla-
váčková, Irena Vostrovská, Jarmila Kašparová, Jitka Malinová, Hedvika Soko-
lová, Irena Konečná, Zdeňka Lajtnerová 
 
93 let –muži 1, ženy 5,  celkem 6 
Vladimír Hoblík, Zdeňka Čadová, Zlatuška Hrdličková, Věra Jandusová, Jiřina 
Cmíralová, Růžena Kolaříková 
 
94 let –muži 1, ženy 4,  celkem 5 
Miroslav Martínek, Ilsa Nováčková, Marie Klicperová, Eva Hlaváčková,  Lud-
mila Urbanová 
 
95 let –muži 2, ženy 4,  celkem 6 
Božena Balvínová, Květoslava Vlčková, Zdeňka Jeřábková, Miroslav Lášek, La-
dislav Hrdlička, Zdeňka Pokorná 
 
96 let –muži 1, ženy 0,  celkem 1 
Emanuel Jankovský 
 
97 let –muži 1, ženy 0,  celkem 1 
Jaroslav Horálek 
 
98 let –muži 1, ženy 1,  celkem 2 
Zdenka Klimešová, Miloslav Musil 
 
99 let –muži 0, ženy 2, celkem 2 
Sidonia Hakenová, Zdeňka Michálková 
 
100 let –muži 0, ženy 2,  celkem 2 
Marie Karhanová, Milada Pavlíková 
 
101 let –muži 1, ženy 0,  celkem 1 
Josef Pánek 
 
Přehled zemřelých v roce 2023 
 
Celkem  58 občanů, z toho muži 28, ženy 30 
Leden –  4 Marie Potěšilová, Jiří Havlík, Ladislav Snětina, Iveta Soukupová 
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Únor  –   3 Josef Limax, Marie Křížová, Luboš Kohoutek 
Březen – 6 Petr Kubát, Blanka Malá, Zdenka Kašparová, Vlastimila Valen-
tová, Kamila Boubínová, Věra Šnoblová  
Duben –  2 Jan Votava, Miroslav Balek  
Květen – 5 Marie Kadeřábková, Libuše Šnyrchová, Milan Businský, Miro-
slava Horáková, Zdeňka Edrová  
Červen – 6 Pavel Novák, Blanka Venturová, Anna Malinová, Norbert Novák, 
Věnceslava Gregorová, Milan Kalousek  
Červenec – 7  Zdeněk Holler, Pavel Pavelec, Jiří Halík, Jaroslav Brych, Juraj 
Németh, Věra Paulová, Marie Karhanová  
Srpen  –  2 Miluše Stachová, Jiří Zeman  
Září   –   9   Vladimír Hoblík, Eva Bubáková, Vladimír Hrdlička, Hana Svobo-
dová, Zdenka Klimešová, Marie Ivanšíková, Zdeňka Hoblíková, František Prů-
žek, Zdeňka Pokorná 
Říjen   –  4 Ivan Kišš, Jan Karlin, František Ivanšík, Ivana Hůlková 
Listopad – 7 Petr Fischer, Zdeněk Navrátil, Karel Klíč, Zdeňka Jeřábková, Ev-
žen Tykač, Emanuel Jankovský, Helena Černá 
Prosinec– 3 Jitka Literová, Věra Jandusová, Hana Svinková 
 
15. Policie ČR, bezpečnost 
 

Policie České republiky – KŘP Středočeského kraje 
OOP Úval-Obvodní oddělení policie  
Riegerova čp.897 250 82 Úvaly 
e-mail: pov.oo.uvaly@pcr.cz 
vedoucí: npor. Mgr. Jiří Navrátil 
Územní působnost: 
Úvaly, Dobročovice, Horoušany, Horoušánky, Jirny, Květnice, Nové Jirny, 
Sibřina, Sluštice, Stupice, Šestajovice, Škvorec, Třebohostice, Zlatá 
 
16. Různé 
 
Osobnosti 
Dne 28. 10. 2023 obdržel pan prof. ing. arch. Miroslav Masák, dr. h. c. z ru-
kou prezidenta republiky u příležitosti 105. výročí vzniku samostatného 
Československa ve Vladislavském sále Pražského hradu Medaili Za zásluhy 
1. stupně v oblasti kultury. Toto vyznamenání si právem zaslouží za svou ce-
loživotní práci a osobní postoje. Je významnou osobností české architektury, 
podílel se na utváření a posilování české státnosti, a to nejen skrze spolupráci 
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s Václavem Havlem. Jsme hrdi na to, že město Úvaly má mezi svými občany 
takto významného rodáka. Vážíme si jeho ochoty s městem vždy spolupraco-
vat. Dne 7. 11. 2023 vedení města osobně panu Masákovi poblahopřálo. 
Medailonek osobnosti – Miroslav Masák Abychom si mohli stále připomínat 
pana profesora ing. arch. Miroslava Masáka, dr. h. c., i čestného občana 
města, držitele Plakety města, otevřme „stříbrný přívěsek“ a uvidíme čilého, 
usměvavého, skromného a hluboce moudrého člověka, který se loni dožil po-
žehnaných 90 let, kterého nadále v Úvalech potkáváme téměř denně, spě-
chajícího po náměstí na vlak. Narodil se 23. 5.1932 v Úvalech a další jeho 
naplněný život byl připomínán mnohokrát v Životě Úval, Paměti města Úvaly, 
a nakonec i Paměti národa. Naposledy ve výročí 90. narozenin každý občan 
města najde rozhovor v Životě Úval, odkud lze citovat… „My jsme čas trávili 
mezi skauty a sokoly. To mě výrazně poznamenalo. Napsal jsem už několi-
krát, že biblické nepřidáš se k většině, páchá-li zlo, bylo pro bratry junáky i 
sokoly svaté. Mnohým z nás to vydrželo celý život.“ 
 
Krupkovi 
„Skutečnost, že v Úvalech v dílně manželů Krupkových vznikají úžasné věci, 
je dávno známá, ale dovolte mi provést vás jejich úchvatnou expozicí, kterou 
můžete zhlédnout v Národním muzeu v Praze do 23. dubna 2023. Lubomír a 
Miroslava Krupkovi svůj originální pohled na svět promítají do kreativně 
ztvárněných knižních vazeb. Jejich realizace vede přes vlastní ručně vyrobený 
papír, ruční sazbu až po závěrečnou nápaditou vazbu, která odráží úžasný ná-
pad s filozofickou myšlenkou. Do světa dřevěných kouzelných písmen nás za-
vede kniha Manifest životních pocitů a tvůrčích hledání Davida Dé Jennifer 
Bertoni. Vazba působí až surrealisticky a ve mně účelně provokuje pocit ži-
votního chaosu, ale také snahu o řád. Popocházím dál, kde na mě přátelsky 
mrkne kniha Jáma a kyvadlo. Neotřele vytvořený nápis autora knihy vytváří 
neskutečnou atmosféru. Originalitu dílu dodává ručně čerpaný papír s otisky 
rezavých plechů. Symbol rzi má neuvěřitelné umělecké kouzlo. Lubomír a Mi-
roslava Krupkovi to s knihami naprosto umí, hýří neskutečnými nápady. 
Dokážou vtisknout vazbám myšlenkový rozměr, který je neotřelý. Z jejich 
prací je znatelný lidský um a neuvěřitelná energie, kterou do svých děl vklá-
dají“… nejen takto poeticky píše v ŽÚ 3/2023 V. Procházka. 
 
Zajímavosti 
Významná událost pro město - prof.Ing.arch. Miroslav Masák, dr.h.c., 15.6. v 
18.55 h v reprízovaném 15 minutovém dokumentu Vzkaz Miroslava Masáka 
pohovořil o své práci a architektuře a zakončil slovy „ztišme se a neškoďme“. 
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Volné přílohy  
Jsou umístěné v obálce s názvem příloha kroniky 2023. 
Tištěné výroční zprávy organizací a spolků, v textu zmíněné přílohy, DVD s fo-
tografiemi akcí z roku 2019 a seznamy jejich obsahu. DVD jsou jednotlivě 
popsány a uloženy podle signatur v obalech v krabici tomu určené s označení 
DVD – signatury xy až z. Digitálně zpracované volné přílohy jsou uloženy i 
samostatném cloudu a na externím velkokapacitním disku. 
Napsali o nás 
Seznam a plné texty článků a informací z médií týkající se Úval. 
Výroční zpráva ZŠ 
Plné znění zprávy, která má přes 50 stran je vhodné umístit do tištěné volné 
přílohy, která bude dostupnější badatelům než zpráva uložená v samotné zá-
kladní škole. 
Výroční práva TSMÚ 
Prameny 
Pro zpracování kroniky byl použit „deník kroniky 2022“ zapisovaný kronikář-
kou, citace informací webových a facebookových stránek města, internetové 
stránky www.uvaly.cz, stránky spolků, wikipedie, databáze MediaSearch, 
zprávy podané úvalskými organizacemi a spolky v rámci povinnosti spolupra-
covat s kronikou a v neposlední řadě celý ročník měsíčníku Život Úval. Novin-
kou při zpracování událostí ve městě jsou pomůckou i facebookové stránky 
skupin  - Úvaly Slovany, Úvaly a okolí ad. 
 
Zkratky 
Některé zkratky jsou vysvětleny přímo u jejich užití, pokud se již nevyskytují 
dále v textu. 
BD – bytový dům 
CA – cestovní agentura 
CVA – Centrum volnočasových aktivit 
ČRS – Český rybářský svaz 
FV – finanční výbor 
IROP – Integrovaný regionální operační program 
KD MM – Kulturní dům Marie Majerové 
KV – kontrolní výbor 
MěÚ – městský úřad 
MDDM – Městský dům dětí a mládeže 
MPSV – Ministerstvo práce a sociálních věcí 
OC – obchodní centrum 
OID – Odbor investic a dopravy 
OŽPÚR – Odbor životního prostředí a územního rozvoje 

http://www.uvaly.cz/
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p.o. – příspěvková organizace 
RM -  Rada Města 
RMZ – Rada městského zastupitelstva 
SFDI – Státní fond dopravní infrastruktury 
SOkA – Státní okresní archiv 
SÚ – stavební úřad 
ŠVP – školní vzdělávací program 
VZZM – veřejné zasedání zastupitelstva města 
WF JKA – World Federation Japan Karate Association 
z.s. – zapsaný spolek 
ZK – Zachraňme koupaliště 
ZM – zastupitelstvo města 
ZŠ – Základní škola 
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1. Úvod 

Životopis kronikářky netřeba znovu uvádět, pokud výkon funkce trvá (v roce 

2021 je v úvodu kroniky) a nedošlo k žádné změně. 
 

Obecní kronika dříve a dnes: jak moderní doba proměňuje tradiční profesi 
Vydáno: 2021-11-10 (All day) v rubrice: Veřejné knihovny. Autoři: David Va-
lůšek, Kateřina Janošková: 
„V rámci setkání starostů obcí a knihovníků okresů Zlín a Vsetín byly panem 
Mgr. Davidem Valůškem, ředitelem Státního okresního archivu Zlín, prezento-
vány zajímavé informace ohledně obecních kronik. Představil obecní kroniky 
dříve a dnes a přiblížil, jak moderní doba proměňuje tradiční profesi. V násle-
dující reportáži z jeho vystoupení Vám přiblížíme zajímavé detaily ohledně kro-
nikářské práce, které zaslouží pozornost už jen proto, že zejména v malých 
obcích bývá knihovník a kronikář často jedna a tatáž osoba.“ 

Archivace kronik 

Je dáno zákonem, že do sítě státních archívů (okresních, oblastních a národ-
ního) putují dokumenty všech veřejných institucí, tedy těch, které mají jakýkoli 
podíl na výkonu státní správy či samosprávy. Do jejich péče spadají tedy i 
všechny obce. Všechny dokumenty z těchto institucí podléhají skartačnímu ří-
zení, přičemž je důležité si uvědomit, že skartace se nerovná likvidaci. Skar-
tační řízení je důležitý bod v životě každého dokumentu, který vznikl z úřední 
potřeby. V tuto chvíli se rozhoduje, které dokumenty budou zlikvidovány a 
které budou převzaty do sítě státních archívů a stanou se z nich tedy archivá-
lie. Mezi takto přijímané dokumenty patří i kroniky. Putují do archivů z obcí, 
škol, ale také z dalších institucí, které si kroniky vedou. 

Obecním úřadům od malých vesnic až po statutární města vznikla povinnost 
vést kroniku po vzniku Československé republiky zákonem č. 80/1920. Jedná 
se o jeden z nejkratších a nejstručnějších zákonů a obdobně stručný je i dnes 
platný zákon o kronikách obcí č.132/2006. Ze zákona mimo jiné vyplývá, že 
obce mají povinnost po deseti letech od uzavření svazku odevzdat kroniku do 
archivu. Školám vznikla povinnost vést kroniku již v 70. letech 19. století. Od 
roku 1870 stanovil školní a vyučovací řád povinnost školám zaznamenávat sta-
novené údaje, které byly kontrolovány školní inspekcí. Záleželo pak na učite-
lích, zda kromě dění ve škole sledovali také další události hodné zaznamenání 
v dané obci. V každém případě sahají informačně obvykle mnohem hlouběji 
než později zakládané obecní kroniky. 
Dalším zdrojem archiválií jsou kroniky institucí, které nemají povinnost vést 
kroniku stanovenou ze zákona. Jedná se především o kroniky farní a spolkové. 
Ty se do archivu dostávají zpravidla formou daru nebo na základě smlouvy o 
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úschově. V druhém případě si archiv a daná instituce ve smlouvě přesně sta-
noví podmínky možností studia, které se mohou lišit od přístupu k jiným archi-
váliím uloženým v archivu. Jelikož spolky ani církve neukládají dokumenty v 
archivech povinně, liší se jejich umístění případ od případu. Takže celá řada 
kronik je uschována přímo na farách nebo ve spolkových místnostech či u 
představitelů daných spolků. 
Co je vlastně kronika? 

Jedná se o velmi oblíbený zdroj informací pro historiky laiky i pro historiky od-

borníky. Musí se s ní ale zacházet velmi opatrně. Liší se od klasického úředního 
dokumentu, který nese jasná, nezpochybnitelná data (jako např. rozhodnutí, 
usnesení, které vzniklo hlasováním atp.). Naproti tomu kronika nese záznam 
událostí zpracovaný subjektivním pohledem kronikáře. Často je psaná zají-
mavě, obsahuje množství detailů, ale neměli bychom všemu automaticky sto-
procentně věřit. Nejčastějším neduhem obecních kronik zakládaných po vy-
dání zákona ve 20. letech 20. století je snaha kronikářů zmapovat historické 
události od počátku vzniku obce. Z kronikáře se pak stává tak trochu amatér-
ský historik, a ne vždy se daří zachytit historii kvalitním způsobem a dobře ji 
interpretovat. Kronikář se vyčerpá na záznamech z předešlých let a nemá ka-
pacitu věnovat se aktuálnímu roku, pro který by měl zápisy pořizovat. 
Možnost studia kronik je dvojí. Jednak mohou studující navštívit badatelnu, 
kde je originál uložený k prezenčnímu studiu, další možností je studium digita-
lizovaných kronik. Zde je třeba rozlišovat, zda je možné dokument zpřístupnit 
nebo zveřejnit. Archivy zpřístupňují velkou řadu dokumentů, ale mnohem 
menší skupinu zveřejňují, a to včetně kronik. Zpřístupnění dokumentu zna-
mená přístup pouze v badatelně u vyhrazeného PC. Pokud zveřejňují, zna-
mená to, že zpřístupňují archiválie online, a to je již mnohem složitější s ohle-
dem na nutnou ochranu osobních údajů a mnohdy také autorských práv. 
Digitalizované kroniky a ochrana osobních údajů: 

Výhodou při vystavování digitalizovaných dokumentů je, že se nemusíme obá-
vat jejich znehodnocení. Zveřejňování digitalizovaných archiválií ale přináší 
problém s ochranou osobních údajů. Pro tento případ se řídíme následujícími 
dokumenty: 

• Obecné nařízení o ochraně osobních údajů (GDPR) – Evropské nařízení 
z r. 2016 

• Zákon č. 110/2019 Sb. o zpracování osobních údajů 

• Zákon č. 132/2006 Sb. o kronikách obcí 
Zásadní jsou dvě publikovaná stanoviska: 
1. Ministerstvo vnitra České republiky „Pokud jde o zveřejnění kroniky na 
internetových stránkách obce, je nutné zdůraznit, že zákon obci zveřejňování 
kroniky na internetu neukládá. Na zpracování osobních údajů v kronice jejich 
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zveřejněním na internetu tedy nelze použít důvod plnění právní povinnosti 
podle čl. 6 odst. 1 písm. c) obecného nařízení. Zveřejnění by bylo možné pova-
žovat za zpracování prováděné ve veřejném zájmu nebo pro účely oprávně-
ných zájmů obce (prezentace obce navenek), zásada přiměřenosti zde však 
bude velet k anonymizování osobních údajů. V případě zveřejňování obecních 
kronik na internetu v zásadě nemusejí být anonymizována toliko jména 
osob, která jsou přiměřeně použita jako jména účastníků pamětihodných 
událostí obce a netýkají se soukromého života těchto osob.“ 

2. Úřad pro ochranu osobních údajů „Zákon o kronikách obcí umožňuje 
vedení kroniky v elektronické podobě, nepředpokládá však její zveřejňování 
na webových stránkách obce. Podmínky pro zpřístupňování kroniky stanoví 
§4. Do kroniky může každý nahlédnout ve vymezené době na obecním úřadě. 
Pokud je nahlížení umožněno do kroniky ručně psané nebo do kroniky v po-

době tištěné vázané papírové s číslovanými listy, děje se tak pod dohledem 
kronikáře. To v praxi znamená, že pokud bylo nutné získat souhlas subjektů 
údajů ke zpracování osobních údajů občanů v kronice obce, byl by nutný jejich 
souhlas i ke zpřístupňování osobních údajů pořizováním výpisů, opisů nebo 
kopií takového soupisu nebo k jeho zveřejňování jako zákonem nestanovené 
součásti kroniky na webových stránkách.“ 

Možná řešení, aby byla dodržena při zveřejňování ochrana osobních údajů, 
jsou: 

• anonymizace osobních údajů, tj. přepis kroniky bez osobních údajů (ob-
dobně jako u zápisů zastupitelstva obce), můžeme používat zkratky nebo 
jména vypustit úplně. Dle stanoviska Ministerstva vnitra jsou přípustná v pře-
psaných kronikách do elektronické podoby jména zkrácená, 
• digitalizovanou kroniku nezveřejňovat, ale pouze zpřístupnit například 
na vyhrazeném PC v knihovně nebo na obecním úřadě, 
• zveřejnění pouze starších svazků kronik, kde již nejsou osobní údaje žijí-
cích osob. 
Digitalizují-li si kroniku obce a dají k ní neomezeně přístup prostřednictvím 
webových stránek obce, je to v rozporu s GDPR. 
 

Pomoc státních archiv kronikářům při vedení kronik 

Poskytují metodickou pomoc zveřejňováním různých materiálů na webu pří-
slušného archivu (příručky, prezentace), ale i individuálními konzultacemi 
přímo v archivu, kde si je možno také prohlédnout kroniky vedené v příslušné 
obci i další, řekněme vzorové kroniky. Řada archivů pořádá pro místní kroni-
káře odborné semináře na nejrůznější aktuální témata. Komunikace s archi-
vem je důležitá ve chvíli, kdy nastupuje v obci nový kronikář, kterému jsou ar-
chivy schopny pomoci v začátcích.  
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Situace ve společnosti 
Na začátku roku 2024 (pozn.:tedy po znalostech roku 2023) česká veřejnost 
nejlépe hodnotila práci obecních nebo městských úřadů a práci prezidenta, 
jehož hodnocení je navíc výrazně lepší než vloni. „V případě prezidenta sa-
mozřejmě změna souvisí se změnou v prezidentském úřadu, Miloš Zeman na 
konci svého funkčního období byl vnímán silně kriticky. Hodnocení Petra 
Pavla je sice polarizované, ale stále jasně lepší než u ostatních zkoumaných 
politických aktérů,“ uvádí analytička STEM Jitka Uhrová. U velké části sledo-
vaných oblastí pokračoval trend zhoršování hodnocení, zvláště patrné je to v 
případě hodnocení práce politických aktérů (premiér, vláda, parlament, poli-
tické strany), v nižší míře také u hodnocení možnosti dovolat se práva u 
soudu, vyhlídek do budoucna, sociálních jistot, stavu demokracie a občan-
ských svobod, péče o bezpečnost občanů. 
Nejhůře veřejnost, stejně jako v předchozích letech, hodnotí politickou re-
prezentaci země, ovšem s výjimkou již zmíněné práce prezidenta, u které ne-
gativních hodnocení není tolik jako u ostatních politických aktérů či institucí. 
Nejvíce čtyřek a pětek, známek jasně vyjadřujících nespokojenost, „dostal“ 
od občanů za svou práci premiér (70 %). Dvoutřetinová většina občanů je 
dále nespokojena s činností parlamentu, vlády a s vnitropolitickou situací, 
více než tři pětiny jsou nespokojeny s činností politických stran. Silně nega-
tivně jsou dále vnímány situace mladých rodin, vyhlídky do budoucna nebo 
možnost ovlivňovat veřejné dění. 
Kromě kritického pohledu na politické aktéry a vnitropolitickou situaci jsou v 
posledních letech lidé kritičtější rovněž obecně k úrovni občanských svobod 
a demokracie v naší zemi. Dále se také zhoršuje hodnocení možnosti dovolat 
se práva u soudu. Pohled na justici je po hodnocení práce premiéra a vnitro-
politické situace oblastí, u které se průměrná známka od loňského hodnocení 
nejvíce zhoršila. 
Z klíčových zjištění průzkumu MEDIAN vyplývá, že 90 % respondentů se sho-
duje na tom, že česká společnost je rozdělena a panuje v ní nedůvěra. Vý-
razná většina (80 %) také vidí politiky jako rozdělující faktor a vnímá, že 
společnosti chybí jasná vize. Alarmující je rovněž rostoucí počet psychických 
problémů. S Dnem boje za svobodu a demokracii kontrastuje zjištění, že 
podle 59% lidí se do našich životů vrací cenzura a omezování svobody projevu 
a polovina lidí se občas obává otevřeně vyjádřit své názory. Tři čtvrtiny lidí 
vnímaly riziko omezování svobody v souvislosti s covidem. 
Výzkum přesto naznačuje možná východiska: 77 % lidí by uvítalo celospole-
čenskou diskusi, která by měla za cíl přinést konkrétní řešení pro obnovení 
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důvěry mezi lidmi a spojení rozdělené společnosti - téměř polovina respon-
dentů (47 %) je připravena se zapojit do projektů a činností, které mají za cíl 
zlepšení situace v ČR; dalších 30 % se o tento typ projektů alespoň zajímá. 
Z nejnovějšího průzkumu také vyplývá, že 58 % občanů České republiky 
vnímá ekonomickou situaci a politiku jako hlavní příčiny současné krize ve 
společnosti. Kromě těchto dvou nejčastěji zmiňovaných problémů se na ne-
příznivé situaci podílí dále rozdělená společnost (42 %), dezinformace (40 %) 

a mezinárodní vztahy (36 %). Zdroj internet. 
 

2. Události doma i ve světě 

 

Česko 

Česko 

1. ledna – Bylo ukončeno vysílání televizní stanice ČT3. 
4. ledna – Ve velkochovu v Brodě nad Tichou proběhlo kvůli ptačí chřipce 
vybíjení téměř všech tamních 750 000 nosnic, tedy 15 % všech českých slepic. 
8. ledna – Josef Středula, předseda ČMKOS, se vzdal kandidatury v prezident-
ské volbě. 
13.–14. ledna – V prvním kole prezidentských voleb uspěli Petr Pavel (35,40 
%) a Andrej Babiš (34,99 %). Volby se účastnilo 68,24 % voličů. 
27.–28. ledna – Druhé kolo volby prezidenta České republiky 2023 vyhrál Petr 
Pavel (58,32 %). Volby se zúčastnilo 70,25 % voličů. 
16. února – Novým primátorem Prahy byl zvolen Bohuslav Svoboda. 
8. března – Miloši Zemanovi skončil mandát prezidenta republiky. 
9. března – Petr Pavel složil ústavou předepsaný slib a ujal se funkce prezi-
denta České republiky. 
10. března – Do funkce ministra životního prostředí byl jmenován Petr Hladík. 
20. dubna – Ministr školství Vladimír Balaš oznámil konec na ministerstvu ze 

zdravotních důvodů. 
4. května - Do funkce ministra školství, mládeže a tělovýchovy byl jmenován 
Mikuláš Bek. 
4. června – Vznik nové politické platformy Liberálové. 
29. června – Prezident Petr Pavel jmenoval Marka Výborného novým minis-
trem zemědělství. 
6.–7. července – Na dvoudenní návštěvu České republiky přiletěl ukrajinský 
prezident Volodymyr Zelenskyj. Setkal se s prezidentem Petrem Pavlem, pre-

miérem Petrem Fialou, předsedou senátu Milošem Vystrčilem a předsedkyní 
sněmovny Markétou Pekarovou Adamovou. 
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21. prosince – Masová střelba na Filozofické fakultě Univerzity Karlovy v 
Praze si vyžádala 15 mrtvých včetně 24letého útočníka Davida Kozáka. Dů-
sledky střelby se projevily i v rozdělené české společnosti a na politické 
scéně. Jeden z ministrů vlády byl v době střelby na ministerském vánočním 
večírku a bylo mu následně vyčítáno, že večírek neopustil a nepřijal příslušná 
opatření. Ministr se za to posléze veřejně omluvil a nebyl koaliční stranou 
z funkce odvolán. 
 

Průměrná míra inflace   

Průměrná míra inflace v České republice za rok 2023 činila 10,7 %. Oproti roku 

2022 došlo ke snížení o 4,4 procentního bodu. Celková roční míra inflace tak 

byla třetí nejvyšší od vzniku samostatné České republiky, nejvyšší byla v roce 

1993, kdy činila 20,8 %. Vývoj spotřebitelských cen nejvíce ovlivnil nárůst cen 

bydlení (nájemné, elektřina, vodné, stočné, teplo a teplá voda), alkoholických 

nápojů a tabáku (lihoviny, pivo, víno, tabákové výrobky), stravovacích a uby-

tovacích služeb. Naopak došlo k poklesu cen potravin, nealkoholických nápojů 

nebo pohonných hmot. 

 

Nezaměstnanost v ČR 

Celkově je v EU bez práce 12,6 milionu lidí, z toho 11 milionů v eurozóně. 
Nejvyšší míru nezaměstnanosti vykázalo Španělsko (11,9 %) a Řecko (9,4 %), 
nejnižší naopak Česko (2,4 %), Island (2,8 %) a Polsko (2,8 %). 

 

Redakce Života Úval uveřejnila počátkem roku tento článek: 
„1.1.2023 uplynulo třicet let od okamžiku, kdy se Československo rozpadlo 

na dva samostatné státy. Národy spolu procházely dějinami po většinu 20. 
století a sdílely nejen název a hranice, ale také sportovní a kulturní úspěchy 

a bratrské soužití, zejména na pomyslné hranici mezi národy. Slováci prostě 
byli mezi námi a Češi a Moraváci či Slezané se Slováky. 
26. srpna 1992 podepsali ve vile Tugendhat tehdejší český premiér Václav 
Klaus a slovenský premiér Vladimír Mečiar smlouvu o rozdělení Českosloven-
ska. Od 1. ledna 1993 vznikly na mapě Evropy dva nové státy – Česká repub-
lika a Slovensko. 

Vila Tugendhat byla tehdy ještě vládním objektem. Jednání o rozdělení státu 
probíhala právě zde snad i poněkud symbolicky z toho důvodu, že Brno leží 
zhruba na půli cesty mezi Prahou a Bratislavou.  
Československo zaniklo po 74 letech a 64 dnech od svého založení uplynutím 
31. prosince 1992, kdy zanikla Česká a Slovenská Federativní Republika. 
Česká republika a Slovenská republika se tak 1. ledna 1993 staly jejími ná-
stupnickými státy a samostatnými subjekty mezinárodního práva. 
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Československo již během své historie jednou přestalo de facto existovat, a 

to od 14.–15. března 1939 okupací Čech, Moravy a Slezska nacistickým Ně-
meckem, následně vyhlášením samostatného Slovenského státu až do konce 
2. světové války. Podkarpatskou Rus v té době obsadilo z velké části Maďar-
sko. Po skončení druhé světové války byl československý stát obnoven s pl-
nou právní kontinuitou na první republiku, ovšem již bez Podkarpatské Rusi, 
která byla dohodou vlády ČSR a SSSR odstoupena 29.6.1945 Sovětskému 
svazu. (Informace převzata částečně z wikipedie)“.  
 

Svět 

 

1. ledna - Švédsko se ujalo Předsednictví EU. 
Evropským hlavním městem kultury v roce 2023 jsou maďarský Veszprém, 
rumunský Temešvár a řecký Eleusis. 
Chorvatsko se stalo 20. členským státem eurozóny a 27. částí Schengenského 
prostoru. 

Volným dílem se staly knihy Ivana Olbrachta, Fráni Šrámka, Bedřicha Hroz-
ného aj. 
5. ledna – Ve Vatikánu byl pohřben někdejší papež Benedikt XVI. 
10. ledna – Společnost Microsoft ukončila rozšířenou podporu operačního 
systému Windows 8.1. 
3. února – USA oznámily, že sledují údajné čínské špionážní balóny nad Ame-
rikou, přičemž první balón se vznášel z Yukonu do Jižní Karolíny, než byl ná-
sledující den sestřelen, a druhý se vznášel nad Kolumbií a Brazílií. 
6. února – Turecko a severní Sýrii zasáhlo ničivé zemětřesení o síle 7,8 stupně. 
21. února – Ruský prezident Vladimir Putin oznámil pozastavení účasti na 
nové dohodě START o snížení počtu nasazených strategických zbraní dojed-
nané roku 2010 v Praze. 
5. března – Parlamentní volby v Estonsku vyhrála Reformní strana dosavadní 
premiérky Kaji Kallasové. 

6. března – Vůdkyně běloruské opozice Svjatlana Cichanouská byla in absen-
tia odsouzena k 15 letům odnětí svobody. 
9. března – Při střelbě v náboženském centru v Hamburku zahynulo 8 osob 
včetně pachatele. 
12. března – Proběhl 95. ročník udílení Oscarů, nejlepším filmem se stalo 
Všechno, všude, najednou, za nejlepší herecké výkony byli oceněni Brendan 
Fraser a Michelle Yeoh. 
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17. března – Mezinárodní trestní soud v nizozemském Haagu vydal meziná-
rodní zatykač na ruského prezidenta Vladimira Putina v kauze deportací ukra-
jinských dětí do Ruska. 
27. březen - Maďarský parlament ratifikoval vstup Finska do NATO. 
Novým premiérem Skotska byl zvolen Humza Yousaf. 
30. březen - Turecký parlament ratifikoval vstup Finska do NATO. 
2. dubna – parlamentní volby ve Finsku a Bulharsku, prezidentské volby v 
Černé Hoře. 
4. dubna – Finsko se stalo 31. členem NATO. 
14. dubna - Dle odhadů OSN se nejlidnatější zemí světa stala Indie. 
Evropská kosmická agentura (ESA) vypustila sondu JUICE, která má pátrat po 
životě v Jupiterově soustavě. Datum jejího příletu se předpokládá na rok 
2031. 

25. dubna – Americký prezident Joe Biden oficiálně oznámil kandidaturu v 
amerických prezidentských volbách 2024. 
5. května – Světová zdravotnická organizace vyhlásila ukončení stavu ohro-
žení veřejného zdraví mezinárodního významu kvůli pandemií covidu-19. Ce-

losvětově si pandemie nemoci covid-19 vyžádala téměř 7 milionů obětí. 
„Pandemie covidu-19 ukázala, že síla EU spočívá v její jednotě, a to i v případě 
závažných zdravotních krizí. Díky evropské solidaritě, která se projevila při 
sdílení zdravotnického materiálu, léčbě pacientů v zahraničí, pomoci s repa-
triací občanů a při znovunastartování ekonomiky, jsme dokázali společně 
ochránit zdraví občanů a překonat i tu nejobtížnější fázi pandemie…“ řekla 
v roce 2023 předsedkyně Evropské komise Ursula von der Leyenová k oficiál-
nímu ukončení pandemie covidu-19. 

6. května – Proběhla Korunovace Karla III. a Camilly. 
8.–21. května – Turnaj Blast Paris Major 2023 ve hře Counter-Strike: Global 

Offensive vyhrál tým Vitality. 
14. května – Parlamentní volby v Turecku vyhrála vládnoucí strana prezidenta 
Erdoğana, který zároveň vyhrál první kolo prezidentských voleb. 
15. května – Slovenská prezidentka Zuzana Čaputová jmenovala úřednickou 
vládu Ľudovíta Ódora. 
21. května – Parlamentní volby v Řecku vyhrála strana dosavadního premiéra 
Nová demokracie. 
28. května - Druhé kolo prezidentských voleb v Turecku těsně vyhrál dosa-
vadní prezident Recep Tayyip Erdoğan. 
6. června – Byla protržena Kachovská přehrada na Ukrajině při konfliktu s 
Ruskem. Protržení znamenalo ekologickou katastrofou a problém pro obyva-
tele žijící v širokém okolí. 
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11. června – Předčasné parlamentní volby v Černé Hoře vyhrálo nové hnutí 
Evropa teď. 
18. června – Nehoda ponorky Titan, která se ztratila v mezinárodních vodách 
severního Atlantského oceánu u pobřeží kanadského ostrova Newfoundland, 
během turistické výpravy k vraku Titaniku. 
20. června – Slovenská prezidentka Zuzana Čaputová uvedla, že se nebude 
ucházet o funkci prezidentky pro druhé volební období. 
22. června – Americká pobřežní stráž oznámila, že pětičlenná posádka pohře-
šované ponorky Titan je po smrti. Ponorka s nejvyšší pravděpodobností im-
plodovala. 

23. – 24. června – proběhla tzv. Vzpoura Wagnerovy skupiny jako reakce na 
spory Jevgenije Prigožina a jeho Wagnerovy skupiny s ruskou vládou a armá-
dou 

26. června – Předčasné parlamentní volby v Řecku opět vyhrála strana dosa-
vadního premiéra Nová demokracie. 
21. června – 2. července – 3. Evropské hry 2023 v polském Krakově. 
1. července – Španělsko se ujalo Předsednictví EU. 
20. července – 20. srpna – Mistrovství světa ve fotbale žen v Austrálii a na 
Novém Zélandu, vyhrál tým Španělska. 
23. července – Parlamentní volby ve Španělsku vyhrála Lidová strana. 
26. července – V Nigeru probíhá vojenský převrat, současného prezidenta 
Mohameda Bazouma vojáci zajali. Byl také vyhlášen celostátní zákaz vychá-
zení a byly uzavřeny hranice země. 
1.–6. srpna – Proběhly Světové dny mládeže v portugalském hlavním městě 
Lisabonu. 

9. srpna – V Ekvádoru zemřel při atentátu kandidát na prezidenta Fernando 
Villavicencio. K útoku se přihlásil gang Los Lobos a vyhrožoval i dalšími útoky. 
Země vyhlásila výjimečný stav. 
23. srpna - V Rusku bylo sestřeleno soukromé letadlo Jevgenije Prigožina, 
vůdce Wagnerovy skupiny. Ten společně s dalšími lidmi na palubě, včetně 
Dmitrije Utkina, zahynul. 

Indická sonda Čandraján-3, úspěšně přistála u kráteru Manzinus na Měsíci. 
27. srpna – Prezidentské volby v Zimbabwe vyhrál stávající prezident Emmer-
son Mnangagwa. 

8. září – Maroko zasáhlo silné zemětřesení o síle 6,9 stupně Richterovy škály. 
9. září – V Indii začal summit G20. 
19. září – Ázerbájdžán získal zpět pod kontrolu Náhorní Karabach. Na 120 000 
Arménů odešlo do Arménie. 
30. září – Parlamentní volby na Slovensku vyhrála strana SMER-SD v čele s 
Robertem Ficem. 
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5. října – Ruská raketa zasáhla ukrajinskou obec Hroza a zabila na padesát 
lidí. 
7. října – Útok palestinských teroristů z hnutí Hamás na Izrael. Při útoku bylo 
zabito nejméně 900 Izraelců. 
8. října – Izrael vyhlásil válečný stav a nařídil totální blokádu pásma Gazy. 
9. října – Východní Slovensko zasáhlo zemětřesení o síle 5,1 Richterovy stup-
nice, nejvíce zasažena byla obec Ďapalovce. 
10. října – Společnost Microsoft ukončila rozšířenou podporu operačních sys-
témů Windows Server 2012 a Windows Server 2012 R2. 
11. října – Afghánistán zasáhlo silné zemětřesení o síle 6,3 stupně Richterovy 
stupnice. 

15. října – parlamentní volby v Polsku vyhrála vládnoucí strana Právo a spra-

vedlnost. 

22. října – Parlamentní volby ve Švýcarsku vyhrála Švýcarská lidová strana. 
28. října – Izrael zahájil invazi do Pásma Gazy rozsáhlým pozemním útokem. 
 

Válka na Ukrajině 

V minulém roce se Ukrajincům podařilo dobudovat protiraketový deštník, 
paralyzovat ruskou černomořskou flotilu a zadržet další postup invaze, mimo 
jiné zničením několika tisíců tanků. Jejich vlastní ofenzíva ale skončila v mi-
nových polích. Rok 2023 průlom ve válce na Ukrajině nepřinesl. Shoduje se 
na tom většina analytiků v aktuálních bilančních textech. Nenaplnil se v pod-
statě žádný z optimistických scénářů, které se loni objevovaly v tematických 
prognózách. Zjara se nepodařilo vyprostit z obklíčení Bachmut, jenž padl na 
konci května. V létě se z vojenského hlediska nezměnilo nic podstatného ani 
zničením Kachovské přehrady, ani Prigožinovým pokusem o puč. 
Bez velkých průlomů skončila v posledku i dlouho očekávaná ukrajinská pro-
tiofenzíva zahájená 4. června. Ukrajincům se sice podařilo osvobodit několik 
vesnic na Donbase a v Záporoží, neprorazili ale ani donbaskou frontu, ani 
hlavní linii Surovikinovy soustavy zákopů a minových polí na jihu. Během pod-
zimu zablokovali v USA Trumpovi republikáni další balík pomoci Ukrajině v 
hodnotě 60 milionů dolarů. V rámci EU pak zablokovalo podobně 20 milionů 
eur orbánovské Maďarsko. 
S nástupem prosince ohlásila Ukrajina „přeplánování bojových akcí“ kvůli ne-
dostatku peněz a munice. Krátce po Vánocích pak ohlásilo svůj vlastní průlom 
v donbaské frontě Rusko, když jeho jednotky ovládly soustavu zákopů a opěr-
ných bodů na místě doněckého příměstí Marjinka, dnes zcela zničeného. 
„Válka se táhne přes jednadvacátý měsíc (…) a vojáci jsou přirozeně vyčer-
paní. Navíc vědí, že Rusko má mnohem větší armádu, více zbraní i munice. 
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Na mysl se jim tak derou nepříjemné otázky typu, jak může Ukrajina něco 
takového úplně porazit,“ napsal k podzimní atmosféře na bojištích Max Hun-
der, reportér agentury Reuters. 
Není pravdou, že by se Ukrajincům za rok 2023 nic nepovedlo. Především s 
pomocí západních zařízení vybudovali relativně účinný systém protiletecké a 
protiraketové obrany — dnes zachytává více než 70 procent vyslaných dronů 
a střel. 
Ukrajincům se rovněž podařilo získat britské a francouzské střely s doletem 
několika set kilometrů a během roku vyřadit jednu ponorku a tři další velké 
ruské lodě. Naposledy šlo o Novočerkask, výsadkové plavidlo třídy Ropucha 
zničené 26. prosince. 
Přesto se stále nedaří zabránit ani pokračující destrukci civilních budov a in-
frastruktury v ukrajinských městech, ani desítkám civilních obětí, jež každý 
velký ruský útok zpravidla stojí. Zhusta ostřelovány jsou zejména Charkov, 
Cherson a Oděsa. V posledních dnech naopak Ukrajinci sami podobně útočí 
na ruský Bělgorod. 
„Ve dnech kolem Nového roku raketových útoků přibylo. Zčásti se to očeká-
valo, protože Rusko se podobně chovalo už před rokem a také byly informace 
o hromadění raket na odpalištích. Zčásti ale i tak intenzita útoků překvapila 
(…) Ukrajinský úder na Bělgorod je místními médii rámován jako náležitá re-
akce,“ hlásila k poslednímu dění pro Deutsche Welle Sonia Phalnikarová, 
zpravodajská stanice v Kyjevě. 
Ukrajinská diplomacie a její nejbližší spojenci se snaží dále lobbovat u Ně-
mecka, Francie, Británie a USA, aby dodaly Ukrajině opravdu vše, co slíbily, a 
nad to i sofistikovanější typy střel a raket. Velkým tématem jsou jinak i vni-
troukrajinské mocenské spory, zejména mezi armádním velením a okolím 
prezidenta Zelenského. 
Rusko oficiálně stále opakuje, že cíli jeho kampaně zůstávají neutralita, de-
militarizace a denacifikace Ukrajiny, přitom však soustavně dalekonosnými 
útoky devastuje ukrajinská města. Vyjednávání se v současnosti vedou takřka 
výhradně pouze o výměnách zajatců. 
Počty dosavadních obětí ruské invaze se odhadují asi na tři sta tisíc na ruské 
straně a sto tisíc na ukrajinské. Počet úmrtí civilistů zdokumentovaných po-
zorovací misí OSN překročil v listopadu deset tisíc. Skutečných civilních obětí 
je ale takřka určitě mnohem více. 
Celý článek je převzat ze zpravodajství na  internetu. 
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Uprchlická krize 

Počet žadatelů o azyl v zemích EU se v loňském roce meziročně zvýšil o 18 
procent na 1,14 milionu, což je nejvíce od migrační krize z let 2015 a 2016. 
Oznámila to Agentura Evropské unie pro otázky azylu (EUAA). Nejčastěji azy-
lanti přicházeli ze Sýrie, Afghánistánu či Turecka a mířili do Německa či Fran-
cie. Více než polovina vyřízených žádostí byla loni zamítnuta. Téměř 900 tisíc 
žádostí ke konci roku 2023 čekalo na vyřízení, z toho asi polovina déle než půl 
roku. 

Nejvíce zastoupeni mezi žadateli o azyl v EU jsou podle studie EUAA nadále 
Syřané (181 tisíc žádostí) a Afghánci (114 tisíc). Zatímco loni počet syrských 
žadatelů meziročně stoupl o 38 procent, počet afghánských žadatelů ve srov-
nání s rokem 2022 klesl o 11 procent. Třetí nejpočetnější skupinou mezi ža-
dateli o azyl jsou nově občané Turecka (101 tisíc), kteří loni podali o 82 pro-
cent více žádostí než předloni. 
Počet Palestinců, kteří požádali o azyl, se v důsledku války mezi Izraelem a 
teroristickým hnutím Hamás zvýšil na rekordních téměř 11 600. Zpráva uvádí, 
že je obtížné správně zaznamenat jejich počet, protože většina členských 
zemí EU Palestinu jako stát neuznává. 
Nejvyhledávanější zemí mezi žadateli o azyl bylo podle EUAA loni nadále Ně-
mecko, kde o azyl žádalo 29 procent (334 tisíc) příchozích do EU. Dalšími nej-
častějšími destinacemi migrantů jsou Francie s 15 % (167 tisíc), Španělsko se 
14 % (162 tisíc) a Itálie s 12 % (136 tisíc žádostí o azyl). Česko loni zazname-
nalo třetí nejnižší počet žádostí o azyl na počet obyvatel. 
Na konci roku 2023 přibližně 4,4 milionu uprchlíků z Ukrajiny požívalo do-
časné ochrany v EU, Norsku a Švýcarsku. „Česká republika hostila nejvíce 
příjemců v přepočtu na obyvatele, následovalo Bulharsko, Estonsko, Litva a 
Polsko,“ uvádí EUAA. 
 

Válka v Izraeli 

Válka Izraele s Hamásem je ozbrojený konflikt, který neoficiálně začal ráno 7. 
října 2023 kombinovaným raketovým ostřelováním izraelského území a po-
zemním útokem teroristů Hamásu proti vojenským a civilním cílům v Izraeli 
(včetně masakru na hudebním festivalu v Re'im). Při pozemním útoku mili-
tantů Hamásu ze dne 7. října 2023 bylo na izraelském území zabito 695 civi-
listů, včetně 36 dětí, 373 příslušníků bezpečnostních sil a 71 cizinců. Izraelská 
vláda vyhlásila výjimečný stav. Izraelský předseda vlády Benjamin Netanjahu v 
celostátním projevu po zahájení útoků prohlásil, že Izrael „je ve válce“. Pales-
tinští ozbrojenci, kteří pronikli do Izraele, se dostali do několika kibuců v blíz-
kosti Pásma Gazy a také do města Sderot. Palestinské i izraelské zdroje 
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informovaly o tom, že palestinští ozbrojenci zajali izraelské vojáky a civilisty 
včetně dětí a žen; 137 osob bylo jako rukojmích odvezeno do Pásma Gazy. Od 
začátku útoku byly rovněž hlášeny četné případy násilí vůči palestinským civi-
listům, na které Hamás dle svého tvrzení odpovídal násilím na izraelské straně. 
Izrael na útok odpověděl leteckými útoky proti odpalištím raket, velitelským 
centrům Hamásu, přičemž byly zasaženy i civilní objekty včetně nemocnice 
Šífa, která poskytovala uprchlické útočiště až 50 000 civilistů a podle izrael-
ských tvrzení byla využívána jako základna Hamásu. Válka pokračovala dál 
v roce 2024… 

Při odvetných izraelských útocích v Pásmu Gazy bylo podle OSN do konce 
února 2024 zabito přes 30 000 Palestinců, většina civilistů, včetně minimálně 
14 000 dětí a 9 000 žen a 1,9 milionu obyvatel Gazy muselo opustit své domovy 
a uprchnout na jih území. Podle analýz byla do konce ledna 2024 izraelskými 
nálety a armádou zničena nebo zásadně poškozena polovina budov v Pásmu 
Gazy. Izrael také odpojil palestinskému obyvatelstvu přísun vody, elektrické 
energie a blokoval přísun humanitární pomoci, a to včetně základních léků (viz 
také totální blokáda Pásma Gazy). Nejpozději v březnu začaly OSN a různé 
země varovat před hrozbou hladomoru v Pásmu Gazy. 
Svět se zapojuje do humanitární pomoci v Pásmu Gazy, ale veškeré snahy jsou 
ztěžovány stálými útoky a nerespektováním možných volných průchodů na 
místo určení pro dodávky. Těžká je i práce dobrovolníků. Svět je lehce rozdělen 
na absolutní podporovatele útoků proti Hamásu a na ty, kteří by rádi vyjedná-
váním dosáhli vydání rukojmí a příměří. 
 

Sociální sítě 

Poznámka kronikářky: přebírá velmi podrobnou informaci o médiích právě 
z těchto médií, protože za pár let dojde určitě k obrovské změně vnímání 
světa informací a technologií, že tyto dnešní budou pomalu zapomenuty, a 

proto do kroniky událostí ve světě, které se týkají každého z nás, je třeba je 
zachytit se všemi detaily jejich existence. 
Můžeme rozlišovat – sociální média a sociální sítě. V podstatě jsou si po-
dobné.  
Sociální média jsou nástroje, které umožňují lidem tvořit, sdílet a vyměňovat 
mezi sebou informace a multimediální obsah v rámci virtuální komunity nebo 
sítě. Spadají do podmnožiny médií, které považujeme za formu sdělovacích 
prostředků. Jedná se o vysoce interaktivní platformy, které za pomocí mobil-
ních a webových zařízení poskytují efektivní způsob tvorby vlastního obsahu. 
Těmito možnostmi sociální média zásadně změnila způsob, jak mezi sebou 
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organizace, komunity, podniky i jednotliví uživatelé komunikují. Patří mezi ně 
i přechod klasických zpráv papírových novina na moderní média. 
Patrně nejrozšířenějším typem sociálních médií jsou platformy (Facebook, In-
stagram, Twitter a další). 
Sociální sítě jsou okruhy uživatelů na sociálních mediích (např. okruh mých 
přátel na Facebooku, skupiny, fóra atd.). 
Od tradičních médií se sociální média odlišují v mnoha ohledech. Zásadním 
rozdílem je, že tradiční médium představuje jediný zdroj informace, kdežto 
na sociálním médiu informace z mnoha zdrojů proudí k mnoha uživatelům. 
Velkým rozdílem je také možnost okamžité reakce, editace, komentáře či ji-
ného zásahu do obsahu. 
 

Sociální média se stávají nedílnou součástí online života, jelikož jejich prvky 
jsou stále častěji zakomponovány do tradičních webů (např. sekce pro ko-
mentáře, tlačítka pro sdílení). Po obchodní stránce jsou sociální média využí-
vána k propagaci produktů, zviditelnění značky, navázání bližšího kontaktu se 
zákazníkem či rozjetí nového businessu. 
Sociální média se v čase vyvíjejí a vzdalují svým kořenům. Sociální média, 
která vyrostla na tom a jenom díky tomu, že uživatelům ukazovala vše, co si 
uživatelé objednali, se postupem času mění na stroj snažící se jen co nejvíce 
připoutat diváka s cílem ukázat mu co nejvíce inzerce. 
Sociální média mají i desítky negativních vlivů zejména mezi mládeží. Obje-
vuje se již delší dobu název Influencer (přesněji ovlivňovač, anglické slovo 
influence znamená česky „vliv“). Je to označení pro osobnost známou na so-
ciálních sítích nebo jiných sociálních médiích, která prostřednictvím nahra-

ného obsahu (typicky autorská videa) ovlivňuje postoje, názory anebo cho-
vání významného množství lidí (svých sledujících). V Úvalech je známou in-
fluencerkou Jarka Broki, která jako tramvajačka pracuje s videi z dopravy, ale 

i cestování, vaření. Občas se věnuje i dění v Úvalech a dokumentuje je. Jsou 
viditelná na YouTube. 

Sociální síť (z angl. social network nebo community network) v rámci pojmů 
virtuálního světa můžeme definovat jako online službu, která na základě re-
gistrace umožní vytvořit profil uživatele, pod kterým lze tuto službu využívat 
zejména ke komunikaci, sdílení informací, fotografií, videa atd. s dalšími re-
gistrovanými uživateli. 
Sociální sítě jsou v současné době velice často diskutovaným tématem a jsou 
označovány za celosvětový fenomén. Tvrzení o fenoménu není nikterak pře-
hnané, neboť se plně naplňují prognózy, které předpovídaly nárůst uživatelů 
sociálních sítí z 0,97 miliardy v roce 2010 na neuvěřitelných 2,5 miliardy 
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uživatelů v roce 2018 – pokud budeme brát v úvahu fakt, že počet lidí na pla-

netě Zemi je 7,2 miliardy, jedná se o více jak třetinu celé zemské populace. 
Takto významný růst je rovněž výsledkem popularizace mobilních technologií 
a neustálého růstu dostupnosti mobilního internetu. Mobilní užívání sociální 
sítě je dle výzkumů nejoblíbenější aktivitou při užívání smartphonu (chytrého 
telefonu), až poté následuje posílání zpráv, pořizování fotografií a hraní her 
pro mobilní platformy. 
Kromě přínosů však užívání sociálních sítí přináší svá rizika. Zpravidla jsou ale 
způsobená neuvážlivostí a neobezřetností samotných uživatelů. Dle názoru 
mnoha odborníků dnešní populace s možnostmi sociálních sítí v oblasti své 
bezpečnosti ještě neumí nakládat. 
Uživatelé zpravidla nečtou podmínky užívání sociálních služeb a v rámci této 
a dalších nevědomostí si nejsou vědomi, že např. osobní údaje zadané při 
registraci mohou být lehce dohledány dalšími uživateli nebo mohou být 
v rámci podmínek užívání předávány třetím stranám. 
Stejně tak sdílení informací – názorů, fotografií apod. nese svá rizika, pokud 

není profil uživatele dobře zabezpečen a ochráněn proti zneužití. Veškeré 
osobní údaje jsou cenným artiklem, se kterým se v rámci virtuálního světa 
velice čile obchoduje. V lepším případě jsou osobní údaje užity pouze k mar-
ketingovým účelům, v horším případě mohou být zneužity k páchání trestné 
činnosti. 
Dnes je již např. běžnou praxí personálních oddělení různých společností pří-
padné zájemce o pracovní pozici „lustrovat“ skrze sociální sítě a na základě 
zjištěných údajů rozhodnout o přijetí či nepřijetí. Evidují se i případy, kdy po-
jišťovna odmítla pojistné plnění v rámci úrazového pojištění, neboť pojistník 
uvedl, že úraz mu znemožňuje pohyb, zatímco na svém profilu zveřejnil vi-
deo, ve kterém je v danou dobu zaznamenán, jak se aktivně věnuje své oblí-
bené sportovní činnosti. 
V současné době je se značným náskokem největší sociální sítí Facebook 
s téměř dvěma miliardami registrovaných uživatelů (2,41 miliardy – listopad 

2019). 

Sociální sítě lze rozdělit do několika kategorií: 
Profilově založené sociální sítě – Facebook (Nejrozšířenější sociální síť na 
světě i v ČR. Obrovské možnosti marketingu a cílení.), Baidu Tieba, VKon-

takte, LinkedIn (Pracovní trh online v sociální síti s funkcemi vedených blogo-
vých a skupinových vláken).  

Obsahově založené sociální sítě - YouTube.com (Video obsah se stává tren-
dem tisíciletí. Platforma a sociální síť pro jakéhokoli uživatele internetu.), In-

stagram (Platforma pro sdílení vizuální kreativy, fotek a krátkých videí. Popu-
lární mezi mladou generací., také výroky politiků a je používán i města 
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k informování obyvatel), Snapchat (Populární aplikace pro posílání fotek a 
sdílení videí, které automaticky zmizí po zhlédnutí anebo určitém čase), 

Last.fm, Pinterest (Síť pro sdílení obrázků a vytváření kolekcí a alb, tzv. online 
bookmarking fotografií. Uživatelé ji používají pro inspiraci a vizualizaci). 
Virtuální sociální sítě - Second Life, World of Warcraft, World of Tanks 

Micro-blogovací sociální sítě – Twitter (Krátké zprávy původně pro novináře 
s hashtagy se sdílí dnes mezi mladou i starou generací), Jaiku 

Komunikační služby - Facebook Messenger, WhatsApp, Viber. 

Nejužívanější sociální sítě v České republice: Facebook, , Snapchat, YouTube, 

Ask.fm, Musical.ly, Omegle.com, Badoo, TikTok (Krátká taneční videa tvo-
řená pro zábavu, parodii anebo bez jakéhokoli účelu. Jedna z nejnebez-

pečnějších sítí s podezřením zneužívání cizími mocnostmi) 
 

Jak už bylo řečeno, existují velká rizika sociálních sítí. Prakticky každé užívání 
sociální sítě zpravidla obnáší sdělování a sdílení osobních údajů, myšlenek, 
zážitků a dalších informací udržujících dobré vztahy s přáteli. Je ale třeba si 
uvědomit, že vše to, co se na internetu zveřejní, již povětšinou nelze vzít zpět. 
Je namístě si dobře rozmyslet, co o sobě a svém soukromí uživatel na inter-
netu zveřejní. A praxe potvrzuje, že zejména děti se svým soukromím na in-
ternetu nakládat neumějí! 
Nezveřejňujte o sobě na internetu to, co byste nezveřejnili na sloupu veřej-
ného osvětlení ve svém bydlišti. 
Denně je internetovými zloději odcizeno mnoho virtuálních identit (např. 
profilů na sociální síti), včetně všech fotografií a konverzací s dalšími uživateli. 
Rovněž ani zloději v reálném světě nezahálejí a jdou s dobou. Tipaři lupičů 
bytů a domů dnes mají velice ulehčenou práci, a to právě díky sociálním sítím. 
Dle fotografií sdílených na sociálních sítích z interiéru domu nebo bytu mají 
podrobný přehled, jakým majetkem uživatel disponuje. Za statusů uživatele 
mohou vypozorovat životní rytmus rodiny a tím vytipovat nevhodnější dobu 
k vloupání. 
Rizika sociálních sítí týkající se primárně dětí lze rozdělit takto: Kyberši-
kana, Sexting, Kybergrooming, Kyberstalking. 

„Desatero“ bezpečného užívání sociální sítě 

1. Přečtěte si podmínky užívání sociální sítě před registrací a zjistěte, jak 
bude nakládáno s Vašimi osobními údaji ze strany provozovatele (zda 
nebudou poskytovány třetím stranám). 

2. Čím méně toho o sobě při registraci vyplníte, tím je menší riziko, že se 
vám něco stane. 

3. Naučte se nastavovat různá práva svým přátelům – např. svým spolu-
pracovníkům nastavte nižší než členům rodiny. 
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4. Nesdílejte své intimní fotografie. Mohou být zneužity. 
5. Nesdílejte komentáře ani statusy, které mohou být použity proti vám 

– např. pomlouvat nadřízeného v pracovní době. 
6. Pokud pojedete na delší dobu mimo své obydlí, nesdílejte tuto skuteč-

nost, leda až po návratu. 
7. Zapněte kontrolu obsahu a příspěvků, kde jste označeni. 
8. Neposkytujte hrám a dalším aplikacím obsaženým v sociálních sítích 

své osobní údaje – např. informace o poloze nebo seznam přátel. 
9. Pravidelně v nastavení zabezpečení kontrolujte, na jakém zařízení jste 

přihlášeni – zda jste se někde (např. ve škole nebo v práci) nezapo-
mněli odhlásit. 

10. Potvrzujte přátelství pouze osobám, které znáte. 
11. Cokoliv vložím na sociální síť, již zpravidla nelze vymazat! 
12. Neužívejte funkci přihlášení do jiných online služeb pomocí svého 

účtu na sociální síti – např. přihlášení do internetového obchodu po-
mocí FB účtu – předáváte své přihlašovací údaje třetí osobě!!! 

 

 
 

ČESKÉ SOCIÁLNÍ SÍTĚ 

Mezi nejznámější české sociální sítě patří: 
• Dikobraz.cz – sociální síť humoristů 
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• Bezones.cz – komunita majitelů firem pro vzájemnou spolupráci 
• Lide.cz – prostor pro blogy, chat a seznamku 

• Libimseti.cz – internetová seznamka 

• SitIT.cz – propojení vědeckých pracovníků v ČR 

• SportCentral.cz – vyhledávání sportovních zařízení, trenérů a spor-
tovců 

• ČSFD.cz – sociální síť pro filmové fanoušky 

• SCUK.cz – sociální síť pro milovníky dobrého jídla 

• Sousede.cz – sociální síť pro lidi žijící v SVJ/BD 

• Alik.cz – pro kluky a děvčata ke kamarádění a pro zábavu 

 

Řada českých sociální sítích se formovala přes obsahové weby, blogovací 
portály, diskuzní a recenzní fóra anebo komunitní portály. Spuštění Face-
booku v České republice způsobilo velké změny ve vnímání sociálních sítích 
a mnoho komunitních projektů začalo upadat. Uživatelé se přesouvaly na 
Facebook a případně další mezinárodní platformy. Během 5 let po spuštění 
Facebooku v České republice klesla návštěvnost českého portálu Xchat.cz o 
70% a portálu Libimseti.cz dokonce o 90%. Podobně jako Facebook „zničil“ 
americký MySpace, tak výrazně ovlivnil fungování a popularitu řady českých 
služeb. Některé provoz ukončily, jiné změnily majitele a snažily se vydáním 
nové verze přilákat nové uživatele. Bohužel ve většině případů to nepo-
mohlo.  

Jak se dá na sociálních sítích vydělat? 

Způsobů, jak vydělat peníze na sociálních sítích existuje celá řada. Pokud se 
stane sociální síť celosvětově úspěšnou, pak zřejmě nejvíce na ni vydělávají 
zakladatelé. Pokud tedy nemáte IT dovednosti, nejste programátoři anebo 
podnikatelé vizionáři, pak máte v zásadě dvě možnosti, jak využít sociální 
sítě finančně. První z nich je stát se influencerem. Vytvoříte si atraktivní pro-
fil a budete přidávat zajímavé příspěvky. Vaším cílem je de facto získat co 
nejvíce followerů, kteří vás sledují, lajkují fotky a přidávají komentáře. Ná-
sledně můžete oslovit společnosti a firmy a domluvit placenou finanční spo-
lupráci. Tento způsob se nazývá také jako influencer marketing. Tyto infor-

mace se spíše vztahují k předchozím letům. V roce 2024 kronikářka bude ak-
tualizovat počet uživatelů. Kronikářka využívá pro své čerpání zdrojů pouze 
faceboook, kde skupiny z Úval komunikují a tím se lze dostat k informacím 
z úvalským čtvrtí a spolků. I město zde informuje a prý používá i Instagram, 
ale k tomuto médiu není kronikářka připojena a nehodlá tak učinit. 
 

V tomto roce je již nabíledni, že je třeba se zmínit o dalších fenoménech naší 
doby. Je to AI a Fake news a z toho odvíjející se trestná činnost. 
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Uměla inteligence patrně bude prudce měnit kyberprostor ve prospěch i ne-
prospěch lidstva. Jak ovlivňují obě další kapitoly život mezi občany Úval je 
popsáno v kapitole Informovanost obyvatel.  

 

Umělá inteligence 

Tato definice a informace o AI je převzata z wikipedie 

Umělá inteligence (artificial intelligence, AI) je inteligence projevovaná stroji, 
zejména počítači s vhodným programovým vybavením, a zároveň je to obor 
informatiky zabývající se tvorbou takových počítačových systémů, které řeší 
komplexní úlohy jako je rozpoznávání či klasifikace, např. v oblastech zpraco-
vání obrazu (ve formě pixelů) či zpracování psaného textu či mluveného ja-
zyka (ve formě počítačového kódu), nebo plánování či řízení na základě zpra-
cování velkých objemů dat. 
Úzká umělá inteligence (Narrow Artificial Intelligence (NAI)) či „slabá AI“ od-
kazuje na systémy zaměřené na řešení jediné úzce vymezené úlohy. Mezi pří-
klady NAI patří internetoví boti nebo virtuální asistent Apple nazvaný Siri. 
Obecná umělá inteligence (Artificial General Intelligence (AGI)) či „silná AI“ 
odkazuje na systémy řešící úlohy stejně dobře nebo dokonce lépe než člověk 
a řeší je bez nutnosti předchozího učení jednotlivých úzce vymezených úloh. 
AGI spojující „lidské“ flexibilní myšlení a uvažování se super rychlým zpraco-
váním dat by se mohla stát realitou podmíněnou úspěšným vývojem kvanto-
vých počítačů. 
Přednosti: 
AI dokáže vést letecké souboje lépe než lidští piloti. 
AI je schopna určit riziko selhání srdce lépe než lékař. 
AI umožňuje snadno napodobovat lidské hlasy. 
AI s pomocí senzorů umožňuje odhalovat lhaní či jiné emoce. 
AI dokáže lépe předpovídat chaos než rovnice. 
AI je lepší i v krátkodobých předpovědích počasí. 
Problematika: 

Problémem je, že se AI chová jako černá skříňka. Volá se proto po vysvětli-
telné AI (XAI). 
AI může odstranit lidské kognitivní zkreslení. Může ovšem zavést vlastní 
zkreslení. Lidské i umělé myšlení tedy lze i podvést. Záleží na způsobu výběru 
dat k učení. Umělá inteligence tak může být například zpolitizovaná. Pokud 
se AI učí na datech od AI, tak se výsledky zhoršují. 
AI nepozná, co je pravda. Ve skutečnosti není inteligentní, protože logicky 
neuvažuje. 
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Existují výpočetní problémy, které nelze vyřešit bez ohledu na výpočetní vý-
kon a dobu běhu, které limitují umělou inteligenci. 

Protože technologie mohou být pro člověka nebezpečné, formulovala kon-
cem dubna 2019 Evropská komise etické zásady vývoje systémů s umělou 
inteligencí: 

• Možnost řízení a dohledu ze strany člověka 

• Robustnost a bezpečnost 

• Ochrana soukromí a dat 
• Transparentnost 

• Zákaz diskriminace a rovné zacházení 
• Společenský a environmentální prospěch 

EU zvažuje zakázat či omezit umělou inteligenci při identifikaci lidí na veřej-
nosti. Organizace spojených národů chce přijmout rezoluci, která varuje před 
zneužíváním AI. Podle studie společnosti Turnitin umělá inteligence vygene-
rovala již miliony diplomových prací. 
Problém zákazu diskriminace je v tom, že diskriminace je chování, preference 
určitých hodnot, kategorií či parametrů, které běžně lidé volí, aniž by si toho 
byli vědomi. Často je toto diskriminační chování objeveno, až když se na zá-
kladě dat z takového chování učí umělá inteligence. Tento problém se proje-
vil např. v oddělení lidských zdrojů společnosti Amazon, jejichž systém vy-
hodnotil pohlaví jako jeden z výběrových parametrů a životopisy žen hodnotil 
tak, že jim dával záporné body. To bylo proto, že pro učení byla použita data, 
která často mapovala technické pozice, na které se častěji hlásili muži. 
 

Fake news 

Tato definice a celková informace je opět převzata z wikipedie 

Fake news (doslovně „falešné zprávy“) jsou žánr tzv. žluté žurnalistiky (bul-
vární či neetické novinařiny) úmyslně šířící dezinformace či hoaxy za účelem 
ovlivnit a zmanipulovat příjemce. Do žánru fake news nepatří parodie či sa-
tira. Doménou fake news v současné době bývají dezinformační weby, soci-
ální sítě, šířeny ale mohou být prostřednictvím všech mediálních platforem. 
Původem tak sahají i do doby vynalezení knihtisku. Za jednu z nejstarších a 
zároveň plně moderních kauz tohoto druhu je považován tzv. Velký měsíční 
podvod (Great Moon Hoax) z roku 1835, k němuž došlo ještě před vznikem 
neologismu „fake news“. Great Moon Hoax: největší novinářská kachna v dě-
jinách astronomie. Snad nikdy se k Měsíci neupínalo tolik očí jako v roce 

1835. Ne, nebyl tehdy k vidění žádný úžasný úplněk ani výjimečné zatmění. 
To, po čem zraky pozemšťanů pátraly, byla právě objevená lunární civili-
zace. 
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Článek v The Sun: Říká se, že jablko nepadá daleko od stromu, a v případě 
Johna Herschela (1792–1871), syna slavného anglického astronoma, hudeb-

níka a objevitele planety Uran Williama Herschela (1738–1822), to platí dvoj-
násob. Mladý Herschel navrhl zcela nový přístroj vybavený speciální čočkou 
o průměru neuvěřitelných 24 stop (tedy 7,315 m) a dosahující 42 000násob-
ného zvětšení. Sklo o váze bezmála sedmi tun mělo být zasazeno do zvlášt-
ního dřevěněného rámu a součástí celé aparatury byl ještě speciální mikro-
skop, který zvětšoval obrazy vznikající v ohnisku čočky, díky čemuž se umocnil 
výkon samotného dalekohledu . Noviny hned následující den přinesly první 
zprávu o pozorování Měsíce, jež proběhlo v noci 10. ledna 1835. Do té doby 
byly zázračným teleskopem sledovány pouze různé hvězdy jižní oblohy a ně-
kolik nových stálic. Při namíření dalekohledu na Měsíc astronomové spatřili 
pozoruhodně zbarvené čediče a jiné horniny a hned nato i první známku or-
ganického života: rostlinu s jasně červeným květem, připomínající vlčí mák. 
Krátce na to objevili stromy podobné tisům či jedlím a brzy také záhadné ar-
tefakty, například stavby připomínající pyramidy. V oblasti se nacházeli též 
živočichové. Vedle těch docela obyčejných, jako například čtvernožců připo-
mínajících domácí tury, zde žila i stvoření daleko podivnějšího vzezření, jako 
třeba namodralí, kozám podobní obratlovci, avšak jen s jediným rohem, mo-
hutní obojživelníci, a dokonce i ptáci tvarem těla upomínající na pelikány. V 

podobném duchu se nesly i následující články. Největší bombu přinesl čtvrtý 
článek, který informoval o pozorování tvorů s lidskými rysy…  Dodnes navíc 
není zcela jasné, kdo byl vlastně autorem textu, ale předpokládá se, že jej se-
psal Richard Adams Locke (1800–1871), který tehdy pro The Sun pracoval. Sa-

motný Herschel, ani žádný jeho asistent se na článcích samozřejmě nepodíleli, 
ale „zneužití“ svého jména anglického astronoma nijak nepobouřilo. Naopak 

byl celým hoaxem pobaven, a dokonce zalitoval, že jeho skutečné objevy tak 
barvité nejsou. 
 

Vznik a definice. 

Spojení „fake news“ je neologismus. Jeho nepřesné používání může přinášet 
i problémy. Fake news jsou smyšleným dílem. Každá fake news musí být uvě-
řitelná, proto se musí z části zakládat na důvěryhodných informacích. To také 
vyžaduje její přizpůsobení kontextu v místě zveřejnění. Na obdobných prin-
cipech se tvoří i tzv. urban legends, které ale na rozdíl od fake news má pri-
mární cíl pobavit, nikoliv zmanipulovat příjemce. Sdělení fake news mají vět-
šinou bulvární charakter a jsou formulována tak, aby vzbudila emoce. 
Fake news v užším významu je žurnalistický útvar jehož důležitým znakem je 
záměrnost. Falešná zpráva je jakožto podvrh vytvářena účelově, vědomě, a 
tím se liší od zavádějící, chybné nebo poplašné zprávy (hoax). Chybná, mylná 
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nebo nepřesná zpráva proto ještě nemusí být fake news. V širším významu 
však za falešnou můžeme považovat i neúplnou zprávu, jejímž hlavním úče-
lem je pobavit čtenáře (srov. infotainment) nebo poukázat na obecnější ne-
švar, jako v případě satiry či parodie. Od satiry a parodie však fake news od-
lišuje několik důležitých znaků: 
Ten, kdo zprávu publikuje, nedává najevo, že je smyšlená, a ani ten, kdo 

zprávu čte, ji jako smyšlenou nevnímá. 
Britská Příručka pro boj s dezinformacemi definuje fake news takto: „úmy-
slná dezinformace maskovaná jako novinky“. Jako příklad uvádí člověka, 
který není novinářem, ale který si vymyslí novinový příběh, aby ovlivnil ve-
řejné mínění a podkopal důvěryhodnost mainstreamových médií. Falešná 
zpráva je následně publikována na soukromém webu. 
Šíření fake news: první, kdo podvrženou zprávu zveřejní, je typicky nepříliš 
známé internetové médium, respektive dezinformační web. Autor doufá, že 
zpráva se z jeho webu dostane do mainstreamových médií. Současně jsou 
fake news sdíleny na sociální síť (typicky facebook). Na sociální síti pak dez-
informační web šíří fake news nejen za pomoci své vlastní stránky, ale také 
spřízněné stránky s názvy jako např.: milujeme svět, sdílíme pravdu, ty nej-
lepší typy, které se starají o šíření fake news. Tyto tři konkrétně jmenované 
stránky využívá pro šíření svých zpráv český dezinformační web AC24.cz. 
Studie z MIT, která zkoumala šíření ověřeně nepravdivých městských legend 

na sociální síti twitter, prokázala, že se falešné zprávy šířily rychleji než prav-
divé. Zatímco podvržené zprávy z oblasti vědy, podnikání nebo zábavy se ší-
řily jen o trochu rychleji než pravdivé zpravodajství, skokový rozdíl v množství 
sdílení byl zaznamenán, pokud se zprávy týkaly politiky. Část ze zkoumaných 
zpráv se šířila až 6× rychleji. 
Dezinformace jako smyšlené nepravdivé či zavádějící tvrzení, je spíše jednot-
kou, stavebním prvkem fake news. I seriózním médiím se může stát, že šíří 
dezinformaci – neodhalí třeba záměr nebo agendu, se kterou byla vyslána do 
světa. Ale nestane se jim, že by šířila fake news. Neúmyslné sdílení nepravdi-
vých informací se označuje jako misingformace. 
Podle studie Kolumbijské univerzity lidé, pokud jsou (i nepřímo) ve skupině, 
mají tendenci si příliš neověřovat zprávy. To vede například právě k šíření 
dezinformací na sociálních sítích. Fake news ale šíří menšina uživatelů a více 
k tomu tíhnou starší lidé nad 65 let věku. Před sdílením fake news by tak 
pomohlo, kdyby si každý informaci nejprve ověřil. 
Příklady fake news: komentátor v Guardianu a vysoce postavený člen králov-
ské rodiny Kataru označili za fake news tvrzení Spojených států a jejich spo-
jenců z roku 2003, že Irák krátce před Američany vedenou invazí do Iráku 

vlastnil zbraně hromadného ničení. Později se toto tvrzení americké vlády a 
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amerických tajných služeb ukázalo jako nepravdivé. Za fake news bylo v roce 
2016 komentátorem ruské státní televizní stanice RT Neilem Clarkem ozna-
čeno také tvrzení, které se objevilo před vojenskou intervencí v Libyi, že se 
libyjský režim chystal zmasakrovat obyvatelstvo Benghází. Tvrzení o chysta-
ném masakru bylo později označeno za nepodložené Dolní sněmovnou Spo-
jeného království. 
Dezinformační web po demonstraci na Národní třídě dne 17. listopadu 2014, 

kdy účastníci demonstrace vystavili prezidentu Miloši Zemanovi červenou 
kartu, vytvořil článek o tom, že zmíněnou demonstraci organizovalo velvysla-
nectví USA v ČR. Tvrzení bylo vystavěno na základě fotografie účastnice de-
monstrace rozdávající červené karty kamarádkám. Dezinformační web z pro-
filu účastnice na facebooku zjistil, že žena pracovala jako lektorka angličtiny 
pro velvyslanectví USA v Praze. Na této informaci dezinformační web vysta-
věl fake news o organizaci demonstrace americkou ambasádou. 
V roce 2014 Rusko použilo státem kontrolovaná média, například síť RT, k 
rozšiřování dezinformací o okolnostech ruské okupace Krymu a sestřelu letu 
Malaysia Airlines 17 proruskými povstalci. 
Volby prezidenta Francie 2017, ve kterých zvítězil Emmanuel Macron, také 
byly ovlivňovány fake news. Tchajwanská prezidentka Cchaj Jing-wen obvi-

nila vládou placené trolly z Číny označované jako 50-cent army z šíření fake 
news na sociálních sítích ve snaze podpořit před tchajwanskými volbami v 
listopadu 2018 kandidáty nakloněné Pekingu. Saúdská Arábie byla obviněna 
z šíření falešných zpráv, které se týkaly sporu s Kanadou a zavražděného sa-
údského novináře Džamála Chášukdžího. 
Koncem roku 2018 sám týdeník Der Spiegel odhalil, že jeden z jeho novinářů 
Claas Relotius, který za své články získal v průběhu předchozích let mnohá 
ocenění, například cenu CNN „Novinář roku 2014“, si ve skutečnosti řadu 
svých článků zásadním způsobem domýšlel a dokresloval, vymýšlel si celé pa-
sáže a příběhy a citoval vymyšlené osoby. Pro Spiegel napsal od roku 2011 

téměř 60 článků. Rok před vypuknutím aféry se několik občanů amerického 
města Fergus Falls snažilo kontaktovat redakci Der Spiegelu na Twitteru, aby 
upozornili na spoustu nepravd v Relotiusově článku o jejich městě. Redakce 

nedostatky v Relotiusových textech přiznala pět týdnů po internímu upozor-
nění jeho kolegy Juana Morena, který musel několik týdnů čelit hrozbám a 
nátlaku, a vlastním rešerším, autor manipulace se přiznal a redakci opustil. 
Americký prezident Donald Trump opakovaně obvinil z šíření fake news ame-
rická média, například televizi CNN či deníky The New York Times či The Wa-
shington Post.[29] Amerického prezidenta podpořil polský prezident Andrzej 
Duda, který napsal: „Musíme nadále bojovat proti tomuto jevu. Polsko zažívá 
moc falešných zpráv z první ruky. Mnoho evropských, a dokonce i amerických 
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úředníků utváří své názory na Polsko na základě neúprosného toku falešných 
zpráv.“ V prosinci 2016 byl za šíření fake news kritizován americký deník Wa-
shington Post, poté co otiskl nepravdivou zprávu, že hackeři z Ruska pronikli 
do centrální elektrizační soustavy Spojených států. Naopak západní média za 
jedny z častých šiřitelů fake news uvádějí zpravodajské zdroje rozšiřující rus-
kou propagandu. 

Umělá inteligence je schopna rozpoznávat i generovat uvěřitelná fake news. 
Detekci ale lze oklamat.  

Reakce: účinnou reakci na fake news je fact-checking. Sociální síť facebook 
proti šíření českých fake news uzavřela smlouvu s českým fact-checkingovým 
portálem Demagog.cz. Podle skupiny analytiků z Yaleovy univerzity jsou 
opatření Facebooku v boji proti fake news nedostatečná. 
V Česku se vyvracením fake news zabývá Centrum proti terorismu a hybrid-
ním hrozbám, projekt Manipulátoři.cz, či spolek Fakescape. Proti šiřitelům 
dezinformací a falešných zpráv (v tomto kontextu označeným jako „trollové“) 
rovněž začali vystupovat anonymní samozvaní bojovníci nazývající se po 
vzoru fantasy žargonu za „elfy“. 
Proti fake news se také stavěl projekt zakladatele Wikipedie - Wikitribune. 

V roce 2017 byl výraz fake news vyhlášen Collinsovým výkladovým slovníkem 
za slovo roku. 

Vláda Sociálních demokratů ve Švédsku varovala před šířením dezinformací 
a propagandy ze strany Ruska před parlamentními volbami ve Švédsku v roce 
2018. Vyškolila proto úředníky a do švédských domácností distribuovala mi-
liony letáků varujících před hrozbou. Po volbách provedl Oxford Internet In-
stitute, který je součástí Oxfordské univerzity, analýzu šíření falešných zpráv 
a dezinformací ve Švédsku a zjistil, že okolo 80 % hlavních zdrojů bylo domá-
cího švédského původu a ruské zdroje představovaly pouhé 1 % URL adres, 
ze kterých byly šířeny falešné zprávy. 
Americká kyberbezpečnostní firma New Knowledge, jejíž zprávu o údajném 
ruském působení a ovlivňován voleb zveřejnil zpravodajský výbor americ-

kého Senátu jako důkaz vlivu ruských fake news a dezinformací ve Spojených 
státech, byla v prosinci 2018 obviněna, že ve spolupráci se společností napo-
jenou na Demokraty vytvořila tisíce falešných ruských trollů na Facebooku a 
Twitteru, kteří měli během senátních voleb v Alabamě vytvořit dojem, že Ru-
sové podporují republikánského kandidáta Roye Moora. Moore nakonec 
volby do Senátu prohrál. 
Rozzlobení lidé častěji uvěří falešným zprávám než ti v klidnější situaci. 
K výše uvedenému fenoménu doby patří i podvodné maily a sms v mobilech. 

Je třeba věnovat vždy pozornost a u vážlivě se chovat a neodpovídat, a tudíž 
ani neotvírat zprávy, které se zdají podezřelé nebo které se chovají jakoby 
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zaslané od úřadů či dokonce policie. Ty nikdy maily občanům neposílají a po-
kud si není občan jist, pak musí zavolat a ověřit si třeba u banky či policie, zda 
vůbec takovou zprávu poslaly. Není dobré ani odpovídat na sms  s nabídkou 
snadného a rychlého výdělku, vždy se jedná o podvod, který směřuje k „vy-
luxování“ vašeho účtu. 
 

Kryptoměna 

V krátké kapitole je nastíněna informace o fenoménu a výklad, který kroni-
kářka dle svého dobrého vědomí se snažila rozklíčovat, jako obyčejný a prů-
měrný občan, je přiložena v rozsáhlejší volné příloze kroniky 2023. 

Kryptoměna je souborný název pro měny neregulované centrálními ban-
kami. Kryptoměně se říká také crypto, cryptocurrency, cryptoměna nebo vir-
tuální měna. 
Kryptoměna je typ digitální měny či elektronických peněz, což je novodobý 
druh měny/peněz. Podle vyjádření českého Generálního finančního ředitel-
ství a podle rozhodnutí soudu se však nejedná o měnu či peníze, ale o ne-
hmotnou movitou věc. Tyto „peníze“ jsou tvořeny elektronicky. Kryptoměna 
se opírá o asymetrickou kryptografii, tj. šifrování, pro řetězení digitálních 
podpisů jednotlivých převodů, peer-to-peer sítě a decentralizaci. Jejím nej-
starším a zároveň nejznámějším a nejrozšířenějším a nejdražším zástupcem 
je Bitcoin. 

 

Úvaly 

V tomto roce se město opět rozšiřovalo o novou výstavbu na Hostíně a pra-
covalo na smlouvách s developery, které projednávalo s občany při veřejných 
prezentacích, na projektech dalších změn vzhledu města. Nové vedení, začí-
nající starostka Markéta Rydvalová a nově zvolení zastupitelé pomalu proni-
kali do systému fungování města, který nastavil minulý starosta Petr Borecký. 
V Životě Úval ve Slovo starosty také vždy zhodnotil průběh aktivit města, re-
publiky a světa, ze kterého se dobře čerpalo pro úvodní kapitolu kroniky toho 
roku. Současná starostka Slovo píše spíše smířlivě a pozitivně ladí občany 
k sousedským vztahům. Pozitivně zhodnotila i v posledním čísle ŽÚ celý prů-
běh roku 2023 a zmínila výčet všeho, co se povedlo. To je vlastně trend i ve 

celé ČR a projevuje se to i ve městě. Je takřka módní se nějak sousedsky sdru-
žovat a vytvářet nové či obnovovat staré hodnoty. Je znát, že tato aktivita 
narůstá i v Úvalech. Již k tomu přispěl i participativní rozpočet určený pro 
projekty vyvolané za určitých podmínek samotnými občany města. Návrat 
k němu stále prosazovalo PRO Úvaly. Tradicí se staly některé sousedské akce 
pořádané spolky a nabývaly na objemu a návštěvnosti. K tomu přispělo i 
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město hromadnými zajímavými akcemi (viz kapitola Kultura a Život ve 
městě). 
 

Covid a město 

„Pokud se neobjeví nové varianty koronaviru, může být rok 2023 poprvé po 
třech letech klidný. Covid se možná zařadí mezi sezonní nemoci, které budou 
ohrožovat jen rizikové neočkované pacienty. A mohou se objevit i slizniční 
vakcíny. Pozornost světa se ale opět upíná do Číny, odkud se virus rozšířil. 
Hlásí totiž nejvyšší denní přírůstky nakažených od začátku pandemie. Jaký 
bude nadcházející rok s covidem?“ Pro iROZHLAS předpovídá deset expertů: 

„Doufejme, že těžkých případů covidu bude dále ubývat. Covid se pak po-
stupně zařadí mezi respirační onemocnění, které bude ohrožovat jen ty ri-
zikové neočkované pacienty,“ říká jeden z nich v predikci pro nadcházející 
rok epidemiolog IKEM Petr Smejkal. 

Objevovaly se i informace o dlouhodobých obtížích u některých dospělých i 
dětí, kteří prodělali onemocnění.   
Covidová situace se v roce 2023 ve městě byla rovněž klidná, obvodní prak-
tičtí lékaři běžně očkovali další dávkou proti covid 19 a někdy i kombinovali 
s očkováním proti chřipce.  
 

Úvaly a Ukrajina 

Město nadále poskytuje určitou péči ukrajinským uprchlíkům, kteří se obmě-
ňují a finance vynaložené na ni hradí stát, přispívají dobrovolníci dary. 
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Milostivé léto 3.etapa 

 
Město se připojilo k výzvě pomoci dlužníkům 

 

3. Město Úvaly Organizační struktura 

 

Městský úřad 

 

Struktura úřadu:  
Sekretariát: 

Monika Šimáňová, Dana Kučerová  
Právník: JUDr. Ing. Patrik Šebesta 

https://www.mestouvaly.cz/obcan/potrebuji-si-vyridit/kontakty/
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Odbor správní: 
Vedoucí: Jitka Hamouzová                 
Podatelna-informační centrum: Ivana Šťastná, Lenka Platzová 

Správní oddělení: Marie Černá, Veronika Rytířová, Kamila Budilová  
Podatelna sídlí Arnošta z Pardubic 95, přízemí; e-mail: podatelna@mestou-

valy.cz; tel. 281 091 561;  

činnost: podatelna, infocentrum, vidimace, legalizace, Czech Point, měsíčník 
Život Úval, prodej turistických známek, vizitek, příjem inzerce měsíčníku, pře-
stupková komise;  

Ztráty a nálezy, stížnosti, podněty, příjem inzerce na vývěsku MěÚ  Pražská ul., 
kopírování pro obyvatele. 
 

Odbor ekonomický: 
Vedoucí: Jitka Hájková  
Dana Kyralová, Žaneta Karlová, DiS., Monika Šimonová, Michaela Nezavdalová 

Popis činnosti: 
– pokladna 

– fakturace 

– správa rozpočtu 

– účetnictví 
– mzdové účetnictví 
              

Odbor investic a dopravy: 

Vedoucí: Ing. arch. Miroslav Hofman 

oddělení investic a dopravy: Anežka Růžičková - vedoucí oddělení, Blanka Vik-

torová (nebytové prostory, pozemky, věcná břemena, inventarizace majetku), 

Eva Kopecká (Investice), Andrea Vodáková  
oddělení správy majetku: Adriana Bednarčíková – vedoucí oddělení, Bc. Jana 

Bazalová (správa bytů, pojištění majetku), Marcela Benešová (doprava).  

Popis činnosti: 
– zajišťování investičních akcí města: příprava a realizace 

– vyjádření k cizím investicím 

– doprava 

– zvláštní užívání komunikací 
– dopravní značení 
– správa majetku města, opravy a udržování, veřejné osvětlení , hlášení poruch 
veřejného osvětlení 
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Odbor životního prostředí a územního rozvoje: 

Vedoucí: Ing. Renata Stojecová, Ph.D.     

Blanka Reinerová, Daniela Jahnová  
V ŽÚ 5/2023 OŽPÚR informuje občany: „Velké kácení, které je již z dálky pa-
trné a které je z blízka skoro šokující, je nyní na velké křižovatce Praha-Kolín-

Jirny. Důvod je zcela prostý. Ředitelství silnic a dálnic ČR se vrhlo na stavbu, 
kterou uvítají všichni řidiči. Těm budou zanedlouho k dispozici bezpečné a pře-
hledné odbočující pruhy a celkově nová, větší a pohodlnější křižovatka. A co z 
toho budou mít neřidiči? No, ti pro změnu jistě uvítají klidnější řidiče bez ta-
křka kaskadérských manévrů při odbočování. I u Výmoly padla k zemi velká 
část porostu, který možná na první pohled vzbuzuje na tváři jen otázku PROČ? 
Otázka je vyřčená a odpověď je nasnadě. Jedná se opět o stavební záměr Ře-
ditelství silnic a dálnic ČR, které nám tentokrát nabízí kompletní rekonstrukci 
přemostění vodního toku Výmola. Na místě pokáceného porostu bude na 
dobu dočasnou vybudovaný provizorní most a doprava bude v tomto místě 
odkloněna. Následně se dočkáme nového kapacitního mostu, který již nebude 
okrášlen betonovými svodidly jako ten stávající. Kácení je plánováno i u bu-
doucího vjezdu do obchodního centra Pražská, kde vznikne rozšíření silnice o 
odbočující pruhy tak, aby nákupu chtiví občané mohli v klidu a bezpečně využít 
služeb budoucího centra bez omezování. A jaká bude za toto kácení výsadba? 
Tak za velkou křižovatku nám Ředitelství silnic a dálnic ČR vysadí oboustran-
nou alej podél silnice do Horoušánek. Za výstavbu mostu bude na místě obno-
ven porost podél Výmoly a za vjezd do obchodního centra nám žadatel vysadí 
na městském pozemku 9 ks vzrostlých stromů a 300 ks keřů.“ Tímto článkem 
zároveň informuje o změnách v dopravě, která sice chvíli potrápí řidiče, ale 
v důsledku povede k větší bezpečnosti při průjezdu a vjezdu do města. 
 

 

 

 

Stavební úřad: 
Vedoucí –  

Petra Edelmannová, Renata Vayhelová, Jana Sandnerová, Jana Jungwirthová, 
Jitka Kasawatová, Karolína Fliegelová, Jitka Kolářová 

 

Rada města 
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Zastupitelstvo města 

Rada města: Bc. Markéta Rydvalová starostka, Ing. Alexis Kimbembe mís-
tostarosta, Bc. Miloš Ulrich místostarosta, Petra Fuxová zastupitelka, Milo-
slav Kolařík zastupitel. 
Zastupitelé mají 15 členů -  Bc. Markéta Rydvalová starostka (OÚ), Ing. Alexis 
Kimbembe místostarosta (ODS), Bc. Miloš Ulrich místostarosta (TOP09), 
Petra Fuxová zastupitelka (OÚ), Miloslav Kolařík zastupitel (ODS), další zastu-
pitelé: Josef Polák, Hana Němcová (oba OÚ), Ing. Jan Černý, Mgr. Vojtěch 
Dvořáček, MGr. Jaromír Gloc, Václav Buček, Ing. Jan Plašil (všichni PRO 

Úvaly), Bc. Ondřej Martinovský(ODS), Hana Kameníková (TOP09), Tomáš 
Leier DiS (ČSSD). (V roce 2022 byli původně v zastupitelstvu níže uvedené čla-
nové). 
 

 

Jednání VZZM 

Poznámka kronikářky: protože každé zasedání dobře popisuje člen redakce 
Života Úval Marek Mahdal v časopise, a protože na webových stránkách nej-
sou přístupné zápisy z nějakých technických důvodů, využívám dokonce citací 
celých odstavců zmíněného redaktora v kronice.  

První jednání VZZM se konalo 2.2.2023 v sálku DPS a téměř hned z počátku 
se projednával podnět občana Jana Brajera, týkající se výběrového řízení na 
tisk a grafické zpracování měsíčníku Život Úval. Ten požaduje, aby byl výboru 
zastupitelstva zadán úkol toto výběrové řízení prověřit. Kontrolní výbor jeho 

podnět bude projednávat na svém zasedání dne 13. 2. 2023; začíná se pro-

jednávat další varianta rozšíření ZŠ - Rada města rozhodla o tom, že obě va-
rianty řešení nedostatečné kapacity ZŠ budou paralelně řešeny formou pro-
věření možnosti přístavby ZŠ na volném prostranství přilehlém k náměstí Ar-
nošta z Pardubic. Jednalo by se o přístavbu šesti kmenových tříd po 30 dětech 
a pěti odborných tříd, kýžené tělocvičny, jídelny a kuchyně s kapacitou 800 
jídel za den. Odhadované náklady činí 300 mil. Kč bez DPH. MŠMT již vypsalo 
dotační titul pro rekonstrukce a přístavby s příspěvkem až 70 % uznatelných 
nákladů. Rozhodnutí a usnesení zastupitelstva spočívá v umožnění podání žá-
dosti a zajištění případného financování varianty přístavby. Dále však bude 
město usilovat o zajištění podkladů pro podání žádosti o dotaci na svazkovou 
školu. Termín pro podání žádosti o dotaci na přístavbu je 28. 2. 2023, dokon-
čení realizace v srpnu 2025 (poznámka - bude zajímavé sledovat vývoj reali-
zace Svazkové školy a varianty přístavby). 
VZZM schválilo nová pravidla nová pravidla pro ocenění „Junior města 
Úvaly“, spočívající ve zvýšení odměny za získání ocenění z 5 000 Kč na 10 000 
Kč. Zastupitelé také schválili v souladu s nařízením vlády č. 318/2017 Sb. v 
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platném znění, v maximální možné výši odměny (navýšení o 10 %) neuvolně-
ného člena zastupitelstva takto: místostarosta 42 998 Kč, člen rady 9 556 Kč, 
předseda výboru nebo komise 4 777 Kč, člen výboru nebo komise 3 981 Kč, 
zastupitel jinde neuvedený 2 388 Kč. Zastupitel pan Leier podal protinávrh, 
aby částka odměn zůstala na původní výši stanovené při ustavujícím jednání 
zastupitelstva. Toto nebylo přijato. Rada města na svém jednání dne 16. 1. 
2023 doporučila zastupitelstvu schválit návrh navýšit částku měsíční odměny 
předsedy přestupkové komise JUDr. Václava Kyrala o 2.000 Kč, tj. na 25.000 
Kč měsíčně. 
Zastupitelé také schválili vzor veřejnoprávní smlouvy a vzor dohody o změně 
této veřejnoprávní smlouvy o činnosti Městské policie města Úvaly na území 
jiné obce. Důvodem je zejména nutnost aktualizace na současné poměry vy-
volané inflací a dalšími negativními vlivy. Hlavní principy této veřejnoprávní 
smlouvy, kterou město Úvaly uzavírá s příslušnou obcí je zejména: sjednání 
ročního počtu hodin, které bude vykonávat činnost MP Úvaly v jiné (sousední 
obci) obci, sjednaný počet hodin bude vykonávat hlídka o dvou strážnících 
(lze snížit nebo navýšit dle potřeby a účetní hodiny se tím poměrně mění). 
Činnost MP Úvaly je vedena jako komplexní dle zákona o obecní policii a ná-
hrada nákladu je stanovena na rok 2023 na 500 Kč/hod./strážník, tedy 1000 
Kč / hlídka, administrativní práce, které s tím souvisí, je nutno je vykonávat 
na služebně 500 Kč/ hod./práce. Umístění zvířete, které MP odchytila na 
území obce 600 Kč/den + prokázané veterinární náklady + prokázané náklady 
na převzetí útulkem, pokud takové nastanou. Fixní amortizační náklady na 
obnovu technických prostředků, které jsou nad rámec potřeb města, tedy 
zpravidla dalšího motorového vozidla MP Úvaly. Celková roční částka bude 
200.000 Kč, z toho na Úvaly připadá 70.000 Kč, zbylých 130.000 Kč se rozpo-
čítá mezi obce dle poměru hodin činnosti sjednaných ve smlouvě. Je sjed-
nána inflační doložka dle výše roční inflace stanovené ČSÚ, která bude uplat-
něna po předchozím oznámení obci. Smlouva je uzavírána na dobu neurčitou 
se 6 měsíční výpovědní lhůtou. Smlouvu nebo dohodu o její změně musí vždy 
odsouhlasit zastupitelstva obou smluvních stran. 
16.3. druhé VZZM – zpráva o jednání RM - Rada se mimo jiné zabývala vodo-
vodním obchvatem Jiren, čističkou odpadních vod, problematikou svazkové 
školy versus možnou přístavbou ZŠ na náměstí. Dále se rada města zabývala 
pořízením potřebné techniky pro technické služby města a přípravou vybu-
dování přístřešku před školní jídelnou. Do finále směřovala i příprava „Senior 
Taxi“. Důležitým bodem jednání bylo schválení aktualizace zásobníku pro-
jektů města Úvaly pro roky 2020–2024. Zásobník obsahuje projekty, které by 
s ohledem na finanční možnosti města mohly být realizovány. Dne 4. května 
2023 měla proběhnout k těmto projektům veřejná diskuse. 
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Zastupitelé také vzali na vědomí žádost společnosti Gelp, s.r.o., o přesun 
herny z adresy Husova 81, Úvaly na adresu Nerudova 1426, Úvaly, kde by 
vzniklo kasino (přesun z provozovny Orange baru). Zástupce společnosti, 
která chtěla tento projekt realizovat, pohovořil o aktuálně nastaveném přís-
ném systému a pravidel hazardního hraní a o finančním přínosu pro město. 
Zastupitelé po diskusi vyjádřili nesouhlas s rozšířením herních hazardních 
možností v katastru města a tento návrh nepodpořili. 
Zastupitelé také souhlasili s přidělením mimořádné dotace ve výši 500.000 

Kč Českému rybářskému svazu, z.s., místní organizaci Úvaly, na obnovu ry-
bářské chaty u Horního úvalského rybníka a uložili starostce projednat s úval-
skými rybáři možnost využití chaty pro Město Úvaly na konání mimořádných 
akcí. 
27.4. třetí VZZM - zastupitelka Pavlína Bínová, zvolená za spolek Pro Úvaly, 
se vzdala svého mandátu zastupitele. Na dalším jednání 22.6. byl představen 
nový zastupitel, který složil zastupitelský slib, Ing. Jan Plašil.  
Nejdůležitějším bodem bylo projednávání a schválení Dodatku č. 1 smlouvy 
o spolupráci a poskytování vzájemné součinnosti mezi Městem Úvaly a spo-
lečnostmi Úvaly Development, s.r.o. Tento krok otevírá cestu k realizaci velké 
svazkové školy „Povýmolí“ na Hostíně. Smluvní strany sjednaly převod po-
zemku školy a pozemku parkoviště na město formou kupní smlouvy za celko-
vou cenu 1 Kč. Společnost Úvaly Development, s.r.o., je tímto zbavena povin-
nosti vystavět malou základní školu, jak bylo sjednáno v původní verzi 
smlouvy. Na základě schválení předchozího bodu, zastupitelé rozhodli o od-
stoupení od žádosti o dotaci v rámci dotačního titulu MŠMT na dostavbu zá-
kladní školy na náměstí Arnošta z Pardubic.  
důležitým bodem jednání byl souhlas zastupitelstva se zahájením stavby a 
předáním staveniště akce „Vodovodní přiváděcí řad Jirny – PČS Fibichova“ v 
květnu 2023, a to i za situace, kdy financování stavby ve výši 98 490 733 Kč 
bude zajištěno zcela z vlastních zdrojů města, respektive úvěrem. Svazek obcí 
Úvalsko má od ministerstva zemědělství přislíbenu dotaci na akci Vodovodní 
přiváděcí řad Jirny – PČS Fibichova. Tento stav však trvá již od září roku 2022, 
ministerstvo financí nealokovalo ani v tomto roce pro tento účel do rozpočtu 
ministerstva zemědělství finanční prostředky. To zapříčinilo již podruhé od-
ložení předání stavby zhotoviteli. Vzhledem k tomu, že potřeba nového vo-
dovodu je pro region prioritou (dokonce jeho realizace byla podpořena for-
mou otevřeného dopisu obcí a hejtmanky Středočeského kraje, který byl ad-
resován ministrovi financí a zemědělství) a zhotovitel tlačí na zvýšení cen, 
svazek předběžně vyslovil souhlas se zahájením realizace i v případě neudě-
lení dotace. Kromě jiného jednání prodeji o menších pozemků v dalším bodě 
jednání zastupitelé schválili přidělení finančních prostředků pro sportovní a 
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zájmové organizace v Úvalech v programových dotacích pro rok 2023 nad 50 
000 Kč takto: Neinvestiční podpora – provoz a údržba 2023 - SK Úvaly, z.s. – 

210 000 Kč – provozní náklady, TJ Sokol Úvaly, z.s. – 290 000 Kč provozní 
náklady a 90 000 Kč – údržba a Sport Úvaly, z.s. – 160 000 Kč – provozní ná-
klady. 

Zastupitelé následně schválili kupní smlouvu mezi společností Exafin ote-
vřený podílový fond a Městem Úvaly. V lokalitě Výpustek společnost vybulo-
vala nové domy a městu předala příslušnou infrastrukturu v rámci uliční sítě 
(pozemky pod komunikacemi, vodovod, splašková kanalizace, dešťová kana-
lizace, veřejné osvětlení, lavičky, odpadkové koše a dětské hřiště) a to za 
cenu 228 750,50 Kč. 
byla schválena kupní smlouva pro lokalitu Výpustek mezi společností Exafin 
otevřený podílový fond a Městem Úvaly. Na město budou převedeny po-
zemky, které jsou nyní ve vlastnictví tří fyzických osob, a to na základě uza-
vřené Plánovací smlouvy na lokalitu Výpustek 2 a byl schválen Dodatek č. 2 k 
Plánovací smlouvě mezi městem Úvaly a developerem v oblasti lokality Vý-
pustek (společností Exafin). Podstatou je sjednání záruční kauce ve výši 1 000 
000 Kč v případě, že developer nesplní závazky vyplývající z kvality tohoto 
vybudovaného díla anebo nesplní plnění ze škod způsobené městu včetně 
smluvních pokut anebo třetím osobám (např. náhrada škody). Vlastní 
smlouva je z roku 2015, kdy nebyla ve smlouvách záruční kauce sjednávána. 
Kauce bude investorovi (společnosti Exafin) vrácena po ukončení záručních 
dob na díla předaná městu Úvaly. V připomínkách občanů zazněl nesouhlas 
s postavením telekomunikačního stožáru. 
 

22.6. a 3.8. je popsáno v ŽÚ 9/2023 v jednom článku, z čehož srpnové bylo 
mimořádné a týkalo se řešení problematiky financování investiční akce „Vo-
dovodní obchvat Jiren“.  
22.6. po úvodním představení starostky činnosti RM a zprávě finančního vý-
boru byla projednávána a schválena účetní závěrka města Úvaly za rok 2022, 
kterou předložil místostarosta Kimbembe. Následně byl schválen závěrečný 
účet města Úvaly za rok 2022 a zpráva auditora o výsledku hospodaření za 
rok 2022. Podstatou závěrečného účtu města je zhodnotit čerpání finančních 
prostředků na základě schváleného rozpočtu a dalších následných rozpočto-
vých opatření schválených v roce 2022. Celkem bylo v loňském roce schvá-
leno pět rozpočtových opatření, poslední 5. rozpočtové opatření odpovídá 
skutečnému čerpání v roce 2022. Celkové příjmy města dosáhly 207 968 
692,44 Kč a výdaje 192 907 994,68 Kč. Zastupitelé schválili i návrh rozpočto-
vého opatření č. 2/2023, které bylo navrženo na základě požadavků jednot-
livých odborů městského úřadu ve výši příjmy a výdaje 262 059 406 Kč. 
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Zastupitelé dále projednávali možnost dalšího financování vodovodního ob-
chvatu Jiren do doby získání dotace. Svazek obcí Úvalsko získal od Minister-
stva zemědělství ČR dotaci ve výši 68 852 000 Kč na akci „Vodovodní přivá-
děcí řad Jirny – PČS Fibichova“. Předpokládané náklady stavby jsou v tuto 
chvíli cca 101 mil. Kč. Stavba byla zahájena v květnu 2023, dotaci však bude 
možné čerpat až v roce 2024. Obec Jirny změnila svůj přístup k původní do-
hodě z roku 2007. Bude nutné zajistit finanční tok výdajů a příjmů tak, aby 
byly zajištěny finanční úhrady jednotlivých faktur do doby získání dotace 

(předfinancování dotace), tedy k překlenutí financování bude využit úvěr, 
který bude poskytnut městu. Zastupitelé v této souvislosti souhlasili s uza-
vřením Smlouvy o spolupráci při financování stavby vodovodního přivaděče 
mezi Svazkem obcí Úvalsko a městem Úvaly. Tento podklad vyžaduje jak Mi-
nisterstvo zemědělství ČR, tak i současně banka pro budoucí zajištění finan-
cování. Podmínky financování a úvěrové možnosti budou řešeny na dalším 
zastupitelstvu. 

VZZM schválilo rozdělení hospodářských výsledků na investice pro ZŠ, MDDM 
a MŠ. Schválilo střednědobý plán rozpočtu Technických služeb města a v roce 

2023 budou investiční příspěvky od zřizovatele a splátky úvěrů evidovány na 
samostatném bankovním účtu, což umožní jednoduchou kontrolu krytí 
fondu investic finančními prostředky.  
Místostarosta Miloš Ulrich byl pověřen vytvořením jednotných šablon pro 
městem vypsané dotační programy. 
Zastupitelé dále souhlasili s uzavřením plánovací smlouvy mezi městem 
Úvaly a společností Doypacky, s.r.o. Jedná se o stavební záměr výstavby haly 
na pozemku č. 3957/42 o velikosti 1662,5 m2 (v jihovýchodní části města – 

na Hostíně). Plánovací smlouvou společnost uhradí finanční příspěvek městu 
ve výši 832 000 Kč za nebytový prostor. Záměrem investora je zde postavit 
skladovací halu se showroomem a kanceláří firmy Doypacky, s.r.o. Dotazy za-
stupitelů směřovaly na likvidaci dešťových vod a zakreslení lokality v katastru 
nemovitostí. 
Následovalo schválení Dodatku č. 3 plánovací smlouvy pro lokalitu „nám. 
Svobody“ mezi městem Úvaly a společností Náměstí svobody Úvaly, s.r.o. a 
společností Property Mall, a.s. Společnosti a město sjednaly zástavu nemovi-
tostí Smlouvou o zřízení zástavního práva k nemovitostem k plánovací 
smlouvě. 
V posledním bodě jednání úvalští zastupitelé schválili aktualizovaný „Statut 
měsíčníku Život Úval“, včetně přílohy č.1 (Kodex dobrého měsíčního peri-
odika). Mimo jiné byly doplněny a upraveny některé pojmy, v seznamu rubrik 
byly doplněny možnosti rubriky sloučit či doplnit dle aktuální potřeby. Byly 
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též upraveny podmínky bezplatné inzerce, požadavky pro přijímání příspěvků 
a inzerátů a ceník. 
Připomínky ze stran veřejnosti se týkaly i participativního rozpočtu a projektu 
tzv. Hodovské lávky poblíž ČOV členka spolku Zachraňme koupaliště, se do-
tazovala na důvody vyřazení projektu Hodovské lávky ze seznamu projektů 
prvního participativního rozpočtu. Starostka pohovořila o genezi přípravy 
projektu Hodovské lávky ve vztahu k předložené projektové dokumentaci a 
o chybějící kompletní sadě stanovisek dotčených orgánů v rámci tohoto na-

vrženého projektu a zejména o výši nabídkové ceny, která několikanásobně 
převyšovala možnost jednotlivého projektu v rámci participativního rozpočtu 
města, zmínila i možnost zařazení projektu Hodovské lávky do zásobníku in-
vestičních projektů města pro realizaci v příštích letech. 
3.8. na MVZZM se na program dostala i další témata. Jedním z nich byl i pro-
jekt bytů v areálu bývalé parketárny. Občané z této lokality vyjadřují nesou-
hlas s rekonstrukcí starého domu, který chtějí vlastníci přestavět na bytový 
dům. Město má s developerem uzavřenou plánovací smlouvu od počátku 
celé rekonstrukce v areálu (objekt, kde sídlí společnost, je už hotov). Po míst-
ním šetření došlo k dohodě s investorem, že předloží upravenou studii pro-
jektu, který bude reflektovat usnesení rady města týkající se rozsahu pláno-
vané rekonstrukce. Zásadním bodem bylo schválení refinancování dvou stá-
vajících úvěrů města. S ohledem na jednání o novém úvěru na vodovodní ob-
chvat Jiren bylo navrženo i refinancování dvou starých úvěrů, a to z důvodu 
vyššího úroku, kterým jsou aktuálně úvěry zatíženy. Starostka vyjádřila podě-
kování členům finančního výboru, jejichž připomínky a podněty pomohly ve-
dení města při vyjednávání s jednotlivými bankovními subjekty o podmín-
kách poskytnutí úvěrů. Poté došlo na schvalování úvěru ve výši 100 mil. Kč 
na projekt Vodovodního obchvatu Jiren. Svazek obcí Úvalsko požádal o do-
taci zhruba 10 mil. Kč Středočeský kraj, její přidělení ještě není jisté, na dotaci 
od MZe ČR ve výši necelých 70 mil. Kč už má Svazek v tuto chvíli příslib, fi-
nanční prostředky z této dotace by měly přijít na účet Svazku během roku 
2024 a budou použity na mimořádné splátky zmiňovaného úvěru. V případě, 
že na účty Svazku dorazí všechny očekávané dotace, zbývá Svazku obcí, který 
je vlastníkem budovaného vodovodního řadu, doplatit cca 23 mil. Kč, které 
budou dle podílů rozděleny mezi jednotlivé obce Svazku. V souvislosti s vo-
dohospodářskými investicemi byla důležitým bodem schválení „Smlouva 
mezi Svazkem Úvalsko“ a jednotlivými obcemi Úvaly, Jirny, Horoušany o 
stavbě vodovodního obchvatu. Změna územního plánu Úvaly č.13 byla rov-
něž schválena. 
21.9. VZZM nejprve přijalo zprávu o činnosti RM - vedení města zabývalo 
zejména návrhem rozpočtového opatření č. 3, řešením parkoviště P+R, 
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přepravou úvalských seniorů, další možností využití sálu v budově DPS, kapa-
citou mateřské školky, přípravou rekonstrukce ČOV, projektem svazkové 
školy na Hostíně a širokou škálou provozních věcí městského úřadu. Zastupi-

telé následně souhlasili s uzavřením plánovací smlouvy pro lokalitu „U kou-
paliště“ mezi městem Úvaly a společností Úvaly u koupaliště, s.r.o. Jedná se 
o rozparcelování lokality Nad Okrájkem pro výstavbu 13 rodinných domů a 
výstavbu veřejné infrastruktury na příslušných pozemcích. Výše příspěvku 
činí 5 850 000 Kč formou zástavního práva pro pohledávku 450 000 Kč na 
jednotlivé pozemky pro rodinné domy. Jednotlivá částka bude vyplacena 
městu vždy do 30 dnů po vydání stavebního povolení na stavbu rodinného 
domu a nebo převodu pozemku na třetí osobu. Výše kauce je stanovena ve 
výši 1 000 000 Kč. Společnost doplnila i zákres opravovaných silnic. Připo-
mínky zazněly k dešťové kanalizaci v lokalitě. V návaznosti na to zastupitelé 
souhlasili se zahájením řízení na pořízení změny územního plánu sídelního 
útvaru Úvaly zkráceným postupem, a to na základě žádosti společnosti Úvaly 
u koupaliště, s.r.o. Zastupitelé také souhlasili s uzavřením plánovací smlouvy 
pro lokalitu Zálesí mezi společností VILAPARK ÚVALY, s.r.o., a městem Úvaly. 
Jedná se o výstavbu devíti rodinných domů o jedné bytové jednotce a desíti 
rodinných domů o dvou bytových jednotkách. Dělení pozemků o minimální 
velikosti 800 metrů čtverečních pro výstavbu těchto domů včetně infrastruk-
tury schválila již dříve rada města. Součástí výstavby je realizace areálu parku 
s veřejným víceúčelovým sportovním hřištěm a dalšími prvky pro děti i do-
spělé. Dále výstavba cesty průchodem pro pěší a cyklistiku mezi domy z ulice 

Jalovcová na pěšinu podél komunikace II/101, rekonstrukce chodníku a pro-
stranství podél silnice II/101 od křižovatky s ulicí K Hájovně po ulici Jalovcová, 
rekonstrukce ulice Zálesí (nový povrch vozovky, rekonstrukce chodníku a pás 
zeleně). Navrženo je kontejnerové stání s kapacitou nejméně 6 ks kontej-
nerů. Na základě vybudování 29 bytových jednotek uhradí žadatel finanční 
příspěvek ve výši 13 050 000 Kč. Kauce je stanovena ve výši 30 000 000 Kč a 
záruční kauce ve výši 3 000 000 Kč. 
Zastupitelstvo vydalo novou Obecně závaznou vyhlášku města Úvaly o regu-
laci provozování hazardních her. Předchozí vyhláška č. 1/2018 o regulaci pro-
vozování loterií a jiných her, která stanovila, že provozování binga, technické 
hry, živé hry a turnaje malého rozsahu je na území města možné pouze v 
herně na adrese Husova 81. Zde bylo povoleno provozování technické hry do 
1. 2. 2024. Zastupitelstvo města schválilo, že provozování hazardních her na 
území města je nově zcela zakázáno. 
Následně byly schváleny tři kupní smlouvy na pozemky pod komunikacemi, 

které město tímto získá do svého vlastnictví. Zastupitelé také souhlasili s 
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odkoupením důležitého pozemku pro stavbu budoucího autobusového ter-
minálu u úvalského nádraží v dohodnuté kupní ceně 995 000 Kč. 
2.11. VZZM po zprávě o činnosti RM měnilo plánovací smlouvy o dodatky 
(Vilapark Úvaly s.r.o. a Arnoštova Parketárna). Dále bylo schváleno zahájení 
jednání o pořízení změny č. 14 územního plánu města Úvaly zkráceným po-
stupem pro pozemky 252/7 a 265 společnosti eTruhlárna, s.r.o. Zastupitel-

stvo města dne 22. 6. 2023 tento materiál stáhlo z jednání z důvodu potřeb-
ného dalšího jednání s investorem stavebního záměru. Důvodem nového 
předložení materiálu je, že došlo k upřesnění finální podoby bytového domu, 
který zůstane ve své hmotě zachován a dojde pouze ke změnám vnitřního 
uspořádání domu a bývalé garáže. Ke změně došlo kvůli nesouhlasu občanů 
v okolí, kteří se obávají nárůstu počtu obyvatel v bezprostřední blízkosti je-
jich obydlí. 
Zastupitelé souhlasili s uzavřením Smlouvy o zřízení práva stavby na 99 let na 

příslušných pozemcích ve prospěch Dobrovolného svazku obcí Povýmolí pro 
výstavbu „Svazkové základní školy Povýmolí“ (viz podrobně v čl. ŽÚ 12/2023). 
Zastupitelé udělili ocenění Junior města Úvaly 2023 Richardu Vaškovi za vy-
nikající výsledky v oblasti sportu a reprezentaci města Úvaly. Mladému spor-
tovci je 16 let, karate se věnuje minimálně 10 let a patří mezi výrazné talenty 
klubu Sport Úvaly, z.s. Je mistrem republiky 2022… ocenění dostal při příleži-
tosti Adventu u rozsvícení vánočního stromu.  

Dlouhá, téměř dvouhodinová diskuse, se nastala kvůli operativně zařazeného 
bodu jednání, který se týkal dalšího osudu velmi frekventovaného železnič-
ního přejezdu v Úvalech. Starostka nejprve seznámila přítomné s vývojem 
této záležitosti. V září 2023 obdrželo město od SŽDC žádost o vyjádření ve 
věci zrušení železničního přejezdu. Správa železnic se dlouhodobě zabývá 
úvahami převést alespoň některé páteřní koridory v ČR z rychlosti 160 km/h 
na rychlost 200 km/h. Tato se týká i koridoru Praha - Kolín (přes Úvaly). Nut-
nou součástí této operace zvýšení traťové rychlosti na 200 km/h je kromě 
dalších technických opatření rovněž zrušení všech úrovňových přejezdů, a to 
i v místech, která technicky rychlost 200 km/h neumožňují. Z tohoto důvodu 
Správa železnic kontaktovala město, aby je seznámila s těmito úvahami, 
které jsou v tuto chvíli skutečně jen úvahami, není to ani ve fázi projektového 
záměru. V rámci diskuse k tomuto bodu se rozproudila místy emotivní dis-
kuse. Starostka města zopakovala svůj postoj, že je nejprve potřeba získat 
relevantní data a současně získat více informací a vyjádřila nesouhlas s názo-
rem, že si město oslabilo vyjednávací pozici ve vztahu k SŽDC. Dlouhá, téměř 
dvouhodinová diskuse se týkala operativně zařazeného bodu jednání, který 
se týkal dalšího osudu velmi frekventovaného železničního přejezdu v Úva-
lech. Starostka nejprve seznámila přítomné s vývojem této záležitosti. V září 
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2023 obdrželo město od SŽDC žádost o vyjádření ve věci zrušení železničního 
přejezdu. Správa železnic se dlouhodobě zabývá úvahami převést alespoň 
některé páteřní koridory v ČR z rychlosti 160 km/h na rychlost 200 km/h. Tato 
se týká i koridoru Praha - Kolín (přes Úvaly). Nutnou součástí této operace 
zvýšení traťové rychlosti na 200 km/h je kromě dalších technických opatření 
rovněž zrušení všech úrovňových přejezdů, a to i v místech, která technicky 
rychlost 200 km/h neumožňují. Z tohoto důvodu Správa železnic kontakto-
vala město, aby je seznámila s těmito úvahami, které jsou v tuto chvíli sku-
tečně jen úvahami, není to ani ve fázi projektového záměru. V rámci diskuse 
k tomuto bodu se rozproudila místy emotivní diskuse. Starostka města zopa-
kovala svůj postoj, že je nejprve potřeba získat relevantní data a současně 
získat více informací a vyjádřila nesouhlas s názorem, že si město oslabilo vy-
jednávací pozici ve vztahu k SŽDC. Zastupitelé si schválili vyhrazení pravomoci 
projednat a schválit vyjádření města Úvaly k oficiálním žádostem týkajícím se 
úpravy železničního přejezdu v Úvalech a současně z iniciativy starostky bu-
dou zastupitelé na toto téma realizovat setkání, kde bude diskutován postup 
města v této otázce. 
14.12. VZZM – na tomto zasedání se hlavně doplňovaly plánovací smlouvy a 
dodatky k nim se změnami. Dále bylo schváleno zahájení jednání o pořízení 
změny č. 14 územního plánu města Úvaly zkráceným postupem pro pozemky 
252/7 a 265 společnosti eTruhlárna, s.r.o. Zastupitelstvo města dne 22. 6. 
2023 tento materiál stáhlo z jednání z důvodu potřebného dalšího jednání s 
investorem stavebního záměru. Nyní byl materiál předkládán zastupitelstvu 
města znovu. Důvodem nového předložení materiálu je, že došlo k upřesnění 
finální podoby bytového domu, který zůstane ve své hmotě zachován a dojde 
pouze ke změnám vnitřního uspořádání domu a bývalé garáže. 
Zastupitelé rovněž vzali na vědomí informaci o přípravě projektu Svazkové 
základní školy Povýmolí. V červnu 2021 byl schválen přestup projektu svaz-
kové školy z programu MŠMT Prstenec I do Prstence II. V roce 2022 obdrželo 

město informaci o navýšení částky způsobilých nákladů z 800 000 Kč / žáka 
na 1 100 000 Kč / žáka. Z této částky bude vypočítávána výše dotace – pro-

gramem je pro svazky dáno 85 % ze způsobilých nákladů, tedy maximální 
možná výše dotace je 757,35 mil. Kč. Aktuální náklady na výstavbu jsou nyní 
přepočítávány, s ohledem na pokles cenové hladiny je předpokládána částka 
kolem 900 mil. Kč vč. DPH. Dalším krokem bude podání žádosti o dotaci, které 
má proběhnout nejpozději do konce listopadu 2023. K žádosti o dotaci bude 

nutné poskytovateli dotace doložit doklad o vlastnictví předmětných po-
zemků jednou z obcí svazku a zřízení práva stavby na dobu 99 let na pozem-
cích města č. 3933/17 (o výměře 16 678 m2), č. 3933/19 (o výměře 3 087 m2) 
ve prospěch žadatele – Dobrovolného svazku obcí Povýmolí. Přesun do 
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Prstence II s sebou nenese pouze pozitiva ve formě navýšení dotace na žáka, 
ale i povinnost zvětšení kapacity školy minimálně na 810 žáků. Tento poža-
davek se promítá nejznatelněji do rozměrů parkoviště školy. Proto bylo vy-

psáno zadávací řízení na projektanta, který by požadované úpravy provedl. 
Řízení bylo několikrát napadeno ze strany společnosti Energy benefit center, 
a.s., a posléze zrušeno. Na jaře roku 2023 došlo k výběru projektanta a dne 
9.10. 2023 byla předložena dokumentace ke změně územního rozhodnutí 
(navýšení kapacity, zvětšení parkoviště) na stavební úřad.  
Většinu jednání zabrala diskuse o zrušení přejezdu železniční trati (viz ŽÚ 
12/2023). 

 

Finanční výbor zastupitelstva 

Na prvním zasedání 6.3.2023 se kromě kontroly rozpočtového opatření č.5 
(RO č.5/2022) zabýval výbor i návrhem rozpočtu TSMÚ. Důležitým bodem 
bylo i sdělení Ing. Kytlicové k položce 5141 úroky, kde podrobně shrnula k 
nejstaršímu úvěru vývoj hodnot úrokových sazeb a fixace tohoto úvěru, a to 
k březnu 2021, kdy tato fixace skončila. Od dubna 2021 začala variabilní sa-
zba, tzn. 1 měsíční pribor 0,31% p.a. Principem bylo, že sazba rostla až přes 7 
% a město tudíž přišlo o velké finanční prostředky. Tento úvěr končí v r. 2024. 
Tím, že došlo k chybě vznáší dotaz, jak funguje nyní správa úvěrů města, aby 
se již procesně neopakovalo. Celkově je úvěrů 5, 3 jsou za variabilní sazbu a 
2 za fixní do konce splatnosti. K tomu p. Hájková odpovídá, že dle informací 
bankovního poradce bylo městu k tomuto nejstaršímu úvěru každého čtvrt 
roku nabízena fixace, ale byla zamítána. Nyní je k tomuto procesu vyčleněn 
ing. Kimbembe a i p. starostka, kteří budou situaci sazeb u zbylých 2 úvěrů 
sledovat. K tomu ing. Kytlicová požaduje informaci o sjednané sazbě do 
konce splácení úvěrů. 
Postupně byly členy navrženy témata ke kontrole: - Nájemní smlouvy byto-
vých prostor po opravě bytového fondu (náklady na opravu, další náklady pro 
obyvatele, srovnání cen nájemného s trhem) - Nájemní smlouvy nebytových 
prostor (as-is stav, kontrola inflačních doložek, vývoje) - Prověřit náklady na 
energie (porovnat cenu vysoutěžených cen s jinými nabídkami na trhu (zda 
jsou efektivně nastaveny ceny a vazba záloh a vyúčtování na položku v roz-
počtu, skutečná spotřeba elektřiny, plynu a vody, zda se snižuje) - Technické 
služby: a) odpady (dlouhodobý přehled nákladů zpracování odpadu) b) 
sběrný dvůr (dotace, udržitelnost, náklady na investici a na provoz v porov-

nání s minulým stavem, zhodnocení, provozní náklady) c) pronájem vodo-
vodního a kanalizačního řadu vs. investice a obnova města (smlouva na do-
tace na kanalizaci) d) cena vodného a stočného (kalkulace, srovnání nákladů 

https://www.mestouvaly.cz/category/zastupitelstvo/financni-vybor-2018-2022/
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vstupujících do kalkulace s rozpočty a skutečností, navyšování dle smlouvy 
na dotace na kanalizaci). 

17.4. bylo 2. zasedání s body vyjádření se k RO č.1/2023 a navrhuje místosta-
rostovi A. Kimbembemu vytvořit rozpočet vyrovnaný - FV po projednání bere 
na vědomí předložený návrh RO 1/2023 a doporučuje vedení města vrátit do 
výdajové části v pol. 3612/6121 částku 2 400 000,- Kč tj. 2.splátka pro firmu 
BBP stavby na zateplení bytových domů a následně upravit zbylé položky roz-
počtu tak, aby byl rozpočet opět vyrovnaný;  

12.6. na 3. zasedání FV byl projednán bod - Závěrečný účet města za rok 2022 
Účetní závěrka města za rok 2022 Zpráva auditora o výsledku přezkoumání 
hospodaření města za rok 2022; FV po projednání bere na vědomí předlo-
žený návrh RO 2/2023 a doporučuje ke schválení na zastupitelstvu města v 
navržené příjmové a výdajové částce 262 059 406 Kč; dále FV po projednání 
bere na vědomí předloženou informaci o nabídkách 3 bank na financování 
investičních akcí úvěrem a refinancování stávajících 2 nefixovaných úvěrů; FV 

určil předběžné zpracovatele navržených dalších bodů jeho kontrol. 
24.7. na 4. zasedání konstatovalo FV, že chybějí Smlouvy o dílo uzavřené mezi 
Svazkem obcí Úvalsko (dále jen „SOÚ“) a dodavatelem, prokazující sjednání 
pevné ceny za dílo, Smlouvy / Rozhodnutí o dotaci poskytnuté SOÚ, Smlouvy 
o budoucí smlouvě o zápůjčce uzavřené mezi Úvaly a SOÚ,  Úvěrové pod-
mínky KB, platné pro navrženou smlouvu; FV se vyjadřuje ke dvou smlouvám 
a navrhuje opravit nedostatky a chyby. 

7.9. bylo 5. zasedání s rekapitulací úvěrových smluv s KB starostkou projed-

náno bylo i RO3/2023 - FV po projednání bere na vědomí předložený návrh 
RO 3/2023 a doporučuje vedení města jeho úpravy tak, že nebude zahrnut 
příjem developera v pol. 1348 lokalita Zálesí o 13 050 000 Kč z důvodu nepo-
depsané smlouvy jak investorem, tak ani městem v tento okamžik. 
27.11. proběhlo 6. zasedání - FV po projednání opravených podkladů bere na 
vědomí předložený návrh RO 4/2023 a doporučuje vedení města provést: a) 
úpravu řádku v pol. 6171/5166 právní služby na 6171/5167 školení b) přesun 
částky 82 tis. Kč z pol. 6171/5171 na 6171/6125 (oprava světelného infor-
mačního panelu u zdravotního střediska); FV po projednání předložených 
podkladů doporučuje vedení města prověření přiřazených názvů položek v 
daňových příjmech a doporučuje návrh rozpočtu na rok 2024 ve výdajové a 
příjmové částce 336 225 459 Kč zastupitelstvu města ke schválení 
 

Kontrolní výbor 

Volební období 2022 - 2026 

předseda: Mgr. Miloš Ulrich 
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členové: Mgr. Vojtěch Dvořáček, Bc. Pavlína Bínová, Ing. Ludmila Milerová, 
Mgr. Ivana Šťastná, Mgr. Pavel Arazim, Ing. Zuzana Netušilová, Ing. Martina 
Junková Jaklová MBA, DiS 

zapisovatel: Jitka Hamouzová. 

V zápise se hovoří o předsedovi V. Dvořáčkovi, ale na stránkách pod Samo-
správou je uveden M. Ulrich, přítomen na jednání nebyl. 
 

KV se sešel v roce 2023 jedenkrát a v zápise sice schvaluje pod vedením před-
sedy Dvořáčka program,  který není šířeji zmíněn. Zápis obsahuje pouze roz-
dělení provedení kontrol přítomným členům: Ing. Netušilové kontrola usne-
sení rady za rok 2020; Bc. Bínové kontrolu plnění usnesení rady za rok 2021; 
Mgr. Šťastné – kontrola vyřizování podnětů, návrhů a připomínek podaných 
zastupiteli a občany z roku 2020 a 2021 na VZZM; T. Leierovi – kontrola for-

málního postupu při přidělování a čerpání finančních prostředků přidělených 
sportovním a zájmovým organizacím za rok 2020 a 2021.; Mgr. Dvořáčkovi – 

kontrola vyřizování stížností za roky 2020 a 2021;  Ing. Milerové – kontrola 

plnění usnesení zastupitelstva v roce 2020; Mgr. Arazimovi – kontrola plnění 
usnesení zastupitelstva v r. 2021; Mgr. Dvořáčkovi – kontrola prověření po-
stupu výběrového řízení na tisk a grafické zpracování měsíčníku Život Úval. 

Pak pozval na další jednání na 12.4.2023, ze kterého není na webu města 
zápis. Nikde zatím nelze najít hlášení o plnění a výsledcích kontrol. 
 

Výbor pro investice, výstavbu a územního plánování 
Volební období 2022 – 2026: 

předseda: Ing. Hana Kameníková 

členové: Ing. Jan Černý, Ing. Jan Plašil, Ing. Roman Krásný, Miloslav Kolařík, 
JUDr. Ing. Petr Petržílek, Ing. Michal Breda, Jan Havel, Ing. Renata Perglerová 

zapisovatel: Anežka Růžičková 

První zápis 1/2023 nově ustanoveného výboru pro investice, výstavbu a územ-
ního plánování ze dne 31. 1. 2023. Výbor se zabýval aktualizací zásobníku pro-
jektů pro roky 2020–2024, změnou územního plánu pro lokalitu Nad Okráj-
kem, problematikou rozšíření ČOV Úvaly, odhlučněním areálu Tawesco Auto-
motive, s.r.o, stavebním záměrem výstavby haly na pozemku č. 331/9. Na jed-

nání výboru byl požádán architekt města Ing. David Kraus o návrh požadavků 
k fasádě s tím, že členové výboru napíšou připomínky. Dále se jednalo o vý-
stavbě haly v průmyslovém areál Úvaly-východ na Přišimasy. Tématem jed-
nání byl i vodovod a splašková kanalizace v lokalitách Pod Slovany, Staré Zálesí, 
Horoušánky (ulice U Horoušánek), V. Špály a Bendlova stezka. 
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Komise Rady města:  
Komise pro projednávání přestupků 2022-2026 

Provádí  výkon přenesené působnosti státní správy. 
Předseda: JUDr. Václav Kyral 
členové: Jitka Hájková, Miroslav Kolařík 

Zapisovatel: Lenka Platzová. 

 

Komise pro dopravu pro volební období 2022-2026 

předseda: Ing. Richard Saidl 
členové: Ing. Petr Kunc, Bc. Naděžda Kouklová, Jan Havel, Kateřina Baštová, 
Ing. Václav Setnička, Mgr. Věra Pavelková 

zapisovatel: Marcela Benešová. 

Sešla se dvakrát a řešila:

 
Kromě parkování v Žižkově ulici doporučila komise návrhy, ale zdá se, že ne-
byly prosazeny. 

 

 
Návrhy byly přijaty a nebyly prosazeny. 
 

Komise pro městské části 2022-2026 

předseda: Mgr. Petr Borecký 

členové: Ing. arch. Miroslav Hofman, Ing. Radek Netušil, Ing. arch. Michal 
Grošup, Ing. arch. David Kraus, Ing. Lukáš Štefl 
zapisovatel: Adriana Bednarčíková 

Komise se sešla 3x. 
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Výstavba haly Doypacky v prům. areálu na Přišimasy 2. Výstavba haly p. Von-
dráčka v ul. 5. května 3. Výstavba souboru náměstí Svobody vč. plánovací 
smlouvy 4. Stožár pro společnost Cetin v ul. Pražská 5. M-Projekce - pře-
stavba křižovatky I/12 x II/101, kácení dřevin na majetku města 6. Metropo-

litní síť Úvaly - optické připojení lokality V Setých a Zálesí 7. Žádost pana Vlas-
timila Vaňka, bytem Žíšovská 1628, 190 16 Praha 916 - Újezd nad Lesy, o udě-
lení výjimky z Opatření obecné povahy č. 1/2017 ze dne -5.9.2017 - Regulace 

výšky a průhlednosti oplocení, na pozemku parc. č. 3597, k.ú. Úvaly u Prahy 

8. Žádost o vyjádření k technické infrastruktuře pro územní řízení k umístění 
stavby, změně využití, změně stavby na akci I/12 Běchovice-Úvaly - změna 
DÚR - Z1 9. Žádost o vyjádření ke stavebnímu záměru - "Inženýrské sítě, ko-
munikace Úvaly - Hostín X Přišimasy, na pozemcích parc.č. 3960/19, 3960/25, 
3960/24, 3958/6, 3956, 3957/37, 3957/41, 3957/35, 3957/32, 3957/28, 

3957/31, 3957/33, 3957/13, 3955/7,3955/8, 3957/30, 3995/5, 534/7, 955/4, 

534/10 a 534/1,v k.ú. Úvaly u Prahy 10. Žádost o předběžné vyjádření k pře-
stavbě a zvětšení hospodářské stavby, na pozemku parc. č. 3853/3, k.ú. Úvaly 
u Prahy 11. Žádost o vyjádření ke stavebnímu záměru – Rozšíření veterinární 
kliniky na pozemku parc. č. 1059/3, 1059/46 a 1059/47, k.ú. Úvaly u Prahy 

12. Žádost o vyjádření ke stavbě dvou plechových skladů na náhradní díly, na 
pozemku parc. č. 2629/1, k.ú. Úvaly u Prahy 13. Architektonická studie – vý-
stavba Zálesí, SMV Invest – opět všechny body jednání přijaty. Všechny body 
obhajoval Petr Borecký. 
Na druhém jednání se projednávalo: 1. Dům Hakenova – pozemek p.č. 
2219/1 2. Návrh nové zástavby lokality V Rohožni 3. Dostavba čistírny odpad-
ních vod 4. Dělení pozemků 1059/11 a 1059/12 – lokalita Homolka 5. Nová 
zástavba v lokalitě Zálesí 6. Parcelace pozemků 3348/27, 3348/28, 3348/58 
a 3348/59 – lokalita U Horoušánek. 

Třetí jednání mělo jen dva body a opět byly přijaty: 1. Projekt Výmola 2. Ná-
vrh na opatření od společnosti JARO REAL s.r.o. ve věci změn vyvolaných 
stavbou přeložky I/12. 

  

Komise pro prevenci kriminality ve volebním období 2022-2026 

Předseda: Ing. Václav Setnička 

členové: Kateřina Baštová, Radek Baroch, Ing. Radko Mach, Petr Rytina, Ing. 
Dana Misárková, Daniel Bílý 

zapisovatel: Eva Kopecká. 

Ani tato komise nereagovala na výzvu dodání zprávy o činnosti pro kroniku a 
na webu města nejsou místěny žádné zápisy o činnosti. 
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Komise pro výstavbu, územního plánování a investice 

Tato komise pro volební období 2022-2026 nebyla ustanovena 

Ani následující  likvidační a škodní komise nejsou uvedeny v přehledu komisí 
Rady města 

 

Likvidační komise 

Předseda: Ing. Alexis Kimbembe 

Zapisovatel: Blanka Viktorová. 

Členové: Jana Tesařová, Jitka Hamouzová, Dr. Vítězslav Pokorný, Lenka 

Platzová. Počet členů: 5 členů 

Schází se jen při příležitostné potřebě města. 
 

Škodní komise 

Předseda: Ing. Alexis Kimbembe 

Zapisovatel: Blanka Viktorová. 

Členové: Jana Tesařová, Jitka Hamouzová, Ing. Lída Milerová, Adriana Bednar-
číková, Jitka Hájková. Počet členů: 6 členů 

Schází se jen při příležitostné potřebě města. 
 

Komise pro sport pro volební období 2022-2026 

Předseda: Jaroslav Špaček, členové: Václav Buček, Ing. Eva Mašatová, Jiří 
Dráb, Ing. Richard Konečný, Josef Krutský, Michael Březina. 
Zapisovatel: Veronika Rytířová. 

Tato komise nereagovala na výzvu dodání zprávy o činnosti pro kroniku a na 
webu města nejsou místěny žádné zápisy o činnosti. 
Teprve rok 2024 obsahuje jeden zápis z jediného jednání a to projednávalo: 
Návrh na rozdělení Programových dotací pro organizace a spolky na rok 2024 

Zastupitelstvo města na svém jednání dne 14.12.2023 usnesením Z-136/2023 

vyhlásilo programové dotace pro rok 2024. Vyhlášeny byly dvě programové 
dotace určené pro sportovní, kulturní a zájmové organizace a spolky - Nein-

vestiční podpora - Provoz a údržba 2024 (k rozdělení 1000 000 Kč) a Neinves-
tiční podpora - Pořádání jednorázových sportovních, kulturních a volnočaso-
vých akcí 2024 (k rozdělení 200 000 Kč). 
Takže patrně i rok 2023 mělo jednání tuto náplň. 
 

Komise pro školství a vzdělávání 2022-2026 

Předseda: Mgr. Dana Poláková, členové: Mgr. Lukáš Kunc, Bc. Jana Hájková, 
Mgr. Jana Krejsová, Mgr. Stanislav Trykar, Ing. Jan Černý, Mgr. Michaela Nils-
son Marečková, Lenka Košťálová, Kateřina Vašková. 
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Zapisovatel: Jitka Hamouzová. 

Sešla se 5krát. Ze zápisů umístěných na webových stránkách města vyplývá: 

Aktuální informace o svazkové škole. Prvního jednání se jako host účastnila 
starostka města Bc. Markéta Rydvalová a seznámila přítomné se záměry, které 
má vedení města v oblasti školství. Informovala o svazkové škole: Město bude 

žádat o příspěvek na provoz z RUD, je zrušeno zadávací řízení na projektanta 
z důvodu napadení u ÚOHS. Vzhledem k termínu pro podání žádosti bylo roz-
hodnuto, že bude soutěžen projektant dokumentace pro změnu územního 
rozhodnutí zvlášť. MŠMT doporučilo soutěžit další stupně projektové doku-
mentace (stavební povolení a prováděcí dokumentaci) společně se zhotovite-
lem stavby metodou „žlutý fidic“ (využívání Obchodních podmínek ve verzi FI-
DIC P&DB - také Žlutá kniha FIDIC, vylučování víceprací předem). Město čeká 
na rozhodnutí o přidělení dotace na přístavbu MŠ Bulharská pro cca 50 dětí. 
Svazková škola - podle prvotního projektu měla být škola již v provozu, výbě-
rové řízení opakovaně napadeno, tentokrát ve formě námitek zadavateli, nyní 
ve stádiu vypořádávání se s námitkami. Odhadovaná cena realizace 1,123 mld. 
Kč (za dobu průtahů narostla odhadovaná cen téměř o 300 mil. Kč) - vzhledem 

ke komplikacím se svazkovou školou byla podána žádost na přístavbu budovy 
stávající ZŠ, předpokládaná cena realizace 411 mil. Kč, dotace 137 mil. Kč. Z 
diskuse přítomných - dostavba velké „hmoty budov do náměstí“, zhoršení již 
tak velmi komplikované situace při ranní dopravě dětí osobními auty na vyu-
čování, počet tříd zásadně neřeší požadované počty dětí, přijímané ke školní 
docházce (rozsáhlá, plánovaná výstavba). 
Z další informace o Svazkové škole: P. Fuxová - došlo ke změnám v projektu 
svazkové školy, byla navýšena kapacita. Bude zde 27 kmenových učeben (3 v 
každém ročníku), 5 odborných učeben, 10 tříd družiny, celkem 810 žáků a 90 
zaměstnanců. V této souvislosti byla v projektu provedena úprava dispozice, 
rozšíření kuchyně a jídelny, úprava tělocvičen. Škola bude mít fotovoltaické 
panely na střeše a vytápění tepelným čerpadlem. Bylo rozšířeno parkoviště a 
zvětšena nádrž na dešťovou vodu. Informovala, že s hřištěm u nové školy se 
nepočítá (nevejde se), následovala diskuse členů komise na toto téma. (Po jed-
nání komise bylo prověřeno – hřiště se vejde, je s ním počítáno, ale dotace na 
školu se nevztahuje na školní hřiště, toto bude řešeno jinou dotací). Škola by 
měla být hotova do 12/2027. 
Dále podávaly zprávy ředitelé školských zařízení. Mj. Svazková ZŠ Povýmolí, 
ředitelka informuje přítomné – v září přihlášeno 22 dětí, postupně ubývaly, v 
současné době školu navštěvují 4 české a 4 ukrajinské děti. ZŠ již má svůj web 
a facebook. Ve škole proběhl Den otevřených dveří, který navštívili rodiče 15 
předškoláků. Uspořádali Vánoční kreativní dílničku, zúčastnily se i děti z okolí. 
Aktivně budou propagovat školu v měsíčníku Život Úval, aby přilákali nové 
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prvňáčky k zápisu. Nový zápis probíhal hladce, dle plánů a bez časových skluzů. 
Celkové počty podaných žádostí o zápis dle obcí k 24.4.:  
Úvaly – 42, Květnice – 11, Hradešín – 6, Přišimasy – 6, Dobročovice – 2, Zlatá 
– 2, Praha – Klánovice – 1, Praha – Uhříněves – 1, Praha – Újezd nad Lesy – 1, 

Sluštice – 1, Škvorec – 1. 

3.4.2023 od 16 hodin v sokolovně byl oslaven Den učitelů s účastí cca 95 osob 

a programem. 

D. Poláková informuje – ZŠ Heuréka ukončí školní rok v budově ve Smetanově 
ulici, během prázdnin tuto budovu předají městu, v září zahájí v nově rekon-
struované vlastní budově v ulici 5. května. ZŠ Heuréka potřebuje zajistit výuku 
TV – D. Poláková zkontaktovala p. Drába ředitele S. Trykara - budou jednat o 

pronájmu prostor. 
 

Komise pro kulturu a volnočasové aktivity 2022-2026 

Předseda: Simona Mašatová, členové: Ing. Zdeňka Havránková, Barbora Lin-
ková, Eva Kuncová, Mgr. Gabriela Matoušková, Mgr. Zdena Kupčáková, Jana 
Gebhartová, Hana Černá, Pavel Christian Zamazal, Mgr. Pavel Arazim, Ph.D., 
Dr. Vítězslav Pokorný. 

Zapisovatel: Jana Tesařová. 

Komise se sešla sedmkrát. V každém zápise na webu města se dočítáme, jaký 
kulturní program komise připravuje a jaký honorář bude vyplacen aktérům. 
Dále jsou navrženy další programy, které se buď nebo neuskutečnily – viz ka-

pitola Kultura. U Letního kina dochází k navýšení ceny jednotlivého promítání 
o 1 000,- Kč. Bude se jednat o zvýšení vstupného. Celkové náklady na příspě-
vek pro vstupné od města a cena celé akce nebyla kronikářkou zjištěna. 
 

Letopisecká komise pro volební období 2022-2026 

Předseda: Ing. Zdeňka Havránková, členové: Ing. Lukáš Rubeš, Mgr. Alena 
Janurová, František Smolík. 

Zapisovatel:  Kamila Budilová. 

Komise se sešla v tomto roce dvakrát. Projednávala Kameny zmizelých – pře-
dáno k realizaci projektové manažerce; LK zpracovala text na kameny, osa-

zení kamenů proběhne v roce 2024, ideálně při akci „Pamatuj“ 8.3.2024. In-
formační cedule k soše Arnošta z Pardubic - po konzultaci s M. Sokolem, který 
sochu v minulosti restauroval navrhuje letopisecká komise RM – zhotovit 2 

tabulky a umístit je na sloupek ohrazení ze strany od budovy MěÚ i od silnice. 
Kromě informačního textu nápis doplnit QR kód s podrobnější informací o 
historii pomníku. Texty připraví LK a předá městu, které zajistí zhotovení a 
umístění na pomníku. Stávající tabule bude odstraněna. 
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Projednala kronikářský zápisu za rok vypracovaný kronikářkou města Mgr. 
Alenou Janurovou a doporučila ke schválení. Ocenila kvalitu kronikářského 
zápisu. 

Projednala podnět občana ohledně přejmenování ulice Ruská. Všichni pří-
tomní se shodli, že název ulice vznikl ve 20. letech 20. století, kdy bylo obcí 
rozhodnuto, že se celá čtvrť bude nazývat Slovany a tomu budou odpovídat 
názvy jednotlivých ulic. Ani v dnešní politické situaci by nebylo vhodné coko-
liv měnit. Přejmenování by navíc způsobilo komplikace pro občany žijící v této 
ulici. 

Proběhla prezentace digitalizace archivu kroniky, kdy byli přítomni hosté – 

starostka Markéta Rydvalová, místostarosta Miloš Ulrich a tajemnice Jana 

Tesařová. 
Alena Janurová i L. Rubeš seznámili ostatní v rámci svých prezentací se zdroji 
(archiv Dobřichovice, Státní archiv Chodovec, muzeum Čelákovice, muzeum 
Český Brod, Poštovní muzeum, muzeum Říčany, muzeum Kolín, Národní mu-
zeum, Židovské muzeum, Národní památkový ústav, Archiv bezpečnostních 
složek), ze kterých v současné době čerpají při své badatelské práci. Stále 
ještě vidí možnosti získat další informace. Neprobádané je např. období od 
roku 1948 do roku 1989. Jako zásadní vidí získání dokumentů a vzpomínek 
od žijících pamětníků. 
L. Rubeš navrhuje pomoci PhDr. Mandové s realizací pomníku odboje. Všichni 
přítomní se shodli, že je potřeba součinnost města se spolkem pro stavbu 
pomníku odboje v Úvalech a jeho předsedkyní L. Mandovou. Město by mělo 
být nápomocno při výběru vhodného místa pro pomník, spolupracovat na 
podobě pomníku a poskytnout podporu při propagaci sbírky. Z diskuse vyply-
nulo, že pro úspěšnou sbírku je třeba mít jasno o umístění a mít připravenu 
vizualizaci budoucího pomníku. Návrhy na možné umístění pomníku – pás u 
trati naproti pivovaru Libertas, u trati naproti bývalému kinu, u hřbitova. 
 

Komise životního prostředí a odpadového hospodářství 2022-2026 

Předseda: Ing. Jindřiška Pilná, Ph.D., členové: Mgr. Jan Špaček, Mgr. Jaromíra 
Borecká, Miloslav Kolařík, Mgr. Petra Charvátová, Ph.D., Ing. Jitka Maco, Petr 
Urban. 

Zapisovatel a tajemník komise: Daniela Jahnová. 

Komise se sešla v roce 2023 dvakrát a obsáhlé zápisy jsou umístěny na webu 
města. Na prvním jednání byly tyto body: 1) Rybníky – činnost Českého rybář-
ského svazu, místní organizace Úvaly 2) Odpady – činnost Technických služeb 
města Úvaly 3) Městská zeleň – údržba, plán v roce 2023 4) Strategický rozvo-
jový plán města Úvaly. Druhý z webových stránek města nelze stáhnout. 
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Redakční rada Života Úval 2022-2026 

Předseda (šéfredaktor): Josef Štěpánovský, členové: Mgr. Romana Vorlíčková, 
Mgr. Alena Janurová, Mgr. Marek Mahdal, DiS., Ing. Aleš Pilný , Ing. Radek Ne-
tušil, Mgr. Milan Bednář, Jan Poledník. 

Zapisovatel: Lenka Platzová. 

Redakční rada se schází vždy krátce po uzávěrce přijetí příspěvků do ŽÚ a nej-
prve hodnotí minulé číslo a vyjadřuje se k připomínkám města či občanů a 
k chybám, které vznikly v redakci nebo byly výsledkem dalšího zpracování 
čísla. Schvaluje došlé příspěvky a řadí je do stanovených rubrik časopisu, ur-
guje případně avizované příspěvky, které nebyly včas dodány. Někdy i musí 
počítat s místem pro důležitou avizovanou zprávu města. Poté je obsah pře-
dán grafičce, která udělá první návrh a vrátí zpět ke korektuře. Je nutné dodr-
žovat stanovené termíny jednotlivých kroků, aby časopis byl včas dán do tisku 
a dostal se do schránek občanům v prvních dnech následujícího měsíce. Právě 
pozdější termín dodání časopisu bývá občasnou stížností občanů. Přesto se 
zdá, že časopis čtou zejména straší občané Úval, a právě ti ho rádi dostávají 
včas.  
 

4. Informovanost obyvatel 
 

Informování obyvatel 
Do této kapitoly lze zařadit i snahu Policie ČR poučit občany nejen v Úvalech, 
jak se vyhnout falešným zprávám (fake news), falešným mailům a SMS v mo-

bilech a ukazuje na plakátcích ve městě i na různých školeních, jakými meto-
dami lákají seniory, ale platí to pro každou generaci, k úkonům, které vedou 
k vyplenění jejich finančních účtů. 
Co je to phishing? 

Phishing (vyslovováno: fišing) je útok, který se pokouší ukrást vaše peníze 
nebo vaši identitu tak, že vás přiměje odhalit osobní údaje - například čísla 
kreditních karet, bankovní údaje nebo hesla - na webových stránkách, které 
se vydávají za legitimní. 
Podvodné mobilní aplikace jsou aplikace, které vypadají jako legitimní, ale ve 
skutečnosti obsahují škodlivý kód, který může ukrást údaje uživatele, zobrazo-
vat nevyžádanou reklamu, nainstalovat další malware, odposlouchávat tele-
fon, případně vzdáleně ovládat celý mobilní telefon. 
https://www.kybertest.cz/nejcastejsi-typy-podvodu na této adrese si lze ově-
řit jaké typy podvodů na internetu existují a jak je rozpoznat – Phishing – pod-

vodné maily; smishing – podvodné sms; vishing  - podvodné telefonáty 

https://www.kybertest.cz/nejcastejsi-typy-podvodu
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údajných bankéřů, policistů či investičních poradců, deepfake videa – pod-

vodná videa; m-platba - mobilní platba funguje podobně jako platba platební 
kartou. Na rozdíl od karty však nejsou peníze strženy z účtu, ale z vašeho před-
placeného kreditu nebo měsíčního tarifu u mobilního operátora; bazarové 
podvody; podvodné mobilní aplikace a udílení oprávnění k nim; podvodné 
eshopy a webové stránky; bílí koně (money mules) a podvodné lajkovací bri-
gády; podvodné veřejné webové sítě. 
O některých dosud třeba někdo ani neslyšel a zdá se, že tato informace může 
vést k velkému zneklidnění, ale ono je svým způsobem namístě. Nepodléhat 
strachu, ale být ve střehu a nepodlehnout nabídce snadného výdělku nebo 
„vydírání“. Tuto stránku podpořila Police ČR, ověřené banky a společnosti, 
které mají zájem, aby předešly podvodům. 
 

Informační a komunikační technologie 

QR kód – použití této nejnovější městské technologie je zatím ve zkušebním 
provozu. 

Webové stránky města 

Stále provozované v poslední verzi a doplňované o řadu informací o činností 
MěÚ (viz minulé kroniky) 
Facebookové stránky města 

Jsou rozšířené o aktuální informace o akcích města a různých mimořádných 
příhod či nehod a reagují rychlým doplňováním. 
I TSMÚ mají vlastní Facebook a ve výroční zprávě se podrobně věnují rozboru 
využití připomínek občanů. 
Instagram 

Poznámka kronikářky – nemá zřízený přístup a nebude jej využívat, prý však 
město na této služby využívá (Instagram je americká sociální síť pro sdí-
lení fotografií, videí a chatování s přáteli). 
Youtube  

Tento kanál města přenáší všechna veřejná jednání nejen zastupitelů, ale i 
představování různých projektů. 
Sms  

Po zaregistrování na webu města dostává občan zprávy, které se objevují na 
webových stránkách města. 
Městský rozhlas 

Systém je vybaven bezdrátovou technologií pro vysílání závažných informací 
pro obyvatele a je napojen na povodňový výstražný systém. 
 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Soci%C3%A1ln%C3%AD_s%C3%AD%C5%A5
https://cs.wikipedia.org/wiki/Fotografie
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Ptáte se starosty 

Tato rubrika na webových stránkách města nadále není využívána, starostka 
Markéta Rydvalová preferuje osobní setkání a osobní e-mailovou korespon-

denci. 

 

Petice, stížnosti, podněty 

Přehled počtu stížností, podnětů a ostatních podání podle věcného obsahu 
za rok:  

Podněty z řad občanů zazněly na VZZM v únoru směrem k redakční radě Ži-
vota Úval a termínům uzávěrek ve vztahu k výrobě tištěného měsíčníku a jeho 
distribuci ve městě. 
V roce 2023 byla na MěÚ Úvaly doručena jedna stížnost na postup archivu 

stavebního úřadu, stížnost byla vyhodnocena jako nedůvodná. 

Stěžovatel konstatoval ztrátu a manipulaci s projektovou dokumentací ve 
spisu  k novostavbě domu. Domněnka stěžovatele se ukázala jako nedůvodná, 
projektová dokumentace se ve spisu nachází pod položkou č. 1. Stěžovatel byl 
vyrozuměn dne 24.8.2023. 
Dále byly podány dva podněty občanů: 
Podnět na zřízení dvou parkovacích míst v ulici Hvězdova v blízkosti průchozí 
uličky mezi domy, kudy se chodí k lesní školce. Žadatelé vyrozuměni 
30.10.2023 s tím, že se jedná o ochranné pásmo ČEZu a parkování zde není 
možné.  
Podnět na přehodnocení návrhu řešení kanalizace ve Starém Zálesí, která byla 
původně plánována jako gravitační a změněna na tlakovou. Občanům byla 
problematika   vysvětlena na osobním jednání na úřadě a následně dne 
5.1.2024 písemně. Varianta  gravitační  kanalizace pochází z roku 2008, v sou-

časné době je jediným možným řešením v lokalitě kanalizace tlaková (důvody 
technické, prostorové a majetkoprávní).  
Na chování úředníků MěÚ Úvaly nebyla zaznamenána žádná stížnost. 
 

5. Hospodaření města  
 

Rozpočet 

Čerpání rozpočtu města Úvaly za rok 2023 

PŘÍJMY 

Celkové příjmy 313 918 046,-Kč 

Daňové příjmy 182 138 128,- Kč 

Přijaté neinvestiční dary 402 224,-Kč 

Přijaté dotace v celkové výši 39 314 001,- Kč 

Příjmy z prodeje pozemků 143 173,-Kč 
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Pečovatelská služba: a) dotace MPSV 1 758 900,- Kč; b) služby pro obyvatele 
557 971,- Kč; c) úhrady od obcí za rozvoz obědů 72 800,-Kč 

VÝDAJE 

Celkové výdaje 297 713 520,- Kč 

Investiční výdaje 130 757 600 Kč 

Výdaje na provoz MěÚ 

správa 38 899 708,-Kč 

zastupitelé 4 828 152,- Kč 

Závazky města k 31.12.2023 

a) úvěr KB 109 754 190,-Kč 

b) závazky vůči dodavatelům 25 559 338,- Kč 

Splátky k 31.12.2023 

a) KB 75 405 479,- Kč 

Přidělené příspěvky: 1 243 000,- Kč 

Pečovatelská služba : celkové náklady: 2 500 257,- Kč 

Vypracovala: Hájková Jitka 

Dne 5.11.2024 

Aktuální celková výše dluhu města k 30.9.2023: 136 123 730,- Kč 

 

Alexis Kimbembe, místostarosta MěÚ, v ŽÚ 12/2023 podrobně rozebírá dluh 
města: …“Dluh města k 31. 7. 2023, než jsme si vzali další úvěr na vodovodní 
přivaděče, činil 115,14 mil. Kč, z toho: 1. Úvěr 110 mil. Kč z roku 2010 na 
vodohospodářské investice, který končí v lednu 2024, splacení jistiny a úroků 
cca 12 mil. Kč ročně, zůstatek k 31. 7. 2023 je 5,5 mil. Kč. 2. Úvěr 110 mil. Kč 
z roku 2017 na infrastrukturu města na 10 let s fixním úrokem 1,2 %, splacení 
jistiny a úroků cca 5,8 mil. Kč ročně, zůstatek k 31. 7. 2023 je 69,95 mil. Kč. 3. 
Úvěr 30 mil. Kč z roku 2019 na financování koupaliště na 15 let s fixním úro-
kem 2,5 %, splacení jistiny a úroků cca 2,8 mil. Kč ročně, zůstatek k 31. 7. 
2023 je 24,9 mil. Kč. 4. Úvěr 15 mil. Kč z roku 2020 koupě budovy MŠ PRAŽ-
SKÁ, splacení jistiny a úroků cca 1,5 mil. Kč ročně, zůstatek k 31. 7. 2023 je 
12,8 mil. Kč. 5. Úvěr 2,5 mil. Kč z roku 2020 koupě pozemku (točna autobusu), 
splacení jistiny a úroků 354 tis. Kč ročně, zůstatek 1,99 mil. Kč. Od 1. 8. 2023 
jsme refinancovali úvěr č. 4 a 5 s fixním úrokem 4,89 %, ročně splátku jistin a 
úroků cca 682 tis. Kč. Pro financování vodovodního přivaděče si město vzalo 
úvěr 100 mil. Kč, který bude splácen z dotace MŽV 68 mil. Kč a 10 mil. Kč 
kraje, takže v roce 2024 zůstatek tohoto úvěru bude cca 22 mil. Kč, který 
bude rozdělen – 57 % Úvaly, tj. 12,5 mil. Kč, 34 % Jirny, tj. 7,48 mil. Kč a 9% 
Horoušany, tj. 2,02 mil. Kč. V současné době platíme jen úroky, splátka jistiny 
bude až v dubnu roku 2025. Dluhová služba v roce 2024 klesne z 22 mil. Kč 
na 9,6 mil. Kč, tj. 5,75 % vůči daňovým příjmů (riziko 15 % – 30 %), cash flow 
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města je dostatečně dobrý a zadlužení města vůči celkovému majetku je pod 
25 %. Město připravuje projekt rozšíření ČOV – cca 100 mil. Kč – budeme 

muset znova hledat způsoby financování vč. dotace. Výše dluhu je sama o 
sobě jen částečným ukazatelem hospodaření města. Nevypovídá např. o 
tom, jak dluhová služba (splácení úroků a jistiny) zatěžuje rozpočet, tedy do 
jaké míry může omezovat další aktivity města, nebo o tom, zda budoucí in-
vestiční výdaje z rozpočtu, postaveného přispěním úvěru, neohrozí finanční 
stabilitu města. Do konce roku 2023 splácíme ročně celkem 22 mil. Kč (úroky 
a jistina). Od roku 2024 bude výše splátky cca 9,6 mil. Kč, tím dluhová služba 
klesne na 4,6 %“... 

Tento článek je pro laika velmi nestravitelný, ale jistě v budoucnosti bude za-

jímavé pro ekonoma, nebudou-li data k dispozici, si přečíst, jak si město vedlo 
v těchto letech při hospodaření s veřejnými prostředky. 
 

Participativnírozpočet 

Od minulých let řada občanů a opozice požadovala po vedení města, aby byl 
vyhlášen. A proč? Co to vlastně je? Výklad nacházíme na internetu na strán-
kách instituce, která pomáhá obcím a občanům s tvorbou přípravy. Partici-

pativní rozpočet umožňuje, aby se občané zapojili do rozhodování o rozvoji 
své obce. Radnice vymezí část peněz z ročního rozpočtu, obyvatelé pak po-
dávají návrhy, co by se za tyto peníze mělo ve městě v následujícím roce vy-
lepšit. Tím umožňuje občanům spoluvytvářet budoucí tvář obce. 
Obyvatelé vědí, co jim v obci schází a co potřebuje vylepšit a mohou se podí-
let na řešení. Vrací lidem důvěru v politiky a veřejným činitelům umožňuje 
efektivně spolupracovat s občany. Pokud mají lidé možnost zapojit se kon-
struktivně do debaty s radnicí, neupadají do skepse. Je studnice nových ná-
padů. Umožňuje využití kreativního potenciálu obyvatel. Ukazuje, že spolu-
práce mezi radnicemi a občany může být plodná. Aktivní občané získají vhled 
do fungování obce, radnice se naučí lépe s občany komunikovat a vycházet 
jim vstříc. 
Otevírá celospolečenský dialog o nejpotřebnějších investicích a nejlepším vy-
užití veřejných peněz. Přemýšlení o potřebách jednotlivých zájmových skupin 
i o rozvoji celé obce dává lidem příležitost k lepšímu uspořádání hodnoto-
vého žebříčku i vyšší sociální citlivosti. 
Prohlubuje vztah obyvatel k místu, kde žijí, a vytváří odpovědné nakládání se 
společnými statky. Aby se jakýkoli projekt uskutečnil, musí se s ním identifi-
kovat dostatečně velká část komunity – a vědomí toho, že jsme rozhodli 

„my“, je i vědomím odpovědnosti za to, jak bude se společným majetkem 
nakládáno v budoucnosti. 
Participativní rozpočet – jak to bude dál? 
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Na webových stránkách města: „Jak jsme Vás již informovali v  Životě Úval, 
v rámci prvního ročníku participativního rozpočtu bylo předloženo 33 pro-
jektů. Děkujeme tímto všem, kteří věnovali svůj čas přípravě svého projektu 
a projevili tak svůj zájem o dění v našem městě. V současné době probíhá 
kontrola realizovatelnosti návrhů a jejich souladu se zásadami programu. Po-

stupně kontaktujeme všechny navrhovatele, abychom společně doplnili a 
dopilovali detaily jejich projektů tak, abychom Vám, občanům našeho města, 
mohli předat co nejkomplexnější informace, které následně budete moci vy-
užít v rámci hlasování pro Vámi preferovaný projekt k realizaci. Už v tuto 

chvíli je jasné, že některé projekty bohužel nebude možné zrealizovat. Důvo-
dem pro vyřazení projektu z programu dle předběžné kontroly přihlášených 
projektů, může být zejména velká finanční náročnost projektu, která přesa-
huje nastavený limit čerpání pro jeden projekt, případně další komplikace, 
které realizaci projektů znemožňují. Veškeré důvody, které nás povedou k vy-

řazení projektu z programu, budou předkladateli, i veřejnosti řádně zdůvod-
něny. 
V ŽÚ 5/2023 je uveřejněn i tento článek a tabulka navržených 32 projektů. 
Samotné hlasování o projektech bude spuštěno 1.6.2023 a bude ukončeno 
15.6.2023. Po tomto datu tedy budeme znát vítězný projekt, případně více 
projektů, které budou moci být v rámci tohoto programu realizovány. 
Termín, který byste si měli v souvislosti s participativním rozpočtem určitě 
zapsat do svých kalendářů je ČTVRTEK 25.5.2023, kdy bude v sále DPS pro-

bíhat od 17 hodin veřejná prezentace projektů, o kterých budete moci ná-
sledně během prvních 15 dnů v červnu hlasovat. Veřejná prezentace bude 
přenášena online tak, jak jste zvyklí v případě zastupitelstva. Při této příleži-
tosti dostanou prostor navrhovatelé projektů, aby Vás svými argumenty pře-
svědčili o prospěšnosti a potřebnosti svého projektu pro zkvalitnění života 
nás všech v rámci našeho města a získali tak Váš hlas.“ 

23. 6. 2023 na webu: 

„Vážení občané, 
vyčleněná částka pro participativní rozpočet ve výši 600tis. umožní realizaci 
prvním dvěma projektům v pořadí. Můžeme se tak těšit na úpravu nezpev-

něných povrchů u základní školy, při procházkách městem jistě oceníte od-
počinek na osmi nově pořízených lavičkách. Rádi bychom realizovali i třetí 
projekt v pořadí, jehož předmětem je úprava ulice v Podhájí. Na realizaci to-
hoto projektu chybí v rozpočtu něco málo přes 30tis. Kč, tuto situaci se bu-
deme snažit společně s navrhovatelem vyřešit. O výsledcích jednání Vás bu-
deme informovat.“ 

Tento projekt měl nakonec dva vítěze z oblasti dopravy a infrastruktury – La-

vičky pro Úvaly (instalace celkem 8 laviček na různá místa) a Do školy bez 
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kaluže (vydláždění příchodu k dolní části školy budova F). Jeden projekt byl 
založen do zásobníku projektů (zpevnění povrchu komunikace Podhájí za 
mostem). Dalších víc jak dvacet bylo buď jen zveřejněno nebo zamítnuto. 

Spolek Zachraňme koupaliště, který se snaží o zlepšení života obyvatel v na-

šem městě zjišťoval veřejně proč byl jeho projekt (Hodovská lávka) vyřazen, 

ač splnil všechny požadované parametry  a rozhodnutí města nedostal, přes-
tože by rád doplnil a vysvětlil sporné body. Nakonec je při jednání s paní sta-
rostkou objasnil, ale už bylo odhlasováno. Bylo přislíbeno, že projekt bude 
zařazen do Zásobníku projektů a projektant má zadání pokračovat v rámci 
dohodnutých parametrů s OID. Koncem roku podal veškeré podklady na sta-

vební úřad a byl odkázán na Brandýs, kde sídlí příslušný dopravní odbor pro 
stavby typu Lávka. Zdá se, že vše je na dobré cestě a občané budou moci 
bezpečně na turistické cestě od ČOV pokračovat na Holou Hostýni bez ská-
kání přes široký potok Výmolu. 
      

Energie 

Podle ústní informace OID se nadále nakupovaly energie „metodou spotu“ - 
ceny produktu SPOT se odvíjí od cen na denním trhu s elektřinou a plynem. 

Zatím neuvažovaly o zafixování cen, protože se to dosud vyplácí.  
 

Majetek města 

Nebyly hlášeny žádné změny a na stránkách města jsou informace velmi staré, 
nejméně 10 let. 
V ŽÚ 9/2023 zmiňuje OŽPÚR, že majetek města se rozšířil o jez u Kaberny, 
který město uznalo do svého vlastnictví. Také díky ochotě a spolupráci se sou-
kromými vlastníky pozemků se nám povedlo rozšířit majetek města v ulici 
Škvorecká, a tak lépe a efektivněji spravovat komunikaci. 
 

Městské byty 

Domů s byty je v majetku města jedenáct. 
Nebytové domy 

Město jich má 17, patří mezi ně radnice čp.95, bývalé sídlo MěÚ na Pražské 
čp.276 využívané nyní Městkou policí a praktickou lékařkou, dále školní bu-
dovy, včetně ZUŠ čp.203, budovy v Riegerově ulici (Pětašedesátka a čp. 897 
– Policie ČR, Stavební úřad, OID, čp.12 TSMÚ), zdravotní středisko na Pražské 
čp.1144, prostory k pronájmu pro obchody v Jiráskově ul. čp.844, na Pražské 
čp.527 a Arnošta z Pardubic čp.18. 
 



55 

 

 

Kronikářský záznam 2023 

 

Investice města 

Přehled investičních akcí (text převzat ze zprávy Odboru investic a dopravy 
v plném znění): 
Celkový součet všech investic 503 490 300 Kč Celkové odhadované dotace 

296 535 276 Kč Celkový odhadovaný podíl města 206 955 024 Kč z toho ko-
munikace 23 990 300 Kč z toho chodníky 9 570 000 Kč z toho životní prostředí 
102 750 000 Kč z toho nebytový fond 72 644 724 Kč z toho bytový fond 0 Kč 
Netto volné peníze na investice (2022 - 2024) 60 000 000 Kč Rozdíl k dofinan-
cování 146 955 024 Kč Komerčně využitelné pozemky města Areál Cukrovar 
(celkem 18000 m2, využitelné cca 10 000 m2) 40 000 000 Kč Areál Vinice - 
prodej cca 50% pozemků ve vlastnictví města 105 000 000 Kč Areál Vinice - 

příspěvky na infrastrukturu dle plánovací smlouvy 36 000 000 Kč Součet za 
pozemky celkem 181 000 000 Kč Příspěvky na infrastrukturu u nové výstavby 
19 000 000 Kč Dodatečný výnos z daně z nemovitosti (koeficient 3) 0 Kč Na-
výšené příjmy z bytového hospodářství 4 000 000 Kč Celkový odhadovaný 
výnos (pozemky, příspěvky na infrastrukturu a daň z nemovitosti) 204 000 
000 Kč Celková bilance 57 044 976 Kč Úroveň dluhu města ke 31.12.2022 126 
137 552 Kč z toho dluh za investice do vodovodu a kanalizace v období 2010 
- 2014 11 818 172 Kč splatný do roku 2024 z toho dluh za investice do in-
frastruktury v období 2014 - 2018 72 938 360 Kč splatný do roku 2037 z toho 
dluh za koupaliště a 5. května za rok 2019 a pozemek u hřiště 41 381 020 Kč 
splatný do roku 2034 

Dotace, programy rozvoje, územní plán 

 

Územní plán sídelního útvaru Úvaly (ÚPSÚ) 
na veřejné projednání návrhu změny č. 13 územního plánu sídelního útvaru 
Úvaly byly pozváni občané, které se konalo 11. května 2023 od 17.00 hodin 
v sále Domu s pečovatelskou službou, náměstí Svobody 1570, 250 82  Úvaly. 
Pořizovatel oznámil, že návrh změny č. 13 Územního plánu sídelního útvaru 
Úvaly je vystaven k veřejnému nahlédnutí, a to do 18.5.2023 včetně na Měst-
ském úřadu Úvaly, v sekretariátu starostky města, Arnošta z Pardubic 95, 250 
82 Úvaly, a to v úředních hodinách, tj.: vždy v pondělí od 7:30 do 12:00 a od 
13:00 do 18:00 hod., ve středu od 7:30 do 12:00 a od 13:00 do 17:00 hod., 
jinak dle předchozí telefonické dohody. Po tuto dobu bude návrh změny č. 
13 Územního plánu sídelního útvaru Úvaly také zveřejněn způsobem umož-
ňujícím dálkový přístup na oficiálních webových stránkách města Úvaly 
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http://www.mestouvaly.cz/ Upozornění: Nejpozději do 7 dnů ode dne veřej-
ného projednání, tj. do 18.5.2023 včetně může každý uplatnit připomínky. 
Vlastníci pozemků a staveb dotčených návrhem řešení, oprávněný investor a 
zástupce veřejnosti mohou ve stejné lhůtě podat námitky, ve kterých musí 
uvést odůvodnění, údaje podle katastru nemovitostí dokládající dotčená 
práva a vymezit území dotčené námitkou. Povinnost doložit údaje podle ka-
tastru nemovitostí se nevztahuje na zástupce veřejnosti. Dotčené orgány 
uplatní ve stejné lhůtě svá stanoviska. Veškerá podání je nutno podávat pí-
semnou formou s vlastnoručním podpisem, případně elektronickým podpi-
sem podávajícího. K později uplatněným stanoviskům, připomínkám a námit-
kám se nepřihlíží (dle § 52 odst. 3 stavebního zákona). 
Následně na VZZM v srpnu 2023 byla později změna č. 13 přijata. Týkala se 

některých ploch s nerušící výrobou, vymezených ekologických koridorů, 
splaškové kanalizace u nových objektů a parkoviště u plánované Svazkové 
školy.  
 

Dobrovolné svazky obcí (DSO) 

Dobrovolný svazek obcí Povýmolí 
Hlavní činnost svazku je zaměřena zejména na výkon činností směřujících k 
systematickému a efektivnímu rozvoji zájmového území, ochranu a prosazo-
vání společných zájmů členských obcí a jejich spolupráci při rozvíjení činností 
týkajících se:  
a) zřízení a provoz svazkové základní školy,  
b) propagace svazku a jeho zájmového území,  
c) koordinace významných investičních akcí v zájmovém území,  
d) oblasti školství, sociální péče a zdravotnictví,  
e) správy shromažďování a odvozu komunálních odpadů,  
f) oblasti rozvoje kultury,  

g) požární ochrany,  
h) ochrany veřejného pořádku,  
i) ochrany životního prostředí,  
j) ochrany ovzduší,  
k) rozvoje cestovního ruchu, 
l) podpory podnikání, 
m) rozvoje služeb v zájmovém území, 
n) zajištění dopravní obslužnosti, 
o) zabezpečování čistoty obcí, 
p) správy veřejné zeleně, 
q) správy veřejného osvětlení, 
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r) zásobování vodou, odvádění a čištění odpadních vod, 
s) společných nákupů energií, 
t) společného zajištění telekomunikačních služeb, 
u) správy majetku obcí, zejména místních komunikací, 
v) administrativní činnosti. 
Svazek obcí může vyvíjet i aktivity, které se z objektivních důvodů netýkají 
všech členů svazku; povinnost svazku, aby i tyto aktivity byly v souladu s úče-
lem svazku, tím zůstává nedotčena. 
Svazek obcí může vedle své hlavní činnosti vyvíjet též vedlejší hospodářskou 
činnost spočívající v podnikání nebo jiné výdělečné činnosti; to však pouze za 
podmínky, že jejím účelem je podpora hlavní činnosti svazku anebo hospo-
dárné využívání majetku svazku. 
V roce 2023 bylo pořízeno 6 zápisů z jednání DSO 

DSO Úvalsko 

DSO bylo zřízeno zejména kvůli vodovodnímu přivaděči a zahrnuje obce 
Úvaly, Horoušany a Jirny. Šestajovice vystoupily ze svazku. 

Na jediném jednání v roce 2023 byly na programu: 

Informace k vodovodnímu přivaděči - aktuální stav příprav - financování 
stavby - dotace z Ministerstva zemědělství - dotace ze Středočeského kraje. 

Dne 28. 4. 2023 byla svazku emailem doručena informace k aktuálnímu stavu 
ohledně vydání Rozhodnutí o poskytnutí dotace. Rozhodnutí by mělo být vy-
dáno v nejbližších dnech, a to na dotaci ve výši 68,94 mil. Kč. Celkové výdaje 
na stavbu činí 98,49 mil. Kč (dle smlouvy o dílo). Email (MZe, paní Chaloup-
ková) je přílohou zápisu. Zastupitelstvo města Úvaly schválilo záměr financo-
vat stavbu úvěrem, a to i za situace, kdy se ostatní obce nebudou chtít na 
financování podílet (tj. město Úvaly tuto akci zrealizuje na své náklady). 
„Dne 9. 5. 2023 dojde k předání staveniště. Obec Jirny považuje původní po-
měr financování dle dohody z r. 2007 za poplatný pouze ve vztahu k tehdejší 
stavbě přivaděče Zeleneč – Jirny, nikoliv jako pevně daný vzorec pro další in-
vestiční akce. Obec Jirny požaduje uzavření nové smluvní dohody o spolufi-
nancování přivaděče Jirny – PČS Fibichova, který by zohledňoval přínos pro 

jednotlivé obce. V termínu do 12.5.2023 zašlou zástupci obce Jirny návrh, ja-
kým způsobem se chce obec na investiční akci finančně podílet. Dále se obec 
Jirny zavázala k přípravě návrhu nových stanov, které by měly zúžit účel 
svazku na koordinaci investičních akcí v rámci vodovodního přivaděče v zá-
jmovém území a zakotvit individuální stanovení poměrů financování pro 
různé projektové záměry. Návrh nového znění stanov předloží obec Jirny v 
termínu cca do poloviny 6/2023, resp. do dalšího Shromáždění starostů. Ná-
vrh následně projde připomínkovým řízením ze strany ostatních obcí. Žádost 
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o dotaci z Infrastrukturního fondu Středočeského kraje byla v termínu po-
dána, čekáme na výzvu k doplnění přílohy (Rozhodnutí o poskytnutí dotace). 
Maximální výše této dotace činí 5 mil. Kč.“ – citace zápisu jednání na webu 
města Úvaly. 
 

Poplatky 

Místní poplatky: 
• poplatek za obecní systém odpadového hospodářství 
• poplatek ze psů 

• poplatek za užívání veřejného prostranství 
• poplatek z pobytu 

• poplatek ze vstupného 

• poplatek za zhodnocení stavebního pozemku možností jeho připojení 
na stavbu vodovodu nebo kanalizace 

Zastupitelstvo města Úvaly se na svém zasedání dne 14.12.2023 usnesením č. 
Z.150/2023 usneslo vydat na základě § 14 zákona č. 565/1990 Sb., o místních 
poplatcích, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „zákon o místních poplat-
cích“), a v souladu s § 10 písm. d) a § 84 odst. 2 písm. h) zákona č. 128/2000 
Sb., o obcích (obecní zřízení), ve znění pozdějších předpisů, tuto obecně závaz-
nou vyhlášku… 

Poplatek ze psů platí držitel psa. Držitelem je pro účely tohoto poplatku osoba, 
která je přihlášená nebo má sídlo na území České republiky (dále jen „poplat-
ník“); poplatek ze psů platí poplatník městu příslušnému podle svého místa 
přihlášení nebo sídla3 . Poplatek ze psů se platí ze psů starších 3 měsíců… 

Sazba poplatku za kalendářní rok činí:  
a) za jednoho psa 660 Kč,  
b) za druhého a každého dalšího psa téhož držitele 720 Kč,  
c) za psa, jehož držitelem je osoba starší 65 let, 180 Kč,  
d) za druhého a každého dalšího psa téhož držitele, kterým je osoba starší 65 
let, 300 Kč… 

Krátký výčet z vyhlášky. 
 

Odpady  

Zastupitelstvo města na svém zasedání dne 24. 11. 2022 vydalo Obecně zá-
vaznou vyhlášku č. 2/2022, o místním poplatku za obecní systém odpado-
vého hospodářství. Pro rok 2023 je stanovena sazba tohoto místního po-
platku na 1 056,- Kč za rok za osobu přihlášenou v Úvalech (děti do tří let jsou 
od poplatku osvobozeny). Za nemovitost (byt, rodinný dům nebo stavba pro 
individuální rekreaci), ve které není přihlášena žádná fyzická osoba, činí sazba 
místního poplatku 1 056,- Kč za rok… 
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Krátký výčet z vyhlášky. 
 

6. Příspěvkové a ostatní organizace  
 

Městská knihovna 

Knihovnu vede PHDr. Kateřina Werkman,Ph.D., ;Dagmar Kalinová knihovnice 
- výpůjční služby, služby MVS, katalogizace a správa knihovního fondu; Bc. 
Gabriela Modřanská knihovnice - výpůjční služby, kulturně výchovná činnost 
pro děti a mládež, akvizice a objednávání nových knih, správa periodik 

V roce 2023 nedošlo v knihovně k žádným změnám provozním ani personál-
ním. Knihovna fungovala v řádných výpůjčních hodinách, celkem 25,5 hodin 
týdně rozložených do 4 dní, v létě omezených na letní výpůjční dobu. 
Na konci roku 2023 bylo ve fondu knihovny 20 209  jednotek, z toho 14 542 

ve volném výběru. Nakoupeno bylo 855 nových titulů. Čtenáři si vypůjčili 23 
495 výpůjček. Tentokrát především v oddělení pro dospělé pokračovala roz-
sáhlá aktualizace fondu. Vyřazeno bylo 6 600 knih. V létě roku 2023 proběhla 
pravidelná povinná revize knihovního fondu.  
V květnu proběhla výměna starých regálů v dětském oddělení. Díky novému 
zařízení od firmy Ceiba je dětské oddělení mnohem přehlednější, hezčí a ve-
jde se do něj o něco více knih. Knihovna také zakoupila návratový box (kni-
hobox), prostřednictvím kterého mohou čtenáři vracet knihy mimo výpůjční 
dobu knihovny. Čekání s vrácením knih na výpůjční dobu a případné pokuty 
jsou už minulostí.  
Úspěšně pokračovala spolupráce Městské knihovny se základními a mateř-
skými školami. Programy pro školy se konají zpravidla třikrát v týdnu – v 

úterý, ve středu a v pátek dopoledne, kdy je knihovna zavřená pro veřejnost. 
Mnohé třídy se vrací do knihovny během roku opakovaně, buď na tradiční 
tematické programy (Vánoce, březen – měsíc knihy, pasování na Rytíře čte-
nářského řádu) nebo na programy připravované na přání.  
Knihovna také postupně rozšiřuje nabídku programů pro veřejnost. Velice 
úspěšné bylo zahájení programů pro nejmenší čtenáře v rámci mezinárodní 
iniciativy Bookstart, v českém prostředí pojmenovaném S knížkou do života. 
Primárním cílem projektu je přivést rodiče s malými dětmi do knihovny, stát 
se jim průvodci při výběru kvalitního čtení pro děti a pomoci jim objevovat 
cesty, jak udělat z knížek a čtení součást každodenního života. Setkání mají 
vždy podobu hravého dopoledne s knížkami, zpíváním, pohybem a tvořením.  
Knihovna získala také dotaci z „Programu 2023 pro poskytování dotací na 
podporu základních knihoven z rozpočtu Středočeského kraje ze Středočes-
kého Fondu kultury a obnovy památek“ ve výši 15 000,- na  sérii vzdělávacích 
přednášek pro rodiče malých dětí. V roce 2023 proběhlo první ze série 
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setkání, a to beseda s Radkou Schillerovou na téma „Jak pracovat s emocemi- 
s dětskými i s těmi vlastními“.  
Knihovna také přichystala v květnu pro rodiče s dětmi vycházku za jedlým 
kvítím s botaničkou Janou Vlkovou a v dubnu jsme uspořádaly pro děti bojo-
vou hru „Čarodějnice v knihách“. Starší děti se mohly zapojit do celoroční 
čtenářské výzvy.  
Ve spolupráci s dobrovolnicí Jitkou Ernestovou začala knihovna také pořádat 
cyklus kurzů první pomoci zdarma. Účastníci si na něm vlastníma rukama vy-
zkouší, jak postupovat, když člověk bojuje o holý život, a seznámí se s jedno-
duchým postupem, díky kterému umí řešit každou situaci týkající se první po-
moci. V roce 2023 proběhl základní kurz celkem 13 krát, druhé pokračování 
celkem 4 krát a třetí pokračování celkem 4 krát. 
Městská knihovna se také již pravidelně zapojuje do veřejných charitativních 
sbírek – v květnu do sbírky Českého dne proti rakovině a v listopadu do sbírky 
Centra pomoci Paměti národa na pomoc veteránům a dalším bojovníkům za 
svobodu. (Zprávu podala vedoucí knihovny K. Werkman). 

 

Městská policie 

Velitelka Městské policie Úvaly Jana Králová si zprávu pro kroniku usnadnila 
tím, že zkopírovala každoměsíční informaci na web města, přidala počty 
strážníků. Na městských stránkách nacházíme podrobnější data: 
„Od 01.09.2014 zahajuje svou činnost na území města Úvaly Městská policie 
Úvaly. 
Od 18.02.2020 Městská policie Úvaly vykonává svou činnost nejen na území 
Úval ale i na území již devíti okolních obcí a těmi jsou: Škvorec, Přišimasy, 
Tuklaty, Zlatá, Dobročovice, Květnice, Sibřina, Jirny, Horoušany, Doubek a 
Hradešín. 
Městská policie je přímo podřízena starostovi města, zabezpečuje místní zá-
ležitosti veřejného pořádku na území města, při plnění svých úkolů spolupra-
cuje s Policií České republiky. Slouží všem občanům, které ochraňuje a její 
činnost je především namířena proti narušitelům veřejného pořádku. 
Město Úvaly je monitorováno kamerovým systémem Městské policie. 
Pracovní dobu má pondělí až neděle od 7 do 19 hodin a služebna MP Úvaly 

je ve dvoře ul. Pražská 276. 
Dělení na okrsky spravované jednotlivými strážníky: 
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Jana Králová sděluje: „Do roku 2023 jsme vkročili v počtu devíti strážníků a 
jednoho občanského zaměstnance. Během prvního měsíce se s námi rozloučil 
zástupce velitele a v měsíci září jsme přivítali další dva strážníky. 
 

LEDEN–v měsíci lednu se konala akce s Besipem, pod názvem akce Viditelnost, 
kdy strážníci se zástupcem Besipu rozdávali reflexní prvky na nádraží a před 

základní školou. Dále se někteří ze strážníků účastnili darování krve. V Úvalech 
bylo řešeno 140 událostí. 
 

ÚNOR–v únoru proběhla ukázka techniky a vybavení v MŠ Důlek v Úvalech. 
22.února jsme uctili minutou ticha památku obětí trestných činů. V Úvalech 

bylo řešeno 140 událostí. 
 

BŘEZEN–březen nás doprovázela jedna dopravní nehoda za druhou. Bylo také 
vyhlášeno pátrání po seniorce, která opustila sanatorium ve Škvorci. Vzhle-
dem k jejímu duševnímu stavu mohla být ohrožena na životě. Ženu nalezli 
strážníci v nezraněném stavu. V Úvalech bylo řešeno 147 událostí. 
 

DUBEN – začátkem dubna se strážníci proškolili na kurzu první pomoci, pod 
vedením pana Kindla. Dalším důležitým bodem v měsíci dubnu byla akce ko-
naná v obci Přišimasy s názvem Den země na Klepci, kde jsme byli pozváni a 
dále tradiční akce konaná městem Úvaly – Čarodějnice na oválu pod Školou. V 
Úvalech bylo řešeno 156 událostí. 
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KVĚTEN – prevence je důležitá součást naší práce, a proto v květnu strážníci 
navštívili základní školu v obci Tuklaty. Přednášky byly na téma dopravní vý-
chovy a jak se bezpečně chovat na internetu. V součinnosti s Úvalskými dob-
rovolnými hasiči jsme uspořádali akci s názvem 3metry pro život a společně 
jsme projeli celé Úvaly. Jako jedni z mála se zabýváme odchytem vyrojených 
včel. A v květnu jsme je odchytávali rovnou dvakrát. V Úvalech bylo řešeno 
148 událostí. 
 

ČERVEN–červen je měsícem dětí a akcí pořádaných pro ně. Naši strážníci byli 
pozváni na dětský den v obcí Břežany II, kde proběhla ukázka techniky a vyba-
vení. Koncem června proběhla mimořádná událost, kdy byla nahlášena střelba 
v Nových Jirnech. A strážníci měli pomoci s evakuací a uzavírkou komunikace. 
Dne 16. června se uskutečnila akce Den IZS a techniky města Úvaly, na hřišti 
pod základní školou v Úvalech. 
U stánku Policie České republiky, byla možnost vyzkoušet brýle simulující opi-
lost, nebo neprůstřelné vesty, účastníci mohli nahlédnout i do služebních 
vozů. 
Na stanovišti BESIP bylo například dopravní kolo štěstí. Dále zde byl k prohléd-
nutí sanitní vůz firmy TRANSMED s.r.o., u SDH Úvaly si každý mohl vyzkoušet 
býti hasičem, na tomto stanovišti bylo k prohlédnutí několik hasičských vozů, 
spousta techniky potřebná k jejich práci, ať už k vyprošťování osob či požárům. 
Děti si zde mohly zasoutěžit, které z nich se trefí proudem vody z hadice do 

okénka hořícího domu. Důležitou ikonou této akce bylo stanoviště první po-
moci, kde ve spolupráci firma AED line CZ, s.r.o. a pan Kurzy první pomoci Petr 
Kindl, přednášeli, jak poskytnout první pomoc včetně resuscitace a použití pří-
stroje AED, které jsou také rozmístěny po našem městě.  
Technické služby města Úvaly našeho města zde předváděli svou techniku, 
které nebylo málo a také zde probíhala soutěž u stánku Ekonom, kde se třídil 
odpad. K technickým službám se připojila i firma Ředitelství silnic a dálnic – 

ŘSD se svým vozem.  
V odpoledních hodinách proběhla ukázka práce policejních psovodů se psy. 
Městská policie Úvaly měla na programu dopravní hřiště, měření rychlosti, 
ukázku vybavení služebního vozu a dalších soutěží. V Úvalech bylo řešeno 159 
událostí. 
 

ČERVENEC–v červenci jsme se nejvíce zabývali parkováním a obzvláště u úval-
ského koupaliště, kde jsme zaevidovali 123 špatně zaparkovaných vozidel. V 
Úvalech bylo řešeno 188 událostí. 
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SRPEN–v srpnu jsme dokázali ručně dokrmit kotě a najít mu nový domov. Dále 
jsme byli preventivně dohlížet na koncertě Divokého Billa. V Úvalech bylo ře-
šeno 179 událostí. 
 

ZÁŘÍ – každoročně v tomto měsíci, jakožto začátku školního roku provádíme 
děti z úvalské základní školy po našem náměstí, kdy jim vysvětlujeme a ukazu-
jeme, jak bezpečně dojít do školy přes přechod pro chodce, železniční přejezd 
apod. V Úvalech bylo řešeno 203 událostí.  
 

ŘÍJEN–v tomto měsíci proběhla preventivní přednáška v mateřské školce v 
obci Květnice a v základní škole Povýmolí. Ožehavým tématem tohoto měsíce 
byla nově vzniklá informativní značení před železničním přejezdem o možném 
odbočení vozidel do ulice Smetanova, při uzavřeném železničním přejezdu. 
Zde strážníci měli kontrolní bod několik hodin denně. V Úvalech bylo řešeno 
169 událostí. 
 

LISTOPAD – každoročně provádíme kontrolu hřbitovů z důvodů blížících se du-
šiček. V Úvalech bylo řešeno 169 událostí. Odchyt zvířat se již blíží ke dvěma 
stům.  
(Za rok 2023 bylo odchyceno 125 psů a 31 ostatních zvířat) 
 

PROSINEC – Ke konci roku proběhla poslední z preventivních přednášek ten-
tokrát v základní škole Jirny. Ve městě Úvaly se konaly dvě akce, a to Rej čertů 
a tradiční rozsvícení vánočního stromu. Na kterých je Mp v součinnosti s měs-
tem velmi aktivní.  
Bohužel si v tomto měsíci musíme připomenout i velmi smutnou událost, která 
se dotkla i naší městské policie, a to je střelba v Klánovickém lese se smutným 
koncem pro nemluvně a jejího otce. Tato záležitost provázela celou Českou 
republiku z důvodu bezcitnosti útočníka. Po této tragické události jsme něko-
likrát uzavírali Klánovický les a jeho přilehlé okolí i na úvalské straně z důvodů 
pátracích a vyšetřovacích akcí Policie České republiky. Bohužel tato situace vy-
gradovala až k hrůzným činům na Filozofické fakultě Univerzity Karlovy.“ 

 

Jednotka sboru dobrovolných hasičů Úvaly 

Jednotka SDH má 34 členů: 
Petr Rytina ml., velitel SDH a JSDH, velitel družstva, hasič, nositel DT 

Radek Šindelář, starosta SDH, velitel družstva, hasič, nositel DT 

Petr Rytina st., velitel družstva, strojník, hasič, nositel DT 

Miroslav Šindelář, velitel družstva, strojník, hasič, nositel DT 

František Ernest, strojník, hasič, nositel DT 
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Michal Dvořák, velitel družstva, strojník, hasič, nositel DT 

Radek Baroch, hasič, nositel DT 

Adéla Votočková, hasič, nositel DT 

Zdeněk Formánek, zástupce velitele JSDH, velitel družstva, hasič, nositel DT 

Jan Borovička, strojník, hasič, nositel DT 

Milan Šveňha, strojník, hasič, nositel DT 

Martin Tyl, velitel družstva, hasič, nositel DT 

Jiří Ryneš, strojník, hasič, nositel DT 

Petr Junek, strojník, hasič 

Robert Brajer, hasič, nositel DT 

Jiří Jindra, hasič, nositel DT 

Martin Poledník, technik JSDH, hasič, nositel DT 

Eliška Julie Formánek-Vacková, hasič, nositel DT 

David Navrátil, hasič 

Milan Mysliveček, hasič, nositel DT 

Jiří Vrbka, hasič 

Miroslav Horák, hasič, nositel DT 

Vladimír Novák, hasič 

Tomáš Linhart, hasič, nosič DT 

Pavel Novák, velitel družstva, hasič, nositel DT 

Petr Frýdman, hasič 

Zdeňka Šindelářová, hasič 

Klára Rytinová, hasič 

Eva Mašatová, náměstek SDH, hasič 

Alena Tesařová, hlavní vedoucí mládeže, hasič 

Vlastimil Rytina, hasič 

Roman Vrba, hasič 

Petr Čapek, hasič 

Ondřej Šedivý, velitel družstva, hasič, nositel DT 

(nositel DT – nositel dýchací techniky) 
 

ZPRÁVA O ČINNOSTI VÝJEZDOVÉ JEDNOTKY SDH ÚVALY ZA ROK 2023 

„Jednotka je zařazena v kategorii JPO III/2 s předurčeností pro zásahy při do-
pravních nehodách a k dnešnímu dni čítá celkem 28 členů. 
V minulém roce byla naše jednotka povolána Krajským operačním středis-
kem celkem k rekordním 103 mimořádným událostem. V pěti případech, 
jsme byli odvoláni před výjezdem. Celkem tedy jednotka vyjela k 98 mimo-
řádným událostem. Z toho to byla 48x dopravní nehoda, 23x požár, 19x tech-
nická pomoc, 3x únik ropných produktů, 1x únik plynu, 1x ostatní pomoc a 3x 
planý poplach. Z uvedeného výčtu jednotka zasahovala 45x v Úvalech, 50x 
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mimo naši obec a 3x v rámci mezikrajské výpomoci na území Hlavního města 
Prahy. K prvnímu zásahu jednotka vyjela 1.1.2023 v 0:06, jednalo se o požár 
thují v Úvalech. Za zmínku určitě stojí 2 velké požáry, kterých se naše jed-
notka účastnila. Byly to: požár v Čelákovicích, ke kterému jednotka vyjela 
13.3.2023 ve 2:40 ráno, s oběma CAS a DA VW Transporter, v celkovém počtu 
10ti členů. Jednotka na místě prováděla jak hasební práce v DT, tak rozebírání 
konstrukcí za pomoci rozbrušovací motorové pily a samozřejmě obě cisterny 
kyvadlově dopravovali na místo požáru hasební vodu. Zpět na základnu se 
jednotka vrátila v 15:23. Druhý z velkých požárů, byl požár budovy výroby 
spotřebního zboží firmy HECHT. Jednotka nejprve na výzvu KOPIS vyjela v 
19:31 s CAS 32 T148 k požáru do obce Stupice, kde zjistila, že se jedná o planý 
poplach, pravděpodobně sloup dýmu stoupající z požáru budovy HECHT vy-
volal v někom pocit, že hoří ve Stupicích. Při návratu na základnu byla jed-
notka operačním důstojníkem povolána k požáru HECHT u do Tehovce. Po 

příjezdu na místo, si velitel zásahu vyžádal i naší druhou cisternu CAS 20 TA-

TRA 815 se členy a DT, ta vyjela v 19:55. Na místě členové prováděli hasební 
práce v DT, kdy jeden z našich členů, zároveň příslušník HZS, dostal na starost 
velení jednoho požárního úseku, na kterém zasahoval spolu s dalšími našimi 
členy. Dále jsme prováděli vyhledávání skrytých ohnisek pomocí termoka-
mery, kyvadlovou dopravu vody oběma cisternami a propůjčovali jsme čer-
padla na čerpací stanoviště. 
Tolik asi z naší represe a nyní pár řádků z prevence. 
Loňský výcvik a školení jednotky se řídil podle ročního plánu pravidelné od-
borné přípravy vypracovaného dle směrnic GŘ HZS pro výcvik jednotek PO. 
Dále se jednotka zúčastnila cyklického školení ve vyprošťování zraněných 
osob z havarovaných vozidel v areálu závodu Škoda Auto v Ml. Boleslavi a 
cyklického školení výjezdových jednotek ve St. Boleslavi. 
Každoročně se, mj., díky velké vstřícnosti vedení města zkvalitňuje jak tech-
nika, tak výzbroj a výstroj naší jednotky.  
10.10.2023 jsme se přestěhovali na moderní základnu. Investice do moder-
nizace a rozšíření hasičské zbrojnice ve výši takřka 22 mil. Kč nebyla pro 
město jednoduchá i přes dotaci ze strany Generálního ředitelství Hasičského 
záchranného sboru a Středočeského kraje. Základna úvalských hasičů však 
naznala potřebných a podstatných změn. Novostavba poskytuje garáž vyho-
vující dnešním cisternovým automobilům, ale také šatny s hygienickou smyč-
kou, dílnu a v prvním podlaží potřebnou novou školící místnost. Důležitá je 
také novostavba věže na sušení hadic, která velmi chyběla. Velmi si proto 
ceníme rozhodnutí vedení města, že hasiči potřebují a také si zaslouží dů-
stojné a dnešní době odpovídající zázemí.  
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Nejen pro výjezdovou jednotku, ale i pro sbor představuje moderní „hasi-
čárna“ výraznou vzpruhu a chuť do další práce, kterou mnozí plně ocení až v 
tíživé situaci. 
Stěhování, ale i přípravy a úpravy prostorů přiléhajících ke zbrojnici, dále se-
stavování nového vybavení zbrojnice, se účastnila při brigádách spousta 
členů, mnohokrát do pozdních večerních hodin. Chtěl bych jim za to velice a 
velice poděkovat a věřím, že se nám tam spolu bude skvěle fungovat. 
Dále jsme díky dotaci mohli pořídit 5 nových zásahových obleků, kterými 
jsme nahradili ty již dosluhující. Jako příklad nově pořízených věcných pro-
středků uvedu výstražné „puky“, které slouží ke zvýraznění překážky na po-
zemní komunikaci. Zvýší tak bezpečnost našich členů při jejich práci. 
Závěrem bych chtěl poděkovat celému vedení města za dosavadní vstřícnost 
a podporu, kterou zajišťují potřeby naší jednotky. 
Poděkování patří i všem členům, kteří tráví na údržbě naší techniky, zbrojnice 
a vybavení mnoho hodin a udržují je tak v bezvadném stavu. Největší dík 
ovšem patří všem hasičům, kteří se na úkor svého volného času obětují a v 
kteroukoliv roční, denní i noční dobu neváhají pomoci ostatním lidem v 
nouzi.“ Milan Bednář 

Na webových stránkách JSDH je graf událostí a výjezdů Jednotky. Bylo jich 
103 za zmíněný rok. 47,1%  výjezdů k dopravním nehodám, 22,5% k požárům, 
18,6% u technické pomoci, 3,9% pohotovosti odvolané před výjezdem, 2,9% 
planých poplachů, 2,9% úniku ropných látek, z 1,0% úniku plynu a jedno pro-
cento se týkalo ostatní pomoci. 
ŽÚ 11/2023 Dne 10. 10. 2023 proběhlo slavnostní otevření hasičského 
domu, na které byli pozváni zástupci organizací, které poskytly dotace. 

v minulém roce byly zahájeny stavební práce na akci Přístavba objektu 
„Hasičského domu“ Úvaly, které byly ukončeny v srpnu tohoto roku. Tato 
akce byla realizována s finančním přispěním MV generálního ředitelství HZS 

ČR v hodnotě 4,5 mil. Kč a Středočeského kraje v hodnotě 3 mil. Kč. Stavební 
práce prováděla společnost BBP Stavby, s.r.o., Korunovační 103/6, Bubeneč, 
170 00 Praha 7. Přístavba je se stávajícím objektem provozně spojena v 
úrovni 1. NP, kde vstup s hygienickou smyčkou a garáží navazují na šatny ve 
stávajícím objektu. V 1. NP přístavby se nachází vstupní zádveří se schodiš-
těm, hygienické zázemí a garáž pro hasicí automobil. Ve 2. NP se nachází 
denní místnost s toaletou, úklidovou komorou a plynovým kotlem. Dále byla 
zrealizována sušící věž… píše Odbor investic a dopravy. 

 

Technické služby města Úvaly 

Výroční zpráva se dočkala zápisu jako poslední, protože doznávala oprav od 
doby auditu a schválena byla RM až koncem roku 2024. 
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Jako minulý rok platí, že se jedná o: 
Právní forma příspěvková organizace 

Zřizovatel Město Úvaly 

IČ 044 41 869 

DIČ CZ04441869 

Kontakt Tel.: 281 091 522 

 E-mail: tsu@mestouvaly.cz 

 Web: http://www.tsuvaly.cz/ 

ID datové schránky: yzzamr5 

Statutární zástupce Jaroslav Špaček, ředitel 
Hlavní ekonom Jitka Kuštová 

Činnost Technických služeb města Úvaly  (dále jen „TSMÚ“) je vymezena zři-
zovací listinou ze dne 16. července 2015. V polovině roku 2017 byla zřizovací 
listina upravena z daňových důvodů a také z důvodu rozšíření hlavní a vedlejší 
činnosti. 
Hospodaření: V roce 2023 se podařilo TSMÚ udržet financování v černých čís-
lech, s hospodářským výsledkem 237 088 Kč. Toto berou TSMÚ jako velmi 

dobrý výsledek s ohledem na turbulentní období zdražování služeb a dodávek 
surovin. Hovoří o tom zpráva auditora, která je rovněž obsažena v plném znění 
ve volné příloze kroniky, tištěná i digitalizovaná. 
Personalistika 

V kapitole Personalistika – lidské zdroje se dozvídáme: 
„Celý tým TSMÚ je stabilizován. Postupně se připravujeme na obsazení tabul-
kových míst, ale to až v dalším roce. Zejména s ohledem na převzetí dalších 
činností, které dle objednávek města byly realizovány přes subdodavatelské 
společnosti. Rok 2023 byl velikou zkouškou s ohledem na příchod pandemie 
Coronaviru Covid-19, ale hlavně díky raketovému růstu cen energií, jenž pro 
nás znamenal nárůst všech vstupů a dále cenové zatížení od všech dodavatelů 
služeb. Inflace se projevuje ve všech dodavatelských dodávkách. Je až neuvě-
řitelné, že i přes tento cenový šok se podařilo rok zvládnout a ustát na velmi 
vysoké úrovni. Byl pozastaven nábor zaměstnanců na obsazení tabulkových 
pozic.  

K 31. 12. 2023 jsme měli celkem 40 zaměstnanců na HPP, 2 na DPČ a 8 na 
DPP. 

V rámci administrativního úseku byli v roce 2023 zaměstnáni celkem 3 za-
městnanci na hlavní pracovní poměr (personální/asistentka, ekonomka a 
účetní). 
Požadavky ha TSMÚ 
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Tato tabulka vystihuje nárůst požadavků na TSMÚ, které se nazývají TaskPool, 
na základě jeho podání přes vedoucího oddělení jednotlivých odborů MěÚ, je 
předán řediteli TSMÚ a zařazen do pořadí úkonů. 
VZ vysvětluje: „Dle přiložené tabulky je krásně vidět vývoj požadavků mimo 
klasický rámec údržby našeho města v zeleni. Jedná se o nahlášené závady od 
občanů nebo přímo požadavky z jednotlivých odborů městského úřadu. Stan-
dardně se jedná o přesné požadavky na úpravu komunikací, obnovu nebo 
zcela nové svislé i vodorovné dopravní značení, vyspravení lokálních výtluků v 
komunikacích. Dále pak obnovy povrchů, zbudování chodníků, různé generální 
opravy na budovách mateřských škol. Dle přehledové roční tabulky je patrný 
pokles v totálním čísle, ale ten je způsoben drobnou změnou v rámci systému, 
kdy se požadavky přiřazují pod jeden generální požadavek, který rozlišujeme 
až následně dle výkazu práce do příslušného měsíce. Jedná se o nemalou 
úsporu administrativy nad výkazy k jednotlivým zakázkám a úkolům. Odhado-
vaná úspora je v rámci 40-ti člověkohodin. Na tento systém máme v plánu plně 
najet v první polovině roku 2024. Budou nutné i další doúpravy interních sys-
témů pro evidenci požadavků TASKPOOL a dále úpravy v ERP IS Helios Inuvio, 

který je srdcem naší organizace.“ 

 

Odpady 

Celkové množství v tunách - 2 318,302000; z toho Směsný komunální odpad 
- 1 159,930000; biologický rozložitelný odpad - 615,070000; kovy - 16,305000 

tun, plasty - 167,820000; jedlý olej a tuky - 0,913000; sklo - 105,060000; tet-

rapack - 1,850000; papír a lepenka - 201,054000; 

Sběrný dvůr 

Celkový objem odpadu v t - 777,150000; do tohoto výsledku patří nebez-
pečný odpad – emulze a obaly od nich, absorpční činidla, pneumatiky, beton 
a směsi, cihly apod., železo a ocel, papír a lepenka, sklo, rozpouštědla, 
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kyseliny, oleje a tuky, barvy, plasty, biologický rozložitelný odpad, objemný 
odpad. 

Vodovody a kanalizace 

VYBRANÉ ÚDAJE PROVOZNÍ EVIDENCE ZA ROK 2023 – v příloze je tato ta-
bulka s údaji s vybranými poplatky za provoz rozvodné sítě, přivaděče a řadu 
ve vlastnictví města Úvaly, TSMÚ a Svazku obcí Úvalsko. 
Údržba města 

Kromě výše uvedených oblastí patří do této kategorie i údržba veřejné ze-
leně, práce v lese, údržba veřejných prostranství. Dále pak správa místních 
komunikací, bytových a nebytových prostor, správa DPS a CVA „65“a veřej-
ného osvětlení. 
Závěrem sděluje VZ se 72 stranami a přílohami: 
„Rok 2023 lze charakterizovat jako rok s ustálenými procesy. Zvládnutým pří-
chodem Covid-19 a zvládnutí zcela zvednutých vstupů energií a PHM, tak 
zejména ustálení týmu zaměstnanců organizace. Zapracovávají se nám no-
váčci s dobrou profesní znalostí a odborností.  
Nově automatizujeme pracovní listy nad jednotlivou zakázkou – přenos dat 
v rámci využívaných systémů – snaha prezentovat nahlášené závady v mapě 
města s daným komentářem. Neustále pracujeme na efektivitě při jednotli-
vých činnostech. Některé služby nakoupíme, ale valnou většinu dodáváme 
pro naše obyvatele napřímo.“ 

 

Školství 
 

Školská zařízení 
Všechna školská zařízení, jejichž zřizovatelem je město, každý měsíc prezen-
tují svůj život v našem časopise textem i fotografiemi, takže každý občan má 
možnost být v obraze, jak se školství a mimoškolní výchova vyvíjí. 
Na VZZM 21.9. seznámila zastupitelka Petra Fuxová přítomné se souhrnými 
informacemi z oblasti úvalského školství. Do prvních tříd úvalské základní 
školy nastoupilo 84 dětí, z devátých tříd odešlo 109 dětí. Základní škola Úvaly 
má celkově 926 dětí a 130 zaměstnanců! Do Svazkové školy Jirny (Povýmolí) 
nastoupilo do první třídy 11 dětí ve druhé třídě je 9 dětí, soukromá škola 
Heureka a její první třída čítá 14 dětí, celkem tuto školu navštěvuje 98 dětí. 
Mateřská škola Úvaly má nyní kapacitu 273 dětí. 
Základní škola 

ZŠ Úvaly, Arnošta z Pardubic čp.8, www.zsuvaly.cz  

Zřizovatelem zůstává město Úvaly, okres Praha – východ. 
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Výroční zpráva za školní rok 2021/2022 osahuje 16 kapitol, které jako obvykle 
podávají informaci o činnosti školy, jejích projektech, procesech s cílem moti-
vace k celoživotnímu vzdělávání, hospodaření a různých procesech vytváření 
lepších podmínek pro školáky i učitele. Celkově má přes 50 stran a je vzorně 
prezentována. 
Ředitelem je nadále Mgr. Lukáš Kunc, zástupkyní ředitele pro organizační zá-
ležitosti je Mgr. Irena Nováková, zástupkyní ředitele pro I. st. Mgr. Gabriela 

Matoušková, zástupkyní pro II. st. pak Mgr. Milada Boháčková. 

Výchovnou poradkyní je  Mgr. Jana Havlíková, školní psycholožkou Mgr. Mi-

chaela Kubátová, školní speciální pedagožkou Mgr. Ivana Havlová a Mgr. Zora 

Vítková a metodičkou prevence Mgr. Dana Brabencová a Ing. Dana Misárková. 

Koordinátorkou inkluze je Bc. Kateřina Pokorná, koordinátory ŠVP jsou Mgr. 

Kateřina Trapková a Mgr. Irena Nováková. Školní družinu vede Pavla Pavelková 
a vedoucí školní jídelny je Petra Bezuchová. 
Školská rada - zástupci zřizovatele: Jana Tesařová, Ing. Ludmila Milerová; 
zástupci zákonných zástupců žáků: Ing. Richard Tichý, Eva Chvalkovská; 

zástupci pedagogických pracovníků: Mgr. Milada Boháčková, Mgr. Gabriela 
Matoušková. 
Na svých webových stránkách vydali obsáhlou výroční zprávu, která je v kopii 

uložena ve volné příloze kroniky. 
V ŽÚ 9/2023 Odbor investic a dopravy oznamuje -  V současné době probíhají 
dokončovací práce dle harmonogramu v budově ZŠ – míněna historická bu-
dova školy čp.44. Byly provedeny opravy nášlapných vrstev podlahy, oprava 

omítek, podhledů, nátěry všech povrchů a prvků včetně nové výmalby stěn a 
další práce s tímto spojené. Dále byla provedena výměna oken, parapetů a 
vnitřních dveří. Samozřejmě byla také provedena oprava fasády tak, aby byl 
zachován původní vzhled a struktura historické budovy ZŠ Úvaly. Stavební 
práce budou dokončeny dle smlouvy o dílo v září roku 2023. Práce provádí 
společnost S-B, s.r.o., sídlem Husova 332, 264 01 Sedlčany. 
SVAZKOVÁ ŠKOLA POVÝMOLÍ  
21. 11. 2023 – zpráva ze stránek https://www.stavebnictvi3000.cz/ 

„Svazková ZŠ Povýmolí v Úvalech pro 810 dětí by měla stát do konce roku 
2027 

Úvaly (u Prahy) 21. listopadu (ČTK) - Svazková základní škola Povýmolí, jejíž 
budova má do konce roku 2027 vzniknout v Úvalech u Prahy, získala v pondělí 
územní rozhodnutí pro stavbu. Svazek, který založily s Úvaly další čtyři obce, 
chce do konce listopadu požádat o dotaci na výstavbu školy ministerstvo 
školství. Odhadované náklady na školu pro 810 dětí jsou kolem 900 milionů 
korun. ČTK to dnes řekla starostka Úval Markéta Rydvalová (Otevřené Úvaly). 
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"Územní rozhodnutí bylo posledním dokumentem, který jsme potřebovali, 
abychom mohli požádat o dotaci, v nejbližších dnech budeme vypisovat výbě-
rové řízení na projektanta pro stavební povolení," řekla Rydvalová. Podle do-
tačních pravidel musí být stavba postavená a zkolaudovaná do konce roku 
2027. "Děláme vše pro to, abychom to stihli," doplnila Rydvalová. 
Svazková škola, o kterou obce usilují několik let, má řešit problém s narůsta-
jícím počtem dětí v lokalitě blízko Prahy. Škola nyní využívá k výuce provi-
zorně prostory bývalé školy v Jirnech u Prahy. 
Dobrovolný svazek obcí Povýmolí, který tvoří Úvaly, Hradešín, Květnice, Dob-
ročovice a Přišimasy, by měl uhradit 15 procent nákladů na stavbu školy, zby-
tek pokryje dotace ministerstva školství. Svazková škola bude primárně pro 
děti z obcí, které se na projektu finančně podílejí, volná místa pak mohou 
doplnit děti z dalších obcí. Budova bude stát na okraji Úval směrem na Škvo-
rec.“ 

Do doby dokončení stavby se Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy 
posoudilo v souladu s § 148 odst. 1 zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, 
základním, středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání (školský zákon), 
ve znění pozdějších předpisů, dne 2. 2. 2022 žádosti Dobrovolného svazku 
obcí Povýmolí, se sídlem Pražská 276, 250 82 Úvaly, který je zřizovatelem 
školské právnické osoby s názvem Svazková základní škola Povýmolí, se síd-
lem Brandýská 45, 250 90 Jirny, doručenou dne 4. 11. 2021 a doplňovanou 
ve dnech 20. 1., 25. 1. a 27. 1. 2022, ve věci zápisu základní školy, jejíž činnost 
bude vykonávat právnická osoba s názvem do rejstříku škol a školských zaří-
zení, a na základě § 143 odst. 2 a podle § 148 odst. 1 zákona č. 561/2004 Sb. 
rozhodlo této žádosti vyhovět. 
Pro školním rok 2022/2023 proběhl zápis dětí i z Úval (nikde není uveden po-
čet úvalských žáků). Počet uchazečů byl do 1. třídy 18. Byly zapsány i dvě 
ukrajinské děti. 
 

Mateřské školy 

Mateřská škola Úvaly, příspěvková organizace, Kollárova 1260, Bulharská 1900 
a Pražská 525. Mateřská škola má tedy 3 budovy, ředitelkou je Bc. Jana Háj-
ková. 

Mají 11 tříd - 9 tříd po 25 dětech 2 třídy po 20 dětech. Kapacita školek je 265 

dětí.  
Ve tří budovách je 23 pedagogů (z toho 2 zástup za mateřskou dovolenou); 
jedna ředitelka, 2 zástupkyně budov; jedna vedoucí učitelka a dva asistenti pe-
dagoga. Na svých webových stránkách vydali výroční zprávu. 
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Svoji práci často prezentují v ŽÚ a rádi pomáhají městu při akcích konaných 
pro seniory. 

 

PIDIDOMEK – mateřská škola a jesle 

Pididomek z.s.  

www.pididomek.com 

Bc. Luboš Dostál, MBA, ředitel 
Hakenova 1141, 250 82 Úvaly 

„3.5.2022 jsme poprvé požádali město o změnu užívání rodinného domu na 
provoz 4 dětských skupin, ale 17.5.2022 nám Rada města zaslala nesouhlasné 
stanovisko. Nicméně jsme se nevzdali, vymysleli jsme jiné řešení a stanovisko 
Rady města se nám 30.6.2022 podařilo změnit. Horší bylo zajistit stavební 
povolení a finance na rekonstrukci. Dotaci na opravy jsme získali 3 miliony, 
ale opravy a vybudování stálo skoro 8 milionů.  
Momentálně školku navštěvuje 34 dětí, ale přihlášeno už i na další školní rok 
je přes 50 dětí. 
První třídu jsme otevřeli až 5.9.2024 po všech získaných povolení. 
Pobočka Úvaly v kostce na netu: 

• Mateřská školka - 2 třídy: 40 dětí, 4 kvalifikované učitelky a 2 asistentky 

• Dětská skupina - 2 třídy: 40 dětí, 8 pečovatelek 

„Školka se nachází na strategickém místě v obci Úval, díky čemuž děti mohou 
navštěvovat jak Klánovický les, tak dělat vlakem zajímavé výlety za kulturními 
památkami, minizoo, muzea či zážitkovou metodou objevovat "svět kolem 
nás". Prostory školky jsou o rozloze 386 m2. Sama školka disponuje vlastní 
zahradou o rozloze 500 m2, kde dětem připravujeme během celého roku 
spousty venkovních aktivit. Ve školce prohlubujeme to, co považujeme za 
stěžejní v dnešním světě, vytvářet prostředí, kde děti prožijí šťastné a hravé 
dětství. 
Dětské skupiny jsou spolufinancovány Evropskou unií. Cílem projektu bylo 
vybudování nových dětských skupin v Úvalech a tím navýšit kapacitu služeb 
péče o děti od 1,5 roku do 3 let za účelem zapojení rodičů do pracovního 
procesu. Registrační čísla projektů CZ.03.01.02/00/24_061/0004382 a 
CZ.03.01.02/00/24_061/0004490“ 

Nabízí kroužky: Tanečky, Smyslohrátky, Angličtina, Sporťáček, Šikovné ru-
čičky, Jógové hýbánky. 

Úvaly jsou jednou ze tří poboček spolku. 

 

http://www.pididomek.com/
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MDDM – Městský dům dětí a mládeže 

Městský dům dětí a mládeže Úvaly, příspěvková organizace,  
Zřizovatel: město Úvaly  
Ředitelka: od 1. 1. 2018 Mgr. Jana Krejsová  
Kontakty: telefon: 281 981 934, 608020488 email: mddmuvaly@mddmu-

valy.cz, jana.krejsova@mddmuvaly.cz www.mddmuvaly.cz 

 

„Zájmové vzdělávání neposkytuje žádný dosažený stupeň vzdělání, zabývá se 
však aktivitami potřebnými pro rozvoj osobnosti, kompenzuje jednostrannou 

zátěž ze školy, zajišťuje duševní hygienu, má funkci výchovnou, vzdělávací, kul-
turní, preventivní, zdravotní (relaxační a regenerační), sociální a preventivní, 
rozvíjí schopnosti, znalosti, dovednosti, talent a upevňuje sociální vztahy. 

Městský dům dětí a mládeže v Úvalech i ve školním roce 2022/23 vykonával 
funkci střediska volného času pro děti, žáky a studenty, ale také dospělé účast-
níky vzdělávání. Toto státní školské zařízení s právní subjektivitou příspěvkové 
organizace zřizované obcí, v souladu se zákonem č.128/ 2000 Sb., o obcích a 
zákonem č.250/2000 Sb., o rozpočtových pravidlech územních rozpočtů, za-
bezpečuje v Úvalech pravidelné i příležitostné volnočasové aktivity bez ohledu 
na místo trvalého pobytu účastníků. Jako v předchozích letech se zájmové 
vzdělávání dětí a mládeže realizuje v různorodých zájmových oblastech, for-
mou pravidelných, příležitostných, spontánních aktivit, víkendových a prázd-
ninových akcí, rekreačních činností, táborů, odborných, osvětových a kultur-
ních akcí. Cílem zájmového vzdělávání je naučit účastníky aktivně využívat svůj 
volný čas, podporovat svůj zájem o oblíbenou aktivitu, rozvíjet talent, získávat 
nové poznatky, zkušenosti, dovednosti i návyky, realizovat se v kolektivu ostat-
ních účastníků, popřípadě se umět adaptovat v různém typu kolektivu a pro-
středí. Vzhledem k tomu, že kvalitní volnočasové aktivity dětí mají výrazný pre-
ventivní význam, klademe důraz na to, aby vedení dětí a mládeže bylo nená-
silné, nabízené činnosti pestré a přitažlivé a děti měly možnost prožít si pocit 
úspěchu, sounáležitosti a seberealizace. Při činnosti všech pracovníků MDDM 
je kladen důraz na kvalitní a profesionální práci jako služby veřejnosti, spoko-
jenost, bezpečnost a zdraví dětí a účastníků zájmového vzdělávání“… zaznívá 
ve Výroční zprávě Městského domu dětí a mládeže v Úvalech ve školním roce 
2022/2023. 

„V tomto školním roce je nadále používán systém Domeček, který velmi 
usnadňuje elektronické přihlašování. Díky tomuto systému máme naprosto 
přesné počty přihlášených účastníků do statistiky, perfektně vedenou matriku, 
propojené třídní knihy a pracovní výkazy. K 31. 10. 2023 bylo v MDDM zapsáno 
na další školní rok celkem 991 účastníků rozdělených do 97  zájmových útvarů. 

http://www.mddmuvaly.cz/
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Změna systému financování nám bohužel zohledňuje a zobrazuje pouze účast-
níky do 3 h kroužků týdně a nad 3 hodiny. Ostatní, kteří se účastní kroužků i 
např. 10x týdně započítáni dále nejsou. Také je problémem, počítání unikát-
ního účastníka. Každý účastník je započítán pouze jako jedno rodné číslo, i když 
navštěvuje například pět kroužků. Letos máme 991 skutečných účastníků 
kroužků, ovšem součet unikátních rodných čísel je 696 a počítaných účastníků, 
které máme finančně ohodnocené (prostředky na platy) je 648. Údaje z výkazu 
K 31. 10. 2023 Zájmové útvary 97; Účastníci (pouze děti, žáci, studenti) 648; Z 

toho více než 3 h týdně 130; Ostatní účastnící 48; Účastníci se speciálními 
vzdělávacími potřebami 14; Počet pedagogických pracovníků 43 (interní 8, ex-
terní 35); Počet účastníků evidované spontánní činnosti 5170; Akce celkem 64; 

Z toho o sobotách a nedělích 43; Počet táborů 23; Pobytové akce 5 a více dní 
3; Počet účastníků 563; Počet osobodní 3156; Počet pracovníků 70“ … pokra-
čuje zpráva ve statistických údajích. 
Provozní doba MDDM byla ve školním roce 2022/23 následující: 
Pondělí od 8.00 do 21.00 hodin; úterý od 8.00 do 21.00 hodin; středa od 8.00 
do 20.00 hodin; čtvrtek od 8.00 do 21.00 hodin; pátek od 8.00 do 19.30 hodin; 

+ případné kulturní akce sobota mimořádné tréninky + akce (dle situace) ne-

děle mimořádné tréninky + akce (dle situace). Problém nedostatku prostor pro 
činnost tanečního oddělení řešíme jako každý rok pronájmy prostor TJ Sokol a 
několikátým rokem díky vstřícnosti vedení města, využíváme i víceúčelový sál 
Riegrova 65. Celá výtvarná sekce a další kroužky jsou taktéž přesunuty do“65“. 

Celkově máme v budově MDDM 522 účastníků kroužků, 395 v Riegerově a 74 
v místní sokolovně. 
35 LET DOMEČKU ANEB MĚSTSKÝ DŮM DĚTÍ ÚVALY SLAVÍ VÝZNAMNÉ JUBI-
LEUM – ŽÚ 3/2023 

„Na počátku nebylo nic. I tak by mohlo začít vyprávění o počátcích volnočaso-
vých aktivit v Úvalech. Na druhou stranu mnohé bylo, obrovské odhodlání, 
chuť tvořit, schopnost oslovit a sehnat skvělé lidi, nebát se jít do mnohých fi-
nančních rizik, a tak bych mohla pokračovat dál a dál. Všechny tyto potřebné 
atributy se sešly u mojí předchůdkyně Jany Pospíšilové a náš Domeček dne 29. 
února v roce 1988 mohl začít fungovat…“ píše v obsáhlém článku nynější ředi-
telka Jana Krejsová. 
Celá výroční zpráva je volnou přílohou Kroniky města 2023, protože je velmi 

zajímavá a ukazuje, jak mnoho úvalských dětí trávilo svůj volný čas. GDPR však 
nedovoluje doprovázet zprávu foto dokumenty. Z některých veřejných akcí se 
nacházejí v digitální podobě na DVD a cloudu z roku 2022 a 2023. (viz on-line 

katalog kronik). 

 



75 

 

 

Kronikářský záznam 2023 

 

ZŠ Heuréka Úvaly 

3. základní škola Heuréka, s.r.o. 
Sídlo školy: Libochovičky čp.7, 273 42 

Ředitel Standa Trykar, který na webu školy píše: 
„Žijeme sen o učení, které probíhá ve vlídné atmosféře a pracuje 

s vnitřní motivací dětí i učitelů. Využíváme jedinečnost úvalské lokality souse-
dící s Prahou. Sídlíme ve dvou budovách s vlastními zahradami. Od šk. r. 
2023/24 bude působit ve vlastních prostorách. Tvoříme klidné, přátelské, bez-
pečné a podnětné prostředí. Jsou pro nás důležité dobré vztahy a pohodová 
atmosféra. S dětmi si tykáme a oslovujeme se křestním jménem. Na začátku a 
na konci dne se scházíme v kruzích. Ve škole žijeme opravdový život.“ 

V podstatě nadále škola působí, jak bylo uvedeno již v minulých kronikách, jen 
s tím rozdílem, že hlavní budovu přemístil Jan Kala, zakladatel škol Heuréka, 

do vlastního objektu, který byl vybudován na místě starého domu v ulici 5. 

května. Heuréka Úvaly (4. - 9. třída) 3. základní škola Heuréka, s.r.o., 5. května 
876, 250 82 Úvaly; Heuréka Úvaly (1. - 3. třída) 3. základní škola Heuréka, s.r.o., 
nám. Arnošta z Pardubic 16, 250 82 Úvaly. 

 

ZUŠ – základní umělecká škola 

Její ředitel Tomáš Charvát, Český Brod o pobočce v Úvalech: 
„V Úvalech jsme od 1. 9. 2010. Nejprve v prostorách Speciální a praktické 
školy, poté čp. 65 a na spodním patře pod investičním odborem. Nakonec 
jsme se stěhovali do upraveného domu čp.203 ve Smetanově ulici. Od roku 
2010 jsme se čtyřikrát stěhovali. 
Počty žáků jsou pořád rok od roku na doraz kapacity 560 žáků. Nedá se říci 
kolik dětí studuje v Úvalech, některé děti chodí jen v Úvalech, některé jezdí v 
kombinaci obou míst, někdo jezdí jen do Brodu. 
Cca 70- 100 žáků je v Úvalech. Studijní zaměření - hra na klavír, hra na housle, 
hra na dechové nástroje - zob. flétna, lesní roh, pozoun, trubka, tenor, hra na 
kytaru, sborový zpěv a hudební teorie. 
 

7. Zdravotnictví  
V ŽÚ 9/2023 se kronikářka ptá na úvalské zdravotnictví a dostupnost lékařů. 
„Na posledním 5. VZZM jsem vznesla za úvalské seniory, kteří mne oslovují, 
dotaz ohledně dostupnosti lékařů specialistů. Senioři se kvůli odmítání pro 
naplněné kapacity zdravotnických zařízení ptají na slibované rozšiřování úval-
ského zdravotnictví. Nejdříve byla snaha dostavbou polikliniky na Pražské 
zvýšit dostupnost některých lékařských oborů, pak byl počátkem jara před-
staven projekt, o kterém již psal 1. 7. 2022 bývalý starosta Petr Borecký. 
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Zdravotnictví v zemi není úplně v ideálním stavu, chybí lékaři, zubaři, léky, o 
čemž jsme téměř denně informováni médii, tak text z loňska je nyní velmi 
aktuální: „Úvaly se poslední roky rozvíjejí, stěhují se noví obyvatelé. Stěhují 
se sem proto, že zde nachází hezké město, blízkost Prahy a hezkou přírodu. 
S růstem města však musí držet krok i rozvoj sociální infrastruktury. K té 
kromě školek, školy nebo dopravního terminálu patří i infrastruktura zdra-
votnická. Proto již nějakou dobu řešíme možnosti jejího vybudování a místo, 
kde by mohla být umístěna, protože zdravotnické zařízení generuje nemalou 
dopravu. Za poslední rok jsme proto vedli poměrně intenzivní jednání s vlast-

níkem pozemků u bývalé Masny (pozemek mezi ulicemi Purkyňova a II/101 – 

Jirenská) a soukromými investory o možnosti vybudování zcela nového mo-
derního zdravotnického zařízení. Jednání se ubírají příznivým směrem, a tak 
byla připravena základní studie na vytvoření zdravotnického centra, které by 
zahrnovalo ordinace praktických a dětských lékařů, jednodenní chirurgii, 
rentgen, CT, psychiatrii, ale také třeba plastickou chirurgii, která dá celému 
projektu finanční stabilitu. Součástí celého projektu musí být i řešení kvalitní 
architektury, veřejného prostoru nebo parkování, aby se v Úvalech neopako-
vala situace jako v Jirnech. Předkládáme vám proto pro prvotní informaci stu-
dii, jak by mohlo toto zdravotní centrum vypadat a kde by mohlo být umís-
těno. Celý projekt bude samozřejmě ještě projednáván v dopravní komisi, v 
komisi pro výstavbu a čekáme i aktivní účast vás, občanů města … Pokud vše 
půjde hladce, mohly by se Úvaly moderního zdravotnického zařízení dočkat 
do 3 let.“ V květnu 2023 byl na veřejném projednávání plánovaných projektů 
města znovu zmíněn projekt výstavby zdravotnického zařízení v rámci resi-
denčního bydlení u bývalé Masny. Občanům utkvěla v hlavě zejména plas-
tická chirurgie, proto asi ty časté dotazy zcela prozaické – bude v Úvalech 
rentgen, chirurgie, oční? Předpokládám, že podobné dotazy na pediatra by 
se objevily i u mladé generace očekávající přírůstky do rodiny. Na tento dotaz 
se vyjádřila na VZZM starostka Markéta Rydvalová ujištěním, že město hledá 
nadále řešení a projekt je aktuální. Nakonec ten, kdo má možnost sledovat 
jednání zastupitelů na YouTube, může si i zpětně odpověď poslechnout. 
Druhý dotaz souvisel s prvním. Senioři se ptají, zda město při úvahách o zří-
zení služby „Senior taxi“, zastupitelé vědí, co od takové služby senioři nebo 
zdravotně postižení očekávají. Právě to souvisí s nedostupností odborných 
lékařů v nejbližším okolí města, a tedy i nemožností požádat v rámci smlouvy 
se sociální službou pečovatelky z DPS o dovoz kromě Jiren, Brodu, Klánovic, 
Újezda. Paní starostka odpověděla, že i na to zastupitelé myslí a snaží se najít 
řešení. Chápou potřeby našich starších obyvatel, kteří již nemohou vlastními 
silami, ani pomocí rodiny dosáhnout na služby lékařů, kteří ordinují třeba na 
druhém konci Prahy nebo ve vzdálenějších městech. 
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Zdravotnická zařízení 
 

Poliklinika Úvaly 

Pražská 1144, 250 82 Úvaly 

Provozovatel: Mareš s.r.o. 
Tel: +420 281 981 635 

e-mail: jiri.mares@poliklinikauvaly.cz 

webové stránky: www.poliklinikauvaly.cz 

Poliklinika Úvaly, s.r.o. 
Provozovatel MUDr. Mareš rovněž vede oddělení zubní, kde jsou v 5. patře 
budovy ordinace MUDr. Jiřího Mareše, MUDr. Vladěny Stehlíkové a MUDr. Ja-
roslava Černého. Má i zubní laboratoř. 
V odděleních Praktických lékařů pro dospělé pracují: MUDr. Jana Schmidtová, 

sestra  Michaela Lopatková, DiS.; MUDr. Eva Karásková, sestra Alena Jarkov-
ská. 
První Úvalský všeobecný lékař, s.r.o., - MUDr. Irena Těšíková a MUDr. Petra 
Hrabánková, sestra Daniela Dušková. 
Centrum praktické medicíny s.r.o. 
MUDr. Michaela Maříková (všeobecné praktické lékařství, závodně preven-
tivní péče, externí pracovník společnosti Kardia), sestra: Monika Chomátová. 

V oddělení Praktičtí lékaři pro děti a dorost: MUDr. Lenka Jeřábková a MUDr. 

Vladimíra Kumprechtová. 
Z dalších odborných oddělení je na poliklinice interna a MUDr. Hrabálek (do-
chází jen 2x týdně), gynekologie a MUDr. Mário Šmehil (ordinuje každý den). 
Na dermatologii – kožní ambulanci se musíte na dva dny v týdnu objednat u 
MUDr. Kristýny Baudyšové. 
Chirurgie má dva lékaře - prim. MUDr. Milan Hrubec, MUDr. Petr Brož a sestru 
– Kateřina Malfatti (ordinují jedenkrát týdně). Na urologii se střídají lékaři – 

MUDr. Otakar Mareš, MUDr. Marek Tůma a MUDr. Alexander Antonov, sestra 
opět Kateřina Malfatti a 1x týdně ordinují. Optik je uveden Luděk Uchytil. 2x 
týdně ordinuje na psychiatrii MUDr. Radka Vycpálková. 
V oddělení fyzioterapie – fyziofit jsou 3 odborné pracovnice Mgr. Lenka Ve-
selá, Mgr. Kateřina Růzhová a Mgr. Iveta Dobrovolná (mají stále dlouhé objed-
nací lhůty a zcela přeplněno). 
V Odběrovém pracovišti denně od 7:00 do 11:00 odebere krev Martina Vrš-
kovská, Dis.  
Polikliniku doplňuje lékárna NOBIS, kterou vede Pharm. Dr. Jana Philippová. 
 

https://www.google.com/maps/place/50%C2%B004'23.6%22N+14%C2%B043'05.7%22E/@50.0732279,14.7177078,19z/data=!3m1!4b1!4m6!3m5!1s0x0:0x0!7e2!8m2!3d50.0732272!4d14.7182548
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Další lékárnou v Úvalech je Úvalská lékárna v Husově ul. čp.307, která pů-
vodně sídlila ve zdravotnickém středisku. Majitelkou a vedoucí je PharmDr. 
Hana Kantorová. 

Zubní ordinace Smile Care 

Bezručova 726, 250 82 Úvaly 

Provozovatel: SmileCare s. r. o. 

Tel: +420 315 558 705 

e-mail: info@smile-care.cz 

webové stránky: www.smile-care.cz 

 

Sociální péče 

 

Domov seniorů Úvaly, nám. Svobody čp.1475 

DS (dříve Domov důchodců DD)  
Domov seniorů Úvaly je samostatnou příspěvkovou organizací, jejímž zřizova-
telem je KÚ Středočeského kraje.  
 

Péče poskytovaná městem 

Pečovatelská služba  
Informace o poskytovaných službách 

Služby se rok z roku nemění, vše je ošetřeno smluvně a obsahem na webových 
stránkách města i minulých kronik, takže je možno odkázat na roky minulé. 
Jakmile dojde ke změně, bude zaznamenána. V ŽÚ 6/2023 je pro občany uve-
řejněna informace:  
Nezvládáte z důvodu věku nebo nepříznivého zdravotního stavu zabezpečit 
chod své domácnosti? Pečovatelská služba města Úvaly vám může pomoci 
vzniklou situaci řešit. Pro koho je služba převážně určena? • pro seniory • pro 
osoby se zdravotním postižením • pro osoby s chronickým onemocněním Po-
moc vychází z vašich individuálních potřeb a chrání vás před sociálním vylou-
čením tak, aby vám umožnila setrvat co nejdéle ve svých domovech. Profesio-
nálně vyškolené pečovatelky vám pomohou zajistit: • donášku nákupu, po-
chůzky • pomoc s hygienou v domácím prostředí nebo ve Středisku osobní 
hygieny • doprovod a dovoz k lékaři nebo na úřad • pomoc se zajištěním úklidu 
• pomoc se zajištěním stravy apod. Služby jsou poskytovány uživatelům z Úval 
a okolních obcí – Horoušany, Hradešín, Šestajovice, Sibřina, Dobročovice, Při-
šimasy, Tuklaty, Květnice a Škvorec. V případě zájmu a získání bližších infor-
mací se obracejte na MěÚ Úvaly, Arnošta z Pardubic 95, Úvaly – Lucie Křivan-
cová, tel. 281 091 529, 723 308 432, lucie.krivancova@mestouvaly.cz 

 

https://www.google.com/maps/place/50%C2%B004'37.0%22N+14%C2%B043'04.8%22E/@50.076943,14.7174468,19z/data=!3m1!4b1!4m6!3m5!1s0x0:0x0!7e2!8m2!3d50.0769433!4d14.7179939
http://www.smile-care.cz/
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Dům s pečovatelskou službou 

Dům s pečovatelskou službou je dům zvláštního určení, je zřízený pro bydlení 
občanů se zdravotním omezením a občanům osamělým, jejichž zdravotní stav, 
sociální poměry nebo věk odůvodňují poskytování pečovatelské služby. DPS je 
majetkem města Úvaly a bydlení zde není určeno pro řešení bytové situace 
žadatele. V roce 2023 bylo obyvatelům mírně zvýšeno nájemné a ceny za pe-

čovatelské služby. 
 

Veterinární péče 

 

KheironVet – Ordinace Úvaly 

Maroldova 1340, Úvaly, 250 82 

Tel: 774 551 861 | 777 551 855 

e-mail: uvaly@kheironvet.cz 

FB: facebook.com/veterina.kheiron.uvaly, https://www.kheironvet.cz/  

 

8. Spolky, církve 

 

Spolky 

Aikidó Úvaly z.s. 
Předseda: Ing. Pavel Skalický 

e-mail: info@aikido-uvaly.cz 

http://www.aikido-uvaly.cz 

Aikidó je japonské umění sebeobrany, které je založeno na myšlence nea-
gresivity a sebeovládání. Neexistují v něm soutěže jako u jiných bojových 
umění. Úvalský oddíl je součástí národní organizace České asociace aikidó. 
V úvalském oddíle cvičí v rámci devíti tréninků týdně v tělocvičně ZŠ děti i 
dospělí. Cvičí i několik předškoláků. Počet aktivních členů organizace: 0-18 

let je 59 (z toho 38 úvalských); 19-21 jsou 2 bez trvalého bydliště v Úvalech; 
22-65 let je 15 členů z toho 6 s trvalým bydlištěm Úvaly; nad 65 let nemají 
členy. 
Celkem má spolek 76 členů. 
V roce 2023 reprezentovali město ve 13 akcích (mistrovství, soutěže, vý-
stavy apod.) Spolek žádá o dotaci na provozní náklady    
Cyklistický klub Úvaly, z.s. 
Předseda: Ing. Radek Netušil 
e-mail: ckuvaly@centrum.cz 

http://www.ck-uvaly.banda.cz 

https://www.google.com/maps/place/50%C2%B004'16.7%22N+14%C2%B043'01.0%22E/@50.071297,14.7163988,19z/data=!3m1!4b1!4m6!3m5!1s0x0:0x0!7e2!8m2!3d50.0712968!4d14.7169456
https://www.kheironvet.cz/
http://www.aikido-uvaly.cz/
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Zapsaný spolek byl založen v roce 1996 a jeho hlavním cílem je sdružování zá-
jemců o cyklistiku a pořádání cyklistických akcí. Patří sem podíl na akci Újezd-
ský Mini Adventure. Součástí jsou i závody rodičů s dětmi a je vhodná i pro 

hendikepované. Klub má 15 členů v rozmezí 19 až 65 let.  

Český rybářský svaz (ČRS) - Místní organizace Úvaly 

Předseda: Roman Petříček;  jednatel: Radek Baroch 

e-mail: rybari.uvaly@seznam.cz 

http://rybariuvaly.webnode.cz 

Spolek má celkem 342 členů, z toho 178 s trvalým bydlištěm v Úvalech ve 
všech věkových kategoriích. 
V popisu činnosti organizace se uvádí výkon rybářství ve smyslu zákona o ry-
bářství. Jejich činnost je relativně stále stejná jako v minulých letech a ve 
zprávě neuvádí žádné podrobnosti. Snad jen náborová akce – víkend spojený 
s rybářskými závody dětí. Jinak probíhají tradiční výlovy Horního Úvalského 
rybníka za účasti veřejnosti. 
Český svaz chovatelů - Základní organizace Úvaly 

Jednatel: Jitka Kotusová 

e-mail: chovatele.uvaly@centrum.cz 

Svaz měl v roce 2023 2 členy do 18 let, do 21 let 1 člena, 5 členů do 65 a 3 

členy nad 65 let. Žádosti o dotaci na finanční podporu na údržbu a pokrytí pro-
vozních nákladů odůvodňují pořádáním a organizováním přednášek, školení a 
besed, výstav a podílu na výchově mladých chovatelů. Zachovávat tradice a 
navazovat na osvědčené postupy českého chovatelství. Svaz chovatelů se 
účastní a spolupořádají místní, okresní, krajské aj. konference a soutěže, do-

sahují výborných výsledků a tím reprezentují město. Udržují pozemek a pořá-
dají s mládeží výlety na výstavy. Zprávu podal p. Poděbradský. 
14.-15.10.probíhala tradiční výstava svazu chovatelů, kteří se připravují na své 
velké výročí, sto let od založení. To lze doložit podle knihy Úvaly v průběhu 
staletí: „V letech 1919–1920 bylo v Úvalech založeno Drůbežnické družstvo. 
Mělo i svou vlastní prodejnu v hostinci „U Českého lva“ na náměstí, kde druž-
stvo prodávalo vejce, kuřata, husy a krmiva. V letech 1923–1924 došlo k roz-
padu družstva. Dobrá myšlenka přispěla k založení Spolku pěstitelů králíků pro 
Ouvaly a okolí se sídlem v Ouvalech. V roce 1925 byla v Úvalech založena Stolní 
společnost pro chov drobných hospodářských zvířat. Její založení především 
inicioval Čeněk Novotný a zakládajícími členy dále byli Jaroslav Halík, Václav 
Líbal, Josef Benešovský, Václav Kricmar, Václav Veselý, Josef Kejř, Josef Socha, 
Josef Uhlíř, František Klicpera, Václav Bém a Karel Šmíd. V letech 1925–1928 

do organizace vstoupili i Josef Novák, Jan Schejbal, 

http://rybariuvaly.webnode.cz/
mailto:chovatele.uvaly@centrum.cz
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Český kynologický svaz - ZKO Úvaly u Prahy 

Předseda: Helena Čermáková 

Jednatel: Ondřej Novák 

e-mail: zko.uvaly@volny.cz 

http://zkouvaly.webnode.cz/ 

„Jak je to se psím cvičištěm… v emailu píše O. Novák. 
V Jungmannově ulici, v areálu bývalé čističky, stále cvičí pejsci.  
V měsíci únoru změnilo ZKO Úvaly u Prahy název a právní formu. Dnes je z 
něj Sportovní kynologický spolek Úvaly, z.s. Nic se ale nezměnilo na aktivi-
tách, které se zde pořádají.  
V loňském roce jsme nezaháleli. 2. 9. 2023 proběhl na cvičišti první klubový 
závod – Úvalský hafan. Strávili jsme tak krásný den plný dobrého jídla z grilu, 
a především skvělých výkonů soutěžících. Ve dvou kategoriích, začátečníci a 

pokročilí, byli oceněni účastníci na prvních třech pozicích. S prázdnou ale ne-
odešel nikdo. 

18. 11. 2023 se pořádaly oficiální zkoušky dle KJ – ČR pod záštitou Airerdale 
terrier klubu ČR.  
Kdo by měl zájem se svým pejskem trávit aktivně čas, může se zapsat do 

kurzu základní poslušnosti. Nově začínáme s výcvikem poměrně mladého 
psího sportu Rally obedience.  
Veškeré informace o chystaných, i proběhlých, akcích, úspěších našich členů 
i veškerých novinkách se dočtete na stránkách zkouvaly.webnode.cz.“ 

Český svaz ochránců přírody Úvaly ZO 

Ul. Božena Němcové čp.746, kristyna.skupa@gmail.com 

Statutární zástupce zapsaného spolku je Kristýna Skúpa a spolek 8 členů (ve 
skupině 22 do 65 let) spojuje aktivní zájem o ochranu přírody a krajiny, 
ochrana obnova přírodního dědictví, ekologická výchova a podpora trvale 
udržitelného života. Spolek je nový a byl založen koncem roku 2023. 
Český svaz včelařů 

ZO ČSV Úvaly, z.s. – předseda Ing. Jan Lehečka 

Jednatel: Ing. Petr Machač 

e-mail: info@vcelyuvaly.cz web: www.vcelyuvaly.cz  

Spolek má 69 členů (rozmezí 22 až 65 let), z toho 28 s trvalým bydlištěm 
v Úvalech. 
Obor činnosti je včelařství a ochrana zdraví těchto opylovačů. Věnuje se ná-
kupu a použití kvalitních léčiv ve správném čase a školení členů. 

http://zkouvaly.webnode.cz/
mailto:kristyna.skupa@gmail.com
mailto:info@vcelyuvaly.cz
http://www.vcelyuvaly.cz/
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Divadelní spolek OUDIV, z.s. 
Předseda: Simona Mašatová 

e-mail: simona.masatova@seznam.cz 

tel. 603 293 099 

Výroční zpráva za rok 2023 

O spolku napsala režisérka Simona Mašatová: 
„Divadelní spolek OUDIV z.s. byl založen v roce 2016. Od té doby se aktivně 
podílí na kulturním dění ve městě. Klade si za cíl především pobavit dětské i 
dospělé publikum a reprezentovat úvalské ochotnické divadlo také mimo 
město. 
Spolek sdružuje 13 členů – 7 mužů a 6 žen ve věku 16-55 let, kteří se scházejí 
na pravidelných zkouškách 1 x týdně na cca 3-4 hodiny, případně častěji dle 
aktuální potřeby. 
V roce 2023 mohl spolek za podpory města Úvaly realizovat divadelní 
zkoušky a představení a pořídit pro níže jmenovaná představení kostýmy, ku-

lisy a rekvizity, včetně organizačního a technického zajištění“. 
Divadelní představení Dámský krejčí: 
• Premiéra představení ve volnočasovém centru „65“ 19.5.2023 

• Premiéra představení ve volnočasovém centru „65“ 20.5.2023  
• představení v Sál Kvapík, U Antošů, Jirny 24.6.2023 

• představení DDM sál Klamovka 7.12.2023 

Do zprávy přidala i plánované akce a činnosti pro rok 2024: 
• Uvedení představení Dámský krejčí mimo město Úvaly – zatím usku-
tečněné a naplánované: 19.1.2024  KD Štěchovice; 9.3. 2024 Vrchlického di-
vadlo – Lounské divadelní – postupová přehlídka amatérského činoherního a 
hudebního divadla; 5.4.2024 Polyfunkční dům LEVEL – Praha 21 Újezd nad 
Lesy; 3.5.2024 sál DDM Klamovka  
V jednání jsou další představení v Úvalech a okolí i dále. 
Účast na úvalském masopustu je každoroční jak osobní, tak organizační. 
DÚLEK z.s., 
předsedkyně správní rady spolku Ing. Klára Tománková, 
Husova čp.29, Úvaly; info@skolka-dulek.cz, www.skolka-dulek.cz 

Personální zabezpečení:  
Koordinátorka dětí: Veronika Kohoutová 

Průvodci: Martina Štrynková (odborné vzdělání pro předškolní pedagogiku) 
Kateřina Zelená (kvalifikovaná chůva pro děti předškolního věku), Katka Snice-

rová, Klára Tománková – koordinátorka průvodců, Terka Glocová – členka 
spolku. Sídlo má v areálu skautských kluboven v Úvalech. 

http://www.skolka-dulek.cz/
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Spolek je inspirován lesní mateřskou školou. Chodí do něj 26 dětí, z toho 21 

dětí má trvalé bydliště v Úvalech. 11 úvalských dětí plní předškolní docházku. 
Organizují i dopolední docházku dětí od 2 let v doprovodu rodičů a letní pří-
městské tábory. Dospělých členů má spolek 7, z toho 2 mají trvalé bydliště 
v Úvalech. 
Junák – český skaut, středisko Jiřího Bubáka Úvaly, z.s 

Šimon Rožníček – Šíma - vedoucí střediska, hospodář, správce klubovny Bu-
budum a tábořiště Zderadiny; Filip Gregor - zástupce vedoucího střediska. 

Radvan Al-Asbahee - vedoucí oddílu skautů Salamandr; Kristýna Štafenová – 

Kitty - vedoucí oddílu světlušek a skautek Safira; Michal Paliczka – Miki - ve-

doucí oddílu vlčat Fénix; Petra Funioková – Padáček - vedoucí oddílu benja-
mínků Divoši; Jan Pečený – Neptun - vedoucí 430. oddílu oldskautů. 

e-mail: info@skautiuvaly.cz , www.skautiuvaly.cz 

Počet aktivních členů do 18 let je 156, z toho 114 s trvalým bydlištěm v Úva-
lech, do 65 let je 42 (úvalských 30), nad 65 let jsou 4 členové. Celkem 202 
členů. 
Setkávají se týdně v pěti oddílech, pořádají další akce o víkendech a o prázd-
ninách tři tábory rozložené do 5 týdnů. Dále pořádali úspěšný Skautský ples 

s neobvyklou náplní – promítání dokumentů z let skautského života a hrami 
pro mladé i ostatní skauty, cestovatelské přednášky či akci Bubáci v Úvalech. 
rozdávali Betlémské světlo. Připojili se k charitativní akci Tříkrálová sbírka.  
V ŽÚ 9/2023 za skauty popsali vedoucí Ondřej Lesák, Kristýna Štafenová a 

Petra Funioková tři turnusy skautského tábora u Zderadin, kde první turnus 
dětí 11 až 15 let za pomoci vedoucích postavily tábor a zázemí. 
Klub přátel historie a přírody Úval a okolí, z.s. 

Předseda: Jan Psota 

e-mail: klubuvaly@seznam.cz, klub má 24 členů 

tel.: 777 170 843 

Podle sdělení předsedy Klub nevyvíjel žádnou činnost, tedy nepodává zprávu. 
Leteckomodelářský klub p.s. Úvaly 

Předseda: Jan Kučera, tel. 737131923 

lmkuvaly@seznam.cz 

Lubomír Mrazík, revizní komise; Tomáš Záleský, hospodář; 

Radek Kazda, správce letiště Břežany. 

Klub má 36 členů, z toho 26 s trvalým bydlištěm v Úvalech. Z toho je 9 nad 65 

let. 

V roce 2023 uskutečnil 1 akci pro veřejnost u příležitosti Mezinárodního dne 
dětí na modelářském letišti v Břežanech II s více jak 50 diváky. Reprezentoval 

mailto:info@skautiuvaly.cz
http://www.skautiuvaly.cz/
mailto:lmkuvaly@seznam.cz
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tak město. V září úspěšně prezentoval své modely na akci spolku ZK při Babím 
létě na koupališti. 
Ve výroční zprávě klub popisuje svoji činnost – vedení dětí při stavbě modelů 
letadel a lodí. Nejmenší a začátečníci staví balzové modely, zkušenější pak i 
dálkově ovládané modely letadel a lodí. S postavenými soutěžily děti na ryb-
níku pod klubovnou nebo na přilehlém hřišti. 
Mámy v Úvalech, z.s. 
Předsedkyně: Jaroslava Hamerská 

tel: 702011787 

http://mamyvuvalech-cz.webnode.cz; mamyvuvalech@email.cz 

https://www.facebook.com/pages/M%C3%A1my-v-%C3%9Ava-

lech/581804915172583 

Počet aktivních členů spolku je 26 v rozmezí tabulky věku 22 až 65 let, z toho 

21 z Úval. 
Akce spolku jsou již 10 let tradiční a hlavním cílem jsou akce pro děti před-
školního věku se setkáváním rodičů těchto dětí, zamezení izolovanosti rodičů 
na rodičovské dovolené a navazování nových vztahů. Pro kroniky nedodal 
spolek žádnou zprávu, ač byl požádán. Z nabídky plakátků a článků v Životě 
Úval lze však dovodit, že pořádá pravidelné akce jako je Koulohraní – tento-

krát s indiány, lednové Kašparní, Drakiáda, Lampionový průvod, Swap – vý-
měna hraček a oblečení, Mamapiknik na hřištích v Úvalech, Mamaprocházky. 
Dále pořádá spolek „bazárek“ – největší akce na facebooku 

V ŽÚ 10/2023 …“Poté, co se rozvolnily podmínky po covidových restrikcích, 
došlo ke znovuobnovení aktivit našeho spolku Mámy v Úvalech, z.s. A jak už 
jsme vás dříve informovaly, došlo i k personálním změnám ve spolku. Tyto 
změny jsme pojaly jako možnost se se všemi stávajícími i novými členkami 
lépe poznat a uspořádaly jsme teambuilding. Celkem 7 maminek a 11 dětí se 
sešlo na pobytu v penzionu Dočkalův mlýn poblíž Havlíčkova Brodu a všichni 
měli skvělou příležitost se lépe seznámit, probrat stávající i budoucí chod 
spolku, přijít na možná vylepšení pořádaných akcí a také trénovat malování 
na obličej, které děti mají tak rády. V rámci našeho pobytu jsme s dětmi pod-
nikaly výlety po okolí, kdy jsme společně navštívily blízké hrady, westernové 
městečko, koupaliště a další. Pobyt byl realizován na vlastní náklady členek, 
spolek přispěl na nákup triček a drobnou odměnu pro děti za stezku odvahy. 
Závěrem můžeme konstatovat, že se nám teambuilding velice povedl a nyní 
jsme plné energie. Proto bychom vás rády pozvaly na plánované akce: další 
Mamapikniky a samozřejmě oblíbenou Drakiádu… a co přijde potom? To se 
nechte překvapit … píše Adéla Krajníková 

https://www.facebook.com/pages/M%C3%A1my-v-%C3%9Avalech/581804915172583
https://www.facebook.com/pages/M%C3%A1my-v-%C3%9Avalech/581804915172583
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Otevřené Úvaly, z.s. 
Předseda: ke dni 31.12.2023 místo doposud neobsazeno 

Místopředseda: Mgr. Marek Mahdal, DiS. 
Rada sdružení: Mgr. Dana Poláková, Mgr. Petr Borecký, Mgr. Marek Mahdal, 
DiS. 

Sídlo: Otevřené Úvaly, z.s., Horova 1348, 250 82 Úvaly  
Web: www.otevreneuvaly.cz  

Právní forma a typ organizace: právnická osoba – zapsaný spolek (dříve ob-
čanské sdružení. 
Členství v organizacích: Místní akční skupina – region Pošembeří. 
Počet členů: k 31.12.2023 celkem 20 členů. 

Pro kroniku napsal Marek Mahdal pár vět o činnosti, pro kterou byla organi-
zace zřízena: „Jsme zapsaným spolkem, ve kterém se již na jaře v roce 2006 
sešli občané Úval, kteří mají zájem o rozvoj svého města, ať již jde o kulturu, 
sport, podnikání, životní prostředí nebo další oblasti rozvoje. Záleží nám na 
tom, jak se bude v Úvalech žít a jak budou Úvaly vypadat za deset nebo za 
dvacet let. Nejlepším způsobem, jak aktivně ovlivňovat rozvoj města, je 
kromě dobrovolnické činnosti také přímé zapojení do orgánů místní samo-
správy. Ve volebním období 2022 - 2026 má spolek Otevřené Úvaly celkem 4 

zastupitele (z celkového počtu 15) 
Spolek i nadále řídí rada sdružení. V komunálních volbách, které se konaly v 
září 2022 byly do zastupitelstva zvoleni 4 zastupitelé za spolek Otevřené 
Úvaly (Bc. Markéta Rydvalová, Petra Fuxová, Josef Polák, Hana Němcová). 
Starostkou města Úvaly byla na ustavujícím jednání zastupitelstva zvolena 

Bc. Markéta Rydvalová. Aktivně naši členové působí ve výborech zastupitel-
stva a komisích rady města.“ 

Dále popisuje činnost v roce 2023: „V roce 2023 oslavil zapsaný spolek Ote-

vřené Úvaly již 17. rok své existence. Členská základna čítala k 31. 12. 2022 
celkem 20 stálých členů. Žádný nový člen/členka v roce 2023 do spolku ne-
vstoupil. Činnost sdružení se v roce zaměřila téměř výhradně na aktivní poli-
tickou práci v Zastupitelstvu města Úvaly (4 zastupitelé v městském zastupi-
telstvu), Radě města Úvaly (3 radní ke dni 31.12.2023), a na práci v jednotli-
vých výborech a komisích, ale částečně i na činnost kulturní a okrašlovací. 
Správa města je náročná a stěžejní činnosti jsou soustředěny právě do exeku-
tivy – správy města. Starostkou města Úvaly byla k 31.12.2023 paní Bc. Mar-
kéta Rydvalová. Paní Patra Fuxová (radní). V úvalském zastupitelstvu dále zís-
kali mandát za spolek Otevřené Úvaly pan Josef Polák a paní Hana Němcová. 
V květnu 2023 členové našeho sdružení opět realizovali výhradně na náklady 
spolku bohatou květinovou výzdobu v podobě muškátů v květináčích, které 
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byly opět umístěny na frekventovaném a dobře viditelném místě - před ná-
dražní budovou a svépomocí (pravidelné zalévání, odstraňování odkvetlých 
květů, hnojení případně opravy květináčů a jejich úchytů po útoku vandalů…) 
byly po celé vegetační období udržovány.  
I v létě 2023 bylo realizováno každoroční kosení nivních luk v Králičině a na 
podzim výřezy náletových dřevin z lučních porostů.  Údržba Králičiny je dlou-
hodobou činností našeho spolku. Cílem je udržet původní vzhled nivních luk v 
okolí Výmoly, kde se vyskytují vlhkomilné rostliny a na podzim zde hojně roz-
kvétá ocún jesenní, a zabránit invazivnímu šíření kopřivy a špendlíku do luč-
ních porostů.  
Na podzim 2023 také proběhla brigáda u Hanušova kříže - drobné a snadno 
přehlédnutelné, přesto však významné památky v Úvalech. Kříž mezi dvěma 
lipami stojí v Purkyňově ulici na západním okraji města.  
Hlavním spolkovým činem byla celková obnova lávky (Lávka Pepy Beneše) v 
Přírodním parku Škvorecká obora – Králičina v místě zvaném „Starý splav“, 
která proběhla ve dvou dnech na jaře 2023. Byla realizována kompletní ob-
nova - tj. výměna dvou nosníků a všech prken na lávce za celkovou částku cca 
16 tis. Kč.“ 

PRO Úvaly, z. s., 
předseda Jan Černý 

Podhájí 1834, Úvaly 

e-mail: info@prouvaly.cz 

www.prouvaly.cz 

„V roce 2023 jsme pokračovali v tradiční občansko-politické činnosti našeho 
spolku. Pět našich členů bylo zastupiteli města – Jan Černý, Vojtěch Dvořá-
ček, Jaromír Gloc, Václav Buček a Pavlína Bínová. Ta ale z osobních důvodů 
musela v březnu rezignovat na funkci zastupitelky a nahradil ji Jan Plašil. Jin-
dřiška Pilná se stala předsedkyní komise pro životní prostředí a další členové 
spolku se podíleli na práci komisí rady a výborů zastupitelstva. 
Náš spolek v průběhu roku uskutečnil 6 členských schůzí. Témat, kterým jsme 
věnovali svou pozornost čas a práci, se za celý rok objevilo spousty. Řešili 
jsme zvýšené náklady na splácení úvěru města kvůli opominutí včasného zafi-
xování nízké úrokové sazby a jak tomu v budoucnu ve městě předejít. Díky 
našemu nekompromisnímu postoji jsme přesvědčili i ostatní zastupitele, aby-
chom odmítli projekt na vybudování kasina a herny pod restaurací na Ho-
molce. Podpořili jsme vedení měst v projektu vodovodního obchvatu Jiren. A 
i díky vhodnému vyjednávání J. Černého s různými stranami se vedení města 
podařilo odblokovat projekt Svazkové školy na Hostýně, který se v jeden čas 
ocitl téměř před zastavením. Obdobně se podařilo V. Dvořáčkovi přesvědčit 

http://www.prouvaly.cz/
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na podzim všechny zastupitele, abychom jednomyslně odmítli projekt Správy 
Železnic o zrušení úvalského přejezdu. 
V rámci našich občanských aktivitách jsme jako spolek navrhli projekt Úval-
ské lavičky do prvního kola participativního rozpočtu a tento projekt Úvaláky 
zaujal natolik, že skončil na druhém místě a bude se v dalším roce realizovat. 
Společně jsme přiložili ruku k dílu při akci Ukliďme Úvaly, doplňovali jsme 
knihy do naší knihovničky na nádraží a uctili jsme památku obětí střelby na 
Filozofické fakultě v Praze pietním setkáním na náměstí“, poslal informaci 

mailem J. Gloc. 

Sbor dobrovolných hasičů Úvaly 

Starosta: Bc. Radek Šindelář 

e-mail: sdhuvaly@centrum.cz 

https://www.sdhuvaly.cz/ 

Klánovická čp. 918 

Ke dni 31. 12. 2023 měl sbor 92 členů, z toho 36 mužů, 17 žen a 39 mladých 
hasičů, dorostenců a dorostenek. Členské příspěvky byly řádně odvedeny 
okresnímu sdružení. 
Výbor SDH  pracuje ve dvanáctičlenném složení. Revizor shledal hospodaření 
sboru za rok 2023 v pořádku. 
Na výroční schůzi dobrovolných hasičů Úvaly předala úvalským hasičům 
ocenění za jejich službu pro obyvatele Úval starostka Markéta Rydvalová. 
Ocenění nejen za jejich nezištnou pomoc při více jak 100 výjezdech jednotky 
ročně, ale také za jejich práci s mládeží a další aktivity, které v rámci svého 
volného času pro nás všechny vykonávají. 
Zpráva o činnosti podaná členem SDH Milanem Bednářem pro kroniku: 
„Počátkem minulého roku jsme uspořádali VH (Valnou hromadu) opět na 
Homolce. Od ledna se sešel výbor sboru 9x. Na konci ledna jsme se poprvé 
sešli k první táborové poradě ve spolupráci i s některými členy sborů v okolí, 
která se nám již v předchozích letech osvědčila. Únor běžel v duchu oprav a 
příprav náčiní pro požární sport a sport MH (Mladých hasičů). V březnu jsme 
se zúčastnili akce Ukliďme naše Úvaly. Této akce se zúčastnila jen hrstka z nás, 
ale o to víc jsme se snažili při úklidu a završení bylo odměnou ve formě 
opečeného vuřtu. Také se nám v tomto měsíci podařilo získat přístup do areálu 
s tartanovým povrchem kam jsme si mohli přemístit překážky pro sport. Velké 
díky patří Petru Zetkovi za domluvení areálu a taktéž jejím provozovatelům, 
jelikož jsme tento areál hojně využívali. Měsíc duben jsme završili 
uskutečněním čarodějnic v hasičárně pro MH a zároveň i pro členy sboru. V 
dubnu se začalo s údržbou táborové základny. Veliký dík patří především Pavlu 
Polákovi, který měl na starosti sekání pozemku, a to ne vždy bylo jednoduché 
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zorganizovat. V rámci dne povolání na ZŠ do přechodné hasičárny výjezdové 
jednotky dorazily 4 třídy za ZŠ. Zde se dozvěděli něco o práci hasičů, ale také o 
požárním sportu. Na konci měsíce jsme již tradičně uspořádali pálení 
čarodějnic v hasičárně pro MH. Také jsme se zúčastnili pálení čarodějnic 
pořádané městem Úvaly, kde jsme se snažili propagovat náš kroužek mladých 
hasičů. V květnu jsme získali tažné zařízení na sborovou dodávku, které bylo v 
tento měsíc i namontováno. Tím se nám rozšířily moznosti na dopravu 
materiálu na soutěže pomocí vozíku. Na začátku května se podařilo zprovoznit 
nové stránky SDH a JSDH a taktéž sjednocení se stránkami MH na stávající 
doméně sdhuvaly.cz. 
V letošní soutěžní sezoně se účastnila naše družstva mladých hasičů, 
dorostenců a dospělých soutěží i mimo náš okres i kraj, ale o tom jistě uslyšíte 
ve zprávách o PS a o činnosti mládeže. 
Od začátku teplých dní se uspořádalo několik víkendových táborových příprav. 
Na přelomu července a srpna se již tradičně konal 26. Letní hasičský tábor ve 
Stříbrné Skalici. Všem, co se na přípravách a konání tábora podíleli, patří taktéž 
velký dík, jelikož obětovali svůj čas a mnohdy i svou dovolenou.  
V průběhu roku se členové zúčastnili brigád týkajících se oprav a údržby, 
zahrady, techniky, výstroje a výzbroje a zároveň i velké stěhování zázemí 
výjezdové jednotky z přechodné hasičárny v objektu technických služeb města 
Úvaly. 
Podzim byl ve znamení úklidu, oprav a zazimování překážek používaných k 
výcviku na soutěže. V září a říjnu se uskutečnilo několik brigád na úklid nejen 
zázemí nově zrekonstruované hasičárny, ale i okolních prostor a oživění plotu 
okolo zbrojnice. Těch se zúčastnila řada členu SDH, JSDH a také většina 
dorostu. 
Vedoucí mládeže a někteří rozhodčí se zúčastnily od 3. do 5. listopadu školení 
v Krkonoších na Přední Labské, kde si všichni osvěžili své znalosti. Výsledkem 
celého víkendu bylo prodloužení kvalifikace a také nový vedoucí Jan Závorka. 
Závěrem roku vedoucí mládeže připravili dětem mikulášskou nadílku a později 
i vánoční posezení. Samozřejmě ani dospělí nezůstali pozadu a uspořádali si 
svojí vánoční besídku. 
Během roku jsme získali finanční příspěvek od Města Úval, dotaci z programu 
MŠMT s názvem Pohyb a zdraví a nemalé množství sponzorských darů. 
Všechny dotace a příspěvky byly řádně vyúčtovány a sbor hospodařil 
vyrovnaně. 
Nakonec mé zprávy bych rád poděkoval celému vedení města za jejich 
podporu, kterou nám vyjadřují a nemalou měrou vychází vstříc i našim 
potřebám. Děkuji také všem sponzorům, kteří svými příspěvky podporují náš 
sbor. Největší dík ovšem patří všem našim aktivním členům, kteří přispívají 
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svou prací k bezvadnému fungování našeho sboru. Velké poděkování si zaslouží 
i vedoucí našich mladých hasičů a dorostenců za reprezentaci našeho sboru na 
soutěžích.“  
Požární sport v roce 2023 (zajímavá informace převzata z výroční zprávy 
SDH): 

„Přípravu na závody nám stejně jako dětem a dorostu zkomplikovala rekon-
strukce hasičárny. Překážky pro dorost a dospělé jsme si díky dobrým vzta-
hům mohli postavit na oploceném hřišti s tartanovým povrchem v Běchovi-
cích, požárních útoků jsme moc nenatrénovali kvůli vodě. O to více jsme 
chtěli závodit. 
Závodní sezona dospělých začala v dubnu závodem ve stovkách v Jablonecké 
hale startem Kláry Klímové a Lucie Žibřidové v kategorii žen. Obě dvě si další 
start na stovkách zopakovaly na začátku května na Ledenické stovce v jižních 
Čechách. Na medaile to nebylo, ale závod je nejlepší trénink. 
Celé družstvo žen se poprvé sešlo na poli závodním na 1. kole Podlipanské 
ligy ve Kšelích. Holky si musely půjčit mašinu a pak i celé sací vedení (děku-
jeme Novým Jirnům) a brodit se po kotníky bahnem, ale vylovily z něj hned 
na začátku sezony 2. místo. 
V půlce května jsme jeli na stovky do Klučova. Klára Klímová obsadila 3. místo 
a obhajoba putovního poháru těsně unikla Petru Zetkovi na 2. místě.  
Další víkend závodilo družstvo žen na 3. kole Podlipanské ligy v Kostelci nad 
Černými lesy. Tentokrát si půjčilo jenom proudnici, výkon nebyl podle našich 
představ, ale holky skončily na 3. místě a dostaly bronzové medaile. 
Na konci května se konalo okresní kolo v požárním sportu dospělých. Po 
úspěšném okrsku v září jsme měli právo postupu ve všech 4 kategoriích. Tak 
jsme si z celého okrsku půjčili závodníky, abychom naše 4 družstva doplnili a 
jelo se. Družstva starších mužů a žen závodila jen v požárním útoku a jejich 
výkony stačily na druhá místa. Mladší muži a ženy absolvovali běh na 100 m 
s překážkami, štafetu 4x 100 m a požární útok. Po lítém boji s Tehovcem, kdy 
o vítězi rozhodl jediný pokus v požárním útoku, muži skončili na 2. místě. 
Ženy mladší obhájily s přehledem 1. místo a postoupily na krajské kolo.  
Na začátku června jsme ladili formu na stovkách v Českém Brodě, Petr Zetek 
mezi muži obsadil 2. místo, v kategorii žen Klára Klímová 4. a Alena Tesařová 
3. místo.  
Na krajské kolo ve Vlašimi se holkám nepodařilo získat tradiční posily z Te-

hova, tak družstvo posílily o nadějné dorostenky ze Škvorce a ze Struhařova. 
V celkovém pořadí družstvo žen obsadilo 9. místo. Našeho Tomáše Geislera 
povolali do týmu muži z Tehovce a za zmínku stojí i Petr Zetek, který od 
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začátku sezony závodil za družstvo Líchovy na okrese Příbram, se kterým vy-
hrál krajské kolo a na Mistrovství České republiky skončili na 6. místě.  
V září nás čekala zdvojená soutěž - okrsková soutěž a „Pohár starosty obce“ 
v Šestajovicích. Oproti minulému roku jsme byli skromní a postavili jen druž-
stva v mladších kategoriích. Nevídanou konkurenci v našem okrsku měli kluci, 
kdy se v jejich kategorii sešlo 5 družstev. Zvládli to, sice to umí líp, ale vyhráli 
a zajistili si postup na okresní kolo. Ženy v prvním pokusu vypadaly, že jsou 

poprvé na soutěži, pokazilo se téměř všechno a na start druhého pokusu šly 
holky malinko nervózní. Druhý pokus vyšel na výbornou, všechno do sebe 
zapadlo a výsledný čas byl rychlejší i než ten mužský, takže putovní pohár za 
nejrychlejší útok se zase vrátil ženám. 
Další týden se družstvo žen posílené o jednoho muže zúčastnilo Srandamače 
- Memoriálu Ivany Hanzlové v Čelákovicích- Záluží, kde obsadilo 1. místo ve 
své kategorii a 2. místo v celkovém pořadí. 
Letošní sezonu požárních útoků jsme zakončili na Krajském poháru v Kostelci 
nad Černými lesy. Z každého okresu Středočeského kraje se mohla zúčastnit 
dvě družstva. Za náš okres se zúčastnila  družstva mužů a žen z Úval a druž-
stvo mužů z Tehovce. Bylo hezké počasí, v každé kategorii 21 družstev a když 
jsme byli v Kostelci, museli jsme si zase půjčit proudnici. Ženy nakonec obsa-
dily 12. a muži 14. místo.“ 

Zpráva o činnosti mladých hasičů SDH Úvaly za rok 2023 

Zpráva je sice dlouhá, ale vyčerpávající, co se týká jednoho z velmi úspěšných 
úvalských spolků, který se také z velké části věnuje mládeži. Proto je vhodné 
pro budoucnost zachovat celý text, který pro výroční zprávu sepsala Alena 
Tesařová (pozn. kronikářka) 
„Ke konci roku 2023 bylo registrováno v našem kroužku mladých hasičů celkem 
39 dětí a dorostenců ve věku 3 - 18 let. Pravidelné schůzky se konaly od ledna 
do prosince, vyjma prázdnin, vždy v pátek od 16 do 18 hodin v úvalské 
hasičárně, navíc pak tréninky dorostu 2 x týdně. Dětem rozděleným podle věku 
se pravidelně věnovalo 9 vedoucích s přispěním a nezbytnou pomocí dalších 
dospělých hasičů. Celou letošní sezonu – hlavně přípravu na soutěže- nám 
negativně narušila rekonstrukce hasičárny. Nemohli jsme plně využívat 
zahradu u hasičárny, protože  byla poničena těžkou technikou, a hlavně se 
značně zmenšila její plocha. Odpovídající plochou pro trénink na hasičských 
překážkách naše město bohužel nedisponuje, s dětmi v kroužku jsme ještě byli 
schopni improvizovat v přilehlém parku a na umělé ploše u fotbalového hřiště. 
Dorost společně s dospělými naštěstí měl další možnost, o které je zmínka ve 
zprávě o sportu. Problémy jsme měli také s vodou na tréninky požárních útoků, 
hodně nám pomohli strojníci s dodávkou vody a nebo jsme museli trénink 
útoků s vodou zrušit. Nyní jsme rádi, že je celý proces rekonstrukce za námi a 
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vše bude zase o kus jednodušší. V letošní sezoně jsme se nově začali věnovat 
disciplíně 60 m s překážkami jednotlivců. 
Úspěchy žactva na soutěžích v roce 2023: Spojování základny v Nehvizdech 
družstvo dětí 1. místo, jednotlivci : nejmladší - 2. místo Filip Kučerka, mladší- 
2. místo Petr Maňas, starší - 2. místo Tomáš Černuška, 1. místo Jan Kučerka. 
Sportovní soutěž okrsku č. 6 - mladší i starší žáci  1. místo. Soutěž v uzlování 
Škvorecké lano: mladší žáci 12. místo, starší pouze jednotlivci bez medailového 
umístění, nejlépe T. Černuška na 14. místě. Na memoriálu L. Báči v požárním 
útoku se sešla letos obrovská konkurence (20 družstev v kategorii) a naši 
mladší žáci vybojovali medaile za druhé místo! 60 m s překážkami v Klučově, 
první seznámení s novou disciplínou: mladší žáci - Jan Černuška 7. místo, 
Antonín Dvořák 25. místo a Filip Kučerka 26. místo, starší žáci- Jan Kučerka 7. 
místo, Tomáš Černuška 10. místo. Okresní kolo Hry Plamen – mladší žáci 
2.místo. Starších žáků bylo bohužel málo na složení družstva, ale Jan Kučerka a 
Tomáš Černuška pomohli Křížkovému Újezdci k 2. místu. TFA „Černokostelecký 
železňák“ - starší žáci, pro některé první zkušenost a Jan Kučerka 3. místo. 
Okresní postupová soutěž jednotlivců v běhu na 60 m s překážkami, kde 
prvních 5 postupovalo na krajské kolo: mladší žáci - Jan Černuška 4. místo, 
Antonín Černý 5. místo, Antonín Dvořák 6. místo, Filip Kučerka 9. místo, starší 
žáci - Tomáš Černuška 1. místo, Jan Kučerka 4. místo, starší žákyně- Nikola 
Chalupová 18. místo. Dohromady tedy 4 postupy na krajské kolo. Den potom 
znovu 60 m s překážkami v Českém Brodě v mnohem větší konkurenci Jan 
Černuška 10. místo a Filip Kučerka 21. místo v mladších žácích, Jan Kučerka 5. 
místo a Tomáš Černuška 10. místo ve starších žácích. Požární útoky- Dětská 
hasičská liga okrsku č. 3 v Popovičkách- mladší žáci 5. místo. V září se konalo 
krajské kolo v „šedesátkách“ v Kutné Hoře, bylo 12 postupových míst na MČR 
v každé kategorii. V mladších žácích Jan Černuška doběhl na 32. místě, Tonda 
Černý na 26. místě, Jan Kučerka na 38. místě a Tomáš Černuška na 28. místě.  
Na TFA „Železný Třemblaťák“ Tomáš Černuška 2. místo. Na soutěži v útokách 
„O pohár starosty OSH“ v Klokočné mladší žáci zakončili sportovní sezonu 
prvním místem. V říjnu se pak konal první Závod hasičské všestrannosti a 
brannosti podle nových pravidel s možností postupu vítězného družstva na 
krajské kolo. Mladší žáci postavili 3 hlídky, které se umístily na 15., 13. a 7. 
místě, starší žáci doběhli na 2. místě. Družstvo mladších žáků vedli Jiří Jindra,  
Veronika Nováková, Adéla Votočková a Tomáš Geisler. Družstvo starších žáků 
vedly Vendula a Klára Klímovy a Mirek Horák. 
Následují úspěchy dorostu v roce 2023: Spojování základny v Nehvizdech: 3. 
místo Jan Závorka, 1. místo Tomáš Geisler mezi jednotlivci, v soutěži dvojic pak 
3. místo Jan Kučerka+ Tomáš Černuška a 1. místo Tomáš Geisler + Jan Závorka. 
Uzlování ve Škvorci: Tomáš Geisler 4. místo, Jan Závorka 8. místo. V dubnu se 
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konaly první stovky- tradičně s největší konkurencí v Jablonecké hale, kluci 
dohromady zaznamenali první závod ve stovkách vůbec, osobní rekord hned 
na začátku sezony a bohužel také jedno zranění. Memoriál L. Báči- družstvo 
členů z Úval, Škvorce a Nehvizd obsadilo 1. místo. Odložené stovky v Klučově: 
Jiří Růžička ve starším dorostu a Tomáš Černuška v mladším dorostu shodně na 
3. místě. Okresní kolo dorostu- 4 jednotlivci dorostenci. Starší dorost- 3. místo 
Jiří Růžička, 1. místo Tomáš Geisler, ve středním dorostu 2. místo Jan Kučerka 
(nakonec postoupil na krajské kolo také, závodník na prvním místě se zranil), 
mladší dorost- Tomáš Černuška - 1. místo. Stovky v Českém Brodě na začátku 
června: Tomáš Černuška 3. místo, Jan Kučerka 4. místo, Tomáš Geisler 3. místo 
a Jiří Růžička 8. místo. Krajské kolo dorostu v Neratovicích. Všichni kluci 
jednotlivci z Prahy- východ byli z Úval, pořadatelé je na stovkách nasadili do 
stejného běhu. Před stovkami běželi ještě dvojboj, kde nastaly problémy s 
časomírou a polovina závodu se musela opakovat. V celkovém pořadí nakonec 
nejlépe dopadl Tomáš Černuška v mladším dorostu na 2. místě, Jan Kučerka ve 
středním a Tomáš Geisler ve starším dorostu byli shodně na 4. místě. Po 
prázdninách stihl Tomáš Geisler dva závody v TFA. V září ve Velimi si své první 
stovky zaběhla naše dorostenka Alena Šmídlová, doběhla na 11. místě. Tomáš 
Geisler obsadil 3. místo. Závěr sezony byly požární útoky v Klokočné, kde se 
smíšené družstvo Úval umístilo na prvním místě. V říjnu jsme postavili na 
Závod požárnické všestrannosti a brannosti družstvo dorostenců a po zrušení 
kategorie jednotlivců jsme dorostenku Johanku Novákovou půjčili do 
smíšeného družstva Říčan. Obě družstva okresní kolo vyhrála a postoupila na 
krajské kolo, které se konalo 11. 11. ve Sloupu na Praze- západ. Dorostu se tak 
trochu narušila podzimní příprava, hodně se střílelo a hlavně běhalo. Asi jsme 
na to šli dobře, dorostenci i Johanka s Říčanami ve svých kategoriích vyhráli 
krajské kolo a z prvních míst tak postoupili na Mistrovství České republiky, 
které se bude konat na začátku dubna 2024. Kategorii dorostu vedli Alena 
Tesařová a Pavel Polák. 
Kromě soutěží se členové našeho kroužku účastnili brigád kolem hasičárny, 
úklidové akce ve městě Úvaly, pálení čarodějnic. Na poslední schůzce před 
prázdninami závodili mladší žáci ve zkrácených „šedesátkách“ (co zahrada 
dovolila). Na přelomu prázdnin se konal 25. letní hasičský tábor ve Stříbrné 
Skalici, který byl inspirovaný filmy Madagaskar. Na podzim jsme uspořádali 
soustředění pro starší žáky a dorost. Ani letos jsme nevynechali mikulášskou a 
vánoční besídku. Vedoucí kroužku prezentovali mladé hasiče na burze kroužků 
organizované na ZŠ Úvaly a také se zúčastnili školení pro vedoucí mládeže na 
Přední Labské. 
Celý rok jsme informovali všechny příznivce na naší facebookové stránce, 
prostřednictvím místního měsíčníku- Života Úval, nemálo fotek jsme uveřejnili 
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na internetovém profilu na stránkách rajce.idnes.cz, také na našem  
instagramu pod názvem hasiciuvaly. 
Závěrem bych chtěla poděkovat velmi stabilnímu a zkušenému týmu 
vedoucích, který letos vydržel a k četným komplikacím s tréninky se stavěl 
čelem, nevzdal to a děti na soutěže i přes to kvalitně připravil. Také pár dalším 
členům našeho sboru, kteří pomáhají na tréninku nebo s dopravou dětí na 
soutěže. Obrovské děkuji patří strojníkům, kteří nám letos vozili vodu. Nemalé 
poděkování také patří MěÚ Úvaly a všem sponzorům za finanční podpory, díky 
kterým máme možnost s dětmi kvalitněji pracovat.“ 

Sdružená obec baráčníků J. A. Komenského 

Rychtářka: Hana Černá 

e-mail: cerna.hana49@gmail.com 

Hned po Novém roce 6.1. se konalo Valné volební shromáždění Sdružené 
obce baráčnické v Hospůdce na hřišti. Zprávu o činnosti za rok 2023 podala 
syndička Anna Jaklová a oslovila shromáždění tradičním způsobem – „Po-

čestné právo, vážená rychtářko, rychtáři I. Župy a Veleobce, zástupce měst-
ského úřadu a vážení hosté“.  

Dřívější obliba návštěv skanzenů vystřídala, podle zprávy, potřeba uskutečnit 
lázeňské pobyty v Poděbradech, Luhačovicích a Františkových lázních. V Ji-

zerských horách se nabažili koupáním v rybníku Mšeno, uskutečnili výlet na 
zámek Sychrov, do Botanické zahrady v Liberci, na Kunětickou horu, k vod-
nímu hamru v Dobřichově a k loveckému zámku Tři Trubky. Pravidelně na-
vštěvují koncerty dechové hudby v Soběslavi, na zámku Stránov a v nově re-
konstruované Sokolovně v Černovicích. Hudba a tanec obec provází po celý 
rok a jezdí za ní do Modřan či se připojují k III. Župě na zájezd lázní Libverda, 
který je vzdělávací a poznávací. 
V létě členové obcí tráví v Baráčnické zotavovně v Černovicích a odtud jezdí 
na zájezdy na Vysočinu. 
Sdružená obec a její přátelé se podílí na akcích pořádaných Městem Úvaly a 
navštěvují kulturní akce Komise pro kulturu. Rok zakončila obec 28.12. kon-
šelským sezením. 

SK Floorball Academy, z.s. 

Statutární zástupce: Jakub Menhart 

e-mail: info@sportovniakce.com 

Počet aktivních členů organizace do 18 let je 28 z toho s trvalým bydlištěm 
v Úvalech je 23. 

Ze zprávy pro požadavek získání dotace na činnost lze převzít kupodivu infor-
maci překvapivou: …“ SK Floorbal Academy, z.s. sdružuje aktivní sportovce 

mailto:cerna.hana49@gmail.com
mailto:info@sportovniakce.com
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(především děti a mládež) v rámci všesportovní přípravy a sportovní specia-
lizace — florbal, fotbal, basketbal, volejbal, lezení, šipky a všesportovní kuny. 
Náš spolek vznikl v roce 2015 a za svou osmiletou činnost dokázal přivést k 
aktivnímu trávení volného času formou pravidelného sportování již více jak 
1000 dětí. I přes konkurenci ostatních sportovních aktivit se nám daří neu-
stále růst, a to při zachování kvalitních podmínek pro své členy. Pravidelnou 
zpětnou vazbou od našich členů, rodičů a trenérů se snažíme neustále zkva-
litňovat veškeré provozní procesy vedoucí k efektivnímu dlouhodobému fun-
gování našeho spolku a jeho činnosti. Interním vzdělávacím systémem "pouš-
tíme" do práce s dětmi a mládeží pouze trenéry, kteří mají férový přístup k 
dětem (nyní 5 šéftrenérů a 35 trenérů) díky čemuž máme malé procento 
členů, kteří od nás odejdou. Vzhledem k tomu, že neustále rozšiřujeme port-
folio sportů a aktivit zařadili jsme do pravidelných činností evaluace jednotli-
vých kroužků, tak aby kvalita byla stále na prvním místě. 
Naši provozovanou činnost vnímáme jako alternativu k vrcholovému sportu. 
V případě zájmu členů o přechod na vrcholový sport jsme schopni napřímo 
domluvit spolupráci s osvědčenými florbalovými kluby z Prahy a jejího okolí, 
jež vyznávají obdobné hodnoty jako náš spolek. 
Od vzniku spolku, kdy jsme se zaměřovali pouze na florbal jsme dokázali vy-
budovat akademii, která čítá již několik sportovních specializací od florbalu, 
přes fotbal, basketbal, volejbal, lezení nebo třeba také šipky a zároveň jsme 
otevřeli několik kroužků s všesportovním zaměřením, které se těší velké ob-
libě. 
Soustavnou činností usilujeme o aktivní zapojení všech členů spolku do klu-
bové kooperace. Uvědomujeme si důležitou úlohu našeho spolku jako insti-
tuce napomáhající k úspěšné socializaci dětí a mládeže. Proto klademe velký 
důraz na osvojení si návyků a základů týmové spolupráce a v maximální 
možné míře podporujeme zdravý životní styl (protidrogová prevence a pre-
venci zdraví). V rámci různých sportovních akcí, které pořádáme, se aktivně 
snažíme i o zapojení široké veřejnosti (zejména dětí a mládeže do 15 let). 
Tyto aspekty umocnila také epidemiologická situace, kdy se nám povedlo 
udržet většinu našich členů u sportu, a to pomocí online tréninků, her v pří-
rodě pro celé rodiny a další. To považujeme za velmi důležité do budoucí 
práce s mládeží. 
V současné době organizujeme pro své členy tyto pravidelné aktivity: 
•již více jak 60 pravidelných kurzů florbalu, všestrannosti (Gym Academy), 
fotbalu, basketbalu, lezení či volejbalu pro děti a mládež do 15 let v lokalitách 
Prahy a Středních Čech, členský poplatek 3 200,- Kč/sezóna; 
•4 celodenní sportovní (florbalové) turnaje s bohatým doprovodným progra-
mem (soutěže, vzdělávání, zapojení široké veřejnosti v místě konání akce)… 
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Po dotazu u statuárního zástupce se dozvídáme podrobnosti. Spolek u nás 
v Úvalech je činný teprve druhým školním rokem a během krátké doby pošle 
zprávu pro kroniku, kterou přidám za původní, pro naše město poněkud ne-
srozumitelnou zprávu. A zde je doplněk: 
„Naše sportovní činnost v Úvalech probíhá od roku 2023 a zaměřuje se na 
kroužky florbalu pro děti od 1. do 6. třídy. V současné době máme přihlášeno 
22 dětí, které se účastní pravidelných tréninků během školního roku. Tré-
ninky probíhají dvakrát týdně v tělocvičně ZŠ Úvaly – v pondělí pro účastníky 
ze 4. až 6. třídy a v úterý pro děti z 1. až 4. třídy. Starší děti, které by chtěly 
pokračovat, mají možnost navštěvovat tréninky v nedalekém Škvorci.“ 

SK Úvaly z.s. 
Předseda: Václav Kopač 

e-mail: info@skuvaly.cz 

http://www.skuvaly.cz/ 

Od fotbalistů se nelze domoci písemné zprávy a výklad výtahu z webových 
stránek laikovi, jako je stávající kronikářka, nepřísluší. 
V žádosti o dotaci čteme každoroční mantru: „Hlavní náplní SK Úvaly je provo-
zování činnosti v oblasti sportu a hlavně fotbalu. Zastřešujeme osm mužstev v 
pravidelném tréninkovém a soutěžním procesu a dvě v rekreačním. Tři muž-
stva jsou mužů a pět mužstev jsou mládežnická. Muži a mládež hrají soutěže 
na krajské úrovni, žáci a přípravky hrají soutěže na okresní úrovni. Dále provo-
zujeme pro rekreační sportovce nohejbalové a volejbalové hřiště. Během roku 
pořádáme několik mládežnických turnajů a tři zimní turnaje mužů.“  
Tabulka dává přehled o aktivních členech klubu – 471, z toho 352 s trvalým 
bydlištěm v Úvalech. Mladších 21let je 185, nejvíc je 22-77 letých – 286. Kolik 

je hráčů a trenérů ve zprávě není. Ze zápisu z valné hromady se dozvídáme, že 
jednotlivá družstva podala výroční zprávy a ty byly odsouhlaseny. 
Naštěstí v Životě Úval 1/2024 o roce uplynulém se nám fotbalisté rozepsali: 
„V roce 2023 jsme stabilizovali zázemí pro mládež, což je důležitá priorita od-
dílu, nejen materiálně, ale především díky stabilnímu personálnímu obsazení, 
tedy trenérskému zázemí. V současnosti máme kategorie MINISTAR, mladší 
přípravku a starší přípravku. Spolu s mladšími žáky a mladším dorostem u nás 
nyní vychováváme k fotbalu a sportu cca 120 dětí. Velké poděkování patří 
všem mládežnickým trenérům – Lucii Hájkové a pánům Daníčkovi, Kabelkovi, 
Bílkovi, Majrychovi, Horákovi, Procházkovi, Černému, Fuchsovi, Syrůčkovi a 
Oklešťkovi. Je to bezpočet hodin na hřišti i mimo něj, vše ve svém volném čase, 
VELKÉ DÍKY. O druhém adventním víkendu SK Úvaly organizoval a hostil dva 
turnaje - turnaj starších přípravek a turnaj hráčů nad 35 let, tedy gardy. Tur-
naje byly pod záštitou a podporou města Úvaly. Turnaj starší přípravky 10. 12. 

http://www.skuvaly.cz/
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– účastníci – SK Úvaly A, B mužstva, Škvorec, Tuklaty, Přišimasy. První místo 
obsadilo naše mužstvo starší přípravka SK Úvaly A. Tato událost byla nejen 

skvělou příležitostí pro mladé fotbalisty prokázat své dovednosti, ale také pří-
ležitostí pro celou komunitu sejít se, podporovat a oslavovat společně vánoční 
období. Celý den na umělé trávě v areálu našeho klubu rezonoval hlasitými 
výkřiky radosti, skvělými zápasy a fair play. Na slavnostním vyhlášení vítězů 
měla tu čest předat ceny a poháry paní starostka Markéta Rydvalová. Děku-
jeme. V sobotu 9. 12. se na hřišti v Pařezině odehrál tradiční turnaj Starých 
gard O pohár místostarosty města Úval. Přihlášeno bylo 6 družstev. SK Úvaly, 
UTS Vršovice, Sokol Škvorec, Sokol Vyšehořovice, Slavoj Praha a AFK Nehvizdy. 
Pohár je putovní. Jak se už v posledních letech stalo „tradicí“. Vítězem se stalo 
mužstvo UTS Vršovice, krásné druhé místo patří nestárnoucímu týmu SK Úvaly 
– gratulujeme!!!... A ještě úplně nakonec velké poděkování Mirkovi Černému, 
správci areálu, za udržování ploch, přípravu zápasů a zázemí. Za SK Úvaly Ing. 
Daniel Rais a Mgr. Petr Němec.“ 

SKST Úvaly z.s. 
Oddíl stolního tenisu 

Statutární zástupce: Karel Šochman 

e-mail: stolnitenisuvaly@seznam.cz 

http://www.stolnitenisuvaly.mypage.cz 

Aktivních členů má spolek 51, z toho do 18 let je 20, 22 až 65 let je členů 26, 
nad 65 let  je nich 5. 30 členů má trvalé bydliště v Úvalech. 
Byl to rok naší 54. sportovní sezony, píše ve zprávě Karel Šochman: „ V té 
předchozí si naše celky vedly následovně: áčkový tým obsadil v nejvyšší 
okresní soutěži výborné 2. místo, béčko naprosto  suverénně ovládlo 2. třídu 
a zaslouženě postoupilo z první příčky mezi okresní elitu. Pod hlavičkou „C“ 
bojovalo v této soutěži rovněž naše další družstvo. Připsalo si na konto cel-
kové 10. pořadí a druhou třídu udrželo. Byl to i cíl tohoto týmu. Náš poslední 
zástupce, družstvo „D“, startoval ve 3. třídě, ve které se umístil na velice so-
lidním 5. místě. 
Sezonu jsme zakončili na přelomu dubna a května naším tradičním sportov-
ním, ale i turistickým soustředěním v šumavském Zdíkově. 
Kromě tréninků vyplnila část našich hráčů v letním mezičase i četnými spo-
lečnými cyklovýlety po okolí Úval.   
V říjnu začala další sezona mistrovských soutěží okresního přeboru Praha-vý-
chod. Po několika letech máme v nejvyšší třídě opět dva velice kvalitní týmy. 
Áčko zatím drží 2. pozici, s vidinou celou soutěž vyhrát, béčko je na lichoti-
vém pátém místě. Po reorganizaci postoupil náš tým D do druhé třídy a je 
tedy spolu s družstvem C ve stejné skupině.  

http://www.stolnitenisuvaly.mypage.cz/
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Naší tzv. „pojistkou“ do budoucna je mladá generace. Té se dvakrát týdně vě-
nujeme na trénincích probíhajících ve školní tělocvičně. Talentovanější žáci 
brázdí turnaje a různé stolně tenisové soutěže v rámci našeho okresu i kraje. 
Tam získávají další zkušenosti s neokoukanými hráči. Velice dobře si vedlo na 
turnaji v Odolene Vodě naše tříčlenné družstvo ve složení Antonín Koch, An-
drea Svobodová a Milan Rybář. Tento tým vybojoval ve velice vyrovnaných 
soubojích pěkné 3. místo, když vítězství mu uniklo jen o vlásek. Dalších úspě-
chů dosáhli naši dva žáci na turnaji v Praze-Ďáblicích. Milan Rybář vybojoval 
ve své kategorii bronzovou medaili a Andrea Svobodová, ze dvaceti startují-
cích, skončila na krásném osmém místě. 
Konec roku 2023 uzavřely již naše dva tradiční  vánoční turnaje – žáků a do-
spělých. 
Spolek Jonatán o.s. 
Statutární zástupci: Jana Horová, Jan Kropáček, Jiří Hora, člen výboru Petr Frý-
dman. 

sídlo Úvaly, Mánesova 856 

e-mail: horovi.uvaly@seznam.cz 

spolek má 15 členů v rozmezí 19 až 65 let věku, z toho 13 s trvalým bydlištěm 
v Úvalech. 
Cílem spolku je pořádání kulturních, sportovních a zábavných akcí pro všechny 
občany Úval a okolí. 
V roce 2023 proběhly tradiční a velmi oblíbené významné akce – Čarodějnický 
běh (114 závodníků) a Úvalské jabkobraní s přidruženou akcí Mistrovství ČR 
v Highland Games s cca 20 závodníky (vyšly 2 články v iDnes.cz). Členská zá-
kladna absolvovala v prodlouženém víkendu „cyklo Brdy“. 
Highland Games Úvaly se poprvé konala tentokrát na hřišti pod kostelem se 
slavnostním nástupem dudáků u fontány u ZŠ, stekla se s velkým zájmem ob-
čanů. Osvědčila se tuzemská kapela Willow, pro veřejnost byla zavedena nová 
disciplína „rugby běh“. 
Sport Úvaly z.s. 
Předseda: Mgr. Jana Konečná 

e-mail: sportuvaly@email.cz 

http://www.sportuvaly.cz/  

Zapsaný spolek má celkem 237 členů, z toho 209 mládeže do 18 let a 135 je 
jich s trvalým bydlištěm v Úvalech. Snaží se vytvářet podmínky pro pravi-
delné sportování dětem od 4 let, i těm, co nemají závodní ambice, ale i těm, 
kteří se chtějí věnovat karate na kvalitní úrovni. 15 členů je zařazeno do 

mailto:horovi.uvaly@seznam.cz
http://www.sportuvaly.cz/
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systému talentované mládeže a 11 závodníků je v systému reprezentace Čes-
kého svazu karate JKA. Jsou podporováni klubem i finančně.  
Středočeský pěvecký sbor z.s. 
Spolek zapsán 13.5.2020 se sídlem v Úvalech. 
Předsedou je Dr. Vítězslav Pokorný, místopředsedou Mgr. Stanislav Mistr a 
členkou vedení je Mgr. Šárka Mistrová. 
Cílem činnosti je šíření sborového zpěvu a koncertní vystupování. Sbor zkouší 
v sálku Domu s pečovatelskou službou (DPS) a spolupracuje se sborem Pražští 
pěvci. 
Spolek se stará o Středočeský pěvecký sbor, který má sídlo v Úvalech. Vedení 
spolku se nemění, předsedou zůstává v roce 2022 Dr. Vítězslav Pokorný. Spo-

lek zkouší v sálku DPS každé úterý. První vystoupením sboru v roce 2023 bylo 

součástí vzpomínkového happeningu PAMATUJ! 8. března. V dubnu v sálku 
DPS vystoupil sbor s Jarním koncertem, kdy je doplnili Pražští pěvci a Černo-

šická komorní filharmonie. Třetí akcí bylo vystoupení sboru u příležitosti 78. 
výročí konce 2. sv. války, pod záštitou starostky města, opět za přítomnosti 
výše zmíněných hostů. Při kantátě od Antonína Dvořáka na text K.J.Erbena 
Svatební košile podali účinkující vysoce profesionální a emocionální výkon 
oceněný dlouhotrvající potleskem plné sálu v CVA 65 v Riegerově ul. Následo-
valy Koncert skoro letní v červnu u jídelny ZŠ a Podzimní koncert v září opět 
v sálku DPS. U rozsvícení vánočního stromu města 2.12. na pódiu na náměstí 
měl dvacetiminutové adventní pásmo a 10.12. v sálku DPS uvedl sbor Vánoční 
koncert. Všechna vystoupení nastudoval a dirigoval sbormistr Stanislav Mistr. 
TC Úvaly, z.s. 
Předseda: Michael Březina 

e-mail: michael.brezina@gia.cz 

Hlavní činností tenisového oddílu TC Úvaly je tenisový sport.  
Počet aktivních členů je 117, do 18let je 12, do 65let 93 a 14 členů je starších 
65let, z toho 11 členů je mimoúvalských. Kromě soukromé tenisové školy paní 
Martinovské, která vede tenisovou školu s cca 50 dětmi, tenisový klub pořádal 
dva tenisové kempy, provozoval Osvěžovnu na kurtech, opravil oplocení, re-
konstruoval toalety, vybudoval dláždění apod. 
Vzpomínají na v tomto roce zemřelého dlouholetého člena a obětavého funk-
cionáře Jiřího Zemana. 
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TJ Sokol Úvaly z.s. 
Předseda: Jiří Dráb 

e-mail: tjsokoluvaly@seznam.cz, info@hazena-uvaly.cz 

http://www.hazena-uvaly.cz/ 

 

Činnost Tělovýchovné jednoty je rozdělena na dva hlavní okruhy: rekreační 
sport a výkonnostní závodní sport. Nejvyšší výkonnost má oddíl házené, kde 
211 hráčů a funkcionářů. V ostatních oddílech jako je volejbal, cvičení žen aj. 
je 62 osob. Oddíl volejbalu má 14 členů nad 18 let a do cvičení žen dochází 32 
členek nad 18 let. TJ poskytuje také prostory pro úvalské občany pro sportovní 
(hala, hřiště, tělocvična) a společenské činnosti (plesy, taneční zábavy, maš-
karní pro děti a pro akce MDDM a dalších spolků). 218 členů TJ má trvalé byd-
liště v Úvalech.  
Házená měla v této sezóně 10 soutěžících družstev, z nich je každý tým ve 2. 
lize. I žáci si vedou velmi dobře. 
Ve výroční zprávě je uvedeno, že byl zvolen v prosince 2023 nový výbor, před-
sedou je Jiří Dráb, Výbor TJ pracuje ve složení Jiří Dráb, Zdeněk Paul, Tomáš 
Opálka, Tomáš Skřivan a Jiří Dráb st. 
TRIAL Úvaly, z.s. 
Předseda: Ing. Radek Stehno 

e-mail: info@trial-uvaly.cz 

Spolek podle výpisu soudu není aktivní, ani nežádal o dotaci na činnost od 
města. Není však vymazán z webových stránek města. 
Úvalský klub důchodců Úvaly, z.s. 

Předseda: Alena Janurová 

kontakt: odbor správní MěÚ Úvaly, 281 982 485 

Výroční zpráva - Úvalský klub důchodců (ÚKD): 
Klub připravuje každých čtrnáct dní dvouhodinový program pro seniory, 
který pomáhá rozvoji duševní činnosti, manuální zručnosti a vytváření dobré 
nálady, pomáhá odstraňovat pocit osamělosti. Programem se snaží přizvat 
více členů. Je rozmanitý, od herních po vzdělávací, společenský včetně pose-
zení u kávy. Dvakrát, až třikrát ročně pořádá kratší zájezd za památkami v 
okolí autobusem. Klub navázal v roce 2022 na dlouholetou přerušenou čin-
nost Klubu důchodců Úvaly. Zájezdy jsou bohatě navštíveny. Klub má histo-
ricky dlouholetou tradici a vždy pomáhal setkávání starších obyvatel města, 
kterým chyběla aktivita na odpočinku. 

Usnadňuje společenské vyžití seniorů, kteří mají zájem se setkávat a zapojo-
vat se do aktivit, které udržují pozornost a dokáží rozptýlit a navodit positivní 

http://www.hazena-uvaly.cz/
mailto:info@trial-uvaly.cz
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náladu. Jedná se o společenské hry, různé kvízy, přednášky a cestopisy, te-
matické ruční vyrábění, zájezdy. 

V roce 2023 se ÚKD sešel 21x, z toho se jednalo o tři zájezdy: 17.3. na zámek 
Radim; 24.5. do Třebechovického muzea Betlémů a návštěva Podorlického 
skanzenu; 23.11. na zámek Sychrov. Zájezdy byly zcela zaplněné a účastníci 
se podíleli na úhradě plateb za autobus. Dotace byla využita na dva zájezdy. 
Na ostatních schůzkách členové mezi sebou někdy soutěžili, někdy zpívali při 
harmonice pana Šochmana nebo za doprovodu Evy Cail a jejích přítelkyň. Za-
hrála i dudačka paní Křemenová. 
14.6. proběhl plánovaný a spoluorganizovaný se školou s paní učitelkou Pa-
velkovou mezigenerační Turnaj hry Člověče, nezlob se.  
Skvěle ho koučovala Jana Horová a rychle počítala výhry. V posledních minu-
tách ještě každý chtěl přispět své skupině, takže se hra ještě urychlila. A vý-
sledek? Děti versus senioři 43:36. Obrovské jásání všech. Předávání putov-
ních figurek – královny pro výherce a panáčka s kloboukem pro druhé místo 
– se ujala paní starostka, která pomáhala s občerstvením. Velký dík patří i 
paní učitelce Pavle Pavelkové, která s dětmi již předem zkoušela, jak může 
jedna hra dlouho trvat, a podivila se, jak to odsýpalo na turnaji na návštěvě 
v ÚKD v sálku DPS. 
Zajímavou náplní jednoho odpoledne byla tvorba pohlednic, které potom 
sloužily dobročinnému prodeji. 
Velkou pomocnicí je „neseniorka“ Jana Horová, která věnuje mnoho času or-
ganizovaní zájezdů  a přípravě kreativního tvoření. Při Velikonočním a Vánoč-
ním tvoření pomáhá pečovatelka Adélka z Dolce Gang. 

Klub nadále vede Alena Janurová a počet členů je variabilní, ale stabilně při-
chází cca 20 seniorů. ÚKD pravidelně přispívá do Života Úval. 
Úvalský spolek akvaristů 

Předseda: Miloslav Kolařík 

tel. 606 474 101 

e-mail: mikouvaly@centrum.cz  

Patrně není spolek zapsaný u soudu a není aktivní. Na webových stránkách 
města však nadále figuruje. 
Úvalský rarášek z.s. 
Kontaktní osoba: Šárka Davidová, Zuzana Slezáková 

e-mail: uvalskyrarasek@seznam.cz 

www.uvalsky-rarasek.cz 

Spolek je dobrovolným a samosprávným svazkem členů, v němž se spolčili 
zájemci o organizování volného času dětí a rodičů, spočívající v rozvíjení jejich 

mailto:mikouvaly@centrum.cz
http://www.uvalsky-rarasek.cz/
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estetických, intelektuálních, sportovních i sociálních dovedností. Spolek po-
máhá získávat uvedené dovednosti aktivitami přístupnými všem, tzn. i nečle-
nům spolku. Takto se spolek prezentoval v minulosti. 

Pro rok 2021/2022 nedostal spolek prostor pro cvičení dětí v „65“ prostor, 
proto cvičení s dětmi odpadá. Web spolku není dostupný a ani do časopisu 
Život Úval nedával příspěvky a pozvánky k činnosti a nežádal o dotaci, patrně 
skončil. 
1. Úvalský tenisový, z.s. 
Předseda: Jitka Martinovská, tel. 725 334 366 

www.halauvaly.cz 

Tento spolek je čistě soukromý a komerční, využívající halu pro výuku v teni-

sové škole. Pořádá příměstské tenisové kempy a turnaje. V Guth-Jarkovského 
ulici čp.698 je sídlo Tenisové školy Úvaly. Spolupracuje s TC Úvaly.  

Zachraňme koupaliště, z.s. 
Předsedkyně: Jana Kytlicová 

e-mail: zachranme@uvalskekoupaliste.cz 

www.uvalskekoupaliste.cz 

Spolek Zachraňme koupaliště, z. s. (dále jen “Spolek”) byl založen v dubnu 
2019 v Úvalech.  
Navázal na činnost občanské aktivity Zachraňme koupaliště, která vznikla 
spontánně 13. července 2016 na koupališti v Úvalech jako reakce na vyhlášení 
referenda vedením města, kterým se mělo v říjnu 2016 rozhodnout o osudu 
úvalského koupaliště.  
Spolek je dobrovolným neziskovým svazkem občanů. 
Účelem založení spolku je vedle činností za záchranu a obnovu koupaliště 
v Úvalech především podpora rozvoje občanské společnosti a obecně pro-
spěšná činnost pro rozvoj obce.  
Nejvyšším orgánem Spolku je Členská schůze.  
V roce 2023 se konala Výroční členské schůze spolku 29. května a dále člen-
ská schůze 19. října.  
Statutárním orgánem Spolku je pětičlenná rada Spolku, jejíž složení bylo 
v roce 2023 beze změn.   

Předsedkyně rady Ing. Jana Kytlicová, místopředsedové rady Petr Vosecký a 
Ing. Zdeňka Havránková, členka rady a pokladník Mgr. Alena Janurová a člen 
rady Ing. Peter Hrubý. 
Ke dni 31. 12. 2023 má spolek 21 řádných členů. Stav členů je beze změny.  
Spolek o své činnosti informuje na svých webových stránkách www.uvalske-

koupaliste.cz a na facebooku ZK.  

http://www.uvalskekoupaliste.cz/
http://www.uvalskekoupaliste.cz/
http://www.uvalskekoupaliste.cz/
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Pravidelně měsíčně od října 2016 do 13. 1. 2022 zaznamenává aktuální udá-
losti o činnosti Spolku v Kalendáriu, zaměřeném především na události ko-
lem obnovy a provozování koupaliště v Úvalech. Kalendárium je dostupné na 
webu Spolku. V lednu 2022 bylo rozhodnuto v Kalendáriu dále nepokračovat. 
O činnosti Spolek informuje průběžně na fb a na webu Spolku. Shrnutí čin-
nosti je obsaženo každým rokem v Závěrečné zprávě o činnosti a hospoda-
ření spolku. 

Mnozí členové se účastní zasedání zastupitelů a veřejných zasedání, jsou 
činní v orgánech města, sleduje události, zapojuje se, případně komentujea 
navrhuje, pokud to má smysl.  
Konkrétně to byla v roce 2023 tato témata:  
- podpora projektu vybudování/obnovy hřiště na koupališti s cílem jeho zpří-
stupnění veřejnosti během celého roku (nejen během koupací sezóny, jak plá-
nuje město). Na rok 2024 je v rozpočtu města naplánována investice 4,5 mil 
Kč na vybudování sportoviště v areálu koupaliště.  
-1. ročník zavedení participativního rozpočtu jako nástroje účasti občanů na 
rozvoji veřejného prostoru v Úvalech. 
- projekt Hodovská lávka byl spolkovým klíčovým projektem v roce 2023 a 

snahou o opětovné propojení hojně využívané turistické stezky. Bohužel bez 
úspěchu.  
V roce 2023 aktivity směřovaly zejména do péče o výsledky minulých pro-
jektů (třešně, Observatorio). I letos se zapojil do charitativní činnosti – po-

mohl vybrat akcí Vánoce pro chlupáče na adventním trhu v Úvalech (perní-
ková dílnička) 26,7 tis Kč na opuštěná zvířátka, celkem včetně aukce na Pro-
jektu Hope se vybralo 36, 25 tis Kč. 
Proběhlo i odemykání bazénů koupaliště zlatým klíčem na zahájení sezóny a 
uzamčení na jejím konci, kde byl i program pro rodiny – Babí léto na koupa-
lišti. Fotodokumentace i popis programu je v ŽÚ 11/2023. 
Spolek pro postavení pomníku odboje, z.s. 

Předseda: Lenka Mandová, místopředsedové: Tomáš Bašta, Vladislav Pro-
cházka. Založila ho po určitých peripetiích PHDr. Lenka Mandová, která usi-
luje o postavení pomníku pro všechny druhy odboje v Úvalech. Vyhlásila i ve-
řejnou sbírku. V článku v ŽÚ 10/2022 SBÍRKA NA POSTAVENÍ POMNÍKU OD-
BOJE V ÚVALECH – KONTO 761 438 7002/5500  vyzývá občany: „Přispějte, 
pokud se cítíte být občany Úval a českého státu, na realizaci pomníku odboje. 
Sebemenší obnos bude přínosem.“ Dále pak formou otázek obhajuje myš-
lenku a vysvětluje všechny činnosti odboje, kterého se účastnili i občané 
Úval. V roce 2023 příliš konkretizování záměru nepokročilo a finančních darů 
nebylo mnoho. Vše bylo možné sledovat na transparentním účtu spolku. 
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Církve 

Římskokatolická farnost Úvaly 

nám. Arnošta z Pardubic 45, 250 82 Úvaly 

tel.: 723 438 278 

Farář: Mgr. Pavel Budský 

http://www.farnost-uvaly.estranky.cz/ 

Na opakovanou žádost o zprávu pro kroniku farář nereaguje. 
Od jara 2023 je úvalský kostel obklopen lešením a dá se očekávat, že dostane 
novou fasádu (foto v ŽÚ 6/2023). 
Z každodenního života ve městě víme, že se pořádají pravidelné nedělní mše 
v místním kostele, že na faře se pořádají kroužky pro mládež, že jeden 
z kroužků – hudební – hrál i na kúru při akci Noc kostelů. V kostele Zvěsto-
vání Panny Marie – Zvěstování Páně se uskutečňují občas koncerty pro veřej-
nost, zejména Rybova Česká mše vánoční. Pořádá ekumenická setkání církví. 
 

Církev československá husitská 

Farní úřad a Husova kaple 

Pražská 180, 250 82 Úvaly 

Farářka: Mgr. Jitka Pokorná, tel. 605 920 773 

Rada starších: Mgr. Jitka Pokorná – farářka, Mgr.  
Zprávu o činnosti náboženské obce Církve československé husitské v Úvalech 
za rok 2023 pro kronikářský zápis podala Mgr. Pokorná: 
„Dne 3. 3. 2024 se sešla náboženská obec Církve československé husitské v 
Úvalech k bilancování činnosti v uplynulém roce 2023. 

Ve výkazu duchovní správy vykazujeme: 
Matrika: 64 členů, z toho 37 žen a 27 mužů. 

Počet bohoslužeb -  36, pobožností  - 11, Svátost Večeře Páně – 36, Svátost 
Pokání  -  2 (před v postním a adventním období). 
Ostatní akce: Noc kostelů –1,  Tematické výstavky – 2  Ke Dni Země a k Noci 
kostelů, Biblické hodiny v kapli a v přírodě  - 11, Pesachova Večeře na Zelený 
Čtvrtek – 1, Mini kavárničky v Husově kapli – 7, Požehnání Zemi  v Rosenbau-
mově parku  (Den Země) – 1, Uctění památky všech padlých v Bitvě u Lipan v 
Lipanech u mohyly, Uctění památky M. J. Husa u kamene v Rosenbaumově 
parku v Úvalech, Položení květin u památníku padlých v 1.sv. válce na náměstí 
v Úvalech, Toulky za přírodou a historií v regionu  – 10. 

1x měsíčně Bohoslužba slova v pečovatelském domově v Doubravčicích. 

http://www.farnost-uvaly.estranky.cz/
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Publikační činnost: pravidelně do měsíčníku Život Úval, pravidelně informace 
o akcích NO na fb stránky NO (NO – náboženská obec). Vydání brožurky 
TOULKY I. A čtvrtletně mini brožurka pro členy NO CITÁTY. 

Církev bratrská 

Pražská 477, 250 82 Úvaly 

kontakt: p. Stejskal, tel. 281 863 614 

http://portal.cb.cz/sbory/uvaly 

Přes opakované požádání církev zprávu nedodala. V prostorách modlitebny 
se občas konají ekumenické bohoslužby za přítomnosti jen CČSH a patrně 
členů Křesťanského společenství. Koná se zde zhruba jedenkrát ročně kon-
cert Středočeského pěveckého sboru. 
Křesťanské společenství Úvaly, z.s. 
28.října čp.277, hana.hoblikova@seznam.cz 

Počet členů neuvádí, jen odhad počtu dětí a vedoucích na táboře – až 100. 
Mirek a Hanka Hoblíkovi, kteří se na vzniku Společenství křesťanů Úvaly po-
díleli, popisují na svém webu v roce 2022 vznik místní církve v Úvalech takto: 
„V Úvalech bydlíme 26 let a vždy nám bylo blízké se setkávat s lidmi, kteří 
hledají Boha, jeho lásku, smysl života a kteří se navzájem povzbuzují v dob-
rých věcech a v láskyplných vztazích. Za ta léta prošla naším obývákem pěkná 
řádka lidí a společně jsme četli Bibli, zpívali Bohu písně, sdíleli se o tom, co 
prožíváme, modlili se za sebe. Během let jsme zakusili, že Bůh proměňuje 
naše životy, vztahy a rodiny k dobrému a že Jeho láska nám dává bezpečí a 
jistotu, sílu a moudrost v těžkých obdobích, naději do beznaděje, radost do 
smutku, uzdravení v nemoci a mnohé další. To nejdůležitější je, že se učíme 
být ve vztahu, který je více než přátelský - s Bohem Otcem -Tátou. Prožíváme, 
že tento láskyplný vztah prostupuje celou historii a mění naší historii, pokud 
vztah opětujeme a budujeme. Zjistili jsme, že je pro nás důležité to všechno 
zakoušet společně, a tak jsme tu - Společenství křesťanů Úvaly. Společenství 
lidí, které možná znáte díky English campu, English clubu, Sportklubu, Man-
želským večerům, Alfa kurzům, vánočnímu zpívání na náměstí, velikonočním 
večeřím a mnohým dalším aktivitám. Společenství, které není uzavřené, ale 
naopak je v něm místo, pro každého, kdo chce zakusit, jak je Bůh dobrý.“ 

Na webových stránkách zvou na bohoslužby v přírodě nebo v modlitebně na 
Pražské čp.477. Účastní se i ekumenických bohoslužeb v kostele. 

 

9. Politika a politické strany 

Politické strany v Úvalech 

http://portal.cb.cz/sbory/uvaly
mailto:hana.hoblikova@seznam.cz
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ČSSD 

Předseda MO Úvaly SOCDEM Tomáš Leier 

„Během roku 2023 se změnil název strany z Česká strana sociálně demokra-
tická na Sociální demokracie se zkratkou SOCDEM. Místní organizace má 6 
členů. Ke straně se přidal pan Ing. Ferdinad Jacko, který má bohaté zkuše-
nosti v oblasti ekonomie. Je velkým přínosem, jelikož působil ve vysokých 
postech bank a má zkušenosti z práce na Ministerstvu obrany. Pokud se 
uvolní místo ve finančním výboru, tak budeme pana inženýra určitě nomino-
vat, jelikož věřím, že bude velkým přínosem pro město“, sděluje pro kroniku 
předseda. 
KSČM 

Předseda Ing. Ladislav Morávek 

Počet členů ZO KSČM ke dnešnímu dni … nedodali zprávu ani po urgenci 
ODS 

Zpráva o činnost MS ODS Úvaly za rok 2023, kterou podal předseda Alexis Kim-

bembe: 

„Činnost v roce 2023 byla standardní.  
Měli jsme pravidelné schůzky bez omezení, činnost členů ODS ve výborech a 
komisích byla stejná jak v předchozích letech. Ve výborech zastupovali ODS: 
Bc. Jan Angelov, Bc. Ondřej Martinovský a paní Ivana Šťastná, Miloslav Kolařík, 
v komisích: Jan Havel, Miloslav Kolařík. Sezení sdružení bylo každý měsíc, kde 
jsme debatovali o různých problémech města, např. situace k přejezdu, škol-
ství a další projektů.  
Volební směn, kde jsme zvolili delegáty na Kongres ODS v Ostravě, delegáty 

do regionální rady, delegáty do oblastní rady Praha-východ, delegáty do Ev-

ropského parlamentu a delegáty do Zastupitelstva Středočeského kraje. 

a) Volba vedení OS ODS Praha východ (předseda: Mgr. Martin Kupka, místo-
předsedové(32): Ing. Miloslav Šmolík, Ing Josef Pátek, členové OR (11): Ing. 
Alexis Kimbembe 

b) Volba delegátů na regionální sněm (17 + náhradníci): Ing. Alexis Kimbembe. 
Bc. Jan Angelov, Simona Mašatová 

pozn.: z titulu funkce je delegátem M. Kupka, J. Kozák, J. Pátek, M. Šmolík, V. 
Vrecionová, J. Smotlachová, Jan Angelov. 

d) Nominace do vedení RS ODS Středočeský kraj (předseda: Ing. Jan Skopeček, 
Mgr. Martin Kupka místopředsedové (5): Mgr Martin Kupka, Ing. Jan Skope-
ček, Ing. Josef Pátek, člen RR =předseda OS/nebo jiný člen navržený oblastí: 
Mgr Martin Kupka, člen KRK regionu (1): Mgr Ivana Šťastná člen rozhodčí ko-
mise regionu (1): Jan Havel 

e) Nominace kandidáta do EP: Veronika Vrecionová 
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f)  Nominace lídra kandidátky do Zastupitelstva Středočeského kraje: Josef Pá-
tek 

g) Nominace kandidátů do Zastupitelstva Středočeského kraje (oblastní jed-
nička: Ing. Miloslav Šmolík, Daniel Dvořák dvojka: Daniel Dvořák trojka: …) 
Vedení místního sdružení zůstává stejné – předseda pan Ing. Alexis Kim-
bembe, místopředseda pan Jan Havel a pan Josef Štěpánovský, pokladnice 
paní Simona Mašatová.  
V radě města po změně pokračují pánové Ing. Alexis Kimbembe – první mís-
tostarosta, Miloslav Kolařík – radní, Bc. Ondřej Martinovský – zastupitel a člen 
Finančního výboru. 
Počet členů Místního sdružení ke konci roku tj.12 členů“. 
TOP 09 

„V roce 2023 byla TOP 09 součástí vedení Úval. Díky tomu se podařilo reali-
zovat řadu věcí a napomoci rozvoji našeho města. Za zmínku rozhodně stojí 
spuštění participativního rozpočtu, významné posunutí projektu svazkové 
školy, realizaci vodovodního přivaděče, pořízení nového biblioboxu pro úval-
skou knihovnu ad. Z naší iniciativy získaly Úvaly Virtuální Univerzitu třetího 
věku, zřídilo se senior taxi (vyčleněním peněz v rozpočtu na následující rok), 
podařilo se nám zabránit vzniku kasina a dát stopku hazardu ve městě, od-
stranila se černá skládka u rybníka Kalák a přidaly se nádoby na tříděný odpad 
na Pražskou (na základě podnětů z našeho webu zlepsiuvaly.cz) a již tradičně 
jsme vytvořili symbolické pamětní místo k událostem 17. listopadu 1939 a 
1989. Jako každý rok jsme se zapojili i do akce Ukliďme Úvaly. Byli jsme též u 
organizace úspěšné debaty a výstavy na téma historicky druhého českého 
předsednictvy v Radě EU spojené s návštěvou europoslance Jiřího Pospíšila.  
Na jaře tohoto roku jsme si volili nové vedení naší místní organizace. Předse-
dou byl znovuzvolen Miloš Ulrich, místopředsedou Martin Rucký a členem 
místního výboru Pavel Christian Zamazal. Počet členů TOP 09 byl stabilní, tj. 
12 členů.“ 

Za místní organizaci TOP 09 Úvaly 

Miloš Ulrich, předseda 

 

10. Život ve městě 

Parkování ve městě 

Oproti snahám v minulých letech se snaha o řešení parkování zejména v okolí 
nádraží a náměstí nijak nepohnula, jen se začalo hovořit o jednání se Středo-
českým krajem o vybudování P+R parkoviště v místech bývalých uhelných 
skladů. 
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Na fb se rozvinula debata o chování občanů ve městě, které se týká používání 
osobních aut a parkování, o dovážení dětí do školy, chození pěšky, o přebytku 
aut ve městě a 21. století a právem jezdit a parkovat, o ohleduplnosti a bez-
citnosti. K tomu lze jen dodat, že se projevuje pochopení svobody chování a 
demokracie všelijak a odpovědi na prvotní sdělení o nešvaru dokazují na so-
ciální síti, jak širokoúhle je problém pojat, včetně charakteru použitého ja-
zyka diskuse. Pod podivnými zkratkami se ukazuje právě pochopení, co je de-
mokracie, svoboda a slušnost a občanské spolužití ve městě. Na jednu stranu 
se dokáží lidé shodnout a semknout při sousedské akci, když vzápětí se dělí 
na velké tábory, kde každý jakoby má svou pravdu. A má??? Řešení je těžké, 
ale nasnadě. Jen vědět, jak vrátit společnost ke kompromisům, pochopení 
druhého a k laskavosti. Vše se hrotí, až nakonec může dojít od četných van-
dalských k násilným činům. Paní starostka vyzvala k ohleduplnosti a dodržo-
vání dopravních předpisů při parkování a dočkala se i nepříjemných zraňují-
cích odpovědí. 
 

Projekty 

Jen jako připomínku uvádím krátký článek zastupitele Jana Černého „Potře-
bujeme střední školu v Úvalech“: Loni počátkem roku byla prezentována 
myšlenka, a dokonce i vizualizace budoucí střední školy v areálu bývalého 
Cukrovaru. Ve světle současné situace s kapacitou středních škol v Praze a 
okolí je potřeba tuto ideu zhmotnit a přetavit do projektu…“ a pokračuje 
výčtem důvodů a návrhem pozemků, kde by škola mohla být vybudována. 
Jedním z těch nejdůležitějších projektů, který je na zkapacitnění ČOV přímo 
navázaný je stavba nové svazkové základní školy. Termín pro podání žádosti 
o dotaci se nekompromisně blíží, je to konec letošního listopadu. Město je v 

intenzivním kontaktu s poskytovatelem dotace MŠMT a dělá vše proto, aby 
mělo k danému termínu vše připraveno. 
Prezentace projektů 

k seznámení se s upraveným návrhem rekonstrukce vily v areálu bývalé par-
ketárny, ulice Arnoštova, Úvaly. Prezentaci pro vás připravila společnost 
eTruhlárna, s.r.o. 
V září proběhlo veřejné projednávání projektu zástavby pole v Zálesí zajímalo 
mnoho občanů z oblasti a diskuse místy bouřlivější, místy smírné. Hlavním 
problémem a požadavkem obyvatel lokality je předejít zhoršení situace s od-
váděním přemíry dešťové vody a plánovaným změnám zasakování. Svými po-
znatky dokonce varovali investora před možností velkého problému staveb 
na projektovaném území. Zasvěcené informace od občanů a zastupitelů vzala 
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starostka Markéta Rydvalová na vědomí a věří, že výstavba nakonec pro-
běhne v souladu se zákonem a povede ke zlepšení situace v Zálesí. 
Město pozvalo na prezentaci stavebního záměru výstavby rodinných domů v 
lokalitě u koupaliště, Úvaly. Prezentaci připravila společnost Úvaly u koupa-
liště, s.r.o. Setkání se koná ve čtvrtek 23.listopadu 2023 od 17.00 hod. v sále 
Domu s pečovatelskou službou, nám. Svobody 1570, 250 82 Úvaly. 
Další pozvánka … v ŽÚ 11/2023 Vedení města Úvaly si vás dovoluje pozvat na 
prezentaci stavebního záměru výstavby v lokalitě na Vinici, Úvaly. Prezentaci 
pro vás připravila společnost AF Atelier, s.r.o. Setkání se koná ve čtvrtek 30. 
listopadu 2023 od 17.00 hod. v sále Domu s pečovatelskou službou, nám. 
Svobody 1570, 250 82 Úvaly. 
V ŽÚ 12/2023 zve vedení města Úvaly na prezentaci projektu stavebního zá-
měru výstavby v lokalitě nám. Svobody, Úvaly. Prezentaci pro vás připravila 
společnost Náměstí svobody Úvaly, s.r.o. Setkání se koná ve čtvrtek 7. pro-
since 2023 od 17.00 hodin v sále Domu s pečovatelskou službou, nám. Svo-
body 1570, 250 82 Úvaly. Jednání bude přenášeno online a záznam bude 
umístěn na internet. 
Výstavba vodovodního obchvatu Jiren 

„Předmětem stavby je zkapacitnění stávajícího vodovodního přivaděče z Ká-
raného (materiál na webových stránkách k 19. 6. 2023) 

Po více než 15 letech se Svazku obcí „Úvalsko“ (Úvaly, Jirny, Horoušany) po-
dařilo zahájit realizaci tohoto projektu. Vybraný zhotovitel ZEPRIS s.r.o. 
v květnu 2023 převzal staveniště, stavební práce byly zahájeny v obci Jirny a 

budou pokračovat směrem k Úvalům. Stavba by měla být dokončena do 12 

měsíců., cena stavebních prací činí téměř 100 mil. Kč s DPH. 

Nelehkým úkolem bylo zajistit prostředky pro financování této stavby. 
Svazku se podařilo získat dotaci od Ministerstva zemědělství ve výši 69 mil. 
Kč. Dále svazek jedná o finančním příspěvku ze strany Středočeského kraje – 

zde by mohlo do rozpočtu přibýt až 10 mil. Kč. Pokud se podaří získat i tyto 
finanční prostředky, budou zbylé náklady připadající na Svazek obcí „Úval-
sko“, potažmo obce svazku, činit cca 16 mil. Kč. Tyto náklady si rozdělí jed-

notlivé obce svazku v návaznosti na svoji požadovanou kapacitu vody. 
První část tohoto projektu byla realizována v letech 2008 – 2010. V této době 
se podařilo přepojit úvalskou vodovodní síť na kvalitní vodu z Káraného. Sla-
bým místem však zůstala část vodovodní sítě procházející přes Jirny, která 
má vzhledem ke svému stáří velmi omezenou průchozí kapacitu a již dnes se 
tato kapacita pohybuje na hranici svých možností. Již roku 2009 proto zadal 
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svazek obcí přípravu projektové dokumentace, která by měla tento problém 
vyřešit výstavbou zcela nového kapacitního potrubí, které obejde Jirny a za-
jistí dostatek kvalitní vody do budoucna nejen pro Úvaly, ale také pro Ho-
roušany, průmyslovou zónu u Jiren a další obce z regionu. Příprava této do-
kumentace čelila velkým překážkám, ale nakonec se po 10 letech příprav po-
dařilo v roce 2019 získat pro stavbu platné stavební povolení. 
Pro zvýšení zabezpečenosti celého skupinového vodovodu, zejména během 
odstávek nadřazených systémů, začneme v dohledné době zpracovávat do-
kumentaci pro rozšíření akumulace vodojemu U Kapličky. Tyto kroky přispějí 
k navýšení kapacit a zajištění plynulého a bezpečného zásobování pitnou vo-
dou v celém regionu, a to i během očekávaných změn klimatu a období su-
cha.“ 

Zásobník projektů  

 

Aktualizace indikativního zásobníku projektů města Úvaly 2020 - 2024, aktu-

alizace ke dni 27.2.2023.  

Obsahuje i projekty navržené k zařazení do realizace v letech po roce 2024 

 

Ulice: Zálesí – realizace 2024;  Štefánikova - realizace 2024; Táboritská – 

2024; Švermova – 2024; Těsnohlídkova – 2024; Oty Pavla – 2023; Šámalova 
– 2023; Tigridova – 2023; Parkoviště P+R (úhelné sklady) -  2024; K Hájovně 

– 2024. 

Chodníky a cyklostezky, světelné křižovatky a okružní křižovatky: 

Chodník Diamantová - náves Horoušánky  - realizace 2023 - stavba přerušena 
z rozhodnutí Středočeského kraje; Lávka u 9-ti oblouků – 2023; Chodník Praž-
ská (od školky Pražská na konec Úval) – 2024; Chodník Škvorecká – 2024; 

Chodník Dobročovická západ – 2023; Chodník Dobročovická východ – 2024; 

Chodník Bratří Čapků – 2024. 

Životní prostředí: 
Propoj vodovodu Radlická čtvrť – realizace  2023; Výstavba vodovodního by-
passu Jiren – 2023; Obnova úvalských alejí -  průběžně; Rozvoj úvalského kou-
paliště – průběžně; Obnova sídelní zeleně – průběžně; Zalesnění zeměděl-
ského půdního fondu – průběžně; Rozšíření ČOV  - 2024; Vzpomínkový háj – 

2024; Revitalizace městských lesů – průběžně. 
Nebytový fond: 
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Rozšíření MŠ Cukrovar – realizace 2023; Rekonstrukce budovy A základní 
školy – 2023; Rekonstrukce hasičárny – 2023; volnočasový areál v Riegerově 
ulici – 2024; Spisovna – 2024; Přístřešek u jídelny ZŠ – 2023 

 

Projekty uskutečněné v roce 2023: 

Rozšíření markýzy vstupu – přístřešek školní jídelny ZŠ Úvaly 

Předmětem stavby bylo rozšíření markýzy vstupu u školní jídelny ZŠ Úvaly.  
Přístřešek plně zastřešuje stávající dřevěnou terasu školní jídelny, kde byl vy-
tvořen chráněný prostor. Objekt byl navržen, jako otevřený přístřešek, za-
střešený plnými, čirými polykarbonátovými deskami. Materiálové i tvarové 
řešení přístřešku u školní jídelny je záměrně kontrastován ke stávající dře-
věné stavbě školní jídelny. V rámci této akce byla také opravena dřevěná te-
rasa a schody. Ukončeno v srpnu 2023. 

Oprava budovy základní školy Úvaly – budova A 

V ŽÚ 9/2023 Odbor investic a dopravy oznamuje -  V současné době probíhají 
dokončovací práce dle harmonogramu v budově ZŠ – míněna historická bu-
dova školy čp.44. Byly provedeny opravy nášlapných vrstev podlahy, oprava 

omítek, podhledů, nátěry všech povrchů a prvků včetně nové výmalby stěn a 
další práce s tímto spojené. Dále byla provedena výměna oken, parapetů a 
vnitřních dveří. Samozřejmě byla také provedena oprava fasády tak, aby byl 
zachován původní vzhled a struktura historické budovy ZŠ Úvaly. Stavební 
práce budou dokončeny dle smlouvy o dílo v září roku 2023. Práce prováděla 
společnost S-B, s.r.o., sídlem Husova 332, 264 01 Sedlčany. 
Obchodní centrum Pražská 

Cílem developerského projektu byla výstavba a provozování obchodního 
centra střední velikosti, které by obsluhovalo Úvaly a okolní obce. Obchody 
doplnily, rozšířily již existující obchodní síť v Úvalech. OC Pražská bylo ote-
vřeno 5. prosince 2023. Využívá se kromě denních a týdenních nákupů i často 
k rodinným návštěvám ve volném čase v sobotním a nedělním odpoledni. 
Obchody s doplňky pro domácnost a odpočinek rády prohlížení děti, kde na-
cházejí zbytné drobnosti. Jinak v areálu je obchod s elektrospotřebiči Datart, 
vedle obchod Flora Dekor s květinami a sazenicemi, TEDI s různým zbožím 
pro domácí doplňky, prodejna Tabák, ALZA box, supermarket Albert, lékárna 
BENU, která má otevřeno i o víkendu, vietnamská restaurace (WC uvnitř), IK, 
Super Zoo, drogerie TETA, Sinsay, Pepco. 
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Kultura 

Letní kino 

Začalo koncem  června filmem Princezna zakletá v čase 2 a do „65“ přišlo cca 
30 návštěvníků, další informace o promítání na hřišti, kolik bylo návštěvníků, 
jestli se promítalo vždy atp., nemáme. Poslední představení bylo 31.8. 

Koncerty 

8. 1. pořádalo město a komise pro kulturu Novoroční koncert v CVA Riege-
rova 65 a pozvaly BELADONA QUARTET. „Pod tímto názvem se skrývá skvělá 
formace čtyř mladých dam, prezentující rafinovaná aranžmá známých hu-
debních děl. Všechny hráčky jsou absolventkami Janáčkovy akademie múzic-

kých umění v Brně, vedoucí souboru, violoncellistka Pavla Jahodová pak rov-
něž Vysoké hudební školy v německém Výmaru a na profesionální brněnské 
hudební scéně je můžete slyšet na koncertech a představeních Filharmonie 
Brno, Národního divadla Brno a Městského divadla Brno. Kromě hry v orche-
strech se dámy věnují bohaté komorní činnosti v klasické i populární oblasti. 
Kvarteto má od svého založení v roce 2002 na svém kontě řadu vystoupení u 
nás i v zahraničí a je vyhledávaným hostem firemních reprezentativních akcí 
v atraktivních sálech a luxusních hotelích. Od roku 2013 spolupracuje kvar-
teto také s legendárním multiinstrumentalistou Jiřím Stivínem. V podání 
smyčcového ansámblu Beladona Quartet můžete projít celou hudební histo-
rií od klasiky přes legendární jazzové skladby, šansony, ohnivá tanga, líbezné 
valčíky až k současným filmovým hitům. Repertoár kvarteta obsahuje téměř 
300 skladeb a řadí tak soubor k nejflexibilnějším českým smyčcovým tělesům. 
Temperamentní projev, virtuozita a strhující rytmy v kontrastu s elegancí a 
půvabem interpretek vás zcela jistě osloví…,“ tolik uvádějí webové stránky 
souboru. A náš dojem z vystoupení? Téměř dvě hodiny skvěle podaných 
vděčně rády hraných a poslouchatelných filmových melodií od nejznámějších 
tvůrců ocenilo na padesát návštěvníků. 
13. 1. Tříkrálový koncert farního sborečku a sólistů v kostele Zvěstování 
Páně, kterou v 19 h uspořádala úvalská farnost a skauti spolu s tříkrálovou 
sbírkou. Velmi malé i trochu větší děti zazpívaly sváteční písně a zahrály části 
skladeb mistrů na varhany i violoncello.  
23.4. Jarní koncert v sálku DPS nám zprostředkovalo město (Komise pro kul-
turu RM) a přednesl Středočeský pěvecký sbor. Zpěv a hudbu Bohuslava 
Martinů zpestřila recitace Stanislava Lehkého. Na členech sboru, hostech 
z Pražských pěvců a Černošické komorní filharmonie bylo, aby otevřeli 
studánky. Dirigoval Stanislav Mistr sledován zaplněným sálkem. 
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14.5. v 16:16 v „65“ Koncert k výročí osvobození v rozšířeném obsazení než 
při Otvírání studánek Bohuslava Martinů před pár týdny. Koncert se plánoval 
v kostele, nakonec se konal v sále Centra volnočasových aktivit Pětašede-
sátce a byl zaštítěn starostkou města Markétou Rydvalovou, pořadatelem 
opět Komise pro kulturu RM Úvaly. Přítomné návštěvníky přivítala paní sta-
rostka a k nastoupenému sboru se přidali sólisté a dirigent slavnostně oble-
čeni. Na programu byla Kantáta Antonína Dvořáka na text Karla Jaromíra 
Erbena Svatební košile. Bez dechu sledované podání návštěvníci odměnili 
velkým potleskem. Vládlo nadšení, slova Erbenovy básně, kterou všichni 
známe ze školy, umocnila geniální Dvořákova  hudba a velmi emocionální a 
perfektní výkon Středočeského pěveckého sboru spolu s Pražskými pěvci, ví-
cero členy Černošické komorní filharmonie a zejména dvěma sólisty, vypra-
věč Martin Strouhal (baryton) a part panny klečící Barbora Míčková (sopran). 
Nastudoval, a i dirigoval Stanislav Mistr (tenor), který zpíval i part druha ne-
bohé panny. 
Koncert byl skutečně důstojnou oslavou naší 78 let trvající svobody. 
2.6.  Noc kostelů – v husitské kapli i v kostele Zvěstování Panny Marie čekaly 
otevřené dveře své návštěvníky, každá církev pojala akci po svém. Kaple 
CČSH má svoji informaci a kostel uvítal mší, prohlídkou, koncertem Žesťo-
hraní Richarda Hory a jeho žáků. V prostorách byla umístěna výstava tvorby 

Václava Sokola, který o ní i promluvil. 
11.6.  komorní koncert několika skupin v zahradě domečku připomínal Úlet 
a uvítal příznivce MDDM při jeho oslavách – hráli The Drops, Nasta Ratz a The 
Snails k nimž se chvíli připojila houslovými variacemi Eliška Dvorská. 
18.6. Koncert skoro letní – byl rozmanitý a úplně letní za podvečerního vedra 
ve stínu dvora školní jídelny. Středočeský pěvecký sbor a jeho instrumentální 
hosté pod taktovkou sbormistra Stanislava Mistra zabrousil svěže do hudby 
barokní, klasicistní, lidových písní i moderních skladeb, že rozezpíval ptačí 
sbory v okolních lípách, které se rozvoněly. 
Dřív než Perseidy, se objevila na náměstí česká a úvalská hvězda a legenda – 

Tomáš Linka se skupinou Přímá linka. Návštěvníci si přišli na své. 
Zpěvák a hráč na foukací harmoniku Tomáš Linka (1946), se pohybuje na čes-
kých a zahraničních countryových pódiích od roku 1969 . 
Kdo šel 11.8. na jeho koncert si jistě na google našel něco z biografie a tvorby 

legendy a nebo ho zná po celou dobu jako pamětník. 

Jeho nezaměnitelný hlas a excelentní hra na foukací harmoniku, patří stále 
neodmyslitelně k tomu nejlepšímu, co česká country music v současnosti 
představuje a nabízí . 
"@min-width" Tomáš Linka se naučil na foukací harmoniku hrát již v 10 le-
tech. Ve svých 17 letech se stal baskytaristou plzeňské bigbeatové skupiny 
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Merkur. Zlom v jeho hudební kariéře nastal v roce 1968, kdy banjista Marko 
Čermák sháněl hráče na foukací harmoniku do své nově zakládané skupiny 
White Stars. Jedním z jeho spoluhráčů v této kapele byl v počátku i Ivan Mlá-
dek. Postupem let prošel Tomáš Linka mnoha známými českými country ka-
pelami: White Stars (1968 -1970), Greenhorns  (1970-1974), Fešáci (1974 - 
1983), Kanafas (1983-1986), Greenhorns (1986 – 1993), Fešáci (1993 – dod-

nes), Cadillac (1994 -1999), Přímá linka (1999 – dodnes.) 

 

25.8. Jedna z návštěvnic kulturní události  NAŽIVO: Divokej Bill zbořil Úvaly. 
Zpívalo se tak, až Vašek Bláha přišel o hlas poslala pro ŽÚ text Jardy Noska, 
který zveřejnil Divokej Bill: „Souhlasím s ním a mě, jako diváka kromě obrov-
ské podpory diváků nesmírně oslovil výkon Kuby Jurače - syna Miloše Jurače, 
který skvělé zahrál na trubku v písni Bazilišek. Bylo milé, jak Prokop Veselý, 
syn bubeníka Kisky křtil Billům album a na konci se opět objevily ratolesti 
muzikantů. A Rozárku s nimi daly i Vaškovy dcerky. Prostě v Úvalech je to 
samý skvělý muzikant.  
Jo a Medvěd 009 byl také naprosto skvělý, a i s ním zpíval celý ovál. Prostě 
doma je doma…“ 

Celý článek a další odezvy v médiích jsou uchovány pro kroniku včetně fotek 
z facebooku od Roberta Brajera (s jeho svolením). I vy si můžete vše najít na 
webu a také další článek viz: Headliner 28. 8. 2023 | Honza Vedral | Foto: 

Jarda Noska https://news.headliner.cz/novinky/nazivo-divokej-bill-zboril-

uvaly-zpivalo-se-tak-az-vasek-blaha-prisel-o-hlas. Vyjímám: „Domácí koncert 
je pro každou kapelu na turné vždycky něčím speciální. V případě Divokýho 
Billa, který právě finišuje letní šňůru na oslavu čtvrt století na scéně, to bylo 
trochu dvojakým způsobem. Frontmanovi odešel hlas, a tak kapele pomáhalo 
koncert dotáhnout do finále šest tisíc lidí. Nutno říct, že s nadšením… U Di-
vokého Billa ani tak nezáleží, v jakém období, která z těch písniček vznikla. 
Od začátku kapely až do dneška v sobě mají něco sdělného, člověk si je hned 
zapamatuje, i kdyby nechtěl, a hlavně disponují emocí, která vtáhne publi-
kum do dění bez zbytečných šaškáren, co se na tak velkých koncertech nosí. 
Divokej Bill nepotřebuje nafukovací míče, čluny ani konfety. Je to kapela, 
která nastoupí na pódium a hraje hned naplno, má svoji jistotu v rytmice bu-
beníka Marka Žežulky i basáka Jurdy, sílu v přesně vyvedených melodiích 
houslisty Adama Karlíka i zvonivé akustice Romana Procházky. A nevydechne, 
dokud Štěpán Karbulka v přídavku neplivne oheň. 
A právě díky hráčské chemii i energii, kterou v sobě i po čtvrt století na pódi-
ích mají, dokázali Billové v ten večer na domácí půdě strhnout publikum do 
tak frenetického zpěvu, že Vašek Bláha v roli hlavního zpěváka v závěrečných 
přídavcích, kdy už opravdu nemohl, vlastně ani nebyl potřeba. Plakala a 

https://news.headliner.cz/news/author?author=honza-vedral&type=article
https://news.headliner.cz/novinky/nazivo-divokej-bill-zboril-uvaly-zpivalo-se-tak-az-vasek-blaha-prisel-o-hlas
https://news.headliner.cz/novinky/nazivo-divokej-bill-zboril-uvaly-zpivalo-se-tak-az-vasek-blaha-prisel-o-hlas
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Rozárku v klidu odezpíval šesti tisícový sbor, kterému v úvalském areálu ne-
mohlo nic zkazit náladu… Znovu se potvrdilo, že neobyčejnost Divokýho Billa 
tkví v jeho obyčejnosti. Což je myšleno v tom nejlepším smyslu slova. Asi ni-
kdy nebudou kapelou pro nositele vkusu. Ale dokud zvládnou skládat, hrát a 
zpívat takové písničky s podobným nasazením, zůstane jejich pozice na do-
mácí scéně neotřesitelná, ať už budou hrát zase doma v Úvalech, nebo jako 
příští rok 19.1. v O2 aréně. 
Vašek Bláha to ostatně nejlépe vystihnul sám v už zmíněné skladbě Nostalgie, 
kde zpívá: „A co jsme měli chtít? Dál žijem pro bigbít!“ 

24.9. od 17 h Podzimní koncert  

Konal se v neděli 24. 9. po 17. hod. v sálku DPS, začal madrigalem Zpěv ptáků 
od Clementa Janequina. Ve skladbě pro čtyři sólisty autor napodobuje zvuky 
ptáků a jejich překotný zpěv a zároveň poukazuje na lidské chování po vzoru 
ptáků (skřivan, kukačka). „Tento rytmicky náročný kvartet zazpívali Eliška 
Mistrová, Zuzana Kovačovská, Tadeáš Průša a Václav Polívka. Členové sboru 
se na zkouškách i individuálně hodně věnují hlasové technice a občas se ne-
chají přemluvit i k sólovému vystoupení. Ukolébavka Hajej můj andílku ze 
Smetanovy opery Hubička zazněla ve velmi zdařilé interpretaci Terezy Drlí-
kové. Po skladbě Picasso (z cyklu Zdeňka Lukáše Pocta tvůrcům) se sólovými 
houslemi Václava Polívky (který je nejenom profesionálním muzikantem, ale 
i mistrem republiky v bezmotorové akrobacii) s připomínkou symbolu míru 
...z tvých rukou vzlétla holubice bílá... přišla hlavní část programu, Requiem 
Johna Ruttera. Tento anglický soudobý skladatel (narozen 1945) je u sborů 
velmi oblíbený v dramatickém Dies Irae Ryana Meina, a mnohohlasém a ca-
pellovém Offertoriu od Daniela de Lange. Velké poděkování za úspěch kon-
certu patří Šárce Mistrové, sbormistryni úspěšného hornopočernického 
sboru Paleček, která velmi citlivě doprovázela na klavír“, napsal sbormistr 

Stanislav Mistr. 

Ve čtvrtek 23. listopadu v prostorách Pětašedesátky koncertovali špičkoví 
brněnští hudebníci, manželé Jahodovi. Houslista Jiří Jahoda kromě tohoto 
společného „rodinného“ projektu vede Moravské klavírní trio, které vedle 
samostatných vystoupení příležitostně doprovází sopranistku Evu Urbano-
vou nebo tenoristu Štefana Margitu. Violoncellistka Pavla Jahodová, kromě 
svých zahraničních angažmá, vede  smyčcový Bella Dona Quartet. Právě toto 
hudební uskupení v Úvalech letos zahrálo Tříkrálový koncert, který byl pěkně 
navštívený. Tentokrát přišly jen dvě desítky   posluchačů, ale hudebníci hráli 
s plným zasazením. Zazněl výběr krásných, většinou velmi známých filmo-
vých melodií, mimo jiné skladby od Enrica Morriconiho , či Andrew Loyd 
Webbera. Téma večera bylo dané, ale Jiří Jahoda ve svém poučeném a vtip-
ném průvodním slovu několikrát upozornil na to, že některé skladby se na 
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místě rozhodli zařadit na základě reakcí a nálady publika. A publikum bylo 
skvělé. To také hudebníci na konci koncertu ocenili nejen výrokem o nepo-
četném, ale vřelém publiku, ale i přídavkem. Stejně jako při minulém  kon-
certu byla jedna z návštěvnic vylosována a pan Jahoda jí předal nové  CD Mo-
ravského klavírního tria.  
9.12. Zvonohra u fontány 17:00 do 18:00 u zazimované fontány u základní 
školy, kde bylo jediné vhodné místo pro postavení Pražské mobilní zvonohry 
– Carillon s certifikátem „Koncertní zvonohra“. Největší česká pojízdná zvo-
nohra je sestavena z 57 zvonů. Největší váží 860 kilogramů, nejmenší pět ki-
logramů. Celková váha tohoto specifického hudebního kolosu je 12 tun. Za-
řízení začal tvořit v roce 1999 zvonař Petr Rudolf Manoušek, všechny zvony 

pak byly kompletně odlity v roce 2001. Na varhany hraje carillonér – tedy 

hráč na zvonohru Radek Rejšek. Zahrál jak populární vánoční skladby, tak kla-
siku a směs koled. Lidé shromáždění na prostranství nejdříve obcházeli track 
s mechanikou a fotili a obdivovali možná poprvé viděnou „atrakci“. Posléze s 
chutí naslouchali skladbám, o kterých by mohl laik pochybovat, že je lze na 
zvony zahrát. Naslouchali jsme vánočním, ale i klasickým hudebním dílům. 
Z Prahy přijeli i turisté z Texasu. Pár se dozvěděl v hotelu o této produkci, a 
tak sedl na vlak a na náměstí u školy poslouchali s námi všemi. Přítomen byl 
samozřejmě i tvůrce pan Manoušek a odpovídal na zvědavé otázky. 

Základem zvonohry je mechanická klaviatura, orientovaná uprostřed delší 
strany nástroje, takže zvony jsou rozmístěny pravidelně v celé ploše i po obou 
stranách hráče. To umožňuje posluchači bezprostřední vizuální kontakt a 
velmi plastický, prostorový zvukový vjem. Občané se seznámili i s Radkem 

Rejškem (* 6. července 1959 Praha), který je český hudebník, kampanolog, 
organolog, hudební skladatel, režisér a redaktor. Koncertuje mimo jiné na 
historické zvonohře v pražské Loretě a na Manouškově pražské mobilní zvo-
nohře. Je diecézním kampanologem a organologem litoměřické diecéze.  
Petr Rudolf Manoušek (* 5. května 1957 Praha) je český zvonař, restaurátor 
zvonů, od roku 1988 vedoucí dílny rodiny Manoušků (Zvonařství Manoušek), 
soudní znalec specializovaný na kampanologii. Dílna Manoušků na Zbraslavi 
za dobu své existence vyrobila a zrestaurovala několik tisíc zvonů, podílela se 
mj. na opravě pražské loretánské zvonkohry nebo pořízení nového srdce pro 
největší český zvon Zikmund. Dnes je zde muzeum zvonařství a český zvonař 
vyrábí zvony v Holandsku. Město Úvaly se zařadilo do série koncertů a zažilo 
jedinečnou možnost vidět, slyšet a obdivovat. 
Neděle 10.12. v 17:17 Vánoční koncert v DPS. Na programu byly různě zpra-
cované vánoční písně a koledy a návštěvníci ocenili špičkovou úroveň podání 
Středočeským pěveckým sborem, členy Pražských pěvců a sboru GGG. Na 

klávesy doprovázela Šárka Mistrová, na housle, flétnu či kytaru se připojoval 
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i hlasem sbormistr Stanislav Mistr, který celý koncert řídil. Nakonec si poslu-
chači zazpívali koledy se sborem. Pořad uváděl předseda sboru V. Pokorný. 
17.12. v kostele – J.J.Ryba Česká mše vánoční v provedení všech, kteří se 
z úvalských zpěváků přidají. O tom, jaká byla? Přestože na zkoušení měli 
pěvci jen pár dní, spíš jen hodin, tak zas dojmuli návštěvníky a plný kostel jim 
vřele zatleskal.  
 

Výstavy 

10.9. včera spolek Zachraňme koupaliště, z.s. zorganizoval spolu s malířkou 
ojedinělou kulturní akci v Úvalech. Výstavu obrazů Elišky Zradičkové pod ši-
rým nebem Na Vinici u třešní a Observatoria. Počasí bylo překrásné letní, slu-
níčko to občas i přehánělo, obrazů bylo vystaveno velké množství improvizo-
vaně u třešní či na stojanech v okolí. Zážitek to byl opravdu mocný. K tomu 
historický gramofon na kliku se starými songy a posvícenské koláče a jiné po-
choutky. Kdo šel kolem, mohl se podívat a pohovořit s malířkou Eliškou Zra-
dičkovou či si nechat vysvětlit, co vše je z vyhlídky vidět. Byl to takový sou-
sedský piknik. 
14. a ž 15.10. Okresní soutěžní výstava králíků, holubů a drůbeže v chova-

telském areálu ve Foersterově ulici přilákala řadu obdivovatelů i někdy zvlášt-
ních druhů drůbeže (viz kapitola Spolky). 
Přednášky a výstavy pořádané MDDM 

V MDDM se lze sejít se známými i novými řezbami úvalského amatérského 
umělce Františka Frühaufa na vernisáži a pak ještě týden následující 13.-
17.2. Zajímavostí je, že úvalský řezbář tvoří jak figurální, tak deskovou plas-
tiku. Každé dílko je s vtipem a příběhem, tak můžeme vidět třeba mašinfíru, 
který si ohřívá za jízdy klobásu nad párou komína staré lokomotivy.  
Křest knihy – Václav Šolc: Nejsem nikdo – mladý úvalský rodák v MDDM po-

křtí svoji prvotinu za hudebního vystoupení bratří Šolců a výstavy ilustrací 
Anežky Šolcové (24.11.2023) 
 

Akce pořádané městem 

22.2. v DPS se konal Seminář Jak na tablet a chytrý telefon. Akci, i když má 
vzdělávání spíš charakter zmínky v rubrice Všimli …, je přesto ji třeba zmínit 
mezi společenskými, pořádanými městem a Nadací Moudrá sovička. Jednalo 
se užívání moderních technologií, školení speciálně pro seniory, majitele 

chytrých dotykových telefonů. Pro velký zájem měl být kurs zopakován. 16 
účastníků prvního „běhu“ setrvalo v napětí, s nepatrnou přestávkou, při 4ho-
dinové výuce a rozumí mnoha funkcím svého Smartphone či iOS Apple. 
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23.2. spoře a pozdě propagovaná beseda v DPS Ze zákulisí Rallye Dakar se 

vstupným 100,- Kč měla nepatrnou návštěvnost. Ačkoliv byla nesmírně zají-
mavá a 14násobný účastník, český motocyklový závodník David Pabiška spolu 
s reportérem českého rozhlasu Janem Říhou spontánně dvě hodiny popiso-
vali atmosféry pouštního závodu, o kterém se tolik každý nedozví, přesto ne-
přilákala zájemce. Druhý den náhodou jsme viděli v ČT1 ve Všechnopárty roz-
hovor s Martinem Macíkem, který jezdí v kamionu, služeb, jehož týmu vyu-
žívá právě David Pabiš, který jezdí sám za sebe, a ten stihl vskutku málo při-
blížit neuvěřitelně těžký závod veřejnosti. Jediný styčný bod byla častá 
otázka, jak se během dlouhé etapy vyrovnávají jezdci s vyprazdňovací potře-
bou. 

1.4. na Apríla byla, krapet v předstihu, Pomlázková. Bylo vidět, že jaro už při-
chází i kvůli čilosti na "parketu" a květinové výzdobě s pohoštěním. Město a 
Komise pro kulturu uspořádaly tradiční zábavu a všichni přítomní si ji užili, jak 
to šlo. Kapela A JE TO pozvedla náladu a skoro všechno přestalo seniory bo-
let. Tanečníků bylo víc jak jindy. 
3.4. zase město poděkovalo zpětně ke Dni učitelů všem, kdo pracují a praco-
vali s úvalskými žáky. Přítomni byli učitelé nejen Základní školy, ale i Mateř-
ských škol, Městského domu dětí, školy Heuréka… Program zajistila Simona 
Mašatová – Učitelský kvíz. 
10.4. na Velikonoční pondělí bylo zajímavé objet velkou část Úval. Už po 9 
hodině se počaly trousit skupiny koledníků, malé či větší, chlapecké i pánské 
a rodinné. Bez komentáře lze nabídnout řadu obrázků všech, komu nevadilo, 
že se objeví na stránkách ŽÚ. 
11.4. Vítání občánků patří také do velké společenské události ve městě, tak 
alespoň jednou větou a jedním obrázkem. Akce patří k těm podléhajícím 
GDPR. 

3.5. na městském hřbitově u památníků padlých zástupci vedení města, 
Městské policie a skautů položili květiny, vyslechli emotivní proslov starostky 
Markéty Rydvalové a naši hymnu. Uctili tak, jako každoročně, památku pad-
lých ve druhé světové válce a jejich podíl na osvobození. Čestnou stráž drželi 
členové Československé obce legionářské. 
16.6. Den IZS a techniky města Úvaly zaznamenány samostatně ve fotoseri-
álu. I nadšení dětí je z fotografií vidět, jen jejich originální komentáře nešlo 
zachytit. 

23.9. městem pořádaná tradiční Václavská zábava byla málo navštívena a 
slíbená kapela A je to… nějak nedorazila. Narychlo byl „povolán“ zachránce 
pan Šochman a zachránil akci pořádanou Komisí pro kulturu.  Při občerstvení 
a kafíčku se opět zpívalo při harmonice. 
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Besedy a divadla 

Co jsme o EU nevěděli a … možná ani se nechtěli zeptat 28.1.2023 v CVA 65 

Téma: Bylo české předsednictví EU úspěšné? A jak pomohla EU v Úvalech a 
okolí? 

Hosty byli: europoslanec Jiří Pospíšil, politolog Reda Ifrah, Alice Krutilová – 

ředitelka Odboru pro předsednictví ČR v Radě EU, Úřad vlády, moderoval 
Petr Samec. 

Europoslanec Jiří Pospíšil, asi nejočekávanější host dne se opozdil, zdržel se 
na radnici, ale zasvěceně pohovořil a ve shrnutí besedy ocenil zájem studentů 
v poslední době o besedy. Beseda měla jiné uspořádání, stolky, židle, občer-
stvení, přes toto útulnější zázemí ale málo zájemců (něco přes 20). Diskuse 
přeci od návštěvníků byla, a dokonce padla vzpomínka na první předsednictví 
- kontroverzní Entropa a Evropě to osladíme - kostku cukru dopraví lžička 
cvrnknutím do šálku kávy. Letošní předsednictví bylo skromněji pojato, bez 
dárků, bez přílišných vydání, o to snad cennější, že nebylo první pokusné, ale 
zcela zasvěcené pohnuté době konfliktu na Ukrajině, energetické krizi a bez-

pečnosti v Evropě.  Bylo znát, že si většina států uvědomuje, že žít v souladu 

vedle sebe na Zemi lze jedině v podobně silných názorových blocích, kdy 
ještě lidstvo neumí řešit problémy rozumnou dohodou, ale poměřováním sil.  
Na panelech bylo zcela výrazně prezentováno 8 velkých celků jimiž EU po-
mohla našemu městu se dostat na vyšší rovinu vybavenosti (MŠ Cukrovar a 
rozšíření MŠ Kollárova, rekonstrukce objektu čp.65 Centra volnočasových ak-
tivit, regenerace Nachlingerova parku, pořízení biopopelnic, výstavba výtahu 
a rekonstrukce přízemí DPS, Sběrný dvůr. Jak bylo na besedě řečeno, naše 
republika je zatím čistým příjemcem příspěvků do EU, vyloženo: přijímáme 
víc jako chudší země, než vkládáme. Celkem jsme do roku 2017 získali o skoro 
700 miliard korun více, než kolik jsme do Evropské unie odvedli. 
Zasvěcenému výkladu všech přítomných poděkovali Simona Mašatová před-
sedkyně kulturní komise a místostarosta Miloš Ulrich. 
 

19.5 OUDIV – Dámský krejčí konverzační francouzská 160 letá komedie Ge-
orge Feydeaua zaujala i úvalské diváky zejména výkony jednotlivých herců 
ztvárňujících tři mírně nevěrou nalomené manželské páry, jednu vynikající 
tchyni, krapet mylně chápajícího sluhu i drobné role zákaznic domnělého 
krejčího. Zápletka sice lehce naivní, ale herci ochotnického divadelního 
spolku byli skvělí.  
20.5. druhé představení OUDIVu dospělo ještě k lepším výkonům, osvětlení 
provizorního jeviště bylo decentnější. Sál opět plný. Doufejme, že spolek zo-
pakuje ještě někdy během roku svůj dokonalý výstup. 
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15.6.  Trable s televizí 
Bylo to super představení divadelního kroužku MDDM a oceňuji, že se ho 
děti chopily tak uvěřitelně. Mělo by se opakovat i před dětmi ZŠ a i dospělými, 
téma má zejména nyní co říci všem. 80 let stará zdramatizovaná povídka uka-
zuje, že buď už tehdy byla doba taková nebo se historie neustále ve spirále 
opakuje. Pracovní doba obyčejného strohého úředníka, který si myslí, že uza-
vřením dveří doma, když ho zavalí „negativní“ zprávy TV, vše vyřeší pouhým 
off a je klid, tak se hluboce mýlí a dokáže nakonec učinit dobročinný krok. 
Malí herci byli skvělí i díky režii Mileny Červenkové. Nápaditý dvojlist pro-
gramu s podpisy všech herců bude uložen do archivu městských kronik. 
 

12.10. spisovatel Pavel Kosatík nepředpokládal takové kolony na dálnici a 
v okolí Úval, ale trpělivý naplněný sál DPS rád protáhl akademickou čtvrtho-
dinku a dočkal se hodnotné besedy nad knihou a ženách z hradu, ale jestli 

posluchač čekal nějaké pikantnosti, tak měl smůlu. Beseda byla velmi seriózní 
viz článek V. Procházky v ŽÚ 11/2023. 

26.10. Planeta Praha - večer v DPS patřil přednášce a besedě s biologem, 
režisérem a ilustrátorem Janem Hoškem, režisérem úspěšného celovečer-
ního filmu Planeta Praha. Začátek besedy zachránil aktuálně nejznámější 
úvalský přírodovědec a ornitolog, postgraduální student přírodovědecké fa-
kulty Univerzity Karlovy a vedoucí ornitologického kroužku v MDDM, Jan 
Grünwald. Pozorný divák filmu Planeta Praha mohl jeho jméno ne náhodou 
zahlédnout v titulcích tohoto snímku, neboť se na něm také svou měrou po-
dílel. Zajímavá, ale málo navštívená beseda. 
24.11. Didaktická klauniáda - divadlo inspirované románem DON Quijote de 
la mANCHA – na plakátě zvoucí na „představení, které prodlužuje život... 

Divadelní představení Divadla Klauniky v listopadu 2023 – Don Quijote de la 

mAncha – návrat do minulosti k roku 2010. Komise pro kulturu zajistila v 
rámci oslav 710 let Úval zdarma divadelní představení. Když chci napsat člá-
nek, vždy si udělám o tématu rešerši na internetu a v denním tisku. O prvním 
soukromém Divadle Klauniky jsem našla řadu lehce si odporujících informací, 
co se týká názvu divadla a představení pro dva herce. Plakát umístěný na in-
formačních tabulích a rozhovor s protagonistkou Monikou Muškovou – Raj-

skou uvedl vše na pravou míru. Uvádí se, že uvidíme jedno z nejhranějších 
evropských představení (4 000 repríz) – didaktickou klaunikyádu Don Quijote 
de la mAncha inspirovanou románem Miguela de Cervantese, uchopenou 
myšlenkou Jana Ámose Komenského – škola hrou. Autory jsou dva žáci Bole-
slava Polívky – Zdeněk Mazáč a Zdeněk Korčián. B. Polívka je rovněž režisé-
rem představení, tedy vyšším uměleckým dohledem. Hlavní roli Dona Quijota 
hraje autor Z. Mazáč pod uměleckým jménem – světový chůdoherec Lenoire 
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Montaine – bez alternace již 22 let. Celé představení absolvuje skutečně na 
chůdách, běhá po jevišti i po improvizovaných schodech s obrovskou bravu-
rou a dává do děje duši. Výborně mu přihrává, v duchu profesor a jeho fámu-
lus, Monika v mužské roli Sancho Panzy. Don Quijote je vlastně profesor špa-
nělštiny, který bojuje proti omezenosti školního systému a nevědomosti stu-
dentů (za ty jsou mimochodem zaujatým profesorem považováni diváci v hle-
dišti). Hra se uváděla již před revolucí a měla velký úspěch u všech věkových 
kategorií, které v ní nacházely různé politické podtexty. Divadlo Klauniky v 

Brně hraje představení Don Quijote de la mAncha ve městech a obcích až 
25krát měsíčně. Hra je nastudována v pěti jazycích a uváděna i v zahraničí. 
Byla to jedinečná příležitost a opět ji málokdo využil. Že by Úvalští neměli 
zájem o kulturu?  

O deset let později… Opět Kulturní komise pozvala zmíněné divadlo do Úval, 
tentokrát se vstupným. Dopoledne 24. 11. do Pětašedesátky přišli na před-
stavení žáci ZŠ a zcela zaplnili sál. Byli zataženi do hry, protože je toto divadlo 
didaktické, odvolává se na Komenského. Někdo byl strážce, mezi učitelkami 
byla vybrána hlavním představitelem Dulcinea. Nakonec se všichni přizvaní 
„studenti“ shromáždí kolem skomírajícího profesora, a je vidět na snímku v 

ŽÚ. Žáci se bavili, při narážkách na Úvaly se ozýval smích. A večer? Předsta-
vení pro obyvatele města. Všech devět návštěvníků, kteří zůstali, bylo zapo-
jeno do hry, právě po pár minutách dva odešli s tím, že je to tak pro děti. 
Kupodivu tak preferovaný kus opět v Úvalech neuspěl. Nutno dodat, že i po 
deseti letech na obou protagonistech bylo vidět, že výkon podávali stejně in-
tenzivně a živelně.  
Další divadlo bylo na scéně „65“ 4.12. Sirény na cestách, což představovalo 
novou zábavnou talk show ženské trojice známých hereček a zpěvaček San-
dry Pogodové, Jitky Asterové a Lindy Finkové. A Uragán Sandra? Podle takřka 
hurónského smíchu při jejích vstupech to sedí, uvítala obecenstvo slovy 
„jedna židle nezůstane suchá“. Obě další „Sirény“ působily daleko křehčeji a 
dovolily sálu, ale jen malinko, odpočinout bránici. Na internetu svou „šňůru“ 
uvádějí: „Nová zábavná talk show ženské trojice hereček a zpěvaček. Ne-
otřelý smysl pro humor a vzájemná chuť si ze sebe utahovat vás shodí ze se-
dadel. Pořad je plný šťavnatých vyprávění a historek ze zákulisí natáčení a 
divadelního světa. 
Advent  

2.12. Advent – čas příprav na svátky, ale i rozjímání – byl nabit obvyklým 
tradičním průběhem, stánky, dobročinností, klobásami a punčem. Samozře-
jmě Ježíškova pošta, děti na pódiu, Junior města … pak 3,2,1 a strom svítí za 
znění vánoční písně. Rozdíl byl velký v tom, že počasí vyšlo a nevyšlo, bylo 
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zasněženo, sněžilo i chvílemi v průběhu, byla pěkná kosa, přesto se davy hr-
nuly tam a zpět. Kolem 14h ze školního jarmarku, ale už zase jiní na náměstí, 
protože nastupovaly první na pódium tradiční Berušky, ovšem ty nové z MŠ. 
Dům dětí poslal flétničky, ZŠ moderátory a své vystupující. Oceněno návštěv-
níky bylo ozvučení celého náměstí, takže si přišli i vzdálenější od pódia na své. 
Kdo přišel, neprohloupil, nakoupil, potěšil se a přispěl na dobré věci – Do-

movu seniorů, opuštěným pejskům a kočičkám, spolkům… za účelem propa-
gace Úval vydal MěÚ stolní kalendář na rok 2024 s fotografiemi současného 
„zeleného“ města. 
Neděle 3.12.2023 byla v Úvalech ve znamení čertů. Průvod šel z bývalého 
úřadu na Pražské  na náměstí A. z Pardubic, kde byl u podia vytvořen pomocí 
zábran prostor, kde měli čerti možnost rojení. Akce se zdařila, i když zima a 
velké přívaly sněhu neumožnily tak velkou účast, jako v předchozích letech - 
sdělila Simona Mašatová a foto dodal Jakub Brhel. Mimochodem, jistá úval-
ská iReportérka poslala do ČT svoji videonahrávku pochodu Krampusů a ji-
ných tvorů po městě. Určitým paradoxem bylo, že se nakonec veškeré pe-
kelné společenství shromáždilo před pódiem a nad nimi zářila betlémská 
hvězda. Cestou se hodné děti fotily s ďábly a dělaly si selfie s Babou Jagou. 

Oproti loňsku chyběl pojízdný pekelný kotel. 
 

Plesy 

XXI. Městský ples se konal po dvouleté nucené covidové pauze. Dvacátý ju-
bilejní byl v roce 2020, v malé skulině lockdownu všeho. Tehdy již doznala 
výzdoba barevných změn ve smyslu loga města – města v zeleni. Pak se dva 

roky plánovalo a kvůli covidu nekonalo. 
Letos ples dvacátý první v symbolickém dnu 21. ledna zahájila starostka 
města Markéta Rydvalová spolu s předsedkyní komise pro kulturu a volnoča-
sové aktivity Simonou Mašatovou, která pak dále uváděla program plesu. 
Předtančení s dvěma vstupy standartního a latinskoamerického tance před-
vedl soutěžní pár Karolína Dufková, lektorka Taneční školy Artimo se svým 
partnerem Antonínem Švejdou. 
Kapela Blue Star hrála hudbu 30 a 40 let 20. století. Tento styl hudby někte-
rým účastníkům plesu zcela nevyhovoval, ale ani to nebránilo tomu, aby byl 
parket převážně zaplněn a všichni si ples užili v dobré náladě. „Napříště se 
vrátíme ke standardní taneční hudbě“, sděluje tajemnice MěÚ Jana Tesa-
řová. 
Vstupné 200,- Kč bylo ponecháno ve stejné výši jako v minulých letech. Vstu-
penky byly v předprodeji od prosince minulého roku. Prodáno bylo 135 
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vstupenek. Oproti minulým letům to byl mírný pokles návštěvnosti (v minu-
lých letech se prodalo cca 160 a 170 vstupenek). 

Organizaci plesu zajistila předsedkyně komise pro kulturu a volnočasové ak-
tivity spolu s tajemnicí městského úřadu, s výzdobou a přípravou sálu jim po-
mohli nepostradatelní zaměstnanci technických služeb a kolegyně z měst-

ského úřadu a kulturní komise. „Nesmím opomenout paní Gabrielu Černou - 
květinová galerie Gabriela, která výzdobu aranžovala a dodala na naše vyžá-
dání i nové aranžmá z umělých květin“, dodává tajemnice. 
Ještě před půlnocí oba místostarostové vylosovali čísla vstupenek, které vy-
hrály v tombole ceny. Tombola byla pestrá, některé ceny i opravdu hod-
notné: hlavní cenou byly poukázky v hodnotě 5000 Kč, dále lístky do divadel, 
volných 10 vstupů na koupaliště pro dvě osoby, knihy různých žánrů, poko-
jové květiny, dekorativní i praktické potřeby pro domácnost, různé sladké i 
slané pochutiny. Nápoje alko i nealko.  
V této souvislosti je třeba zmínit sponzory plesu - BS.Property s.r.o., Na dob-

rým místě s.r.o., Vinotéka Dobré časy, Květinová galerie Gabriela. 
Občerstvení zajišťoval pan Roman Martinák - Na dobrým místě s.r.o. 
  

Největší přidanou hodnotou účasti na akci je setkání obyvatel, sousedů z na-
šeho města. Pro pořadatele je pak odměnou, když je o akci zájem a líbí se. 
XXI. Městský ples je za námi a věříme, že v tradici budeme za podpory vedení 
města pokračovat, přeje si Jana Tesařová. 
Postřeh od popůlnočních tanečníků. Reprodukovaná hudba spuštěná poté, 
když to orchestr Blue Star ukončil, naplnila sál dychtivými v rytmu dupajícími 
v rozverné disko. 
V minulosti byly plesy zaznamenávány v kronikách, kde místo fotografií do-
kumentoval místní kreslíř atmosféru akvarelem vyvedeným přímo v knize (viz 

obrázek). Současnou zachytil pro titulní stranu ŽÚ i článek J. T. Vondráček. 
25.11. Skautský ples v sokolovně aneb jak se civil dostal mezi skauty. Fandím 
úvalským skautům od doby, kdy jsem se přistěhovala a s potěšením sleduji, 
jak mládí dokáže pohnout „zeměkoulí“ a stereotypy spotřební společnosti. 
Tak veselý ples s prezentací roční činnosti a zábavnými hrami, přítomností i 
skautů všeho věku i světlušek jsem viděla poprvé a jsem ráda, že jsem byla 
pozvána. Zasmála jsem se nad hrou čokoláda a pak už opustila zábavu a byla 
to asi chyba, dělo se akcí mnohem víc. A jakou zajímavost jsem zjistila? Že ne 
každý u oddílů má svoji přezdívku, tu si asi musí i nějak zasloužit a myslím, že 
po tom všichni malí touží. 
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Společenské akce 

Masopust – zejména rodinné úvalské veselé pochodování 4. února od 

MDDM s dílničkami, Pražskou ulicí, Husovou na náměstí ke stánkům se sta-
ropražskou kapelou Hašlerka, trdelníkem, malováním na obličej, kobližkami 
a nápoji. Možná příští ročník pořádaný opět městem a komisí pro kulturu 
bude hojněji navštívený. Tvořivých dětí a podporujících rodičů máme v Úva-
lech dost. 

NOČNÍ HRA MDDM K OSLAVÁM 35 LET „Ve dnech 24. 2. a 25. 2. jsme na 

Vinici připravili noční hru, které se zúčastnilo 107 dětí za doprovodu rodičů i 
prarodičů. Máme velkou radost, že se naše snaha povedla a ani počasí, které 
bylo skutečně zimní, návštěvníky neodradilo. Za statečnost, nasbírání písme-
nek a složení názvů zvířat, děti obdržely upomínkovou placku. Děkujeme vám 
všem, že jste dorazili. Další aktivity sledujte zejména na našich webových 
stránkách a dalších médiích. Připomínáme také, že je nutné nasbírat nejméně 
pět placek do závěrečného předávání cen…  

PAVOUČÍ ROJENÍ Z MDDM Ke konci dubna, v období pálení čarodějnic, se po 
Úvalech a okolí rozmnoží pavouci. Děti z kroužků výtvarných technik vyrobily 
pavouky. Některé jste mohli vidět už na noční hře v únoru. Ve spolupráci s 
rodiči budou vystaveni na vrátkách, plotech, balkónech…  
8.3. 10. ročník happeningu PAMATUJ!  
Událost zahájil Dr. Vítězslav Pokorný, její zakladatel v Úvalech, člen komise 
pro kulturu rady města. Recitovali a jména zemřelých úvalských židovských 
občanů četli žáci ZŠ (K. Richterová, J. Žižková a H. Novák), byl to opět nejdo-
jemnější okamžik happeningu. Tradicí se stalo sfoukávání svíček symbolizující 
zhasnutí života. Počasí tentokrát moc nepřálo, a tak měli zpěváci Středočes-
kého pěveckého sboru i instrumentalisté se sbormistrem S. Mistrem, plné 
ruce práce chránit nástroje před sprškou. Tu zvládl místostarosta města Mi-
loš Ulrich při oficiálním projevu. Návštěvnost kvůli počasí neveliká, ale vý-
stavka prací dětí k tématu velmi důstojná. 
6.4. ve čtvrtek 6. 4. se Dobrý místo přebarvilo na zeleno … tak lákalo Na dob-
rým místě na Zelené pivo, jehněčí klobásy a na všechno, co k Zelenému 
čtvrtku patří. Pro děti bylo připraveno ohniště a buřty z Tismic. Hrál Ondra 

Novák a Univers, Olda Krejčoves – Monkey Business, Poky – Vítkovo Kvarteto 
a kapela Willow. Tato akce je sice pořádána soukromým vlastníkem hospody 
na náměstí, ale ta už je dlouho součástí společenských akcí ve městě a tato 
je vítána všemi, hojně navštěvována. 
29.4. Den Země na Klepci 2023 

„Akce, kterou roku 2006 rozjížděl Jan Psota spolu se spolkem Otevřené Úvaly 
a dalšími neziskovkami se za těch 17 let rozrostla do jedné z největších 
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regionálních sousedských akcí, kterou dnes spolupořádá 10 obcí z regionu. 
Ještě dopoledne vypadalo počasí všelijak, ale odpoledne se umoudřilo, a tak 
jsme měli všichni možnost kromě kultury a společenských konverzací pozřít 
regionální delikatesy. Nejdříve samozřejmě zmizely "Koláče přišimašských 
žen"… hned jak skončily zdravice starostek a starostů…mohl jsem potkat 
spoustu kamarádů a známých a v třešňové aleji jsem si velmi intenzivně uží-
val ten pocit - tady v tomto regionu, v této zemi jsem doma…“ sděluje na fb 
náš bývalý starosta a přidává i fotodokumentaci. 
29.4. hned po ránu se v Úvalech konal tradiční Čarodějnický běh pořádaný 
spolkem Jonatán a na hřišti pod kostelem bylo čilo a veselo. Každého pozo-
rovatele potěšil roztomilý ne/zápal nejmenších běžců, který je zachycen na 
pár snímcích. Celkový průběh závodu si určitě zhodnotí pořadatel sám, jen 
nevím, zda sdělí to, že i na venek bylo vidět, tu spoustu úsilí, které spolek a 
všichni „pořadatelé“ museli na organizaci a průběh vynaložit. Také jedna 
z akcí dobrovolníků pro dobré vztahy ve městě a zdraví dětí, které je nutno 
vzdát dík. 
30.4. celý den pohyb na hřišti. Od rána připravovali pracovníci TSMÚ hranici 
pro upalovanou poměrně mladou čarodějnici, stánky a pódium, zatímco ně-
kolik chlapců u házenkářské haly poměřovalo svou sportovní všestrannost ve  
V květnu připravil MDDM Cyklo poznávačku okolím Úval a další týden  Retro 
den dětí se spoustou soutěžních pohybových aktivit. 
Sportovním dnu mládeže. 

Od 15 hodin to začalo… každoroční akce Čarodějnice je stále navštěvovanější 
a dokumentovaná všemi, takže víme, že byly fronty na občerstvení, ve kte-
rých si mohli popovídat Úvaláci, kteří se dlouho nepotkali, že podpalovali mís-
tostarostové, že opět byli obdivováni naši hasiči, že děti poctivě soutěžily a 
buřtíky mizely. Podvečer dostal prostor Miro Šmajda a Terrapie, kdy poska-
kovaly spíše děti a rodiče stály fronty na pivo, pak nastala poměrně rychlá 
přestavba pódia a spustila česká hudební skupina Wohnout. Tvoří ji bratrská 
dvojice Jana a Matěje Homolových (oba kytara a zpěv), kteří jsou také autory 
repertoáru skupiny, baskytarista Jiří Zemánek a bubeník Zdeněk (Fenek) 
Steiner. Skupina si dala jméno a fungovala již od roku 1988, kdy se okolo Ma-
těje Homoly zformovala prapůvodní sestava na pražských Vinohradech… Nej-
úspěšnější skladbou této skupiny je bezesporu Svaz českých bohémů (2012) 
publikovaná na YouTube. V roce 2020 dosáhla tato píseň 50 mil. zhlédnutí, 
což z ní dělá nejsledovanější český videoklip na této platformě (Wikipedie)… 
asi pro to se pod pódiem shromáždilo široké publikum a souznělo s kapelou. 

15.6. až 17.6. 1000 mil československých opět tyto dny vyrazilo v Praze v zá-
vodech na vytrvalost veteránů 116 vozů … a vyjela i Aero 750 Sport Coupé 
r.v. 1934 č.14, která je pro Úvaly jedním z nostalgických vozů, projíždějících 
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městem již ve 30letech. Tentokrát je na webových stránkách závodu každý 
veterán uveřejněn v políčku se jménem majitele a závodníka i fotografií. Čtr-
náctka projela našim městem tam i zpět a umístila se ve své kategorii na 
předním místě. Mnoho občanů lemovalo silnici u křižovatky ve Škvorecké a 
mávalo projíždějícím. Světla na křižovatce umožnila často i delší pohled na 
krásné veterány. 
13.8. Konečně bylo možno na smaragdově zelené trávě nebesky modrého 
koupaliště v dětském brouzdališti uspořádat dětmi oblíbenou pěnovou 
párty, kterou měli tentokrát v režii úvalští hasiči. Odpoledne byla velká ná-
vštěvnost, zejména rodin s malými dětmi, plavci ve velkém bazénu měli vel-
kou šanci si řádně zaplavat. Podobně po uzávěrce ŽÚ se v sobotu 19.8. opa-

kuje pro velký úspěch stejná, delší s hromadou pěny opět zprostředkovanou 
našimi hasiči. 
9.9. Úvalský kotlík - 10. ročník 

Desítky fotografií dokumentují tento jubilejní ročník úspěšné akce DM za 
podpory města, všechny jsou uložené v archivu městských kronik a kdo kon-
zumuje kromě guláše i sociální sítě, najde je na facebooku. Nálada byla přá-
telská, fronty na hlasovací náramky a na ochutnávku všehochutí byly velké a 
po vyhlášení konce vaření brzy byly kotlíky vyjedené. O moderování se opět 
staral a povzbuzoval soutěžící i návštěvníky Ondra Novák. 
Od pátku do neděle týž víkend se konalo tradiční úvalské posvícení, a proto 
nechyběly ani atrakce a pouť na hřišti pod kostelem, bylo velké teplo, tak se 
rodiny trousily pomalu se sklánějícím se sluncem a hledaly stín. Na každé 
pouti musí být k mání kromě divokých atrakcí i perníková srdce a létající už 
ne balónky, ale všelijaké tvary lesknoucí se ve slunci.  
 

24.9. Babí léto na koupališti (ŽÚ 11/2023) 
Jako tradičně, na zakončení plavecké sezony zorganizoval spolek Zachraňme 
koupaliště „Babí léto na úvalském koupališti aneb Rozmarné sousedské od-
poledne“. Díky členům spolku a jejich přátelům se na nedělní odpoledne 24. 

9. podařilo připravit spoustu zábavy pro děti i dospělé. Stejně jako vloni byly 
připraveny retro hry – skákání panáka, školka s míčem a se švihadlem, ská-
kání gumy, hula-hoop s obručí a chození na chůdách. Skákání přes švihadlo 
bylo možné pod profesionálním vedením trenérky z klubu Astra Klánovice. 
Zájem o tuto disciplínu prudce stoupl po skvělém vystoupení děvčat ze zmi-
ňovaného klubu se synchronizovaným skákáním přes švihadlo. Děti i dospělí 
si s trenérem z úvalského klubu zahráli stolní tenis a proběhlo i ukázkové cvi-
čení jemné jógy. Pro ty, kdo preferovali jiné typy dovedností a her, zde byly 
papírové skládačky od jednoduchých lodiček až po výrobu větrníků a zvířátek, 
nebo znovu objevená hra přebírání. V klidové zóně si zájemci mohli zahrát 
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šachy, pro menší tu bylo připraveno Člověče, nezlob se a domino. Nechyběl 
dětský koutek s chytáním rybiček a přetahováním s lanem a malováním ka-
mínků. Velkou atrakcí byla jako vloni vodní střelnice a neustálá fronta se tvo-
řila před stánkem s malováním na obličej. Chvíli to trvalo, ale posléze děti i 
dospělí objevili možnost vyfotografovat se v retro foto koutku. Jiní na starých 
fotografiích, které tvořily pozadí foto koutku, hledali své předky, nebo se za-
jímali o to, kde se staré úvalské koupaliště z fotografie nacházelo. V doplňko-
vém programu proběhla ukázka záchrany tonoucího, koupaliště brázdily mo-
dely lodí, zatímco se nad diváky se vznášely modely letadel úvalských mode-
lářů. V průběhu celého odpoledne hrál jazzový „Děs Band“, jehož hudba 
strhla tentokrát i dva páry k tanci. Letos bylo i bohaté občerstvení, včetně 
míchaných nápojů z koupališťového koktejl baru, točila se zmrzlina a nechy-
běly ani dobroty od členů spolku. Nebylo sice moc teplo, ale několik návštěv-
níků se již i v průběhu odpoledne koupalo. Zamykání bazénů zlatým klíčem 
se účastnila i řada otužilců. 
7.10. Jabkobraní udělalo milou chvilku všem možným zájemcům. Děti snad 
nejvíc těšilo „sokolnictví“ a hlazení ptáků. Sovičky byly trpělivé a malí chlapci 
se nebáli velkého dravce, byl to neuvěřitelný zážitek tak zblízka mít kontakt 
s jemnými pery, jen krkavec nebyl tak vstřícný. 
Od brzkého rána byl velký zájem o prodej několika kvalitních druhů jablek za 
jednotnou cenu 25 Kč. Hned vedle mošty a naproti pochoutky doma pečené, 
zavařené kdeco (kyselé houbičky vynikající), vedle kováře i výrobce košíků a 
výrobce všeho možného z jablek. Prostě všichni patrně, jako každoročně, 
spokojeni a potěšení. Někteří zabrousili i na výstavu do školní budovy a vše 
provázelo hudbou tradiční trio Country Ticket. A bylo toho mnohem víc. Dole 
na hřišti probíhalo mistrovské finále Ligy Highland Games, tam návštěvníků 
bylo méně, ale chvílemi viděli docela neuvěřitelné výkony,  kvůli jednomu 
hodu kladivem musela s metrem běžet Jana Horová dost daleko. 
 

Konala se obvyklá pietní vzpomínka s proslovem starostky Markéty Rydva-
lové, zástupců města a spolků u Pomníku padlých v 1. světové válce na ná-
městí Arnošta z Pardubic k výročí 28. října, doplněná letos o čestnou stráž 
členů legionářské obce. V listopadu pak si tamtéž Město Úvaly připomnělo 
Den válečných veteránů, který připadá na 11.11. Kytičku květů vlčích máků 
položili zástupci města. 
Spolky a komise pořádaly své akce – beseda, lampionový průvod aj., o kte-
rých slíbily poslat své vlastní zážitky a pocity. Asi nenapíší o opékání buřtů na 
zahrádce DM pro Halloween Mini Star SK Úvaly. 
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11. 10. díky MěÚ nevyšli senioři z údivu – v rámci oslav Dne seniorů byli 

nejdřív před 14. hod. překvapeni nádhernou podzimní barevnou výzdobou 
stolů a oken, rovněž bohatým občerstvením pro všechny chutě – koláče, 
slané pečivo, jednohubky. Následovala obsluha kávou, čajem, citronovou vo-

dou – opět dle chuti každého. 
Druhým, ale očekávaným překvapením bylo vystoupení dětí mateřské školy 
s malým pásmem zakončeným básničkou o chytrém Malíčkovi, který zorga-
nizoval bratrskou pomoc všech prstíků, aby se povedlo zvednout velkou 
šišku... pak paní starostka M. Rydvalová a paní tajemnice J. Tesařová spo-
lečně přivítaly přítomné a přišlo třetí neočekávané překvapení – tombola – 

každý si vylosoval lístek s číslem a obdržel milou výhru, která se hodila k ži-
votu svou užitečností. MŠ na fb dodává … Bylo nám potěšením a ctí, že jsme 
se mohli zúčastnit dnešních oslav Dne seniorů v sále DPS a doufáme, že děti 
ze třídy Koníci a Dráčci svým vystoupením a dárečkem udělaly našim babič-
kám a dědečkům radost! 
17. 11. v „65“se opět uskutečnila celodenní taneční akce pro tanečníky Squ-
are dance, kterou pořádal úvalský klub ComeBack. Nejdelší cestu urazili ta-
nečníci z klubu Extend Ostrava, nejvíce zástupců pak dorazilo z klubu Karolina 
Jičín. Za ComeBack Úvaly napsala Jana Horová. 

 

Dne 15. 10. 2023 uspořádaly Mámy v Úvalech, z.s., již 10. jubilejní ročník 
Drakiády na hřišti na Slovanech. Letos nás trochu pozlobilo počasí, které nás 
donutilo ukončit akci dřív, i přesto si troufáme říct, že jsme si všichni toto 
odpoledne náramně užili… psaly v ŽÚ Mámy. 
 

3.12. odpoledne jásaly děti, také mládež a asi i rodiče, když přišli na náměstí 
spolu s rojícími se čerty. Rej čertů neboli Krampuslauf řádil už na Pražské a 
k němu se připojili čerti z MDDM, kde si připravovali jednodušší masky v díl-
ničce. Na náměstí na všechny čekaly stánky s občerstvením. Průvod šel z bý-
valého úřadu na Pražské na náměstí A. z Pardubic, kde byl u pódia vytvořen 
pomocí zábran prostor, kde měli čerti možnost rojení. Akce se zdařila, i když 
zima a velké přívaly sněhu neumožnily tak velkou účast jako v předchozích 
letech – sdělila Simona Mašatová a foto dodal Jakub Brhel do ŽÚ 1/2024. 
 

13.12. Předvánoční posezení se seniory v DPS … „Setkání vedení města se 
seniory v našem DPS se stalo milou každoroční tradicí. Děkuji všem přítom-
ným za vytvoření krásné vánoční pohodové atmosféry. Děkuji také dětem z 
2. třídy ZŠ Úvaly za nádherný program, který si společně s paními učitelkami 
pro všechny přítomné připravily a v neposlední řadě patří velký dík všem, 
kteří se podíleli na přípravě tohoto setkání…“ píše na fb města v bleskové 
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zprávě starostka Markéta Rydvalová. A za všechny přítomné seniory lze jen 
napsat – krásné předvánoční odpoledne, milé prostředí, dojemné dětské 
představení pásma moderních básniček a známých písniček, které rozesmály 
přítomné, všichni nadšeně tleskali, protože se na děti těšili a ony nezklamaly. 
Děti se rozběhly mezi přítomné a rozdávaly svoje vlastnoručně vyráběná ve-
lice originální hezká přáníčka... Správní odbor vytvořil prostředí velmi kulti-
vované, cukroví a vánočka fantastické, milé přijetí od představitelů města a 
paní tajemnice J. Tesařové. Každý si odnesl vylosovaný dáreček. Losování 
vedl místostarosta A. Kimbembe, dárky rozdávali další – paní starostka, mís-
tostarosta M. Ulrich (ten pozval všechny k účasti na Univerzitě třetího věku). 
 

Dětská hřiště 

Kromě dětských hřišť a sportovních ploch uvedených v minulé kronice, přibylo 
ještě workoutové hřiště na Slovanech, hned vedle plochy na sportovní aktivity 
(bývalé fotbalové hřiště). Takže tento rok je jich ve městě již deset. 
Dvě Na Slovanech, Parková zahrada pod radnicí, Workout v Nachlingerově 
parku, v Pařezině, na Homolce, Stonehenge, Horoušánky, Vinice a poslední vy-
budované opět Na Slovanech. 
Dětská hřiště v Úvalech mají buď vstup volný, nebo omezený provozním řá-
dem. 

   

Naučné stezky 

Cyklostezky  

Cyklistika a cyklotrasy  

Všechny tyto kapitoly neseznaly žádnou změnu od minulých roků, tedy se-

psání kronik 2021 a 2022. 

 

Koupaliště  
1.6. se otevřelo koupaliště a o pár dní později spolek Zachraňme koupaliště 
symbolicky odemkl zlatým klíčem bazény. Z počátku června byla návštěv-
nost střídmá a jedinou informací o otevření koupaliště lze nalézt na jeho face-
booku. Záleží na tom, zda každý má v oblibě tuto sociální síť nebo zda má 
dost přátel, kteří je  upozorní. Právě na fb se objevují kritiky odůvodnění pro-
zatímně zavřeného koupaliště. Snad zlepšující se počasí koncem června 
urovná vše ke spokojenosti všech stran. Koupaliště se dokonce dostalo do 
zpráv ČTK, které převzala média v různě dlouhých článcích či relacích. Mů-
žeme se radovat, že sportoviště se plánuje, jakmile projde změna územního 
plánu. Koupaliště na vás všechny čeká a láká. 
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V úterý 12.9. nastala poslední možnost se vykoupat na úvalském koupališti, 
které v posledním týdnu využívali hlavně rodiče a prarodiče s malými dětmi 
odpoledne, voda byla svěží a průzračná.  
 

11. Příroda a zemědělství 
V této kapitole se od poslední kroniky zatím nic nezměnilo. 
 

12. Životní prostředí, počasí 
Obvykle, a tento rok opět, pomohly občané s úklidem města v rámci Ukliďme 
Česko – Ukliďme Pošembeří. Dobrovolníci se sešli na 6 místech srazu, kde 
odevzdávali o naplněné pytle, které od města dostali nebo darovali a výsled-
kem bylo čisté město, odměnou dobrý pocit a opékání špekáčků před Hos-

podou na dobrým místě. Zapojily se spolky a chodili i jednotlivci.  
 

Životní prostředí 
Některá zeleň horké letní dny nepřežila a jiná zase pod rukama vandalů, ale 
už nyní plánujeme podzimní náhradní výsadby stromů, které doplní aleje 
ovocných stromů k Horoušánkům u zasakovacího pásu, na Vinici a do Ho-
dova… píše v ŽÚ 9/2023 vedoucí OŽPÚR paní Stojecová. 
„S podzimem se opět zahradníci a zahrádkáři pustí do úklidu a úprav svého 
zeleného bohatství a nové svěží výsadby rostlin i dřevin. Ovšem někdy soused 
od vedle není z vašeho zahrádkářského nadšení tak úplně ztotožněn. Padající 
listí a jablka od vás na jeho pozemku mu vadí, nemluvě o přesahující zeleni a 
větvích vůbec, a třeba si i stěžuje, že mu stíní váš vzrostlý strom. Jak toto 
vlastně všechno řešit? Kdo má pravdu? Co můžeme požadovat a co už niko-
liv? Tyto spory řeší zákon č. 89/2012 Sb. – Občanský zákoník (§§ 1011 – 1017). 

Zde se můžete dozvědět, že např. jablka spadlá na sousedův pozemek jsou 
už souseda. Soused může i ořezat větve vašeho stromu, pokud mu způsobují 
škodu nebo obtíže. Tyto ořezané větve jsou také už majetkem souseda. Ne-
zapomeňte ani na vzdálenost výsadby u plotu, která je min. 1,5 m od oplocení 
a v případě, že se jedná o strom, který bude větší než 3 m, tak vzdálenost od 
oplocení musí být také min. 3 m. Pokud už vzrostlý strom máte, který vás a 
třeba i sousedovi způsobuje škodu a plánujete ho pokácet, nezapomeňte 
včas podat žádost o kácení stromů rostoucích mimo les. Žádost podáte na 
Městský úřad Úvaly pokaždé, pokud má strom obvod kmene ve výšce 130 cm 
nad zemí větší než 80 cm a současně se nejedná o ovocný strom. Pokud má 
strom více kmenů a nejste si jistí, přijďte se nás zeptat nebo nám zavolejte. 
A ještě jedna prosba na závěr, až budete mít u vás doma všechno pěkně při-
praveno na zimu a se sousedem už jste vše společně domluvili, podívejte se 
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za vrátka. Třeba trochu společné snahy a úsilí pomůže vám i nám při úpravě 
veřejného prostoru. A právě před vaším domem, kde bude pěkně vyčištěný 
chodník od zbytků plevele, který jsme nestihli uklidit, nás potěší stejně jako 
vás… „ v ŽÚ 10/2023 píše Odbor životního prostředí a územního rozvoje, a 

tím se vrací k dlouhodobě nezveřejněné výzvě ke klidnému řešení soused-
ských sporů. 
 

Počasí  
V roce 2023 bylo počasí v Úvalech velmi rozmanité, bylo horko i mrazy, po-
měrně hodně pršelo, padal sníh, foukal silný vítr, zkrátka užili jsme si všeho. 
Začátek ledna byl chladný, pršet začalo ve druhé dekádě, ve dnech 18. - 22.1. 

padal sníh. Sněhová pokrývka se udržela téměř do konce měsíce, potom se 
oteplilo. 

Hned na začátku února nastal jev zvaný Comma, což byl silný vítr se sněže-
ním. Po dvou dnech se vítr utišil a nastaly mrazy a jinovatka. Ve druhé dekádě 
se oteplilo až na 10°C,ke konci měsíce opět mrzlo. Sněžilo jen na začátku a 
konci měsíce, sníh ale následující den roztál. Od 17.2. do 20.2. pršelo. 
Na začátku března bylo teplo, potom se ochladilo, byla jinovatka a foukal 

silný vítr. Dokonce dvakrát sněžilo, ještě 27.3. napadly 2 cm sněhu, ale ten 
druhý den roztál. Poslední den byla bouřka. 
V dubnu bylo chladno a poměrně často pršelo. Téměř polovina měsíčních 
srážek spadla 14.dubna,tehdy pršelo nepřetržitě od 13.4. večer do 15.4. 
ráno. Ostatní dny pršelo málo, nejvíc 6 mm. Teprve koncem měsíce se otep-
lilo. 

Za celý květen pršelo pouze pětkrát. Jen jednou spadlo více deště,14.5. na-
pršelo 17,1 mm, jinak to bylo slabé. Ve druhé polovině měsíce se ochladilo, 

ke konci stoupaly teploty nad 25°C. 
Na začátku června pršelo jen málo, ve druhé a třetí dekádě byly četné bouřky 
a letní teploty. Ke konci měsíce bylo počasí proměnlivé. 
V první polovině července pršelo jen minimálně, celkem spadlo jen 8 mm a 
teploty stoupaly nad 30°C.Pak ale přišly bouřky, v poslední dekádě se ochla-
dilo a často pršelo. 
Pršelo i v první dekádě srpna, pak se oteplilo. Teploty stoupaly nad 30°C,od 
10. do 23.srpna vůbec nepršelo. V poslední dekádě se ochladilo o 15 - 

20°C,byly často bouřky a pršelo každý den.5.srpna spadlo 21,9 mm a 28.srpna 
30,2 mm. Potom se pomalu začalo oteplovat. 
V září bylo přes den teplo, ale noci už byly chladné.Za celý měsíc pršelo pouze 
třikrát a napršelo jen 14,4 mm. 



131 

 

 

Kronikářský záznam 2023 

 

Častější srážky přišly až po 8.říjnu, pršelo často, ale srážky byly malé, nejvíc 
8,2 mm. Občas foukal silný nárazový vítr, někdy byla i mlha. Teploty byly 
vyšší, než je v říjnu obvyklé. 
V listopadu pršelo skoro každý den, hlavně ve druhé a třetí dekádě. Listopad 
skončil v množství srážek na třetím místě za srpnem a prosincem. V poslední 
třetině měsíce začalo i mrznout a sněžit. 
Prosinec začal prudkým ochlazením,4.12. klesla teplota na -9,7°C , těsně před 
tím napadlo 10 cm sněhu.  Sněžilo i další dny, celkem dosáhla výška sněhu 15 
cm. Během několika dnů se oteplilo na 5°C a více, takže sníh začal rychle tát, 
začala stoupat hladina vody v řekách a hrozily záplavy. Těsně před vánocemi 
napadl sníh, ale hned začalo pršet a oteplilo se, takže nastala tradiční obleva. 
Ke konci měsíce přišly i bouřky a silný vítr. Celkově byl prosinec srážkově i 
teplotně nadprůměrný. 
Tolik obecně a teď pár čísel: 
Srážky za měsíc: Leden - 31,4 mm; Únor - 17,7 mm; Březen - 53,0 mm; Duben 

- 59,6 mm; Květen - 22,1 mm; Červen - 55,0 mm; Červenec - 70,7 mm; Srpen 

- 92,3 mm; Září - 14,4 mm; Říjen - 46,0 mm; Listopad - 82,5 mm; Prosinec - 

86,1 mm. Za celý rok 2023 napršelo 630,8 mm srážek. 
 

Nejvyšší měsíční srážky - srpen - 92,3 mm 

Nejnižší měsíční srážky - září - 14,4 mm 

Nejvyšší denní srážky - 28.8. - 30,2 mm 

Nejvyšší sněhové srážky - 1.12. - 10 cm 

Nejvyšší sněhová vrstva - 3.12. - 15 cm 

Nejvíce dnů beze srážek - září - 27 

Nejméně dnů beze srážek - listopad - 9 

 

Takový byl rok 2023 - teplotně nadprůměrný a srážkově také. Na závěr ještě 
mezní hodnoty ročních srážek: Nejvíce srážek za rok - 2002 - 873,9 mm; Nej-

méně srážek za rok - 2003 - 411,3 mm. 

Zprávu pro kroniku zpracoval, jako už po mnoho let zpět, Ing. Jiří Veselý. 

 

Voda 

Ve slibech stran a uskupení se všichni zmiňují, že se budou snažit uchovat vodu 
v krajině a projeví se to i v nových projektech zástavby v městských částech, 
kde se počítá více než s dešťovou kanalizací se zasakováním dešťové vody buď 
v retenčních nádržích nebo přímo v pozemcích. Nové projekty slibují i dláždění 
automobilových stání dlažbou s travním osevem. 



132 

 

 

Kronikářský záznam 2023 

 

Lesy 

Osnovy a plány popisují lesní majetek – plochu, věk a zakmenění porostních 
skupin a zastoupení dřevin a způsob hospodaření. Jsou platné pro městské 
lesy od roku do roku 1.1.2012 do 31.10. 2021. Žádné novější zprávy na webu 
města nejsou 

Městská zeleň 

Dokumentace k ozelenění města Úval je připravena. 
19. 6. 2022 z materiálů OŽPÚR na webu města: 
„Zahradní architekt pan Doc. Ing. Lukáš Štefl, Ph.D. pro nás letos připravil, 
na základě požadavků města, balíček projektových dokumentací k ozelenění 
částí Úval – Radlická čtvrť a Slovany. Jedná se o rozsáhlou ozeleňovací akci, 
v celkové hodnotě 4,5 mil. Kč bez DPH. Vzhledem k tomu, že se jedná o roz-
měrově velké plochy, které nelze ekonomicky zrealizovat během jednoho 
roku, rozhodlo vedení města pro letošní rok o zkrášlení ulic Poděbradova, 
Jeronýmova, Táboritská, Roháčova a částečně ulice Chelčického. Sázet se 
bude v duchu nízkonákladové a máloúdržbové zeleně, s převahou půdopo-
kryvných nebo nízkovzrůstných keřů, které jsou krásné nejen květy, ale 
i olistěním. Z biologicky málo zajímavého, ekonomicky náročného, často se-
čeného trávníku se nám tak stanou aktivní a živé plochy, které budou do-
movem pro malé živáčky a lahodící podívanou pro vaše oko. Výsadby se 
ujala společnost Bonsoft s.r.o., která s městem Úvaly uzavřela rámcovou 
smlouvu o dílo. Než však mohlo dojít k samotným zahajovacím pracím, pro-
následoval nás opět neustálý nedostatek sadebního materiálu, a hlavně 
prudký nárůst cen a jejich krátkodobá garance.“ V roce 2023 nejsou žádné 
nové podklady pro kroniku. 
  

Generel městské zeleně města Úvaly a pasport veřejné zeleně jsou z minulých 
let, generel byl aktualizován v r.2021 a pasport má datum 2018. 
 

13. Doprava, podnikání, služby 

Železnice 

Proběhla úplná uzavírka železničního přejezdu na silnici III/01214 v Úvalech 
v termínu 25. 7. 2023 od 21 hodin – 5. 9. 2023 do 19 hodin z důvodu rekon-
strukce přejezdu. Provoz pěších byl umožněn stávajícím podchodem pro ko-

čárky a invalidy pak výtahem na nádraží. 
Na fb píší dráhy „Dovolujeme si vás informovat, že v rámci stavby „Cyklická 
údržba trati v úseku Praha – Běchovice (mimo) – Poříčany (mimo)“ bude 
sdružení firem STRABAG Rail a.s. a SWIETELSKY Rail CZ s.r.o. provádět v ter-
mínu 17. 7. – 3. 9. 2023 opravné práce na koridorové trati přiléhající k obci. 
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Tyto práce budou za pomoci speciální železniční mechanizace provádět v 
době schválených nočních výluk na trati, a to v čase od 19:00 do 5:00… spo-
lečnost STRABAG Rail a.s. se chce obyvatelům obce tímto omluvit za dočasný 
diskomfort způsobený hlukem a nutností pracoviště nasvítit.“ Je pravdou, že 
byla snaha minimalizovat hluk, ale přidalo se k tomu houkání projíždějících 
vlaků, i když také jen krátké, stejně asi obyvatelé okolí trati museli být trpěliví. 
Práce na trati byly vidět i u „Kubínky“ a vlaky musely zpomalovat i ve dne. V 
polovině srpna byly vidět pokroky. 
Prosákly informace o možném zrušení železničního přejezdu a lidé si všímají 
velmi dlouhých prodlev zavřených závor mezi průjezdy jednotlivých vlaků, 
někdy naopak , rychlé otevření a vzápětí než stačí přejet jedno auto, už zase 
výstražný signál 
Silniční doprava 

Od června začalo kácení stromů na křižovatce „Jirenská“ 101, Pražská a sil-
nice „Kolínská“ 1/12 kvůli jejímu rozšíření, zpřehlednění a stavbě OC Pražská. 

Objížďka činila potíže, ale jeden pruh silnice 1/12 zůstal kolem stavby prů-
jezdný a zabezpečený světly. 
20.11.2023 byla křižovatka I/12 x II/101  po rekonstrukci znovu otevřena a 

následně v prosinci byla zhruba dokončeno Obchodní centrum, otevřeno, ale 
ještě se prováděly dokončovací práce na úpravě okolí. 
 

Podnikání  
Obchody a provozovny 

V květnu se otevřel nový obchod na náměstí, místo Úvalského pekařství, 
které se stáhlo jen do Jiráskovy ulice, kde mělo původně již obchod a má pe-
kárnu. Nevyplatilo se prý vysoké nájemné. Nový krámek se jmenuje Náš špajz 
a láká na domácí dobroty a zdravou výživu. 
Petr Borecký píše v ŽÚ 1/2024 „…Příprava nákupního střediska na Pražské v 
Úvalech trvala 7 let. Jednání s investorem jsem začal ještě jako starosta v roce 

2017. Hodně péče bylo věnováno tomu, aby nové obchodní středisko co nej-
méně narušovalo panorama města. Střechy nákupních budov jsou takzvané 
zelené, nově vysazená zeleň a osazené treláže časem zarostou a přikryjí cen-
trum zelení. Kromě obchodů získaly Úvaly také svoji první nabíječku pro elek-
tromobily. Věřím, že struktura obchodů v novém nákupním centru a struk-
tura obchodů v centru města se bude dobře doplňovat. Součástí nového ob-
chodního centra budou i zastávky hromadné veřejné dopravy a věřím, že po 

dohodě s městem budeme moci zavést i autobusové linky, které zavezou na-
kupující jak do obchodního centra, tak třeba i do školky nebo do zdravotního 
střediska na Pražské.“ 
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Týž den 6. 12. v 7:00 první dva úvalští senioři byli u otevření prodejny Albert 

v OC Pražská. Ten letitý, ale velmi čilý pán očekával, že najde nějaké „zavá-
děcí“ ceny a jako důchodce ocení první slevy. Říkal, že byl zklamán, auto s tou 
reklamou 30 % slev jezdilo po městě. Ale zboží prý bylo krásně uspořádané, 
čerstvé, ovoce svěží, ale ceny neodpovídaly konkurenčnímu prostředí. V 
10.00 bylo už návštěvníků víc, než se čekalo, a parkoviště kolem dokola pro-
jíždělo procesí aut a netrpělivě čekalo na někoho, kdo parkoviště opustí. Oby-
vatelé, většinou rodiny s malými dětmi, mířili na obhlídku jako na sobotní 
vycházku pěšky. Jiná zajímavost okolo stavby OC Pražská… celý proces foto-
graficky i slovem sleduje úvalský občan pan Štork a tvoří album události, je-
hož sken a tím i kopii poskytne archivu městských kronik, což je velmi zá-
služná pomoc. 

Malé obchody ve městě se obávaly velké konkurence otevřením OC Pražská, 
ale zatím náznak obav se neprokázal. Elektro Hlávka – Husova  (č.p.76 
(č.p.76), dále v ulici Vinotéka Dobré časy (č.p. 98), Galanterie (č.p.31), vedle 
ní Zlatnictví (č.p.31), naproti v č.p. 83 je Kuřecí ráj – který měnil majitele a 
trochu sortiment čili nejen kuřecí maso. Vedle v č.p.78 má provozovnu šva-
dlena s úpravami oděvu a drobným šitím.  Železářství Jedličková - Obchod 

s domácími potřebami na náměstí (č.p.20), Kreativní papírnictví (č.p.3), 
vzkvétá. Mezi lidmi se objevily fámy, že Drogerie-barvy-laky (č.p.19) se 

chystá zavřít, do konce roku se nestalo a fámy zmizely. Uprostřed pravé stran 
náměstí v bloku radnice je prodejna Tabáku (i chlazené nápoje, tiskoviny a 
kouření). 
Nezmizel ani pradávný obchod na rohu Ruské na Slovanech, již delší dobu 
zvaný potraviny Bach – Škvorecká (č.p.337) (ovšem patří asijské komunitě). 
Nedávno nově vzniklé obchůdky se také drží – v Jiráskově č.p.668 je to eko-

logický Šuplík - obchod zbožím baleným i nebaleným. 

Pekařství Hello! Jiráskova č.p.287 – pečivo a obložené housky, teplé polévky, 
káva a sladké zákusky na nádraží; kromě jídla je v budově nádraží i prodejna 

tiskovin, tabákových výrobků, kávy a nápojů; Úvalské pekařství Jiráskova 
č.p.844, zrušil jednu prodejnu na náměstí z důvodu vysokého nájmu. Nyní je 
v č.p.3 Náš Špajz Arnošta z Pardubic (potraviny, pečivo). 
 

Z dalších obchodů: Vinný dvůr Úvaly Kollárova č.p.733; Centrum levného ná-
kupu - Smetanova č.p. 69, smíšené zboží; Potraviny-Ovoce-Zelenina Smeta-

nova č.p.753; Potraviny Husova č.p.753; CHIP'S MARKET – potraviny Husova 

č.p.29. 

Na Pražské je ještě řada obchodů a provozoven: nad zdravotnickým zaříze-
ním je opravna a výroba obuvi Sylvy Brožíčkové v č.p.527 spolu v domě 
s prodejnou Květiny a dárečky Ivka. Pod parkem na konci Úvaláku je vpravo 
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pod kopcem prodejna Autodíly č.p.524 a naproti Potraviny Hat Pražská 
č.p.817. Než Pražská zaústí do Jiráskovy je na rohu Žižkovy č.p.411 JATKY 

TISMICE, s.r.o. – řeznictví a uzenářství (dříve se říkalo a říká u Rejhonů). V kři-
žující ulici Vojanově je prodejna Italské potraviny a víno v č.p.839. Zpět na 
Pražské je obecní pumpa a u ní v domě U Bucharů v č.p.172 obchod Ovoce 

zelenina a vedle místo nedávno zrušené Pizza sebou se připravuje Second 
hand textil. 

V Jiráskově je také obchod Pejskovice č.p.656 a téměř proti v č.p.986 Vinný 
dvůr Úvaly (eshop).  

Rybářské potřeby Úvaly nám. Arnošta z Pardubic č.p.634 byly ještě nedávno 
a nyní trvale uzavřeno. 

V Havlíčkově ul. č.p.197 je ALBRA spol. s r.o. Knihkupectví velkoobchod 

učebnic (patří spíš mezi firmy). 
 

Restaurace a „kavárny“, stravování na stojáka 

Vezmeme-li je v úvahu od vjezdu do města od Prahy, tak první je vietnamská 
jídelna (č.p.2285) při OC Pražská, kde je i WC. Na Pražské při vjezdu do Havlíč-
kovy ulice je na rohu již dlouho restaurační podnik s ubytováním, nyní zvaný 
Kvapil. Cafe & Bistro (č.p.162), podávají obědy a večeře, i polední menu. 
Dříve podnik znám jako u Kvapilů či Žluťásek (podle barvy domu, který vý-
razně vyčnívá ze zeleně na Pražské. V souběžné ulici 28.října je vchod do Cuk-

rárny Pod Kaštany Vojanova č.p.320. 

Jízdou po hlavní Pražské ulici dojedeme do Husovy ulice, kde na dřívějším 
místě „baru“ Bamani, kde bylo  přes den  místo pro děti, je nový Esperanza 

Tapas Bar (č.p.77). Zde můžete dostat i snídani a slouží setkávání, posezení a 
občerstvení. Pořádá i různé hudební a burzovní produkce. Dále v ulici vlevo, 

o pár domů níže, je Orange Club – bar a herna, která bude fungovat jen do 
konce roku. Lze očekávat, že se využije opět na nějaký podnik služeb.  Najíst 
se lze na „stojáka“ a jídlo sebou v baru Istanbul Kebab (č.p.83). Při příchodu 

do horní části náměstí opět vlevo je nová pizzerie Point (čp.3) s rozvozem 

(tak na Pražské byla uzavřena). Stále na levé části náměstí Arnošta z Pardubic 

je cukrárna – říká se jí u Kotlabů (čp.771) podle majitelů, kde mají dobré 
české dorty a chlebíčky, ale nebojí se i novot. Začínají i se Zásilkovnou. Pár 
domů pod ní je Hospoda na dobrým místě (čp.6) – s dobrou českou kuchyní. 
Také ale experimentují s různými způsoby úpravy mas, ale mají i české kynuté 
knedlíky s ovocem a tvarohem. Starají se skoro pravidelně o hudební pro-
dukci uvnitř nebo na zahrádce ve dvoře a pořádají pravidelné akce – viz kul-

tura – Úvalský kotlík apod. Přibrali si i bývalou cukrárnu a udělali z ní Bistro 

(čp.6), které funguje od 9h a má snídaňový a zákuskový, kávový program 
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s možnosti posezení na zahrádce uvnitř a venku. Naproti v dolní části ná-
městí, kde stávala socha Jana Nepomuckého, bývala pumpa a kdysi i obecní 
váha, je malé podium na posezení a jídlo venku a patří k jiné pizzerii (dříve 
Trincea), která změnila majitele a trochu sortiment a nazývá se nyní Pasta 58 

(čp.58). Prošla malým vývojem, co se týká sortimentu jídel, trochu se přizpů-
sobila českým chutím. 
Pokračujeme-li z náměstí k Centru volnočasových aktivit CVA Riegerova 
čp.65, pojmenovaném jednoduše „Pětašedesátka“ – zkráceně „65“ a zah-
neme-li Dvořákovou pod viaduktem dál, přijdeme k pivovaru Libertas 

(č.p.2200) Jídlo se podává jen při určitých nárazových akcích, při propagaci 
něčeho. Poskytují zázemí také šachovému klubu. 

Dál k Penny, kde se lze a stojáka najíst jednoduchým teplým jídle či zákusky 
v oddělení masa, musíme přejít křižovatku na světlech a dostaneme se na 
rohu Ruské na Slovanech k asijskému pohostinství PHO Úvaly (č.p.337) s pěk-
ným klidným  vzdušným prostředím a dobrou kuchyní. 
Když se vrátíme do středu města, tak proti nádraží je provozovna výroby 
Suschi (28.října č.p.242) s rozvážkou i posezením a proti v budově nádraží se 
lze najíst na stojáka v pekařství Hello. Od nádraží na západ do Klánovické nás 
dovede cesta k Hospůdce na hřišti (Klánovická č.p.1629), kde se konají 
kromě hudebních produkcí i různé Valné hromady spolků a kde si vaří obědy 
a večeře. Ve vedlejší ulici je osvěžovna tenisového klubu (Guth-Jarkovského 
č.p.698). U Václava – pivní výčep Sukova 1028, nabízí snad i jídlo sebou a 
funguje jako večerka. 
Služby a firmy 

Zmapuji v kronice v roce 2024. 

 

14. Obyvatelstvo 

Počet obyvatel ve městě byl k 31.12.2023  - 7.504 

Počet obyvatel  ČR přihlášených zde k trvalému pobytu 7.029 

K trvalému a přechodnému pobytu je v Úvalech přihlášeno 475 cizinců  

 

V roce 2023 se k trvalému pobytu  přihlásilo 198 občanů ČR a odhlásilo se 
166 občanů ČR. Na domy bylo přiděleno 30 čísel popisných. 
 

! důležité! Níže zmíněná jména nesmí být zneužita v rámci ochrany osob-
ních údajů – GDPR, v kronice jsou umístěna pro budoucí generace a bada-
tele, při kopii těchto stran musí být jména zneviditelněna. Týká se to i při 
uveřejnění kroniky na webových stránkách města. 
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Přehled narozených dětí v roce 2023 

 

V roce 2023 se v Úvalech narodilo 66 dětí z toho chlapci 41, děvčata 25 

Prvním občánkem Úval v roce 2023  - Tony Pálek 

Leden – 5 Tony Pálek, Nikola Ženíšková, Rudolf Herman, Viktorie Vršková, 
Anna Šindelářová  
Únor – 6 dětí: Lukas Krones, Berta Kratochvílová, Samuel Rafaj, Adam Krato-
chvíl, Jaroslav Šafránek, Adam Polehla 

Březen – 9: Jan Šťastný, Alfréd Illetško, Matyáš Knápek, Jonáš Lelek, Isabela 
Trnková, Dominik Müller, Veronika Ouředníková, Sebastian Šiler, Jakub Hyll 
Duben – 9: Kristýna Nováková, Vít Matoušek, Valentýna Synáková, Filip Ča-
pek, Sebastien Hamerle, Adéla Krulichová, Daniel Grygar, Meda Šeliga, Jonáš 
Vála,  
Květen – 4: Matias Zboroň, Theodor Zenger, Eva Šupíková, Adam Čevela  
Červen – 2: Mikuláš Kukučka, Antonín Vacek  
Červenec–5: Meda Veselá, Antonín Brixi, Albert Hamerle, Tomáš Kořistka, 
Eliška Králová  
Srpen – 6: Theodor Horník, Patricie Sevaldová, Damián Kaiser, Jiří Vicherek, 
Anežka Debnarová, Teodor Adam  
Září – 2: Vincent Grüner, Michael Liebelt  
Říjen – 4: Matyáš Černý, Lotta Špalková, Tobiáš Tomášek, Jindřiška Michalí-
ková  

Listopad–7: Theodor Hlávka, Matyáš Mužík, Meda Čadková, Kamila Kolou-
chová, Stella Kůrová, Dominika Nouzovská, Lukáš Semrád   

Prosinec – 7: Rozálie Hrdinová, Dominika Brodská, Leontina Brožová, Filip Ba-
gin, Augustina Marie Klang, Tomáš Bielik, Marek Včala  

 

Vítání občánků 

Již tradičně provádí městský úřad vítání malých občánků mezi občany města 
Úvaly. V roce 2023 se uskutečnilo tři krát a bylo přivítáno 47 dětí, které do-
staly na památku zlatý přívěsek, pamětní list a maminky malou kytičku. 
11.04.2023 

Alice Kollárová, Karel Říha, Jonatan Kalousek, Adriana Svobodová, Tara Lavič-
ková, Eliška Rytinová, Miroslav Hýbl, Jáchym Kadlčík, Jonáš Klempíř, Lilien 
Marie Stemberg, Šimon Hatlák, Jakub Neugebauer, Tomáš Svoboda, Anna 
Hovorková, Gabriela Hercíková, Barbora Vavřinová, Ameya Skye Hártlová, Ja-
cob Toth, Valerie Toulová, Filip Štěpán.                   
06.06.2023 

Oldřich Kohout, Julie Krajíčková, Richard Chocholouš, Eleonora Havrdová, 
Viktorie Hermanns, Tony Pálek, Vivienne Ryvolová, Nikola Ženíšková, Rudolf 
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Herman, Viktorie Vršková, Anna Šindelářová, Lukas Krones, Berta Kratochví-
lová, Alfréd Illetško, Matyáš Knápek, Isabela Trnková. 
12.10.2023 

Viktorie Nováková, Filip Čapek, Sebastien Hamerle, Daniel Grygar, Meda Še-
liga, Theodor Zenger, Adam Čevela, Mikuláš Kukučka, Antonín Brixi, Albert 
Hamouz, Eliška Králová .    
 

Uzavření manželství 
V roce 2023 bylo v matričním obvodě Úvaly (Úvaly, Jirny, Šestajovice, Ho-
roušany, Dobročovice) uzavřeno celkem 24 sňatků 

Valerij Vladimirovič Kähm a Petra Šekapoulová   06.06.2023 Horoušany 

Pavel Martin a Klára Freundová 01.09.2023 Šestajovice 

Karel Kaiser a Žaneta Joo 17.01.2023  Jirny  - církevní 
Otomar Tříška a Denisa Lišková  23.02.2023  Jirny – církevní 
Petr Minichbauer a Jiřina Hadincová  19.08.2023 Jirny 

Jakub Kolařík a Nikola Černá 14.02.2023  Úvaly – církevní 
Jan Lisec a Lucie Rohlíková 28.04.2023 Úvaly 

Tomáš Langer a Petra Neradová 01.05.2023  Úvaly - církevní 
Pavel Černý a Eliška Prázdná 05.05.2023 Úvaly 

Pavel Demo a Barbora Šupová 05.05.2023 Úvaly 

Josef Vosecký a Šárka Macášková 02.06.2023 Úvaly 

Tadeáš Langer a Nikola Toupalová 10.06.2023 Úvaly 

Jakub Turek a Kristýna Vítková 12.06.2023 Úvaly 

Martin Vokolek a Tereza Ernestová 16.06.2023 Úvaly 

Petr Reif a Michaela Brožová 17.06.2023 Úvaly 

Petr Jouza a Barbora Svobodová 11.07.2023 Úvaly 

Václav Gerža a Barbora Nová 01.09.2023 Úvaly 

Michal Grubl a Michala Hozáková 01.09.2023 Úvaly 

Lukáš Šedivý a Alena Řápková 16.09.2023 Úvaly 

Jaroslav Manhart a Daniela Vejvodová 23.09.2023 Úvaly 

Jiří Veleta a Kamila Kupková 29.09.2023 Úvaly 

Ondřej Balvín a Jana Lauermannová 30.09.2023 Úvaly 

Duc Hung Nguyen a Hong Nhung Nguyenová 20.10.2023 Úvaly 

Meňšych Volodymyr Jurijovyč  -  Josypenko Marjana Mykolajivna    

09.11.2023 Úvaly 

 

Významná životní jubilea – občané 85 let a starší 
Celkem  144 občanů, z toho muži 55, ženy 89 

 

Nejstarší občan Úval – pan Josef Pánek - 101 let 
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85 let – muži 9,  ženy 11,  celkem  20 

Oldřich Benák, Vlasta Bedrnová, Bohumil Krista, Hana Stříbrská, Milan Koblí-
žek, Miluše Stachová, Milena Pánková, Hana Svinková, Miroslav Baňka, Mi-
lada Vondrušková, Roman Brabenec, Oldřich Svatoš, Zdeněk Chocholouš, Jar-
mila Žebrová, Václav Sokol, Věra Boková, Jaroslava Beránková, Josef Žatecký, 
Blanka Kvapilová, Marie Skřivánková 

 

86 let – muži 6, ženy 14, celkem 20 

Jiří Jumar, Milan Štafl, Růžena Zemková, Marie Holíková, Marta Tuchyňová, 
Eva Boubínová, Alena Váchalová, Eva Felixová, Zdenka Nováková, Miroslav 
Štěrba, Věnka Nevěřilová, Eva Musilová, Miroslava Stejskalová, Eva Lacinová, 
Miroslav Šindelář, Rudolf Slavík, Jaroslava Frühaufová, Jaroslava Némethová, 
Václav Oliva, Zdeňka Krčmářová 

 

87 let – muži 10, ženy 12, celkem 22 

Marie Fischerová, Paulina Křivánková, Josef Volše, Jaroslav Babčan, Jiří An-
toš, Dagmar Formanová, Jiří Závorka, Věra Zbytovská, Štefan Rosca, Otta 
Smrkovský, Miroslav Oubrecht, Věra Dolejší, Jiřina Pavlíčková, Eva Kohout-
ková, Danuše Štrosová, Renata Němcová, Josef Žebro, Anna Šámalová, Eva 
Čermáková, Miloslav Breda, Ivona Černá, Jiří Vinopal  
 

88 let – muži 5, ženy 6, celkem 11 

Vilém Pergner, Milada Pivoňková, Jiří Krčmář, Zdeněk Holler, Ladislav Kövári, 
Marie Kadeřábková, Zdeňka Hladíková, Ladislav Dráb, Irena Hamouzová, Iva 
Haužvicová, Zdenka Sušírová 

 

89 let – muži 5, ženy 7, celkem 12 

Luboš Kohoutek, Vlasta Němcová, Jaroslava Skorkovská, Zdeňka Edrová, Ju-
raj Németh, Marie Ivanšíková, Jiřina Mootzová, Gertruda Bachurová, Karel 
Bílý, Jiří Voňavka, Stanislav Miláček, Alena Jarošová 

 

90 let – muži 2, ženy 4, celkem 6 

Jaroslava Fišerová, Jana Navrátilová, Bohumil Jirků,  Otakar Poživil, Věra Se-
mrádová, Miloslava Martínková 

 

91 let – muži 8, ženy 8, celkem 16 

Marie Braunerová, Ctislav Lindner, František Ivančík, Alena Mrázková, Evžen 
Tykač, Jiřina Roučková, Václav Moravec, Miroslav Masák, Jaroslava Měs-
tecká, Jiří Krulich, Marta Štíchová, Věra Venturová, Marta Králová,  Miloslava 
Skrbková, Ladislav Benda, Vladimír Sušír 
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92 let – muži 2, ženy 9, celkem 11 

Jiří Loskot, Věra Zbejvalová, Antonín Jágr, Marie Neugebauerová, Marie Hla-
váčková, Irena Vostrovská, Jarmila Kašparová, Jitka Malinová, Hedvika Soko-
lová, Irena Konečná, Zdeňka Lajtnerová 

 

93 let –muži 1, ženy 5,  celkem 6 

Vladimír Hoblík, Zdeňka Čadová, Zlatuška Hrdličková, Věra Jandusová, Jiřina 
Cmíralová, Růžena Kolaříková 

 

94 let –muži 1, ženy 4,  celkem 5 

Miroslav Martínek, Ilsa Nováčková, Marie Klicperová, Eva Hlaváčková,  Lud-
mila Urbanová 

 

95 let –muži 2, ženy 4,  celkem 6 

Božena Balvínová, Květoslava Vlčková, Zdeňka Jeřábková, Miroslav Lášek, La-
dislav Hrdlička, Zdeňka Pokorná 

 

96 let –muži 1, ženy 0,  celkem 1 

Emanuel Jankovský 

 

97 let –muži 1, ženy 0,  celkem 1 

Jaroslav Horálek 

 

98 let –muži 1, ženy 1,  celkem 2 

Zdenka Klimešová, Miloslav Musil 
 

99 let –muži 0, ženy 2, celkem 2 

Sidonia Hakenová, Zdeňka Michálková 

 

100 let –muži 0, ženy 2,  celkem 2 

Marie Karhanová, Milada Pavlíková 

 

101 let –muži 1, ženy 0,  celkem 1 

Josef Pánek 

 

Přehled zemřelých v roce 2023 

 

Celkem  58 občanů, z toho muži 28, ženy 30 

Leden –  4 Marie Potěšilová, Jiří Havlík, Ladislav Snětina, Iveta Soukupová 
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Únor  –   3 Josef Limax, Marie Křížová, Luboš Kohoutek 

Březen – 6 Petr Kubát, Blanka Malá, Zdenka Kašparová, Vlastimila Valen-
tová, Kamila Boubínová, Věra Šnoblová  
Duben –  2 Jan Votava, Miroslav Balek  

Květen – 5 Marie Kadeřábková, Libuše Šnyrchová, Milan Businský, Miro-

slava Horáková, Zdeňka Edrová  
Červen – 6 Pavel Novák, Blanka Venturová, Anna Malinová, Norbert Novák, 
Věnceslava Gregorová, Milan Kalousek  
Červenec – 7  Zdeněk Holler, Pavel Pavelec, Jiří Halík, Jaroslav Brych, Juraj 
Németh, Věra Paulová, Marie Karhanová  
Srpen  –  2 Miluše Stachová, Jiří Zeman  
Září   –   9   Vladimír Hoblík, Eva Bubáková, Vladimír Hrdlička, Hana Svobo-
dová, Zdenka Klimešová, Marie Ivanšíková, Zdeňka Hoblíková, František Prů-
žek, Zdeňka Pokorná 

Říjen   –  4 Ivan Kišš, Jan Karlin, František Ivanšík, Ivana Hůlková 

Listopad – 7 Petr Fischer, Zdeněk Navrátil, Karel Klíč, Zdeňka Jeřábková, Ev-
žen Tykač, Emanuel Jankovský, Helena Černá 

Prosinec– 3 Jitka Literová, Věra Jandusová, Hana Svinková 

 

15. Policie ČR, bezpečnost 

 

Policie České republiky – KŘP Středočeského kraje 

OOP Úval-Obvodní oddělení policie  
Riegerova čp.897 250 82 Úvaly 

e-mail: pov.oo.uvaly@pcr.cz 

vedoucí: npor. Mgr. Jiří Navrátil 
Územní působnost: 
Úvaly, Dobročovice, Horoušany, Horoušánky, Jirny, Květnice, Nové Jirny, 
Sibřina, Sluštice, Stupice, Šestajovice, Škvorec, Třebohostice, Zlatá 

 

16. Různé 

 

Osobnosti 

Dne 28. 10. 2023 obdržel pan prof. ing. arch. Miroslav Masák, dr. h. c. z ru-

kou prezidenta republiky u příležitosti 105. výročí vzniku samostatného 
Československa ve Vladislavském sále Pražského hradu Medaili Za zásluhy 
1. stupně v oblasti kultury. Toto vyznamenání si právem zaslouží za svou ce-
loživotní práci a osobní postoje. Je významnou osobností české architektury, 
podílel se na utváření a posilování české státnosti, a to nejen skrze spolupráci 
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s Václavem Havlem. Jsme hrdi na to, že město Úvaly má mezi svými občany 
takto významného rodáka. Vážíme si jeho ochoty s městem vždy spolupraco-
vat. Dne 7. 11. 2023 vedení města osobně panu Masákovi poblahopřálo. 
Medailonek osobnosti – Miroslav Masák Abychom si mohli stále připomínat 
pana profesora ing. arch. Miroslava Masáka, dr. h. c., i čestného občana 
města, držitele Plakety města, otevřme „stříbrný přívěsek“ a uvidíme čilého, 
usměvavého, skromného a hluboce moudrého člověka, který se loni dožil po-
žehnaných 90 let, kterého nadále v Úvalech potkáváme téměř denně, spě-
chajícího po náměstí na vlak. Narodil se 23. 5.1932 v Úvalech a další jeho 
naplněný život byl připomínán mnohokrát v Životě Úval, Paměti města Úvaly, 

a nakonec i Paměti národa. Naposledy ve výročí 90. narozenin každý občan 
města najde rozhovor v Životě Úval, odkud lze citovat… „My jsme čas trávili 
mezi skauty a sokoly. To mě výrazně poznamenalo. Napsal jsem už několi-
krát, že biblické nepřidáš se k většině, páchá-li zlo, bylo pro bratry junáky i 
sokoly svaté. Mnohým z nás to vydrželo celý život.“ 

 

Krupkovi 

„Skutečnost, že v Úvalech v dílně manželů Krupkových vznikají úžasné věci, 
je dávno známá, ale dovolte mi provést vás jejich úchvatnou expozicí, kterou 

můžete zhlédnout v Národním muzeu v Praze do 23. dubna 2023. Lubomír a 
Miroslava Krupkovi svůj originální pohled na svět promítají do kreativně 
ztvárněných knižních vazeb. Jejich realizace vede přes vlastní ručně vyrobený 
papír, ruční sazbu až po závěrečnou nápaditou vazbu, která odráží úžasný ná-
pad s filozofickou myšlenkou. Do světa dřevěných kouzelných písmen nás za-
vede kniha Manifest životních pocitů a tvůrčích hledání Davida Dé Jennifer 
Bertoni. Vazba působí až surrealisticky a ve mně účelně provokuje pocit ži-
votního chaosu, ale také snahu o řád. Popocházím dál, kde na mě přátelsky 
mrkne kniha Jáma a kyvadlo. Neotřele vytvořený nápis autora knihy vytváří 
neskutečnou atmosféru. Originalitu dílu dodává ručně čerpaný papír s otisky 
rezavých plechů. Symbol rzi má neuvěřitelné umělecké kouzlo. Lubomír a Mi-
roslava Krupkovi to s knihami naprosto umí, hýří neskutečnými nápady. 
Dokážou vtisknout vazbám myšlenkový rozměr, který je neotřelý. Z jejich 
prací je znatelný lidský um a neuvěřitelná energie, kterou do svých děl vklá-
dají“… nejen takto poeticky píše v ŽÚ 3/2023 V. Procházka. 
 

Zajímavosti 
Významná událost pro město - prof.Ing.arch. Miroslav Masák, dr.h.c., 15.6. v 
18.55 h v reprízovaném 15 minutovém dokumentu Vzkaz Miroslava Masáka 

pohovořil o své práci a architektuře a zakončil slovy „ztišme se a neškoďme“. 
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Volné přílohy  
Jsou umístěné v obálce s názvem příloha kroniky 2023. 
Tištěné výroční zprávy organizací a spolků, v textu zmíněné přílohy, DVD s fo-

tografiemi akcí z roku 2019 a seznamy jejich obsahu. DVD jsou jednotlivě 
popsány a uloženy podle signatur v obalech v krabici tomu určené s označení 
DVD – signatury xy až z. Digitálně zpracované volné přílohy jsou uloženy i 
samostatném cloudu a na externím velkokapacitním disku. 
Napsali o nás 

Seznam a plné texty článků a informací z médií týkající se Úval. 
Výroční zpráva ZŠ 

Plné znění zprávy, která má přes 50 stran je vhodné umístit do tištěné volné 
přílohy, která bude dostupnější badatelům než zpráva uložená v samotné zá-
kladní škole. 
Výroční práva TSMÚ 

Prameny 

Pro zpracování kroniky byl použit „deník kroniky 2022“ zapisovaný kronikář-
kou, citace informací webových a facebookových stránek města, internetové 
stránky www.uvaly.cz, stránky spolků, wikipedie, databáze MediaSearch, 
zprávy podané úvalskými organizacemi a spolky v rámci povinnosti spolupra-
covat s kronikou a v neposlední řadě celý ročník měsíčníku Život Úval. Novin-

kou při zpracování událostí ve městě jsou pomůckou i facebookové stránky 
skupin  - Úvaly Slovany, Úvaly a okolí ad. 
 

Zkratky 

Některé zkratky jsou vysvětleny přímo u jejich užití, pokud se již nevyskytují 
dále v textu. 

BD – bytový dům 

CA – cestovní agentura 

CVA – Centrum volnočasových aktivit 

ČRS – Český rybářský svaz 

FV – finanční výbor 

IROP – Integrovaný regionální operační program 

KD MM – Kulturní dům Marie Majerové 

KV – kontrolní výbor 

MěÚ – městský úřad 

MDDM – Městský dům dětí a mládeže 

MPSV – Ministerstvo práce a sociálních věcí 
OC – obchodní centrum 

OID – Odbor investic a dopravy 

OŽPÚR – Odbor životního prostředí a územního rozvoje 

http://www.uvaly.cz/
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p.o. – příspěvková organizace 

RM -  Rada Města 

RMZ – Rada městského zastupitelstva 

SFDI – Státní fond dopravní infrastruktury 

SOkA – Státní okresní archiv 

SÚ – stavební úřad 

ŠVP – školní vzdělávací program 

VZZM – veřejné zasedání zastupitelstva města 

WF JKA – World Federation Japan Karate Association 

z.s. – zapsaný spolek 

ZK – Zachraňme koupaliště 

ZM – zastupitelstvo města 

ZŠ – Základní škola 

 



Název

Oprava chodníků

Starý chodník



Zdůvodnění vyloučení
Návrh vyřazen - vzhledem k délce a stavu chodníku bude nutná celková oprava, kterou má město v 
plánu. Rozpočet tohoto návrhu není reálný (realizace nejkratší části v délce 200 m, šíře 2 m, při ceně 2 
000Kč/m2 činí 800 000Kč). 
Projekt bude vyloučen z důvodu:
- překročení maximální výše rozpočtu, který je daný Zásadami participativního rozpočtu ve výši 300tis. 
Kč 
- zařazení komunikace do plánu oprav (včetně Zásobníku projektů)  

Návrh vyřazen -vzhledem k délce a stavu chodníku bude nutná celková oprava, kterou má město v 
plánu. Rozpočet tohoto návrhu není reálný (délka chodníku 300m, šíře 2 m, při ceně 2 000Kč/m2 činí 
1 200 000Kč). 
Projekt bude vyloučen z důvodu:
- překročení maximální výše rozpočtu, který je daný Zásadami participativního rozpočtu ve výši 300tis. 
Kč 
- zařazení komunikace do plánu oprav  



Popis Podavatel Rozpočet
Cílem projektu je zajistit opravu chodniků v ulici Pražská,  jsou v 
některých ulicích doslova v dezolátním stavu a nesou tak nejenom 
bezpečnostní riziko pro chodce, ale jsou bohužel také velkou 
překážkou pro maminky s kočárky. 
Kvalitní a bezpečná infrastruktura pro chodce by měla být základem 
každé obce a má pozitivní dopad na celou komunitu. 

Eva Vátralová 100 000         

Realizace nového chodníku po pravé straně ulice B.Němcové od ulice 
Pražská. Stávající chodník nezabezpečuje bezpečnost chodců 
/chodník starý cca 40-45 let/, značné nerovnosti v chodníku, kde byly 
realizovány v minulosti nezávisle na sobě dva výkopy pro telef.kabel 
a kabel elektrického vedení. Chodník je frekventovanou spojnicí k 

nádraží či do středu města od sídliště Homolka.

Jiřina Jedonová 145 000         



Název Anotace Podavatel Rozpočet

Dokončení veřejného osvětlení v ulici Pod Tratí Návrh řeší doplnění 
veřejného osvětlení v 
části ulice Pod Tratí. 
Tento prostor byl v 

minulosti dostatečně 
osvětlen ze zařízení 
Správy železnic, proto 
se zde osvětlení 
nevybudovalo. Po 

změně režimu svícení 
ve stanici zde ale 

lampy chybí.

Petr Novák 161 000   

Pingpong pro všechny – venkovní stoly do Úval Předmětem projektu 
je instalace tří 
venkovních 
pingpongových stolů 
na veřejně 
přístupných místech v 
Úvalech. Součástí 
bude vybudování 
zpevněného povrchu 
pro pohodlné a 
bezpečné hraní. 
Cílem je vytvořit 
prostor pro aktivní 
trávení volného času 
a podporu 

sportovních aktivit 
pro všechny věkové 
skupiny.

Vít Šťastný 212 817   

Úprava prostoru před školní jídelnou ZŠ Úvaly Prostor před školní 
jídelnou je v současné 
době zpevněn 
zámkovou dlažbou. 
Plochy od zámkové 
dlažby k plotu 
pozemku jsou 

neupravené a 
nepřízpusobené pro 
případné využití 
čekajícími dětmi. 
Zatravněním ploch a 
vybavením prostoru 
se zlepší možnost 
využití pro děti i 
rodiče.

Pavel Arazim 100 000   

Turistická odpočívadla pro Úvaly Chceme do okolí Úval 
na oblíbená místa pro 
vycházky umístit dvě 
zastřešená turistická 
odopočívadla. Ať 
půjdete na východ, 
nebo na západ Úval, 
bude tam na vás 
čekat suché a 
pohodlé místo na 
svačinu!

Jaromír Gloc 200 000   


	PŘEHLED schválených usnesení 6. jednání Rady města Úvaly ze dne 23. 4. 2025
	ZÁPIS z jednání Rady města Úvaly (bez citlivých údajů)
	Příloha k usnesení č. R - 123/2025
	Příloha k usnesení č. R - 124/2025
	Příloha k usnesení č. R - 125/2025
	Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - 2. etapa - demontážní a bourací práce
	Příloha č. 3 k usnesení Rady města Úvaly - 3. etapa - hrubé stavební práce
	Příloha č. 4 k usnesení Rady města Úvaly - 4. etapa - dokončovací práce

	Příloha k usnesení č. R - 126/2025
	Příloha k usnesení č. R - 127/2025
	Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - přílohy

	Příloha k usnesení č. R - 128/2025
	Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - situace
	Příloha č. 3 k usnesení Rady města Úvaly - smlouva + dodatek

	Příloha k usnesení č. R - 129/2025
	Příloha č.2 k usnesení Rady města Úvaly - dodatek č.3

	Příloha k usnesení č. R - 130/2025
	Příloha k usnesení č. R - 131/2025
	Příloha k usnesení č. R - 132/2025
	Příloha k usnesení č. R - 133/2025
	Příloha k usnesení č. R - 134/2025
	Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - zákresy rozsahu nájmu v kopii katastrální mapy

	Příloha k usnesení č. R - 135/2025
	Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - zákres rozsahu nájmu v kopii katastrální mapy

	Příloha k usnesení č. R - 136/2025
	Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - situace

	Příloha k usnesení č. R - 137/2025
	Příloha k usnesení č. R - 138/2025
	Příloha k usnesení č. R - 140/2025
	Příloha k usnesení č. 
	Příloha k usnesení č. R - 142/2025
	Příloha k usnesení č. R - 143/2025
	Příloha k usnesení č. R - 145/2025
	Příloha k usnesení č. R - 146/2025
	Příloha č. 2 k usnesení Rady města Úvaly - zápis č. 1/2025 z jednání Letopisecké komise 

	Příloha k usnesení č. R - 147/2025
	Příloha k usnesení č. R - 151/2025
	Příloha č.2 k usnesení RM - Projekty postupující do hlasování




